
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 7287, 7420 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Γ. Μουλκιώτη, σελ. 7335 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθητές

από το Αµερικανικό Κολέγιο Pierce, το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Χα-
λανδρίου, το 3ο Γυµνάσιο Σαλαµίνας και από το Γενικό Λύκειο Ξυ-
λοκάστρου, σελ. 7314, 7319, 7320, 7324, 7326, 7329, 7332, 7336,
7338, 7341 

4. Αναφορά στην οπαδική βία και ευχές µας για ταχεία ανάρ-
ρωση στο νεαρό αστυνοµικό,  που τραυµατίστηκε σοβαρά κατά τη
διάρκεια του αγώνα Ολυµπιακού-Παναθηναϊκού στο Ρέντη, σελ.
7339, 7359, 7360, 7361, 7362, 7367, 7368, 7369, 7370, 7380, 7381,
7383, 7384, 7386, 7389, 7396, 7397, 7400, 7401 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7287, 7304, 7305, 7306, 7307,
7309, 7310, 7311, 7314, 7316, 7317, 7319, 7320, 7322, 7324, 7326,
7327, 7328, 7329, 7330, 7331, 7332, 7333, 7334, 7335, 7336, 7338,
7339, 7340, 7341, 7342, 7343, 7344, 7346, 7351, 7355, 7359, 7360,
7361, 7362, 7365, 7366, 7367, 7369, 7370, 7372, 7373, 7374, 7375,
7376, 7379, 7380, 7383, 7386, 7387, 7389, 7390, 7391, 7398, 7399,
7400, 7403, 7420 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 801 έως 831 , σελ. 7287

- 7295 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ. 7296 -

7303 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, µε

θέµα: « Άµεση ανάγκη επέκτασης του Προγράµµατος «Σχολικά
Γεύµατα» στα νηπιαγωγεία και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση και
καθολικά στα σχολεία όλης της χώρας», σελ. 7304 

β) Προς την Υπουργό Εσωτερικών:
i. µε θέµα: «Πλήρης απαξίωση και εγκατάλειψη στο Μουσείο

Βάσως Κατράκη στο Αιτωλικό Μεσολογγίου», σελ. 7305 
ii. µε θέµα: «Για τα σοβαρά προβλήµατα της ύδρευσης στην

πόλη του Ηρακλείου Κρήτης», σελ. 7307 
iii. µε θέµα: «Για το ζήτηµα της σχολικής στέγης στο Αιγάλεω και

της µεταστέγασης του 19ου Δηµοτικού στο 13ο Δηµοτικό σχο-
λείο», σελ. 7309 

γ) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού: 
i. µε θέµα: «Μετεγγραφές φοιτητών - τέκνων τριτέκνων και πο-

λυτέκνων οικογενειών», σελ. 7310 
ii. µε θέµα: «Να γίνουν όλες οι απαραίτητες µόνιµες προσλήψεις

προσωπικού  στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων», σελ. 7312 
δ) Προς την Υπουργό Πολιτισµού, µε θέµα: «Για την παράταση

Μισθώσεων Κινηµατογράφων και τη διατηρητέα χρήση του κινηµα-
τογράφου ΙΝΤΕΑΛ αποκλειστικά ως κινηµατογραφική αίθουσα», σελ.
7316 

ε) Προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών:  µε
θέµα: «Μη καταβολή αποζηµιώσεων στους ιδιοκτήτες των απαλ-
λοτριωµένων ακινήτων για την κατασκευή-αναβάθµιση του οδικού
άξονα Καλλονής - Σιγρίου Λέσβου», σελ. 7317 

στ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών: 
i. µε θέµα: «Επιτακτική η ανάγκη να προχωρήσει ο οδικός άξονας

Αγρίνιο-Καρπενήσι µετά τις εξαγγελίες  της κυβέρνησης για την
έναρξη της κατασκευής του Τµήµατος Μπράλος -  Άµφισσα, του
οδικού άξονα Λαµία - Ιτέα - Αντίρριο», σελ. 7319 

ii. µε θέµα: «Ανεπαρκής εξυπηρέτηση επιβατικού κοινού από το
ΚΤΕΛ Νοµού Κιλκίς», σελ. 7322 

ζ) Προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: 
i. µε θέµα: «Κίνδυνος για τα συµφέροντα του Δηµοσίου η πε-

ραιτέ-ρω πώληση µετοχών των Ελληνικών Πετρελαίων (ΕΛΠΕ)» ,
σελ. 7322 

ii. µε θέµα: «Ζηµία του Ελληνικού Δηµοσίου από την αποεπέν-
δυση της Alpha Bank από το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερό-
τητας (ΤΧΣ) και ενδεχόµενοι κίνδυνοι στο τραπεζικό σύστηµα», σελ.
7325 

η) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. µε θέµα: « Έλλειψη νοµοθετικού πλαισίου για την επιβολή ποι-

νών σε παραβάσεις των συµβεβληµένων παρόχων του ΕΟΠΥΥ και
ατιµωρησία επί 18 µήνες», σελ. 7327 

ii. µε θέµα: «Επιτακτική η ανάγκη δηµιουργίας Παιδιατρικού Νο-
σοκοµείου στην Δυτική Αθήνα»., σελ. 7328 

θ) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού: 
i. µε θέµα: «Σοβαρές καθυστερήσεις, δυσλειτουργίες και ερω-

τηµατικά ως προς την εγκυρότητα και την αντικειµενικότητα της
διαδικασίας αξιολόγησης για τους νεοδιόριστους εκπαιδευτικούς»,
σελ. 7330 

ii. µε θέµα: «Συγχωνεύσεις σχολικών µονάδων στη Διεύθυνση
Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Ανατολικής Θεσσαλονίκης». , σελ.
7331 

iii. µε θέµα: «Να µην προχωρήσουν οι προτεινόµενες συγχωνεύ-
σεις σε σχολεία του Δήµου Θεσσαλονίκης (4ο -17ο ΓΕΛ, 4ο -13ο
Γυµνάσιο, 30ο-12 Γυµνάσιο)», σελ. 7331 

iv. µε θέµα: «Να δικαιούνται οι συµβασιούχοι εκπαιδευτικοί αναρ-
ρωτική άδεια όπως οι µόνιµοι συνάδελφοί τους», σελ. 7335 

ι) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, µε
θέµα: «Να µη γίνει καµία απόλυση στις δοµές του Κέντρου Κοινω-
νικής Πρόνοιας Περιφέρειας Κρήτης (ΚΚΠ ΠΚ)»., σελ. 7336 

ια) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη: 
i.  µε θέµα: «Εκτός πλαισίου κοινωνικής πρόνοιας άστεγοι συ-

νάνθρωποί µας λόγω της γραφειοκρατίας στη διαδικασία έκδοσης
ταυτοτήτων και βεβαιώσεων αστεγίας», σελ. 7339 

ii. µε θέµα: « Άµεση ανάγκη ίδρυσης Ψυχιατρικού Τµήµατος γυ-
ναικών κρατουµένων στο Σωφρονιστικό Κατάστηµα Γυναικών Ελαι-
ώνα Θηβών», σελ. 7340 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών,

Εθνικής  Άµυνας, Εσωτερικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, Υγείας, Υποδοµών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
Προστασίας του Πολίτη, Δικαιοσύνης, Πολιτισµού, Μετανάστευ-
σης και Ασύλου, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
Τουρισµού, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας, Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών, Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού, Υγείας, καθώς και οι Υφυπουργοί στον
Πρωθυπουργό και Πολιτισµού κατέθεσαν στις 9/12/2023 σχέδιο
νόµου «Οργανωτικές και διαδικαστικές διατάξεις για την ανάπτυξη,
παρεµβάσεις για την ενίσχυση της δίκαιης αναπτυξιακής µετάβα-
σης και άλλες επείγουσες διατάξεις», σελ. 7342 

2. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, της
τροπολογίας και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης: «Επιτάχυνση των διαδικασιών ολοκλή-
ρωσης του Ελληνικού Κτηµατολογίου: Διεκπεραίωση εκκρεµοτή-
των στις µεταγραφές ακινήτων και ενίσχυση της επιχειρησιακής
λειτουργίας του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επω-
νυµία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο»  - Απλοποίηση και επιτάχυνση των
διαδικασιών µεταβίβασης ακινήτων  -  Ρυθµίσεις αρµοδιότητας
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης», σελ. 7343 - 7407 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 7333 - 7342
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 7321 - 7333

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 7342 - 7355
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , σελ. 7369 - 7384
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7355 - 7369
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 7384 - 7420
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι . , σελ. 7281 - 7321

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Αναφορά στην οπαδική βία και ευχές µας για ταχεία ανάρ-
ρωση στο νεαρό αστυνοµικό,  που τραυµατίστηκε σοβαρά κατά
τη διάρκεια του αγώνα Ολυµπιακού-Παναθηναϊκού στο Ρέντη:

ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 7396
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 7361
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 7339
ΒΡΕΤΤΑΚΟΣ Γ. , σελ. 7383
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7360
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 7397
ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ Κ. , σελ. 7339
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 7368
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 7368
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 7360
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 7370
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 7384
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 7369
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 7389
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7367
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 7381
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 7386
ΣΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 7400
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 7362
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 7380
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 7401
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 7359

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 7333, 7334, 7335, 7336, 7338, 

7339, 7340, 7341
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 7322, 7324, 7326, 7327, 7328, 

7329, 7330, 7331, 7332
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 7342, 7343, 7344, 7346, 7351, 

7355
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7360
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , σελ. 7398, 7399
ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 7398
ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ Κ., σελ. 7399
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , σελ. 7370, 7372, 7373, 7374, 7375, 

7376, 7379, 7380, 7383
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7359, 7360, 7361, 7362, 7365, 

7366, 7367, 7369
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 7387
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 7386, 7387, 7389, 7390, 7391, 

7398, 7399, 7400, 7403, 7420
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 7399
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 7372, 7374
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7288, 7304, 7305, 7306, 7307, 

7309, 7310, 7311, 7314, 7316, 
7317, 7319, 7320

ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 7390
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 7374, 7376
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 7359

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ., σελ. 7321, 7322
ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ Δ., σελ. 7327, 7328, 7329, 7330
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 7325, 7326
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 7337, 7338
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 7328, 7329
ΔΑΓΚΑ Π. , σελ. 7309
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 7316, 7332, 7333, 7335, 7336
ΔΗΜΑΣ Χ., σελ. 7317
ΈΞΑΡΧΟΣ Ν. , σελ. 7312, 7313
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 7305, 7306, 7322, 7323, 7324
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 7323, 7324, 7325, 7326

ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ Κ., σελ. 7339, 7340, 7341
ΚΕΦΑΛΑ Μ. , σελ. 7304, 7305
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 7317, 7318
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ., σελ. 7306, 7307, 7308, 7309, 7310
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 7304, 7340, 7341
ΜΑΚΡΗ  Ζ., σελ. 7310, 7311, 7312, 7313, 7314
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ., σελ. 7330, 7331, 7332, 7334, 7335, 

7336
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 7314, 7315
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 7331, 7333
ΠΑΠΠΑΣ Π. , σελ. 7321, 7322
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 7330, 7331
ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ Α., σελ. 7318, 7319
ΣΑΛΜΑΣ Μ. , σελ. 7327, 7328
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 7319, 7320
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 7307, 7308, 7309, 7336, 7337, 

7338
ΤΑΧΙΑΟΣ Ν., σελ. 7319, 7320
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 7310, 7311
ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ Π. , σελ. 7339

Δ. Επί του σχεδίου νόµο του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης:

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 7378
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 7396, 7397
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Γ. , σελ. 7355, 7399
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 7361
ΒΡΕΤΤΑΚΟΣ Γ. , σελ. 7383
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 7365
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 7351, 7400
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7360
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 7397, 7398
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 7387
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 7379
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , σελ. 7356, 7399
ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 7344, 7373, 7374, 7375, 7389, 

7399, 7402
ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ Γ. , σελ. 7377
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 7368
ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ Κ., σελ. 7354, 7366, 7367, 7372, 7373, 

7374, 7375, 7376, 7397
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 7363, 7364
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 7366
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 7360
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 7385
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 7370, 7376
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 7365
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 7384
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 7369
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 7343, 7402
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 7389, 7390
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 7346, 7401
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7367
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 7372, 7374, 7375, 7376, 7381
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 7380
ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ Δ., σελ. 7391, 7395, 7403
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 7353, 7354, 7400
ΣΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 7350, 7400
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ., σελ. 7372
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 7362
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 7380
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 7362
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 7346, 7400
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 7389, 7395
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 7359, 7376

Ε. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 7335



Αθήνα, σήµερα στις 11 Δεκεµβρίου 2023, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 9.04’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευ-
τηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 8-12-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΞΣΤ’ συνεδριάσεώς του, της Παρα-
σκευής 8ης Δεκεµβρίου, 12 Δεκεµβρίου 2023σε ό,τι αφορά την
ψήφιση στο σύνολο των σχεδίων νόµου: 1) «Κύρωση της Συµφω-
νίας µεταξύ του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων εκ µέ-
ρους της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του

Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισµού και Νεολαίας εκ µέρους της
Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµοκρατίας σχετικά µε την αµοι-
βαία ακαδηµαϊκή αναγνώριση πανεπιστηµιακών τίτλων σπουδών
Ανωτάτων και Ανωτέρων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων και άλλων
Εγκεκριµένων Ιδρυµάτων καθώς και της Τροποποίησης του Πα-
ραρτήµατος Ι της Συµφωνίας» και 2) «Αναδιάρθρωση Πολιτικής
Προστασίας - Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας Διάσωσης και Αε-
ροδιακοµιδών και άλλες επείγουσες διατάξεις για την κρατική
αρωγή»)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Γεώργιο Βρεττάκο, Βουλευτή Β’ Πειραιώς, τα ακόλουθα: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΖ’

Δευτέρα 11 Δεκεµβρίου 2023



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τη συζήτηση είκοσι
δύο επικαίρων ερωτήσεων.

Ξεκινούµε µε τη δέκατη τέταρτη µε αριθµό 475/4-12-2023 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β1’ Βόρειου
Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Αθηνάς Λινού προς την Υπουργό Κοινωνι-
κής Συνοχής και Οικογένειας, µε θέµα: «Άµεση ανάγκη επέκτα-
σης του προγράµµατος «Σχολικά Γεύµατα» στα νηπιαγωγεία και
στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση και καθολικά στα σχολεία όλης
της χώρας».

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Κοινωνικής Συνο-
χής και Οικογένειας κ. Μαρία - Αλεξάνδρα Κεφάλα.

ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλή εβδοµάδα, κυρία Υφυπουργέ. 
Το θέµα της σίτισης στα σχολεία είναι ένα θέµα, το οποίο προ-

σωπικά µε απασχολεί πολλά χρόνια. Αυτή τη στιγµή όλοι ξέρουµε
ότι η πρόσβαση σε υγιεινό και ασφαλές φαγητό από όλα τα παι-
διά είναι βασικό ανθρώπινο δικαίωµα. Είναι ευχάριστο το ότι
έχουµε ξεκινήσει τα σχολικά γεύµατα. Σύµφωνα µε την απόφαση
που έχω δει και που νοµίζω ότι δηµοσιεύτηκε τον Σεπτέµβριο
φέτος σιτίζουµε χίλια εξακόσια σχολεία από τις δεκατέσσερις χι-
λιάδες περίπου δηµόσια σχολεία που υπάρχουν στην Ελλάδα και
αυτό αντιστοιχεί περίπου στο 12% όλων των παιδιών που φοιτούν
από το προνήπιο µέχρι το τέλος του λυκείου.

Αντίστοιχα, η τελευταία µελέτη της EUROSTAT δείχνει ότι στη
χώρα µας το 28% των παιδιών είναι στα όρια της φτώχειας ή του
κοινωνικού αποκλεισµού και αυτό το 28% επεκτείνεται και σε εκα-
τόν πενήντα χιλιάδες νήπια και βεβαίως στα γυµνάσια και στα ει-
δικά σχολεία. Με αυτόν τον τρόπο αποκλείοντας τα παιδιά πλην
του 70% των µαθητών των δηµοτικών σε πρόσβαση σε φαγητό,
καταδικάζουµε ορισµένα παιδιά να περνάνε τη µέρα τους -ακόµα
και αυτά που δικαιούνται το σχολικό γεύµα- στο σχολείο πεινώ-
ντας και µην µπορώντας να αποδώσουν.

Και αυτό, δυστυχώς, αποδεικνύεται και από την αποτυχία που
έχουµε βιώσει στο PISA. Η χώρα µας είναι από τις ελάχιστες, δύο
ή το πολύ µερικές φορές τρεις χώρες, που είναι κάτω από το όριο
του PISA. Υπολείπεται από χώρες, οι οποίες έχουν την καθολική
σίτιση κατά δυόµισι µέχρι πέντε χρόνια εκπαίδευσης και αυτό
είναι σαφές για την Εσθονία, για τη Φινλανδία και τη Σουηδία,
που είναι χώρες που έχουν υιοθετήσει την καθολική σίτιση. Υπάρ-
χουν πολλές διεθνείς µελέτες. Μάλιστα, για εµάς τους γιατρούς
το πιο σηµαντικό περιοδικό είναι το «LANCET», το οποίο λέει ότι
µόνο από οφέλη στην υγεία των παιδιών που δεν σιτίζονται, που
δεν παίρνουν, δηλαδή, ένα καθολικό γεύµα όλα τα παιδιά στην
τάξη, ξοδεύουµε µακροχρόνια τριπλάσιο από το κόστος της σί-
τισης. 

Επιφυλάσσοµαι να συνεχίσω στη δευτερολογία µου. Η ερώ-
τηση είναι αν θα δώσετε φαγητό στα νήπια, αν θα δώσετε φαγητό
στα γυµνάσια και στα ειδικά σχολεία και αν θα φροντίσετε ίσως
και τη Θεσσαλία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κυρία
Λινού. 

Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ (Υφυπουργός Κοινωνικής

Συνοχής και Οικογένειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύρια συνάδελφε, ευχαριστούµε θερµά για την ερώτηση, γιατί

µας δίνετε την ευκαιρία να ενηµερώσουµε τους πολίτες που µας
παρακολουθούν για την πρόοδο της υλοποίησης του προγράµ-
µατος των «Σχολικών Γευµάτων». 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η βασική µας στόχευση είναι η όσο
το δυνατόν µεγαλύτερη κάλυψη του µαθητικού πληθυσµού της
πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης και για τον λόγο αυτόν η επέκταση
του προγράµµατος αποτελεί µια δυναµική διαδικασία για την
οποία χρονιά µε τη χρονιά όλο και αυξάνονται οι σχολικές µονά-
δες που εντάσσονται στο πρόγραµµα. Επιζητούµε, σίγουρα, τη

γόνιµη αντιπαράθεση µε όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης,
γιατί µας τροφοδοτεί µε νέες ιδέες ή και µε επιπλέον παραµέ-
τρους, αν θέλετε, και µας βοηθά να βελτιωνόµαστε. 

Σίγουρα, όµως, σε µια ερώτηση σαν αυτή που κάνετε, η οποία
απαντήθηκε πριν από λίγες µέρες και από την ίδια την Υπουργό
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, την κ. Ζαχαράκη, γιατί δεν
µπαίνουν όλα τα σχολεία, γιατί δεν παίρνουν όλοι οι µαθητές σχο-
λικά γεύµατα, θα µπορούσα κάλλιστα να αντιστρέψω το ερώτηµα
και να πω ότι είναι ένα πρόγραµµα, το οποίο ξεκίνησε επί δική
σας κυβέρνησης, πιλοτικά µεν τότε, στη συνέχεια µπήκε στον
κρατικό προϋπολογισµό, επεκτάθηκε, γιατί δεν τα βάλατε; Γιατί
δεν τα κάνατε; 

Όµως, νοµίζω ότι αυτά έχουν απαντηθεί από τον ελληνικό λαό
πολλές φορές, οπότε επιτρέψτε µου να αναφέρω ενδεικτικά κά-
ποια στοιχεία για το τι ισχύει και πώς εξελίχθηκε όλα αυτά τα χρό-
νια το θέµα των σχολικών γευµάτων. 

Το 2018-2019, που ήταν η καλύτερη χρονιά της δικής σας δια-
κυβέρνησης µε βάση τους αριθµούς, συµµετείχαν στο πρό-
γραµµα για χίλια πενήντα οκτώ σχολεία και διανέµονταν εκατόν
πενήντα τρεις χιλιάδες διακόσια σαράντα τέσσερα σχολικά γεύ-
µατα. Την περσινή χρονιά συµµετείχαν χίλια εξακόσια είκοσι εννιά
δηµοτικά σχολεία της χώρας και φέτος καταφέραµε να τα κά-
νουµε χίλια εξακόσια πενήντα οκτώ. Διανέµονται, δηλαδή, καθη-
µερινά διακόσιες δεκαεπτά χιλιάδες διακόσια εξήντα επτά
γεύµατα και είναι περίπου για το 40% των µαθητών των δηµοτι-
κών σχολείων, σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία του Υπουργείου
Παιδείας. Άρα αυτά τα χρόνια αυξήσαµε περίπου κατά εξακόσιες
σχολικές µονάδες και εντάξαµε εξακόσιες νέες σχολικές µονάδες
στο πρόγραµµα. 

Σε σχέση µε τον προϋπολογισµό του προγράµµατος, το 2018
ήταν 54 εκατοµµύρια, σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΟΠΕΚΑ, το
2019 ήταν 89 εκατοµµύρια, το 2022 ήταν 92 εκατοµµύρια και το
2023 είναι 102 εκατοµµύρια. Διπλασιάσαµε, δηλαδή, τον προϋπο-
λογισµό σε σχέση µε όταν αναλάβαµε τη διακυβέρνηση της
χώρας. Βρισκόµαστε στον µεγαλύτερο προϋπολογισµό που έχει
δοθεί ποτέ χωρίς µεγάλες εξαγγελίες, χωρίς µεγάλα λόγια, αλλά
πρακτικά. Βέβαια, στόχος εξακολουθεί και παραµένει η κάλυψη
όλου του µαθητικού πληθυσµού, όµως αυτό δεν µπορεί να γίνει
από τη µια µέρα στην άλλη. 

Περισσότερα σε λίγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία

Λινού, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ. 
Κυρία Κεφάλα, παρακολουθώ το θέµα της σίτισης από το 2011

που µέσω µη κερδοσκοπικού ιδιωτικού οργανισµού παρέχουµε
γεύµατα και υπήρξε περίοδος που παρείχαµε δεκάδες χιλιάδες
γευµάτων. 

Αυτό που ήθελα να σας πω είναι ότι δεν σας ρωτάω για το πό-
τε. Το ξέρω ότι υπάρχουν πολύ περισσότερα γεύµατα τώρα και
έχω τους υπολογισµούς, 12% των σχολείων, 30% των δηµοτικών.
Αυτό που σας ρώτησα είναι γιατί εξαιρείτε τα νηπιαγωγεία που
τα παιδιά έχουν τη µεγαλύτερη ανάγκη. Έρχονται από έναν παι-
δικό σταθµό, πιθανόν δηµόσιο, που τρώνε και πάνε σε ένα σχο-
λείο που δεν υπάρχει φαγητό. Και γιατί εξαιρείτε τα γυµνάσια και
τα λύκεια που τα παιδιά έχουν τη µεγαλύτερη ανάγκη λόγω της
ανάπτυξης τους. 

Και, δεύτερον, αυτό που θέλω να επισηµάνω είναι ότι αυτή η
περίοδος, µε την αύξηση των τιµών των τροφίµων, επιβαρύνει
φρικτά τις οικογένειες για να µπορούν να ετοιµάσουν κάτι για το
παιδί. 

Επίσης, όλες οι µελέτες, όπως και µελέτη της Παγκόσµιας
Τράπεζας, αναδεικνύουν ότι η βία στα σχολεία σχετίζεται µε την
πείνα στα νηπιαγωγεία και στην εφηβεία. Υπάρχουν µελέτες και
θα τις καταθέσω µετά. 

Η µελέτη του ΟΟΣΑ, σχετικά µε την απόδοση στο σχολείο,
λέει: «Μήπως τα παιδιά πεινάνε πολύ -στη σελίδα 43 θα το δείτε
στην έκθεση- και γι’ αυτό δεν µπορούν να αποδώσουν;». Η χώρα
µας είναι προτελευταία -το είπα και πριν- στην απόδοση στο
PISA. Όλες οι χώρες που είναι στις πρώτες θέσεις -η Φινλανδία,
η Εσθονία, η Σουηδία, για να µην πούµε και για τις πλούσιες
χώρες εκτός Ευρώπης- έχουν σχεδόν καθολική σίτιση. 
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Για την καθολική σίτιση στη χώρα µας, ακόµα και αν ξοδέ-
ψουµε το µέγιστο κεφάλαιο που φαίνεται ότι ξοδεύει κάποια
χώρα στον κόσµο που είναι -από τις πλούσιες χώρες- 400 δολά-
ρια ανά έτος ανά παιδί, αν κάνουµε τις αναλογίες, θα χρειαστεί
λίγο λιγότερο από το µισό τοις εκατό του προϋπολογισµού και
θα καταπολεµήσουµε την έλλειψη κεφαλαίου, τα δύο µε τρία
χρόνια που χάνουν τα παιδιά στο σχολείο, θα βοηθήσουµε τις οι-
κογένειες και θα εξασφαλίσουµε χρόνο για τις µητέρες που µπο-
ρούν και να αποφασίσουν να κάνουν ένα ακόµη παιδί και να µην
έχουµε το δηµογραφικό πρόβληµα ή να εργαστούν περισσότερο
και να φέρουν χρήµατα στην οικογένεια ή να αναζητήσουν δου-
λειά. 

Θα έχουµε, επίσης, την καταπολέµηση της βίας, που είναι φρι-
κτό πράγµα. Θα έχουµε, επίσης, την καταπολέµηση της παχυ-
σαρκίας, που είναι αλληλένδετη µε το κακής ποιότητας φαγητό
και τα παιδιά που βιώνουν πείνα και στα φτωχά σχολεία σε πε-
ριοχές που έχω κάνει µελέτες εγώ, το 30% των παιδιών βιώνει
πείνα- είναι συνδεδεµένο µε παχυσαρκία. 

Η παχυσαρκία συνοδεύεται µε πληθώρα νοσηµάτων. Στην Αµε-
ρική υπάρχει η µελέτη αυτή που είναι στο «LANCET», η οποία λέει
ότι κερδίζεις τριπλάσια από ό,τι ξοδεύεις αν δώσεις σίτιση στα
σχολεία. Επιπλέον, πρέπει να υπολογίσεις και άλλους παράγο-
ντες. Υπάρχει µελέτη παγκόσµια η οποία έγινε σε δώδεκα χώρες
και αφορά εκατόν ογδόντα εκατοµµύρια παιδιά και δείχνει ότι σε
αυτές τις χώρες το πηλίκο κόστους οφέλους της καθολικής σίτι-
σης στα σχολεία κυµαίνεται από 1 προς 7 µέχρι 1 ποσό προς 35. 

Δεν µιλάµε τώρα για το συναίσθηµα που έχουµε όλοι ότι έρ-
χονται Χριστούγεννα και πηγαίνουν παιδιά στο σχολείο και πει-
νάνε, πηγαίνουν νήπια στο σχολείο και λένε ότι δεν έχουν
φαγητό. Μιλάµε για την οικονοµική ωφέλεια στη χώρα και για την
ανάπτυξη της χώρας. Δεν µπορούµε να θυσιάζουµε τη µόρφωση
των παιδιών µας, στο γεγονός ότι δεν έχουν ένα σάντουιτς κι ένα
ποτήρι γάλα. 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθηνά Λινού καταθέτει για

τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Παρακαλώ, κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερο-

λογία σας. 
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ (Υφυπουργός Κοινωνικής

Συνοχής και Οικογένειας): Κυρία συνάδελφε, δεν υπάρχει αµ-
φιβολία ότι όλοι εδώ θα θέλαµε να µοιράζονται δωρεάν γεύµατα
σε όλους τους µαθητές της χώρας. Η διαφορά είναι ότι αυτό δεν
µπορεί να γίνει από τη µια µέρα στην άλλη και ότι εµείς ως Κυ-
βέρνηση είµαστε συνεπείς σε αυτό που λέµε. Και τι λέµε; Ότι βελ-
τιώνουµε το πρόγραµµα και αυξάνουµε σταδιακά, στο πλαίσιο
που µπορεί αυτό να αυξηθεί, προϋπολογισµούς. Ανέφερα και νω-
ρίτερα κι επαναλαµβάνω ότι διπλασιάσαµε τον προϋπολογισµό
σε σχέση µε αυτόν που παραλάβαµε το 2019 και βάλαµε εξακό-
σιες νέες σχολικές µονάδες µέσα στο πρόγραµµα. 

Σίγουρα η διασφάλιση της καθολικής σίτισης για όλα τα σχο-
λεία δεν µπορεί να γίνει από τη µια µέρα στην άλλη. Και βέβαια
στόχος µας είναι αυτός. Θα πρέπει, όµως, να πηγαίνουµε µε
βάση τα δηµοσιονοµικά δεδοµένα και να µιλάµε µε τα αληθινά,
µε τα ρεαλιστικά στοιχεία. Όλα αυτά τα ιατρικά που είπατε και
που πολύ σωστά αναφέρατε και συµφωνούµε -συνάδελφοι είµα-
στε- είναι πάρα πολύ σωστά. Από εκεί και πέρα θα πρέπει, όµως,
να δούµε η κάθε χώρα και η κάθε οικονοµία τι αντέχει και τι αντέ-
χει τη δεδοµένη χρονική στιγµή. 

Η δική µας Κυβέρνηση έχει αυξήσει το πρόγραµµα και θα συ-
νεχίσουµε να το βελτιώνουµε. Και τα γεύµατα δίνονται νωρίτερα
σε σχέση µε το τι παραλάβαµε. Ξεκίναγαν περίπου τον Δεκέµ-
βριο. Φέτος δόθηκαν στις 11 Οκτώβρη, για παράδειγµα. Είναι
γνωστή η διαδικασία. Ξεκινούν τα παιδιά, δηλώνουν οι γονείς αν
θέλουν να συµµετέχουν στο πρόγραµµα, µετριέται ακριβώς ο
αριθµός των γευµάτων και µετά µπαίνουν στη διαδικασία. Και
πάλι έγινε πάρα πολύ νωρίς και ξεκίνησαν να δίνονται στις 11
Οκτωβρίου. 

Άκουσα µε προσοχή αυτά που είπατε και τα στοιχεία που δώ-

σατε. Σίγουρα έχουν ένα ενδιαφέρον. Νοµίζω, όµως, ότι µαγική
λύση δεν υπάρχει, µαγικό ραβδί σίγουρα εµείς δεν έχουµε. Δεν
το επικαλούµαστε. Οπότε σιγά-σιγά, χρόνο µε τον χρόνο και µε
τη βελτίωση των οικονοµικών και της ανάπτυξης της χώρας, η
οποία είναι ορατή και βλέπουµε τα οικονοµικά µεγέθη να δίνουν
αισιοδοξία, νοµίζω ότι όλο αυτό θα αυξάνεται. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε. 
Συνεχίζουµε τώρα µε τις επόµενες τρεις επίκαιρες ερωτήσεις

αρµοδιότητας του Υπουργείου Εσωτερικών. Θα απαντήσει ο αρ-
µόδιος Υπουργός κ. Θεόδωρος Λιβάνιος.

Ξεκινούµε µε την έβδοµη µε αριθµό 469/4-12-2023 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Μιλτιάδη Ζαµπάρα προς την Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Πλήρης απαξίωση και εγκατάλειψη στο Μουσείο Βάσως Κα-
τράκη στο Αιτωλικό Μεσολογγίου».

Παρακαλώ, κύριε Ζαµπάρα, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, το Μουσείο Βάσως Κατράκη - Εικαστικό Κέ-

ντρο Χαρακτικής στο Αιτωλικό είναι το µοναδικό µουσείο µε έργα
αµιγώς χαρακτικά στην Ελλάδα. 

Η συλλογή περιλαµβάνει τετρακόσια περίπου έργα της Βάσως
Κατράκη και ακόµα µέσα στον χώρο του µουσείου φιλοξενούνται
το εργαστήριο, η βιβλιοθήκη, τα αρχεία της και πολλές φωτογρα-
φίες. Το µουσείο στο Αιτωλικό εγκαινιάστηκε το 2006 και λειτουρ-
γούσε µέχρι πρόσφατα ως νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου,
που µε δική σας απόφαση, κύριε Υπουργέ, από 1-1-2024 καταρ-
γείται και γίνεται τµήµα του Δήµου Ιεράς Πόλης Μεσολογγίου. 

Από την αρχή της λειτουργίας του µουσείου υπήρχαν πάρα
πολλά προβλήµατα. Δεν λειτούργησαν ποτέ τα κλιµατιστικά, τα
οποία είναι εξαιρετικά σηµαντικά για τη διατήρηση των έργων.
Δεν λειτούργησε ποτέ ταµειακή µηχανή για να µπορούν να υπάρ-
χουν έσοδα στο µουσείο. Ο χώρος που θα λειτουργούσε ως ερ-
γαστήριο για φοιτητές, κυρίως φοιτητές καλών τεχνών,
παρατήθηκε και δεν χρησιµοποιήθηκε ποτέ. Η αποθήκη, όπου
υπήρχαν σηµαντικά λευκώµατα και υλικό αναπαραγωγής, κατα-
στράφηκε ολοσχερώς και δεν υπήρξε καµµία µέριµνα συντήρη-
σης. 

Έγινε µία προσπάθεια µέσω του ΕΣΠΑ 2014-2020 για ψηφιο-
ποίηση των έργων του µουσείου, αλλά το έργο τελικά δεν απε-
ντάχθηκε, µε αποτέλεσµα να χαθούν 500.000 ευρώ. Μέχρι σήµε-
ρα η στελέχωση του µουσείου γίνεται µε συµβασιούχους κατά
κανόνα, µε αποτέλεσµα πολλές φορές το µουσείο να παραµένει
κλειστό. 

Συνολικά το µουσείο, κύριε Υπουργέ, είναι ανυπολόγιστης
αξίας γιατί υπάρχουν πάρα πολύ σηµαντικά έργα και ξαναλέω ότι
είναι ένα µουσείο, µοναδικό όχι µόνο στον ελλαδικό χώρο αλλά
και σε όλη την Ευρώπη. Θα µπορούσε, λοιπόν, αυτό το µουσείο
να αποτελεί πόλο παγκοσµίου ενδιαφέροντος, γιατί είναι ακριβώς
µοναδικό στο είδος του και όπως είπα, θα µπορούσε να φιλοξε-
νήσει εκθέσεις, εργαστήρια από σχολές καλών τεχνών, εκπαιδευ-
τικά προγράµµατα για σχολεία και να βοηθήσει στη γενικότερη
ανάπτυξη της περιοχής, µιας περιοχής που τα τελευταία χρόνια
βρίσκεται σε υστέρηση, βρίσκεται σε απαξίωση. Αναφέροµαι
στην περιοχή του Μεσολογγίου, όπου και το ζήτηµα του πανεπι-
στηµίου έχει πάει πολύ πίσω µε σχολές να κλείνουν, αλλά και το
ζήτηµα του νοσοκοµείου και της δηµόσιας περίθαλψης πνέει τα
λοίσθια. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, µε δικιά σας νοµοθετική ρύθµιση έπαψε
το καθεστώς του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου και έγινε,
όπως είπα και στην αρχή φορέας του Δήµου Μεσολογγίου. Με
αυτόν τον τρόπο χάνεται οποιαδήποτε αυτοτέλεια, που είναι εξαι-
ρετικά σηµαντική για τη λειτουργία του µουσείου. Υπήρχε ένα δι-
οικητικό συµβούλιο το οποίο είχε και θα µπορούσε να έχει και
ανθρώπους από το πολιτισµό, από την τέχνη, για να µπορούν να
έχουν µια συγκεκριµένη στοχοθεσία για το µουσείο, για να µπο-
ρούν µε αυτόν τον τρόπο να διασφαλίζουν την καλύτερη, την
ορθή λειτουργία του µουσείου. 

Είναι αδιανόητο κατά την άποψή µας αυτό που συµβαίνει µε
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το εξαιρετικά σηµαντικό αυτό µουσείο, ξαναλέω όχι µόνο για την
περιοχή. Δεν είναι ένα λαογραφικό µουσείο µιας πόλης, χωρίς να
θέλω να υποτιµήσω τα λαογραφικά µουσεία. Είναι το µουσείο χα-
ρακτικής τέχνης της Βάσως Κατράκη, µιας σπουδαίας σε παγκό-
σµιο επίπεδο χαράκτριας. 

Άρα οι ερωτήσεις που θέτω προς εσάς, κύριε Υπουργέ, είναι
εάν θα προχωρήσετε άµεσα στη χρηµατοδότηση και τις ανα-
γκαίες εργασίες στο Μουσείο Βάσως Κατράκη - Εικαστικό Κέ-
ντρο Χαρακτικής στο Αιτωλικό και την πρόσληψη µόνιµου
εξειδικευµένου προσωπικού και κυρίως εάν θα τροποποιήσετε
την απόφασή σας, ώστε να επιστρέψει η λειτουργία του µουσείου
στο καθεστώς του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου για να
µπορεί να συνεχίσει οµαλά τη λειτουργία του. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αν θα εξαιρεθεί το µουσείο προκειµένου να συνεχίσει οµαλά

τη λειτουργία του… 
Από αυτά που περιγράψατε τι ήταν οµαλό; Ειλικρινά ρωτάω.

Είπατε δεν έχει προσωπικό, είπατε ότι το κτήριο είναι σε άθλια,
σε κακή κατάσταση. Είπατε ότι δεν γίνονται οι εκθέσεις, δεν γί-
νονται τα προγράµµατα τα εκπαιδευτικά. Ο ΑΦΜ είναι το θέµα;
Να το ξεκαθαρίσουµε. Αν είναι ο ΑΦΜ το θέµα το ξεχωριστό, να
το ξεκαθαρίσουµε. 

Πάµε, λοιπόν, να τα βάλουµε σε µια σειρά. Πρώτον, είναι ση-
µαντικό το µουσείο και τα εκθέµατά του; Προφανώς είναι και τε-
τρακόσια έργα σε ένα υπέροχο µουσείο χαρακτικής, το οποίο
έχει άπειρες δυνατότητες να αξιοποιηθεί. 

Εάν ποτέ είχα αµφιβολία για τη νοµοθέτηση, την κατάργηση
των νοµικών προσώπων, θα διάβαζα αυτή την περίπτωση. Είναι
απολύτως σωστό να γίνει διεύθυνση µέσα στον Δήµο Μεσολογ-
γίου, να φτιαχτούν τα τµήµατα, το εκπαιδευτικό τµήµα, το τµήµα
συντήρησης του µουσείου. Γιατί; Για δύο λόγους. 

Πρώτον, προσωπικό. Ξέρετε ποια είναι τα αιτήµατα του νοµι-
κού προσώπου για προσλήψεις από το 2020 µέχρι το 2024; Τι ζή-
τησε από το Υπουργείο Εσωτερικών το νοµικό πρόσωπο και ο
Δήµος Μεσολογγίου προκειµένου να προσληφθούν; Μηδέν, δεν
ζήτησαν την πρόσληψη κανενός υπαλλήλου. Άρα πώς θα στελε-
χώσουµε ως Υπουργείο Εσωτερικών έναν φορέα ο οποίος δεν
ζητάει προσωπικό; 

Δεύτερον, δεν έχει προσωπικό. Έχει έναν υπάλληλο. Ποιος
κάνει την οικονοµική διαχείριση; Ποιος έχει τους φακέλους προ-
σωπικού; Ποιος τρέχει την καθηµερινότητα; Ποιος παραλαµβάνει
έργα, ποιος βγάζει τις προκηρύξεις, ποιος κάνει µια µικρή προ-
µήθεια, ένα χαρτί, µια λάµπα; Κανένας επί της ουσίας. Άρα, λοι-
πόν, για να το έχουµε ξεκάθαρο. Άλλο το ξεχωριστό νοµικό
πρόσωπο και άλλο το πώς θα αναπτυχθεί το µουσείο. 

Γι’ αυτό η ενσωµάτωση στον δήµο δίνει δύο λύσεις. Πρώτον,
εξασφαλίζει την άρτια και χρηστή οικονοµική διαχείριση και, δεύ-
τερον, θα δώσει όλες τις δυνατότητες να αναβαθµιστεί το µου-
σείο και να επιτελέσει το έργο που πρέπει να επιτελέσει και λόγω
του χαρακτήρα του και λόγω της σπουδαιότητας που έχει. 

Γράφτηκε και στην ερώτηση και το είπατε και τώρα, ότι δεν
έχει ανθρώπους του πολιτισµού στο διοικητικό συµβούλιο. Ο
δήµος ορίζει το διοικητικό συµβούλιο. Ούτε το Υπουργείο Εσω-
τερικών ούτε το Υπουργείο Πολιτισµού ορίζουν. Ο δήµος, ως νο-
µικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, επιλέγει αυτούς που θεωρεί
κατάλληλους. Αν, λοιπόν, η εκάστοτε δηµοτική αρχή θεωρεί ότι
πρέπει να συµµετέχουν οι µη άνθρωποι του πολιτισµού, είναι δικό
της θέµα και αυτή λογοδοτεί.

Και κλείνω µε το εξής: ΕΣΠΑ. Έγινε πράγµατι µια προσπάθεια
να ενταχθεί το έργο της ψηφιοποίησης στο ΕΣΠΑ. Στην απά-
ντηση, όταν γίνεται µια ερώτηση κοινοβουλευτικού ελέγχου, ζη-
τάµε στοιχεία από τον εκάστοτε δήµο που αφορά το νοµικό
πρόσωπο. Επί πέντε χρόνια δεν έχω ξαναδεί τέτοια απάντηση δη-
µοτικής αρχής. Ξέρετε τι έκαναν; Την έστειλαν στην Εθνική Αρχή
Διαφάνειας. Δεν µπορώ να την καταθέσω στα Πρακτικά, γιατί έχει
προσωπικά στοιχεία µέσα, αλλά µιλάει για πράγµατα τα οποία

είναι ο ορισµός της δικαίωσης επιλογής να πέσουν µέσα στον
δήµο. Προγραµµατική σύµβαση η οποία περνούσε διά περιφο-
ράς, υπόνοιες για µη χρηστή διαχείριση κ.λπ.. Όλο αυτό το κοµ-
µάτι ειλικρινά σας λέω δεν το έχω ξαναδεί. Να κατηγορεί δή-
µαρχος, όχι δήµαρχο, αλλά υπάλληλο ή υπαλλήλους, δεν το έχω
ξαναδεί. 

Άρα, λοιπόν, αυτό θα πάρει τον δρόµο του. Το µουσείο θα βρει
τον δρόµο του. Υπάρχει καινούργια δηµοτική αρχή στον Δήµο
της Ιεράς Πόλης του Μεσολογγίου. Έχει όλα τα εχέγγυα για να
βοηθήσει το µουσείο να αναπτυχθεί. 

Παρεµπιπτόντως, επειδή είπατε για το κτηριακό, έχουν γίνει
απ’ ό,τι µας είπε και η δηµοτική αρχή κάποιες ενέργειες για το
συναγερµό και βελτιωτικά στην κατάσταση του κτιρίου. Όταν
βγήκε το πρόγραµµα «ΤΡΙΤΣΗΣ» αιτήθηκε στην πρόσκληση που
υπάρχει για τα δηµοτικά κτήρια να µπει το Μουσείο Κατράκη
µέσα και να χρηµατοδοτηθεί η ανακατασκευή του. 

Από εκεί και πέρα, τι πιθανότητες υπάρχουν για ολοκλήρωση;
Το ΕΣΠΑ 2021-2027 το οποίο συνεχίζεται, το Περιφερειακό Επι-
χειρησιακό Πρόγραµµα της Δυτικής Ελλάδας και στο οποίο µπο-
ρεί να αναζητήσει χρηµατοδότηση και θα δούµε και τι άλλα
χρηµατοδοτικά εργαλεία θα αρχίσουν στη νέα αυτοδιοικητική θη-
τεία. 

Από εκεί και πέρα όπως παγίως λέµε, όποιος θέλει στο πλαίσιο
της πρωτοβουλίας της αυτοδιοίκησης της ιεράρχησης των ανα-
γκών και στις πολιτικές ιεραρχήσεις των θεµάτων που κάνουµε,
εµείς είµαστε έτοιµοι και διατεθειµένοι να βοηθήσουµε, αλλά
«συν Αθηνά και χείρα κίνει» ή όπως το λένε στα χωριά, «Αη-
Γιάννη, σώσε µε, κούνα και εσύ το χέρι σου». 

Άρα, λοιπόν, όταν υπάρχουν αιτήµατα και διάθεση να προχω-
ρήσει κάτι, εµείς ως πολιτική ηγεσία κάνουµε ό,τι είναι δυνατό
για να µπορέσουµε να βοηθήσουµε τέτοιες καταστάσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Ζαµπάρα,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, µε την

απάντηση που µου δίνετε, νοµίζω ότι ενισχύετε περαιτέρω τη λο-
γική «πονάει κεφάλι, κόβει κεφάλι». Δηλαδή, ναι συµφωνώ, το
µουσείο δεν λειτουργούσε όπως έπρεπε να λειτουργεί ως νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. Είχε προβλήµατα, τα ανέφερα κι
εγώ στην ερώτησή µου για τον κλιµατισµό, για τα κτηριακά ζητή-
µατα. Αυτό σηµαίνει πρακτικά ότι πρέπει να το καταργήσουµε
από νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου και να πάει στον δήµο; 

Δηλαδή την αυτοτέλεια του µουσείου να µπορεί να λειτουργεί
µε έναν συγκεκριµένο τρόπο και να βάζει στοχοθεσίες σε σχέση
µε τη λειτουργία του, µε ένα διοικητικό συµβούλιο που θα απο-
τελείται από ανθρώπους του πνεύµατος, που θα τρέχει και τα
προγράµµατα, που θα τρέχει και διάφορα πρότζεκτ, που θα κα-
ταλαβαίνει και το θέµα της κοινωνίας της ευρύτερης περιοχής,
που θα φέρνει φοιτητές από άλλες σχολές, που θα ζωντανέψει
ξανά το µουσείο, αυτό δεν το κοιτάτε.

Κοιτάτε, δηλαδή, µόνο το πώς θα καταργηθεί ένα νοµικό πρό-
σωπο δηµοσίου δικαίου. Και να κάτσουµε να κουβεντιάσουµε για
το παρελθόν, κύριε Υπουργέ, συµφωνώ, για το τι δεν έγινε και
για το αν υπάρχουν ευθύνες στη δηµοτική αρχή. Δεν είναι το ζή-
τηµα αυτό. Δεν είναι το ζήτηµα αν κάτι δεν λειτουργεί µε ένα
σωστό τρόπο να το καταργήσουµε. Θα πρέπει στον αντίποδα
αυτής της λογικής να το ενισχύουµε, να βρούµε τρόπους, να
βρούµε εργαλεία, να βρούµε µεθόδους για να ενισχύσουµε.

Θέλω να σας πω µόνο το εξής, γιατί νοµίζω, κύριε Υπουργέ,
ότι δεν το γνωρίζετε. Έχετε καλές προθέσεις, αλλά νοµίζω ότι
πραγµατικά δεν το γνωρίζετε. Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ότι το κα-
ταστατικό του µουσείου ορίζει ότι σε περίπτωση κατάργησης του
νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου το σύνολο των έργων της
Βάσως Κατράκη επιστρέφεται στους δωρητές, δηλαδή στην οι-
κογένειά της; Το γνωρίζετε αυτό; Γνωρίζετε, δηλαδή, ότι υπάρχει
ένας τεράστιος κίνδυνος να φύγουν τα έργα, να τα πάρουν πίσω
οι δωρητές, να τα πάνε σε κάποιο άλλο ενδεχοµένως µουσείο και
το Μουσείο της Βάσως Κατράκη, που ήταν επιθυµία της, επιθυµία
της χαράκτριας, να γίνει στο Αιτωλικό, να κλείσει; Αυτό είναι ένα
πολύ σηµαντικό ζήτηµα. 

Εµείς θέλουµε να το ξαναδείτε πολύ σοβαρά, να επιστρέψει
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σε καθεστώς νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου, να λάβει µια
χρηµατοδότηση και να έχει και ένα διοικητικό συµβούλιο µε αν-
θρώπους της τέχνης, του πολιτισµού, που θα νοιάζονται για το
µουσείο, για να µπορούν να λειτουργήσουν. Αυτό το µουσείο,
κύριε Υπουργέ, και επιµένω µε την ερώτησή µου, είναι ένα µου-
σείο παγκόσµιας εµβέλειας. Είναι ένα µουσείο που µπορεί, εάν
αναπτυχθεί, να αναπτύξει και την ευρύτερη περιοχή. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Δύο κουβέντες.
Πρώτον, από όλες τις δράσεις που είπατε, πείτε µου ποια

δράση δεν θα µπορεί να γίνει αν είναι ενσωµατωµένο µέσα στον
δήµο. Δεν θα µπορεί να κάνει στοχοθεσία; Δεν θα µπορεί να κάνει
εκπαιδευτικά προγράµµατα; Μια χαρά θα µπορεί. 

Δεύτερον. Δεν κλείνει κανένα µουσείο. Το µουσείο θα συνεχί-
σει να υπάρχει και την πρωτοχρονιά. Δεν κατεβαίνουν ρολά. Το
µουσείο συνεχίζει να υπάρχει. Το Μουσείο Κατράκη θα συνεχίσει
να υπάρχει, όπως θα συνεχίσει και θα λειτουργήσει και ακόµα κα-
λύτερα. Αν θέλουµε ένα µουσείο το οποίο είναι κλειστό τις µισές
µέρες του χρόνου επειδή δεν έχει προσωπικό, αν θέλουµε ένα
µουσείο το οποίο δεν µπορεί να συντηρήσει βασικές ανάγκες του
και να υπηρετεί τις βασικές ανάγκες, να το αφήσουµε. 

Το δηµοτικό συµβούλιο µπορεί να φτιάξει -και πρέπει να φτιά-
ξει, κατά τη γνώµη µου- επιτροπή η οποία θα τρέχει τα θέµατα
του µουσείου. Μία ωραιότατη επιτροπή η οποία θα ασχοληθεί µε
τα θέµατα του µουσείου. Δεν υπάρχει κανένας κίνδυνος παύσης
λειτουργίας του µουσείου. Ίσα-ίσα θεωρούµε ότι είναι από τις
περιπτώσεις το οποίο θα ωφεληθεί, όπως το έχουν κάνει και
πάρα πολλοί δήµοι βάζοντας µέσα στον κορµό των υπηρεσιών
ωδεία, αθλητικούς χώρους, πολιτιστικούς χώρους, µουσεία κ.λπ.. 

Θα λειτουργήσει πολύ πιο αποτελεσµατικά και είναι στο χέρι
της νέας δηµοτικής αρχής την οποία επέλεξαν οι πολίτες του Με-
σολογγίου να αξιοποιήσει τα στρατηγικά πλεονεκτήµατα που έχει
το Μουσείο Κατράκη προκειµένου να αναβαθµίσει τον ρόλο του
και την εµβέλειά του όχι µόνο στη χώρα και σε διεθνές περιβάλ-
λον. Είναι πολύ σηµαντικό µουσείο, το οποίο πραγµατικά χρει-
άζεται σοβαρό σχέδιο και σοβαρή προσπάθεια να γίνει. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Συνεχίζουµε µε τη δέκατη τρίτη µε αριθµό 465/4-12-2023 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Εµµανουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Για τα σοβαρά προβλήµατα της ύδρευσης στην πόλη του Ηρα-
κλείου Κρήτης».

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, συζητάµε το σοβαρό πρόβληµα της ύδρευσης

στην πόλη του Ηρακλείου Κρήτης. Έχει προηγηθεί ερώτηση του
ΚΚΕ και απάντηση από την Κυβέρνηση και τον Δήµο Ηρακλείου.
Οι απαντήσεις, δυστυχώς, κινούνται στην κατεύθυνση του κό-
στους-οφέλους, των δηµοσιονοµικών αντοχών της οικονοµίας,
της παραπέρα ιδιωτικοποίησης των υπηρεσιών σε βάρος της
επάρκειας, αλλά και της ποιότητας νερού στην πόλη του Ηρα-
κλείου.

Αρνείστε στην αύξηση των κεντρικών αυτοτελών πόρων, την
κατάργηση του ΦΠΑ στην τιµή του νερού λόγω υποχρεωτικότη-
τας της κοινοτικής οδηγίας 2006 που εµπορευµατοποιεί το νερό.
Η δε απάντηση του προέδρου της ΔΕΥΑΗ, εκ µέρους του Δήµου
Ηρακλείου, όχι µόνο δεν ικανοποιεί αλλά συγκαλύπτει τις διαχρο-
νικές κυβερνητικές ευθύνες. 

Δεν απαντά κανείς στο ένα και κρίσιµο ερώτηµα, το πώς θα λυ-
θούν τα ζητήµατα επάρκειας και ποιότητας νερού χωρίς λαϊκή
επιβάρυνση. Καµµία αναφορά συγκεκριµένη και τεκµηριωµένη,
πρώτον, για τη συνολική άσχηµη οικονοµική κατάσταση της
ΔΕΥΑΗ. Γνωρίζετε τα δάνεια µαµούθ µε ευθύνη των προηγούµε-

νων δηµοτικών αρχών. Το υψηλό κόστος λειτουργίας και το κό-
στος ενέργειας και πολλά άλλα. Για τη δραµατική κατάσταση από
την έλλειψη προσωπικού και τους µισθούς πείνας. Μηχανικός µε
800 ευρώ µισθό και την ίδια στιγµή να απειλείται µε ποινικές ευ-
θύνες αν κάτι δεν πάει καλά. Για την έλλειψη απαιτούµενων πό-
ρων και άρνηση του κράτους να σχεδιάσει, να προσανατολίσει,
να χρηµατοδοτήσει έργα και επενδύσεις για την επίλυσή τους. 

Ο πρώην καποδιστριακός Δήµος Ηρακλείου έχει ενσωµατώσει
τέσσερις επιπλέον δήµους χωρίς πόρους, µέσα και προσωπικό.
Η ΚΑΠ είναι δραµατικά µειωµένη. Τα προβλήµατα ύδρευσης διο-
γκώθηκαν µε δίκτυα απαρχαιωµένα.

Για την πλήρη αντικατάσταση των παλιών δικτύων οι ανάγκες
ξεπερνούν τα εξακόσια χιλιόµετρα. Μέχρι στιγµής έχει χρηµατο-
δοτηθεί και συµβασιοποιηθεί η αλλαγή δικτύων µόνο διακόσια
εξήντα χιλιόµετρα. Τα εκατόν πενήντα χιλιόµετρα εκτελέστηκαν.
Τα εκατόν δέκα ακόµη είναι ανεκτέλεστα. Τι θα γίνει µε τα άλλα
τριακόσια σαράντα χιλιόµετρα;

Το ελάχιστο προσωπικό της ΔΕΥΑΗ που έχει αποµείνει για
έναν υπερδήµο λόγω συνταξιοδοτήσεων και απαγόρευσης νέων
προσλήψεων και παρά την υπερπροσπάθεια και εξειδικευµένη
έµπειρη δουλειά του, δεν µπορεί αντικειµενικά να λύσει από µόνο
του ένα σύνολο προβληµάτων και ιδίως της επάρκειας και ποι-
ότητας του νερού. Αυτό είναι καθαρά πολιτικό ζήτηµα. Ναι, αλλά
ο λαός λέει το νερό νεράκι, κύριε Υπουργέ. Πληρώνει για να πιει
εµφιαλωµένο νερό, ενώ οι πολυήµερες διακοπές νερού τον τα-
λαιπωρούν. 

Το φράγµα Αποσελέµη που το 2020-2022 κάλυπτε το 50% των
ετήσιων αναγκών, το 2023 έπεσε µόλις στο 30%-35% και αναγκά-
ζεται η ΔΕΥΑΗ να καταφεύγει στις υφιστάµενες υπερεξαντληµέ-
νες γεωτρήσεις δηµιουργώντας σοβαρά προβλήµατα στην
υδροδότηση της πόλης. Οι δε δύο αγωγοί Μαλίων και Κέρης -
Κρουσώνα - Τυλίσου είναι παλιοί, µε συνεχείς θραύσεις. Είναι
από αµίαντο και αποτελεί κίνδυνο για την υγεία των κατοίκων,
ενώ λόγω παλαιότητας είναι συχνές και οι πολυήµερες οι διακο-
πές του νερού. 

Οι τραγικές ελλείψεις νερού και η κακή ποιότητα δεν οφείλο-
νται στη λειψυδρία που λένε ή στις κακές καιρικές συνθήκες.
Είναι το αποτέλεσµα της διαχρονικής αντιλαϊκής πολιτικής όλων
των κυβερνήσεων που εφάρµοσαν απαρέγκλιτα οι δηµοτικές
αρχές για τη διαχείριση του νερού ώστε να στρωθεί πιο εύκολα
ο δρόµος της ιδιωτικοποίησης.

Όποιος, λοιπόν, σιωπά για το χάλι στην ύδρευση του Ηρα-
κλείου δυστυχώς υπηρετεί την εφαρµοζόµενη πολιτική και συ-
ντάσσεται µε τα σχέδια της κυβέρνησης για τη βαθύτερη ιδιωτι-
κοποίηση των υπηρεσιών. 

Το κόµµα µας πιστεύει ότι οι εργαζόµενοι στη ΔΕΥΑΗ συντάσ-
σονται µε τη σωστή πλευρά της ιστορίας, αγωνιζόµενοι για νερό
κοινωνικό αγαθό φθηνό εκλεγµένο και ποιοτικό. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Με βάση όλα τα παρα-
πάνω τι προτίθεστε να κάνετε για να λυθεί το σοβαρό πρόβληµα
ύδρευσης στην πόλη του Ηρακλείου για να έχει επάρκεια, φθηνό,
καθαρό, ελεγµένο νερό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Συντυχάκη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ, κύριε Συντυχάκη, και κάνετε µία ερώτηση η οποία

αφορά κατ’ εξοχήν ένα θέµα της αυτοδιοίκησης και είναι ένα
θέµα το οποίο αφορά τον πρώτο βαθµό της αυτοδιοίκησης ο
όποιος έχει την αρµοδιότητα για τη διαχείριση των υδάτινων
πόρων και ειδικά της ύδρευσης και της αποχέτευσης, την οποία
ο Δήµος Ηρακλείου την εκτελεί µέσω της ΔΕΥΑ. 

Πράγµατι, είναι γνωστό το πρόβληµα της υδροδότησης της
Κρήτης και ιδίως οι µεταβολές που υπάρχουν κυρίως στο φρά-
γµα Αποσελέµη, 50% είπατε, 35% φέτος, του χρόνου πιθανόν να
είναι και λιγότερο. Άρα αυτό που ξεκίνησε και κάνει η ΔΕΥΑ Ηρα-
κλείου, όπως µας ενηµέρωσε, είναι να συντηρήσει και να ετοιµά-
σει όλες τις γεωτρήσεις που υπάρχουν εν όψει του καλοκαιριού
και τις µόνιµες και τις εφεδρικές, να αξιοποιήσει νέες γεωτρήσεις
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όπως αυτή στον Άγιο Μύρωνα και να προχωρήσει στην ανανέωση
αδειών για δύο επιπλέον γεωτρήσεις. 

Τώρα όσον αφορά το δίκτυο µέσα στην πόλη Ηρακλείου, η
ΔΕΥΑ Ηρακλείου έχει κάνει µια πολύ σοβαρή προσπάθεια. Από
τα εξακόσια χιλιόµετρα δικτύου που υπάρχει βρίσκεται σε αντι-
κατάσταση σχεδόν το σύνολο του δικτύου ύδρευσης σε εντός
σχεδίου περιοχές και το οποίο θα ολοκληρωθεί µέσα στο 2024.
Αντιλαµβάνεστε ότι δεν είναι έργα τα οποία γίνονται από τη µία
µέρα στην άλλη. 

Ήδη έχουν επενδυθεί από τη ΔΕΥΑ για την ανακατασκευή τε-
τρακοσίων περίπου χιλιοµέτρων από το σύνολο των εξακοσίων
χιλιοµέτρων, περίπου 60 εκατοµµύρια ευρώ. Υπάρχει σχέδιο από
τον Δήµο Ηρακλείου για την αξιοποίηση και την αντικατάσταση.
Και από εκεί και πέρα στο πλαίσιο των χρηµατοδοτικών προγραµ-
µάτων του Υπουργείου Εσωτερικών και ιδίως αυτά που θα ξεκι-
νήσουν -γιατί όπως γνωρίζετε και το πρόγραµµα «ΤΡΙΤΣΗΣ» έχει
πλέον φτάσει στην οροφή της χρηµατοδότησης- θα δούµε και τι
άλλο µπορούµε να κάνουµε για τη χρηµατοδότηση. 

Το σίγουρο είναι ότι οι βασικές υποδοµές σε όλη την Ελλάδα
που είναι ύδρευση και αποχέτευση είναι εκ των ων ουκ άνευ και
πρέπει να προχωρήσουν άµεσα. 

Και επειδή το ρωτάτε, υπάρχει η δυνατότητα κοινωνικού τιµο-
λογίου. Φέτος εντάχθηκαν και οι τρίτεκνοι. Υπάρχει η δυνατότητα
ρύθµισης ληξιπρόθεσµων οφειλών των καταναλωτών. Νοµίζω ότι
έχει γίνει µια σοβαρή προσπάθεια από τη ΔΕΥΑ Ηρακλείου, η
οποία θα προχωρήσει και θα ολοκληρωθεί µέσα στη νέα χρονιά
που ξεκινά σε λίγες ηµέρες. 

Ένα σχόλιο µόνο ότι, πρώτον, οι ΚΑΠ δεν αφορούν την ύδ-
ρευση και την αποχέτευση και, δεύτερον, καµµία ιδιωτικοποίηση
του νερού δεν υπάρχει. Υπενθυµίζω ότι αυτή είναι η Κυβέρνηση
η οποία πήρε πίσω τις µετοχές της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ από το
Υπερταµείο και τις επέστρεψε στην κεντρική κυβέρνηση, προκει-
µένου να λειτουργήσουν οµαλά οι δύο αυτές κοµβικές υπηρε-
σίες. Δεν υπάρχει θέµα ιδιωτικοποίησης. Ίσα-ίσα υπάρχει θέµα
ενίσχυσης όλων των ΔΕΥΑ της χώρας και κατάρτιση ενός στρα-
τηγικού σχεδίου για τη βελτίωση των υπηρεσιών που παρέχουν
στους πολίτες, τη µείωση των απωλειών νερού και την καλύτερη
αξιοποίηση των υδάτινων πόρων, οι οποίοι δεν είναι σε αφθονία
πλέον. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης για τη δευτερολογία του.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ δεν

απαντήσατε. Και είναι αδυναµία να απαντήσετε, γιατί ακριβώς
δεν υπάρχει σχέδιο, δεν υπάρχει χρηµατοδότηση. Ποιο είναι το
σχέδιο; Ποια είναι χρηµατοδότηση; Ποια είναι τα έργα; Ποιο είναι
το χρονοδιάγραµµα για την εκτέλεση αυτών των έργων; Να γίνει
σαφές ότι οι Ηρακλειώτες, κύριε Υπουργέ, πίνουν εµφιαλωµένο
νερό. Προσέξτε, η τέταρτη πόλη στην Ελλάδα πίνει εµφιαλωµένο
νερό και την ίδια στιγµή καλείται να πληρώνει επιπλέον για το
νερό µέσω της ΔΕΥΑΗ. Και δεν έχει να κάνει µε την υπερπροσπά-
θεια των εργαζοµένων της ΔΕΥΑΗ που πραγµατικά δίνουν και τον
ίδιο τους τον εαυτό. 

Και όλα αυτά συµβαίνουν -προσέξτε- τη στιγµή που οι µεγάλες
ξενοδοχειακές µονάδες γεµίζουν τις πισίνες τους και είναι οι µε-
γαλύτεροι οφειλέτες στη ΔΕΥΑΗ. Και η δηµοτική αρχή αφαιρεί
υδρόµετρα σε όσους δεν ρυθµίζουν τις οφειλές, επειδή µιλήσατε
για κοινωνικά τιµολόγια, ενώ η ακρίβεια θερίζει. Ακόµα και η δια-
γραφή προσαυξήσεων και τόκων ως 95% σε ληξιπρόθεσµες
οφειλές καταναλωτών, που κοκορεύεται η δηµοτική αρχή, ισχύει
εάν εξοπλίζουν όλες τις οφειλές εφάπαξ. Είναι καθαρά εισπρα-
κτικό µέτρο. 

Έρχεται αύξηση στα τιµολόγια. Αυτό το λαµβάνετε υπ’ όψιν
σας; Ο Οργανισµός Ανάπτυξης Κρήτης που διαχειρίζεται το φρά-
γµα Αποσελέµη σε συνεννόηση µε τη ΔΕΥΑΗ που έχουν την αρ-
µοδιότητα τιµολόγησης χρέωσης των υπηρεσιών ύδατος
ανακοίνωσαν την αύξηση στα τιµολόγια νοικοκυριών λόγω ενερ-
γειακού κόστους από 20 λεπτά το κυβικό στα 35 λεπτά από 1-1-
2024, επικαλούµενος ο ΟΑΚ τον νέο κατάπτυστο νόµο µε τη νέα
υπεραρχή, τη Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων Ενέργειας και Υδά-

των, που επιβάλλει ανάκτηση κόστους µε βάση την κοινοτική οδη-
γία πλαίσιο του 2000. Αυτό είναι το κριτήριο που πάντα αποβαίνει
σε βάρος των λαϊκών αναγκών. 

Τώρα σε σχέση µε τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους. Κατ’
αρχάς δώσατε απάντηση εσείς για τους κεντρικούς αυτοτελείς
πόρους. Τα ποσά των ΚΑΠ έτους 2023 µας λέτε ότι είναι ύψους
1.800.000 ευρώ για κάλυψη δαπανών εκτέλεσης έργων και επεν-
δυτικών δραστηριοτήτων. Λέµε, λοιπόν, εµείς ότι είναι σταγόνα
στον ωκεανό για να καλύψει τις µεγάλες ανάγκες που έχει ο
Δήµος Ηρακλείου για µελέτες και αφ’ ετέρου έχετε απαγορεύσει
την απόδοση των θεσµοθετηµένων πόρων παρακρατώντας αυτά
τα ποσά, που έχουν πληρώσει οι δηµότες µέσω της φορολογίας. 

Τα χρηµατοδοτούµενα έργα από το ΕΣΠΑ και το Ταµείο Ανά-
καµψης αφορά κυρίως ό,τι συµφέρει τους επιχειρηµατικούς οµί-
λους και αν περισσέψουν µπορούν να εγγράφουν πιστώσεις για
άλλες δαπάνες, κάτι πάρα πολύ δύσκολο να συµβεί. Κι όταν γί-
νεται, είναι σε σύγκρουση µε την κυρίαρχη πολιτική της ανταπο-
δοτικότητας. Δηλαδή, θες έργο, θες καθαρό νερό, ποιοτικό,
πλήρωσε! Αυτή είναι η ουσία. Τα 60 εκατοµµύρια σε έργα που
επικαλείται ο Δήµος Ηρακλείου δεν αφορούν στο σύνολό τους
την ύδρευση -γιατί αυτό λέει ο Δήµος Ηρακλείου- µόνο τα 26 εκα-
τοµµύρια αφορούν την ύδρευση και τα υπόλοιπα αφορούν εγκα-
ταστάσεις επεξεργασίας λυµάτων ή και το πρόγραµµα
«ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ». 

Απαντήσατε για το πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ». Ακόµη
εξετάζει η Κυβέρνηση -αυτή είναι η απάντησή σας- την ένταξη
στο εν λόγω πρόγραµµα την πρόταση της ΔΕΥΑΗ προϋπολογι-
σµού 9.600.000. ευρώ. Ακόµα δηλαδή, ψάχνετε χρηµατοδοτικό
εργαλείο. Μέχρι πότε; Εδώ η κατάσταση δυσκολεύει ακόµα πε-
ρισσότερο. 

Τι θέλω να πω µε όλα αυτά; Πάγια θέση του ΚΚΕ είναι ότι το
νερό είναι κοινωνικό αγαθό και όχι εµπόρευµα. Έγκαιρα είχε απο-
καλύψει ότι όπως απελευθερώθηκαν σταδιακά από την κρατική
προστασία οι τηλεπικοινωνίες, ενέργεια, µεταφορές, έτσι έρχεται
και η σειρά του νερού. Από αυτή την άποψη είµαστε αντίθετοι
στην ιδιωτικοποίηση των νερών, την οποία υπηρετήσατε όλοι δια-
χρονικά. 

Είµαστε αντίθετοι στην πρόθεση της Κυβέρνησης να καταργή-
σει και να συγχωνεύσει τις εκατόν είκοσι έξι ΔΕΥΑ της χώρας,
που θα διαµορφώσει το πλαίσιο και θα επιταχύνει τον τρόπο από
την παραχώρηση της κερδοφόρας διαχείρισης του νερού σε επι-
χειρηµατικούς οµίλους. Αυτά είπαµε και στη συνάντηση που εί-
χαµε ως Κοινοβουλευτική Οµάδα µε την οµοσπονδία
εργαζοµένων στις δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης και αποχέ-
τευσης. Και φυσικά όλα αυτά πατάνε διαχρονικά στις πολιτικές
τις δικές σας. 

Και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε.
Πραγµατικά θέλω να δω τη δεύτερη τοποθέτησή σας, είναι µια

ευκαιρία. Τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση για να εξασφαλίσει
επαρκείς και συστηµατικούς ελέγχους για την ποιότητα του
νερού, που φτάνει στις βρύσες των σπιτιών, των σχολείων, των
νοσοκοµείων, των στρατοπέδων, των κοινωνικών δοµών. Πρέπει
να µας πείτε ποιο είναι το σχέδιο των µελετών, έργων, χρηµατο-
δότησης αύξηση της ποσότητας και την αναβάθµιση της ποι-
ότητας των υδάτινων πόρων. Τι µέτρα θα πάρετε για να
καταργήσετε τον ΦΠΑ στην τιµή του νερού, να µειωθούν τα τιµο-
λόγια κατά 30%. Να σταµατήσει η διακοπή του νερού που µπορεί
να κρατήσει δέκα, δεκαπέντε, είκοσι µέρες. Και φυσικά να καταρ-
γηθούν όλοι αυτοί οι νόµοι. 

Γιατί το αποτέλεσµα αυτής της κατάστασης που βιώνουν όχι
µόνο οι Ηρακλειώτες, αλλά όλοι οι πολίτες, είναι το αποτέλεσµα
των νόµων και των νοµοθετικών πλαισίων και η εφαρµογή της κοι-
νοτικής οδηγίας για το νερό, που οδηγεί στην παραπέρα ιδιωτι-
κοποίηση των υπηρεσιών και της επέκτασης της επιχειρηµατικής
δραστηριότητας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Είναι µεγάλος ο πειρασµός να κάνουµε µια γενικότερη κου-
βέντα για τη διαχείριση του νερού στην Ελλάδα. Νοµίζω ότι όταν
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το Υπουργείο Περιβάλλοντος ολοκληρώσει την επεξεργασία της
νοµοθετικής πρωτοβουλίας, νοµίζω και στη Βουλή θα υπάρχει
άφθονος χρόνος προκειµένου να συζητηθούν όλα αυτά τα θέ-
µατα. Το σίγουρο είναι ότι η διαχείριση του νερού και ως κοινω-
νικό αγαθό είναι πάρα πολύ σηµαντική και πάρα πολύ σοβαρή,
ιδίως λόγω της κλιµατικής κρίσης και ιδίως λόγω ειδικών και δύ-
σκολων περιπτώσεων όπως είναι τα νησιά του Αιγαίου όπως είναι
η Κρήτη, που χρειάζεται την καλύτερη δυνατή διαχείριση του
νερού.

Πρώτον, για τα τιµολόγια, ο κάθε δήµος, η κάθε ΔΕΥΑ ορίζει
το τιµολόγιο το οποίο κρίνει. Αυτό είναι η αυτοδιοίκηση και γι’
αυτό κρίνονται. Δεν µπορεί το κράτος να έρθει και να πει ότι τόσο
θα βάλεις τόσο στον άλφα δήµο, τόσο στον βήτα δήµο, τόσο
στον γάµµα δήµο. Η αυτοδιοίκηση αποφασίζει και κάνει αυτό που
θεωρεί σωστό µε βάση τους πόρους που έχει, µε βάση το σχέδιο
που έχει, µε βάση την πραγµατικότητα που έχει. 

Δεύτερον, η αρµοδιότητα, ο έλεγχος του νερού είναι της αρ-
µόδιας ΔΕΥΑ. Εµείς ως Υπουργείο Εσωτερικών δεν είµαστε το
καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργείο για τη διαχείριση του νερού. Στη
Θεσσαλία, για παράδειγµα, έγιναν δεκάδες έλεγχοι και από το
Υπουργείο Υγείας αλλά και από το Υπουργείο Περιβάλλοντος για
την ποιότητα του νερού µετά τις πρόσφατες µεγάλες πληµµύρες. 

Τρίτον, τα έργα εκτελούνται. Το 2024 θα έχει αντικατασταθεί
όλο το δίκτυο ύδρευσης µέσα στον αστικό ιστό του Ηρακλείου,
µέσα στο σχέδιο πόλης του Ηρακλείου. Αυτό λέει η ΔΕΥΑΗ. Δεν
έχουµε κανέναν λόγο να αµφιβάλλουµε ότι θα προχωρήσει.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Το µεγαλύτερο µέρος του Ηρα-
κλείου είναι εκτός σχεδίου πόλης.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Αυτό είναι ένα από τα προβλήµατα που έχει η χώρα γενικά
διαχρονικά. Είναι άλλη κουβέντα αυτή πολύ πιο µεγάλη. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Πρέπει να γίνει κάτι και µε αυτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Από εκεί και πέρα είναι τα κοµµάτια που αναφέρατε και
στον Τύλισο και ένα κοµµάτι που χρειάζεται αντικατάσταση.
Εµείς δουλεύουµε µε το Υπουργείο Οικονοµικών να ετοιµαστεί
ένας διάδοχος ουσιαστικά του προγράµµατος «ΤΡΙΤΣΗΣ», προ-
κειµένου να µπορέσουν να χρηµατοδοτηθούν έργα. Το πρό-
γραµµα «ΤΡΙΤΣΗΣ» είναι ένα πρόγραµµα το οποίο έδωσε ανάσα.
Είχε πάρα πολύ µεγάλο κοµµάτι στην ύδρευση. Είτε αφορά αντι-
κατάσταση αγωγών οι οποίοι ήταν πεπαλαιωµένοι, είτε την προ-
µήθεια υδροµέτρων, είτε ήταν οι βελτιώσεις για τη διαχείριση του
νερού πάρα πολλοί δήµοι εντάχθηκαν σε αυτό και αξιοποιούν
τους πόρους που ολοκληρώνουν τα έργα. 

Υπάρχουν και κάποιες προτάσεις οι οποίες δεν µπήκανε και
δεν εντάχθηκαν εγκαίρως και τις κοιτάζουµε. Είµαστε ήδη σε συ-
νεργασία και µε τη νέα δηµοτική αρχή η οποία θα αναλάβει την
Πρωτοχρονιά, προκειµένου να δώσουµε τις λύσεις εκεί που χρει-
άζεται και εκεί που είναι ανάγκη. Το σίγουρο είναι πάντως ότι δεν
πρέπει να συζητάµε το 2024 για θέµατα νερού και για θέµατα ποι-
ότητας νερού ή ακόµα και περιορισµένης χρονικής διάρκειας κα-
τανάλωσης νερού. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Προχωρούµε τώρα στη δέκατη έκτη µε αριθµό 466/4-12-2023

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Παρασκευής Δάγκα προς την Υπουργό Εσω-
τερικών, µε θέµα: «Για το ζήτηµα της σχολικής στέγης στο Αιγά-
λεω και της µεταστέγασης του 19ου Δηµοτικού στο 13ο Δηµοτικό
Σχολείο».

Τον λόγο έχει η κ. Δάγκα.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Στο 19ο Δηµοτικό Σχολείο Αιγά-

λεω πριν έναν µήνα έπεσε ο σοβάς από το ταβάνι σε σχολική αί-
θουσα. Αντίστοιχο γεγονός υπήρχε στην αίθουσα µουσικής, που
παρέµενε κλειδωµένη χωρίς να γίνουν περαιτέρω έλεγχοι για την
καταλληλότητα του σχολείου. Κυριολεκτικά ήταν υπόθεση δέκα
λεπτών για να µην υπάρξει ατύχηµα µαθητή ή εκπαιδευτικού ή
ακόµα και της σχολικής καθαρίστριας. 

Ο Δήµος και η Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης αντί να

λύσουν άµεσα το πρόβληµα, πήγαν να δηµιουργήσουν µεγαλύ-
τερο µε τη συστέγαση του 19ου Δηµοτικού µε το 13ο Δηµοτικό
Σχολείο Αιγάλεω, µιλάµε για διακόσιους είκοσι µαθητές. Θα δί-
νανε τη λύση της λειτουργίας των δύο σχολικών µονάδων πρωί-
απόγευµα µε ό,τι βλαπτικές συνέπειες θα είχε αυτό για την
καθηµερινότητα µαθητών, γονιών και εκπαιδευτικών. Δεν προχώ-
ρησε κάτω από την αποφασιστική στάση των ίδιων των γονιών. 

Την προηγούµενη εβδοµάδα, τη Δευτέρα συγκεκριµένα, οι µα-
θητές επέστρεψαν στο σχολείο τους µετά από πολλή προσωπική
δουλειά των ίδιων των γονιών για να εξασφαλίσουν την καθαριό-
τητα του σχολείου από το καθάρισµα των µπάζων και ηλεκτρο-
λογικών εργασιών. Η µόνη παρέµβαση που έγινε ήταν ουσιαστικά
η καθαίρεση του οροφοκονιάµατος. Κανένας έλεγχος για τη συ-
νολική καταλληλότητα και ασφάλεια της σχολικής µονάδας δεν
έχει γίνει. 

Και ρωτάµε τι προτίθεται να κάνει το αρµόδιο Υπουργείο για
να γίνει ο απαραίτητος έλεγχος όλης της σχολικής µονάδας,
παίρνοντας υπ’ όψιν ότι η κατάσταση µε τη σχολική στέγη στον
Δήµο του Αιγάλεω είναι εκρηκτική, παίρνει επικίνδυνες διαστά-
σεις. Δεν γίνεται η ασφάλεια των µαθητών, αλλά και των εκπαι-
δευτικών να λογαριάζεται µε το κριτήριο του κόστους για το
κράτος µε ευθύνη διαχρονικά των κυβερνήσεων αλλά και των πε-
ριφερειακών και δηµοτικών αρχών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε. 

Στις 14 του µηνός έγινε το περιστατικό και 15 του µηνός ξεκί-
νησαν εργασίες αποκατάστασης, µας λέει ο Δήµος Αιγάλεω, µε
τα ίδια µέσα. Στις 28 Νοεµβρίου υπογράφηκε η σύµβαση µε τον
ανάδοχο, προκειµένου να προχωρήσουν οι εργασίες αποξήλω-
σης και αποµάκρυνσης κονιαµάτων, οι οποίες ολοκληρώθηκαν
στις 2 του µηνός και από 4 του µηνός οι µαθητές επέστρεψαν
στα σχολεία. Αυτό είναι το ιστορικό της συγκεκριµένης υπόθε-
σης. Πράγµατι, το Αιγάλεω είναι από τις δύσκολες περιπτώσεις
για τη σχολική στέγη και από τον σεισµό του 2019 που είχαν δη-
µιουργηθεί σοβαρά προβλήµατα. 

Από κει και πέρα, πρώτον, οι αρµοδιότητες συντήρησης σχο-
λικών κτηρίων είναι των δήµων, χρηµατοδοτούνται για τη διενέρ-
γεια αυτών των δράσεων. Δεύτερον, στην πρόσκληση του προ-
γράµµατος «ΤΡΙΤΣΗΣ» υπήρχε και ένα πρόγραµµα και µια πρό-
σκληση εξειδικευµένη για προσεισµικό έλεγχο των δηµόσιων κτη-
ρίων συµπεριλαµβανοµένων των σχολείων και το οποίο θα επε-
κταθεί και έχει ξεκινήσει να επεκταθεί, προκειµένου να γίνει έλεγ-
χος στατικότητας και έλεγχος γενικά πρωτοβάθµιος και, αν χρει-
αστεί, δευτεροβάθµιος όλων των σχολικών κτηρίων από µη-
χανικούς του ΤΕΕ. Αυτό εντάσσεται στο πρόγραµµα πρόληψης
περιστατικών σαν αυτό που συνέβη στο Αιγάλεω ή ακόµα χειρό-
τερα σεισµικών φαινοµένων τα οποία µπορεί να θέσουν σε κίν-
δυνο τη ζωή των παιδιών ή να προκαλέσουν σωµατικές βλάβες. 

Υπενθυµίζω το Δαµάσι στον Τύρναβο τον Μάρτιο του 2021, στο
Αρκαλοχώρι, επίσης, πώς ένα σχολείο το οποίο είχε µαθητές και
έγινε ο σεισµός εν ώρα µαθήµατος, πώς χάρη στην αυτοθυσία
και την προετοιµασία που είχε κάνει ο διευθυντής του σχολείου
και οι εκπαιδευτικοί του σχολείου µπόρεσαν και βγήκανε όλα τα
παιδιά ασφαλή. 

Αυτό είναι ένα µεγάλο πρόβληµα που υπάρχει γενικά. Θα ξεκι-
νήσουν πολλοί έλεγχοι από τους δήµους που έχουν ενταχθεί στο
πρόγραµµα «ΤΡΙΤΣΗΣ» και θα ολοκληρωθεί και θα γίνουν γενι-
κευµένοι αντισεισµικοί έλεγχοι και έλεγχοι στατικότητας σε πάρα
πολλά κτήρια. Από κει και πέρα όµως περιπτώσεις όπως αυτές
που αναφέρατε για σοβάδες -κατά καιρούς συµβαίνουν δυστυ-
χώς και άλλα περιστατικά- είναι θέµα και αρµοδιότητα να το επι-
λύσουν και να µεριµνούν γενικά οι Οργανισµοί Τοπικής
Αυτοδιοίκησης που έχουν το συνταγµατικό δικαίωµα στην αυτο-
τέλεια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κυρία Δάγκα, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Αιγάλεω
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συστεγάζεται µε το 14ο Δηµοτικό, διότι δεν υλοποιείται η δίκαιη
απαίτηση γονιών, εκπαιδευτικών, µαθητών για την αναγκαστική
µίσθωση της σχολικής µονάδας. Σχολεία παραµένουν σεισµόπλη-
κτα από τον Ιούλιο του 2019 στο Αιγάλεω. Σε ειδικά σχολεία δεν
πληρούνται στοιχειωδώς προδιαγραφές για την ασφάλεια των
µαθητών ΑΜΕΑ και βέβαια έρχεται τώρα «ως κερασάκι…» η πε-
ρίπτωση αυτή του 19ου Δηµοτικού Σχολείου Αιγάλεω. 

Τα λέµε αυτά γιατί και οι γονείς αντιµετωπίζουν τις ευθύνες
που γίνονται µπαλάκι ανάµεσα στα Υπουργεία και αντίστοιχα τον
Δήµο του Αιγάλεω χωρίς να αντιµετωπίζονται κρίσιµα ζητήµατα
που αφορούν την ασφάλεια των ίδιων των µαθητών και των εκ-
παιδευτικών. Διότι σε αυτή την περίπτωση, που υπάρχουν τόσο
εκρηκτικά προβλήµατα µε την σχολική στέγη, χρειάζεται και
έκτακτη κρατική χρηµατοδότηση για να αντιµετωπιστούν. Δη-
λαδή, δεν µπορεί να περιµένει το επόµενο πρόγραµµα προσει-
σµικού ελέγχου, που και πάλι δεν θα είναι ολοκληρωµένος,
οπτικός θα είναι όπως στις υπόλοιπες περιπτώσεις, αντί να δίνε-
ται η αναγκαία χρηµατοδότηση για να προχωρούν µε ταχύτατους
ρυθµούς οι αναγκαίες εργασίες αποκατάστασης και καταλληλό-
τητας των σχολικών κτηρίων στον Δήµο του Αιγάλεω. Γιατί αυτό
ήταν ένα περιστατικό και σας το ξαναλέµε ήταν κυριολεκτικά
δέκα λεπτά. Μάλιστα η σχολική καθαρίστρια εκείνη την ώρα
έβαζε το κλειδί στην πόρτα για να µπει στη σχολική αίθουσα που
έπεσε το ταβάνι. 

Δεν µπορούν, δηλαδή, αυτά τα στοιχειώδη µέτρα ασφάλειας
για τα παιδιά µας, για τους µαθητές µας, που είναι και σε βάρος
των µορφωτικών τους δικαιωµάτων, να λογαριάζονται µε το κρι-
τήριο τού πόσο αντέχουν τα δηµοσιονοµικά του κράτους, αλλά
χρειάζεται να βρεθεί στο επίκεντρο η σύγχρονη ανάγκη τους για
σύγχρονη, ασφαλή σχολική στέγη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Δάγκα, η σύγχρονη και ασφαλής σχολική στέγη είναι
απαραίτητη προϋπόθεση για ποιοτική δηµόσια παιδεία, το οποίο
είναι το ζητούµενο νοµίζω. Είναι κάτι που συµφωνούµε όλοι. Άρα
εκ των πραγµάτων συµφωνούµε σε αυτό το κοµµάτι. 

Αυτό που θέλω να πω είναι ότι για παράδειγµα µε τον σεισµό
του Ιουλίου του 2019 ένα εσπερινό λύκειο, νοµίζω το 1ο Γυµνάσιο
του Αιγάλεω, το εσπερινό γυµνάσιο, το οποίο είχε υποστεί ζηµιές,
εντάχθηκε στο πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ». Η ανακατα-
σκευή του σχολικού συγκροτήµατος 6,5 εκατοµµύρια ευρώ βρί-
σκεται σε φάση υλοποίησης. Άρα εκεί θα είναι ένα σχολικό
συγκρότηµα το οποίο θα αποκατασταθεί και θα αποκατασταθεί
πλήρως. Από εκεί και πέρα είναι πράγµατα τα οποία υπάρχουν
διαχρονικά, όπως οι καθυστερήσεις αν θέλετε. Ζητούµενο είναι
να υπάρχει η ασφαλής σχολική στέγη. 

Κλείνοντας, θα σας έλεγα ότι µε συνεργασία των Οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης, της κεντρικής κυβέρνησης και προφα-
νώς και του Υπουργείου Εσωτερικών από πλευράς κεντρικής κυ-
βέρνησης, αλλά και του Υπουργείου Παιδείας θα κάνουµε ό,τι
χρειάζεται και για την προσχολική αγωγή και για την πρωτοβάθ-
µια και τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, έτσι ώστε να εργαστούµε
πάνω στην αποκατάσταση, στη βελτίωση και στην ανέγερση και
νέων σχολικών µονάδων όπου υπάρχει ανάγκη. 

Υπάρχουν και αλλαγές στις πληθυσµιακές συνθήκες. Υπάρ-
χουν δήµοι οι οποίοι έχουν περισσότερο φόρτο στις µικρότερες
ηλικιακές κατηγορίες σαν πυραµίδα άρα αυτές έχουν περισσό-
τερη ανάγκη για σχολική στέγη, για αναβάθµιση των υποδοµών.
Αυτό είναι κάτι το οποίο θα το δουλέψουµε σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Παιδείας και µε τη σχολική κοινότητα και ασφαλώς
και µε τους οικείους δήµους. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Θα συνεχίσουµε µε τρεις επίκαιρες ερωτήσεις αρµοδιότητας

του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων. Θα απαντήσει η
Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κ. Ζέττα
Μακρή. 

Ξεκινάµε µε την έκτη µε αριθµό 452/28-11-2023 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Νίκη» κ. Σπυρίδωνα Τσιρώνη προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Μετεγγραφές
φοιτητών - τέκνων τριτέκνων και πολυτέκνων οικογενειών».

Έχετε τον λόγο, κύριε Τσιρώνη.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υφυπουργέ, στην εγκύκλιό σας µε θέµα «Μεταγραφές -

µετακινήσεις ακαδηµαϊκού έτους 2023-2024» δεν προβλέπεται
για µια ακόµη φορά η δυνατότητα σε φοιτητές τέκνα τρίτεκνων
και πολύτεκνων οικογενειών να σπουδάζουν στα πλησιέστερα πα-
νεπιστηµιακά ιδρύµατα από τον τόπο της µόνιµης διαµονής των
γονέων τους, χωρίς να λαµβάνονται υπ’ όψιν εισοδηµατικά ή
αλλά κοινωνικά κριτήρια. 

Συγκεκριµένα στην ανωτέρω εγκύκλιο, πρώτον, δεν εξαιρεί τα
τέκνα των τρίτεκνων και πολύτεκνων οικογενειών από το 15% των
µετεγγραφόµενων βάσει οικονοµικών και κοινωνικών κριτηρίων,
αλλά ούτε και από τη συγκέντρωση των µορίων της βάσης µε-
τεγγραφής στο τµήµα στο οποίο θέλουν να µετεγγραφούν. Δεύ-
τερον, δεν παρέχει τη δυνατότητα µετεγγραφής σε φοιτητές
τρίτεκνων και πολύτεκνων οικογενειών, οι οποίοι έχουν ένα ή πε-
ρισσότερα αδέλφια προπτυχιακούς φοιτητές σε αντίστοιχα τµή-
µατα που εδρεύουν στην περιφερειακή ενότητα φοίτησης του
αδελφού ή στην ενότητα µόνιµης κατοικίας των γονέων. 

Αποτέλεσµα είναι εκατοντάδες από αυτά τα παιδιά των τρίτε-
κνων και πολύτεκνων οικογενειών να αναγκάζονται για µια ακόµη
ακαδηµαϊκή χρονιά είτε να µη φοιτήσουν στη σχολή που µπήκαν
είτε να σπουδάσουν σε άλλες σχολές πολλές φορές και κατώτε-
ρου εκπαιδευτικού επιπέδου απλά για να σπουδάσουν εκεί που
σπουδάζουν και τα αδέρφια τους. 

Ερωτάστε, κυρία Υφυπουργέ, ποιοι οι λόγοι µη συµπερίληψης
των προβλέψεων στην υπ’ αριθµό 115724 εγκύκλιο που σας ανέ-
φερα πριν από τη στιγµή µάλιστα που ο κρατικός προϋπολογι-
σµός δεν επιβαρύνεται µε κανένα δηµοσιονοµικό κόστος και η
παροχή δυνατότητας σε οικογένειες που ήδη έχουν τρία, τέσ-
σερα ή και περισσότερα παιδιά αυτά να µπορούν να σπουδάζουν
στο πλησιέστερο πανεπιστηµιακό ίδρυµα.

Προτίθεται το Υπουργείο άµεσα να φέρει προς ψήφιση τις
ανωτέρω ή άλλες αντίστοιχες διατάξεις µε αναδροµική ισχύ, προ-
κειµένου να επιλύσει ένα µόνιµο και χρονίζον πρόβληµα; Ξέρω
ότι και Βουλευτές της Κυβέρνησης έκαναν αντίστοιχη και δεν
έγινε δεκτή. Κάποια στιγµή πρέπει να γίνει κάτι, να υπάρχει µια
πρόβλεψη, για αυτές τις οικογένειες. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Παρακαλώ, κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Καληµέρα και
καλή εβδοµάδα. 

Στην ερώτησή σας, κύριε συνάδελφε, ουσιαστικά ζητείται τα
παιδιά των τρίτεκνων και πολύτεκνων οικογενειών να µπορούν να
κάνουν µετεγγραφές χωρίς να υπάρχει κανένα κριτήριο. Θα σας
πω ότι υπάρχουν και πολύτεκνες οικογένειες οι οποίες έχουν ει-
σοδήµατα αρκετά και µπορούν να υποστηρίξουν τη φοίτηση παι-
διών σε διαφορετικές σχολές. 

Θα σας πω, λοιπόν, εν περιλήψει τον συνδυασµό των οικονο-
µικών, κοινωνικών και ακαδηµαϊκών κριτηρίων, κάτι το οποίο δεν
το περιλαµβάνετε στην ερώτησή σας. Δεν είναι µόνο το δηµοσιο-
νοµικό κόστος, που είναι σηµαντικό. Είναι επιπλέον και τα ακα-
δηµαϊκά κριτήρια που λαµβάνουµε εµείς υπ’ όψιν στο Υπουργείο.
Το σύστηµα, λοιπόν, αυτό επιτρέπει τις µετεγγραφές µε τρόπο
δίκαιο. Στη δευτερολογία θα σας αναφέρω και τους αριθµούς
που αποδεικνύουν ότι δεν είναι εκατοντάδες τα παιδιά που στε-
ρούνται αυτού του δίκαιου αιτήµατος.

Λοιπόν, ήδη από τη δική µας διακυβέρνηση υπάρχει σχετικό
νοµικό πλαίσιο από το 2020 είναι ο ν.4692. Ίσχυσε από το ακα-
δηµαϊκό έτος 2020-2021 και λαµβάνει υπ’ όψιν όλες τις επιµέρους
κατηγορίες, φυσικά και τα παιδιά των τρίτεκνων και πολύτεκνων
οικογενειών. Υπάρχει δυνατότητα µετεγγραφής µε οικονοµικά και
κοινωνικά κριτήρια. Υπάρχουν όµως και άλλες διατάξεις για συ-
γκεκριµένες κατηγορίες, δηλαδή για αδέλφια προπτυχιακούς
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φοιτητές, ειδικές κατηγορίες µετεγγραφών για κοινωνικούς λό-
γους, δυνατότητα κατ’ εξαίρεση µετεγγραφών για σοβαρές και
τεκµηριωµένες εξαιρετικές περιπτώσεις ή ακόµη και για επιγενό-
µενες περιπτώσεις έκτακτης ανάγκης των φοιτητών. 

Ο αριθµός των µεταγραφόµενων φοιτητών µε κοινωνικά και οι-
κονοµικά κριτήρια δεν µπορεί να υπερβαίνει το 15% του συνολι-
κού αριθµού των εισακτέων ανά τµήµα -ανά ακαδηµαϊκό έτος
ορίζεται αυτός ο αριθµός. Το ποσοστό 15%, κύριε συνάδελφε,
επειδή το αναφέρατε στην ερώτησή σας, είναι αναγκαίος γιατί
πρέπει να διασφαλιστεί και η ποιότητα του εκπαιδευτικού έργου.
Οι φοιτητές κατανέµονται οµοιόµορφα. Διαφορετικά θα υπήρχε
το φαινόµενο της υπερβολικής επιβάρυνσης πέραν των δυνατο-
τήτων των ακαδηµαϊκών των κεντρικών ΑΕΙ και αποψίλωση των
περιφερειακών τµηµάτων. Σε περίπτωση που υπάρχουν αιτήσεις
που ξεπερνούν το 15% υπάρχει µια ειδική ρύθµιση κατά φθί-
νουσα σειρά να ικανοποιούνται οι ανάγκες. Να µην επιµείνω σε
αυτό και καταναλώσω περισσότερο χρόνο. 

Το ακαδηµαϊκό κριτήριο της βάσης µετεγγραφής, που είναι
2.750 µόρια απόκλιση από τη βάση της εισαγωγής, αποτρέπει
επίσης ένα στρεβλό φαινόµενο, δηλαδή φοιτητές που έχουν χα-
µηλή βαθµολογία να εισάγονται σε ένα τµήµα, να µετεγγράφο-
νται σε αντίστοιχα τµήµατα κεντρικών ΑΕΙ µε υψηλότερη βάση
εισαγωγής και δηµιουργεί φοιτητές δύο ταχυτήτων στο ίδιο
τµήµα πλέον της αδικίας παιδιά που είχαν πετύχει περισσότερη
βαθµολογία να έχουν αποκλειστεί από τα ΑΕΙ αυτά και να φοιτούν
σε διαφορετικές σχολές. 

Θέλω να σας πω επίσης για τα οικονοµικά και κοινωνικά κριτή-
ρια ότι µε τον ν.4692/2020, που σας ανέφερα πριν, εκκινεί από
µηδενικό εισόδηµα µέχρι και 12.000 κλιµακωτά ανά 3000 ευρώ.
Το µέγιστο ποσό που δίνει τη δυνατότητα να υποβληθούν αιτή-
σεις είναι 12.000 έναντι 9.000 ευρώ που υπήρχε πριν από το 2020.
Κάθε φοιτητής που κάνει αίτηση για µετεγγραφή µοριοδοτείται
µε 2, 3, 4 ή 6 µόρια, ανάλογα µε την κατηγορία του εισοδήµατος
που βρίσκεται. Επίσης θέλω να σας πω ότι και για λόγους δικαιο-
σύνης λαµβάνεται πλέον υπ’ όψιν ο µέσος όρος των εισοδηµάτων
της τριετίας και όχι µόνον της τελευταίας χρονιάς. Έτσι αποτυ-
πώνεται καλύτερα η οικονοµική κατάσταση των αιτούντων. 

Σε ό,τι αφορά τώρα τη µοριοδότηση των µελών της τρίτεκνης
και πολύτεκνης οικογένειας, εκείνος ο οποίος αιτείται και είναι
µέλος τρίτεκνης οικογένειας παίρνει 1,5 µόριο παραπάνω. Αν
είναι πολύτεκνης οικογένειας, παίρνει 2 µόρια. Αυτή η µοριοδό-
τηση προσαυξάνεται κατά 0,5 για κάθε µέλος τρίτεκνης ή πολύ-
τεκνης οικογένειας πλην του αιτούντος, εφόσον είναι κάτω των
είκοσι πέντε ετών κάτι που δεν ίσχυε παλαιότερα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Τσιρώνη, παρακαλώ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολο-

γία σας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ίσως δεν µε καταλάβατε. Σας είπα ότι

δεν λαµβάνετε µόνο τα κοινωνικά και τα οικονοµικά κριτήρια.
Όπως γνωρίζετε από το Σύνταγµα, σύµφωνα µε το άρθρο 21 πα-
ράγραφοι 2 και 5 του Συντάγµατος, δεν µπορεί να αποτελεί υπο-
περίπτωση κοινωνικής πολιτικής η βοήθεια προς τις πολύτεκνες
οικογένειες. Οι πολύτεκνες οικογένειες έχουν δικαίωµα ειδικής
φροντίδας από το κράτος, ενώ ο σχεδιασµός και η εφαρµογή δη-
µογραφικής πολιτικής καθώς και η λήψη όλων των αναγκαίων µέ-
τρων αποτελεί υποχρέωσή του. Άρα δεν αρκεί αυτό που λέτε για
τα κοινωνικά. Δεν σας ζητάµε κοινωνικά κριτήρια και οικονοµικά.
Ζητάµε συνταγµατικά θεσπισµένα δικαιώµατα για αυτές τις οικο-
γένειες να υπερβαίνουν αυτή την κατηγορία. Αυτό ζητάµε. 

Σας θυµίζω ότι ο κύριος Πρωθυπουργός στο συνέδριο για το
δηµογραφικό του 2023 «Ώρα για δράσεις» στις 17 Οκτωβρίου
δήλωσε ότι «η πληθυσµιακή υποχώρηση δεν εκδηλώνεται ισοµε-
ρώς στην επικράτεια, έχει εξάρσεις σε συγκεκριµένες περιοχές.
Αυτό σηµαίνει ότι δεν αρκούν µόνο εθνικές στρατηγικές, αλλά
απαιτούνται και συγκεκριµένες τοπικές πρόνοιες µε τη συνολική
πάντως δηµογραφική κατάρρευση να καθίσταται κυριολεκτικά
ένα υπαρξιακό στοίχηµα για το µέλλον µας. Σας βεβαιώνω ότι η
Κυβέρνηση θα υπηρετήσει αυτό το εθνικό σχέδιο έτοιµη να
εµπλουτίσει τις θέσεις της µε κάθε θετική πρόταση και µε χρήσι-

µες ιδέες». 
Σας παραθέτουµε, σας παρέθεσαν και οι δικοί σας Βουλευτές,

αυτές τις χρήσιµες θέσεις για αυτές τις οικογένειες, γνωρίζοντας
ότι για το 2022 η χώρα κατέγραψε µία γέννηση, σύµφωνα µε την
ΕΛΣΤΑΤ, για κάθε δύο θανάτους. 

Επιτρέψτε µου να σας διαβάσω ένα µικρό απόσπασµα από την
επιστολή ενός πολύτεκνου πατέρα που περιµένει µε αγωνία τις
απαντήσεις του Υπουργείου σας. Να σας πω επίσης ότι το ανάλ-
γητο και το απρόσωπο µιας πλατφόρµας µε µόρια δεν µπορεί να
υπολογίσει τις περιπτώσεις. Έχουµε µια περίπτωση εδώ, που οι
τέσσερις πρώτοι που ζήτησαν µετεγγραφή από το Πανεπιστήµιο
Κορίνθου προς το Πανεπιστήµιο Μακεδονίας είναι οικογένειες
τριτέκνων και πολυτέκνων. Δεν καλύφθηκαν.

Δηλαδή, η πλατφόρµα αυτή βλέπει το όριο των µορίων που
έβαλε η κ. Κεραµέως και σταµατά εκεί. Δεν καλύπτονται αυτές
οι θέσεις και φεύγουν αυτοί οι τέσσερις. Δεν θα πάνε να σπου-
δάσουν, δεν θα καλύψουν κάποιες θέσεις. Δεν επιβαρύνουν τον
προϋπολογισµό. Μιλάµε για οικογένειες και θέλουµε να στηρί-
ξουµε την οικογένεια και την πολύτεκνη οικογένεια και το δηµο-
γραφικό. Δεν ζητάµε παράλογα πράγµατα.

Θα σας διαβάσω τι ζητούν αυτοί οι άνθρωποι, για να καταλά-
βετε την αγωνία τους. Λέει ο πατέρας: «Για όλους εµάς είναι ζή-
τηµα ζωής. Έχετε νιώσει ποτέ το πόσο δύσκολο είναι να σου λέει
το παιδί σου πως επιθυµεί να σπουδάσει και να αδυνατείς να του
ικανοποιήσεις αυτή του την επιθυµία; Να έχεις στερηθεί τα
πάντα, προκειµένου να του προσφέρεις βοήθεια, για να περάσει,
και αφού επιτευχθεί το προωθούµενο, να µην µπορείς να αντε-
πεξέλθεις λόγω απόστασης και άλλων εξόδων, ενώ θα µπορού-
σαν όλα αυτά να µειωθούν σηµαντικά, εάν σπούδαζαν τα αδέλφια
στην ίδια πόλη; Καλούµαι, λοιπόν, κυρία Υφυπουργέ, εν µέσω δη-
µοσιονοµικής κρίσης να βρω τρόπο να συντηρήσω τρία σπίτια,
προκειµένου να δώσω στα παιδιά µου την ευκαιρία να πραγµα-
τοποιήσουν τα όνειρά τους. Είµαστε άνθρωποι του µόχθου, µε
µικρή οικονοµική δυνατότητα, αλλά αγαπάµε τον τόπο µας. Φέ-
ραµε στον κόσµο τέσσερα παιδιά, γιατί πιστεύουµε στο θεσµό
της οικογένειας. Μας είναι, όµως, αδύνατο να συντηρήσουµε
τρία σπίτια σε διαφορετικές πόλεις, στα τέσσερα σηµεία του ορί-
ζοντα.».

Σας παρακαλούµε, σας καλούµε να δώσετε τη δυνατότητα να
σπουδάσουν τα παιδιά τους -αυτό που ονειρεύονται- χωρίς εκ-
πτώσεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαρι-

στούµε.
Παρακαλώ, κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μάλλον δεν ακούσατε την απάντηση µου. Γιατί στην απάντησή

µου σας είπα τις προϋποθέσεις υπό τις οποίες µπορούν τα παιδιά
των πολυτέκνων και τριτέκνων οικογενειών να έχουν µετεγγραφή
πέραν των κοινωνικών και οικονοµικών κριτηρίων. Θα σας ανα-
φέρω και τους αριθµούς. 

Σηµείωσα, όµως, ότι είπατε πως η πλατφόρµα είναι ανάλγητη
και απρόσωπη. Θα σας πω, κύριε συνάδελφε, ότι είναι αντικειµε-
νική και δίκαιη. Άλλος τρόπος αντικειµενικός και δίκαιος, χωρίς
περιθώριο παρέµβασης οιουδήποτε εξ ηµών ή υµών δεν υπάρχει.
Υπάρχουν συγκεκριµένα κριτήρια, που, όταν πληρούνται, υπάρ-
χουν οι µετεγγραφές. 

Με πολλή προσοχή άκουσα τα όσα διαβάσατε στην επιστολή.
Φαντάζοµαι ότι καταλαβαίνετε -επικαλεστήκατε και συναδέλφους
µας από το κυβερνών κόµµα- πως κανείς δεν µονοπωλεί εδώ την
ευαισθησία και όλοι θέλουµε οι άνθρωποι αυτοί να µπορούν να
σπουδάσουν τα παιδιά τους χωρίς ιδιαίτερη επιβάρυνση. Και θα
σας πω, λοιπόν, επειδή είπατε ότι είναι εκατοντάδες τα παιδιά
που δεν φοιτούν, ότι από 85,2% µέχρι 90,4% είναι η ικανοποίηση
από το 2021 µέχρι φέτος των αιτηµάτων των τρίτεκνων και πολύ-
τεκνων οικογενειών. Όσοι, λοιπόν, έχουν τις ακαδηµαϊκές και τις
οικονοµικές προδιαγραφές την παίρνουν τη µετεγγραφή. Το
90,4%, που ήταν το 2023-24 είναι σχεδόν πλήρης ικανοποίηση
των αιτηµάτων. Για τις τρίτεκνες οικογένειες είναι 77,6% µέχρι
83,2%. Καταλαβαίνετε, όµως, ότι όλα αυτά δεν µπορούν να υπο-
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χωρήσουν, όταν οι οικογένειες αυτές, που έχουν βεβαίως πολλά
παιδιά, έχουν και την οικονοµική δυνατότητα να σπουδάσουν τα
παιδιά. 

Τα παιδιά των τρίτεκνων και πολύτεκνων οικογενειών µπορούν
να ζητήσουν µετεγγραφή στην κατηγορία αδελφών προπτυχια-
κών φοιτητών, µια ξεχωριστή κατηγορία. Οι µετεγγραφές αυτές
γίνονται καθ’ υπέρβαση του 15% που σας ανέφερα στην πρωτο-
λογία και αυτό ορίζεται κάθε ακαδηµαϊκό έτος. Έτσι, ένας φοι-
τητής που έχει ένα ή περισσότερα αδέλφια προπτυχιακούς
φοιτητές κάνει αίτηση αποκλειστικά στο πρώτο έτος, υπό τις εξής
προϋποθέσεις: Πρέπει τα παιδιά να σπουδάζουν σε τµήµατα που
είναι σε διαφορετικές περιφερειακές ενότητες µεταξύ τους ή µε
τους γονείς τους, να µην έχουν τελειώσει τις πρώτες σπουδές
και να µην έχουν υπερβεί τον ανώτατο χρόνο των σπουδών και
το κατά κεφαλήν εισόδηµα να µην υπερβαίνει τις 12.500 ευρώ
για την οικογένεια. Έτσι, λοιπόν, προβλέπεται από τον νοµοθέτη
να µην υπάρχει υποχρέωση να συντηρούνται πάνω από δύο σπί-
τια. 

Η διαδικασία που εφαρµόζεται είναι: Μετεγγράφεται στο αντί-
στοιχο τµήµα ο φοιτητής εκεί όπου φοιτά ο αδελφός του. Αν δεν
υπάρχει αντίστοιχο τµήµα εκεί όπου φοιτά ο αδελφός, µπορεί να
µετεγγραφεί σε αντίστοιχο τµήµα στην περιφερειακή ενότητα της
µόνιµης κατοικίας των γονέων του. Αν δεν πληρούνται αυτές οι
προδιαγραφές, µπορούν τα παιδιά από κοινού να µετεγγραφούν
σε αντίστοιχα τµήµατα σε άλλη περιφερειακή ενότητα, να µετα-
κινηθούν και τα δύο αδέλφια σε άλλη ενότητα, εκτός βέβαια από
την Αττική και τη Θεσσαλονίκη, για λόγους που καταλαβαίνετε.
Εάν υπάρχει απόλυτη οικονοµική δυσχέρεια, όταν δηλαδή το ει-
σόδηµα δεν υπερβαίνει τις 5.000 ευρώ, µπορεί να µετεγγραφούν
από κοινού σε αντίστοιχο τµήµα της περιφερειακής ενότητας
όπου µένουν οι γονείς τους. 

Μια άλλη καινοτοµία -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- είναι η µε-
τακίνηση σε άλλο τµήµα του ίδιου πανεπιστηµιακού πεδίου, δη-
λαδή µια δεύτερη ευκαιρία που δίνουµε στα παιδιά που δεν
πληρούν τη βάση της µετεγγραφής ή όταν έχει συµπληρωθεί το
ποσοστό του 15%. Μπορεί, επίσης, δύο φοιτητές να κάνουν αµοι-
βαία µεταφορά θέσης εισαγωγής για αντίστοιχες σχολές ή τµή-
µατα, κάτι το οποίο δεν προβλεπόταν και τώρα µπορεί να γίνει. 

Πιστεύουµε ότι είναι ένα δίκαιο, αντικειµενικό σύστηµα, µε
ισχυρό κοινωνικό πρόσηµο και όχι, όπως θελήσατε, κύριε συνά-
δελφε, αναληθώς και ανακριβώς -θα µου επιτρέψετε να πω- να
το παρουσιάσετε ως κάτι που δεν λαµβάνει υπ’ όψιν προϋποθέ-
σεις τις οποίες θα έπρεπε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
Προχωράµε τώρα στην ένατη µε αριθµό 462/1η-12-2023 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ιωαννίνων της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Νικολάου Έξαρχου προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού, µε θέµα: «Να γίνουν όλες οι απαραίτητες µόνι-
µες προσλήψεις προσωπικού στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων». 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων είναι περίπου

τριάντα επτά χιλιάδες προπτυχιακοί και µεταπτυχιακοί φοιτητές
και υποψήφιοι διδάκτορες, καθώς επίσης και κάθε χρόνο απο-
φοιτούν περίπου τρεισήµισι χιλιάδες φοιτητές, οι οποίοι εξυπη-
ρετούνται από διακόσιους ογδόντα επτά υπαλλήλους. Να πούµε
εδώ ότι, πριν προχωρήσει η συγχώνευση µε το ΤΕΙ Ηπείρου και
πριν τις πρώτες διαθεσιµότητες, οι διοικητικοί υπάλληλοι ήταν
τριακόσιοι πενήντα τέσσερις, δηλαδή εξήντα επτά περισσότεροι,
ενώ οι φοιτητές ήταν περίπου είκοσι πέντε χιλιάδες, δηλαδή πε-
ρίπου δέκα µε δώδεκα χιλιάδες λιγότεροι. Μιλάµε για ένα πανε-
πιστήµιο που συνεχώς αναπτύσσεται, µε νέες µονάδες, νέα
τµήµατα, κοσµητείες κ.λπ.. 

Οι διακόσιοι ογδόντα επτά υπάλληλοί του εξυπηρετούν έντεκα
σχολές, είκοσι τρία τµήµατα, περίπου πεντακόσια µέλη ΔΕΠ και
όλες, φυσικά, τις υπόλοιπες κατηγορίες. Αποτέλεσµα είναι οι ίδιοι
οι υπάλληλοι να ασκούν, κατά παράβαση της ισχύουσας νοµοθε-
σίας, παράλληλα καθήκοντα επί σειρά ετών, εξαιτίας των σοβα-

ρών ελλείψεων σε προσωπικό στο πανεπιστήµιο. Η εντατικοποί-
ηση αυξάνεται. Η διοίκηση του πανεπιστηµίου πιέζει συνεχώς
τους εργαζόµενους για ακόµη περισσότερα καθήκοντα, χωρίς
φυσικά να έχουν πληρωθεί ποτέ για τις υπερωρίες που εκτελούν
Σαββατοκύριακα, απογεύµατα, αργίες κ.τ.λ.. 

Ενδεικτικά να πούµε εδώ ότι το Τµήµα Συντήρησης της Τεχνι-
κής Υπηρεσίας στα Γιάννενα, που εξυπηρετεί όλη την Πανεπιστη-
µιούπολη -για σαράντα δύο κτήρια µιλάµε και περίπου διακόσιες
τριάντα χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα κτηριακής κάλυψης- πριν
από τέσσερα χρόνια είχε τέσσερις υπαλλήλους, ενώ σήµερα
µόνο έναν. Το τυπογραφείο µε το νέο έτος δεν θα έχει ούτε τυ-
πογράφο. Ενώ παλιότερα, µε τις τελευταίες προσλήψεις προσω-
πικού µε το προεδρικό διάταγµα, ήταν περίπου δεκατρείς
υπάλληλοι, σήµερα απασχολούνται µόνο τρεις. 

Το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων να πούµε ότι δεν έχει γιατρό εργα-
σίας και τεχνικό ασφάλειας και οι δέκα από τις δεκαεννιά γραµ-
µατείες µε έδρα τα Γιάννενα εργάζονται µόνον µε τον προϊστά-
µενο και έναν υπάλληλο, συνεπεία φυσικά της συνεχόµενης µεί-
ωσης του προσωπικού λόγω των δύο διαθεσιµοτήτων που πέ-
ρασε το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων όπως επίσης και των συνταξιο-
δοτήσεων του προσωπικού. 

Παράλληλα, φέτος όπως και πέρυσι, εξαιτίας της συνεχώς µει-
ούµενης χρηµατοδότησης από τον κρατικό προϋπολογισµό, δεν
καλύπτονται στοιχειώδεις λειτουργικές ανάγκες. Παραδείγµατος
χάριν, δεν υπάρχει θέρµανση ούτε για τους υπαλλήλους ούτε για
τους φοιτητές, οι οποίοι εργάζονται και σπουδάζουν σε πολικό
ψύχος, δεν υπάρχει έγκαιρη προµήθεια των απαραίτητων υλικών
για την ασφαλή και ποιοτική λειτουργία των εγκαταστάσεων. 

Ρωτάµε, λοιπόν: Τι µέτρα θα παρθούν προκειµένου να δοθεί η
αναγκαία αύξηση στην κρατική χρηµατοδότηση, για να καλυφθεί
το σύνολο των αµοιβών του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων; Και, φυ-
σικά, τι µέτρα θα παρθούν προκειµένου να γίνουν όλες οι απα-
ραίτητες µόνιµες προσλήψεις προσωπικού, για να διασφαλιστούν
τόσο η οµαλή λειτουργία του ιδρύµατος όσο και οι όροι εργασίας
του προσωπικού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε.
Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, θα απαντήσω στην πρώτη ερώ-
τηση του συναδέλφου για την επιχορήγηση, για τις ανάγκες του
χρόνου, και στη δεύτερη για το προσωπικό. 

Πώς καλύπτουν τις λειτουργικές τους ανάγκες και πώς κατα-
νέµεται η επιχορήγηση στα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα; Όχι όπως
στο παρελθόν, σύµφωνα µε τη βούληση του Υπουργού, αλλά µε
συγκεκριµένα κριτήρια και δείκτες. Το 80% της τακτικής επιχο-
ρήγησης κατανέµεται και λαµβάνουµε υπ’ όψιν τα ακόλουθα κρι-
τήρια: τον συνολικό αριθµό των εγγεγραµµένων φοιτητών ανά
πρόγραµµα σπουδών, το εκτιµώµενο ετήσιο κόστος σπουδών
ανά φοιτητή για κάθε πρόγραµµα σπουδών, τη διάρκεια των προ-
γραµµάτων σπουδών, το µέγεθος και τη γεωγραφική διασπορά
του ιδρύµατος και το 20% της τακτικής επιχορήγησης στα ανώ-
τατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα µε βάση ενδεικτικούς δείκτες ποι-
ότητας και επιτευγµάτων. Με βάση αυτούς αξιολογείται κάθε ΑΕΙ.

Ενδεικτικά, την ποιότητα και την αποτελεσµατικότητα της εκ-
παιδευτικής διαδικασίας, την ερευνητική δραστηριότητα, τη διε-
θνοποίηση, πόσους αλλοδαπούς φοιτητές έχουν σε αναλογία µε
τον αριθµό των εγγεγραµµένων φοιτητών, τις συνεργασίες και
τις συµφωνίες που κάνουν µε ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα
στην Ελλάδα ή στο εξωτερικό. 

Αυτά, λοιπόν, τα κριτήρια, οι δείκτες ποιότητας και επιτευγµά-
των, ο τρόπος µε τον οποίο σταθµίζονται και συνδυάζονται, οι
τυχόν εισηγήσεις και άλλων κτηρίων ή δεικτών, ανάλογα µε τις
ιδιαιτερότητες κάθε ιδρύµατος, και η σχετική διαδικασία για λό-
γους διαφάνειας, αντικειµενικότητας και δικαιοσύνης καθορίζο-
νται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, µετά από εισήγηση που έκανε η Εθνική Αρχή Ανώ-
τατης Εκπαίδευσης. Με πρόταση της ΕΘΑΑΕ και απόφαση του
Υπουργού Παιδείας κατανέµεται η τακτική επιχορήγηση, που πε-
ριλαµβάνει λειτουργικές δαπάνες του τακτικού προϋπολογισµού
-εξαιρείται το ΠΔΕ- και εγκρίνεται µέχρι τον Ιανουάριο κάθε
έτους. 
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Εκτός από τις προϋποθέσεις αυτές, λαµβάνουµε υπ’ όψιν και
τον ετήσιο οργανωτικό στρατηγικό σχεδιασµό, τον προγραµµα-
τισµό κάθε εκπαιδευτικού ιδρύµατος σε ό,τι αφορά τις λειτουρ-
γικές του δαπάνες, τις επενδύσεις και το προσωπικό. 

Συγκεκριµένα για το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων, η επιχορήγησή
του για το οικονοµικό έτος 2023 ανήλθε σε 5.975.535 ευρώ. Η
επιχορήγηση του οικονοµικού έτους 2023 ήταν αυξηµένη κατά
680.502 ευρώ σε σχέση µε το 2022 και αυτή ήταν και η βούληση
της πολιτικής ηγεσίας του ΥΠΑΙΘ. Για το έτος 2024 δεν έχει
ακόµη εκδοθεί απόφαση. Σας είπα ότι εκδίδεται µέχρι τον Ιανουά-
ριο. Εκτιµάται ότι θα κινηθεί περίπου στα ίδια επίπεδα µε πέρυσι,
γιατί οι ανελαστικές δαπάνες του διαµορφώνονται περίπου στα
4.400.000 ευρώ, οι αντίστοιχες λειτουργικές στο 1.500.000 ευρώ
και αυτά αναφέρονται στην επιστολή που έχει γίνει στο ίδρυµα.

Στη δευτερολογία θα σας πω και για το προσωπικό, κύριε συ-
νάδελφε, και ειδικότερα και για το τυπογραφείο που αναφέρετε
στην επίκαιρη ερώτησή σας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Κύριε Έξαρχε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Νοµίζω ότι θα πρέπει να επα-

ναλάβω κάποια στοιχεία. Τα τελευταία δώδεκα χρόνια το Πανε-
πιστήµιο Ιωαννίνων έχασε τα 2/3 του προσωπικού του όσον
αφορά το Τµήµα Συντήρησης. Την ίδια στιγµή που το αντικείµενο
έχει αυξηθεί µε τους νέους κανονισµούς, λόγω αναβάθµισης κτη-
ρίων, πυρασφάλειας κ.λπ., είµαστε κάτω από το όριο, όπως οι
ίδιοι οι υπάλληλοι λένε, για να υποστηριχθούν και η ασφάλεια των
κτηρίων και η λειτουργικότητα και φυσικά η ανάπτυξη του πανε-
πιστηµίου, γιατί µιλάµε για σαράντα δύο κτήρια -επαναλαµβάνω-
και διακόσιες τριάντα χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα κτηριακών
εγκαταστάσεων. Φυσικά, αυτοί οι ελάχιστοι υπάλληλοι, ο ένας
δηλαδή, είναι για όλα: για ανταλλακτικά, αποθήκες, παραγγελίες,
πετρέλαιο κ.λπ.. Να πούµε ότι µόνο στην Πανεπιστηµιούπολη οι
φοιτητικές εστίες έχουν οκτακόσια πενήντα δωµάτια. Να µην
πούµε για τη Δόµπολη, η οποία είναι και ακατάλληλη και επικίν-
δυνη. Μιλάµε ότι είµαστε ακόµα σε εποχή που οι τουαλέτες είναι
κοινές και σε κάθε περίπτωση αυτά τα προβλήµατα ισχύουν.

Στο τυπογραφείο -που έχει να κάνει µε σηµειώσεις, µε παπύ-
ρους, µε συνέδρια, ηµερίδες, εργασίες φοιτητών, διδακτορικά,
συνολικά για όλες τις εκδηλώσεις- ενδεχοµένως από το νέο έτος
δεν θα υπάρχει ούτε ένας υπάλληλος, µε αποτέλεσµα να µπαίνει
το χέρι στην τσέπη των φοιτητών. Οι γραµµατείες λειτουργούν
µε δύο άτοµα, δηλαδή µε προϊστάµενο και έναν υπάλληλο, µε
αποτέλεσµα ο καθένας από αυτούς να έχει στην ευθύνη του
πέντε χιλιάδες περίπου φοιτητές, µε αποτέλεσµα να ανεβοκατε-
βαίνουν ορόφους, γιατί µπορεί να είναι το ένα γραφείο στον δεύ-
τερο όροφο, το άλλο στο ισόγειο και όλη µέρα να γίνεται αυτή η
δουλειά. Εδώ να πούµε ότι υπάρχουν κενές οργανικές θέσεις
ακόµα και µετά τις περικοπές των υπαλλήλων.

Όσον αφορά στη χρηµατοδότηση που είπατε, κυρία Υπουργέ,
για τις λειτουργικές δαπάνες, να πούµε ότι το 2010 ήταν περίπου
10.000.000. Τώρα είναι σε αυτά τα ποσά που είπατε εσείς, περί-
που στα 5.800.000. Όµως, να πούµε ότι εδώ υπάρχει ένα χρέος
στη ΔΕΗ 3.000.000 ευρώ, ότι το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων χρω-
στάει 500.000 για το νερό, ότι χρειάζονται για υλικά περίπου
200.000 τον χρόνο, από τα οποία έρχονται τα µισά και αυτά ποτέ
στην ώρα τους. 

Για το πετρέλαιο οι ελάχιστες ανάγκες -τουλάχιστον αυτό προ-
κύπτει από τα στοιχεία των προηγούµενων χρόνων- είναι περίπου
χίλιοι τετρακόσιοι τόνοι τον χρόνο. Τώρα έρχονται πεντακόσιοι
µε εξακόσιοι τόνοι και αυτοί ποτέ στην ώρα τους. Για παράδει-
γµα, στο µεταβατικό κτήριο -δηλαδή στο Κτήριο Διοίκησης, που
είναι εξήντα υπάλληλοι- εκτός όλων των άλλων δεν υπάρχει κα-
θόλου θέρµανση. Για τη σίτιση δίνονται περίπου 3.000.000 ετη-
σίως, ενώ θα έπρεπε να δίνονται 5.000.000. Αποτέλεσµα, λοιπόν,
αυτής της εξέλιξης είναι ότι η ποιότητα του φαγητού έχει πέσει
αρκετά, πράγµα που σηµαίνει ότι οδηγούµε τους φοιτητές να βά-
ζουν το χέρι στην τσέπη. 

Όσον αφορά στα παράλληλα καθήκοντα, τα είπαµε και βε-
βαίως νοµίζω ότι πρέπει να παρθούν µέτρα. Είναι απαραίτητο,

γιατί µιλάµε για ένα πανεπιστήµιο που συνεχώς αναπτύσσεται και
φυσικά αυτό πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν. 

Δεν είναι λόγια του αέρα αυτά που λέω εδώ πέρα. Είναι ζητή-
µατα που θέτει ο σύλλογος των εργαζοµένων. Επειδή τα άκουσα
και στην πρόσφατη Σύγκλητο, µπορώ να σας βεβαιώσω και προ-
σωπικά ότι είναι έτσι. Αυτά είναι τα στοιχεία. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, να πω ότι προσυπογράφω απολύτως τη δια-

πίστωσή σας για τη δυναµική και την πολύ καλή δουλειά την
οποία κάνει το Πανεπιστήµιο των Ιωαννίνων. Άλλωστε αυτό φαί-
νεται. Το ότι αυξάνεται ο προϋπολογισµός του δείχνει ότι πληροί
όλα τα αντικειµενικά κριτήρια που υπάρχουν, που είναι και επι-
στηµονικά και ακαδηµαϊκά. Θέλω να σας πω ότι οτιδήποτε κά-
νουµε στα πανεπιστήµια που έχουν αυτονοµία γίνεται µε βάση τα
δικά τους αιτήµατα και τον πολυετή και τον ετήσιο στρατηγικό
προγραµµατισµό που έχουν κάνει. 

Ο διορισµός µόνιµου διοικητικού προσωπικού πραγµατοποι-
είται µετά από αίτηµα που θα κάνει το ίδιο το πανεπιστήµιο στο
πλαίσιο του ετήσιου προγραµµατισµού προσλήψεων, όπως το
επιτελικό κράτος επιβάλλει. 

Τον Ιούλιο του 2010 στο Πανεπιστήµιο των Ιωαννίνων εργάζο-
νταν εκατόν σαράντα έξι µόνιµοι υπάλληλοι και διακόσιοι οκτώ
ΙΔΑΧ. Σήµερα, τον Δεκέµβριο του 2023, εργάζονται ενενήντα δύο
µόνιµοι υπάλληλοι και εκατόν ενενήντα πέντε ΙΔΑΧ, ιδιωτικού δι-
καίου αορίστου χρόνου. Αυτό έγινε µετά τη συνένωση του Πανε-
πιστηµίου των Ιωαννίνων µε τα πρώην ΤΕΙ, που αναφέρατε κι
εσείς.

Σε τι οφείλεται η µείωση του προσωπικού; Οφείλεται στις συ-
νταξιοδοτήσεις, στις µετακινήσεις των υπαλλήλων, αλλά και στην
ένταξή τους στο µέτρο της διαθεσιµότητας τα έτη 2011 και 2013. 

Επίσης, επειδή το είπατε στην πρωτολογία σας και το έχει και
η ερώτησή σας, από το ακαδηµαϊκό έτος 2010-2011 που τέθηκε
σε λειτουργία η Υπηρεσία Διαχείρισης Διδακτικών Συγγραµµάτων
«Εύδοξος», η οποία είναι για τη διάθεση των συγγραµµάτων
στους φοιτητές από εκδοτικούς οίκους, η λειτουργία του τυπο-
γραφείου του πανεπιστηµίου άλλαξε ριζικά. Το νέο περιβάλλον
δηµιούργησε την ανάγκη να γίνονται ψηφιακές εκτυπώσεις µε
εξοπλισµό για ψηφιακές εκτυπώσεις. Γι’ αυτό σήµερα απασχο-
λούνται τέσσερα άτοµα και αυτό ανταποκρίνεται πλήρως στις
ανάγκες της ψηφιακής κοινότητας και η οµαλή και απρόσκοπτη
λειτουργία του συνεχίζεται.

Από το 2016 και µετά για την ενίσχυση του προσωπικού του
πανεπιστηµίου έχουν εκδοθεί δύο προκλήσεις εκδήλωσης ενδια-
φέροντος, δηλαδή προκηρύξεις, για µετατάξεις διοικητικού προ-
σωπικού στο πανεπιστήµιο. Μετατάχθηκαν δεκατρείς υπάλληλοι,
ανέλαβαν καθήκοντα τον Νοέµβριο του 2018, και δύο υπάλληλοι
τον Ιανουάριο του 2019. 

Το Πανεπιστήµιο των Ιωαννίνων ξεκίνησε επίσης να συµµετέχει
στο Εθνικό Σύστηµα Κινητικότητας από το 2019 και έχουν µετα-
ταχθεί και αποσπαστεί στο συγκεκριµένο ίδρυµα τριάντα τέσσε-
ρις υπάλληλοι, αλλά ταυτόχρονα αποχώρησαν και είκοσι ένας
υπάλληλοι του πανεπιστηµίου σε άλλους φορείς. 

Με την 3Κ προκήρυξη του ΑΣΕΠ προκηρύχθηκαν τρεις θέσεις
µονίµων υπαλλήλων που βρίσκονται στο τελικό στάδιο. Έχει
εγκριθεί µία θέση µονίµου υπαλλήλου αρχιτεκτόνων-µηχανικών,
δύο θέσεις υπαλλήλων ΙΔΑΧ και αυτός θα επιλεγεί από τους επι-
τυχόντες του γραπτού διαγωνισµού του ΑΣΕΠ της προκήρυξης
2Γ του 2022. Για τις προσλήψεις ΔΕΠ έχουν κατανεµηθεί είκοσι
οκτώ θέσεις στα Γιάννενα στο Πανεπιστήµιο και έχουν καλυφθεί
είκοσι επτά. Για τα έτη 2020, 2021, 2022 και 2023 είχαµε συνολικά
ενενήντα πέντε θέσεις. Έχουν καλυφθεί οι εξήντα τέσσερις. Για
το 2024 έχουν κατανεµηθεί δεκαπέντε θέσεις ΔΕΠ για την Ιατρική
Σχολή. Για την πρόσληψη στα πανεπιστήµια εκτάκτου εκπαιδευ-
τικού προσωπικού υπάρχουν αντίστοιχα από το 2020 µέχρι τώρα
δεκαπέντε και δώδεκα θέσεις αντίστοιχα, δεκατέσσερις θέσεις
εντεταλµένων διδασκόντων.
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Όλα αυτά, κύριε συνάδελφε, γίνονται µε βάση τις αποφάσεις
που λαµβάνει η Σύγκλητος και τις εισηγείται εν συνεχεία στο
Υπουργείο µας. Αυτή είναι η αυτονοµία των ΑΕΙ, την οποία σεβό-
µαστε, ενισχύουµε και επιθυµούµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Θα συζητηθεί η ενδέκατη µε αριθµό 472/4-12-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Πρέβεζας της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Κων-
σταντίνου Μπάρκα προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού, µε θέµα: «Ποια είναι η γνωµοδότηση της Εθνικής
Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης (ΕΘΑΑΕ) σχετικά µε τη µεταφορά
του Τµήµατος Λογιστικής και Χρηµατοοικονοµικής του Πανεπι-
στηµίου Ιωαννίνων από την Πρέβεζα;». 

Κύριε Μπάρκα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, το 2018 το ΤΕΙ Χρηµατοοικονοµικής και Λογι-

στικής της Πρέβεζας εντάχθηκε στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων και
αυτό όχι για λόγους άσχετους, αλλά για ακαδηµαϊκούς λόγους,
γιατί υπήρχαν όλες οι προϋποθέσεις ώστε το τµήµα να ενταχθεί
στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων και έτσι δηµιουργήθηκε το Τµήµα
Λογιστικής και Χρηµατοοικονοµικής του Πανεπιστηµίου Ιωαννί-
νων, µε έδρα την Πρέβεζα.

Υπήρχαν φοιτητές, υπήρχε πρόγραµµα σπουδών, υπάρχει µε-
ταπτυχιακό, το οποίο είναι πάρα πολύ διευρυµένο και δυνατό,
υπάρχει η ανάγκη κάλυψης παραπάνω θέσεων. Από το 2015 λει-
τουργεί διδακτορικό πρόγραµµα. Άρα µιλάµε για ένα τµήµα το
οποίο είναι πάρα πολύ ισχυρό. 

Δυστυχώς, κυρία Υπουργέ, το 2021 η συνέλευση των καθηγη-
τών του τµήµατος αποφάσισε, για λόγους άγνωστους, τη µετα-
κίνηση του τµήµατος από την Πρέβεζα στα Γιάννενα. Τότε ξεση-
κώθηκε ο λαός της Πρέβεζας, η τοπική αυτοδιοίκηση, οι Βουλευ-
τές, όλοι οι αρµόδιοι φορείς και είπαν ότι το τµήµα αυτό δεν πρέ-
πει να µετακινηθεί, γιατί πραγµατικά αποτελεί στολίδι στην
Πρέβεζα και δεν υπάρχει κανένας ακαδηµαϊκός λόγος να φύγει
από την Πρέβεζα. 

Ζήτησα επίµονα από το Υπουργείο Παιδείας, µε έλεγχο τον
οποίο άσκησα στην προηγούµενη διοίκηση, στην προηγούµενη
Υπουργό δηλαδή, να µου δηµοσιεύσει τη γνωµοδότηση της
ΕΘΑΑΕ. Το Υπουργείο Παιδείας ζήτησε τη γνώµη της ΕΘΑΑΕ, τη
γνώµη της ανώτατης αρχής. Αποτελεί όντως γνωµοδοτικό όρ-
γανο. Μέχρι τώρα δεν µας έχει κατατεθεί η γνωµοδότηση της
ΕΘΑΑΕ. Τι λέει, δηλαδή η ΕΘΑΑΕ, όσον αφορά στην πρόταση και
την οµόφωνη απόφαση της Συγκλήτου για τη µετακίνηση του
τµήµατος αυτού; 

Μπορώ να σας πω ότι όλοι οι ακαδηµαϊκοί λόγοι, όλοι οι λόγοι
ελέγχου και αξιολόγησης του τµήµατος της Πρέβεζας είναι πάρα
πολύ αυξηµένοι. Αναφέρω ενδεικτικά ότι τον Απρίλιο του 2023, η
Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης, η ΕΘΑΑΕ δηλαδή, θα αξιο-
λογεί το τµήµα της Πρέβεζας -θα τα καταθέσω όλα στα Πρα-
κτικά, για να υπάρχουν- στον µέγιστο βαθµό µε βάση τους ακα-
δηµαϊκούς λόγους. Δηλαδή, µε την ύπαρξη αιθουσών. Δέκα οι αί-
θουσες, τα αµφιθέατρα τρία. Μιλάµε για ένα κτήριο το οποίο
είναι καινούργιο. Οι φορολογούµενοι πολίτες της χώρας έδωσαν
χρήµατα για να φτιάξουν το τµήµα αυτό και σωστά έγινε. Έξι ερ-
γαστήρια ηλεκτρονικών υπολογιστών. Καθηγητές µέλη ΔΕΠ
υπάρχουν εκεί. Άρα οι ακαδηµαϊκοί λόγοι υπάρχουν. 

Θέλω, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, επειδή καταλαβαίνετε ότι υπάρ-
χει µεγάλη αγωνία στους πολίτες της Πρέβεζας, να µου πείτε και
να καταθέσετε, σας παρακαλώ, τη γνωµοδότηση της ΕΘΑΑΕ.
Ξέρω ότι υπάρχει. Γνωρίζω ότι σας έχει κατατεθεί. Θέλω, λοιπόν,
να την καταθέσετε και στα Πρακτικά, να την έχουµε και εµείς. Να
δούµε τι λέει η ΕΘΑΑΕ, τι γνωµοδοτεί η ΕΘΑΑΕ για τη µεταφορά
του τµήµατος. 

Επίσης, θα ήθελα, κυρία Υπουργέ, όχι µε βάση την απόφαση
της Συγκλήτου -συνταγµατικά υπάρχει η ανεξάρτητη λογική της
Συγκλήτου- αλλά τι λέει το Υπουργείο, η ηγεσία του Υπουργείου
για τη λογική αυτή. Λέτε ναι στις µετακινήσεις των τµηµάτων;
Λέτε όχι; Το ξαναλέω. Για ακαδηµαϊκούς λόγους θέλουµε να µας

απαντήσετε. Με βάση τους ακαδηµαϊκούς λόγους µε τους οποί-
ους λειτουργούν τα τµήµατα θα θέλαµε να µας απαντήσετε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Έχω την τιµή να ανα-

κοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολου-
θούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕ-
ΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο συνο-
δοί εκπαιδευτικοί από το Αµερικανικό Κολλέγιο «PIERCE». 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ.
Το κολλέγιο γιόρτασε και τα εκατό του χρόνια, πριν από πολύ

λίγες µέρες, αν δεν κάνω λάθος. Χρόνια πολλά, λοιπόν. Καλωσο-
ρίζω και εγώ τα παιδιά. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε, που κάνετε και στη
γραπτή σας ερώτηση και στην τοποθέτησή σας τη διευκρίνιση -
θα την έκανα εγώ, αλλά την κάνετε και εσείς πολύ σωστά- για την
αυτονοµία και την ανεξαρτησία των ακαδηµαϊκών. Δεν έχω να
σας δώσω τη γνωµοδότηση της ΕΘΑΑΕ. Δεν ζητήσατε στην ερώ-
τηση να προσκοµίσω το έγγραφο. Θα σας αναπτύξω τι λέει. Αν
οτιδήποτε θέλετε να διευκρινιστεί περαιτέρω, µπορούµε να συ-
νεχίσουµε την επικοινωνία µας και να σας δώσω στοιχεία που βε-
βαίως και θα δηµοσιοποιήσετε.

Εξαρχής την αναγκαιότητα της µεταφοράς οι πανεπιστηµιακοί
δάσκαλοι την αξιολόγησαν µε γνώµονα την ακαδηµαϊκή ποι-
ότητα. Στις 22-9-2021, όπως αναφέρατε και εσείς στην τοποθέ-
τησή σας, στο πλαίσιο του στρατηγικού σχεδιασµού του
Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων η συνέλευση του Τµήµατος Λογιστικής
και Χρηµατοοικονοµικής εξέδωσε την απόφαση 143, απαντώντας
στη Σύγκλητο, και παρέθεσε τρεις προτάσεις για το τµήµα για το
οποίο µιλάµε. Μεταξύ άλλων, προέκρινε και την πρόταση της µε-
ταφοράς από την Πρέβεζα στα Γιάννενα, γιατί έκρινε πλήρως αι-
τιολογηµένο ότι η µεταφορά του τµήµατος στο campus της
Πανεπιστηµιούπολης, όπου εδρεύει και το Τµήµα Οικονοµικών
Επιστηµών, θα ικανοποιούσε µε τον βέλτιστο τρόπο τις ανάγκες
και τον τρόπο λειτουργίας των τµηµάτων της λογιστικής και θα
διασφάλιζε τον αριθµό των εισακτέων. Οι υλικοτεχνικές υποδο-
µές τους είναι πληρέστερες. Η µεταστέγαση θα ευνοήσει και θα
ενδυναµώσει περισσότερο τις ερευνητικές εκπαιδευτικές συνερ-
γασίες, θα ενισχύσει τη φοιτητική µέριµνα, γιατί υπάρχουν φοι-
τητικές εστίες αλλά και άλλες κτηριακές υποδοµές στην Πα-
νεπιστηµιούπολη. 

Παράλληλα εκτός από το τµήµα που αναφέραµε πριν, στις 7-
12-2021 και το Τµήµα Οικονοµικών του Πανεπιστήµιου των Ιωαν-
νίνων αποφάσισε οµόφωνα και συντεταγµένα ότι ενδεχόµενη
µεταφορά στην Πανεπιστηµιούπολη των Ιωαννίνων θα ενισχύσει
τις συνέργειες, θα επιτρέψει την από κοινού ανάπτυξη εκπαιδευ-
τικών επιστηµονικών και ερευνητικών δράσεων και θα ισχυροποι-
ήσει και τον ρόλο της Σχολής Οικονοµικών Επιστηµών του Πανε-
πιστηµίου των Ιωαννίνων. Η έκδοση οµόφωνης απόφασης για τη
µεταφορά ενισχύθηκε και από την άποψη ότι οι υποδοµές, το αν-
θρώπινο δυναµικό και το διοικητικό προσωπικό τώρα, µε τον κα-
τακερµατισµό, επαρκούν οριακά για την κάλυψη των αναγκών
του Τµήµατος Οικονοµικών Επιστηµών, γιατί υπάρχει µεγάλος
αριθµός εισακτέων και αυτό οφείλεται στο ότι το Πανεπιστήµιο
Ιωαννίνων -το είπα και στον άλλο συνάδελφο- έχει πραγµατικά
καλή φήµη και κάνει πολύ καλή δουλειά. Όταν είναι κατακερµα-
τισµένη σε δύο διαφορετικά µέρη η σχολή, αντιλαµβάνεστε ότι
δυσκολεύει και το διοικητικό έργο. 

Στις 19-1-2022 συγκροτήθηκε επιτροπή από την πρυτανεία του
Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων που συνέταξε, εκπόνησε, µελέτη βιω-
σιµότητας για το Τµήµα Λογιστικής και Χρηµατοοικονοµικής.
Έκρινε αυτή η µελέτη ότι θα υπήρχαν περισσότερα πλεονεκτή-
µατα σε σχέση µε την παραµονή στην Πρέβεζα. Η µετακίνηση,
δηλαδή, και η µεταφορά θα είχε περισσότερα πλεονεκτήµατα. Η
Σύγκλητος του Πανεπιστηµίου των Ιωαννίνων έλαβε υπ’ όψιν τα
πορίσµατα αυτά. Προχώρησε στην έγκριση της σταδιακής µετα-
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φοράς του Τµήµατος της Χρηµατοοικονοµικής και Λογιστικής.
Εξέδωσε την απόφαση το 2022. Η αρχή θα γινόταν από το 2022-
2023 µε τους πρωτοετείς φοιτητές. Αυτή την απόφαση τη γνω-
στοποίησε στο Υπουργείο µας, µε την απαραίτητη επισήµανση
ότι µε τον υπάρχοντα ακαδηµαϊκό χάρτη αυτή θα είναι και η
σωστή απόφαση. Ζήτησε και επιπρόσθετα µέτρα για τη θωράκιση
του µεταφερόµενου τµήµατος. 

Εµείς εν συνεχεία, ως ο νόµος ορίζει, ζητήσαµε από την
ΕΘΑΑΕ τη διατύπωση της γνώµης και πράγµατι στις 14-6-2022 ο
Πρόεδρος του Ανωτάτου Συµβουλίου της ΕΘΑΑΕ εισηγήθηκε θε-
τικά τη σταδιακή µεταφορά του τµήµατος, µε ορίζοντα ολοκλή-
ρωσης την τετραετία. Αυτά εµπεριέχονται τεκµηριωµένα στην
έκθεση εισήγησης του ανώτατου συµβουλίου της αρχής. Κοινο-
ποιήθηκε η σύµφωνη γνώµη της ΕΘΑΑΕ στο Υπουργείο µας και
µε βάση αυτά, ως ο νόµος ορίζει, εµείς εφαρµόζουµε την από-
φαση και της Συγκλήτου µε τη σύµφωνη γνώµη και της ΕΘΑΑΕ.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε. 
Παρακαλώ, κύριε Μπάρκα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κυρία Υπουργέ, επιτρέψτε µου

να σας πω ότι σας περιπαίζει και η ΕΘΑΑΕ και η διοίκηση του
Τµήµατος Οικονοµικών και Κοινωνικών Επιστηµών του Πανεπι-
στηµίου Ιωαννίνων. Γιατί; Διότι από τον Μάιο του 2018 η Αρχή
Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας στην Ανώτατη Εκ-
παίδευση λέει σε µια εσωτερική έκθεση αξιολόγησης ότι το
Τµήµα Οικονοµικών Επιστηµών δεν έχει δικό του κτήριο, αλλά φι-
λοξενείται στο κτήριο της κεντρικής βιβλιοθήκης. Λέει ότι, ενώ η
χωρητικότητα της βιβλιοθήκης είναι διακόσια πενήντα άτοµα, δεν
υπάρχει η δυνατότητα όλοι οι εισακτέοι του Τµήµατος Οικονοµι-
κών και Κοινωνικών Επιστηµών να παρακολουθούν το µάθηµα,
γιατί δεν υπάρχει αίθουσα. Κι εσείς λέτε ότι θα φέρετε και παρα-
πάνω κόσµο, µε την ενσωµάτωση του Τµήµατος Λογιστικής και
Χρηµατοοικονοµικής. Θα ήθελα αυτά να τα λάβετε υπ’ όψιν σας. 

Η απόφαση πιστοποίησης του Συµβουλίου Αξιολόγησης και Πι-
στοποίησης της Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης, της
ΕΘΑΑΕ, στις 22-8-2023, κυρία Υπουργέ, λέει ότι το πρόγραµµα
προπτυχιακών σπουδών Λογιστικής και Χρηµατοοικονοµικής του
Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων µε έδρα την Πρέβεζα συµµορφώνεται
ικανοποιητικά µε τις αρχές του προτύπου ποιότητας για την πι-
στοποίηση των νέων προγραµµάτων προπτυχιακών σπουδών. 

Και ενώ λέει ότι είναι καλό το τµήµα και πρέπει να το φτιά-
ξουµε, σας λέει µέσα για τη µεταφορά. Δεν µιλάω για την από-
φαση της Συγκλήτου. Αυτή θα αξιολογηθεί διαφορετικά. Άρα,
λέει, το Τµήµα Οικονοµικών του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων δεν
έχει αίθουσες για τα παιδιά. Θα τα καταθέσω όλα, να τα έχετε
στη διάθεσή σας. Λέει «δεν υπάρχουν υποδοµές», δεν έχει τί-
ποτα. 

Επίσης, κυρία Υπουργέ, λέει ότι η Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκ-
παίδευσης στα κριτήρια αξιολόγησης πρότασης για τη µεταφορά
τµηµάτων, αναφέρει συγκεκριµένα 1, 2, 3, τι πρέπει να κάνουµε
και λέει: «Θα πρέπει να εξηγηθεί πώς θα διαµορφώνονται ή επη-
ρεάζονται η επάρκεια ή η ανεπάρκεια και η διαθεσιµότητα των
πόρων, όσον αφορά τις υποδοµές». Ενώ υπάρχει µελέτη που λέει
ότι δεν υπάρχουν υποδοµές, η ΕΘΑΑΕ αξιολογεί ότι πρέπει να
γίνει η µετακίνηση. Για κάποιους λόγους, ακόµα δεν µας έχει πει.

Βεβαίως, η Σύγκλητος είναι ανεξάρτητο όργανο συνταγµατικά
και -επειδή είµαστε και Βουλευτές, αυτά θα πρέπει να τα λέµε
από την αρχή- η ΕΘΑΑΕ έχει γνωµοδοτική λογική. Το Υπουργείο
Παιδείας, όµως, κυρία Υπουργέ, είναι ουσιαστικό, ασκεί πολιτική
για το αν µια σχολή µπορεί να υπάρχει ή να µην υπάρχει ή εκεί
όπου υπάρχουν προβλήµατα να τα φτιάχνουµε. Όντως υπάρχει
πρόβληµα µε τη στέγαση. Να το φτιάξουµε. Όντως το Υπουργείο
Παιδείας µπορεί να ενσωµατώσει, κυρία Υπουργέ, στο τµήµα
αυτό και µια δεύτερη κατεύθυνση. Παραδείγµατος χάριν, έχει
γίνει πρόταση για τη δηµιουργία Τµήµατος Οικονοµικής Τουρι-
στικής Ανάπτυξης, λόγω του τουριστικού ενδιαφέροντος της
Πρέβεζας. Έχουν γίνει προτάσεις. Όντως υπάρχει πρόβληµα µε
τη µετακίνηση των φοιτητών. Να το δούµε και αυτό. Όχι «πονάει
κεφάλι, κόβει κεφάλι». «Α, δεν µας αρέσει στην Πρέβεζα, να το
µεταφέρουµε στα Γιάννενα». «Α, επειδή το λέει η Σύγκλητος και

ο Σύλλογος Διδασκόντων, το µεταφέρουµε στα Γιάννενα». 
Να σας πω, κυρία Υπουργέ, ότι η πρόταση ήταν µε βάση τη συ-

νέλευση των καθηγητών, όχι του συνόλου των εργαζοµένων.
Διότι, παραδείγµατος χάριν, οι διοικητικοί υπάλληλοι του Πανε-
πιστηµίου της Πρέβεζας, του Τµήµατος Χρηµατοοικονοµικής και
Λογιστικής, µπορεί να µη θέλουν να µετακινηθούν και να πηγαί-
νουν κάθε µέρα στα Γιάννενα. Τι θα γίνει µε αυτούς; Ή να έχουν
πρόβληµα άλλοι υπάλληλοι του τµήµατος. Τι θα γίνει µε αυτούς
ανθρώπους; Έλαβαν οι καθηγητές υπ’ όψιν τους τους εργαζόµε-
νους αυτούς; Προφανώς και όχι. 

Άρα, κυρία Υπουργέ, σας λέω το εξής: Υπάρχουν όλα τα απα-
ραίτητα στοιχεία, υπάρχουν οι αξιολογήσεις, η πιστοποίηση της
ΕΘΑΑΕ, οι εσωτερικές αξιολογήσεις που έχουν γίνει και έχουν
πληρωθεί, που λένε ότι είναι ακατάλληλο το Τµήµα Οικονοµικών
και Κοινωνικών Επιστηµόνων να πάρει κι άλλους φοιτητές. Δεν
υπάρχουν αίθουσες, τα είπε και ο συνάδελφος πριν. Το Πανεπι-
στήµιο Ιωαννίνων είναι µεγάλο και δεν έχει υπαλλήλους ούτε χώ-
ρους. 

Σας λέω να το επανεξετάσετε και να λάβετε υπ’ όψιν σας ότι
σύσσωµη η αυτοδιοίκηση και οι φορείς της Πρέβεζας -στους
οποίους υπάρχει ένα ενιαίο µέτωπο σε αυτό, παρά τις πολιτικές
διαφορές- είναι αντίθετοι στην άποψη αυτή. Θεωρώ ότι θα πρέπει
η ηγεσία του Υπουργείου να το επανεξετάσει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει η Υφυ-

πουργός για τη δευτερολογία της.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Τώρα τα χαλάσαµε λίγο, κύριε Μπάρκα. Παρ’ ότι εγώ ερωτώ-

µαι, θα σας κάνω ένα ρητορικό ερώτηµα: Εάν αγνοούσαµε την
απόφαση της Συγκλήτου και της ΕΘΑΑΕ -επειδή είπατε ότι µε
εµπαίζουν- και οι αποφάσεις αυτές είναι µεταγενέστερες από τα
έγγραφα τα οποία µνηµονεύετε εσείς, δεν θα ερχόσασταν πρώ-
τος εσείς να κατηγορήσετε το Υπουργείο γιατί αγνόησε αποφά-
σεις της Συγκλήτου και της ΕΘΑΑΕ; Αυτή είναι η συνταγµατική
τάξη -το είπατε και µόνος σας- και αυτή είναι και η νοµική τάξη. 

Άρα, λοιπόν, οφείλουµε και να ακολουθήσουµε και να σεβα-
στούµε. Το να επανεξετάσουµε κάτι από µόνοι µας, µε δική µας
πρωτοβουλία, θα ενέχει και στοιχεία παρεµβατισµού, που είµαι
σίγουρη ότι κι εσείς δεν τα θέλετε και κανένας συνάδελφος δεν
τα θέλει εδώ πέρα. 

Αναφέρετε πολλά κριτήρια. Δεν είπατε τίποτα, όµως, για τα
ακαδηµαϊκά κριτήρια. Πράγµατι, υπάρχει το τµήµα αυτό, θα µπο-
ρούσαµε να κάνουµε µεγάλη συζήτηση για τη βάση εισαγωγής
που έχει το τµήµα αυτό, αν και κατά πόσον θα ενισχυθεί εντασ-
σόµενο σε ένα µεγαλύτερο τµήµα και µε όλο τον σεβασµό που
έχουµε όλοι και οφείλουµε να έχουµε στους εργαζόµενους, σε
ό,τι αφορά την εκπαίδευση βασικό κριτήριο επιλογής, συµµόρ-
φωσης σ’ εµάς -γιατί πρέπει να συµµορφωθούµε- είναι οι εκπαι-
δευόµενοι, είναι οι ακαδηµαϊκοί πολίτες, όχι µόνον οι εργαζόµενοι
και, πάντως, όχι κυρίως οι εργαζόµενοι. 

Τώρα νοµίζω ότι δεν υπάρχει λόγος να αναπτύξω όλα τα κρι-
τήρια που κατά την ΕΘΑΑΕ πρέπει να υπάρχουν, που εξετάστη-
καν εδώ, δηλαδή η ακαδηµαϊκή σκοπιµότητα της µεταφοράς, οι
επιπτώσεις στους φοιτητές και στο διδακτικό και στο διοικητικό
προσωπικό, για το οποίο γίνεται ειδική µνεία ότι σταδιακά θα µε-
τακινηθεί και δεν θα υπάρχει µεγάλη αναστάτωση στη ζωή του,
για την επάρκεια και τη διαθεσιµότητα των πόρων -που είναι οι
υποδοµές, οι υπηρεσίες, το ανθρώπινο δυναµικό, η χρηµατοδό-
τηση- υπάρχει η σύµφωνη γνώµη των ακαδηµαϊκών οργάνων,
χρονοδιάγραµµα, µετακίνηση, προϋπολογισµός, αξιοποίηση των
εγκαταστάσεων. 

Όλα αυτά ελήφθησαν υπ’ όψιν από την ΕΘΑΑΕ. Ο φάκελος
ήταν τεκµηριωµένος, οι αποφάσεις της Συγκλήτου βάρυναν. Βε-
βαίως έχει σηµασία η τοπική κοινωνία -και εγώ στην περιφέρεια
πολιτεύοµαι και καταλαβαίνω-, αλλά αντιλαµβάνεστε ότι δεν θα
λάβουµε υπ’ όψιν τη διάθεση της τοπικής κοινωνίας αλλά τα ακα-
δηµαϊκά κριτήρια και, σε κάθε περίπτωση, δεν µπορούµε να απο-
κλίνουµε από αυτά τα οποία η Σύγκλητος και η ΕΘΑΑΕ ειση-
γούνται, µε βάση τα δεδοµένα τα οποία εκείνοι έλαβαν υπ’ όψιν
τους. 
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Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
Θα συνεχίσουµε τώρα µε την εικοστή πρώτη µε αριθµό 473/4-

12-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’
Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Πολιτισµού,
µε θέµα: «Για την παράταση µισθώσεων κινηµατογράφων και τη
διατηρητέα χρήση του κινηµατογράφου �ΙΝΤΕΑΛ� αποκλειστικά
ως κινηµατογραφική αίθουσα».

Παρακαλώ, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως είπε κατά την ανάγνωση πριν από λίγο και ο κύριος Πρό-

εδρος, η ερώτησή µας έχει δύο σκέλη. Το πρώτο αφορά γενικά
στους κινηµατογράφους, στους ιστορικούς κινηµατογράφους, οι
οποίοι απειλούνται µε αφανισµό είτε λόγω των υψηλών ενεργει-
ακών απαιτήσεων, λόγω της φύσης του χώρου τους, είτε εξαιτίας
των πολύ υψηλών δηµοτικών τελών που καλούνται να καταβάλ-
λουν, παρά τη µικρή συνολικά απορριµµατική επιβάρυνση την
οποία επιφέρουν. Και πολύ περισσότερο βέβαια απειλούνται µε
αφανισµό από τους ανταγωνιστές της µίσθωσής τους, που είναι
µεγάλοι πολυεθνικοί όµιλοι που προσφέρουν δελεαστικά ποσά
στους ιδιοκτήτες αυτών των αιθουσών, ώστε να µετατρέψουν σε
σουπερµάρκετ τις αίθουσες πολιτισµού, γιατί τέτοιες αίθουσες -
αίθουσες πολιτισµού- είναι οι αίθουσες των κινηµατογράφων.
Αυτό γίνεται. Δεκάδες, για να µην πω εκατοντάδες, κινηµατογρά-
φοι σε όλη τη χώρα µετατράπηκαν σε σουπερµάρκετ. 

Γι’ αυτό και από το 1992 η πολιτεία -και σωστά- µε διαδοχικούς
νόµους υποστηρίζει τη συνέχιση της ύπαρξης αυτών των αιθου-
σών είτε µε την παράταση της διάρκειας µίσθωσης αυτών των
ιστορικών κινηµατογράφων είτε µην επιτρέποντας την αύξηση
των σχετικών µισθωµάτων, κάτι που εξασφαλίστηκε το 2011. 

Τώρα, έρχονται οι εκπρόσωποι των ιστορικών κινηµατογράφων
των µονών αιθουσών του λεκανοπεδίου της Αττικής -µαζί βέβαια
µε όλους τους ανθρώπους που παρακολουθούν τους κινηµατο-
γράφους, τους σινεφίλ- και καλούν την Κυβέρνηση, ζητούν, την
ανανέωση του νόµου που ισχύει, του ν.4876/2021, µε την εκ νέου
ψήφιση του νοµικού καθεστώτος, γιατί οι προθεσµίες που όρισε
αυτός ο νόµος λήγουν σε λίγες µέρες στις 31 Δεκεµβρίου. 

Παράλληλα -και εδώ είναι το δεύτερο σκέλος, κύριε Πρόεδρε,
και κλείνω- λήγει και η µίσθωση ενός ιστορικού κινηµατογράφου,
του «ΙΝΤΕΑΛ», εδώ, στην Πανεπιστηµίου, ένα εµβληµατικό κτή-
ριο, διατηρητέο, που επί έναν αιώνα λειτουργεί ως κινηµατογρα-
φική αίθουσα και ως αίθουσα παραστάσεων, όπου το Κεντρικό
Συµβούλιο Αρχιτεκτονικής του Υπουργείου Περιβάλλοντος σε µια
συνεδρίασή του τον περασµένο Απρίλη, µε µία απόφαση µεσο-
βέζικη -ας µου επιτραπεί- αποφάσισε τον χαρακτηρισµό της χρή-
σης αυτού του κινηµατογράφου διατηρητέας µεν, αλλά ταυτό-
χρονα επιτρέπει τη λειτουργία και άλλων πολιτιστικών χρήσεων,
καθώς και τη χρήση αυτού του χώρου ως συνεδριακού κέντρου. 

Αυτό καταλαβαίνετε δεν βοηθάει και πάρα πολύ στη διατήρηση
του ως κινηµατογράφου, γιατί το «ΙΝΤΕΑΛ» µάλλον οδηγείται στο
κλείσιµο.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να µας πείτε τι θα κάνετε
για να παραταθεί αυτή η διάρκεια µίσθωσης αυτών των ιστορικών
κινηµατογράφων, να µην αυξηθούν -εννοείται- τα µισθώµατα και
να υπάρξει µια εγγύηση ότι θα συνεχιστεί η λειτουργία αυτών των
κινηµατογραφικών αιθουσών και να αλλάξει επιτέλους το καθε-
στώς χρήσης αυτών των κινηµατογραφικών αιθουσών, να κρι-
θούν και να κριθούν διατηρητέες. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Πολιτισµού κ. Χρίστος Δήµας.
Παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, σήµερα στις 16.00’, στην Επιτροπή Οικονο-

µικών Υποθέσεων συζητείται το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε τίτλο: «Οργανωτικές και
διαδικαστικές διατάξεις για την ανάπτυξη, παρεµβάσεις για την
ενίσχυση της δίκαιης αναπτυξιακής µετάβασης και άλλες επεί-

γουσες διατάξεις».
Στο Κεφάλαιο Β’, µέρος δ’ του άρθρου 58, «Παράταση µισθώ-

σεων κινηµατογράφων και θεάτρων», προβλέπεται το εξής: «Οι
µισθώσεις των χειµερινών και θερινών κινηµατογράφων και θεά-
τρων, διατηρητέων και µη, που λήγουν σύµφωνα µε το άρθρο 134
του ν.4876/2021 την 31η Δεκεµβρίου 2023, καθώς και οι µισθώ-
σεις κινηµατογράφων και θεάτρων, διατηρητέων και µη, που λή-
γουν για οποιονδήποτε λόγο µετά την 31η Δεκεµβρίου 2023
παρατείνονται αυτοδικαίως µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2024. Στις
παραπάνω περιπτώσεις δεν επιτρέπεται έως την 31η Δεκεµβρίου
2024 αύξηση του καταβαλλόµενου µισθώµατος κατά τον χρόνο
έναρξης ισχύος του παρόντος νόµου». 

Εποµένως η ζητούµενη παράταση των ως άνω µισθώσεων, και
µάλιστα µε την εξασφάλιση της µηδενικής αύξησης του καταβαλ-
λόµενου µισθώµατος, φέρεται ήδη προς ψήφιση. 

Επειδή θα έρθει σήµερα στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέ-
σεων της Βουλής η συγκεκριµένη διάταξη, θα ήθελα να δω ποια
θα είναι και η στάση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ει-
δικότερα σε αυτό το άρθρο.

Κάνετε σήµερα την επίκαιρη ερώτηση, συζητείται σήµερα στη
Βουλή, εποµένως θα ήθελα, µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον, να δω
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας να στηρίζει τη συγκεκριµένη
διάταξη, να την υπερψηφίζει, ακριβώς επειδή είναι ένα πολύ ση-
µαντικό ζήτηµα, το οποίο περιγράψατε πάρα πολύ σωστά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θέλουµε να προστατέψουµε τον πολιτισµό µας, θέλουµε να
προστατέψουµε τις αίθουσες κινηµατογράφου και γι’ αυτόν τον
λόγο, φέρνουµε αυτή τη ρύθµιση. Μένει, λοιπόν, να δούµε ποια
θα είναι και η δική σας στάση στην επιτροπή και στην Ολοµέλεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε
Δελή, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Για να απαντήσω ευθέως στην ερώτησή
σας, κύριε Υπουργέ, το ΚΚΕ ποτέ δεν το χαρακτήρισε η πολιτική
µικροψυχία. Και εφόσον αυτή η διάταξη -θα τη δούµε στην επι-
τροπή- είναι αυτή που πρέπει να είναι, εµείς δεν έχουµε το πα-
ραµικρό πρόβληµα να ψηφίσουµε µια θετική διάταξη. Το έχουµε
κάνει, άλλωστε, ουκ ολίγες φορές. 

Έχει σηµασία, βέβαια, ότι δίνεται παράταση και προφανώς δεν
επιλύεται οριστικά το ζήτηµα. Εγώ αυτό αντιλαµβάνοµαι. Θα
ακούσουµε και τη δευτερολογία σας. Είναι ένα ζήτηµα -εάν κρι-
θούν διατηρητέες οι αίθουσες αυτές- να µην µπαίνουν σε µία τέ-
τοια διαδικασία, σε ένα καθεστώς «οµηρίας», κάθε δύο ή τρία
χρόνια και οι άνθρωποι οι οποίοι τις λειτουργούν µε την αγωνία
να σταµατήσει η λειτουργία αυτών των αιθουσών. 

Καλούµε την Κυβέρνηση να δώσει µία οριστική λύση σε αυτό
το ζήτηµα, όπως έδωσε για τον κινηµατογράφο «ΑΣΤΟΡ» -και
πολύ σωστά- και για το «ΙΝΤΕΑΛ», αλλά και για άλλους πιθανόν
κινηµατογράφους που υπάρχουν εδώ, στο κέντρο της Αθήνας,
και που έχουν µια τεράστια ιστορική, πολιτιστική προσφορά. 

Θέλω να σταθώ λιγάκι στο «ΙΝΤΕΑΛ» και σε αυτή την απόφαση
που σας είπα πριν από λίγο, του Κεντρικού Συµβουλίου της Αρ-
χιτεκτονικής του Υπουργείου Περιβάλλοντος, που τη χαρακτή-
ρισα ως «µεσοβέζικη», διότι ο ανάδοχος, ο οποίος είναι ένας
µεγάλος ξενοδοχειακός όµιλος, νοµίζουµε ότι µετά την απόφαση
αυτή, έχει «λυµένα» τα χέρια του, εφαρµόζοντας αυτή την από-
φαση και προβάλλοντας -κάποιες λίγες φορές τον χρόνο- ορι-
σµένες ταινίες, στην ουσία, αξιοποιεί αυτή την αίθουσα για αλ-
λότριους σκοπούς, για σκοπούς συνεδριακού κέντρου και όποι-
ους άλλους εµπορικούς σκοπούς αυτός θέλει. 

Θα καλούσαµε την Κυβέρνηση και για τον κινηµατογράφο
«ΙΝΤΕΑΛ» -που είναι ένας πραγµατικά εµβληµατικός χώρος για
όσους γνωρίζουν από κινηµατογράφους, ιδιαίτερα της Αθήνας-
να λειτουργήσει το παράδειγµα του κινηµατογράφου «ΑΣΤΟΡ»,
όπου πρόσφατα ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, ο κ. Ταγαράς,
εξέδωσε µία απόφαση, βάσει της οποίας ο κινηµατογράφος
«ΑΣΤΟΡ» κηρύχθηκε διατηρητέος, µε αποκλειστική κινηµατογρα-
φική χρήση. Κάτι τέτοιο θα θέλαµε να επαναληφθεί και να συµβεί
και µε το «ΙΝΤΕΑΛ».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Γιατί, εν τέλει, κύριε Υπουργέ, ξέρετε µέσα σε αυτόν τον κα-
ταιγισµό και την ισοπέδωση µε την οποία βοµβαρδίζεται το «γού-
στο» -ας µου επιτραπεί- του λαού µας, µέσω των περιβόητων
διαδικτυακών πλατφορµών ή από τα κινηµατογραφικά µεγαθήρια
της διανοµής, νοµίζουµε ότι αυτοί οι κινηµατογράφοι επιτελούν
έναν ξεχωριστό καλλιτεχνικό ρόλο, πολύ κρίσιµο και πολύ σηµα-
ντικό. 

Τον υποστηρίζουν οι άνθρωποι της τέχνης. Θυµάµαι παλαι-
ότερα για κινηµατογράφους που κινδύνευαν να κλείσουν, όπως
ο «ΑΣΤΟΡ», έστειλαν επιστολές συµπαράστασης ο Κώστας Γα-
βράς, ο Κεν Λόουτς, ο Κουστουρίτσα, µεγάλοι σκηνοθέτες, οι
οποίοι βεβαίως «πονάνε» για την υπόθεση αυτή. 

Σας καλούµε, λοιπόν, να κηρύξετε το «ΙΝΤΕΑΛ» ως διατηρητέο
κτήριο. Άλλωστε είναι µέσα σε ένα σύµπλεγµα διατηρητέων κτη-
ρίων, για όσους γνωρίζουν. Και, βεβαίως, να εξασφαλιστεί η απο-
κλειστική κινηµατογραφική του χρήση. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολο-

γία σας. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Αρχικά θέλω να

πω ότι η Κυβέρνηση στηρίζει αποδεδειγµένα τον κινηµατογράφο.
Να επαναλάβω και τον υπερµειωµένο φορολογικό συντελεστή
τού 6% για τα εισιτήρια στον κινηµατογράφο. 

Ως προς τον κινηµατογράφο «ΙΝΤΕΑΛ» βρίσκεται, όπως ξέ-
ρετε, στο άµεσο περιβάλλον µνηµείου, καθώς στο ισόγειο του
κτηρίου, που βρίσκεται επί της οδού Πανεπιστηµίου 46, έχουν χα-
ρακτηριστεί τόσο το εστιατόριο «ΙΝΤΕΑΛ» όσο και όλοι οι χώροι
ως ιστορικά, διατηρητέα µνηµεία. Διότι επί ογδόντα έτη αποτελεί
χώρο συνάθροισης και σηµείο αναφοράς για τους Αθηναίους,
άµεσα συνδεδεµένο µε την κοινωνική ζωή της πόλης. 

Ως εκ τούτου, ο κινηµατογράφος αποτελεί περιβάλλον του
προστατευόµενου χώρου και ελέγχεται µε τις αντίστοιχες διατά-
ξεις του άρθρου 10 του ν.4858/2021. Σύµφωνα µε τα αρχεία που
τηρούνται στη Διεύθυνση Προστασίας και Αναστήλωσης Νεότε-
ρων και Σύγχρονων Μνηµείων και στο Τµήµα Προστασίας Νεό-
τερων Μνηµείων και Κινητών Πολιτιστικών Αγαθών, δεν έχει
υποβληθεί ούτε εκκρεµεί προς έγκριση αίτηµα από τους φερό-
µενους ιδιοκτήτες για την εκτέλεση εργασιών ή αλλαγής χρήσης
στο εν λόγω ακίνητο, συµπεριλαµβανοµένου και του κινηµατο-
γράφου. 

Εκτός αυτού, για κάθε επέµβαση ή αλλαγή χρήσης επί ή πλη-
σίον µνηµείου απαιτείται έγκριση από το Υπουργείο Πολιτισµού,
µετά την υποβολή σχετικού φακέλου στις αρµόδιες υπηρεσίες,
σύµφωνα µε το άρθρο 10 του ν.4858/2021.

Επιπλέον, ο κινηµατογράφος «ΙΝΤΕΑΛ» συνορεύει -στην πίσω
πλευρά του- µε το κτήριο επί της οδού Φειδίου 3, το οποίο είναι
και αυτό χαρακτηρισµένο ως διατηρητέο µνηµείο από το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού και αποτελεί ιδιοκτησία του Ηλεκτρονικού Εθνι-
κού Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης, του e-ΕΦΚΑ. 

Για το κτήριο επί της οδού Φειδίου υπεγράφη στις 31 Μαρτίου
2022, µεταξύ του ΕΦΚΑ και του Υπουργείου Πολιτισµού, σύµ-
βαση µακροχρόνιας παραχώρησης χρήσης, µε στόχο «την απο-
κατάσταση του ακινήτου, προκειµένου να στεγάσει πολιτικές
δοµές του Υπουργείου Πολιτισµού». 

Εποµένως όχι µόνο δεν απειλείται το καθεστώς χρήσης του κι-
νηµατογράφου «ΙΝΤΕΑΛ», καθώς είναι χαρακτηρισµένος ως ιστο-
ρικό διατηρητέο µνηµείο εδώ και πάνω από είκοσι χρόνια, αλλά
ταυτόχρονα το Υπουργείο Πολιτισµού πάντοτε µεριµνά για την
προστασία της πολιτιστικής κληρονοµιάς και είναι πρόθυµο να
εξετάσει κάθε αίτηµα χαρακτηρισµού αξιόλογων θερινών και χει-
µερινών κινηµατογράφων, όπως έχουµε κάνει στο παρελθόν -
αναφερθήκατε στον κινηµατογράφο «ΑΣΤΟΡ»-, εφόσον πληρού-
νται οι προϋποθέσεις σύµφωνα µε τον νόµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι δεν θα ζητηθούν, κατόπιν
συνεννόησης, οι εξής ερωτήσεις:

Η έβδοµη µε αριθµό 477/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβου-

λευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» κ. Σπυρίδωνα Μπιµπίλα
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Για την καθυστέρηση διά-
θεσης φαρµάκων πρόληψης (PREP) κατά της εξάπλωσης του
HIV».

Η έκτη µε αριθµό 481/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» κ. Ελένης Καραγεωργοπού-
λου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα:
«Η διαχρονική ρύπανση του Ασωπού ποταµού και η άµεση ανά-
γκη επίλυσης του προβλήµατος».

Η πέµπτη µε αριθµό 471/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη»
και Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Δηµητρίου Νατσιού προς την
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Απόφαση για κατάργηση µετρη-
τών στον Δήµο Θέρµης».

Η πρώτη, µε αριθµό 453/28-11-2023 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Χανίων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Νέα Δηµοκρατία» κ. Σεβαστής Βολουδάκη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Τοποθέτηση σύγχρονου
συστήµατος ελέγχου εναέριας κυκλοφορίας (ραντάρ) για την
ασφάλεια των πτήσεων στο Διεθνές αεροδρόµιο Χανίων “Ι. ΔΑ-
ΣΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ”».

Επίσης, δεν θα συζητηθεί, λόγω αναρµοδιότητας, η πέµπτη µε
αριθµό 478/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Β1’ Βορείου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Σπαρτιάτες» κ. Χαράλαµπου Κατσιβαρδά προς τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Η σύν-
νοµη δυνατότητα παράλληλης απασχολήσεως, των αστυνοµικών
υπαλλήλων (στελεχών της ΕΛ.ΑΣ.) και εν γένει των υπαλλήλων
(στελεχών) των Σωµάτων Ασφαλείας».

Δεν θα συζητηθεί επίσης, λόγω κωλύµατος του Βουλευτή, η
δέκατη πέµπτη µε αριθµό 470/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Απαράδεκτες
συνθήκες στην αίθουσα αναµονής του Κρατικού Αερολιµένα Αλε-
ξανδρούπολης �ΔΗΜΟΚΡΙΤΟΣ�».

Θα κάνουµε µια ολιγόλεπτη διακοπή µέχρι να περάσουµε στην
επόµενη επίκαιρη ερώτηση.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Συνεχίζουµε µε την εικοστή µε αριθµό 468/4-12-2023 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Λέσβου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Μαρίας Κο-
µνηνάκα προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
µε θέµα: «Μη καταβολή αποζηµιώσεων στους ιδιοκτήτες των
απαλλοτριωµένων ακινήτων για την κατασκευή - αναβάθµιση του
οδικού άξονα Καλλονής - Σιγρίου Λέσβου».

Κυρία Κοµνηνάκα, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν είναι η πρώτη φορά που απασχολεί το πο-

λύπαθο έργο της αναβάθµισης του οδικού άξονα Καλλονής - Σι-
γρίου. Μετά από πολλές παλινωδίες και προβλήµατα -που ήταν
γνωστά και στην τοπική κοινωνία- µε την κατασκευάστρια εται-
ρεία, µε απαράδεκτες καθυστερήσεις χρόνων στις πληρωµές των
εργαζοµένων, φτάνει να παραδοθεί στους κατοίκους της Λέσβου
µετά από έντεκα χρόνια αναµονής. 

Ακόµα και αυτή τη στιγµή, όµως, την ώρα που η Κυβέρνηση
διέρρεε προεκλογικά ότι ετοιµάζει την παράδοση και τις διάφο-
ρες φιέστες των εγκαινίων -αν και η εικόνα είναι διαφορετική που
έχουµε και υπάρχουν και άλλα προβλήµατα, που δεν είναι βέβαια
της παρούσης-, οι εκατοντάδες ιδιοκτήτες των ακινήτων που
απαλλοτριώθηκαν για τη χάραξη της οδού αντιµετωπίζουν µέχρι
και σήµερα τον εµπαιγµό από τη µεριά του κράτους και της Κυ-
βέρνησης σήµερα, στερούµενοι της νόµιµης αποζηµίωσής τους,
για την αναγνώριση των οποίων µάλιστα έχουν υποβληθεί σε πο-
λυετείς και πολυδάπανες δικαστικές δαπάνες.

Η σχετική απαλλοτρίωση των παρόδιων ιδιοκτησιών κηρύχθηκε
το έτος 2012. Το ελληνικό δηµόσιο έχει κάνει την αίτηση του άρ-
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θρου 7Α του ν.2882/2001, µε την οποία έχει εκδοθεί από το 2016
απόφαση για την προκαταβολή χρηµάτων στο Ταµείο Παρακα-
ταθηκών και Δανείων, τα οποία έχουν προκαταβληθεί στο όνοµα
των δικαιούχων, αλλά δεν έχουν εκταµιευθεί -δεν έχουν δοθεί-
στους δικαιούχους, δηλαδή έχει δηµιουργηθεί ο σχετικός πίνα-
κας παρακατάθεσης, αποζηµιώσεων κ.λπ.. Στη συνέχεια, το 2018,
εκδόθηκε απόφαση του Μονοµελούς Εφετείου Βορείου Αιγαίου
για τον καθορισµό της προσωρινής τιµής µονάδας. Το 2022 µε
την απόφαση 24 του Τριµελούς Εφετείου Βορείου Αιγαίου καθο-
ρίστηκε η οριστική τιµή µονάδας για τα απαλλοτριούµενα και τα
επικείµενα.

Παρ’ ότι έχουν εκδοθεί ταυτόχρονα και οι αποφάσεις για την
αναγνώριση των δικαιούχων της οφειλόµενης αποζηµίωσης,
µέχρι και σήµερα το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων αρνεί-
ται να καταβάλει τις αποζηµιώσεις στους δικαιούχους και µάλι-
στα, µε τελευταία ενηµέρωση των ενδιαφεροµένων, τους είπαν
ότι, επειδή κατατέθηκε από το ελληνικό δηµόσιο αναίρεση στον
Άρειο Πάγο, έχουν λάβει εντολή να µην εξοφληθεί καµµία ιδιο-
κτησία, κάτι που είναι παντελώς παράνοµο, διότι οι αποφάσεις
που έχουν εκδοθεί είναι άµεσα εκτελεστές. Για παράδειγµα, σε
περίπτωση που θα ήθελε το ελληνικό δηµόσιο να µην πληρωθούν
οι αποζηµιώσεις, θα έπρεπε να κάνει αίτηση αναστολής εκτέλε-
σης.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, είναι πραγµατικά άδικο και προκλη-
τικό την ώρα που ετοιµάζεται να παραδοθεί το έργο, που έχουν
µεσολαβήσει έντεκα χρόνια για την ολοκλήρωσή του, οι ιδιοκτή-
τες να µην έχουν πάρει ούτε τα ελάχιστα της προκαταβολής για
να γίνει η αποζηµίωση.

Σας ρωτάµε, λοιπόν: Σε ποιες άµεσες ενέργειες θα προβείτε
για την άµεση και ολοσχερή καταβολή των νόµιµων αποζηµιώ-
σεων στους δικαιούχους ιδιοκτήτες; Γιατί η µη καταβολή τους µε
το πρόσχηµα της άσκησης της αναίρεσης στον Άρειο Πάγο είναι
παντελώς παράνοµη και αδικαιολόγητη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών κ. Αθανάσιος Πετραλιάς.
Παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµη κυρία Κοµνηνάκα, για την ερώτηση αυτή και καθόσον

αφορά στα θέµατα αρµοδιότητας του Υπουργείου Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών και του εποπτευόµενου Ταµείου Παρα-
καταθηκών και Δανείων σάς απαντώ τα εξής:

Με την υπ’ αριθµόν Δ12/Φ7Λ/11-12-2012 απόφαση των Υπουρ-
γών Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων κηρύχθηκε αναγκαστική απαλλοτρίωση σε τµήµατα εδα-
φικών εκτάσεων των περιοχών Σιγρίου, Βατούσας, Σκαλοχωρίου
και Καλλονής για τις ανάγκες του έργου «Κατασκευή του οδικού
άξονα Καλλονής - Ερεσού - Σιγρίου Λέσβου».

Το εν λόγω έργο στις 22 Φεβρουαρίου του 2016 µε την υπ’
αριθµόν 5 του 2016 πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου χαρακτη-
ρίστηκε ως έργο γενικότερης σηµασίας για την οικονοµία της
χώρας και εντάχθηκε στις προβλεπόµενες διαδικασίες του άρ-
θρου 7Α του ν.2882/2001, σύµφωνα µε τις οποίες επιτρέπεται µε
ειδική δικαστική απόφαση η άµεση παράδοση των ακινήτων για
την πραγµατοποίηση των εργασιών και πριν από τον προσδιορι-
σµό και την καταβολή της αποζηµίωσης.

Στο πλαίσιο αυτό, µε την υπ’ αριθµόν 17 του 2016 απόφαση
του Μονοµελούς Εφετείου Βορείου Αιγαίου παρασχέθηκε στο
ελληνικό δηµόσιο η άδεια να πραγµατοποιήσει εργασίες στα
απαλλοτριούµενα ακίνητα πριν από τον προσδιορισµό και την κα-
ταβολή της αποζηµίωσης και υποχρεώθηκε το ελληνικό δηµόσιο,
πριν από την κατάληψη των ακινήτων, να καταθέσει στο Ταµείο
Παρακαταθηκών και Δανείων το 75% της αποζηµίωσης των απαλ-
λοτριούµενων ακινήτων και των επικείµενών τους, σύµφωνα µε
τις αξίες που καθορίζονται µε την ίδια δικαστική απόφαση. Σε
εκτέλεση της ανωτέρω απόφασης 17 του 2016 του Μονοµελούς
Εφετείου Βορείου Αιγαίου, µε ενέργειες του αρµοδίου Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών έγινε παρακατάθεση στο Ταµείο

Παρακαταθηκών και Δανείων ποσού 1.696.163 ευρώ.
Εν συνεχεία, ωστόσο, έγιναν νέες προσφυγές στο δικαστήριο

της απαλλοτρίωσης και από ιδιώτες που πρόβαλλαν ιδιοκτησιακά
δικαιώµατα στα απαλλοτριωθέντα, µε συνέπεια να εκδοθούν για
την υπόθεση αρχικά η υπ’ αριθµόν 88 του 2018 Μονοµελούς Εφε-
τείου Βορείου Αιγαίου περί καθορισµού προσωρινής τιµής µονά-
δας και τελικά, όπως αναφέρεται, η υπ’ αριθµόν 24 του 2022
απόφαση του Τριµελούς Εφετείου Βορείου Αιγαίου περί οριστι-
κής τιµής µονάδος.

Κατόπιν το ελληνικό δηµόσιο, µε ενέργειες του αρµόδιου Γρα-
φείου του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, προσέφυγε για την
υπόθεση στον Άρειο Πάγο µε αίτηση αναίρεσης, υπ’ αριθµόν κα-
τάθεσης Εφετείου Βορείου Αιγαίου 1 του 2023. Η αναίρεση -σύµ-
φωνα µε τα αναφερόµενα στο δικόγραφο- ασκήθηκε διότι η
σχετική τιµή µονάδος καθορίστηκε από το Εφετείο Βορείου Αι-
γαίου χωρίς να αιτιολογείται επαρκώς η ουσιώδης απόκλιση από
τις αξίες των οικείων εκθέσεων της εκτιµητικής επιτροπής του
άρθρου 15 του ν.2882/2001.

Μέχρι να αποφανθεί ο Άρειος Πάγος για την παραπάνω αναί-
ρεση του ελληνικού δηµοσίου, η καταβολή της αποζηµίωσης δεν
είναι δυνατή, σύµφωνα µε το άρθρο 19 του ν.1715/1951 αλλά και
τη σχετική νοµολογία του ανώτατου αυτού δικαστηρίου, βλ.
Άρειος Πάγος Ιούνιος του 2021 απόφαση. Είναι δεδοµένο ότι
µετά την οριστικοποίηση της τιµής µονάδος µε βάση την από-
φαση του Αρείου Πάγου η οφειλόµενη αποζηµίωση θα καταβλη-
θεί κανονικά στους δικαιούχους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
Κυρία Κοµνηνάκα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κύριε Υπουργέ, αν είχαν µια φορά

λόγο να ανησυχούν οι ιδιοκτήτες, σήµερα αυτοί πολλαπλασιά-
στηκαν, διότι έρχεστε και εδώ να επαναλάβετε µια παράνοµη και
καταχρηστική στην πραγµατικότητα λογική. Ουσιαστικά το δηµό-
σιο επιλέγει παρελκυστικά να εξαντλεί όλα τα ένδικα µέσα, φτά-
νοντας µέχρι τον Άρειο Πάγο, την ώρα που πραγµατικά το έργο
είναι λίγο πριν κόψει τις κορδέλες -για να το πούµε κοινώς- και
όταν γνωρίζετε ότι η αναίρεση δεν αλλάζει. Εξετάζει νοµικούς λό-
γους και βέβαια δεν θα αλλάξει ποτέ το ύψος των αποζηµιώσεων
που έχουν οριστεί από το εφετείο.

Δεν είναι η πρώτη φορά που γίνεται απαλλοτρίωση, ούτε πα-
νελλαδικά, πολύ περισσότερο και στη Λέσβο. Αντίστοιχη περί-
πτωση -στην απαλλοτρίωση της περιοχής της Άγρας- είχε πάλι
το δηµόσιο επιλέξει να ασκήσει αναίρεση στον Άρειο Πάγο,
ωστόσο οι δικαιούχοι εξοφλήθηκαν κανονικά µε την απόφαση της
οριστικής τιµής µονάδας και η απόφαση του Αρείου Πάγου βγήκε
µετά από δέκα χρόνια.

Δηλαδή, τι λέτε στους δικαιούχους, στις σηµερινές συνθήκες
που πραγµατικά τα εισοδήµατά τους είναι εξανεµισµένα, που µι-
λάµε για πολλούς βιοπαλαιστές αγρότες, που έδωσαν µέρος των
ιδιοκτησιών τους και υπήρχε αν θέλετε και µια ανοχή µέχρι τώρα,
γιατί όντως πρόκειται για ένα πολύ σοβαρό έργο, που το περιµέ-
νει ο λεσβιακός λαός εδώ και µια δεκαετία και βάλε; Σήµερα, ενώ
ήδη το πληρώνουν και έµµεσα και άµεσα οι φορολογούµενοι, έρ-
χεστε να τους πείτε ότι στην πραγµατικότητα το έργο γίνεται, να
µου επιτραπεί η έκφραση, µε ξένα κόλλυβα. Διότι δεν υπήρξε η
ίδια καθυστέρηση, άρνηση πληρωµής του εργολάβου. Το κέρδος
του έχει εξασφαλιστεί. Όµως η καθυστέρηση και η άρνηση πλη-
ρωµής γίνεται σε εκατοντάδες ιδιοκτήτες ακινήτων, οι οποίοι
είναι βιοπαλαιστές, άνθρωποι που έχουν ανάγκη αυτά τα χρή-
µατα. 

Και έρχεστε σήµερα να επαναλάβετε τη διαδικασία µε την
οποία έγινε η απαλλοτρίωση. Είναι γνωστή. Δεν σας ρωτήσαµε
αυτό. Σας ρωτήσαµε µε ποιο σκεπτικό και από πού προκύπτει,
ενώ υπάρχει διαφορετική τακτική σε όλες τις προηγούµενες
απαλλοτριώσεις που έχουν γίνει και στη Λέσβο και ενώ είχαν
ασκηθεί κάποιες, κατά τη γνώµη µας παρελκυστικά. Δεν υπάρχει
κανένας λόγος να εξαντλούνται τα ένδικα µέσα και να φτάνει
µέχρι τον Άρειο Πάγο. Και τελικά, ενώ δεν έχουν καταβληθεί ούτε
αυτά που έχουν κατατεθεί στο Παρακαταθηκών, οι προσωρινές
προκαταβολές, που από το 2016 όφειλε το Παρακαταθηκών και
Δανείων να τα δώσει στους δικαιούχους, έχουν βγει όλες οι απο-
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φάσεις, έχουν αναγνωριστεί οι δικαιούχοι και δεν υπάρχει κανέ-
νας λόγος αυτή τη στιγµή να παρακρατούνται εντελώς παράνοµα
τα χρήµατα αυτά και να µην αποδίδονται στους δικαιούχους. Και
όχι µόνο δεν αποδίδονται αυτά ούτε καν τα ελάχιστα χρήµατα
της προκαταβολής που είναι προϋπόθεση για να γίνει το έργο,
αλλά τους αναγκάζετε σε επιπλέον δικαστικά έξοδα, εξαντλώ-
ντας όλα τα ένδικα µέσα που έχει το ελληνικό δηµόσιο στα χέρια
του. 

Πραγµατικά είναι µια απαράδεκτη τακτική αυτή που ασκείτε.
Σας καλούµε έστω και τώρα να δώσετε εντολή να εκταµιευθούν
τα χρήµατα, τουλάχιστον αυτά που είναι κατατεθειµένα ήδη στο
Παρακαταθηκών, που είναι οι προκαταβολές. Όµως άµεσα θα
πρέπει να εξοφληθούν στο σύνολό τους οι δικαιούχοι, διότι οι
αποφάσεις που έχουν εκδοθεί των δικαστηρίων είναι άµεσα εκτε-
λεστές, δεν έχετε ασκήσει αίτηση για αναστολή της εκτέλεσής
τους και πραγµατικά αυτή τη στιγµή το δηµόσιο παρανοµεί µε
έναν τέτοιο προκλητικό τρόπο. Σε κάθε περίπτωση, ακόµη κι αν
υπάρχουν αντίστοιχες νοµολογιακές αποφάσεις τις οποίες επι-
καλεστήκατε, είναι µια παντελώς καταχρηστική και άδικη συµπε-
ριφορά προς τους ιδιοκτήτες, που εδώ και τόσα χρόνια περιµέ-
νουν µε υποµονή να πάρουν αυτά που πραγµατικά δικαιούνται. 

Δεν είναι δυνατόν σήµερα να χρησιµοποιεί η Κυβέρνηση αυτό
το έργο -έχουν αλλάξει τρεις, τέσσερις κυβερνήσεις από το 2013
που έγινε η πρώτη έναρξη του έργου- για να κάνει τις προεκλο-
γικές της φιέστες ή για να παρουσιάζει ότι κάνουν έργο και αυτό
όχι µόνο να µην έχει ολοκληρωθεί µέχρι σήµερα, αλλά να υπάρ-
χουν και προβλήµατα στην ασφάλεια, τα οποία έχουµε καταθέσει
στο αρµόδιο Υπουργείο. Και, βέβαια, οι ιδιοκτήτες των ακινήτων
που απαλλοτριώθηκαν να µένουν µέχρι σήµερα ανικανοποίητοι. 

Κύριε Υπουργέ, σας καλούµε να αλλάξετε αυτή την τακτική και
να δώσετε εντολή να αποζηµιωθούν όλοι οι ιδιοκτήτες. Μιλάµε
για εκατοντάδες ανθρώπους, που έχουν πραγµατικά ανάγκη
αυτά τα χρήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Πριν δώσω τον λόγο
στον κ. Πετραλιά, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά
θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού προηγουµένως
συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρα-
τίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι οκτώ µαθή-
τριες και µαθητές και πέντε εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 3ο

Δηµοτικό Σχολείο Χαλανδρίου
Η Βουλή σάς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συµφωνούµε απολύτως ότι είναι απαραίτητη ανάγκη να κατα-

βληθεί άµεσα, όσο γίνεται γρηγορότερα, η αποζηµίωση.
Αυτή τη στιγµή προσπαθεί να γίνει επίσπευση της υπόθεσης.

Να πούµε ότι όντως µε βάση τον ν.1715 προβλέπεται ότι δεν µπο-
ρεί να καταβληθεί αν δεν οριστικοποιηθεί η απόφαση του Αρείου
Πάγου. Να σηµειώσω εδώ ότι υπήρχε µεγάλη απόκλιση µεταξύ
της τιµής εκτίµησης της επιτροπής και της οριστικής απόφασης.
Σε κάποιες περιπτώσεις τριπλάσια, εξαπλάσια. Ωστόσο, πρέπει
να γίνει το γρηγορότερο και να καταβληθούν οι αποζηµιώσεις.
Το γνωρίζουµε όλοι. Θα συνεννοηθούµε µε το Υπουργείο Υποδο-
µών και Μεταφορών, να δούµε πώς µπορεί να επισπευσθεί η κα-
ταβολή.

Ευχαριστώ θερµά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε. 
Θα συζητηθεί η όγδοη µε αριθµό 457/30-11-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Αιτωλοακαρνανίας
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Χρι-
στίνας Σταρακά προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών,
µε θέµα: «Επιτακτική η ανάγκη να προχωρήσει ο οδικός άξονας
Αγρίνιο - Καρπενήσι µετά τις εξαγγελίες της Κυβέρνησης για την
έναρξη της κατασκευής του τµήµατος Μπράλος - Άµφισσα, του
οδικού άξονα Λαµία - Ιτέα - Αντίρριο».

Κυρία Σταρακά, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πριν από είκοσι µέρες, στις 23 Νοεµβρίου, ο

Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, παρουσία του Πρωθυ-

πουργού, στον Μπράλο της Φθιώτιδας ανακοίνωσε την έναρξη
της κατασκευής του τµήµατος Μπράλος - Άµφισσα, που ανήκει
στο διεθνές οδικό δίκτυο Ε65 και αποτελεί µέρος του οδικού
άξονα Λαµία - Ιτέα - Αντίρριο. Σύµφωνα µε τις εξαγγελίες σας ο
οδικός αυτός άξονας πρόκειται να συνδέσει το Ιόνιο µε το Αιγαίο,
εξυπηρετώντας τις µετακινήσεις από την κεντρική και βόρεια Ελ-
λάδα προς τη δυτική και νότια Ελλάδα. Συµφωνούµε. Καλό είναι
να γίνονται έργα βελτίωσης του οδικού δικτύου της χώρας µας. 

Υπάρχει, όµως, ένα έργο στην ιδιαίτερη πατρίδα µου, στην Αι-
τωλοακαρνανία, που κυριολεκτικά έχει παραπεµφθεί στις καλέν-
δες. Αναφέροµαι στον οδικό άξονα Πλατυγιάλι - Ιονία Οδός -
Αγρίνιο - Καρπενήσι - Λαµία, που από το 1995 αποτελεί ένα µέρος
του Διευρωπαϊκού Δικτύου Μεταφορών, κάτι που επιβεβαιώθηκε
εκ νέου το 2008, µε την ένταξη στην κωδικοποίηση του ελληνικού
- διευρωπαϊκού οδικού δικτύου. 

Επιπλέον, το 2020 αναφέρεται και στο Περιφερειακό Χωροτα-
ξικό Πλαίσιο της Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδος ως κόµβος συν-
δυασµένων µεταφορών όσο και για την προοπτική τουριστικής
ανάπτυξης της ορεινής περιοχής της Ακαρνανίας αλλά και της
Ευρυτανίας. Υπενθυµίζω ότι για το τµήµα από το 7ο ως το 28ο χι-
λιόµετρο, το υφιστάµενο δίκτυο χαρακτηρίζεται από υψηλή επι-
κινδυνότητα και δηµιουργεί προβλήµατα στις µετακινήσεις των
πολιτών από το Αγρίνιο προς το Καρπενήσι και το αντίστροφο.
Μάλιστα, από το 2012 έχει πραγµατοποιηθεί προµελέτη από το
7ο ως το 28ο χιλιόµετρο του έργου, που αντί να ωριµάσει η µελέτη
αυτή και να δηµοπρατηθεί το τµήµα αυτό πάγωσε και το έργο
έχει µείνει από τότε απραγµατοποίητο.

Να σας θυµίσω ότι από την προεκλογική περίοδο του 2019 ο
Πρωθυπουργός διεµήνυε σταθερά ότι η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας θα ολοκληρώσει το έργο της κατασκευής του αυ-
τοκινητόδροµου Λαµία - Καρπενήσι και ότι σε δεύτερη φάση θα
προχωρήσει και το έργο του οδικού άξονα Καρπενήσι - Αγρίνιο.
Από τότε µέχρι σήµερα στην ουσία έχουµε την επαναπροκήρυξη
του έργου «Οδικός Άξονας Λαµία - Καρπενήσι, τµήµα Σύνδεση
πέρατος παράκαµψης Μακρακώµης µε ανατολικό µέτωπο της
Σήραγγας Τυµφρηστού» µε έναν προϋπολογισµό 200 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. 

Οι κάτοικοι της Αιτωλοακαρνανίας, κύριε Υπουργέ, βλέποντας
την Κυβέρνηση να επιδεικνύει πρωτοφανή οκνηρία τόσα χρόνια
βρίσκονται σε απόγνωση. Ο τόπος έχει µείνει πίσω σε ανάπτυξη.
Κανένα σύγχρονο οδικό δίκτυο δεν συνδέει την Αιτωλοακαρνανία
και την Ευρυτανία µε την υπόλοιπη Ελλάδα. 

Σας ρωτώ, λοιπόν, ευθέως γιατί δεν ωριµάζει η προµελέτη και
δεν δηµοπρατείται το έργο από το 7ο στο 28ο χιλιόµετρο της Εθνι-
κής Οδού Αγρινίου - Καρπενησίου, από τη στιγµή που, όπως σας
προανέφερα, υπάρχει δηµοσιευµένη σε ΦΕΚ από το 2012 η προ-
µελέτη του συγκεκριµένου τµήµατος. 

Και, δεύτερον, πείτε µας παρακαλώ εάν σκέφτεστε επιτέλους
να εντάξετε όλα τα τµήµατα του οδικού άξονα Πλατυγιάλι - Ιονία
Οδός - Αγρίνιο - Καρπενήσι - Λαµία τµήµα το οποίο αποτελεί και
το Αγρίνιο - Καρπενήσι στο νέο ΕΣΠΑ, έτσι ώστε να προχωρήσει
το έργο µε τη µέθοδο της µελέτης κατασκευής και µε συγκεκρι-
µένο προϋπολογισµό. Και αν µπορείτε να µας δώσετε και ένα συ-
γκεκριµένο χρονοδιάγραµµα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Νι-

κόλαος Ταχιάος.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Η αλήθεια είναι ότι µε τα τοπωνύµια της περιοχής δεν είµαι

εξοικειωµένος, οπότε δούλεψα λίγο στο Google maps και πρα-
γµατικά µπόρεσα να δω ότι η υφιστάµενη κατάσταση του δρό-
µου, τον οποίο µόνο από τη µεριά του Καρπενησίου έχω προ-
σπαθήσει να προσεγγίσω προς την Αιτωλοακαρνανία, δεν είναι
η κατάλληλη δυνατή και δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι η ανα-
γκαιότητα ενός έργου είναι προφανής. 

Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι όλα τα έργα µπορούν να εξελίσ-
σονται στον ίδιο χρόνο. Είναι προφανές ότι πρέπει να υπάρξει
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ένας συγχρονισµός ο οποίος έχει να κάνει και µε το οικονοµικό
αντικείµενο του κάθε έργου. Μόνη σας είπατε ότι σε σχέση µε
τις προεκλογικές εξαγγελίες του 2019, η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη σήµερα έχει προχωρήσει στη δηµοπράτηση του
έργου Λαµία - Καρπενήσι. Και, όπως ξέρετε, στις 20 Δεκεµβρίου,
µε την τελευταία παράταση την οποία δώσαµε στην προθεσµία
υποβολής προσφορών, θα έχουµε την εκδήλωση ενδιαφέροντος
για το έργο, το οποίο αφορά µία προεπιλογή η οποία θα εξελιχθεί
σε ένα έργο µελέτης, κατασκευής. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι
ένα έργο οδικό δεν είναι ένα έργο το οποίο γίνεται µονοσήµαντα.
Είναι ένα έργο το οποίο έχει µία αρθρωτή δοµή και αυτό συµβαί-
νει και στην περίπτωση της οδού για την οποία πολύ σωστά εν-
διαφέρεστε, εκπροσωπώντας και τους κατοίκους της εκλογικής
σας περιφέρειας. 

Επιτρέψτε µου να πω ότι ήδη το Υπουργείο µας σε τµήµα
αυτού του δρόµου εκτελεί έργο. Εκτελεί στο τµήµα -αν δεν κάνω
λάθος- από το Αγρίνιο µέχρι τον Άγιο Βλάση, από τον κόµβο Ρου-
πακιάς, αυτό είναι περίπου της τάξεως των επτάµισι χιλιοµέτρων,
έχει έναν προϋπολογισµό δεκατεσσάρων εκατοµµυρίων και εκτε-
λείται ένα έργο κατασκευής µιας οδού µε διατοµή έντεκα µέ-
τρων, δηλαδή ουσιαστικά δύο λωρίδες κυκλοφορίας και µία
µικρή ΛΕΑ εκατέρωθεν. Επίσης, εκπονείται µελέτη και προωθείται
για τα υπόλοιπα είκοσι ένα χιλιόµετρα. Είναι αυτή τη στιγµή στο
στάδιο της ολοκλήρωσης, θα έχει ολοκληρωθεί έως το 2024,
ώστε να ενταχθεί σε πρόγραµµα χρηµατοδότησης.

Επίσης, ξέρετε ότι εκπονούνται µελέτες υπολειπόµενες στο
τµήµα Αστακός - Πλατυγιάλι και στο τµήµα Νέα Γέφυρα στον πο-
ταµό Αχελώο µετά των προσβάσεων. Επίσης, εκπονείται και µε-
λέτη σύνδεσης Ιόνιας Οδού µε τον Αστακό, το τµήµα Γέφυρας
Γουριάς - Πλατυγιάλι. Αυτές είναι οι µελέτες των οποίων το τε-
χνικό αντικείµενο δεν είναι το απλούστερο δυνατόν. Είναι µελέτες
οι οποίες ωριµάζουν, θέλουν τον χρόνο τους. Όπως έχετε πει σε
προηγούµενο χρόνο, έχουν εκπονηθεί κάποιες από αυτές, αλλά
θέλουν επικαιροποίηση µε τους νέους κανονισµούς. Θέλουν επι-
καιροποίηση και κάποιες µελέτες περιβαλλοντικών επιπτώσεων,
οι οποίες έχουν γίνει. Όλα αυτά είναι ενέργειες οι οποίες γίνονται
και οι οποίες συνεκτιµώνται για µελλοντική χρηµατοδότηση του
συνόλου του έργου, όπως εσείς και οι κάτοικοι της Αιτωλοακαρ-
νανίας το διεκδικείτε και το διεκδικούν. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να πω ότι η περιγραφή που κάνετε ενός
αποµονωµένου νοµού δεν είναι ακριβής. Μιλάµε για έναν νοµό,
στον οποίο πραγµατικά είναι δυσχερής η κυκλοφορία προς την
ανατολική Ελλάδα, αλλά στον άξονα βορρά - νότου προφανώς
ξέρουµε όλοι πολύ καλά ότι έχουν γίνει πολύ σοβαρές επενδύ-
σεις µε πιο σηµαντική την Ιόνια Οδό, η οποία πραγµατικά νοµούς
που στο παρελθόν είχαν δυσχέρεια στις µετακινήσεις, τους έχει
βγάλει από την αφάνεια και έχει διευκολύνει και τη ζωή των κα-
τοίκων τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα έξι µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το Αµερικάνικο Κολλέγιο Ελλάδος, το «PIERCE», (δεύ-
τερο τµήµα). 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Χριστίνα Σταρακά για τη δευτερολογία
της.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ για τις πλη-
ροφορίες που µας δώσατε.

Θέλω, όµως, να σας πω ότι αρκετά από αυτά που µας είπατε,
ήδη, οι πολίτες τόσο της Αιτωλοακαρνανίας, αλλά και της Ευρυ-
τανίας τα έχουµε ακούσει και άλλες φορές στο παρελθόν. Και η
ουσία είναι ότι µέχρι τώρα τα δύο οδικά έργα, για τα οποία σας
ρωτάω, έχουν µείνει στις καλένδες, γιατί δεν υπήρχαν, ίσως, δια-
θέσιµοι πόροι και δεν υπήρχε και σοβαρή πολιτική βούληση.

Επιτρέψτε µου, όµως, να σας πω ότι η δικαιολογία των πόρων
σήµερα δεν µπορεί πλέον να σταθεί. Αν διαβάσατε την εισηγητική

του προϋπολογισµού του 2024, που κατέθεσε η Κυβέρνησή σας
στη Βουλή και ψηφίζουµε µεθαύριο, θα διαπιστώσετε ότι από το
2020 και µετά η Κυβέρνησή σας διαχειρίζεται πρωτοφανείς ευ-
ρωπαϊκούς πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης και από το ΕΣΠΑ.
Διαχειριστήκατε πάνω από 10 δισεκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο
ευρωπαϊκούς πόρους ανά έτος και για το 2024 οι πόροι αυτοί
απογειώνονται σε 12 δισεκατοµµύρια. Άρα αυτοί οι πόροι είναι
διπλάσιοι από τους διαθέσιµους πόρους ανά έτος που είχαµε
πριν το 2020. Αυτά όσον αφορά τους διαθέσιµους πόρους και για
το κόστος του έργου.

Εύλογο, όµως, είναι και το αίτηµα των διακοσίων χιλιάδων κα-
τοίκων της Αιτωλοακαρνανίας και των είκοσι σχεδόν χιλιάδων κα-
τοίκων της Ευρυτανίας που σας λένε ότι δεν µπορούν να
παραµένουν οι πιο αποµονωµένοι πολίτες της Ηπειρωτικής Ελ-
λάδας όταν ρέουν τόσοι πόροι σε αυτήν εδώ τη χώρα. Το πού
καταλήγουν, βέβαια, αυτοί οι πόροι και ποια η προστιθέµενη αξία
τους αυτό είναι µια άλλη ιστορία.

Δεν µπορεί την στιγµή που ο κ. Μητσοτάκης είχε εξαγγείλει το
τµήµα Πλατυγιάλι - Ιονία και το τµήµα Αγρίνιο - Καρπενήσι πριν
τις εκλογές του 2019 να το εξαγγέλλει ξανά και πριν τις εκλογές
του 2023 χωρίς να δηµιουργεί το αίσθηµα της κοροϊδίας των πο-
λιτών της Αιτωλοακαρνανίας και της Ευρυτανίας. Μάλιστα επι-
µένω πως η προµελέτη είναι σε ΦΕΚ από το 2012 και από το 2019
γνωρίζαµε από κοινοβουλευτικό έλεγχο της παράταξής µας ότι
είχε σχεδόν ολοκληρωθεί και αποµένει µόνο ο συγκριτικός πίνα-
κας για πρόσθετα τεχνικά έργα. Επίσης, ο κ. Καραµανλής ως
Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, απαντώντας πάλι σε ερώ-
τηση της παράταξής µας το 2021, ανακοίνωσε την απόφασή του
ο οδικός άξονας Πλατυγιάλι - Ιονία Οδός και Αγρίνιο - Καρπενήσι
- Λαµία - Ε65, να χαρακτηριστεί έργο εθνικού επιπέδου, καθώς
είναι εξαιρετικά δύσκολο είχε πει να υλοποιηθεί από την περιφέ-
ρεια.

Εδώ θα παραφράσουµε λίγο τη λαϊκή ρήση ότι όποιος δεν
θέλει να κάνει έργο, δέκα χρόνια µελετάει, γιατί είµαστε σήµερα
στο τέλος του 2023 και συζητάµε ένα σηµαντικό οδικό άξονα
τόσο για την ανάπτυξη του Πλατυγιαλίου ως κόµβο συνδυασµέ-
νων µεταφορών όσο και για την προοπτική ανάπτυξης της ορει-
νής περιοχής της Ακαρνανίας αλλά και της Ευρυτανίας.

Αυτά δεν τα λέω εγώ, κύριε Υπουργέ, τα προβλέπουν οι απο-
φάσεις της Κυβέρνησής σας, αλλά υποµονή και ελαφρυντικά
πλέον από τους πολίτες της Αιτωλοακαρνανίας  δεν θα έχετε. Ξε-
κάθαρα δεν υπήρχε πολιτική βούληση όλα αυτά τα τελευταία
χρόνια. Και αν υπάρχει σήµερα µία πολιτική βούληση πρέπει να
την αποδείξετε έµπρακτα και µε συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα.

Περιµένω να σας ακούσω, κύριε Υπουργέ. Και λέω από αυτό
το Βήµα, πως θα παρακολουθώ για το επόµενο διάστηµα όσα
πείτε ως ελάχιστη υποχρέωση απέναντι στους συµπολίτες µου
τους Αιτωλοακαρνάνες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Έχετε τον λόγο,
κύριε Υπουργέ, για την δευτερολογία σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Βουλευτά, θα µείνω στη λέξη που χρησιµοποιήσατε, στη
λέξη βούληση. Υπάρχει διάχυτη εντύπωση και δεν αφορά αυτό
µόνο τον πολιτικό κόσµο, αφορά και το σύνολο της κοινωνίας ότι
η εκτέλεση των έργων αποτελεί προϊόν της πολιτικής βουλησιαρ-
χίας, δηλαδή, αρκεί ο υπουργικός βολονταρισµός για να µπορέ-
σει να κάνει ένα έργο πραγµατικότητα. Φυσικά, δεν είναι έτσι.

Και νοµίζω ότι ειδικά εσείς, η οποία έχετε θητεύσει επί πολλά
χρόνια στην περιφερειακή αυτοδιοίκηση και µάλιστα από θέση
διοίκησης όχι ως περιφερειακός σύµβουλος µόνο, ξέρετε πολύ
καλά ότι οι πόροι ενός κράτους δεν είναι ανεξάντλητοι. Αναφερ-
θήκατε στους πόρους που διαχειρίστηκε η προηγούµενη κυβέρ-
νηση και διαχειρίζεται και η τωρινή µε αναφορά επιπροσθέτως
και στο Ταµείο Ανάκαµψης. Πρέπει να ξέρετε ότι το Ταµείο Ανά-
καµψης πρακτικά υποστηρίζει µόνο «soft» έργα και το έχω ξανα-
πεί αυτό στη Βουλή, δηλαδή έργα τα οποία είναι σίγουρο ότι θα
µπορέσουν να έχουν εκτελεστεί µέχρι τις 31-12-2025.

Καταλαβαίνετε ότι έργα, όπως ένας µεγάλος σε µήκος οδικός
άξονας ή µε ανώριµες εν πολλοίς µελέτες χρειάζεται πολύ χρόνο
για να ωριµάσει, χρειάζεται πολύ χρόνο για να δηµοπρατηθεί µε
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αµφίβολο αποτέλεσµα και σίγουρα δεν µπορεί να οριοθετηθεί
µέσα στα χρονικά περιθώρια που δίνει το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Κατά συνέπεια, εξαρχής πρέπει να πούµε ότι οι πόροι του Τα-
µείου Ανάκαµψης δεν µπορούν να υποστηρίξουν τέτοια έργα και
νοµίζω ότι αυτό έχει γίνει σαφές στη Βουλή. Το έχουµε εξηγήσει
και το έχουµε εξηγήσει, αφαιρώντας από το Ταµείο Ανάκαµψης
έργα τα οποία ήδη είχαν δροµολογηθεί.

Υπάρχει, όµως, και το άλλο χρηµατοδοτικό εργαλείο, το οποίο
λέγεται ΕΣΠΑ. Και εκεί πέρα τα έργα δεν έρχονται από µόνα
τους. Δεν έρχονται επειδή αποφασίζει ένας Υπουργός ή αποφα-
σίζουν οι πολίτες µιας πόλης ή ενός νοµού ότι αυτά τα έργα θέ-
λουµε. Χρειάζονται βασικά πράγµατα. Χρειάζονται µελέτες,
χρειάζεται µελέτη κόστους-οφέλους που είναι πάρα πολύ βασική
και κυρίως, χρειάζεται µια προτεραιοποίηση.

Σας λέω, λοιπόν, ότι πάνω σε αυτόν τον άξονα βαδίζει σήµερα
η Κυβέρνηση, αυτό κάνει. Αλλά εκείνο το οποίο έχει ξεκαθαρίσει
και δεν αρέσει -αλλά αυτή η πραγµατικότητα και πρέπει κάποια
στιγµή να το πούµε- είναι το εξής:

Πρώτον, έχει πάρα πολύ µεγάλη σηµασία να δώσουµε βάρος
στις συντηρήσεις. Στις συντηρήσεις των εθνικών οδών, στην
οδική ασφάλεια σε υφιστάµενους δρόµους -εάν θέλετε, αυτό µε
πολύ τραυµατικό τρόπο µας έδωσαν να το αντιληφθούµε ως πο-
λιτικό σύστηµα ο σιδηρόδροµος και η περιπέτεια του σιδηροδρό-
µου. Στους οδικούς άξονες χρειάζεται συντήρηση, χρειάζεται να
εξοικονοµηθούν πόροι για συντήρηση και να διασφαλιστούν
πόροι για συντήρηση.

Το δεύτερο, το οποίο όµως είναι πολύ σηµαντικό, είναι ότι και
πάλι χρειάζεται µια προτεραιοποίηση. Καταλαβαίνω ότι οι πόροι
του ΕΣΠΑ πρέπει να διαµοιραστούν σε όλη την ελληνική επικρά-
τεια. Προφανώς, σε πάρα πολλά µέρη της Ελλάδος υπάρχουν
πολίτες οι οποίοι αισθάνονται ότι αυτό το οποίο έχουν µπροστά
τους είναι κάτι το οποίο αποτελεί την πρώτη προτεραιότητα και
γι’ αυτούς όντως αποτελεί την πρώτη προτεραιότητα. Αυτό,
όµως, δεν σηµαίνει ότι µπορεί εξίσου εύκολα να προτεραιοποι-
ηθεί στο ΕΣΠΑ χωρίς να υπάρχουν µελέτες οι οποίες σας είπα
και χωρίς να προκύπτει από αντικειµενικά, αδιαµφισβήτητα στοι-
χεία ότι τελικά αυτό είναι ένα έργο το οποίο και βιώσιµο είναι, κυ-
ρίως, όµως είναι απαραίτητο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε τώρα µε τη δέκατη ένατη επίκαιρη ερώτηση µε

αριθµό 480/4-12-2023 δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Πέτρου Παππά προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Ανεπαρκής εξυπηρέτηση επιβατικού κοινού από το ΚΤΕΛ
Νοµού Κιλκίς».

Παρακαλώ, κύριε Παππά.
ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, βρίσκοµαι εδώ σήµερα για να µιλήσω για τη

δυσβάσταχτη ταλαιπωρία που υφίστανται εδώ και τρία χρόνια οι
κάτοικοι του Νοµού Κιλκίς από την πολύ κακή λειτουργία του
ΚΤΕΛ Νοµού Κιλκίς. Οι διαµαρτυρίες των κατοίκων για λεωφο-
ρεία, τα οποία έρχονται στη χάση και στη φέξη, για χωριά τα
οποία είναι πλήρως αποκοµµένα από τα αστικά κέντρα του
Νοµού Κιλκίς, για λεωφορεία τα οποία είναι υπερφορτωµένα από
κόσµο, µε επιβάτες οι οποίοι αναγκάζονται να στέκονται όρθιοι
στην παλιά εθνική οδό Θεσσαλονίκης - Κιλκίς µε κινδύνους τόσο
για τη σωµατική ακεραιότητα, όσο και για την ίδια τη ζωή τους.

Χωριά όπως η Τούµπα, το Καµποχώρι, το Βαλτοτόπι, τα Ρύζια,
ο Ευρωπός, η Μεσιά και ο Άγιος Πέτρος εξυπηρετούνται από ένα
µόνο δροµολόγιο µετ’ επιστροφής την ηµέρα και µάλιστα, σε
ωράρια τα οποία δεν εξυπηρετούν την εργασία των κατοίκων,
καθώς δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν αυτή η στοιχειώδης ανάγκη. Αυτό
συµβαίνει από Δευτέρα έως Παρασκευή. Τα ίδια χωριά το Σαβ-
βατοκύριακο δεν έχουν κανένα δροµολόγιο. Άλλα χωριά του
Νοµού Κιλκίς, όπως οι Εύζωνοι, η Κορώνα και Ποντοηράκλεια δεν
έχουν απολύτως κανένα δροµολόγιο. Σε όλη την εβδοµάδα είναι
πλήρως αποκοµµένα.

Ακόµη αυτό το οποίο συµβαίνει είναι ότι στο site του ΚΤΕΛ δεν
υπάρχει καµµία ενηµέρωση για τα δροµολόγια. Αυτό το οποίο

γράφουν είναι ότι, λόγω έκτακτων συνθηκών εξαιτίας πανδηµίας,
τα δροµολόγια αυτά δεν υπάρχουν αναρτηµένα. Άρα το κοινό πα-
ραπέµπεται είτε στο site του Facebook είτε σε ένα τηλεφωνικό
κέντρο, στο οποίο δεν υπάρχει ούτε helpdesk ούτε ηχογραφη-
µένο µήνυµα για το πότε τελικά αυτά τα δροµολόγια υπάρχουν.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Αντιλαµβάνεστε το µεγάλο πρόβληµα το οποίο έχουν οι κάτοι-
κοι του Νοµού Κιλκίς, να έχουν πρόσβαση αυτά τα χωριά σε για-
τρό, σε κεντρικά φαρµακεία, στο νοσοκοµείο, στην εργασία τους,
στις λαϊκές αγορές, σε οτιδήποτε υπάρχει στα αστικά κέντρα του
νοµού.

Γνωρίζουµε ότι η αρµόδια Διεύθυνση του Υπουργείου έχει
στείλει δύο επιστολές ήδη προς τις αρµόδιες περιφέρειες, σε
σχέση µε τις υπηρεσίες των µεταφορών το 2020 και το 2021. Στο
τρέχον έτος το ΚΤΕΛ του Νοµού Κιλκίς επιδοτηθεί και µε έκτακτη
επιδότηση 176.070 ευρώ. Και σας ρωτάω: Επειδή η κατάσταση
αυτή επιδεινώνεται διαρκώς και επειδή το Υπουργείο είναι ο φο-
ρέας της κεντρικής πολιτικής, της δηµόσιας πολιτικής, πώς σκο-
πεύετε να δώσετε το µήνυµα ούτως ώστε να λειτουργήσει
εύρυθµα επιτέλους το ΚΤΕΛ του Νοµού Κιλκίς;

Θα επανέλθω και στη δευτερολογία µου µε άλλο ερώτηµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η Υφυ-

πουργός κ. Χριστίνα Αλεξοπούλου για την απάντηση.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, πολύ σωστά το λέτε. Για το Υπουργείο µας

η εύρυθµη λειτουργία των συγκοινωνιών, εκτός από αρµοδιότητά
µας, αποτελεί και πρώτη µας προτεραιότητα. Σε όλο, λοιπόν, το
φάσµα των επιβατικών µεταφορών εργαζόµαστε τόσο για την πο-
σοτική, όσο και την ποιοτική αναβάθµιση των παρεχόµενων υπη-
ρεσιών. Στο πλαίσιο αυτό, λοιπόν, και όσον αφορά στα ΚΤΕΛ,
πρόσφατα µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και
Υποδοµών και Μεταφορών χορηγήθηκε έκτακτη ενίσχυση τον
Ιούλιο του 2023 στα εξήντα δύο υπεραστικά και τριάντα τέσσερα
αστικά ΚΤΕΛ της χώρας, συνολικού ύψους 18.330.000 ευρώ, κα-
τόπιν έγκρισης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Το ποσό αυτό κατε-
βλήθη λόγω της αύξησης του καυσίµου στο πλαίσιο του
προσωρινού πλαισίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ενεργει-
ακή κρίση.

Στο ΚΤΕΛ Κιλκίς συγκεκριµένα χορηγήθηκε ποσό ύψους
250.121 ευρώ. Επίσης, µόλις προ ολίγων ηµερών, την 1η Δεκεµ-
βρίου 2023, ολοκληρώθηκε η διαδικασία χορήγησης της δεύτε-
ρης δόσης για την κάλυψη των µετακινήσεων ατόµων µε αναπη-
ρίες, καθώς και πολύτεκνων οικογενειών στα ΚΤΕΛ µε µειωµένο
κόµιστρο.

Πέραν, όµως, αυτών και αναφορικά µε την ερώτησή σας,
οφείλω να διευκρινίσω ότι η εύρυθµη λειτουργία των επιβατικών
συγκοινωνιών των ΚΤΕΛ σύµφωνα µε τα άρθρα 7 και 8 του ν.
2963/2001: «Οργάνωση και λειτουργία των δηµόσιων επιβατικών
µεταφορών µε λεωφορεία», αποτελεί αρµοδιότητα των περιφε-
ρειών και των περιφερειακών ενοτήτων της χώρας. Η λειτουργία
περιλαµβάνει, επί παραδείγµατι, τον καθορισµό της αφετηρίας,
της διαδροµής, των στάσεων και του τέρµατος αυτών, αλλά και
του αριθµού των δροµολογίων που εκτελούνται από τα ΚΤΕΛ.
Αυτό συµβαίνει γιατί πράγµατι η τοπική αυτοδιοίκηση µπορεί να
αφουγκραστεί καλύτερα τις ανάγκες που και εσείς αναφέρατε
και τις απαιτήσεις της κοινωνίας.

Επί της ερωτήσεως. Για τον καθορισµό του ελάχιστου αριθµού
υποχρεωτικών δροµολογίων στις ενδονοµαρχιακές -νυν περιφε-
ρειακές- ενότητες, επιβατικές γραµµές λαµβάνονται υποχρεω-
τικά υπ’ όψιν από τους οικείους περιφερειάρχες πριν την έκδοση
της σχετικής απόφασης, τα παρακάτω: Πρώτον, η περιοδικότητα,
ο προγραµµατισµός, δηλαδή, κάθε υπεραστική επιβατική γραµµή
που βρίσκεται µέσα στα όρια του νοµού πρέπει να γίνεται περιο-
δικά, ώστε να εκτελείται ανά µία, δύο ή περισσότερες µέρες ένα
τουλάχιστον δροµολόγιο.

Δεύτερον, σε περίπτωση που από την επιβατική γραµµή εξυ-
πηρετούνται και µαθητές για τη µετάβασή τους στο σχολείο και
αντίστροφα, η χρονική απόσταση των δροµολογίων καθ’ όλη τη
διάρκεια του σχολικού έτους δεν µπορεί να είναι µεγαλύτερη της
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µίας µέρας µε εξαίρεση τις ηµέρες µη λειτουργίας των σχολείων.
Τρίτον, περισσότερα από ένα δροµολόγια ηµερησίως στην ίδια

επιβατική γραµµή εκτελούνται εφόσον ο µέσος αριθµός των ανά
δροµολόγιο µεταφερόµενων επιβατών ξεπερνά κατά 60% τον
αριθµό των θέσεων του λεωφορείου.

Για όλα, λοιπόν, τα ανωτέρω, επαναλαµβάνω ότι η αρµοδιό-
τητα ανήκει εξ ολοκλήρου στις περιφέρειες. Σας ενηµερώνω δε,
ότι για το σύνολο του έργου το ΚΤΕΛ Κιλκίς δεν έχει κοινοποιηθεί
στις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου µας οποιαδήποτε αρ-
ρυθµία η µη εκτέλεση του συγκοινωνιακού έργου που έχει ανα-
λάβει.

Το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών, στο πλαίσιο του επο-
πτικού ρόλου σύµφωνα µε τον πρόσφατο νόµο της δικής µας Κυ-
βέρνησης, ν.4974/2022, συµµορφούµενοι µε τις προβλέψεις του
κανονισµού 1370/2007, αναµόρφωσε το θεσµικό πλαίσιο των δη-
µοσίων τακτικών αστικών και υπεραστικών µεταφορών επιβατών.

Σύµφωνα µε τον ανωτέρω νόµο, ο σχεδιασµός του δικτύου δη-
µοσίων τακτικών υπεραστικών οδικών µεταφορών επιβατών πρέ-
πει να καλύπτει τις οδικές συγκοινωνιακές συνδέσεις, όπως
αυτές που αναφέρετε στην ερώτησή σας. Και ο σχεδιασµός πρέ-
πει να λαµβάνει υπ’ όψιν γραµµές που συνδέουν οικισµούς µε τα
κέντρα των δηµοτικών ενοτήτων, τις ειδικές ανάγκες µετακινή-
σεων των µαθητών ή των εκπαιδευοµένων προς τα κέντρα εκπαί-
δευσης, των ατόµων µε αναπηρία και των εµποδιζόµενων ατόµων
και των στρατευσίµων που υπηρετούν τη θητεία τους και γενικά
την απρόσκοπτη εξυπηρέτηση του επιβατικού κοινού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Παππά, έχετε
τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.

ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, γνωρίζουµε ότι η αρµοδιότητα για την εφαρ-

µογή των όρων καθορισµού των δροµολογίων, οι προϋποθέσεις
και η διαδικασία ανήκουν στις περιφέρειες. Είναι γνωστή η νοµο-
θεσία και δεν χρειάζεται νοµίζω να µας την επαναλαµβάνετε.

Ωστόσο η νοµοθεσία για την οργάνωση και τη λειτουργία των
δηµόσιων επιβατικών µεταφορών µε λεωφορεία, καθώς και τα
κανονιστικά κείµενα, εκδίδονται βάσει εξουσιοδότησης που εκ-
πορεύονται από το δικό σας Υπουργείο. Θεωρείτε ότι ο ρόλος
σας εξαντλείται στην πρωτογενή και δευτερογενή νοµοθέτηση,
τη στιγµή που πυκνώνουν οι καταγγελίες, τη στιγµή που πυκνώνει
και ο κοινοβουλευτικός έλεγχος, τη στιγµή που υπάρχουν απο-
δεδειγµένες αρρυθµίες, οι οποίες εκτίθενται καθηµερινά, τη στι-
γµή που υπάρχουν αποµονωµένα χωριά στο Νοµό Κιλκίς, τα
οποία δεν εξυπηρετούνται καθόλου από δροµολόγια; Και δεν µι-
λάµε για πολύ µικρά χωριά.

Μιλάµε για χωριά τα οποία κατοικούνται από κατοίκους όλων
των ηλικιών, τα οποία δεν έχουν καµµία διασύνδεση µε τον υπό-
λοιπο νοµό, ειδικά στο κοµµάτι της Παιονίας του Νοµού Κιλκίς.
Γιατί αλήθεια το Υπουργείο δεν σκύβει πάνω στο πρόβληµα και
δεν επιδιώκει να βρει µια λύση;

Σας υπενθυµίζω, κυρία Υπουργέ, ότι η ανάπτυξη των συγκοι-
νωνιακών υπηρεσιών υψηλής ποιότητας, η υποβοήθηση των δρά-
σεων της τοπικής αυτοδιοίκησης και ο συντονισµός των επο-
πτευόµενων φορέων είναι κοµµάτι της αποστολής σας, όπως
αναγράφεται στον οργανισµό του Υπουργείου σας.

Ξαναρωτώ λοιπόν, κυρία Υπουργέ. Πείτε µας ρητά τι σκο-
πεύετε να κάνετε, ώστε να αποκατασταθεί η ορθή, τακτική και
απρόσκοπτη εκτέλεση των δροµολογίων για τη µεταφορά των
πολιτών προς τα αστικά κέντρα του Νοµού Κιλκίς; Και εδώ -γιατί
αναφερθήκατε και στη νοµοθεσία για τα σχολεία- να υπενθυµίσω
ότι υπάρχει µεγάλη αρρυθµία αυτή τη στιγµή µε συµβάσεις των
ΚΤΕΛ, οι οποίες έχουν λήξει και µαθητές οι οποίοι αυτή τη στιγµή
σε όλη την κεντρική Μακεδονία και στο Νοµό Κιλκίς µεταφέρο-
νται µε ιδιωτικά µέσα από και προς τα σχολεία τους, καθώς έχει
λήξει η σύµβαση της περιοχής των περιφερειών µε τα ΚΤΕΛ.

Είναι µια δύσκολη κατάσταση αυτή. Σας την εκθέτουµε και ζη-
τάµε τις ενέργειές σας, προκειµένου να εξυπηρετούνται οι κάτοι-
κοι του ακριτικού Νοµού Κιλκίς, ενός νοµού ο οποίος βρίσκεται
στα σύνορα, γιατί το γεγονός ότι έχει χάσει δέκα χιλιάδες πλη-
θυσµού από το 2011 ως το 2021, ένας ακριτικός νοµός της Ελ-
λάδας, είναι κάτι το οποίο πρέπει να µας προβληµατίσει όλους.

Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η Υφυ-
πουργός Υποδοµών και Μεταφορών κυρία Αλεξοπούλου για την
ολοκλήρωση της απάντησης. 

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, πράγµατι για ακόµη µια φορά και εγώ θα
σας απαντήσω ξεκάθαρα ότι οι αρµόδιες τοπικές αρχές και εν
προκειµένω οι περιφέρειες εισηγούνται τον σχεδιασµό του δι-
κτύου των τακτικών υπεραστικών οδικών επιβατικών µεταφορών
κάθε περιφερειακής ενότητας εντός των γεωγραφικών τους
ορίων.

Οι περιφερειακές αρχές οφείλουν να συνοδεύουν τις προτά-
σεις τους µε αναλυτικά στοιχεία για την επιβατική κίνηση ανά
γραµµή, σε µηνιαία και ετήσια βάση, ώστε να προκύπτει η µέση
διακύµανση της επιβατικής κίνησης εντός του ηµερολογιακού
έτους. Με βάση τα στοιχεία για την επιβατική κίνηση των υφιστα-
µένων τακτικών γραµµών, που λαµβάνονται υπ’ όψιν για τον σχε-
διασµό του δικτύου τακτικών επιβατικών µεταφορών, οι αρµόδιες
τοπικές αρχές µε εισήγησή τους προτείνουν τον καθορισµό ή τον
επανακαθορισµό των διαπεριφερειακών γραµµών.

Άρα ο σχεδιασµός του δικτύου δηµοσίων τακτικών υπεραστι-
κών οδικών µεταφορών του Κιλκίς, που ανήκει αποκλειστικά στις
περιφέρειες, καλύπτει τις οδικές συγκοινωνιακές συνδέσεις,
όπως απαιτείται και φυσικά όπου και εφόσον παρατηρήσουµε
αρρυθµία, επίσηµα στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων µας, θα πα-
ρέµβουµε µε στόχο τη βέλτιστη παροχή υπηρεσιών στους πολί-
τες. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα κάνουµε µια ολιγό-

λεπτη διακοπή, γιατί καθυστέρησε λίγο ο Υπουργός. Θα περιµέ-
νουµε ένα, δύο λεπτά.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 460/1-12-2023 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Μιλτιάδη Ζαµπάρα, προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, µε θέµα: «Κίνδυνος για τα συµφέροντα του δηµο-
σίου η περαιτέρω πώληση µετοχών των Ελληνικών Πετρελαίων
(ΕΛΠΕ)». 

Θα απαντήσει στην ερώτηση ο Υφυπουργός Εθνικής οικονο-
µίας και Οικονοµικών, ο κ. Χάρης Θεοχάρης. 

Κύριε Ζαµπάρα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς, στο µικρό διάστηµα που µεσολά-

βησε µεταξύ της κατάθεσης της επίκαιρης ερώτησης και της συ-
ζήτησης σήµερα στην Ολοµέλεια, έγιναν αυτά που φοβόµασταν.
Εν µία νυκτί και εν κρυπτώ, η Κυβέρνηση, µέσω του ΤΑΙΠΕΔ, προ-
χώρησε στην πώληση µετοχών της «HELLENIC ENERGY» και
εποµένως το ποσοστό των ΕΛΠΕ που ανήκει στο ελληνικό δηµό-
σιο και βρίσκεται στο ΤΑΙΠΕΔ θα πέσει κάτω από το 35,5% που
κατέχει µέχρι σήµερα και έτσι θα χάσει τον έλεγχο σε µία από τις
σηµαντικότερες και εθνικής σηµασίας επιχειρήσεις.

Με µία ενέργεια απόλυτης ασυδοσίας η Κυβέρνηση επιλέγει
να ξεπουλήσει άρον άρον µια στρατηγικής σηµασίας επιχείρηση
όπως είναι τα ΕΛΠΕ, χωρίς κανέναν λόγο, αφού είναι µια επιχεί-
ρηση µε τεράστια κερδοφορία κι ενώ η χώρα είναι εκτός µνηµο-
νιακών δεσµεύσεων και συνεπώς, δεν υπάρχει κάποιος ουσια-
στικός λόγος τα ΕΛΠΕ να µην βρίσκονται στο χαρτοφυλάκιο του
δηµοσίου. 

Επιπλέον, κύριε Υπουργέ, µε έκτακτη γενική συνέλευση των
µετόχων που θα πραγµατοποιηθεί στις 28 Δεκεµβρίου, θα αλλά-
ξει το άρθρο του καταστατικού που καθορίζει τη σύνθεση του δι-
οικητικού συµβουλίου και το δηµόσιο από τέσσερα µέλη θα βρε-
θεί µε τρία. Άρα θα µειωθεί η εκπροσώπηση του δηµοσίου στον
όµιλο, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται στο επίπεδο του ελέγχου του δη-
µοσίου µέσα στα ΕΛΠΕ.

Το πακέτο των µετοχών διατέθηκε στα 7 ευρώ ανά µετοχή πριν
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λίγες µέρες, προχθές, ενώ η χρηµατιστηριακή τιµή ήταν 7,70
ευρώ, δηλαδή 10% υψηλότερη. Μέσα σε µία µέρα, κύριε Υ-
πουργέ, καταφέρατε να εξαϋλώσετε το 10% για τις µετοχές που
εκχωρήθηκαν, δηλαδή µία απώλεια 25 εκατοµµυρίων ευρώ σε µία
µόλις µέρα.

Τα τελευταία χρόνια τα ΕΛΠΕ κάνουν τζίρο, κύριε Υπουργέ, 10
δισεκατοµµυρίων ευρώ και τα τελευταία δύο χρόνια και λόγω της
ενεργειακής κρίσης εµφανίζουν ρεκόρ υπερκερδών. Αναρωτιό-
µαστε, λοιπόν, για ποιον λόγο επιλέγει η Κυβέρνηση να απωλέσει
ένα τόσο κερδοφόρο ποσοστό και να το χαρίσει επί της ουσίας
σε ιδιώτες. Από τον Αύγουστο του 2018 να θυµίσω ότι τα ΕΛΠΕ
είναι µια κερδοφόρα επιχείρηση. Από ζηµιογόνα έγινε κερδο-
φόρα κι εσείς επιλέγετε αυτή τη στιγµή να την πουλήσετε. Κι όλα
αυτά, είναι σηµαντικό να αναφερθεί, σε συνέχεια της απόφασής
σας το 2021 που παραδώσατε το µάνατζµεντ της εταιρείας χωρίς
να λάβετε ούτε ένα ευρώ, αφού από επτά εκπροσώπους, να θυ-
µίσω στο διοικητικό συµβούλιο, τους κάνατε τέσσερις.

Είναι προφανές ότι τα ΕΛΠΕ, κύριε Υπουργέ, είναι µια επιχεί-
ρηση τεράστιας στρατηγικής και εθνικής σηµασίας. Είναι µια επι-
χείρηση πατριωτικής θα έλεγα σηµασίας. Σήµερα η «Εφηµερίδα
των Συντακτών» µιλάει για «ριφιφί στα Ελληνικά Πετρέλαια». Μι-
λάει για εθνικό δίκαιο στο δίκαιο στα δικαιώµατα της έρευνας και
εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων. Την καταθέτω για τα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιλτιάδης (Μίλτος) Ζαµπά-
ρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αναφέρεται σε πολύ σηµαντικά στοιχεία που θα πρέπει να λά-
βουν γνώση και οι πολίτες αυτής της χώρας.

Κύριε Υπουργέ, µε την απουσία του δηµοσίου ελέγχου επί της
ουσίας δεν θα έχουµε κανέναν έλεγχο στα καύσιµα και δεν θα
µπορούµε να παρεµβαίνουµε για λόγους δηµοσίου, εθνικού και
κοινωνικού συµφέροντος.

Επιπλέον, γνωρίζετε πολύ καλά ότι µε αυτό τον τρόπο δηµι-
ουργούνται κίνδυνοι και για το προσωπικό των ΕΛΠΕ, σε σχέση
µε τις σχέσεις εργασίας. Μιλάµε για τέσσερις χιλιάδες εργαζό-
µενους που είναι αµφίβολο πώς θα συνεχίσουν να λειτουργούν.
Το ΤΑΙΠΕΔ διαβεβαίωσε ότι δεν θα αλλάξει το ποσοστό καταστα-
τικής µειοψηφίας, διατηρώντας τα σχετικά δικαιώµατα. Ποια
είναι, όµως, θα µας πείτε τα νοµικά πρόσωπα, φορείς του δηµο-
σίου που θα πρέπει, δηλαδή, να αθροιστούν ως ποσοστά του δη-
µοσίου για να µη γίνει κάτι τέτοιο; Νοµίζετε ότι µπορείτε να
παίζετε µε τη νοηµοσύνη µας και µε τη νοηµοσύνη του ελληνικού
λαού;

Είναι ένα εξαιρετικά σηµαντικό ζήτηµα. Εµείς το βάζουµε πολύ
ψηλά στην ατζέντα, γιατί, κύριε Υπουργέ, είναι ένα ζήτηµα εθνι-
κής, στρατηγικής σηµασίας. Θα προχωρήσετε, λοιπόν, άµεσα
στη διακοπή πώλησης µετοχών των ΕΛΠΕ που ανήκουν στο ελ-
ληνικό δηµόσιο;

Ρωτάµε: Θα επαναφέρετε τη διαχείριση των µετοχών του δη-
µοσίου στα ΕΛΠΕ, αφού δεν υπάρχει πια δηµοσιονοµικός έλεγ-
χος; Δεν υπάρχει. Ποιος ο λόγος, δηλαδή, αυτή τη στιγµή βρί-
σκεται στο ΤΑΙΠΕΔ το ποσοστό των ΕΛΠΕ; Θα υπάρχει αντί-
δραση εκ µέρους του δηµοσίου, ούτως ώστε να µη µειωθούν πε-
ραιτέρω τα µέλη στο διοικητικό συµβούλιο της εταιρείας; Στις 28
Δεκέµβρη, το ξαναλέω, θα γίνει έκτακτη γενική συνέλευση. Και
σας ρωτάω, κύριε Υπουργέ: Τι θα κάνετε για να µη µειωθούν τα
µέλη, για να µη γίνουν τρία από τέσσερα, πράγµα εξαιρετικά ση-
µαντικό που θα δείξει µια περαιτέρω αδυναµία απώλεσης ελέγ-
χου των ΕΛΠΕ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, ο κ. Θεοχάρης.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Ζαµπάρα, πραγµατικά υπάρ-
χει κάτι στο οποίο συµφωνούµε, ότι πρόκειται για µια κίνηση
στρατηγικής σηµασίας. Για εµάς είναι αδιαπραγµάτευτη η ανά-
πτυξη αυτού του τόπου και είναι αδιαπραγµάτευτο ότι θα πρέπει
όλοι οι τοµείς της οικονοµίας να πάρουν τα πάνω τους. Γι’ αυτό
και επιλέγουµε µέσω του χρηµατιστηρίου να γίνουν αυτές οι το-

ποθετήσεις, ώστε να υπάρχει η µέγιστη δυνατή διασπορά, ώστε
να µπορούν να µοιραστούν τις δυνατότητες εκείνες που υπάρ-
χουν τις αναπτυξιακές όλοι κατά το δυνατόν οι πολίτες.

Δεν πρόκειται να συµφωνήσουµε προφανώς ότι ο µόνος τρό-
πος αυτές οι επιχειρήσεις να πάνε µπρος είναι µέσω και της συ-
νεργασίας και του ιδιωτικού τοµέα. Και µιλάτε και λέτε ότι από
το 2018 και µετά είναι κερδοφόρα αυτή η επιχείρηση. Γιατί είναι
κερδοφόρα; Γιατί το δηµόσιο κράτησε τον έλεγχο και γι’ αυτό
έγινε κερδοφόρα; Το ανάποδο.

Ποιο είναι το δηµόσιο συµφέρον; Το δηµόσιο συµφέρον είναι
-για να δώσω ένα άλλο παράδειγµα απτό που το καταλαβαίνει και
ο τελευταίος πολίτης- να κρατάει τον ΟΤΕ και να έχει το 100%
των µετοχών και να χρειάζεσαι Βουλευτή για να βάλεις τηλέφωνο
στο σπίτι σου, όπως συνέβαινε πριν από µερικές δεκαετίες; Ή το
δηµόσιο συµφέρον είναι να κάνεις την αίτηση και µέσα σε λίγες
µέρες να έρχεται το τηλέφωνο στο σπίτι σου; Αυτό είναι το δη-
µόσιο συµφέρον, να έχουµε τις τηλεπικοινωνίες, να έχουµε τα
καύσιµα που πρέπει να έχει η χώρα και να έχει επάρκεια, να µπο-
ρούµε να πετύχουµε τους στόχους µας τους οικονοµικούς και
τους κοινωνικούς και από εκεί και πέρα να έχουµε επιχειρήσεις
που υποστηρίζουν αυτούς τους στόχους.

Τώρα ξέρετε πολύ καλά -γιατί µιλήσατε και για κρυφή ατζέντα-
ότι δεν υπάρχει καµµία κρυφή ατζέντα. Η ατζέντα του ΤΑΙΠΕΔ τέ-
θηκε από εσάς, από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που έφτιαξε το
ΤΑΙΠΕΔ. Και το ΤΑΙΠΕΔ είναι εδώ για να αξιοποιεί τα πάγια τα
οποία εσείς του περάσατε υπό την κατοχή του και το Υπερταµείο.
Φτιάχτηκε, λοιπόν, αυτό το Υπερταµείο µε σκοπό την αξιοποίηση
όλων αυτών των επιχειρήσεων και είναι γνωστό από πέρυσι, από
τον περασµένο Ιούνιο πως η αξιοποίηση των µετοχών των ΕΛΠΕ
είναι µέρος της επενδυτικής στρατηγικής, του πλάνου αξιοποί-
ησης το οποίο υλοποιείται. Άρα δεν υπάρχει κανένας αιφνιδια-
σµός κανένα ζήτηµα.

Η κρυφή ατζέντα ενδεχοµένως που έχετε εσείς, είναι πώς θα
έχουµε τους εργαζόµενους σε µια δηµόσια επιχείρηση, σε µια
επιχείρηση που είναι υπό δηµόσιο έλεγχο να µπορούν µε πολιτι-
κούς όρους να κάνουν τις διαπραγµατεύσεις τους ή όχι. Οι ερ-
γαζόµενοι των ΕΛΠΕ δεν χρειάζονται κανέναν πολιτικό προστάτη.
Είναι οργανωµένοι, έχουν τη συνδικαλιστική τους εκπροσώπηση,
έχουν απέναντί τους µία διοίκηση που τους ακούει και είµαι σί-
γουρος πως όποιες είναι οι διαφορές που υπάρχουν και θα υπάρ-
χουν στο µέλλον µεταξύ εργαζοµένων και διοίκησης, θα λύνονται
σε ένα πνεύµα συνεργασίας και υπό την εκπροσώπηση των ερ-
γαζοµένων αυτή η οποία είναι απαραίτητη.

Άρα, ας µην ανησυχεί κανένας. Τα ΕΛΠΕ είναι εδώ, θα είναι δυ-
νατά. Το δηµόσιο έχει και τις δυνατότητες της καταστατικής µει-
οψηφίας. Προφανώς το 25% έως 35%, η αναλογία του δηµοσίου
είναι οι τρεις εκπρόσωποι στο διοικητικό συµβούλιο. Από εκεί και
πέρα υπάρχουν νόµοι που καθορίζουν στρατηγικά τις υποχρεώ-
σεις των ΕΛΠΕ σε σχέση µε τα στρατηγικά αποθέµατα και πόσο
θα πρέπει να κρατούν. Όλοι οι στόχοι της δηµόσιας πολιτικής να
είστε σίγουροι πως θα είναι εξασφαλισµένοι από αυτή την Κυ-
βέρνηση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-

λευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ο κ. Ζαµπάρας για
τρία λεπτά. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κρατάω την απάντηση. Αυτό νοµίζω ότι δείχνει µε τον
καλύτερο τρόπο τη στρατηγική σας, τις προθέσεις σας, αυτή τη
µεγάλη λαγνεία που έχετε να εκχωρήσετε µέρος του δηµοσίου
στον ιδιωτικό τοµέα και την απεµπόληση κυρίως του δηµοσίου
από τον έλεγχο µιας στρατηγικής εταιρείας όπως είναι τα ΕΛΠΕ.

Τα παραδείγµατα που αναφέρατε δεν είναι αµιγώς τα ίδια, δεν
είναι γραµµικά. Εδώ µιλάµε για µια περίοδο που δεν υπάρχουν
µνηµονιακές δεσµεύσεις. Μιλάµε για µία περίοδο, κύριε Υπουρ-
γέ, που εν µέσω ενεργειακής φτώχειας, εν µέσω ενεργειακής κρί-
σης, θα µπορούσαµε µε αυτό το συγκεκριµένο εργαλείο στα
χέρια του δηµοσίου να κάνουµε και πολιτική υπέρ των πολλών.
Αλλά εσείς δεν το θέλετε αυτό και νοµίζω ότι η απάντησή σας το
δείχνει.

Κάνετε το ίδιο µε τη ΔΕΗ. Το κάνετε,, λοιπόν και µε τα ΕΛΠΕ.
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Ούτε µνηµονιακές δεσµεύσεις υπάρχουν, ούτε ζηµιές στην εται-
ρεία. Μιλάµε για µια κερδοφόρα επιχείρηση, για µία κερδοφόρα
εταιρεία. Και ένα παιδί, κύριε Υπουργέ, δηµοτικού µπορεί να κα-
ταλάβει ότι όταν µια επιχείρηση πηγαίνει καλά, δεν την πουλάς
δεν την εκχωρείς και ειδικά µε αυτόν τον τρόπο, όπως εσείς επι-
λέξατε.

Μέσα σε ένα πλαίσιο ενεργειακής φτώχειας αντί να προχωρή-
σετε σε στήριξη του ελέγχου του δηµοσίου, ούτως ώστε να µπο-
ρέσει και η χώρα να έχει κέρδος και να υπάρχει στήριξη της
κοινωνίας και έλεγχος στην αγορά καυσίµων και έλεγχος στην
αγορά ενέργειας, οδηγείτε τους πολίτες σε οικονοµική ασφυξία
αφού δεν αντέχουν να αντεπεξέλθουν στους λογαριασµούς ενέρ-
γειας µε αποτέλεσµα να µην µπορούν ούτε καν να θερµανθούν
εν όψει του χειµώνα.

Κύριε Υπουργέ, ο έλεγχος των καυσίµων είναι στρατηγικής ση-
µασίας για τη χώρα και θα έπρεπε να το είχατε διαφυλάξει ως
κόρη οφθαλµού. Τα ΕΛΠΕ -να θυµίσω και σε αυτούς που µας
ακούνε- είναι µία από τις κορυφαίες εταιρείες της χώρας και από
τις µεγαλύτερες στα βαλκάνια αλλά και η µεγαλύτερη και µε τις
ισχυρότερες προοπτικές για τις επόµενες δεκαετίες από εκείνες
στις οποίες το ελληνικό δηµόσιο διατηρεί µία ιδιαίτερα µεγάλη
συµµετοχή. Με την απώλεια της καταστατικής µειοψηφίας το
κράτος απεµπολεί κάθε ρόλο του στις στρατηγικές αποφάσεις
της εθνικής κυριαρχίας και της πορείας προς την ενεργειακή µε-
τάβαση ενός βασικού πυλώνα της νέας οικονοµίας µηδενικού άν-
θρακα, αν µας ενδιαφέρει αυτό, αν µας ενδιαφέρει το ζήτηµα της
πράσινης µετάβασης µε σοβαρούς όρους.

Να θυµίσω ότι το µέρισµα του δηµοσίου -γιατί είναι µια κερδο-
φόρα επιχείρηση- την περίοδο 2016 - 2018 ήταν 140 εκατοµµύρια
ευρώ. Μπορούµε να φανταστούµε τα τελευταία δύο χρόνια που
έχουµε ρεκόρ κερδοφορίας, πόσο κύριε Υπουργέ είναι το µέρι-
σµα για το δηµόσιο; Πολλαπλάσια εκατοµµύρια που πηγαίνουν
στα κρατικά ταµεία. Αλλά θέλετε αυτά να τα κόψετε από τις κοι-
νωνικές ανάγκες.

Επίσης τα ΕΛΠΕ -να δείτε πόσο στρατηγικής σηµασίας είναι-
έχουν δικαιώµατα σε επτά θαλάσσια οικόπεδα, τα οποία συνι-
στούν σηµαντικό περιουσιακό στοιχείο. Ποιανού περιουσιακό
στοιχείο κύριε Υπουργέ; Ποιανού; Της χώρας µας. Και αυτό θα
το εκχωρήσουµε έτσι µε µία, αν θέλετε, ευκολία; Γνωρίζετε, ήδη,
ότι υπάρχει αντίδραση από τα σωµατεία στα ΕΛΠΕ και θα συνε-
χίσουν δυναµικές κινητοποιήσεις.

Τελικά δεν µας έχετε πει, η συµµετοχή αυτή τη στιγµή του δη-
µοσίου ποια είναι; Και θα µετασχηµατιστούν οι έδρες στο διοικη-
τικό συµβούλιο; Θα γίνουν από τέσσερις, τρεις; Απεµπολείτε,
λοιπόν, το δηµόσιο συµφέρον και η παροχή ασυλίας στο ΤΑΙΠΕΔ
θα συγκαλύψει και αυτό το έγκληµά σας.

Να θυµίσω πολύ σύντοµα, κυρία Πρόεδρε, και τελειώνω ότι το
ελληνικό δηµόσιο πριν από είκοσι χρόνια έσωσε την «ΠΕΤΡΟΛΑ»,
ζηµιώνοντάς το οικονοµικά βέβαια και δηµιουργήθηκε ο όµιλος
των ΕΛΠΕ. Και αυτή τη στιγµή υπάρχει ένας όµιλος, που το δη-
µόσιο έχει ρίξει πολλά δισεκατοµµύρια που προκύπτουν από τον
Έλληνα φορολογούµενο και αντί να µπει σε µια διαδικασία πώς
θα παίρνει µερίσµατα, πόσο θα το ενισχύσει και πώς θα έχει ένα
στρατηγικό εργαλείο σε συνθήκες ενεργειακής φτώχειας και σε
συνθήκες δυνητικής πράσινης µετάβασης, το ξεπουλάει για άλλη
µια φορά. 

Από αύριο, λοιπόν, οι άδειες έρευνας και εκµετάλλευσης αρ-
γού πετρελαίου και φυσικού αερίου, η ενεργειακή µετάβαση, η
εφαρµογή του εθνικού σχεδίου για την ενέργεια, η αλλαγή έδ-
ρας, η οποιαδήποτε απόφαση ακόµα κι αν ζηµιώνει το ελληνικό
δηµόσιο, θα γίνεται εξ ολοκλήρου από τους ιδιώτες χωρίς καµµία
οποιαδήποτε παρέµβαση του κράτους.

Είστε λοιπόν, κύριε Υπουργέ, υπόλογοι στον ελληνικό λαό γι’
αυτή σας την πράξη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώ-
θηκαν για την ιστορία του κτηρίου τον τρόπο οργάνωσης και λει-
τουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα µαθητές και µαθήτριες

και τρεις εκπαιδευτικοί από το Αµερικανικό Κολλέγιο «PIERCE»
από τη δεξιά πλευρά στα θεωρεία και από την αριστερή πλευρά
στα θεωρεία παρακολουθούν επίσης σαράντα επτά µαθήτριες
και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Γυµνάσιο
Σαλαµίνας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Θεοχάρης για να ολοκληρώσει την απά-
ντησή του.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Ελπίζω ότι δεν θα χρειαστούν, γιατί
νοµίζω τα θέµατα είναι πολύ ξεκάθαρα και παρ’ όλο που ο κ. Ζα-
µπάρας πήρε και παραπάνω χρόνο δεν νοµίζω ότι προσέθεσε και
τίποτα σε σχέση µε την πρωτολογία του.

Οι απαντήσεις που µένουν ή αν θέλετε θα πρέπει να απαντη-
θούν πιο εµφατικά είναι πολύ συγκεκριµένες. Πρώτον, δεν χάνε-
ται καµµία δυνατότητα του δηµοσίου και σε σχέση µε την
καταστατική µειοψηφία, αλλά κυρίως σε σχέση µε τα εργαλεία
πολιτικής τα οποία έχει η χώρα µας. Τα ΕΛΠΕ µε τη «MOTOR OIL»
πλήρωσαν φέτος σε έκτακτη φορολόγηση, αυτή που αµφισβη-
τείτε ακόµα και σήµερα µε τα fake news εσείς, 630 εκατοµµύρια.
Το ξαναλέω, 630 εκατοµµύρια! Η πράσινη µετάβαση, ΕΛΠΕ και
«MOTOR OIL», τα δύο διυλιστήρια, περίπου µοιρασµένα σκε-
φτείτε, περίπου 200 και πλέον και 300 και πλέον, περίπου µοιρα-
σµένα αυτά τα χρήµατα.

Άρα και φορολόγηση όταν χρειάζεται υπάρχει, και δυνατότη-
τες για στρατηγικά αποθέµατα, και οι επενδύσεις που γίνονται
σε άλλες τεχνολογίες υδρογόνου, ηλεκτρικής ενέργειας, µπατα-
ρίες ή οτιδήποτε άλλο προχωρούν, γιατί υπάρχει το πλέγµα πο-
λιτικής το οποίο τις ενθαρρύνει και τις δηµιουργεί. Δεν είναι
τυχαίο ότι η χώρα µας είναι από τις πρώτες χώρες στον κόσµο
και σε διαρκώς καλύτερη θέση, πήγαµε από την έβδοµη στην πέ-
µπτη, στην παραγωγή ηλιακής ενέργειας. Δεν είναι τυχαίο ότι γί-
νονται οι επενδύσεις και επιταχύνονται στο δίκτυο και σε ό,τι
άλλο χρειάζεται, στην αποθήκευση, ώστε να µπορέσει να λει-
τουργήσει αυτό ακόµα καλύτερα.

Και φυσικά υπάρχουν και τα φορολογικά κίνητρα εκεί που χρει-
άζεται, όπως στα ηλεκτρικά οχήµατα και άλλων ειδών επενδύ-
σεις, ώστε να επιταχυνθεί αυτού του είδους η πράσινη µετάβαση.
Αλλά µην έχετε καµµία ανησυχία για το αν η Κυβέρνηση µπορεί
να υλοποιήσει την πολιτική της. Η πολιτική του είναι ζήτηµα πο-
λιτικής αντιπαράθεσης. Ο ελληνικός λαός θα επιλέξει.

Χρησιµοποιήσατε τη λέξη ΔΕΗ. Πραγµατικά, είναι δυνατόν ο
ΣΥΡΙΖΑ να µιλάει για τη ΔΕΗ; Τη ΔΕΗ που καταστρέψατε, τη ΔΕΗ
την οποία είπατε ότι θα την εξαγοράσετε; 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Εµείς την καταστρέψαµε;
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Βεβαίως την καταστρέψατε εσείς
στον ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ την έφτασε να µην υπογράφουν οι ορ-
κωτοί λογιστές τον ισολογισµό της, ότι σε µερικούς µήνες από
το 2019 θα σταµατούσε τη λειτουργία της.

Ήρθε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, ήρθε ο τότε
Υπουργός Ενέργειας Κωστής Χατζηδάκης και την έστησε ξανά
στα πόδια της χάριν του ελληνικού λαού και η ΔΕΗ κατάφερε
µέσα σε αυτή την κρίση όχι µόνο να υλοποιηθούν τα προγράµ-
µατα στήριξης τα οποία υλοποίησε η Κυβέρνηση, αλλά να πλαι-
σιώσει αυτά τα προγράµµατα στήριξης µε δικά της, ώστε να
δώσει τον τόνο και στην υπόλοιπη αγορά να στηριχθούν οι κατα-
ναλωτές τότε που το πρόβληµα του ενεργειακού κόστους ήταν
το µέγιστο.

Συνεπώς η Κυβέρνηση στηρίζει αυτές τις επιχειρήσεις, αλλά η
Κυβέρνηση θα παίρνει τα µερίσµατά της και ό,τι χρειάζεται και
θα τα παίρνει σε µεγαλύτερο βαθµό όταν η εταιρεία πηγαίνει
πολύ καλύτερα. Γιατί τι να το κάνεις το 100% του µηδενικού µε-
ρίσµατος; Ας έχεις καλύτερα το 50%, το 30%, το 40%, το 25%
ενός πολύ µεγαλύτερου µερίσµατος. Για τα κρατικά ταµεία θα
είναι πολύ καλύτερα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα συνεχίσουµε µε τη

δέκατη µε αριθµό 474/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευ-
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τικής Οµάδας «Νίκη» κ. Νικολάου Βρεττού προς τον Υπουργό
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Ζηµία του ελλη-
νικού δηµοσίου από την αποεπένδυση της Alpha Bank από το Τα-
µείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας (ΤΧΣ) και ενδεχόµενοι
κίνδυνοι στο τραπεζικό σύστηµα».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών, ο κ. Χάρης Θεοχάρης.

Κύριε Βρεττέ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στα µέσα Νοεµβρίου ολοκληρώθηκε έναντι τι-

µήµατος 293,5 εκατοµµυρίων ευρώ η µεταβίβαση του 8,97% της
Alpha Bank από το ΤΧΣ στην Unicredit. Η Unicredit απέκτησε δια-
κόσια έντεκα εκατοµµύρια εκατόν τριάντα οκτώ χιλιάδες διακό-
σιες ενενήντα εννέα µετοχές από το ΤΧΣ στην τιµή των 1,39
ευρώ. Ο Διευθύνων Σύµβουλος του ΤΧΣ, ο κ. Ξηρουχάκης, υπο-
στήριξε πως «βασική αποστολή µας στο ΤΧΣ είναι να υποστηρί-
ξουµε ενεργά τις ελληνικές τράπεζες και την εθνική οικονοµία,
ενισχύοντας την ανταγωνιστικότητα και διασφαλίζοντας τη στα-
θερότητα του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος της χώρας». Η
Alpha Bank έχει ανακεφαλαιοποιηθεί τέσσερις φορές µε χρήµατα
του ελληνικού λαού. Θυµίζουµε ότι µαζί οι τέσσερις συστηµικές
τράπεζες µετά το 2009 έλαβαν 28,1 δισεκατοµµύρια στην ανακε-
φαλαιοποίηση 2013, 8,3 δισεκατοµµύρια στην ανακεφαλαιοποί-
ηση 2014, και 10,8 δισεκατοµµύρια ευρώ στην ανακεφαλαιο-
ποίηση 2015.

Ο οίκος «MOODY’S» στις 10 Οκτωβρίου 2023, δηλαδή πρό-
σφατα, ανέφερε ότι τα αναµενόµενα έσοδα του ΤΧΣ από την απο-
επένδυση των ελληνικών τραπεζών είναι 3 µε 4 δισεκατοµµύρια
ευρώ έναντι 46 δισεκατοµµύρια ευρώ µε τα οποία ενισχύθηκαν
από το ελληνικό δηµόσιο. Δηλαδή, σύµφωνα µε τον οίκο «MOO-
DY’S», σήµερα το ΤΧΣ αποεπενδύει και πουλά τις µετοχές των
συστηµικών τραπεζών µε ζηµία για το ελληνικό δηµόσιο της τά-
ξεως των 42 µε 43 δισεκατοµµυρίων ευρώ και αρνητική απόδοση
-91,3%. Εν προκειµένω η Alpha Bank φορτώνει το δηµόσιο χρέος
µας µε την απώλεια 4,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ της ανακεφαλαι-
οποίησής της, που θα κληθούµε να πληρώσουµε εµείς και τα παι-
διά µας.

Πρώτο δεδοµένο λοιπόν, διαπιστώνουµε ότι το ΤΧΣ, ενώ απο-
τελεί θυγατρική του Υπερταµείου µε µοναδικό µέτοχο το Υπουρ-
γείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, δεν εργάζεται εκ του
αποτελέσµατος για τα συµφέροντα του ελληνικού δηµοσίου,
καθώς επιστρέφει κυριολεκτικά ψίχουλα από τις ανακεφαλαιοποι-
ήσεις που έγιναν στις συστηµικές τράπεζες κατά την περασµένη
αµαρτωλή δεκαετία.

Παράλληλα, την Unicredit δεν θα την λέγαµε και αγοραστή
υπεράνω πάσης υποψίας. Θυµίζουµε ότι η Unicredit το 2019 και
οι δυο θυγατρικές της, συµφώνησαν να αποζηµιώσουν τις αρχές
των ΗΠΑ µε 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ για παραβιάσεις κυρώ-
σεων των ΗΠΑ στο Ιράν, µε τη γερµανική µονάδα της Unicredit
AG να παραδέχεται σχετική ενοχή, ενώ διώξεις για την Unicredit
βρίσκονται σε εξέλιξη και σε άλλες χώρες, όπως στην Βρετανία. 

Επιπλέον, η Unicredit κατέχει πολλά ιταλικά κρατικά οµόλογα
χαµηλής αξιολόγησης και υψηλού κινδύνου, µε την ανησυχία των
µετόχων να προκαλεί τον περασµένο Μάρτιο του 2023 υποχώ-
ρηση της µετοχής της στα αµερικανικά και ασιατικά χρηµατιστή-
ρια. Δεύτερο δεδοµένο λοιπόν είναι ότι διαπιστώνουµε έναν
ορατό κίνδυνο η Unicredit, έχοντας στο χαρτοφυλάκιό της µέρος
του τοξικού ιταλικού χρέους, να εκµεταλλευθεί την συµµετοχή
της στην Alpha Bank προκαλώντας ανάγκη νέας ανακεφαλαιοποί-
ησης.

Επιπλέον, σύµφωνα µε το σύστηµα Target της Τράπεζας της
Ελλάδος, στο οποίο απεικονίζονται οι εισροές και εκροές της οι-
κονοµίας µας σε όρους χρήµατος, εµπορευµάτων, τίτλων και
χρέους, παρατηρείται σηµαντική µείωση στα µηνιαία υπόλοιπα.
Αυτό αποτελεί τουλάχιστον ένδειξη φυγής κεφαλαίων στο εξω-
τερικό διαµέσου των τραπεζών, µε συνέπεια την έλλειψη ρευστό-
τητας. Τρίτο δεδοµένο λοιπόν, διαπιστώνουµε τον κίνδυνο η
πιθανή έλλειψη τραπεζικής ρευστότητας να προκαλέσει µελλο-
ντική ανάγκη για ανακεφαλαιοποίηση.

Ερωτάστε: Ποιες ενέργειες και πρωτοβουλίες θα αναπτύξετε,
ώστε η Alpha Bank να επαναφέρει µέρος των κεφαλαίων στο ελ-

ληνικό δηµόσιο; Πώς θα εξασφαλίσετε ότι θα αποφύγουµε νέα
ανακεφαλαιοποίηση είτε λόγω της Unicredit και των τοξικών ιτα-
λικών οµολόγων, που µπορεί να ξεφορτώσει στην Ελλάδα είτε
λόγω της παρατηρούµενης έλλειψης ρευστότητας των συστηµι-
κών τραπεζών η οποία διαφαίνεται µέσω του συστήµατος Target;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Θεοχάρης για
τρία λεπτά.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Βρεττέ, σας ευχαριστώ για την ερώτηση αυτή. Είχαµε
την ευκαιρία και τη χαρά να κάνουµε µια ανάλογη συζήτηση πριν
από λίγες εβδοµάδες για τα ζητήµατα της ανακεφαλαιοποίησης.
Εκεί είχα την ευκαιρία να θέσω µερικά θέµατα τα οποία θα ξανα-
θέσω και σήµερα.

Πρώτα απ’ όλα το ζήτηµα της στρατηγικής της αποεπένδυσης
είναι κοµβικό και είναι ουσιαστικό. Είναι θα έλεγα ένας µονόδρο-
µος τον οποίο ακολουθεί η κυβέρνηση. Γιατί; Γιατί είναι εάν θέ-
λετε το αντίστοιχο του απογαλακτισµού από τα µνηµόνια του
δηµοσίου για τον τραπεζικό τοµέα.

Όπως η χώρα µας πρέπει να αποδεικνύει και να αποδεικνύει
συνεχώς πως δεν έχει ανάγκη από µνηµόνια, πως µπορεί να στα-
θεί στις αγορές, πως έχει τις δυνατότητες µόνη της να αντεπε-
ξέλθει στις συνθήκες, έτσι και οι τράπεζες, ο δεύτερος πυλώνας
λειτουργίας της οικονοµίας -δηµόσιο και τράπεζες- είναι ένας πυ-
λώνας ο οποίος πρέπει να φαίνεται και να είναι αυτάρκης και να
µη χρειάζεται την παρουσία του δηµοσίου εκεί. Αυτόν τον ρόλο
στρατηγικά το παίζει η διαδικασία της αποεπένδυσης.

Είδατε ότι είναι πολύ διαφορετική αυτή η διαδικασία ανάλογα
µε την κατάσταση που βρίσκεται η κάθε τράπεζα και το ποσοστό
της συµµετοχής και µάλιστα είχαν ακουστεί και κάποιοι ψίθυροι
για την έλλειψη στρατηγικών επενδυτών µέσα από αυτή τη δια-
δικασία. Αυτοί οι ψίθυροι απαντήθηκαν απόλυτα και εµφατικά µε
την παρουσία ενός µεγάλου διεθνούς οµίλου, όπως η Unicredit,
στη διαδικασία της αποεπένδυσης της Alpha Bank. Άρα εδώ βλέ-
πουµε ότι παίζει έναν στρατηγικό ρόλο ο τρόπος µε τον οποίο
υλοποιήθηκε η διαδικασία αυτή.

Το δεύτερο που θέλω να πω είναι το ζήτηµα των fake news σε
σχέση µε το αν κερδίζουµε ή χάνουµε µέσα από τη διαδικασία
της αποεπένδυσης. Τελικά, καλώς στηρίξαµε τις τράπεζες ή
κακώς; Αυτή η κουβέντα έγινε και µεταξύ µας. Εν τω µεταξύ, µετά
από την επίκαιρη ερώτηση, στην οποία ανταλλάξαµε τις απόψεις
µας, έγινε η συζήτηση εδώ στην Ολοµέλεια αλλά και στις επιτρο-
πές σε σχέση µε το νοµοσχέδιο για τους servicers, που και εκεί
τέθηκε το θέµα, και οι απαντήσεις ήταν συγκεκριµένες και εµφα-
τικές. Συνεπώς θέλω να τις θυµίσω, για να καταγραφούν για τα
Πρακτικά και να µην υπάρχει κανένα θέµα.

Για τη διάσωση των τεσσάρων συστηµικών τραπεζών το ελλη-
νικό δηµόσιο µέσω του ΤΧΣ έχει καταβάλει 31,4 δις ευρώ. Για
ποιο λόγο σε γενικές γραµµές -γιατί προφανώς υπάρχουν και πο-
λιτικοί λόγοι, δεν θα έπρεπε να είχαµε µε την καταστροφική δια-
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ την ανάγκη για την τελευταία ανακεφαλαιο-
ποίηση, αλλά το αφήνω στην άκρη- οι τράπεζες είχαν ανάγκη
ανακεφαλαιοποίησης; Γιατί η Κυβέρνηση ακύρωσε τα οµόλογα
που είχαν στην κατοχή τους µε το λεγόµενο PSI. Πόσο κέρδισε η
Κυβέρνηση από αυτό; 28,2 δισεκατοµµύρια. Άρα µε αυτά τα δύο
συγκρινόµενα µπαίνουµε ακόµη µέσα, υπάρχει µια χασούρα πε-
ρίπου 3 - 3,2 δισεκατοµµύρια. Μέσα, όµως, από τη διαδικασία της
ανακεφαλαιοποίησης και έχοντας στην κατοχή του τις µετοχές,
το δηµόσιο άρχισε να εισπράττει χρήµατα από τις τέσσερις συ-
στηµικές τράπεζες µέσω των λεγόµενων «Convertibles» -των
Cocos- που είχε στην κατοχή του, µέσω των µερισµάτων. Εν
πάση περιπτώσει, 3,8 δισεκατοµµύρια έχουν εισπραχθεί από
αυτή την διαδικασία. Θυµίζω: 3,2 είχαµε χάσει. Με τα 3,8 δισεκα-
τοµµύρια που εισπράξαµε, είµαστε 600 εκατοµµύρια ως κέρδος.
Και µέσα από τις τέσσερις διαδικασίες της αποεπένδυσης στις
τέσσερις συστηµικές τράπεζες αναµένουµε συνολικά περίπου 4
δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Με αυτά τα έσοδα και από την Εθνική και από τη Eurobank και
από την Alpha Bank και προσεχώς ξανά από την Εθνική και από
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την Πειραιώς το όφελος το συνολικό θα είναι 33,4 δισεκατοµµύ-
ρια εκτιµώµενο, έχοντας κόστος της ανακεφαλαιοποίησης τα
30,9 δισεκατοµµύρια. Συνεπώς η χώρα θα βγει κερδισµένη κατά
2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτός ο µύθος ότι µπήκαµε µέσα µέσα
από αυτή τη διαδικασία πρέπει να τελειώσει άπαξ και διά παντός.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Βρεττέ, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά κατά τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Σεβαστέ κύριε Υπουργέ, όντως είχαµε

την ευκαιρία να θέσουµε ξανά αυτή την επίκαιρη ερώτηση αντι-
στοίχως για την αποεπένδυση της Eurobank. Τη χαρά µπορεί να
την έχετε εσείς και οι τραπεζίτες, δεν την έχει ο ελληνικός λαός,
γιατί ακριβώς µε τη δική σας απάντηση είπατε ότι δώσαµε 43 δι-
σεκατοµµύρια. Θεωρείτε ότι θα πάρουµε 4 δισεκατοµµύρια. Με
τη δική σας απάντηση τώρα µόλις το αναφέρατε. Μας είπατε ότι
21 δισεκατοµµύρια είναι το PSI. Αλήθεια, το PSI είναι κέρδος,
είναι όφελος του ελληνικού δηµοσίου; Δηλαδή, όταν ο αρµόδιος
Υπουργός είχε δώσει, για να αποζηµιώσει τότε τους υπαλλήλους
της «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗΣ», οµόλογα του ελληνικού δηµοσίου και σε
τέσσερις µήνες τους το κούρεψε και τους το πήγε στο 30%, εσείς
ως ελληνικό κράτος θεωρείτε ότι, επειδή τους αδικήσατε και τους
κατακλέψατε, είναι όφελος; Και για να συµπληρωθούν –αν και
δεν συµπληρώνονται, ό,τι και αν βάλετε, αφού 21 και 4 είναι 25
και µέχρι τα 42 λείπουν πολλά δισεκατοµµύρια- είπατε για τα µε-
ρίσµατα. Τι θέλετε να πείτε; Ότι πήραµε από τις τράπεζες που
φυλλορροούσαν µερίσµατα αξίας πάνω από 15 δισεκατοµµύρια;

Εµείς θέλουµε ακριβώς την απάντησή σας, που δεν είναι προ-
σωπική, είναι το κυβερνητικό αφήγηµα ότι δήθεν η αποεπένδυση
των τραπεζών είναι κερδοφόρα. Ξέρετε εσείς, το ξέρουν οι οίκοι
αξιολόγησης, το ξέρει όλη η παγκόσµια κοινότητα ότι η αποεπέν-
δυση των τραπεζών είναι ζηµιογόνα και ότι είναι αναληθές οποι-
οδήποτε αφήγηµα αναπτύσσεται.

Θα ήθελα να σηµειώσω και δυο-τρεις άλλες παρατηρήσεις, για
να απαντήσω, γιατί στην ουσία εδώ θέλουµε να καταγράψουµε
ακριβώς τις κυβερνητικές θέσεις για το µελλοντικό νοµοθετικό
σώµα που θα κληθεί να αποδώσει ευθύνες. Εµείς θέλουµε να κα-
ταδείξουµε εδώ ότι η Unicredit δεν είναι σοβαρός, δεν είναι αξιό-
πιστος, δεν είναι µεγάλος επενδυτής. Σας αναφέραµε -και δεν
απαντήσατε- ότι η αξιοπιστία διεθνώς πλήττεται και µπορεί να
είστε υπέρ ως Κυβέρνηση της µυστικής διπλωµατίας και των µυ-
στικών συµφωνιών είτε στην εθνική πολιτική είτε στην εξωτερική
είτε στην τραπεζική, να ξέρετε όµως ότι δεν είναι δηµοκρατικό
δικαίωµα και κεκτηµένο. Γιατί τα κεφάλαια που ψάχνει η Unic-
redit, τα προσφέρετε εσείς. Με ποιο τίµηµα; Με το τίµηµα των
300 εκατοµµυρίων που δώσανε στην Alpha Bank για τη συγχώ-
νευση των θυγατρικών τραπεζών, έτσι ώστε να αναδείξετε την
Unicredit µε τη δική σας ανοχή ως το σηµαντικότερο τραπεζικό
ίδρυµα στη Ρουµανία; Με τον τύπο τον τραπεζικό P/BV, δηλαδή
το λόγο τιµής της µετοχής στο χρηµατιστήριο προς την λογιστική
του αξία, που είναι 0,51; Δηλαδή, είναι ο απόλυτος ευτελισµός
µιας συµφωνίας. Αν η Unicredit ήθελε, ας πήγαινε να αγοράσει
από την αγορά. Υπάρχουν και οι ολλανδικοί Reds, που είναι µε-
γάλοι µέτοχοι. Υπάρχουν και άλλοι ιδιώτες που είναι πρόθυµοι να
πουλήσουν, όχι το ελληνικό κράτος.

Αν το ΤΧΣ ήταν απόλυτα συνεπές µε τον ρόλο και τον σκοπό
και τα συµφέροντα του λαού και επειδή είπατε ότι υπηρετεί το
ελληνικό δηµόσιο και το ελληνικό συµφέρον, θα έπρεπε να ακού-
σει την «GOLDMAN SACHS», την αµερικάνικη εταιρεία -που νο-
µίζω ότι τη γνωρίζει και ο καθένας που δεν έχει σχέση µε τα
τραπεζικά- που έδινε ως στόχο τιµή στα 2,05 και µε περιθώριο
53% από το 2,05, για να τοποθετηθούν οι σοβαροί επενδυτές,
προκειµένου να αγοράσουν την Alpha Bank. Θα άκουγε το Διοι-
κητικό Συµβούλιο του ΤΧΣ τη «MORGAN STANLEY» -και αυτή η
γνωστή- η οποία έδινε ως τιµή στόχο το 2,11 και περιθώρια ανό-
δου και αυτή 57%%3 για την Alpha Bank. Ή θα άκουγε την ΗSBC
–που απoεπενδύουν και φεύγουν από την Ελλάδα- που είχε βάλει
σαν σύσταση τιµή αγοράς στο 2,20.

Αν εσείς επικαλείστε όλους τους διεθνείς τύπους, για να υπη-
ρετήσετε το αφήγηµα της ανάπτυξης, θα πρέπει να τους υπηρε-
τείτε σε όλες τις προβλέψεις. Εδώ, αυτή τη στιγµή, το µεγάλο
τραπεζικό φαγοπότι µε τις δικές σας ευλογίες, αν όχι εντολές -

αυτό οι µυστικές συµφωνίες µπορούν να το γνωρίζουν- είναι εις
βάρος των συµφερόντων του ελληνικού λαού. Και στην Πειραιώς
θα επανέλθουµε. Γιατί είναι γενική στρατηγική πολιτική ότι θα
πρέπει να ξεπουλήσετε χωρίς να δώσετε λογαριασµό στον λαό.
Γιατί αυτό που έχει σηµασία δεν είναι ποιος έχει τη χαρά -γιατί
είπαµε, η χαρά είναι κυβερνητική και τραπεζική- αλλά ποιος πλη-
ρώνει το «µάρµαρο» και είναι σε απόλυτη γνώση σας ότι το «µάρ-
µαρο» το πληρώνει ο ελληνικός λαός, αυτόν που θέλετε να
ζήσετε σκληρά, για να κάνει σχετικά θέµατα στην παιδεία του και
σχετικά θέµατα στην υγεία. 

Πάρτε τα λεφτά και την προσδοκία των τραπεζών ότι θα έχουν
µεγάλες αποδόσεις και δώστε τα για υγεία και παιδεία και µην
αφαιµάσσετε άλλο τον ελληνικό λαό. Υπάρχει και κάποιο όριο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα εννέα µα-
θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γενικό
Λύκειο Ξυλοκάστρου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ και πάλι, κυρία Πρό-
εδρε. 

Κύριε συνάδελφε, να ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα. Σας παρέ-
θεσα ακριβώς, για να µη συνεχιστεί αυτό το πράγµα µε τα fake
news, πώς ακριβώς το δηµόσιο δεν έχει ζηµιωθεί από αυτή τη
διαδικασία. Τα 28,1 δισεκατοµµύρια που το δηµόσιο χρωστούσε
στις τράπεζες µέσω οµολόγων κουρεύτηκαν και έσβησαν από τις
υποχρεώσεις του δηµοσίου, από τις υποχρεώσεις δηλαδή της
κάθε Ελληνίδας και του κάθε Έλληνα, διότι αυτοί τελικά πληρώ-
νουν όλες αυτές τις υποχρεώσεις. Τότε η απάντηση, λοιπόν, είναι
ξεκάθαρη εάν ζηµιώνεται ή αν κερδίζει ο ελληνικός λαός και αν
ζηµιώθηκε ή κέρδισε µέσα από τη διαδικασία του PSI. Ξαναλέω:
Αυτά τα χρήµατα σβήστηκαν από το χρέος του δηµοσίου προς
αυτές τις τράπεζες που χρειάστηκαν ανακεφαλαιοποίηση.

Θα σταθώ µόνο σε δύο σηµεία. Θα έρθω στο ζήτηµα της Un-
icredit, αλλά υπάρχει πρώτα κάτι πολύ σηµαντικό σε αυτή την
ερώτηση, γιατί εδώ είµαστε ενώπιον του ελληνικού λαού και πρέ-
πει να µη δηµιουργούµε σκιές ούτε στο ελάχιστο για την ευρω-
στία του τραπεζικού συστήµατος.

Ξαναλέω: Για εµάς η στήριξη του τραπεζικού συστήµατος, του
δεύτερου πυλώνα της οικονοµίας, είναι κοµβική, όπως και η στή-
ριξη του τρίτου πυλώνα που είναι το Χρηµατιστήριο, γι’ αυτό πε-
ράσαµε τις διατάξεις µόλις τώρα για τη µείωση του φόρου
συγκέντρωσης κεφαλαίων και συναλλαγών, για να πάρει εµπρός
το Χρηµατιστήριο. Είχαµε και µια ερώτηση για τις µετοχές των
ΕΛΠΕ, που και µέσα από αυτές τις διαδικασίες στηρίζουµε το
Χρηµατιστήριο.

Δεν υπάρχει καµµία σκιά. Ίσα-ίσα, το τραπεζικό µας σύστηµα
γίνεται όλο και πιο δυναµικό. Δεν έχουµε κανένα ζήτηµα ρευστό-
τητας, τη λεγόµενη έλλειψη ρευστότητας των συστηµικών τρα-
πεζών στην οποία αναφέρεστε. Ίσα-ίσα, ο δείκτης κάλυψης
ρευστότητας, το λεγόµενο LCR, κινήθηκε ανοδικά και έκλεισε στο
213,1 από 205,2 τον Μάρτιο του 2023, υπερδιπλάσιος της υπο-
χρεωτικής εποπτικής απαίτησης που ορίζεται στο 100%, υπερδι-
πλάσιος.

Μάλιστα, για τις ελληνικές τράπεζες ο δείκτης αυτός είναι σε
πολύ υψηλότερο επίπεδο από το αντίστοιχο ευρωπαϊκό που είναι
στο 161,27% για τις συστηµικές τράπεζες, για τα σηµαντικά ιδρύ-
µατα και 200,21% για τα λιγότερο σηµαντικά ιδρύµατα. Άρα να
µην έχει καµµία αµφιβολία ο ελληνικός λαός ότι οι τράπεζες είναι
θωρακισµένες και ότι η ρευστότητά τους είναι ουσιαστική.

Το δεύτερο σηµείο στο οποίο ενδεχοµένως να υπάρχουν σκιές
από την ερώτησή σας και από την ανάπτυξή της, είναι ένας εν-
δεχόµενος κίνδυνος για νέα ανακεφαλαιοποίηση. Η ενίσχυση των
τραπεζών είναι ουσιαστική και υπήρξε ουσιαστική όλα αυτά τα
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χρόνια. Αυτό το οποίο αποδεικνύει τη δυναµική και την ευρωστία
των τραπεζών είναι η πρόσφατη άσκηση προσοµοίωσης κατα-
στάσεων κρίσης, τα λεγόµενα stress tests, τα οποία πια µε τον
ενιαίο εποπτικό µηχανισµό για όλη την Ευρώπη γίνονται και για
τις ελληνικές τράπεζες στον ίδιο χρόνο µε τις υπόλοιπες τράπε-
ζες.

Πού βρίσκεται, λοιπόν, η θέση των τραπεζών µας; Θυµίζω ότι
το 2018 ήµασταν στη δέκατη πέµπτη θέση, το 2021 στην ενδέ-
κατη -µια ουσιαστική αύξηση- και στα τέλη Ιουλίου του 2023 µε
τα τελευταία stress tests είµαστε στην τέταρτη θέση µεταξύ των
δεκαέξι χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις οποίες έγιναν τα
stress tests.

Συνεπώς το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα όχι µόνο δεν χρει-
άζεται ανακεφαλαιοποίηση, αλλά νιώθει τη σιγουριά να «απογα-
λακτιστεί», όπως ξαναείπα, από τη βοήθεια του ελληνικού δηµο-
σίου µέσω της διαδικασίας αποεπένδυσης.

Σηµειωτέον πως το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα βρέθηκε στην
πρώτη θέση µεταξύ των τραπεζικών συστηµάτων των χωρών του
Νότου της Ευρωπαϊκής Ένωσης και αυτό έχει τη δική του σηµα-
σία.

Όσον αφορά στη Unicredit και αν θα υπάρξει νέα κεφαλαιοποί-
ηση και αν είναι φερέγγυος επενδυτής, µην έχετε καµµία αµφι-
βολία. Ούτε η Alpha Bank ούτε κανένας διατρέχει κανέναν
κίνδυνο. Η διαδικασία ήταν απολύτως διαφανής. Υπήρξε pre-
mium σε σχέση µε την τιµή των µετοχών, µε την τελική τιµή. H
τελική τιµή ήταν περαιτέρω αυξηµένη από την πρώτη προσφορά.
Η διαδικασία που ακολούθησε το ΤΧΣ είναι µια διαδικασία όπως
προβλέπεται σε αντίστοιχες ανάλογες περιπτώσεις και διασφα-
λίζει απολύτως τα συµφέροντα του δηµοσίου.

Ξαναλέω: Δεν ζηµιώθηκε το δηµόσιο, δεν υπάρχει κανένας κίν-
δυνος για το τραπεζικό σύστηµα και ίσα-ίσα όλες αυτές οι ενέρ-
γειες αποτελούν στρατηγικές κινήσεις που επιτρέπουν στη χώρα
µας να είναι ισχυρή σε ένα περιβάλλον στο οποίο όλο και περισ-
σότερο τα σύννεφα µαζεύονται. Δεν είναι καλά τα πράγµατα στην
Αµερική, στη Γερµανία, στην Κίνα, σε άλλες χώρες και συνεπώς
η ισχύς και η δύναµη της χώρας µας και στο δηµόσιο και στον
τραπεζικό τοµέα και στον τοµέα του Χρηµατιστηρίου είναι αυτά
τα οποία θα µας επιτρέπουν να πηγαίνουµε κόντρα στο ρεύµα
και να πετυχαίνουµε εκεί που οι άλλοι αποτυγχάνουν.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
Θα συνεχίσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 454/29-11-2023 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνα-
νίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ. Μάριου
Σαλµά προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Έλλειψη νοµοθετι-
κού πλαισίου για την επιβολή ποινών σε παραβάσεις των συµβε-
βληµένων παρόχων του ΕΟΠΥΥ και ατιµωρησία επί δεκαοκτώ
µήνες». 

Κύριε Σαλµά, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, το θέµα για το οποίο ήθελα σήµερα να ρω-

τήσω την ηγεσία του Υπουργείου Υγείας έχει να κάνει µε το αν
θα αφήσετε να αιωρείται ότι υπάρχει αδιαφάνεια, ατιµωρησία
στις συµβάσεις των παρόχων µε τον ΕΟΠΥΥ που έγινε µε νοµο-
θετική πρωτοβουλία της προηγούµενης ηγεσίας του κ. Πλεύρη
του Υπουργείου Υγείας, όταν καταργήθηκε η ΥΠΕΔΥΦΚΑ, η Υπη-
ρεσία Ελέγχου Δαπανών των Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης.
Αυτή στη συνέχεια υπαγόταν στον ΕΟΠΥΥ και είχε την ευθύνη να
ελέγχει τη σωστή τήρηση των συµβάσεων, ώστε να µην υπάρ-
χουν φαινόµενα απάτης, φαινόµενα διασπάθισης του δηµοσίου
χρήµατος, ώστε να τιµωρούνται οι παραβάτες. Όταν λέω «πάρο-
χοι», εννοώ κλινικές, διαγνωστικά, γιατροί, µιλάω για λεφτά που
δίνει το δηµόσιο, περίπου 5 δισεκατοµµύρια. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι ότι ενώ το κράτος και ο ΕΟΠΥΥ είχε
µηχανισµό ελέγχου των παραβάσεων και επιβολής προστίµων,
επί δεκαοκτώ µήνες, επειδή δεν εκδόθηκαν υπουργικές αποφά-
σεις κατά την εφαρµογή του ν.4931 του Μαΐου του 2022, µέχρι
σήµερα δεν έχει επιβληθεί κανένα πρόστιµο σε κανέναν πάροχο.
Ακούσαµε προχθές στις τηλεοράσεις για ένα µεγάλο κύκλωµα
γιατρών, ιατροτεχνολογικού εξοπλισµού, που συνταγογραφού-

σαν και ζηµίωσαν µε δεκάδες εκατοµµύρια τον ΕΟΠΥΥ.
Σας λέω ότι δεν υπάρχει νοµοθετικό πλαίσιο και κανονιστικό

πλαίσιο ώστε να επιβληθεί κανένα πρόστιµο επί δεκαοκτώ µήνες.
Περιµένω την απάντησή σας, να µου πείτε αν είναι έτσι. Δεν νο-
µίζω να το κάνετε συνειδητά. Μάλλον δεν θα το καταλάβατε.

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Στην επίκαιρη ερώ-

τηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει ο Υφυπουργός
Υγείας κ. Δηµήτριος Βαρτζόπουλος.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, σύµφωνα µε τα στοιχεία των υπηρεσιών του

ΕΟΠΥΥ, η νεοσυσταθείσα µε τον ν.4931/2022 Αυτοτελής Διεύ-
θυνσης Ελέγχου Συµβάσεων και Παρόχων, η ΑΔΕΣΥΠΑ, αξιολο-
γεί όλες τις καταγγελίες που έχουν περιέλθει στην αντίληψή της
είτε µέσω της ηλεκτρονικής εφαρµογής του ηλεκτρονικού φακέ-
λου ασφάλισης υγείας είτε µέσω εγγράφου αλληλογραφίας είτε
µέσω ηλεκτρονικού ταχυδροµείου. 

Συνολικά, βάσει αυτών των στοιχείων, έχουν παραληφθεί χίλιες
εξακόσιες εξήντα µοναδικές καταγγελίες και έχουν διεκπεραι-
ωθεί οριστικώς περίπου εξακόσιες. Ως προς τη στατιστική κατα-
γραφή των µηνών λόγω και του πολύπλοκου του θέµατος, όπως
ξέρετε οι ποινές είναι τριών κατηγοριών: διοικητικές, οικονοµικές,
καταλογισµού δηλαδή, και ποινικές. Δεν έχω αυτή τη στιγµή κα-
ταγραφή λόγω της ταχύτητας µιας επίκαιρης ερώτησης. Αν όµως
καταθέσετε ερώτηση κατάθεσης εγγράφων η υπηρεσία θα σας
δώσει λεπτοµερή καταγραφή των ποινών που έχουν επιβληθεί εξ
αυτών των εξακοσίων διεκπεραιωθεισών υποθέσεων.

Όσον αφορά στο δεύτερο στοιχείο που αναφέρετε σχετικά µε
τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες και την έκδοση των κανονιστικών
δευτερογενών πράξεων ως εκ της πρωτογενούς νοµοθεσίας του
4931 σας λέω ότι µε πρόσφατη απόφαση του Υπουργού Υγείας
έχει συγκροτηθεί η προβλεπόµενη εξαµελής οµάδα εργασίας
στην οποία συµµετέχουν τρεις υπάλληλοι της διεύθυνσης συµ-
βάσεων και παρόχων, δύο από την Ενιαία Αρχή Διαφάνειας και
ένας πρόεδρος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους η οποία
και θα γνωµοδοτήσει για τα εξής δύο θέµατα. Πρώτον για το ελά-
χιστο περιεχόµενο και τον τρόπο επίδοσης των πορισµάτων, την
πρόθεση και τη δυνατότητα υποβολής ενστάσεων, όπως και κάθε
άλλη σχετική διαδικασία για τον τρόπο λειτουργίας αυτής της
καινούργιας αυτοτελούς διεύθυνσης, όπως κυρίως και για τον
τρόπο ελέγχου των συνολικά δύο χιλιάδων εκατόν πενήντα πέντε
εκκρεµών υποθέσεων της ΥΠΕΔΥΦΚΑ. Δεύτερον θα γνωµοδοτή-
σει για τον τρόπο και τα κριτήρια αξιολόγησης της διαβίβασης
προς την Εθνική Αρχή Διαφάνειας των εκκρεµών υποθέσεων που,
όπως σας είπα έχουν διαβιβαστεί από την ΗΔΙΚΑ, µε σκοπό να
υπάρξει πρωτογενής ή δευτερογενής νοµοθεσία η οποία θα κα-
θορίσει τα πράγµατα προς οριστική διευθέτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Σαλµά, έχετε τον
λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Με όλο τον σεβασµό, κύριε Υφυπουργέ -
επειδή έχω περάσει δύο φορές από την ηγεσία του Υπουργείου
Υγείας- λέτε να ξύπνησα ένα πρωί για να µου πείτε αυτά που µου
είπατε; Δεν καταλαβαίνετε τι σας λέω; Δεν µπορεί ο ΕΟΠΥΥ να
επιβάλλει ούτε ένα ευρώ πρόστιµο σε οποιονδήποτε παραβάτη
εντοπισθεί. Ας έχει εκατό ποινικά-παραποµπές. Δεν µπορεί να
του επιβάλει ποινές γιατί δεν έχετε εκδώσει τις δύο υπουργικές
αποφάσεις που στον ν.4931 τον Μάιο του 2022 προβλέπονταν να
εκδοθούν για να καθοριστεί το θεσµικό πλαίσιο, το κανονιστικό
πλαίσιο. Και ρωτάω. Επίτηδες δεν τις έχετε εκδώσει δεκαοκτώ
µήνες ή σας ξέφυγε;

Αυτά που µου είπατε να σας τα µεταφράσω να τα καταλάβει ο
κόσµος. Τι µου είπατε; Ότι έχουν έρθει χίλιες εξακόσιες καταγ-
γελίες. Το ξέρω. Εγώ δεν σας ρώτησα αυτό. Σας ρώτησα «Τελει-
ώσατε µία; Βάλατε ένα ευρώ πρόστιµο;». Όχι είναι η απάντηση
αφού δεν το απαντάτε εσείς. Στη δευτερολογία σας διορθώσετε
µε. Πείτε µου «βάλαµε 7 ευρώ πρόστιµα». Δεν έχετε παραλάβει
τα αρχεία για όλες οι εκκρεµείς υποθέσεις που είχε η ΥΠΕΔΥΦΚΑ
και ο γενικός επιθεωρητής όταν την κλείσατε. Είκοσι εκατοµµύρια
περίπου πρόστιµα που έπρεπε να µπουν δεν τα έχετε βάλει. Από
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τις παλιές τις ΥΠΕΔΥΦΚΑ. Αφού δεν τα έχετε πάρει. Και από τις
καινούργιες καµµία δεν τελείωσε.

Επειδή δεν έχετε την αρµοδιότητα αυτή αλλά καταλαβαίνω ότι
σας έβαλαν να απαντήσετε αυτή την ερώτηση σήµερα, να σας
πω τι γίνεται. Έλεγε ο νόµος ότι η Εθνική Αρχή Διαφάνειας θα
παίρνει υποθέσεις που θα τις στέλνει ο ΕΟΠΥΥ. Η αυτοτελής δι-
εύθυνση που υπάγεται στην Πρόεδρο του ΕΟΠΥΥ -για την οποία
έχω εκφράσει δηµόσια επιφυλάξεις και δικαιώνοµαι- έπρεπε να
στέλνει στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας και να λέει «πάρτε αυτή την
υπόθεση µε τους γιατρούς. Είναι µεγάλη, συστηµική απάτη και
ελέγξτε την». Σας λέω, λοιπόν, για µεγάλη γνωστή πολυεθνική
εταιρεία µε γιατρούς που έχει απασχολήσει ξανά την Ελλάδα
έστειλε ο ΕΟΠΥΥ υπόθεση στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας. Και
απαντάει η Εθνική Αρχή Διαφάνειας «το σκορ το δικό µας, δεν
κρίνουµε εµείς ότι πρέπει να την ελέγξουµε».

Ερωτώ τώρα δεκαοκτώ µήνες µετά. Δεν έκανα την ερώτηση
µόλις ανέλαβε αυτή η ηγεσία. Την έκανα αφού πέρασαν έξι
µήνες. Περίµενα σήµερα να µου πείτε: «Έχετε δίκιο, κύριε Σαλµά,
θα εκδώσουµε…». Μάλλον περίµενα να έχετε εκδώσει τις υπουρ-
γικές αποφάσεις από την προηγούµενη βδοµάδα που κατέθεσα
την ερώτηση µέχρι σήµερα και να µου πείτε «αργήσαµε αλλά το
κάναµε». Εσείς δεν µου είπατε ούτε αν θα τις εκδώσετε, αν θα
φτιάξετε κανονιστικό πλαίσιο για να µπορεί να τιµωρεί ο ΕΟΠΥΥ
τους παραβάτες. Διαφορετικά είστε υπόλογοι όχι για τα εκατοµ-
µύρια που δεν έχετε εισπράξει. Στην αγορά όλοι οι πάροχοι λένε:
«Έχουµε ατιµωρησία. Ό,τι θέλουµε κάνουµε αφού δεν µπορεί να
µας επιβάλλει πρόστιµα ο ΕΟΠΥΥ γιατί δεν έχει κανονιστικό πλαί-
σιο». Και σας ρωτάω γιατί δεν το κάνατε και αν θα το κάνετε. Δύο
κουβέντες. Ούτε νούµερα, ούτε τίποτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Βαρτζόπουλε,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε
συνάδελφε, ίσως επειδή µιλούσα γρήγορα δεν ακούσατε την
απάντηση στο δεύτερο σκέλος της ερώτησής σας, όπου σας είπα
ότι έχει συγκροτηθεί µε πολύ πρόσφατη απόφαση του Υπουρ-
γείου Υγείας η προβλεπόµενη από τον ν.4931 εξαµελής οµάδα
εργασίας…

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Δεκαοκτώ µήνες µετά φτιάξατε εξαµελή
οµάδα; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε
συνάδελφε, είναι απαραίτητος για να προχωρήσουµε στην έκ-
δοση… 

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Πότε εκδόθηκε; Πείτε µας. Πότε; Χτες
έγινε; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Θα
µπορέσετε να το δείτε στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». Κατά συνέπεια, νοµίζω
ότι στην ερώτησή σας είµαι σαφής. Οι εκδόσεις των δύο κανονι-
στικών πράξεων που προβλέπονται από τον νόµο θα γίνουν σε
άµεσο χρονικό διάστηµα έτσι ώστε να µην έχετε καµµία απολύ-
τως ανησυχία ότι η ηγεσία του Υπουργείου θα πράξει τα δέοντα
προς διευθέτηση όλων των σχετικών θεµάτων. 

Θα µου επιτρέψετε, επίσης, να πω ότι καλόν είναι, δοθείσης
κάθε ευκαιρίας, να τονίζεται προς πάσα κατεύθυνση ότι ο ΕΟΠΥΥ
κάνει πραγµατικά ένα ουσιαστικό έργο στον προληπτικό και στον
κατασταλτικό έλεγχο. Και στον προληπτικό έλεγχο µέσω των ηλε-
κτρονικών συστηµάτων έτσι ώστε να ελέγχεται η προέγκριση συ-
νταγών και παραπεµπτικών εξετάσεων και να υπάρξει τήρηση
των πρωτοκόλλων κάτι που οδηγεί σε µεγάλη εξοικονόµηση χρη-
µάτων. 

Υπάρχουν επίσης διαδικασίες νοµοθέτησης ενός digital audit
σε real time, σε πραγµατικό χρόνο, έτσι ώστε να ελέγχονται οι
κλειστές νοσηλείες και παραπεµπτικά ιατροτεχνολογικών εξετά-
σεων κάτι που επίσης θα είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Επίσης να αναφέρουµε -γιατί πρέπει να λέγονται κι αυτά εδώ-
και τη δυνατότητα αποστολής, την υποχρέωση αποστολής στα
κινητά τηλέφωνα κάθε ασφαλισµένου προσωπικού κωδικού ταυ-
τοποίησης όσον αφορά την έγκριση παράδοσης υψηλού κόστους
τεχνολογικών προϊόντων. 

Επίσης υπάρχει και σηµαντικός κατασταλτικός έλεγχος του
ΕΟΠΥΥ. Επειδή αναφερθήκατε και στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας
σας λέω ότι εκεί η ακολουθούµενη διαδικασία είναι ότι πηγαίνουν

από την καινούργια διεύθυνση στην ενιαία αρχή διαφάνειας εκεί-
νες οι υποθέσεις όπου υπάρχει υπόνοια συστηµικής παράβασης
των νόµων. Υπάρχει, δηλαδή, µια οργανωµένη προσπάθεια και
εκεί που η προσπάθεια αυτή είναι εξοφθάλµως εγκληµατική τότε
οι αντίστοιχες καταγγελίες, οι αντίστοιχοι φάκελοι διαβιβάζονται
στην οικονοµική αστυνοµία. Άρα, λοιπόν, ο οργανισµός κάνει
αυτό το οποίο πρέπει να κάνει βάσει του νόµου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα συζητηθεί τώρα η
δωδέκατη µε αριθµό 463/1-12-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλλαγής» κ. Κωνσταντίνας
Γιαννακοπούλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Επιτακτική
η ανάγκη δηµιουργίας Παιδιατρικού Νοσοκοµείου στη δυτική
Αθήνα».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υγείας κ. Δηµή-
τριος Βαρτζόπουλος.

Κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επανέρχοµαι µε µια επίκαιρη ερώτηση προς

το Υπουργείο σας, την οποία είχα καταθέσει και την προηγού-
µενη κοινοβουλευτική περίοδο. Μάλιστα την είχα καταθέσει και
προς τον κύριο Πρωθυπουργό που την προηγούµενη κοινοβου-
λευτική περίοδο είχε επιλέξει τη δυτική Αθήνα ως περιφέρειά του
για ένα ζήτηµα πολύ σηµαντικό για τους κατοίκους της δυτικής
Αθήνας, για ένα ζήτηµα το οποίο έχει να κάνει µε τα µείζονα ζη-
τήµατα της δωρεάν δηµόσιας υγείας και του δικαιώµατος του
κάθε πολίτη της ελληνικής κοινωνίας για πρόσβαση σε αυτή.
Μιλάω για την επιτακτική ανάγκη, για τη δηµιουργία παιδιατρικού
νοσοκοµείου στη δυτική Αθήνα.

Τα προάστια της δυτικής Αθήνας είναι από τα πιο πυκνοκατοι-
κηµένα σε όλο το Λεκανοπέδιο, µε έναν πληθυσµό που ξεπερνά
κατά πολύ το ένα εκατοµµύριο κατοίκους. Παρά τις επανειληµ-
µένες προσπάθειές µας, τόσο κοινοβουλευτικά, αλλά και σε επί-
πεδο τοπικής αυτοδιοίκησης, η πολιτεία συνεχίζει να µην αντα-
ποκρίνεται στο διαχρονικό και δίκαιο -θα µου επιτρέψετε να σας
πω- αίτηµα των κατοίκων της δυτικής Αθήνας, για τη δηµιουργία
παιδιατρικού νοσοκοµείου στην εν λόγω περιοχή, προκειµένου
να µπορεί να καλύπτει και να εξυπηρετεί τις ανάγκες των παιδιών
της. Μία αξίωση, που είναι και δίκαιη και επιτακτική. Μία αξίωση,
την οποία την έθεσαν οι ίδιοι οι δήµαρχοι της περιοχής, σε συνά-
ντηση που είχαν µε τον Πρωθυπουργό κ. Μητσοτάκη, τον Σεπτέµ-
βρη του 2021. 

Γνωρίζετε, νοµίζω, πάρα πολύ καλά, ότι σε όλη αυτήν την πε-
ριοχή λειτουργεί µόνο µία παιδιατρική κλινική, στο «Αττικό» Νο-
σοκοµείο, περιορισµένης χωρητικότητας κλινών -δεν είναι ούτε
τριάντα κλίνες- και καταλαβαίνετε ότι όσο καλά και αν κάνει τη
δουλειά της, σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να αντεπεξέλθει
στις πολύ αυξηµένες ανάγκες της περιοχής. 

Πρέπει, λοιπόν, οι κάτοικοι όλων αυτών των περιοχών να δια-
νύουν κάθε φορά πάρα πολύ µεγάλες αποστάσεις και να ταλαι-
πωρούνται στην προσπάθειά τους να µεταφέρουν τα παιδιά τους
στα µόνα παιδιατρικά νοσηλευτικά ιδρύµατα της Αττικής που
µπορούν να ανταποκριθούν σε σοβαρές και έκτακτες ανάγκες,
που είναι µόνο τρία: Δύο στο κέντρο της Αθήνας και ένα στην Πε-
ντέλη. Για τα οποία, γνωρίζετε, επίσης, πάρα πολύ καλά ότι είναι
τόσο βεβαρηµένα και τόσο µεγάλος ο όγκος των ασθενών που
δέχονται, που µε πολύ µεγάλη δυσκολία µπορούν να ανταπεξέλ-
θουν, µε τις υπεράνθρωπες προσπάθειες του ιατρικού και νοση-
λευτικού προσωπικού τους, στον τεράστιο όγκο περιστατικών. 

Υπάρχουν, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, και περιοχές και υποδοµές
που θα µπορούσαν αυτό να το καλύψουν και να αξιοποιηθούν
προς τη δηµιουργία παιδιατρικού νοσοκοµείου στη δυτική Αθήνα.
Είναι πραγµατικά λυπηρό –θα µου επιτρέψετε να σας πω- ότι
µέχρι στιγµής η Κυβέρνηση δεν έχει δείξει την παραµικρή ευαι-
σθησία για αυτό το αίτηµα –επαναλαµβάνω- και των αυτοδιοικη-
τικών και σύσσωµου του κόσµου της δυτικής Αθήνας.

Οπότε το ερώτηµα είναι ένα και είναι αµείλικτο, κύριε Υπουργέ,
και έχει να κάνει µε το κατά πόσο σκοπεύετε να προβείτε στις
απαιτούµενες ενέργειες, προκειµένου να δηµιουργηθεί παιδια-
τρικό νοσοκοµείο στη δυτική Αθήνα, µε υποδοµές οι οποίες θα
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µπορούν να αντιµετωπίζουν όλα τα δύσκολα περιστατικά, καθο-
ρίζοντας, µάλιστα, και ένα συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα προς
τούτο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για την απάντησή σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κυρία
Πρόεδρε, κυρία συνάδελφε, πραγµατικά δεν υπάρχουν ανώτερα
όρια στην παροχή υπηρεσιών υγείας. 

Δηλαδή, αν είχαµε τη δυνατότητα, πραγµατικά, θα είχαµε σε
κάθε γειτονιά έναν στεφανιογράφο, έτσι ώστε, αν δεν µηδενί-
σουµε, να ελαχιστοποιήσουµε τον κίνδυνο να πεθαίνει κανείς από
έµφραγµα του µυοκαρδίου.

Αντιλαµβάνεστε, ως λογικός άνθρωπος, ότι τα όρια τα οποία
τίθενται στην ικανοποίηση αυτών των αναγκών, είναι όρια τα
οποία έχουν σχέση µε τις πρακτικές δυνατότητες κάθε χώρας. 

Επιτρέψτε µου, να σας πω κάτι για την οικονοµία της συζήτη-
σης και για τη διατήρηση του ειρµού, κάτι το οποίο γνωρίζω ότι
το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά: Την διάκριση µεταξύ δευτεροβάθ-
µιων και τριτοβάθµιων υπηρεσιών υγείας.

Οι δευτεροβάθµιες υπηρεσίες είναι οι υπηρεσίες, οι οποίες κα-
λύπτουν τις βασικές ανάγκες του πληθυσµού και παρέχονται από
δοµές, που συνήθως θα πρέπει να προσφέρουν τη δυνατότητα
ταχείας πρόσβασης, δηλαδή ο χρόνος είναι πραγµατικά ένα ου-
σιαστικό κριτήριο. 

Στις τριτοβάθµιες υπηρεσίες, οι υπηρεσίες οι οποίες προσφέ-
ρονται είναι εξαιρετικά εξειδικευµένες. Είναι µεγάλης εντάσεως
και προσωπικού και ιατροτεχνολογικού εξοπλισµού και εκεί το
βασικό κριτήριο είναι, κυρίως, η αναµονή, εκτός αν εξαιρέσουµε
ορισµένες έκτακτες καταστάσεις, όπως παραδείγµατος χάριν η
ανάγκη χρησιµοποίησης µονάδων εντατικής θεραπείας ή εξεζη-
τηµένων πολύπλοκων φαινοµένων τραυµάτων ή ορθοπεδικών και
νευροχειρουργικών επεµβάσεων. Εκεί µόνο χρειάζεται να υπάρ-
χει το κριτήριο της ταχύτητας, κυρίως δι’ αεροµεταφοράς. 

Γιατί τα λέω όλα αυτά; Διότι, κοιτάξτε, από παιδιατρικής πλευ-
ράς για τα δεκατέσσερις χιλιάδες κρεβάτια του ΕΣΥ, από τα τριά-
ντα τρεις χιλιάδες που έχει συνολικώς το Εθνικό Σύστηµα Υγείας
στη χώρα µας, υπάρχουν κοντά στα χίλια εκατό κρεβάτια, τα
οποία προσφέρουν δύο εξειδικευµένα νοσοκοµεία, το Νοσοκο-
µείο Παίδων Αγίας Σοφίας και το Αγλαΐα και Παναγιώτης Κυρια-
κού, δηλαδή είναι µια αναλογία η οποία για τα ευρωπαϊκά
δεδοµένα είναι σχετικώς καλή, όσον αφορά την προσφορά δευ-
τεροβάθµιων υπηρεσιών υγείας στον παιδιατρικό τοµέα. Όσον
αφορά την παροχή δευτεροβάθµιων υπηρεσιών, νοµίζω ότι οι κλι-
νικές τις οποίες αναφέρατε και στο «Αττικό» και στο «Θριάσιο» -
το «Αττικό» µάλιστα έχει και λειτουργεί µονάδα εντατικής νοση-
λείας νεογνών, έχει ΜΑΦ παίδων- αλλά και στα νοσοκοµεία που
από πλευράς συγκοινωνιακής είναι εγγύτερα προς τη δυτική
Αθήνα, δηλαδή της Νίκαιας και του «Τζανείου», προσφέρονται
υπηρεσίες οι οποίες καλύπτουν τις βασικές ανάγκες του πληθυ-
σµού. 

Κλείνοντας, σαν πρώτη απάντηση, σας λέω ότι δεν είναι θέµα
αν υπάρχει ανάγκη. Θέµα είναι ποια είναι η προτεραιοποίηση
αυτών των αναγκών και επ’ αυτού θα επανέλθω στη δευτερολο-
γία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί από το Γενικό Λύκειο Ξυλοκάστρου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρία Γιαννακόπουλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουρ-
γέ, κατ’ αρχάς επιτρέψτε µου να σας πω ότι, σήµερα θα περίµενα
να έρθει να απαντήσει στην επίκαιρη αυτή ερώτηση ο κ. Χρυσο-
χοΐδης, ο κύριος Υπουργός. Αυτό δεν το λέω σε καµµία απολύ-
τως περίπτωση για να υποτιµήσω εσάς. Το λέω για έναν και µόνο

λόγο, διότι ο κ. Χρυσοχοΐδης εκλέγεται στη δυτική Αθήνα και γνω-
ρίζει πάρα πολύ καλά ποια είναι τα προβλήµατα, τα τεράστια
προβλήµατα, τα οποία αντιµετωπίζουν οι κάτοικοι της δυτικής
Αθήνας και βεβαίως τα τεράστια προβλήµατα τα οποία υπάρχουν
στις δοµές υγείας της περιοχής και τα οποία, κύριε Υπουργέ, κα-
ταλαβαίνετε ότι σε καµµία περίπτωση δεν λύνονται απλά και µόνο
µε επικοινωνιακού τύπου διαχείριση, κοινώς, απλά καρατοµούµε
τους διοικητές των νοσοκοµείων και αυτό λύνει τα προβλήµατα. 

Θα περίµενα, λοιπόν, να είχε τη στοιχειώδη ευαισθησία ο κ.
Χρυσοχοΐδης να έρθει να απαντήσει για να µας πει ποια είναι η
θέση του για αυτά τα ζητήµατα.

Επίσης, γνωρίζουµε όλοι, κύριε Υπουργέ, πάρα πολύ καλά ποια
είναι η κατάσταση η οποία επικρατεί στα παιδιατρικά νοσοκοµεία
της Αθήνας. Χωρίς να χρειάζεται να είµαστε άµεσα εµπλεκόµενοι
µε τον χώρο της υγείας, ο καθένας µας, ο οποίος έχει χρειαστεί
να επισκεφθεί ένα Νοσοκοµείο «Παίδων», γνωρίζει ποιες είναι οι
πολύ δύσκολες συνθήκες κάτω από τις οποίες δίνουν αγώνα οι
γιατροί και οι νοσηλευτές για να υποστηρίξουν όλον τον κόσµο
που ανατρέχει εκεί πέρα. Το γνωρίζω από πρώτο χέρι ως µητέρα
τριών ανήλικων κοριτσιών και η εικόνα που έχω είναι αυτή την
οποία έχει όλος ο κόσµος: γιατροί και νοσηλευτές να σηκώνουν
αυτό το τεράστιο βάρος. Και βεβαίως τα τεράστια κενά και τις
τεράστιες ελλείψεις.

Οι λίστες της ντροπής, όσον αφορά τα χειρουργεία στα παι-
διατρικά νοσοκοµεία, ήταν πρωτοσέλιδα όλο το προηγούµενο
χρονικό διάστηµα και τα γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά. Δεν νο-
µίζω, λοιπόν, ότι µπορεί κανείς να έρχεται και µε µια αυταρέσκεια
να µας παρουσιάζει ότι η κατάσταση, εντάξει, είναι καλή και ότι
δεν υπάρχει –πώς το είπατε, ακριβώς;- «ταβάνι» στις ιατρικές
υπηρεσίες. 

Ναι, βεβαίως, δεν υπάρχει «ταβάνι». Εδώ, όµως, ζητάµε τα αυ-
τονόητα, κύριε Υπουργέ. Πέρυσι, τέτοια περίοδο ακριβώς, περισ-
σότερα από δυόµισι χιλιάδες παιδιά επισκέφτηκαν τα τρία παι-
διατρικά νοσοκοµεία της Αθήνας. Στην εφηµερία του Αγλαΐα Κυ-
ριακού πέρυσι στις 24 Δεκεµβρίου καταγράφηκαν πάνω από
επτακόσια παιδιά.

Το πρωί των Χριστουγέννων, κύριε Υπουργέ, υπήρχαν παιδιά
τα οποία δεν πρόλαβαν να εξεταστούν όλο το βράδυ και µετα-
φέρθηκαν στο διπλανό νοσοκοµείο Αγία Σοφία, αµέσως µόλις ξε-
κίνησε την εφηµερία του. Στις 25 και στις 26 Δεκεµβρίου στο ίδιο
παιδιατρικό νοσοκοµείο, που είχε 48ωρη εφηµερία, συνολικά εξε-
τάστηκαν χίλια τετρακόσια παιδιά. Η ίδια εικόνα επικρατούσε και
τη δεύτερη µέρα των Χριστουγέννων στο «Παίδων» Πεντέλης µε
τετρακόσια παιδιά. Τα στοιχεία τα γνωρίζετε και τα στοιχεία απέ-
χουν πολύ από το να µπορούµε να πούµε ότι λειτουργεί και η τρι-
τοβάθµια παροχή υπηρεσιών υγείας παιδιατρικών έτσι όπως
θέλουµε. Καταλαβαίνετε -φαντάζοµαι- απόλυτα και την αγωνία
ενός γονέα, ο οποίος έχει το παιδάκι του σε σοβαρό κίνδυνο και
πρέπει να το µεταφέρει είτε από το Ίλιον, είτε από τους Αγίους
Αναργύρους, είτε από το Καµατερό ή από όλους τους υπόλοι-
πους δήµους, µε τεράστια κίνηση σε ώρες αιχµής, όπου και τα
λεπτά ή τα δευτερόλεπτα είναι πάρα πολύ κρίσιµα.

Εποµένως, θεωρούµε -είναι και λογικό και δίκαιο- πως πρέπει
να υπάρξει και να δηµιουργηθεί ένα παιδιατρικό νοσοκοµείο στη
δυτική Αττική, γιατί µπορεί να καλύψει τις ανάγκες που προκύ-
πτουν σε µια πάρα πολύ µεγάλη µερίδα του πληθυσµού, η οποία
γνωρίζετε επίσης ότι δεν έχει δυνατότητα να πάει σε ιδιωτικά θε-
ραπευτήρια. Η χώρα µας επίσης γνωρίζετε πολύ καλά ότι είναι η
δεύτερη πανευρωπαϊκά στις ιδιωτικές δαπάνες υγείας -αυτό είναι
µια θλιβερή πρωτιά της χώρας µας- και δυστυχώς οι κάτοικοι των
δυτικών δεν έχουν αυτή τη δυνατότητα να πηγαίνουν σε ιδιωτικά,
τι να κάνουµε. Χρειάζεται, λοιπόν, αναβάθµιση, χρειάζεται στή-
ριξη, χρειάζεται να το διερευνήσετε σοβαρά αυτό το ενδεχόµενο
και από θέµα πρακτικού σχεδιασµού -επαναλαµβάνω και σας το
ξαναλέω- ότι δεν υπάρχουν δικαιολογίες, γιατί υπάρχουν χώροι,
υπάρχουν ελεύθεροι χώροι και εννοείται ότι σε συνεργασία µε
τους αρµόδιους φορείς, εφόσον λάβετε αυτήν την απόφαση,
όλοι µπορούµε να συνδράµουµε µε τον καλύτερο και µε τον µε-
γαλύτερο δυνατό τρόπο.

Για να είµαστε ξεκάθαροι –και κλείνω, κυρία Πρόεδρε- µέχρι
τώρα ποτέ, ούτε το ΠΑΣΟΚ ούτε και εγώ προσωπικά δεν έχουµε
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χρησιµοποιήσει τόσο ευαίσθητα ζητήµατα, όπως είναι τα θέµατα
υγείας, για µικροκοµµατικούς, µικροπολιτικούς σκοπούς. Το ίδιο,
λοιπόν, και µε την ίδια ευθύνη και ευαισθησία αντιµετωπίζουµε
αυτό το θέµα, το οποίο αφορά στην υγεία παιδιών. Θα επανέλθω,
λοιπόν, µε αυτήν την ερώτησή µου ξανά και ξανά µέχρι να µπο-
ρέσουµε να δούµε αποτελέσµατα, µέχρι έστω και µια οικογένεια,
έστω και ένα παιδί να µπορέσει να εξυπηρετηθεί όπως του αξίζει
ως πολίτης αυτής της χώρας και ως κάτοικος της Αθήνας εν έτει
2023.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κυρία

Πρόεδρε, κυρία συνάδελφε, πραγµατικά ποιος θα µπορούσε να
διαφωνήσει κατ’ αρχάς µε αυτά τα οποία λέτε; Μάλιστα και εγώ
ως Βουλευτής αντιλαµβάνοµαι πλήρως την αγωνία σας για την
εξυπηρέτηση των αναγκών -ιδίως των υγειονοµικών αναγκών- της
περιφέρειάς σας και δη -όπως είπατε και εσείς πάρα πολύ
σωστά- των παιδιών. Τελειώνοντας την πρωτολογία µου σας είπα
ότι δεν είναι θέµα αν υπάρχει αυτή η ανάγκη. Το θέµα είναι πώς
προτεραιοποιεί κανείς την κάλυψη αυτών των αναγκών.

Επιτρέψτε µου να θέσω υπ’ όψιν σας ορισµένα στοιχεία σχε-
τικά µε τα υφιστάµενα δεδοµένα στη χώρα και από κει και πέρα
να αντιληφθείτε και εσείς την ανάγκη της προτεραιοποίησης των
ενεργειών της Κυβέρνησης βάσει και των δυνατοτήτων της
χώρας. Σας είπα ότι για τα δεκατέσσερις χιλιάδες περίπου κρε-
βάτια - κλίνες που διαθέτει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας στην πε-
ριοχή των Αθηνών -της Αττικής δηλαδή- έχουµε τριτοβάθµια
νοσοκοµεία τα οποία βεβαίως είναι τοποθετηµένα σε ένα σηµείο
ιστορικής σηµασίας, το οποίο δεν εξυπηρετεί σύγχρονες ανά-
γκες. Αλλά υπάρχουν αυτά -χίλια εκατό περίπου- τα εξειδικευ-
µένα κρεβάτια παιδιατρικής, δηλαδή τριτοβάθµιας παιδιατρικής
υπηρεσίας σε αναλογία δεκατεσσάρων χιλιάδων κλινών Αττικής
του ΕΣΥ.

Κυρία συνάδελφε, στα οκτώ χιλιάδες κρεβάτια του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας στη βόρεια Ελλάδα, από τη δυτική Μακεδονία
µέχρι την Ορεστιάδα, δεν υπάρχει κανένα τέτοιο νοσοκοµείο,
ούτε µια κλίνη εξειδικευµένης παιδιατρικής πλέον των κλινικών
που βρίσκονται στα γενικά νοσοκοµεία που παρέχουν ουσιαστι-
κές υπηρεσίες. Αλλά εξειδικευµένο τριτοβάθµιο νοσοκοµείο, δεν
υπάρχει. Έχει σχεδιαστεί ένα νοσοκοµείο πεντακοσίων κλινών το
οποίο ετοιµάζεται να γίνει στο Φίλυρο, τώρα µπήκαν µέσα τα µη-
χανήµατα του αναδόχου και ελπίζουµε ότι εντός δύο ετών θα
έχουµε τις εγκαταστάσεις και εντός τριών ετών θα έχουµε πλήρη
λειτουργία. 

Αλλά αντιλαµβάνεστε ότι ακόµη και να τελειώσει αυτό εδώ και
να πούµε ότι θα κάνουµε ένα τρίτο νοσοκοµείο, θα µου επιτρέ-
ψετε να σας πω επίσης ότι στην 6η ΥΠΕ η οποία έχει επτά χιλιά-
δες κρεβάτια -όλη η δυτική Ελλάδα- υπάρχει µόνο ένα εξει-
δικευµένο τριτοβάθµιο νοσοκοµείο, το Καραµανδάνειο, µε ενε-
νήντα κρεβάτια. Άρα αντιλαµβάνεστε ότι εάν υπάρξει και τρίτη
προτεραιοποίηση της πατρίδος, θα πρέπει αυτή να κινηθεί προς
την κατεύθυνση των Πατρών και της δυτικής Ελλάδος.

Τι θα γίνει µε την Κρήτη; Δεν υπάρχει τίποτε από πλευράς εξει-
δικευµένου νοσηλευτικού ιδρύµατος για παιδιά, πέραν φυσικά
των πολύ σωστών -και σωστά- κλινικών που λειτουργούν των γε-
νικών νοσοκοµείων, αλλά όχι ένα εξειδικευµένο τριτοβάθµιο που
προσφέρει εξειδικευµένες πρωτοβάθµιες υπηρεσίες. Τι θέλω να
πω µε όλα αυτά; Αντιλαµβάνοµαι πλήρως ότι χρειαζόµαστε εξει-
δικευµένα κρεβάτια παντού. Εκείνο το οποίο πρέπει όλοι µας,
όµως, να έχουµε κατά νου είναι ότι οι δυνατότητες είναι περιορι-
σµένες και είµαστε υποχρεωµένοι να κινούµεθα βάσει αυτών των
δυνατοτήτων.

Τελειώνοντας τώρα αυτό το µεγάλο παιδιατρικό νοσοκοµείο
στη Θεσσαλονίκη ελπίζω και εγώ µαζί µε εσάς ότι οι δηµοσιονο-
µικές δυνατότητες της χώρας θα µας επιτρέψουν να κινηθούµε
ταχύτατα προς την ικανοποίηση όλων των αναγκών έτσι όπως
σωστά τις περιγράψατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Συνεχίζουµε µε την τρίτη, µε αριθµό 456/30-11-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς της Κοινοβου-

λευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Στέφανου Παρα-
στατίδη, προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού, µε θέµα: «Σοβαρές καθυστερήσεις, δυσλειτουργίες και
ερωτηµατικά ως προς την εγκυρότητα και την αντικειµενικότητα
της διαδικασίας αξιολόγησης για τους νεοδιόριστους εκπαιδευ-
τικούς».

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού, κ. Δόµνα Μιχαηλίδου.

Κύριε Παραστατίδη, έχετε τον λόγο για να θέσετε το ερώτηµά
σας.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, µετά και την ψήφιση του ν.4823/2021 για τη

µονιµοποίηση των νεοδιόριστων εκπαιδευτικών απαιτείται πλέον
να προηγηθεί η αξιολόγησή τους στα συγκεκριµένα πεδία, όπως
ορίζεται, το Α1, το Α2 και το Β. Είναι µια διαδικασία η οποία ξεκί-
νησε τον Μάρτιο του 2023 µετά και την τοποθέτηση των νέων
συµβούλων εκπαίδευσης από το πεδίο Α1 της διαδικασίας για
τους νεοδιορισθέντες εκπαιδευτικούς του 2020. Για την ολοκλή-
ρωση της µονιµοποίησης των νεοδιορισθέντων του 2020 εκκρε-
µεί ακόµη η αξιολόγηση στα πεδία Α2 και Β, ενώ ήδη έχει
ξεκινήσει για το 2021 και το 2022 η αξιολόγηση από τους συµ-
βούλους εκπαίδευσης στο πεδίο Α1.

Σε ό,τι αφορά την εγκυρότητα και την αξιοπιστία της αξιολό-
γησης υπάρχουν πολύ σοβαρές αµφιβολίες και ερωτηµατικά και
αυτό το λέω διότι οι αξιολογητές ουσιαστικά έχουν εκπαιδευτεί
ελάχιστα σε ένα δίωρο εξ αποστάσεως σεµινάρια από το ΙΕΠ, το
Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής, άρα υπάρχει και ένα ζήτηµα
επί της αξιοπιστίας της αξιολόγησης η οποία καθίσταται -κατά
την άποψή µας- προβληµατική.

Ερωτάται, λοιπόν, η κυρία Υπουργός: Πότε εκτιµάτε ότι θα µο-
νιµοποιηθούν οι νεοδιόριστοι εκπαιδευτικοί του 2020; Τι θα γίνει
µε τις ειδικές κατηγορίες αυτών όπως, όσων αρνήθηκαν να συµ-
µετέχουν στη διαδικασία, όσων βρίσκονται σε άδεια ανατροφής
τέκνου και όσων είναι αποσπασµένοι σε άλλες υπηρεσίες;

Με δεδοµένο ότι οι σχολικοί διευθυντές δεν έχουν ακόµα επι-
µορφωθεί στα πεδία Α2 και Β της αξιολόγησης του ν.4823/2021
και ως εκ τούτου η διαδικασία αυτή έχει βαλτώσει, κρατώντας σε
οµηρία νεοδιόριστους εκπαιδευτικούς, ποια είναι τα µέτρα τα
οποία προτίθεστε να πάρετε, ώστε αφ’ ενός µεν να ολοκληρωθεί
σε εύλογο χρόνο η αξιολόγηση, αφ’ ετέρου αυτό να µην γίνει σε
βάρος της εγκυρότητας, της αντικειµενικότητας και της ποι-
ότητας της διαδικασίας;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο, κυρία

Μιχαηλίδου.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-

σκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, ευχαριστώ για το ερώτηµά σας. Είναι πρα-

γµατικά µια ευκαιρία να πούµε αλήθειες και να αναλάβουµε τις
ευθύνες που αναλογούν στην καθεµία και στον καθένα από εµάς.

Κατ’ αρχάς, να συµφωνήσουµε ότι η αξιολόγηση του εκπαιδευ-
τικού µας συστήµατος έχει καθυστερήσει σηµαντικά. Από το
1982 οπότε και καταργήθηκε ο αναχρονιστικός θεσµός του επι-
θεωρητή, το εκπαιδευτικό µας σύστηµα λειτουργούσε χωρίς να
αξιολογείται µε κανέναν τρόπο και σε κανένα επίπεδο. Το ίδιο δεν
συνέβαινε και δεν συµβαίνει σε καµµία άλλη χώρα της Ευρώπης.
Χρειάστηκαν τέσσερις δεκαετίες για να ξεκινήσει η χώρα µας την
υλοποίηση µιας κοµβικής µεταρρύθµισης, που οι συνέπειές της
δεν περιορίζονται µόνο στα εκπαιδευτικά δρώµενα, αλλά αφο-
ρούν ολόκληρη την ελληνική κοινωνία, το µέλλον των παιδιών µας
και εν τέλει το µέλλον όλης της χώρας µας. 

Η υλοποίησή της δεν ήταν ούτε είναι τώρα εύκολη. Πολεµή-
θηκε συστηµατικά και αυτό το λέω µε µεγάλη µου λύπη, καθότι
πολεµήθηκε από δυναµικές µειοψηφίες όµως, που µιλούσαν και
µιλούν για κρυφή ατζέντα του Υπουργείου Παιδείας και της Κυ-
βέρνησης και διακηρύσσουν ότι η αξιολόγηση είναι απλώς το
πρόσχηµα για τη χειραγώγηση των εκπαιδευτικών και για µελλο-
ντικές απολύσεις. 

Γιατί τα αναφέρω, κύριε Βουλευτά, όλα αυτά; Για να επιση-
µάνω ότι η αξιολόγηση είναι κάτι πρωτόγνωρο στις σηµερινές γε-
νιές των εκπαιδευτικών. Εύλογα εγείρει επιφυλάξεις που εύκολα
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µπορεί να εκπέσουν σε ανασφάλεια και φόβο και να οδηγήσουν
σε πιθανώς ανορθόδοξες πρακτικές, από τις οποίες όµως βγαί-
νουµε όλοι και πρωτίστως βγαίνουν τα παιδιά χαµένα. Παρ’ όλα
αυτά η αξιολόγηση προχωράει. Μετά την αξιολόγηση των σχολι-
κών µονάδων έχει ξεκινήσει από τα µέσα Οκτωβρίου τώρα και η
ατοµική αξιολόγηση των εκπαιδευτικών από τους σχολικούς συµ-
βούλους. Δόθηκε µάλιστα προτεραιότητα στους δόκιµους εκπαι-
δευτικούς, που διορίστηκαν το 2020 προκειµένου να ολοκλη-
ρωθεί η µονιµοποίησή τους. 

Η εκτίµησή µας είναι ότι οι διοριζόµενοι το 2020 και µέρος
όλων όσοι έχουν διοριστεί το 2021 θα µονιµοποιηθούν µέσα στην
τρέχουσα σχολική χρονιά. Όσοι εκπαιδευτικοί βρίσκονται σε
άδεια ανατροφής τέκνου, θα αξιολογηθούν µε την επιστροφή
τους στο σχολείο. Όσοι και όσες είναι αποσπασµένοι σε άλλες
υπηρεσίες θα αξιολογηθούν για το διοικητικό τους έργο και µε
την επιστροφή τους στην οργανική τους θέση θα αξιολογηθούν
και στο γνωστικό και στο παιδαγωγικό πεδίο. 

Μια σηµαντική επισήµανση, η οποία απαντά και στην αναφορά
περί οµηρίας των νεοδιόριστων εκπαιδευτικών σαν η αξιολόγηση
θα είναι πέλεκυς πάνω από τα κεφάλια των εκπαιδευτικών µας
που απειλεί τη µονιµοποίησή τους. Δεν είναι έτσι κύριε Παραστα-
τίδη. Θέλω να διαβεβαιώσω πραγµατικά ότι η µονιµοποίηση του
κάθε εκπαιδευτικού όποτε κι αν ολοκληρωθεί θα έχει αναδροµική
ισχύ. Δηλαδή η βαθµολογική και µισθολογική εξέλιξη θα ξεκινή-
σει από τη συµπλήρωση της διετίας και όχι τη συµπλήρωση της
αξιολόγησής τους. Το ίδιο δεν ισχύει για όσους -ευτυχώς λίγους-
αρνούνται την αξιολόγηση. Γι’ αυτούς ο χρόνος της δοκιµής υπη-
ρεσίας παρατείνεται µέχρις ότου ολοκληρωθεί µε επιτυχία η αξιο-
λόγησή τους. 

Πρόκειται για τήρηση της νοµιµότητας και είναι υποχρέωση
όλων µας να σεβόµαστε αυτήν. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Πα-

ραστατίδης για τη δευτερολογία του. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κυρία Υπουργέ, ωραία η ανα-

δροµή, η ανασκόπηση, η επιστροφή στο παρελθόν και στο 1982.
Μπορούµε να πάµε ακόµη πιο πίσω και να δούµε ποιος ήταν ο
ρόλος του επιθεωρητή πριν το 1982. Είµαστε όµως, στο σήµερα
και καλούµαστε να απαντήσουµε για το σήµερα και για τις ευθύ-
νες που έχουµε σήµερα. 

Η αξιολόγηση δεν είναι µια διαδικασία, η οποία απλά την κου-
νάµε ως σηµαία. Την υπηρετούµε και αυτό που αναζητούµε και
διεκδικούµε σε µια σύγχρονη δηµοκρατία είναι µια δίκαιη αξιο-
λόγηση. Ειδάλλως µία αξιολόγηση, η οποία είναι αποσπασµατική
και υποκειµενική υπονοµεύει τον ίδιο τον ρόλο της αξιολόγησης. 

Άρα όταν µιλάµε για µια αξιολόγηση µιλάµε για µία αξιολόγηση
στο πεδίο της παιδείας µοντέλων, δοµών και προσώπων. Εδώ
έχουµε µία δήθεν αξιολόγηση, από δήθεν αξιολογητές, µε ένα
δήθεν χρονοδιάγραµµα. Ουσιαστικά δεν έχει τηρηθεί τίποτα και
το ένα και πρώτο ερώτηµα που έχει πολύ, πολύ µεγάλη σηµασία
είναι αν αυτή η αξιολόγηση είναι επαρκής, όταν δεν έχουν καν
επιλεγεί οι επόπτες ποιότητας, ο βασικός δηλαδή θεσµός για να
µπορέσει να συντονίσει και να προγραµµατίσει αυτή τη διαδικα-
σία. Το χρονοδιάγραµµα το οποίο έχει τεθεί και η µη τήρηση του;
Ποιος ευθύνεται γι’ αυτό; 

Συζητάµε και µιλάµε για εκπαιδευτικούς οι οποίοι µετατίθενται,
γίνεται δηλαδή η µετάθεσή τους και αξιολογούνται µετά από έναν
άλλο σύµβουλο εκπαίδευσης. Καταλαβαίνουµε ότι πηγαίνουµε
σε άλλα πεδία, µε άλλα πρόσωπα. Αυτή η αξιολόγηση µπορεί να
χαρακτηριστεί µία δίκαιη και αντικειµενική αξιολόγηση; Άρα εγώ
λέω ξανά ότι έχει πολύ, πολύ µεγάλη σηµασία να υπηρετήσουµε
και όχι να υπονοµεύσουµε την αξιολόγηση. Όπως έλεγε και ένας
παλιός καλός φίλος, η αξιολόγηση φέρει αξιοκρατία και η αξιο-
κρατία φέρει δηµοκρατία. 

Χαίροµαι πραγµατικά ως προς τις δεσµεύσεις τις οποίες µόλις
παραθέσατε. Το γεγονός ότι η µισθολογική ωρίµανση θα µετρή-
σει ουσιαστικά µετά και τη διετία ουσιαστικά και µισθολογικά, νο-
µίζω ότι έχει πολύ, πολύ µεγάλη σηµασία. Είναι µια δέσµευση
προς τους νεοδιόριστους εκπαιδευτικούς οι οποίοι ήταν και είναι
και παραµένουν όµηροι µέχρι βεβαίως, να συµβεί αυτό, είναι ανα-
σφαλείς, θα έµεναν τουλάχιστον µέχρι αυτήν τη συζήτηση, χωρίς

µισθολογική ωρίµανση και βεβαίως όλο αυτό δηµιουργεί πολίτες
και εργαζόµενους δηµόσιους λειτουργούς, οι οποίοι ουσιαστικά
γίνονται έρµαια του συστήµατος. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει για τρία

λεπτά η κυρία Υπουργός για την δευτερολογία της. 
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-

σκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ορισµένες διευκρινήσεις, κύριε Βουλευτά, κυρίως σε ό,τι

αφορά στην ποιότητα, στην εγκυρότητα και στην αντικειµενικό-
τητα της αξιολόγησης, όπως αυτή διενεργείται σήµερα. 

Κατ’ αρχάς να ξεκαθαρίσουµε στο πρώτο κοµµάτι της ερώτη-
σής σας ότι η επιµόρφωση των αξιολογητών δεν είναι εκ του
νόµου προαπαιτούµενο για την αξιολόγηση. Οι σύµβουλοι εκπαί-
δευσης επιστηµονικής ή παιδαγωγικής ευθύνης είναι άτοµα που
επιλέχθηκαν µε κριτήρια που άπτονται τόσο του συµβουλευτικού
όσο και του αξιολογικού τους έργου. Το ίδιο ισχύει και για τους
διευθυντές. Δεν κρίνονται µόνο για τα διοικητικά τους προσόντα,
αλλά και για τον ρόλο του αξιολογητή της παιδαγωγικής και υπη-
ρεσιακής επάρκειας των εκπαιδευτικών. Το ότι η νοµοθεσία µέσα
δεν βάζει ως προαπαιτούµενο την επιµόρφωση τους είναι η αρχή.
Το ότι επιδιωκόµενη είναι η επιµόρφωση τους από τη δική µας
την πλευρά είναι η πραγµατικότητα. 

Με πρωτοβουλία, κύριε Βουλευτά, του Υπουργείου Παιδείας,
όχι του ΥΕΠ όπως αναφέρατε, διοργανώθηκε διαδικτυακά ένα
σεµινάριο ενηµέρωσης µάλλον παρά επιµόρφωσης, µε σκοπό να
απαντηθούν ερωτήµατα σχετικά µε την επικείµενη αξιολόγηση
και να δοθούν διευκρινίσεις προς αξιολογητές, σχετικά µε υπη-
ρεσιακά, αλλά και διαδικαστικά θέµατα, σε κρίσιµες προβλέψεις
της νοµοθεσίας. Το σεµινάριο ολοκληρώθηκε σε δύο φάσεις, όχι
πάντως του διώρου. Στη δεύτερη φάση η συζήτηση επικεντρώ-
θηκε σε ερωτήµατα που έθεσαν οι ίδιοι οι αξιολογητές. Οπότε
κυρίως ενηµέρωση και µετά ερωτοαπαντήσεις από τους ίδιους
τους αξιολογητές. 

Η θέση µας γύρω από την ανάγκη της επιµόρφωσης είναι γνω-
στή στην πράξη και όχι στα λόγια και δεν σηµαίνει ότι επειδή δεν
είναι προαπαιτούµενο του νόµου εµείς δεν είναι κάτι ούτε που
δεν επιδιώκουµε ούτε που δεν υλοποιούµε. 

Θυµίζω την επιµόρφωση εκατόν είκοσι πέντε χιλιάδων εκπαι-
δευτικών στα εργαστήρια δεξιοτήτων. Η επιµόρφωση των εκπαι-
δευτικών και των στελεχών της εκπαίδευσης είναι µια πολύτιµη
µορφή στήριξης, που οφείλουµε να παρέχουµε σε συνεχή βάση
αν θέλουµε το εκπαιδευτικό µας σύστηµα να ανταποκρίνεται στις
προκλήσεις της καθηµερινότητας και του σύγχρονου κόσµου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Ακολουθεί η δεύτερη µε αριθµό 459/1-12-2023 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Αικατερίνης Νοτοπούλου προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Συγχωνεύσεις σχολικών µονά-
δων στη Διεύθυνση Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης ανατολικής
Θεσσαλονίκης».

Επίσης, η τέταρτη µε αριθµό 458/1-12-2023 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη
Δελή προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού, µε θέµα: «Να µην προχωρήσουν οι προτεινόµενες συγχω-
νεύσεις σε σχολεία του Δήµου Θεσσαλονίκης (4ο - 17ο ΓΕΛ, 4ο -
13ο Γυµνάσιο, 30ο -12ο Γυµνάσιο)».

Οι δύο ερωτήσεις αναφέρονται στο ίδιο θέµα. Θα συζητηθούν
ταυτόχρονα χωρίς να επηρεάζονται τα δικαιώµατα των οµιλητών
ως προς τον χρόνο οµιλίας τους, σε εφαρµογή της διάταξης της
παρ. 4 του άρθρου 131 του Κανονισµού της Βουλής.

Κυρία Νοτοπούλου, έχετε δύο λεπτά για το ερώτηµά σας.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, µε πολύ µεγάλη έκπληξη και ανησυχία πληρο-

φορηθήκαµε εσχάτως την πρόθεση της Διεύθυνσης Δευτεροβάθ-
µιας Εκπαίδευσης της ανατολικής Θεσσαλονίκης για τη συγχώ-
νευση σχολείων της πόλης µας. Αναφέροµαι στη συγχώνευση
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του 4ου Γενικού Ενιαίου Λυκείου Θεσσαλονίκης µε το 17ο Λύκειο,
του 4ου Γυµνασίου µε το 13ο Γυµνάσιο και του 30ου Ηµερησίου Γυ-
µνασίου Θεσσαλονίκης µε το 12ο. 

Κυρία Υπουργέ, αυτή η απόφαση έχει ληφθεί από τη διεύ-
θυνση εκπαίδευσης, χωρίς να έχει προηγηθεί κανενός είδους δια-
βούλευση και ούτε καν στοιχειώδης ενηµέρωση στην εκπαιδευ-
τική κοινότητα και φυσικά στην αυτοδιοίκηση. Οι γονείς, οι εκπαι-
δευτικοί, αλλά και οι µαθητές αντιδρούν, έχουν προβεί σε σειρά
κινητοποιήσεων και έχουν αποστείλει σειρά εγγράφων τόσο στην
περιφέρεια εκπαίδευσης, όσο και σε εσάς, µέχρι και στον Πρω-
θυπουργό, αντιδρώντας σε αυτή την αντιεπιστηµονική, αντιπαι-
δαγωγική και αντικοινωνική απόφαση της δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης. 

Κυρία Υπουργέ, σας γνωστοποιώ τα εξής: Οι µαθητές, µε βάση
αυτή την απόφαση, θα κληθούν ξαφνικά να κάνουν διαδροµές
µέσα σε µία πόλη µε έντονο κυκλοφοριακό φορτίο, χωρίς µέσα
µαζικής µεταφοράς, ανατρέποντας τον οικογενειακό προγραµ-
µατισµό σε αποστάσεις ενός και δύο χιλιοµέτρων. 

Αυτή τη στιγµή, µε αυτή σας την απόφαση, στην ουσία υπο-
βαθµίζετε ιστορικά σχολεία της Θεσσαλονίκης -όπως και του εκ-
παιδευτικού έργου- και αναγκάζετε τους µαθητές σε βίαιη έξωση
από το µαθητικό, µαθησιακό τους περιβάλλον, από την ίδια τους
τη γειτονιά, προκαλώντας σειρά και λειτουργικών προβληµάτων
και εκπαιδευτικών. Στην πραγµατικότητα είναι η τελευταία προ-
σπάθεια της περιφέρειας εκπαίδευσης να αποδυναµώσει αυτά
τα σχολεία σε σειρά των προσπαθειών που είχε κάνει τα προ-
ηγούµενα χρόνια να µειώσει τους µαθητές. 

Κοιτάξτε. Η πολιτική σας να µειωθεί το κόστος, να δηµιουργη-
θεί ένα τεχνητό πλεόνασµα εκπαιδευτικών, να δηµιουργηθούν
πολύ µεγάλα τµήµατα, σίγουρα δεν διευκολύνει την εκπαιδευτική
διαδικασία. Σε µία εποχή κρίσεων που θα έπρεπε τα δηµόσια σχο-
λεία να ενισχύονται και µε εκπαιδευτικό προσωπικό και µε υλικο-
τεχνική υποδοµή, εσείς µε αυτή σας την απόφαση έρχεστε να
οδηγήσετε σε σχολική διαρροή, να υποβαθµίσετε το εκπαιδευ-
τικό έργο και να φέρετε επιπρόσθετες δυσκολίες. 

Σας καλώ προσωπικά, κυρία Υπουργέ, να επισκεφθείτε τη Θεσ-
σαλονίκη, να συνοµιλήσετε µε την αυτοδιοίκηση, µε τους εκπαι-
δευτικούς, µε τους µαθητές και τους γονείς και στη συνέχεια,
όποια απόφαση αλλαγής της λειτουργίας των σχολείων να την
λάβετε σε συνεννόηση και σε συµφωνία, σύµφωνα µε τη σύσταση
που εσείς έχετε εκδώσει από το Υπουργείο Παιδείας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Δελή,

έχετε τον λόγο για τα επόµενα δύο λεπτά να θέσετε το ερώτηµα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς θέλουµε να καταθέσουµε για άλλη µια φορά τη δια-

φωνία µας για την ταυτόχρονη συζήτηση ερωτήσεων, που ναι
µεν, τυπικά έχετε δίκιο, αναφέρονται στο ίδιο θέµα, ωστόσο και
το σκεπτικό τους είναι τελείως διαφορετικό και πολύ περισσό-
τερο η κατεύθυνσή τους. Άλλωστε και η δική µας ερώτηση απευ-
θύνεται στο Υπουργείο Παιδείας και της σηµερινής Κυβέρνησης,
αλλά υπεύθυνη για το ζήτηµα των συγχωνεύσεων είναι συνολικά
µία κυβερνητική πολιτική, η οποία υπηρετήθηκε από όλες τις κυ-
βερνήσεις. Και δεν µπορούµε να ξεχάσουµε µια ηµεροµηνία -εγώ
τουλάχιστον- στις 23 Ιουνίου του 2017 όταν η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ κατήργησε εν µια νυκτί πενήντα δηµοτικά σχολεία και εκα-
τόν τριάντα επτά νηπιαγωγεία. Τα λέω αυτά προκειµένου να
τεκµηριώσω το βάσιµο του λόγου. 

Έρχοµαι, όµως, στο θέµα το οποίο µας απασχολεί. Κοιτάξτε.
Πρόκειται για σχολεία, τα οποία είναι στο κέντρο της Θεσσαλο-
νίκης, τα τέσσερα από αυτά είναι στο πρώτο δηµοτικό διαµέρι-
σµα -πιο κέντρο δεν γίνεται- και το άλλο είναι στο δεύτερο
διαµέρισµα, µιλάµε για το 30ο Γυµνάσιο και το 12ο που είναι σε
µια υποβαθµισµένη περιοχή. 

Ασφαλώς και γνωρίζουµε, κυρία Υπουργέ και θα περιµένουµε
µε αγωνία την απάντησή σας -όχι µόνο εµείς, αλλά και αυτοί που
µας ακούνε- γιατί την τελική απόφαση την παίρνει το Υπουργείο.
Η διεύθυνση προτείνει, ο δήµος γνωµοδοτεί, αλλά η απόφαση εν
τέλει είναι του Υπουργού Παιδείας, είναι, δηλαδή, της Κυβέρνη-
σης. 

Η αιτιολόγηση τώρα από τη µεριά της Διεύθυνσης Εκπαίδευ-

σης της ανατολικής Θεσσαλονίκης είναι αποκαλυπτική για όσους
τη διαβάσουν, γιατί κινείται ακριβώς πάνω στους κόφτες της υφι-
στάµενης νοµοθεσίας στη λογική του κόστους οφέλους και το
µόνο το οποίο λαµβάνει υπ’ όψιν είναι ο αριθµός των µαθητών,
λες και οι τάξεις -έχουµε και µαθητές που µας βλέπουν- είναι
αριθµοί. Δεν είναι αριθµοί. Είναι άνθρωποι. Είναι νέοι άνθρωποι,
ο καθένας µε τις δικές του ανάγκες που αντανακλούν βεβαίως
και το περιβάλλον στο οποίο µένουν όλοι αυτοί οι άνθρωποι, οι
µαθητές. Δεν τα λένε όλα, λοιπόν, οι αριθµοί και πάψτε να τους
αντιµετωπίζετε ως τέτοιους. 

Η πρόταση της συγκεκριµένης Διεύθυνσης ανατολικής Θεσ-
σαλονίκης δεν έχει βρει, κυρία Υπουργέ, κάποιο φορέα που να
ασχολείται µε το ζήτηµα και που να µην έχει αντιδράσει. Από τους
εκπαιδευτικούς των σχολείων, από τα συνδικαλιστικά σωµατεία
της ΕΛΜΕ, από τους συλλόγους γονέων των σχολείων, από τους
συλλόγους γονέων των δηµοτικών σχολείων που τα παιδιά που
πρόκειται να πάνε σε αυτά τα σχολεία όλοι αντιδρούν και λένε
ότι αυτή δεν πρέπει να εφαρµοστεί, είναι αντιεκπαιδευτική. 

Αυτό σας καλούµε και εµείς να κάνετε, να δηλώσετε εδώ ευ-
θαρσώς ότι δεν πρόκειται να προχωρήσετε σε αυτές τις απαρά-
δεκτες συγχωνεύσεις, γιατί τελικά αυτές οι συγχωνεύσεις, κυρία
Υπουργέ, στην ουσία στρέφονται ενάντια στα µορφωτικά δικαιώ-
µατα των παιδιών, τα οποία βεβαίως υπονοµεύονται, για να
κλείσω και τη συζήτηση, αναφερόµενος και στην προηγούµενη
συζήτηση που είχατε µε τον Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ και από την
περιβόητη αξιολόγηση, που είναι εργαλείο εφαρµογής της
αντιεκπαιδευτικής κυβερνητικής πολιτικής και όχι βελτίωσης της
εκπαίδευσης, για να συνεννοούµαστε δηλαδή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί
συνοδοί από το Γενικό Λύκειο Ξυλοκάστρου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει για τα επόµενα έξι λεπτά η Υφυπουργός Παι-
δείας Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κ. Δόµνα Μιχαηλίδου, για
να απαντήσει και στους δύο Βουλευτές.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Θα ήθελα να καλωσορίσω και εγώ τα παιδιά. Είναι µεγάλη τιµή
να σας έχουµε σήµερα να παρακολουθείτε το κοινοβουλευτικό
έργο. Σας καλωσορίζουµε. Ελπίζω η µέρα σας να ήταν αρκετά
ενδιαφέρουσα. Και µάλιστα πρώτη φορά µπορείτε να δείτε -δεν
είναι ιδιαίτερα σύνηθες- ένα µέλος της Κυβέρνησης να απαντά
σε δύο Βουλευτές µε την ίδια ερώτηση ταυτόχρονα. 

Οι συγχωνεύσεις των σχολείων δεν είναι το απόλυτο κακό.
Όταν συντρέχουν συγκεκριµένοι λόγοι γίνονται επί της ουσίας
για το καλό τόσο των µαθητών όσο και των εκπαιδευτικών, τους
οποίους υπερασπίζεστε. 

Σχολικές µεταβολές, ιδρύσεις, καταργήσεις, αναβαθµίσεις,
υποβαθµίσεις και συγχωνεύσεις σχολείων γίνονταν και θα γίνο-
νται πάντα. Πάντα θα προάγονται και θα ιδρύονται σχολεία εκεί
που θα υπάρξει ανάγκη, εκεί που θα υπάρξουν καινούργια παιδιά,
καινούργιοι µαθητές. Πάντα θα καταργούνται, θα συγχωνεύονται,
θα αλλάζουν σχολεία όταν η οργανικότητά τους δεν υποστηρίζε-
ται από το µαθητικό δυναµικό. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, οι σχολικές µεταβολές γίνονται µετά
από µια πολύ καλά ορισµένη διαδικασία, την οποία αυτό εδώ το
Κοινοβούλιο έχει επικυρώσει. Για να ξεκινήσει µια συγχώνευση
θα πρέπει να υποβληθεί µία πλήρως τεκµηριωµένη πρόταση από
τους διευθυντές εκπαίδευσης, να γνωµοδοτήσει το οικείο δηµο-
τικό συµβούλιο και να εισηγηθεί θετικά ή αρνητικά ο περιφερει-
ακός διευθυντής πάνω στη συγκεκριµένη πρόταση. Οι προτάσεις
των διευθυντών, οι γνωµοδοτήσεις των δηµοτικών συµβουλίων
και οι εισηγήσεις των περιφερειακών διευθυντών σχηµατίζουν
όλες µαζί έναν φάκελο για κάθε πρόταση σχολικής µεταβολής
που φτάνει µετά σε εµάς, στο Υπουργείο Παιδείας όπου θα λη-
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φθεί η τελική απόφαση για την αποδοχή ή την απόρριψη της πρό-
τασης. Η διαδικασία ολοκληρώνεται µε την έκδοση από εµάς
υπουργικής απόφασης για το σύνολο των σχολικών µεταβολών
που µπαίνουν σε εφαρµογή από το επόµενο σχολικό έτος. 

Εσείς, λοιπόν, έρχεστε και οι δύο από διαφορετικές πλευρές,
που λέτε και εσείς, κύριε Δελή και µας ζητάτε να παρέµβουµε σε
αυτή τη διαδικασία, να αγνοήσουµε τις εισηγήσεις -γιατί εµείς
δεν µπορεί να τα γνωρίζουµε όλα, γι’ αυτό ακριβώς ζητούµε και
τις εισηγήσεις- παραγόντων που γνωρίζουν εκ του νόµου, αλλά
και εµπειρικά από πρώτο χέρι την υφιστάµενη κατάσταση και που
προβάλλουν λόγους για τη µεταβολή αυτής της κατάστασης ή
όχι.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Έχετε να µας προτείνετε κάποιον τρόπο παρέµβασης; Να ζη-
τήσουµε, για παράδειγµα, από τη διεύθυνση εκπαίδευσης να
αποσύρει την πρότασή της; Να ζητήσουµε από τον δήµο να µην
αναλάβει τις δαπάνες του νέου σχολείου ή από τον διευθυντή της
εκπαίδευσης να εισηγηθεί αρνητικά; Τα ερωτήµατα είναι µόνο
ρητορικά και τα θέτω για να καταδείξω τη µόνη και µοναδική απά-
ντηση στο ερώτηµά σας: Δεν θα παρέµβουµε στη διαδικασία.
Υπάρχουν όροι και προϋποθέσεις και βάσει αυτών γίνεται µία
συγχώνευση. 

Οι προτάσεις δεν διατυπώνονται κατά το δοκούν, πρέπει να τε-
κµηριώνονται πλήρως από όλες και όλους όσοι τις εισηγούνται,
να είναι αναλυτικές και να λαµβάνουν υπ’ όψιν τους όρους και τις
προϋποθέσεις που θέτει αυτός εδώ, ο νοµοθέτης, εµείς όλοι οι
τριακόσιοι.

Πρέπει να διασφαλίζεται ότι οι µαθήτριες και οι µαθητές δεν
θα αναγκάζονται να µετακινηθούν σε µεγάλες αποστάσεις, η µε-
τακίνησή τους θα είναι ασφαλής και ο χρόνος δεν θα ξεπερνά τα
τριάντα λεπτά. Πρέπει να διασφαλίζεται ότι το σχολείο που θα
προκύψει από τη συγχώνευση θα διαθέτει τις κατάλληλες κτη-
ριακές υποδοµές και τον εξοπλισµό, ώστε να λειτουργεί χωρίς
προβλήµατα. Μετά από συγχωνεύσεις, οι διευθύνσεις προχω-
ρούν και σε χωροταξική ανακατάταξη, ώστε κάθε µαθητής να πη-
γαίνει στο πιο κοντινό του σχολείο. Πρέπει, επίσης, να λαµβάνο-
νται υπ’ όψιν οι κλιµατικές και γεωγραφικές συνθήκες της περιο-
χής, όπως επίσης και οι ιδιαίτερες κοινωνικές και δηµογραφικές
επιπτώσεις. 

Κάθε πρόταση θα αξιολογείται και αξιολογείται ξεχωριστά. Αν
χρειαστεί, θα ζητήσουµε περαιτέρω διευκρινίσεις και επεξηγή-
σεις πριν ληφθεί η τελική µας απόφαση. Άλλωστε, φαντάζοµαι
ότι είδατε και οι δύο ότι µιλούσαµε για τρεις συγχωνεύσεις, οι
οποίες τελικά είναι δύο. Αν κάποιες από τις προϋποθέσεις που
θέτει ο νόµος -αυτές που ανέφερα πιο πριν- δεν πληρείται, τότε
να είστε σίγουροι ότι η µεταβολή αυτή δεν θα γίνει δεκτή. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υπουργό. 
Παρακαλώ πολύ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία

λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, δεν ξέρω αν καταλάβατε τι µας είπατε. Κατα-

λάβατε; Μας είπατε ότι δεν γνωρίζει η ΕΛΜΕ τι λέει για τις συγ-
χωνεύσεις των σχολείων. Μας είπατε πως το Σχολικό Συµβούλιο
του 4ου Γυµνασίου Θεσσαλονίκης που δηλώνει την αντίθεσή του
δεν γνωρίζει τι συµβαίνει. Μας είπατε πως ο Σύλλογος Διδασκό-
ντων του 4ου Γενικού Λυκείου δεν γνωρίζει τι λέει. Μας είπατε πως
ο Σύλλογος Γονέων και ο Σύλλογος Διδασκόντων του 13ου Γυµνα-
σίου δεν γνωρίζει τι λέει. 

Μας είπατε πως ο Σύλλογος Διδασκόντων του 17ου Λυκείου δεν
γνωρίζει τι λέει, πως ο Σύλλογος Γονέων του 34ου Δηµοτικό Σχο-
λείο Θεσσαλονίκης που αντιστέκεται επίσης, και εκείνοι δεν γνω-
ρίζουν. Ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων του 36ου Δηµοτικού
Σχολείου Θεσσαλονίκης στο κέντρο της πόλης, επίσης δεν γνω-
ρίζουν και εκείνοι τι λένε. Οι γονείς και κηδεµόνες του 30ου Γυ-
µνασίου Θεσσαλονίκης που δηλώνουν την αντίθεσή τους δεν
γνωρίζουν τι λένε. Ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων του 17ου

Λυκείου Θεσσαλονίκης δεν γνωρίζει τι λέει. 

Γνωρίζει µόνο η Διεύθυνση Περιφερειακής Εκπαίδευσης την
οποία, κυρία Υπουργέ, για να µην τρελαθούµε εντελώς σε αυτή
τη χώρα, τη διορίζετε εσείς. Είναι διορισµένη από την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας.

Έχει βγάλει, λοιπόν, το Υπουργείο µία σύσταση και λέει ότι:
«Απαραίτητη συνεργασία όλων των εµπλεκόµενων φορέων για
τη διατύπωση της καλύτερης δυνατής πρότασης προς όφελος
των µαθητών και µαθητριών και της εκπαίδευσης και την απο-
φυγή εκ των υστέρων διαµαρτυριών». Αυτό που κάνετε σήµερα
καταντά εµπαιγµός. Έχετε αγνοήσει πλήρως όλους τους εµπλε-
κόµενους και καλείτε τους µαθητές από το κέντρο της Θεσσαλο-
νίκης, το οποίο συστηµατικά υποβαθµίζεται, αγνοώντας τα
ιδιαίτερα οικονοµικά, κοινωνικά, ταξικά, πολιτισµικά χαρακτηρι-
στικά των µαθητών και των σχολείων αυτών, να κάνουν δύο χι-
λιόµετρα την ηµέρα, κάθε µέρα οι µαθητές του 30ου Γυµνασίου
µέσω της Μοναστηρίου και της Αγίων Πάντων. 

Έχετε περπατήσει εκεί, κυρία Υπουργέ; Αντί να στελεχώσετε
τα σχολεία µε εκπαιδευτικούς, µε κοινωνικούς λειτουργούς, µε
ψυχολόγους και να συνδράµετε το έργο των εκπαιδευτικών και
να φροντίσετε τις ανάγκες των µαθητών, εσείς τους οδηγείτε σε
µαθητική διαρροή. 

Πώς οι γονείς που δουλεύουν –υπάρχουν και κάποιοι άνθρωποι
σε αυτή τη χώρα που δουλεύουν και πρέπει να επιβιώσουν και
φροντίζουν να πάνε τα παιδιά τους συγκεκριµένη ώρα στο σχο-
λείο ή βάζουν τα µεγαλύτερα αδέρφια που πάνε στο λύκειο να
πάνε τα παιδιά- θα τα µετακινούν στην άλλη άκρη της πόλης µε
το Flyover, χωρίς µέσα µαζικής µεταφοράς; 

Για να κλείσω, το ίδιο απαράδεκτη είναι και η εκτίµηση που
έχετε για τη µεταφορά των µαθητών από τη Χριστοπούλου και
τη Συγγρού. 

Κοιτάξτε, κυρία Υπουργέ, έχετε ευθύνη. Σήµερα δήλωσε ότι
αναρµόδια να ασχοληθείτε. Εγώ για δεύτερη φορά από αυτό το
Βήµα θα σας καλέσω να έρθετε και να ακούσετε τους µαθητές,
τους εκπαιδευτικούς και την αυτοδιοίκηση. Διότι στην περιγραφή
σας αναφέρεται και η γνωµοδότηση από την τοπική αυτοδιοί-
κηση. Να σας ενηµερώσουµε πως υπάρχει νέα δηµοτική αρχή, η
οποία ρητά έχει δεσµευτεί πως αντιτίθεται σε αυτήν την πραξι-
κοπηµατική απόφαση της περιφέρειας εκπαίδευσης και να τη λά-
βετε υπ’ όψιν σας. Διότι δεν λέει αυτό η περιφέρεια εκπαίδευσης.
Λέει ότι θα αγνοήσει πλήρως αυτές τις αιτιάσεις της αυτοδιοίκη-
σης. Ταυτόχρονα απείλησε -υπάρχουν καταγγελίες γονέων- πως
εάν δεν προχωρήσει η συγχώνευση τότε, µε αλλαγή των γεωγρα-
φικών ορίων, θα φροντίσει να αποδυναµωθούν τα σχολεία. Πρό-
κειται για µία εµµονή -και στη λογική σας- για µείωση του εκπαι-
δευτικού κόστους εις βάρος της κοινωνίας της Θεσσαλονίκης και
ταυτόχρονα και µια τοπική εµµονή εις βάρος των συγκεκριµένων
σχολείων. 

Σας παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, να επισκεφθείτε τη Θεσσαλο-
νίκη και να ασχοληθείτε ως οφείλετε. Σας ευχαριστώ. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Νοτο-
πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Νοτοπούλου.

Κύριε Δελή, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Αναφερθήκατε, κυρία Υπουργέ, σε κάποια

κριτήρια που αν δεν ικανοποιηθούν µάλλον τότε δεν θα υποστη-
ρίξετε αυτές τις συγχωνεύσεις. Ξεχάσετε, όµως, να µας πείτε ότι
αυτά τα κριτήρια εσείς τα θέσατε. Μάλλον όχι εσείς προσωπικά,
ούτε καν η Κυβέρνησή σας, αλλά η πολιτική σταθερά που εφαρ-
µόζετε, µια πολιτική η οποία διαγράφθηκε από το τρίτο µνηµόνιο,
όπου µιλούσε εκεί πάρα πολύ χαρακτηριστικά για την αξιολό-
γηση και για τον εξορθολογισµό -αυτή ήταν η λέξη που χρησιµο-
ποιήθηκε στο τρίτο µνηµόνιο, το οποίο, αν δεν απατώµαι, το
ψήφιζε και ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ- των
τµηµάτων των σχολείων και όλων των σχολικών µονάδων. Όλοι
καταλαβαίνουµε τι θέλανε να πούνε. 

Με βάση τα κριτήρια αυτά που εσείς θέσατε, είναι τελικά και
οι προτάσεις που κάνει η Διεύθυνση ανατολικής Θεσσαλονίκης.
Αυτά τα κριτήρια επικαλείται και η Διεύθυνση ανατολικής Θεσ-
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σαλονίκης. Και εξ όσων κατάλαβα εγώ, το πιο σηµαντικό και για
εσάς είναι οργανικότητα, είναι ο αριθµός. Επαναλαµβάνω, όµως:
Μην µπερδεύετε τους αριθµούς µε τους ανθρώπους. Άλλο οι
αριθµοί, άλλο οι άνθρωποι, πολύ περισσότερο όταν αυτοί οι άν-
θρωποι είναι µαθητές, είναι παιδιά. 

Είπατε ότι είναι µια διαδικασία και δεν πρέπει να παρέµβετε.
Ξέρετε πάρα πολύ καλά, για να µην κρυβόµαστε πίσω από το δά-
χτυλό µας εδώ µέσα, ότι αυτή η διαδικασία, δηλαδή της πρότα-
σης της διεύθυνσης, του δήµου κ.λπ., δεν συνιστά τίποτε άλλο
παρά έναν πολύ έξυπνο επιµερισµό ευθυνών. 

Ωστόσο την τελική απόφαση τη λαµβάνετε εσείς και µπορείτε
από τώρα να δεσµευτείτε ότι µε βάση και όλα όσα λένε τα ίδια
τα σχολεία, οι εκπαιδευτικοί, οι γονείς, οι πάντες, ότι δεν θα προ-
χωρήσετε σε αυτές τις συγχωνεύσεις και θέλουµε να δεσµευτείτε
γι’ αυτό. Δεν σας καλούµε, δηλαδή, να παρέµβετε στη διαδικα-
σία. Σας καλούµε να δεσµευτείτε ότι δεν θα γίνουν αυτές οι συγ-
χωνεύσεις. Και σας καλούµε να το κάνετε αυτό, γιατί για να
µιλήσουµε και µε τη δική σας γλώσσα, τα τµήµατα που θα δηµι-
ουργηθούν θα είναι εικοσιπεντάρια, θα είναι εικοσιοκτάρια. Ξέ-
ρετε, κυρία Υπουργέ, για όποιον έχει πάει σε τάξη, ένας αριθµός
δεν λέει τίποτα. Μπορεί ένας αριθµός δέκα ή δώδεκα παιδιών σε
µια τάξη να είναι υπερβολικά µεγάλος, εάν αυτά τα παιδιά έχουν
µεγάλα µορφωτικά ελλείµµατα και χρειάζονται ιδιαίτερη παιδα-
γωγική προσοχή. Νοµίζω ότι το ξέρετε αυτό και µπορεί εύκολα
να το να το σκεφτεί κάποιος. 

Είναι έπειτα το ότι αυτοί οι µαθητές θα διανύουν µεγάλες απο-
στάσεις. Δεν είναι και τόσο εύκολο. Οι ελληνικές πόλεις δεν είναι
και τόσο φιλικές στον άνθρωπο για να τις διαβάσει κανείς και για
να περπατά. Και αυτό αφορά βέβαια και τη Θεσσαλονίκη. Στο κέ-
ντρο της Θεσσαλονίκης να πηγαίνεις ανέµελα το πρωί στο σχο-
λείο σου περπατώντας ενάµισι χιλιόµετρο! Πολύ περισσότερο αν
πρόκειται για τους µαθητές του 30ου Γυµνασίου που θα πηγαί-
νουν στο 12ου Γυµνάσιο περνώντας από κεντρικούς δρόµους µε-
γάλης κυκλοφορίας και ταχύτητας, όπως είναι εκεί µπροστά από
τον παλιό σιδηροδροµικό σταθµό. Σας λέω τώρα ένα παράδει-
γµα, αν ξέρετε από Θεσσαλονίκη, για να φέρετε την εικόνα. Είναι
επικίνδυνοι δρόµοι για να περάσεις απέναντι. Υπάρχει, λοιπόν,
και αυτό το στοιχείο. 

Αφήστε που είναι και το 12ο και το 30ο και εκεί πρόκειται ακρι-
βώς για πληθυσµούς οι οποίοι είναι ιδιαίτερα ευάλωτοι. Πρόκειται
στην ουσία για σχολεία πολυπολιτισµικά, που καταλαµβάνουν
έναν πολύ µεγάλο εκπαιδευτικό χώρο µαθητές παιδιά προσφύ-
γων και µεταναστών. Γι’ αυτό και σας είπα ότι ο αριθµός δεν λέει
σχεδόν τίποτα. 

Αυτά τα παιδιά δεν χρειάζονται να τα βάλουµε σε ακόµη µεγα-
λύτερα τµήµατα. Όλα αυτά τα παιδιά χρειάζονται επιπλέον στή-
ριξη και όχι να τα τσουβαλιάσουµε και να τα πετάξουµε και να
γεµίσουµε υπερπληθή τµήµατα. Συνεπώς οι δυσκολίες για αυτά
τα παιδιά θα µεγαλώσουν, γι’ αυτό και σας καλούµε από τώρα να
κάνετε µια γενναία πράξη λίγο πριν τις γιορτές και να δεσµευτείτε
από εδώ, από το Βήµα της Βουλής σε αυτούς τους ανθρώπους,
οι οποίοι µας παρακολουθούν µε αγωνία, ότι δεν θα προχωρή-
σετε σε αυτές τις συγχωνεύσεις για το καλό πριν απ’ όλα των
ίδιων των παιδιών.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δελή. 
Παρακαλώ πολύ, κυρία Υφυπουργέ, έχετε έξι λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-

σκευµάτων και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η δηµιουργία εντυπώσεων είναι ένα πάρα πολύ εύκολο τέχνα-

σµα, το οποίο µπορεί να γίνει σε διάφορους τόνους, ηπιότερους,
υψηλότερους, εντός Κοινοβουλίου, εκτός Κοινοβουλίου. Το θέµα
στο Υπουργείο το δικό µας ποιο είναι; Τα παιδιά, πρωτίστως τα
παιδιά, η εκπαίδευση και οι εκπαιδευτικοί. 

Συγχωνεύσεις. Είναι το τέλος του κόσµου; Είναι το απαραίτητο
κακό; Είναι πολλές φορές καλό; 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: …(Δεν ακούστηκε)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Γενικά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι,

παρακαλώ. 
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-

σκευµάτων και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πριν κάποιες εβδοµάδες ήµουν πάλι στο εθνικό Κοινοβούλιο

εδώ, απαντώντας σε ερώτηση κοινοβουλευτικού ελέγχου για
συγχώνευση σχολείου βορειότερα της Αθήνας, νοτιότερα της
Θεσσαλονίκης, που, ναι και έχω δουλέψει ως εκπαιδευτικός πο-
λύ, αλλά και έχω περπατήσει γενικότερα την Ελλάδα και συγκε-
κριµένα τη Θεσσαλονίκη δύο εβδοµάδες πριν, κύριε Βουλευτά.

Τρεις εβδοµάδες πριν λοιπόν, πάλι σε κοινοβουλευτικό έλεγχο
εντός του εθνικού Κοινοβουλίου, απαντούσα σε ερώτηση για
συγχώνευση σχολείου -ξαναλέω βορειότερα της Αθήνας, νοτιό-
τερα της Θεσσαλονίκης- όπου και εκεί η τοπική κοινωνία, ο σύλ-
λογος γονέων είχαν πάρα πολλές ενστάσεις, για ένα σχολείο το
οποίο εν τέλει δεν ξέρω κατά πόσο, ως είχε -ή µάλλον εγώ γνω-
ρίζω- εξυπηρετούσε τα συµφέροντα της παιδικής προστασίας. 

Τι γινόταν λοιπόν σε αυτό το σχολείο; Είχες ένα σχολείο σε
τρία χωριά. Η πρώτη και η δευτέρα ήταν σε ένα χωριό, η τρίτη, η
πέµπτη και η έκτη ήταν σε δεύτερο χωριό, και η τετάρτη δηµοτι-
κού ήταν µόνη της σε ένα τρίτο χωριό. Ερχόταν λοιπόν η τοπική
κοινωνία µε τους τοπικούς Βουλευτές να ρωτήσει: «Μα πώς γί-
νεται να καταργούµε το σχολείο το οποίο έχει µόνο την τετάρτη
δηµοτικού σε ένα χωριό;». Γιατί για το χωριό, για τα παιδιά, για
τους εκπαιδευτικούς είναι πολύ καλύτερο να κρατάµε ένα δηµο-
τικό σε τρία διαφορετικά χωριά. 

Πρακτικές σαν αυτές δεν είναι σωστές κατά κύριο λόγο για τα
παιδιά. Όταν ένα παιδί πηγαίνει σε ένα σχολείο για δύο χρόνια,
σε δεύτερο σχολείο τον τρίτο χρόνο, σε τρίτο σχολείο τον τέ-
ταρτο χρόνο και µετά ξαναγυρνά στο σχολείο που ήταν πριν…

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε, σας

παρακαλώ µην διακόπτετε. Δεν υπάρχει στη διαδικασία αυτό που
κάνετε. 

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού): Κυρία συνάδελφε, υπάρχει µια συ-
γκεκριµένη διαδικασία. Μας παρακολουθούν. Μάλλον µας παρα-
κολουθούσαν, δεν µας παρακολουθούν πλέον. Μπορείτε να συ-
γκρατηθείτε, νοµίζω. Μια εµπειρία σχετική την έχετε και γραπτώς
πολύ ωραία µπορούµε να συνεννοηθούµε, µε τη διαδικασία του
κοινοβουλευτικού ελέγχου. 

Οπότε αφού συζητήσαµε για το σχολείο το οποίο λειτουρ-
γούσε σε τρία διαφορετικά χωριά, ερχόµαστε τώρα να συζητή-
σουµε για ένα σχολείο και µάλιστα γυµνάσιο και λύκειο, το οποίο
δεν µπορεί να λειτουργήσει µε τόσα λίγα παιδιά, όπως µας ενη-
µερώνει η διεύθυνση εκπαίδευσης εκεί. 

Τι λέτε και οι δύο και καταλαβαίνω ότι συµφωνείτε σε αυτό;
Ότι έχουµε δύο ή τρία σχολεία στα οποία τα παιδιά θα χρειαστεί
να περπατούν ένα ή δύο χιλιόµετρα την ηµέρα και αυτό είναι
πάρα πολύ. Εδώ θα µου επιτρέψετε να διαφωνήσουµε. Δεν θα
κάνω επίκληση στον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας, ο οποίος λέει
ότι είναι καλό και σωστό να περπατούµε όλοι οκτώ χιλιόµετρα τη
µέρα. Αυτά µας λέει ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας. Μακάρι
να ήταν χαµηλότερο, να µπορούσαµε να τα κάνουµε και εµείς.
Δεν ξέρω αν πλέον το καταφέρνετε. Εγώ δυστυχώς δεν το κατα-
φέρνω πλέον. 

Όµως, όταν ζητούµε από παιδιά γυµνασίου και όχι δηµοτικού,
που µπορώ να καταλάβω ότι υπάρχει και ένα πρόβληµα ασφά-
λειας, να περπατούν ένα, ενάµισι χιλιόµετρο την ηµέρα για να
πάνε στο σχολείο τους, δεν είναι ένα πρόβληµα το οποίο η εκ-
παιδευτική κοινότητα και εγώ ως υπεύθυνη σε αυτό το Υπουρ-
γείο, αλλά και ως εκπαιδευτικός η ίδια, θεωρώ ότι είναι αποτρε-
πτικό, ότι είναι εξαιρετικά υψηλό. 

Τι θεωρώ όµως ότι είναι µεγάλο πρόβληµα; Θεωρώ ότι είναι
µεγάλο πρόβληµα να πηγαίνουν τα παιδιά σε σχολεία στα οποία
να µην µπορούν να κοινωνικοποιούνται αρκετά, σε σχολεία στα
οποία να µην µπορούν να αναπτύξουν όσες διαδικασίες και δρά-
σεις εξωστρέφειας µπορούν να αναπτύξουν σε ένα µεγαλύτερο
σχολείο, το οποίο έχει µια µεγαλύτερη κλίµακα όπου µπορούν να
το κάνουν αυτό, στα οποία θα έχουν περισσότερες ευκαιρίες, θα
έχουν περισσότερες συνεργασίες, περισσότερη ενεργητική πα-
ρουσία και ανάπτυξη φιλίας µε άλλα παιδιά. 
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Παράλληλα τι πιστεύω; Πιστεύω ότι είναι καλό για τους εκπαι-
δευτικούς µας. Είναι δύσκολο και είναι κάτι το οποίο µε διαφο-
ρετικούς τρόπους προσπαθούµε να µειώσουµε και να καταπολε-
µήσουµε. Δεν είναι σωστό για τους εκπαιδευτικούς συνεχώς να
τους βάζουµε να τρέχουν σε διαφορετικά σχολεία για να συµπλη-
ρώσουν το ωράριό τους. Με δράσεις σαν αυτές όπου σχολεία
υπολείπονται τους µαθητές τους, πάµε και κάνουµε συγχωνεύ-
σεις και αλλού όπου υπάρχουν ανάγκες. Φέτος, µπορούµε να
σας πούµε, σε επόµενη συζήτηση αν θέλετε, πόσα καινούργια
δηµοτικά, πόσα καινούργια νηπιαγωγεία ανοίξαµε σε όλη τη
χώρα. 

Οι διαδικασίες των συγχωνεύσεων υπήρχαν, υπάρχουν και θα
υπάρχουν. Και αυτό γιατί γίνεται; Γιατί είναι προς το συµφέρον
και των παιδιών και των εκπαιδευτικών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υφυπουργό. Βέβαια, άµα βρέχει ή χιονίζει είναι λίγο
πρόβληµα να περπατάνε. Άποψή µου, εντάξει.

Μια ανακοίνωση στο Σώµα.
Ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης ζητά άδεια απουσίας

στο εξωτερικό και συγκεκριµένα στο Ηνωµένο Βασίλειο για το
χρονικό διάστηµα από 21 έως 27 Δεκεµβρίου του 2023 για προ-
σωπικούς λόγους.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Θα συνεχίσουµε τώρα µε την τέταρτη µε αριθµό 461/1-12-2023

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλο-
νίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας» κ. Ιωάννη Δελή, προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Να δικαιούνται οι συµβασιούχοι
εκπαιδευτικοί αναρρωτική άδεια όπως οι µόνιµοι συνάδελφοί
τους».

Θα απαντήσει η Υφυπουργός κ. Δόµνα - Μαρία Μιχαηλίδου. 
Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο

λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Άλλη µια πονεµένη ιστορία. 
Θα πω τρεις ειδήσεις πολύ σύντοµα. Νηπιαγωγός εδώ λίγο πα-

ραπάνω, στου Ζωγράφου, την ώρα της εργασίας της, προσέχο-
ντας δηλαδή τα νήπια στην αυλή, πέφτει και σπάει το πόδι της
και χρειάζεται να χειρουργηθεί για να αντιµετωπιστεί το πρό-
βληµα. Φυσικά η άδεια που της χορηγείται είναι πολύ περισσό-
τερη από δεκαπέντε ηµέρες. Γυµναστής στο Μενίδι, πάλι εν ώρα
εργασίας, έχει και αυτός ένα ατύχηµα. Σπάει το πόδι του. 

Το ίδιο και µια δασκάλα ειδικής αγωγής -το τελευταίο διάστηµα
όλα αυτά τώρα, πρόσφατα- στον Λαγκαδά επάνω στη Θεσσαλο-
νίκη, την ώρα που κατέβαινε τις σκάλες και προσέχει ένα παιδί,
στην προσπάθειά της µάλλον να το κρατήσει για να µην πέσει,
πέφτει η ίδια και σπάει κι αυτή το πόδι της. Και βέβαια η αναρ-
ρωτική άδεια που της δίνεται όπως καταλαβαίνετε, για όποιον
σπάσει το πόδι του είναι πολύ περισσότερο από δεκαπέντε
µέρες. 

Αλίµονο όµως! Ό,τι κι αν λέει η ιατρική επιστήµη, το ελληνικό
δηµόσιο, η ελληνική πολιτεία έχει τους δικούς της νόµους. Από
την υπηρεσία τους ενηµερώνουν λοιπόν αυτούς τους τρεις εκ-
παιδευτικούς -οι οποίοι έχουν ένα κοινό χαρακτηριστικό, κύριε
Πρόεδρε, είναι αναπληρωτές, δεν είναι µόνιµοι- ότι η άδεια που
δικαιούνται είναι µονάχα δεκαπέντε µέρες και για τις υπόλοιπες
µέρες που δεν θα µπορούν -αντικειµενικά δεν θα µπορούν- οι άν-
θρωποι να πάνε στη δουλειά, ούτε θα πληρωθούν ούτε τα ένσηµά
τους θα τα πάρουν, τα ασφαλιστικά τους δικαιώµατα ούτε τα
µόριά τους γι’ αυτή την προϋπηρεσία. 

Πείτε µου τώρα, αυτός δεν είναι ένας αντεργατικός παραλογι-
σµός; Δηλαδή έρχεται το ελληνικό κράτος και παραβιάζει τους
νόµους της ιατρικής επιστήµης και τα πορίσµατα; Διότι περί
αυτού πρόκειται.

Η αγανάκτηση στους εκπαιδευτικούς και ιδιαίτερα στους ανα-
πληρωτές είναι πολύ µεγάλη, γιατί εν τέλει το 2023 οι ζωές των
ανθρώπων και οι ζωές των εργαζοµένων δεν µπορούν να µένουν

ξεκρέµαστες µε αυτό τον τρόπο. 
Το λιγότερο που έχετε να κάνετε, κυρία Υπουργέ, και αυτό σας

ζητάµε να κάνετε, είναι να αλλάξετε αυτή τη διάταξη και να δι-
καιούνται όλοι οι εργαζόµενοι στην εκπαίδευση -γι’ αυτούς γίνε-
ται η ερώτηση- τις ίδιες ηµέρες αναρρωτικής άδειας και αυτές
δεν µπορεί να είναι λιγότερες από αυτές που προτείνει ο γιατρός.
Τις άδειες τις αναρρωτικές δεν τις δίνει ο προϊστάµενος. Τις δίνει
ο γιατρός, από όσο γνωρίζω. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δελή.
Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία

σας.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-

σκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Γνωρίζετε πολύ καλά ότι το νοµικό πλαίσιο που προσδιορίζει

τα εργασιακά δικαιώµατα των µονίµων υπαλλήλων του δηµοσίου
δεν είναι το ίδιο µε αυτό των συµβασιούχων ορισµένου χρόνου.
Για το εάν πρέπει ή όχι να είναι το ίδιο, είναι µια συζήτηση που
επίσης γνωρίζετε ότι ξεπερνά τις αρµοδιότητες του Υπουργείου
Παιδείας, παρ’ όλο που το ερώτηµά σας αφορά στους συµβασι-
ούχους εκπαιδευτικούς.

Μου είναι, επίσης, δύσκολο να πιστέψω, κύριε Δελή, ότι οι δύο
εκπαιδευτικοί οι οποίοι τραυµατίστηκαν εν ώρα εργασίας δεν
γνώριζαν τα δικαιώµατά τους και ότι περίµεναν να ενηµερωθούν
από τη διεύθυνση πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης. Δεν γνώριζαν οι
εκπαιδευτικοί µας ότι στην περίπτωσή τους η αναρρωτική άδεια
µε πλήρεις αποδοχές είναι δεκαπέντε µέρες; Γνώριζαν ότι οι δε-
καπέντε µέρες µπορεί να γίνουν τριάντα, όπως στην περίπτωση
της εκπαιδευτικού που έσπασε το πόδι της, αν πάρει γνωµάτευση
ΚΕΠΑ; Δεν γνώριζαν ότι µετά την λήξη των δεκαπέντε ή των τριά-
ντα ηµερών αν έπαιρναν τη γνωµάτευση από τα ΚΕΠΑ, µπορούν
να παρατείνουν την αναρρωτική  τους άδεια αν προσκοµίσουν
σχετική ιατρική γνωµάτευση χωρίς τις αποδοχές; Φυσικά το γνω-
ρίζουν. Δεν νοµίζω ότι είναι κάτι το οποίο δεν γνωρίζουν και όπως
όλοι µας όταν µπαίνουµε σε µία θέση εργασίας, γνωρίζουµε τα
εργασιακά µας δικαιώµατα. Έτσι κι εγώ πληρώνοµαι από το δη-
µόσιο, αλλά δηµόσιος λειτουργός δεν είµαι. 

Τα αναφέρω αυτά για να πω ότι δεν ωφελεί η προσπάθεια να
δηµιουργήσουµε εντυπώσεις λέγοντας ότι οι αναπληρωτές αντι-
µετωπίζονται από την πολιτεία ως εργαζόµενοι δεύτερης κατη-
γορίας και ότι τιµωρούνται επειδή αρρώστησαν. Καλύτερα να
αποφύγουµε τέτοιους βερµπαλισµούς θα ήθελα να πω και να θέ-
σουµε το πρόβληµα στη σωστή του βάση, στην οποία βάση νο-
µίζω ότι εσείς και εµείς συµφωνούµε. Να πούµε δηλαδή ότι δεν
συνιστά κανονικότητα του εκπαιδευτικού συστήµατος οι αναπλη-
ρωτές εκπαιδευτικοί να καλύπτουν σήµερα το ένα τρίτο των λει-
τουργικών αναγκών του εκπαιδευτικού µας συστήµατος. 

Άλλωστε, ως Υφυπουργός Παιδείας έχω πει επανειληµµένα ότι
το γεγονός αυτό συνιστά στρέβλωση του θεσµού του αναπλη-
ρωτή, ο οποίος υπό άλλες συνθήκες συµβάλλει αποφασιστικά
στην εύρυθµη λειτουργία των σχολείων. Γι’ αυτό ο στόχος µας
είναι να αυξήσουµε σταδιακά, αλλά ουσιαστικά, τους µόνιµους
εκπαιδευτικούς στα σχολεία και οι αναπληρωτές να υπάρχουν,
αλλά να προσλαµβάνονται κατά κύριο λόγο για την κάλυψη έκτα-
κτων αναγκών. 

Δεν είναι ένας εύκολος στόχος. Έχουµε ξεκινήσει, έχουµε προ-
χωρήσει. Γνωρίζετε τους είκοσι οκτώ χιλιάδες πεντακόσιους µό-
νιµους διορισµούς που έχουν γίνει. Γνωρίζετε ότι το πρόβληµα
ξεκίνησε στα χρόνια της οικονοµικής κρίσης και γιγαντώθηκε
κατά τη διάρκειά της, ενώ πρόσφατα οι συµπεριληπτικές  πολιτι-
κές του Υπουργείου Παιδείας έχουν αυξήσει κατακόρυφα τις λει-
τουργικές ανάγκες του εκπαιδευτικού µας συστήµατος, καθότι
πλέον έχουµε τόσο πολλές ανάγκες που πρέπει και εξυπηρε-
τούµε, κυρίως για παράλληλη στήριξη. 

Μπορούµε, ωστόσο, σε ένα εύλογο βάθος χρόνου και αυξάνο-
ντας σταδιακά τον αριθµό των διορισµών να αποκαταστήσουµε
την αναλογία αναπληρωτών µονίµων υπέρ, βεβαίως, των µόνιµων
και δεσµευόµαστε σε αυτό.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
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την κυρία Υφυπουργό.
Κύριε Δελή, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατ’ αρχάς, κυρία Υπουργέ, θεωρώ ατυχή

την εκφορά του λόγου σας ότι αυτό το κάνουµε για να δηµιουρ-
γήσουµε εντυπώσεις. Δεν το συνηθίζουµε ξέρετε εµείς στο ΚΚΕ
αυτό. Άλλοι µπορεί. Εµείς πάντως όχι. Εµείς αυτό που κάνουµε
είναι να µεταφέρουµε τα δίκαια αιτήµατα των εργαζοµένων εδώ
µέσα στη Βουλή. Αυτό κάνουµε και τώρα. 

Νοµίζω ότι δεν υπάρχει λογικός άνθρωπος ο οποίος να µην κα-
τανοεί το δίκαιο αυτού του αιτήµατος, δηλαδή και οι αναπληρω-
τές και οι µόνιµοι να έχουν τα ίδια δικαιώµατα στην υγεία εν πάση
περιπτώσει. Τουλάχιστον στην υγεία! Εµείς λέµε «ναι» σε όλες
τις άδειες και παντού. Δεν υπάρχει καµµία συζήτηση, λοιπόν,
ανοικτή, η οποία είναι µια πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την
οποία την γνωρίζετε πάρα πολύ καλά -αυτή εµποδίζει- στην οποία
εσείς και όχι µόνο και άλλοι εδώ µέσα πίνετε νερό στο όνοµά της,
η οποία απαγορεύει ουσιαστικά να έχουν οι εργαζόµενοι τα ίδια
δικαιώµατα. Δηλαδή µε την πολιτική της διαιρεί τους εργαζόµε-
νους. Αυτό κάνει. 

Είπατε αν γνώριζαν ή δεν γνώριζαν. Δηλαδή, κυρία Υπουργέ,
αυτό είναι το πρόβληµα; Επειδή γνώριζε δηλαδή η συγκεκριµένη
νηπιαγωγός αυτό, ευθύνεται για το ότι έπεσε και έσπασε το πόδι
της; Προφανώς και όχι. Κι επειδή το γνώριζε, λοιπόν, τι πάει να
πει αυτό; Ή µήπως επειδή το γνώριζε, ότι αν πάθει κάποιο ατύ-
χηµα και σπάσει το πόδι της λίγο πριν κάνει τα χαρτιά της για να
εργαστεί, έπρεπε να το σκεφτεί αυτό και να µην επιλέξει την ερ-
γασία µε την ιδέα ότι µπορεί πιθανά να συµβεί ένα ατύχηµα και
να µην έχει ολόκληρη την αναρρωτική άδεια. Αυτή τη στιγµή σχο-
λιάζω το έωλο των επιχειρηµάτων σας. Δεν είναι επιχειρήµατα τα
οποία µπορεί να σταθούν. Για να µη σας πω ότι εξοργίζουν κιό-
λας τους εκπαιδευτικούς που µας ακούνε. 

Κοιτάξτε. Το ζήτηµα είναι ότι οι άνθρωποι αυτοί δεν έχουν τα
ίδια εργασιακά δικαιώµατα. Δεν έχουν τα ίδια δικαιώµατα στην
υγεία. Δεν έχουν εν τω µεταξύ ούτε τα ίδια δικαιώµατα, ξέρετε
έχουµε κάνει επανειληµµένα τη συζήτηση και µε Υπουργούς Παι-
δείας προηγούµενων κυβερνήσεων, συνολικά στο ζήτηµα των
αδειών. Είναι εργαζόµενοι β κατηγορίας. Τι να κάνουµε; Εµείς
φταίµε γι’ αυτό; Η δική σας η πολιτική τους αντιµετωπίζει έτσι. 

Και σε κάθε περίπτωση και των οµοσπονδιών τους και των σω-
µατείων τους κι εµάς «έχει µαλλιάσει η γλώσσα µας» να καταθέ-
τουµε εδώ προτάσεις και το αίτηµα το δικό τους, βέβαια, το
κεντρικό που είναι να εξισωθούν αυτά τα δικαιώµατα των συµβα-
σιούχων εκπαιδευτικών µε τα δικαιώµατα των µονίµων. Και µιλάµε
για εκπαιδευτικούς, κυρία Υπουργέ -υπάρχουν εδώ και µαθητές
που µας ακούνε-, οι οποίοι έχουν φάει τα νιάτα τους να γυρίζουν
από άκρη σε άκρη σε όλη την Ελλάδα για να δουλέψουν στα σχο-
λεία και στην εκπαίδευση. 

Συνεπώς, επαναλαµβάνω, θα σας καλέσουµε ιδιαίτερα ως
προς αυτό το ζήτηµα. Το ζήτηµα δηλαδή, της εξίσωσης των
αναρρωτικών αδειών. Νοµίζω ότι είναι το πιο λογικό, το πιο δίκαιο
αίτηµα. Θα πρέπει αυτό να το κοιτάξετε και να δεσµευτείτε ότι
θα το αλλάξετε. Δηλαδή, αν ένας άνθρωπος που χτυπάει, που
σπάει το πόδι του και είναι µόνιµος έχει και δικαιούται περισσό-
τερες ηµέρες αναρρωτικής άδειας από κάποιον που δεν είναι µό-
νιµος; Έχει, δηλαδή, άλλες ανάγκες στην υγεία; το δικαίωµα στην
υγεία είναι διαφορετικό ανάλογα µε την εργασιακή σχέση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Δελή. 

Κυρία Υφυπουργέ, επιτρέψτε µου ένα λεπτό να κάνω µία ανα-
κοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα δύο µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Νέας Κίου Αργολίδας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ πολύ, κυρία Υφυπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη
δευτερολογία σας. 

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητά παιδιά, κύριοι εκπαιδευτικοί, είναι µεγάλη τιµή για
εµάς που είστε σήµερα µαζί µας. Σας ευχαριστούµε πολύ. Ελπί-
ζουµε να βρείτε την ηµέρα, τουλάχιστον, ενδιαφέρουσα. 

Κύριε Βουλευτά, ξεκινήσατε λέγοντας ότι επικαλούµαι πως το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, µέσω της δικής σας παρουσίας,
δηµιουργεί εντυπώσεις. Ε, δε γίνεται να µου λέτε ότι δεν δηµι-
ουργείτε εντυπώσεις, όταν επικαλείστε ότι εγώ είπα στο Κοινο-
βούλιο ότι η εκπαιδευτικός µας έπεσε έτσι ώστε να πάρει άδεια.
Δηλαδή, είναι τροµερή στρέβλωση όλων όσα είπα πριν ότι η εκ-
παιδευτικός έπεσε για τον λόγο αυτό.

Εγώ γιατί ενηµερώνω την Εθνική Αντιπροσωπεία ότι η εκπαι-
δευτικός ήταν ενηµερωµένη; Γιατί στην ερώτησή σας επικαλείστε
ότι ενηµερώθηκε από τον διευθυντή της διεύθυνσης της. Γι’
αυτόν, ακριβώς, τον λόγο το λέω µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο.
Επειδή µου λέτε ότι ενηµερώθηκε από τη διεύθυνσή της. Όχι.
Όλοι µας γνωρίζουµε τα εργασιακά µας δικαιώµατα. Το αν τα ερ-
γασιακά δικαιώµατα κάποιου αναπληρωτή και κάποιου µόνιµου
είναι διαφορετικά, είναι ζήτηµα το οποίο επί το πλείστον αφορά
στο Υπουργείο Εσωτερικών, αλλά, βεβαίως, µε ενδιαφέρον το
συζητάµε και εµείς εδώ. Ο λόγος, όµως, στον οποίο αναφέρθηκα
σε αυτό είναι, ακριβώς, επειδή αναφερθήκατε σ’ αυτό στην ερώ-
τησή σας, λέγοντας ότι δεν τα γνώριζε και ενηµερώθηκε από τη
διεύθυνσή της. 

Τώρα, όπως σας εξήγησα και πριν, οι εργασιακές σχέσεις συµ-
βασιούχων και µονίµων µε τον εργοδότη τους, στην περίπτωσή
µας το Υπουργείο Παιδείας, διαφέρουν. Άλλα λέει ο αστικός κώ-
δικας που αφορά στους συµβασιούχους και άλλα ο υπαλληλικός
κώδικας που αφορά στους µόνιµους. Δεν πρόκειται για διάκριση.
Είναι µια διαφορά που θεωρείται εύλογη και άρα θεµιτή από όλον
τον νοµικό κόσµο. Οι συµβασιούχοι δικαιούνται αναρρωτική
άδεια µε αποδοχές µέχρι τριάντα ηµέρες για κάθε εργασιακό
έτος. Το δικαίωµα αυτό αποκτούν δέκα ηµέρες µόλις µετά από
την έναρξη της εργασίας. Αυτό το γνωρίζετε. 

Για τους µόνιµους, όµως, το δικαίωµα σε αναρρωτικές άδειες
µε αποδοχές έχει διαβαθµίσεις ανάλογα µε την προϋπηρεσία
τους. Έτσι, τους πρώτους έξι µήνες δικαιούνται µόνο κι εκείνοι
βραχυχρόνιες άδειες, το πολύ µέχρι οκτώ ηµέρες. Ενώ για να
λάβει αναρρωτική άδεια ενός µηνός, θα πρέπει να έχουν συµπλη-
ρώσει τουλάχιστον έναν χρόνο υπηρεσίας. 

Το πρόβληµα είναι στην παρουσία και στη λειτουργία πολλών
περισσότερων αναπληρωτών σε οργανικές θέσεις. Αυτή είναι η
µεγάλη προβληµατική την οποία έχουµε, την οποία θα επιλύ-
σουµε και στην οποία νοµίζω ότι είµαστε µαζί.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε, πολύ

την κυρία Υφυπουργό. 
Θα συνεχίσουµε µε την µε αριθµό 467/4-12-2023 δέκατη όγδοη

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας»
κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης, µε θέµα: «Να µη γίνει καµµία απόλυση στις
δοµές του Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας Περιφέρειας Κρήτης
(ΚΚΠ ΠΚ)».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία
σας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, πολύ κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, την ώρα που είναι σοβαρή η υποστελέχωση
στις οκτώ δοµές του Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας Περιφέρειας
Κρήτης, επίκειται η απόλυση δεκάδων εργαζοµένων. Συγκεκρι-
µένα στις 31 Δεκεµβρίου του 2023 λήγει η σύµβαση τριάντα οκτώ
εργαζοµένων µε το πρόγραµµα COVID. Επίσης, τµηµατικά από
τις αρχές του έτους 2024 λήγει η σύµβαση τριάντα εργαζοµένων
µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου και στις 31-3-2024 λήγει η σύµ-
βαση δεκαέξι εργαζοµένων από την προκήρυξη 7Κ. Συνολικά, δη-
λαδή, ογδόντα τέσσερις εργαζόµενοι που καλύπτουν τα τραγικά
κενά που υπάρχουν σε µόνιµο προσωπικό, πάγιες και διαρκείς
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ανάγκες του Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας Περιφέρειας Κρήτης,
επίκειται να απολυθούν. 

Ειδικότερα, πρόκειται για προσωπικό που έχει αποκτήσει πο-
λύτιµη πείρα αποτελώντας στήριγµα για τους περιθαλπόµενους.
Μιλάµε για βαριά ανάπηρους, χρόνια πάσχοντες, παιδιά χωρίς
οικογένεια, µαζί µε τους υπόλοιπους συναδέλφους τους. Το να
βρεθούν στον δρόµο της ανεργίας, εκτός από το πρόβληµα επι-
βίωσης που θα δηµιουργήσει στους ίδιους και στις οικογένειές
τους, θα οξύνει το διαχρονικό πρόβληµα της υποστελέχωσης του
παραρτήµατος από µόνιµο επιστηµονικό προσωπικό. Μιλάµε για
γιατρούς, κοινωνικούς λειτουργούς, ψυχολόγους, διοικητικούς,
οικονοµικούς, καθώς και προσωπικό διαφόρων ειδικοτήτων όπως
νοσηλευτές, µάγειρες, οδηγούς, επιµελητές παιδιών, βοηθητικό
προσωπικό, τεχνίτες, εργάτες και ούτω καθεξής. Ταυτόχρονα θα
οδηγήσει σε ακόµα µεγαλύτερη εντατικοποίηση της δουλειάς
του προσωπικού που θα αποµείνει. 

Οι επικείµενες αυτές απολύσεις, κατά τη γνώµη µας, είναι
άλλος ένας κρίκος στην αλυσίδα των αντιλαϊκών µέτρων σε βά-
ρος εργαζοµένων και περιθαλπόµενων όπως και όσες απολύσεις
έχουν ήδη συντελεστεί. Η Κυβέρνηση η δική σας όπως και οι προ-
ηγούµενες βέβαια, γενίκευσαν τις εργασιακές σχέσεις-«λάστιχο»
για να τσακίσουν το δικαίωµα στη σταθερή δουλειά και για να
δροµολογούν την ιδιωτικοποίηση υπηρεσιών για τα κέρδη των
εργολάβων.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα γι’ αυτή την πολιτική επιλογή είναι
ότι η γενική διεύθυνση του Υπουργείου για να δώσει έγκριση
στον προϋπολογισµό του Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας για το
2023, ακύρωσε την πρόσληψη σαράντα τεσσάρων επικουρικών
υπαλλήλων και δώδεκα συνεργατών επιστηµονικών ειδικοτήτων
µε σύµβαση µίσθωσης έργου, ώστε να εξοικονοµηθούν 430.000
ευρώ από τον προϋπολογισµό. Στη συνέχεια, εφόσον οι ανάγκες
του Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας ήταν έκδηλες, προχώρησε
στη σύναψη συµβάσεων µε ιδιωτικές εταιρείες για εργολαβικούς
εργαζόµενους.

Το αποτέλεσµα ήταν αναµενόµενο. Ήταν η συνολική αµοιβή
των εταιρειών εργολάβων να ξεπεράσει κατά πολύ τα ποσά που
απαιτούνταν για την πρόσληψη του προσωπικού. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Ποια µέτρα προτίθεται να
πάρει η Κυβέρνηση για να µη γίνει καµµία απόλυση των σηµερι-
νών εργαζοµένων, να µονιµοποιηθούν οι εργαζόµενοι µε ελαστι-
κές εργασιακές σχέσεις και να γίνουν προσλήψεις µε κατεπεί-
γουσες διαδικασίες µόνιµου προσωπικού όλων των ειδικοτήτων,
που να αντιστοιχούν στις σύγχρονες ανάγκες για τη στελέχωση
και των οκτώ δοµών του Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας Περιφέ-
ρειας Κρήτης;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Συντυχάκη.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για την πρωτολογία του. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Καλά Χριστούγεννα και καλές γιορτές.

Κύριε συνάδελφε, έχω έρθει να απαντήσω στην ερώτησή σας.
Ξεκινώντας σας λέω ότι δεν έχω αρµοδιότητα. Τα Κέντρα Κοινω-
νικής Πρόνοιας έχουν όλα µεταφερθεί στο Υπουργείο Οικογέ-
νειας και Κοινωνικής Συνοχής. Θα σας παρακαλούσα όταν θέλετε
να ξανακάνετε για το Κέντρο Κοινωνικής Πρόνοιας Περιφέρειας
Κρήτης –µου είχατε ξανακάνει αν θυµάµαι πριν από λίγο καιρό-
σχετικές ερωτήσεις, να απευθύνονται στην κ. Σοφία Ζαχαράκη,
την αρµόδια Υπουργό. 

Εγώ παρά ταύτα και γιατί χαίροµαι να σας συναντώ και γιατί
δεν θα ήθελα να σας κακοκαρδίσω, ζήτησα από την υπηρεσία και
έχω φέρει τις απαντήσεις. Αλλά ξεκαθαρίζω ότι η Υπουργός που
έχει την κατά τον νόµο αρµοδιότητα να πάρει αποφάσεις για το
Κέντρο Κοινωνικής Πρόνοιας είναι η κ. Σοφία Ζαχαράκη και όχι
ο Άδωνις Γεωργιάδης στον οποίο και απευθύνετε την ερώτηση. 

Τώρα µπαίνω κατευθείαν στο συγκεκριµένο που µε ρωτάτε. Ο
αναλυτικός προϋπολογισµός του Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας
Περιφέρειας Κρήτης οικονοµικού έτους 2023 υποβλήθηκε από
το διοικητικό συµβούλιο του φορέα προς έγκριση εκπρόθεσµα.
Συνεπώς, σύµφωνα µε την παράγραφο 5 του άρθρου 63 του

ν.4270/2014, µετά το πέρας του πρώτου τριµήνου όλες οι δαπά-
νες -πλην των πληρωµών συντάξεων, αποδοχών προσωπικού και
απόδοση των επ’ αυτών κρατήσεων- δεν θεωρούνται νόµιµες. Ο
εν λόγω προϋπολογισµός δεν ήταν δυνατό να εγκριθεί καθώς
πέρα από το ότι ήταν εκπρόθεσµος, παρουσίαζε και έλλειµµα
ύψους 2,4 εκατοµµυρίων ευρώ για την κάλυψη του οποίου δεν
επαρκούσαν τα ταµειακά διαθέσιµα. 

Στη συνέχεια δόθηκαν οδηγίες από την υπηρεσία του Υπουρ-
γείου Οικογένειας και Κοινωνικής Πολιτικής για την επανυποβολή
του µε περιορισµό του ελλείµµατος κατά τουλάχιστον 1 εκατοµ-
µύριο ευρώ. Για να γίνει αυτός ο περιορισµός του ελλείµµατος
προτάθηκε, µεταξύ άλλων, να µην υπολογιστεί η επιχορήγηση
ύψους 429,5 χιλιάδων ευρώ ως έξοδα για την κάλυψη µισθοδο-
σίας νέου επικουρικού προσωπικού σαράντα τεσσάρων και δώ-
δεκα ατόµων καθώς δεν υφίστανται διαθέσιµες πιστώσεις, να
µειωθούν τα έξοδα από τους περίπου πεντακόσιες χιλιάδες που
αφορούν στη µισθοδοσία των τριάντα δύο ατόµων της ΣΟΧ1
εφόσον δεν έχουν ήδη διοριστεί µέχρι να προκύψουν διαθέσιµες
πιστώσεις. Τρίτον, να αφαιρεθούν τα έσοδα από δωρεές κατά το
ύψος που αφορούν στα έσοδα που έχουν πραγµατοποιηθεί σε
προηγούµενα οικονοµικά έτη. 

Το Κέντρο Κοινωνικής Πρόνοιας Περιφέρειας Κρήτης υπέβαλε
εκ νέου τον προϋπολογισµό του, στον οποίο δεν συµπεριλαµβά-
νονται οι πιστώσεις για την πρόσληψη νέου επικουρικού προσω-
πικού, συµπεριλαµβάνετε η µισθοδοσία των τριάντα δύο ατόµων
της ΣΟΧ λόγω του διορισµού της πλειοψηφίας των υπαλλήλων
τον Απρίλιο 2023 και περιλαµβάνονται έσοδα από δωρεές, τα
οποία µειώθηκαν από την υπηρεσία µας συνολικά κατά 328.500
ευρώ, λόγω επιφυλάξεων επί της νοµιµότητάς τους.

Κατόπιν των ανωτέρω και µετά από συµφωνία µε τη Γενική
Γραµµατεία Κοινωνικής Αλληλεγγύης για αύξηση της επιχορήγη-
σης του Κοινωνικού Κέντρου Πρόνοιας Περιφέρειας Κρήτης κατά
1,5 εκατοµµύριο ευρώ προκειµένου να καλυφθεί µέρος του ελ-
λείµµατος του φορέα, ο προϋπολογισµός που προωθείται προς
έγκριση µε έλλειµµα ύψους 502.756 ευρώ καλύπτεται από ταµει-
ακά διαθέσιµα του φορέα. 

Τέλος, το Κοινωνικό Κέντρο Πρόνοιας Κρήτης βαρύνει επίσης
τον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων κατά 3.068.000 ευρώ για την κάλυψη της µι-
σθοδοσίας των µόνιµων υπαλλήλων. 

Άρα αυτό που πρακτικά έγινε είναι ότι τελικά εγκρίθηκε ο νέος
προϋπολογισµός µε τις παρατηρήσεις που είχε κάνει το αρµόδιο
Υπουργείο κατά τον τρόπο που µόλις τώρα σας ανέφερα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γεωργιάδη.
Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης για τρία λεπτά, για τη δευτερο-

λογία του.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, το αν δεν είναι

στη δική σας ευθύνη αλλά στην κ. Ζαχαράκη, προφανώς δεν ευ-
θυνόµαστε εµείς, διότι κάθε λίγο και λιγάκι αλλάζετε τις αρµο-
διότητες. Δεν µπορούµε να σας παρακολουθήσουµε κιόλας.
Αλλά είχατε όλο τον χρόνο να µας ενηµερώσετε έγκαιρα, έτσι
ώστε να αλλάζαµε και να απευθυνόµαστε στην κ. Ζαχαράκη. 

Θα πω ότι ο νόµος είναι το δίκιο του εργάτη και οι ανάγκες των
περιθαλπόµενων. Για εσάς νόµος είναι η δηµοσιονοµική πειθαρ-
χία, είναι τα νούµερα, είναι οι αριθµοί, αλλά όχι οι ανθρώπινες
ανάγκες. Και αυτό αποδεικνύεται στην προκειµένη περίπτωση.
Δηλαδή, µας αναλύσατε τώρα πώς πρέπει οι προϋπολογισµοί να
υλοποιούνται µέχρι και την τελευταία δεκάρα αλλά, βέβαια και
σε βάρος των αναγκών των περιθαλπόµενων και των ίδιων των
εργαζοµένων. 

Το Κέντρο Κοινωνικής Πρόνοιας είχε καταθέσει έγκαιρα ένα
σχετικό αίτηµα πλήρωσης των κενών, γιατί ξέρει ότι το Κέντρο
Κοινωνικής Πρόνοιας ποιες είναι οι ανάγκες και είχε συµπεριλά-
βει τις ανάλογες αµοιβές στον προϋπολογισµό του 2023. Και η
Γενική Διεύθυνση του Υπουργείου -αυτό που σας είπα δηλαδή
στην πρωτολογία- ουσιαστικά ακύρωσε αυτές τις προσλήψεις
των επικουρικών υπαλλήλων, δώδεκα συνεργατών επιστηµονικών
ειδικοτήτων για να εξοικονοµηθούν οι πόροι από τον προϋπολο-
γισµό. 
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Η επαρκής στελέχωση των δοµών του Κέντρου Κοινωνικής
Πρόνοιας και φυσικά, µε το πιο συµφέρον για τα οικονοµικά του
Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας εάν οι προσλήψεις γινόταν από το
ίδιο το Υπουργείο από το ίδιο το κράτος, αντί από τον ιδιώτη ερ-
γολάβο, θα εξοικονόµησε κοντά στις 670.000 ευρώ. 

Η αιτία, λοιπόν, της διαρκώς διογκούµενης και χρόνιας υπο-
χρηµατοδότησης, που είναι επιλογή συνολικά των κυβερνήσεων
τα τελευταία χρόνια, τα τελευταία µνηµονιακά χρόνια, τα χρόνια
της καπιταλιστικής οικονοµικής κρίσης, είναι που οδήγησαν και
οδηγούν στη συγχώνευση των δοµών, στη δραµατική µείωση του
µόνιµου προσωπικού, αφήνοντας χώρο στους ιδιώτες. Βρίσκεται
και στο γεγονός ότι οι εργαζόµενοι, τα άτοµα µε αναπηρία, οι
χρόνια πάσχοντες και τα ζητήµατα προστασίας του παιδιού αντι-
µετωπίζονται ως κόστος. 

Δηλαδή, θέλω να πω ότι η Κυβέρνηση γνωρίζει πολύ καλά ότι
µε την πολιτική που ακολουθεί, µε τις επιλογές που κάνει, συνει-
δητά δηµιουργεί το έδαφος για να αναπτυχθεί η επιχειρηµατική
δραστηριότητα στην πρόνοια µε την άνθιση, φυσικά, των ιδιωτι-
κών κέντρων και των µη κυβερνητικών οργανώσεων, που πατάνε,
ακριβώς, στις ανάγκες των οικογενειών να στηρίξουν τους δικούς
τους ανθρώπους και φυσικά, τους αφαιµάζουν οικονοµικά, ειδικά
στις σηµερινές δύσκολες συνθήκες που αντιµετωπίζει ο λαός µας
και κυρίως, οι ευπαθείς οµάδες, τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες και
ούτω καθ’ εξής. 

Γι’ αυτό είπα και στην πρωτολογία ότι οι ευθύνες σάς βαραί-
νουν, σάς βαραίνουν ως Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, βα-
ραίνουν τις κυβερνήσεις του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ που εκτός των
άλλων καταψήφισαν την πρόταση του KKE όταν είχε γίνει συζή-
τηση για την αλλαγή του Συντάγµατος και για τροποποίηση του
άρθρου 103, που απαγόρευε τη µετατροπή των συµβάσεων ορι-
σµένου χρόνου σε αορίστου και µονιµοποιεί τις απολύσεις των
συµβασιούχων. Μόνο το Κοµµουνιστικό Κόµµα έχει αναδείξει
αυτή την πλευρά. 

Επιµένουµε σε αυτό και επιµένοντας προς αυτή την κατεύ-
θυνση καλούµε τους εργαζόµενους και φυσικά, τους περιθαλπό-
µενους, τους γονείς σε έναν αγώνα έτσι ώστε να µην γίνει καµµία
απόλυση και να επαναπροσληφθούν όλοι οι απολυµένοι του Κέ-
ντρου Κοινωνικής Πρόνοιας, να µονιµοποιηθούν οι εργαζόµενοι
µε ελαστικές εργασιακές σχέσεις, µε κατεπείγουσες διαδικασίες
να στελεχωθούν και οι οκτώ κοινωνικές δοµές της Περιφέρειας
Κρήτης και φυσικά, να αυξηθούν άµεσα οι κρατικοί πόροι για την
πλήρη κάλυψη των αναγκών αυτών των οκτώ δοµών, που είναι
πάρα πολύ µεγάλες και σε υποδοµές για τις λαϊκές ανάγκες και
ούτω καθ’ εξής. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, επι-

τρέψτε µου να κάνω µία ανακοίνωση στο Σώµα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής πενήντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Γυµνάσιο Τρίπολης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτε-
ρολογία σας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, εισαγωγικά µια πα-
ρατήρηση, ότι όλη η πρόνοια έχει µεταφερθεί στο νέο Υπουργείο.
Είναι γνωστό από την ορκωµοσία της νέας Κυβέρνησης. Έχουν
παρέλθει έξι µήνες. Θεωρώ ότι είναι επαρκές διάστηµα για να
έχει γίνει αυτό αντιληπτό. Δεν έχει ξαναλλάξει. Στη νέα Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη όπου βλέπετε «πρόνοια» είναι
όλο στην κ. Ζαχαράκη. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Μικρό το κακό. Πάµε παρα-
κάτω.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης):Το λέω για τα Πρακτικά.

Πάω τώρα στο προκείµενο, που µε ενδιαφέρει περισσότερο,

γιατί ξέρετε εγώ µε το ΚΚΕ έχω µεγάλη σχέση πάθους. Είπατε
ότι εµάς µας ενδιαφέρουν οι αριθµοί και όχι οι άνθρωποι και οι
ανθρώπινες ανάγκες. Πράγµατι, είναι ένα γνωστό τσιτάτο της
Αριστεράς ότι εκεί που ευηµερούν οι αριθµοί δυστυχούν οι άν-
θρωποι. Ισχυρίζοµαι ότι είναι άλλη µία ελαφριά θεώρηση των
πραγµάτων, για να µην πω κάποια άλλη λέξη. Διότι είναι αδύνα-
τον να ευηµερούν οι άνθρωποι, αν δεν ευηµερούν οι αριθµοί. Οι
αριθµοί στην οικονοµία απηχούν στις πραγµατικές ζωές των πρα-
γµατικών ανθρώπων. Όταν η ανεργία πάει στο 9,6% από το 18%
δεν είναι ένας αριθµός, είναι τετρακόσιες είκοσι χιλιάδες άνθρω-
ποι που δεν είχαν δουλειά και βρήκαν. Λέω ένα παράδειγµα αριθ-
µών.

Στην προκειµένη περίπτωση τώρα, όπως ξέρετε ισχύει ένας
νόµος από το 2014 που λέει ότι κανένας φορέας εποπτευόµενος
από το δηµόσιο δεν µπορεί να καταθέτει ελλειµµατικό προϋπο-
λογισµό, εάν δεν εξηγεί από πού θα βρει αυτά τα λεφτά.

Πράγµατι, σας είπα ότι το συγκεκριµένο κέντρο κατέθεσε προ-
ϋπολογισµό εκπρόθεσµα και σφόδρα ελλειµµατικό, σε χρονιά
που έχει αυξηθεί η επιχορήγηση στον φορέα αυτόν. Μάλιστα, για
το 2024 αυξάνεται έτι περαιτέρω η επιχορήγηση στον φορέα
αυτόν. Άρα, η Κυβέρνηση και ενδιαφέρεται για τις ανάγκες και
προσπαθεί να τις θεραπεύσει.

Ένα λεπτό, όµως. Εσείς ειδικά του ΚΚΕ δεν µπορεί να αδιαφο-
ρείτε για την οικονοµική ευρωστία του κράτους. Και θα σας πω
γιατί δεν µπορείτε. Γιατί εσείς βιώσατε το 1990 το πώς η αυτο-
κρατορία της Σοβιετικής Ενώσεως κατέρρευσε σαν τραπουλό-
χαρτο. Ξέρετε γιατί κατέρρευσε; Γιατί χρεοκόπησε, δεν είχε
φράγκο! Και όταν η Σοβιετική Ένωση µε το µεγαλύτερο πυρηνικό
οπλοστάσιο της γης, το µεγαλύτερο στρατό της γης και τη µε-
γαλύτερη γεωγραφική έκταση της γης έµεινε χωρίς λεφτά, χαι-
ρέτησε το µάταιο τούτο κόσµο! Για να επιβεβαιωθεί κάτι που έχει
πει στην πόλη αυτή στους αρχαίους χρόνους ο µεγάλος ρήτωρ
Δηµοσθένης: «δε� δ� χρηµάτων, � �νδρες �θηνα�οι, κα� �νευ τούτων
ο�δ�ν �στι γενέσθαι τ�ν δεόντων». Προσέξτε: «τ�ν δεόντων».

Δεχόµαστε, λοιπόν, απολύτως ότι οι άνθρωποι έχουν ανάγκες.
Δεχόµαστε απόλυτα πως τα κέντρα πρόνοιας πρέπει να υποστη-
ριχθούν. Δεχόµαστε απόλυτα ότι όλα αυτά είναι απολύτως δέο-
ντα. Αλλά προσέξτε, να µην καταρρεύσουµε και εµείς, όπως η
Σοβιετική Ένωση. Γιατί εµείς είχαµε την ευτυχία και τη χαρά να
είµαστε µέλη της Ευρωπαϊκής Ενώσεως και όταν χρεοκοπήσαµε,
ήρθαν και µας έσωσαν οι Ευρωπαίοι. Η Σοβιετική Ένωση, που
ήταν µόνη της, χαιρέτησε. Και ο τελευταίος της Πρόεδρος έκανε
διαφήµιση στην «Pizza Hut» για πίτσες. Αυτό είναι ιστορικό γεγο-
νός.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Από την Πόλη έρχοµαι και στην
κορφή κανέλλα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ, µη διακόπτετε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Ο τελευταίος γενικός γραµµατέας της
Ενώσεως Σοβιετικών Σοσιαλιστικών Δηµοκρατιών, ο αείµνηστος
Μιχαήλ Γκορµπατζόφ, µετά από την κατάρρευση της Σοβιετικής
Ενώσεως, για να βγάλει τα προς το ζην, διαφήµιζε την «Pizza
Hut». Τα ξέρετε αυτά. Να µη σας τα ξαναπώ, τα γνωρίζετε. Δικός
σας ήταν, κοµµουνιστής ήταν. Έτσι; γενικός γραµµατείας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος της Σοβιετικής Ενώσεως. Άρα, λοιπόν,
ξαναλέω: Το να έρχεστε εσείς στη Βουλή, που έχετε αυτή την
εµπειρία, και να λέτε σε µια Κυβέρνηση «δεν µας ενδιαφέρει αν
θα φαλιρίσει το κράτος» δεν µε βρίσκει σύµφωνο. 

Για να το κλείσουµε, το αρµόδιο Υπουργείο είναι πάνω από το
Κέντρο Κοινωνικής Πρόνοιας Περιφέρειας Κρήτης. Ο προϋπολο-
γισµός, ο διορθωµένος και αναθεωρηµένος, έγινε δεκτός. Περισ-
σότερες πληροφορίες γι’ αυτό στην αρµόδια Υπουργό, κ. Σοφία
Ζαχαράκη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 455/29-11-2023 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ.
Παύλου Χρηστίδη, προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη,
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µε θέµα: «Εκτός πλαισίου κοινωνικής πρόνοιας άστεγοι συνάν-
θρωποί µας λόγω της γραφειοκρατίας στη διαδικασία έκδοσης
ταυτοτήτων και βεβαιώσεων αστεγίας».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, πλησιάζουν τα Χριστούγεννα και νοµίζω ότι

ακόµα περισσότερο από τον υπόλοιπο χρόνο αναδεικνύεται ένα
σοβαρότατο ζήτηµα, το οποίο έχουµε θέσει κι σε εσάς και σε δύο
ακόµα Υπουργεία, αλλά δεν έχει ακόµα επιλυθεί ούτε προκύπτει
κάποια ειδική ενηµέρωση για µια πρωτοβουλία εκ µέρους σας.

Άστεγοι συνάνθρωποί µας συνεχίζουν να αντιµετωπίζουν κα-
θηµερινά το πρόβληµα της έκδοσης πιστοποιητικού αστεγίας,
ενώ παράλληλα παλεύουν να επιβιώσουν µε την αλληλεγγύη σε
συνθήκες διαβίωσης δρόµου, που είναι εξαιρετικά δύσκολες συν-
θήκες. Πιο συγκεκριµένα, το πιστοποιητικό αστεγίας είναι δηµό-
σιο έγγραφο, το οποίο εκδίδεται από τον εκάστοτε δήµο, ο
οποίος φιλοξενεί στα γεωγραφικά του όρια άτοµα σε ορατή
αστεγία και αποδεικνύει την κατάσταση διαβίωσης του ατόµου.
Το εν λόγω έγγραφο είναι απαραίτητο, πέρα από την πιστοποί-
ηση της κατάστασης ενός ατόµου, κυρίως για την έκδοση άλλων
νοµιµοποιητικών εγγράφων. Χωρίς την ύπαρξη εγγράφου ταυτο-
ποίησης -ταυτότητας ή διαβατηρίου- η σχετική βεβαίωση δεν
υπάρχει τρόπος να εκδοθεί. Και γνωρίζετε πολύ καλά ότι οι άν-
θρωποι αυτοί πολλές φορές χάνουν την ταυτότητά τους, καθώς
πέφτουν πολύ συχνά θύµατα κλοπής ή τα έγγραφά τους φθείρο-
νται λόγω δυσµενών συνθηκών δρόµου, καιρικών συνθηκών κ.α..
Προκειµένου δε να εκδώσει κάποιος ταυτότητα, απαιτείται, µε-
ταξύ άλλων, η καταβολή παράβολου και κάποια δήλωση κατοι-
κίας ή χώρου διαµονής µε τα σχετικά δικαιολογητικά, όπως
µισθωτήριο, λογαριασµοί ΔΕΚΟ (λογαριασµοί, ηλεκτροδότησης,
τηλεφωνίας κ.α.), βεβαιώσεις φιλοξενίας κ.λπ.. Είναι προφανές
πως ένας άνθρωπος σε ορατή αστεγία αδυνατεί να πληρώσει το
κόστος του παράβολου και, φυσικά, να προσκοµίσει και κάποιο
από τα ανωτέρω έγγραφα. Συνεπώς, δεν µπορεί να εκδώσει ταυ-
τότητα κι αυτό σηµαίνει πως δεν µπορεί να εκδώσει και βεβαίωση
αστεγίας. 

Συµπερασµατικά, η προϋπόθεση απόδειξης τόπου διαµονής ή
βεβαίωσης αστεγίας στα Αστυνοµικά Τµήµατα, στερεί το δι-
καίωµα έκδοσης ταυτότητας, η προϋπόθεση εγγράφου ταυτο-
ποίησης ή ταυτότητας στους δήµους, στερεί το δικαίωµα έκδο-
σης βεβαίωσης αστεγίας και όλα τα ανωτέρω οδηγούν εν τέλει
στην αδυναµία έκδοσης κωδικών TAXIS, αριθµού κινητής τηλε-
φωνίας, υποβολής αίτησης για οποιοδήποτε επίδοµα, σύνταξη
και πολλά επιπλέον. 

Επειδή πρόκειται, προφανώς, για έναν φαύλο κύκλο γραφει-
οκρατίας που οδηγεί σε αδιέξοδα, αποµόνωση και στέρηση του
δικαιώµατος ένταξης κι επειδή είναι απαραίτητη η επίλυση του
ζητήµατος αυτού, σας ρωτάµε: Πρώτον, προτίθεστε να προβείτε
άµεσα στις αναγκαίες ρυθµίσεις για τη διόρθωση και απλού-
στευση των διαδικασιών έκδοσης ταυτότητας και βεβαιώσεων
αστεγίας µε σκοπό την άρση κάθε εµποδίου πρόσβασης σε απα-
ραίτητες για τη διαβίωση των αστέγων υπηρεσίες, αλλά και στο
πλαίσιο κοινωνικής πρόνοιας που η πολιτεία µας έχει δηµιουργή-
σει; Και δεύτερον, προτίθεστε να απαλλάξετε τα άτοµα σε συν-
θήκες διαβίωσης δρόµου από την υποχρέωση να καταβάλλουν
παράβολο για την έκδοση ταυτότητας, το οποίο αποτελεί γι’ αυ-
τούς, όπως όλοι καταλαβαίνουµε, ένα σηµαντικό ποσό;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον κ.

Χρηστίδη.
Παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τρία λεπτά για την πρω-

τολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου, όµως, πριν απαντήσω στην ερώτηση του κυ-

ρίου συναδέλφου, να εκφράσω τις ειλικρινείς µου ευχές, για να
έχει ένα αίσιο τέλος η κατάσταση της υγείας του άτυχου αστυ-
νοµικού, ο οποίος πριν από λίγες ηµέρες έπεσε θύµα µιας άναν-
δρης δολοφονικής επίθεσης από χούλιγκαν κατά την ώρα που
έκανε το καθήκον του. Μιλάµε για ένα νέο άνθρωπο τριάντα ενός
ετών ο οποίος δεν έκανε τίποτα παραπάνω από το να πάει στην

υπηρεσία του και να κάνει το καθήκον του και ξαφνικά βρίσκεται
να παλεύει στην εντατική µονάδα του Κρατικού Νοσοκοµείου στη
Νίκαια. 

Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι κάπου λίγο τα έχετε µπερδέψει.
Σε ό,τι έχει να κάνει, κατ’ αρχάς, µε τη βεβαίωση ασθενείας, η
Ελληνική Αστυνοµία δεν έχει απολύτως καµµία σχέση. Όπως
αναφέρατε και εσείς κατά τη διάρκεια της πρωτολογίας σας, η
βεβαίωση αστεγίας παρέχεται από τους οικείους δήµους. 

Αν κάποιος άνθρωπος δεν έχει το δελτίο της αστυνοµικής του
ταυτότητας, κύριε συνάδελφε, το έχει απολέσει, υποχρεούται ο
δήµος να πάει µαζί µε τον συγκεκριµένο πολίτη ο οποίος είναι
άστεγος, στο οικείο αστυνοµικό τµήµα, να δηλώσει την απώλεια
της ταυτότητας του. Θα είναι µάρτυρας ο δηµοτικός υπάλληλος.
Αυτό γίνεται µέχρι σήµερα, είναι µάρτυρας ο δηµοτικός υπάλλη-
λος. Έτσι, µε αυτόν τον τρόπο και ταυτότητα βγάζει, γιατί ανα-
λαµβάνει τα έξοδα ο δήµος, αλλά και φυσικά παίρνει το απα-
ραίτητο πιστοποιητικό αστεγίας, το οποίο χρειάζεται. Οπότε δεν
υπάρχει κάποιο ιδιαίτερο πρόβληµα αυτή τη στιγµή.

Σας ξαναλέω ότι για τη βεβαίωση αστεγίας δεν εµπλέκεται κα-
θόλου η Ελληνική Αστυνοµία, αλλά σε περίπτωση που έχει χάσει
την ταυτότητα του ο συγκεκριµένος άστεγος αυτό το πρόβληµα
λύνεται άµεσα από την αρµόδια υπηρεσία του δήµου, η οποία
είναι υποχρεωµένη να πάει µαζί µε τον συγκεκριµένο πολίτη στο
οικείο αστυνοµικό τµήµα, να καταθέσει ο πολίτης την απώλεια
της ταυτότητάς του και να αναλάβει ο δήµος όλες τις διαδικα-
σίες. 

Ενδεικτικά, θα σας πω και το άλλο, κύριε συνάδελφε, ότι και
κατά το παρελθόν -γιατί τώρα υπάρχει το παράβολο των 10
ευρώ, όπως είπατε- αν κάποιος είχε απολέσει την αστυνοµική του
ταυτότητα, για να βγάλει καινούργια αστυνοµική ταυτότητα,
έπρεπε να πληρώσει παράβολο 9,5 ευρώ. 

Καταλαβαίνετε ότι το ίδιο πρόβληµα υπήρχε και κατά το πα-
ρελθόν µε τους άστεγους, όλα αυτά τα χρόνια τα οποία µας
έχουν περάσει –πρόβληµα εντός ή εκτός εισαγωγικών, όπως θέ-
λετε βάλτε το-, η ίδια ακριβώς διαδικασία συνεχίζει να υπάρχει
και σήµερα, οπότε δεν υπάρχει από πλευράς της Ελληνικής
Αστυνοµίας κάποια διαδικασία για να απλοποιηθεί. Αναλαµβάνει
ο δήµος, πηγαίνουν στο οικείο Αστυνοµικό Τµήµα παρουσία του
συγκεκριµένου πολίτη και διεκπεραιώνεται η όλη διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό. 

Πολύ σωστά ξεκινήσατε µε το θέµα του άτυχου αστυνοµικού.
Προφανώς έχει τη συµπαράσταση όλων µας και ελπίζουµε ό,τι
καλύτερο τόσο γι’ αυτόν όσο και για τους οικείους του. 

Κύριε Χρηστίδη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αφού ενώσω κι εγώ τη

φωνή µου µαζί µε τη δική σας -και νοµίζω όλων των Ελλήνων πο-
λιτών- για ταχεία ανάρρωση στον άτυχο αστυνοµικό, ο οποίος εν
ώρα υπηρεσίας δέχτηκε αυτή την άνανδρη επίθεση, είµαι εδώ για
να πω ότι δεν έκανα την επίκαιρη ερώτηση προς το αρµόδιο
Υπουργείο για να µπω σε µια κλασικού τύπου αντιπαράθεση ούτε
είµαι εδώ για να µπω σε µια διαδικασία η οποία έχει ως στόχο να
αναδείξει ευθύνες της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας τις
οποίες, ενδεχοµένως, να µην είχαν αναλάβει παλαιότερες κυβερ-
νήσεις, ακόµα και κυβερνήσεις πριν από πάνω από µια δεκαετία
του δικού µου κόµµατος.

Λέω ότι είτε πάτε στο λιµάνι του Πειραιά είτε περπατήσετε στο
κέντρο της Αθήνας είτε πάτε σε οποιαδήποτε γωνιά της πατρίδας
µας, υπάρχουν άστεγοι άνθρωποι οι οποίοι δεν µπορούν να βγά-
λουν δελτίο ταυτότητας και αυτό το οποίο περιγράφετε είναι κάτι
το οποίο είναι παντελώς ανεφάρµοστο. Δεν εφαρµόζεται αυτό το
πράγµα το οποίο λέτε και το ότι δεν εφαρµόζεται είναι ένα ζή-
τηµα. 

Εδώ σήµερα εγώ δεν βρίσκοµαι για να αποκοµίσω µικροκοµ-
µατικά οφέλη. Δεν µε ενδιαφέρει να κάνω κάτι τέτοιο µε τη συ-
γκεκριµένη επίκαιρη ερώτηση. Είµαι εδώ διότι βγαίνοντας έξω µε
οργανώσεις και συναντώντας τους ανθρώπους αυτούς, βλέπο-
ντας τις συνθήκες στις οποίες ζουν και αυτά τα οποία αντιµετω-
πίζουν, καταλαβαίνω την ανάγκη ενός ανθρώπου ο όποιος θέλει
να πάει στην τράπεζα να πάρει το επίδοµα και δεν µπορεί να το
πάρει. Βλέπω την ανάγκη ενός ανθρώπου ο όποιος θέλει να µπει
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σε ένα µέσο µαζικής µεταφοράς και δεν µπορεί να βγάλει ένα
προσωποποιηµένο εισιτήριο. Βλέπω την ανάγκη ενός ανθρώπου
ο όποιος θέλει να πάει σε ένα νοσοκοµείο και δεν µπορεί να πάει
στο νοσοκοµείο αυτό γιατί δεν υπάρχει πιστοποίηση τού ποιος
είναι, την ανάγκη ενός ανθρώπου ο οποίος θέλει να βγάλει σύ-
νταξη και δεν έχει τα δηµόσια έγγραφα για να βγάλει σύνταξη. 

Αυτές και πολλές ακόµα τέτοιες περιπτώσεις υπάρχουν εκεί
έξω, κύριε Υπουργέ και θέλω να σας πω ότι είµαι εδώ σήµερα –
επαναλαµβάνω- όχι για να µπω σε µια αντιπαράθεση µαζί σας,
αλλά για να σας ζητήσω να ξαναδείτε αυτά τα οποία µου είπατε
στην πρώτη σας παρέµβαση. Αν κάποια από τα στοιχεία αυτά, τα
οποία σας µεταφέρω και για τα οποία έχω και πραγµατικά στοι-
χεία και δεδοµένα θέλετε να σας τα φέρω για να πάρετε πρωτο-
βουλίες οι οποίες εξυπηρετούν αυτή την κατηγορία των συµπο-
λιτών µας, οι οποίοι έχουν κάθε δικαίωµα να ζήσουν µε όρους
αξιοπρέπειας και να κάνουµε ό,τι µπορούµε εµείς για να πάψουν
να είναι άστεγοι, αλλά αυτή τη στιγµή είναι σε αυτές τις συνθήκες
της ορατής και πολλοί ακόµα της αόρατης αστεγίας, είµαι στη
διάθεσή σας.

Εποµένως, θα ήθελα στη δεύτερη τοποθέτησή σας, αντιλαµ-
βανόµενος πλήρως ότι δεν είναι αποκλειστικά δική σας αρµοδιό-
τητα, αλλά είστε Υφυπουργός µιας Κυβέρνησης η οποία αυτή τη
στιγµή έχει τις τύχες της χώρας στα χέρια της και τις τύχες όλων
των πολιτών στα χέρια σας, να πείτε ότι θα κάνετε αυτό το οποίο
χρειάζεται για να βοηθήσουµε τους ανθρώπους αυτούς, τους
οποίους και εσείς και εγώ και οποιοσδήποτε σε αυτήν εδώ την
Αίθουσα και έξω από την Αίθουσα µπορεί να τους συναντήσει κά-
νοντας µια βόλτα ένα απόγευµα, ένα βράδυ στις γωνιές της Ατ-
τικής, της Θεσσαλονίκης και πολλών ακόµα µεγάλων πόλεων της
πατρίδας µας. 

Έχουµε χρέος να ανοίξουµε την αγκαλιά µας στους ανθρώ-
πους αυτούς και να πάρουµε πολιτικές αποφάσεις οι οποίες τους
βοηθούν να κάνουν τη ζωή τους όχι καλύτερη, γιατί δεν µπο-
ρούµε να κάνουµε τη ζωή τους καλύτερη µ’ αυτόν τον τρόπο,
αλλά λίγο πιο εύκολη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Χρηστίδη.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Κύριε συνάδελφε, προφανώς και όλοι θέλουµε να
κάνουµε τη ζωή του συνόλου των πολιτών αυτής της χώρας
ακόµα καλύτερη και προφανώς οφείλει και πρέπει και καταβάλει
κάθε δυνατή προσπάθεια αυτή η Κυβέρνηση για να δηµιουργήσει
ένα όσο το δυνατόν πιο ισχυρό πλέγµα προστασίας στους ακόµα
πιο αδύναµους, τους ακόµα πιο ευάλωτους. 

Πάµε, όµως, στην ερώτησή σας. Η δευτερολογία σας είναι
άλλη ερώτηση από τα ερωτήµατα τα οποία µας έχετε καταθέσει.
Θέλω να ξεκαθαρίσω κάτι. Στη δευτερολογία σας µας είπατε αν
µπορούµε γι’ αυτούς οι οποίοι έχουν βεβαίωση ή γι’ αυτούς οι
οποίοι δύναται να πάρουν βεβαίωση αστεγίας, αν θα µπορούν να
πληρώνουν µηδενικό παράβολο. Αυτή είναι η ερώτησή σας, να
µπορούν να βγάλουν δωρεάν ταυτότητα. Είναι άλλο πράγµα η
ερώτηση την οποία µας έχετε καταθέσει, άλλο πράγµα αυτό το
οποίο λέτε στη δευτερολογία σας. 

Για το αν εφαρµόζεται ή όχι η διαδικασία, η οποία προφανώς
και δεν οδηγεί σε ταλαιπωρία ούτε είναι γραφειοκρατική, εφαρ-
µόζεται. Εφαρµοζόταν. Η ίδια διαδικασία είναι, η οποία συνεχίζει
και εφαρµόζεται και σήµερα. Και τι λέµε; Ότι για να πάρει κά-
ποιος µια βεβαίωση αστεγίας, αν δεν έχει µαζί του την αστυνο-
µική του ταυτότητα, αν την έχει χάσει, σας ξαναλέω ότι αν την
είχε χάσει κατά το παρελθόν, έπρεπε να πληρώσει παράβολο 9,5
ευρώ. Σήµερα πληρώνει παράβολο για να εκδώσει νέα ταυτότητα
10 ευρώ, χωρίς όµως να έχει το βάρος της φωτογραφίας, γιατί
µπορεί να τη βγάλει δωρεάν στα αστυνοµικά τµήµατα, ενώ δεν
υπήρχε αυτό κατά το παρελθόν. 

Τι σας λέµε; Ότι η αρµόδια υπηρεσία του δήµου, η οποία χο-
ρηγεί τη βεβαίωση αστεγίας, µαζί µε τον συγκεκριµένο πολίτη
µπορεί να πάει στο Αστυνοµικό Τµήµα της περιοχής, να δηλώσει
την απορία και αυτοµάτως να γίνουν όλα, χωρίς να επιβαρυνθεί
καθόλου ο πολίτης, επιβαρυνόµενος ο δήµος. Την κοινωνική διά-

σταση γύρω από τη διαδικασία έκδοσης νέων ταυτοτήτων νοµίζω
ότι την έχει επιδείξει η Κυβέρνηση, δίνοντας 50% έκπτωση τόσο
για τους πολύτεκνους όσο και για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες. 

Εν πάση περιπτώσει, κύριε συνάδελφε, αυτό το οποίο θα
ήθελα να ξεκαθαρίσω είναι ότι δεν υπάρχει κάποιος πολίτης ο
οποίος να θέλει να βγάλει ταυτότητα -µιλάµε για τους άπορους
και τους άστεγους- και να µην µπορεί επειδή του λείπουν τα 10
ευρώ. Δεν το υποτιµώ. Είναι ένα µεγάλο ποσό, αλλά όποιος δεν
έχει τη δυνατότητα αυτή και πληροί τους συγκεκριµένους όρους
τους οποίους µου λέτε, σας λέω ότι µπορεί να πάει στον δήµο
και ο δήµος αµέσως να επιληφθεί και να έχει καινούργια ταυτό-
τητα ο άνθρωπος αυτός. 

Παρ’ όλα αυτά, κύριε συνάδελφε, εγώ αυτό το οποίο θα σας
πω είναι ότι µε τις αρµόδιες υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνο-
µίας, βλέποντας τα δηµοσιονοµικά δεδοµένα και τα κόστη τα
οποία υπάρχουν, έχουµε µπει σε µια συζήτηση για να δούµε και
για κάποιες άλλες εξαιρέσεις, για µειώσεις σε ό,τι έχει να κάνει
µε το συγκεκριµένο παράβολο ή και για εξαιρέσεις γύρω από τη
δυνατότητα καταβολής του συγκεκριµένου παράβολου από κά-
ποιες πληθυσµιακές οµάδες. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Τελευταία θα συζητηθεί η δέκατη έβδοµη µε αριθµό 476/4-12-

2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β1’ Βο-
ρείου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αθηνάς Λινού προς τον Υπουργό Προ-
στασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Άµεση ανάγκη ίδρυσης ψυχιατρι-
κού τµήµατος γυναικών κρατουµένων στο Σωφρονιστικό
Κατάστηµα Γυναικών Ελαιώνα Θηβών».

Στην επίκαιρη ερώτηση της κυρίας συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υφυπουργός κ. Κατσαφάδος.

Κυρία Λινού, έχετε τον λόγο.
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι ένα θέµα ο συνδυασµός κοινωνικής και

ιατρικής ανάγκης, θα έλεγα, ήδη από το 2022 µε τον ν.4985 διορ-
θώθηκε -ή υπήρξε προσθήκη σε προηγούµενο νόµο του 1999-,
µε την απόφαση να ιδρυθεί ένα ψυχιατρικό νοσοκοµείο στον
Ελαιώνα που να καλύπτει όλες τις γυναίκες κρατούµενες της Ελ-
λάδας. 

Απ’ ό,τι φαίνεται από διεθνείς µελέτες και από προτάσεις του
Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας, περίπου το 50% των κρατουµέ-
νων χρήζει υποστήριξης ψυχιατρικής. Στη συγκεκριµένη µονάδα
υπάρχουν περίπου τετρακόσιες κρατούµενες. Αυτόµατα θα
έλεγε κάποιος ότι µόνο για τον Ελαιώνα της Θήβας θα χρει-
άζονταν κάποιου είδους υποστήριξη µέχρι και σοβαρή ψυχια-
τρική θεραπεία διακόσιες κρατούµενες, µε πολύ περισσότερες
να προστίθενται από άλλες περιοχές. 

Παρ’ ότι υπάρχει απόφαση να δηµιουργηθεί ψυχιατρική κλινική
στον Ελαιώνα που να καλύπτει όλες τις γυναίκες κρατούµενες -
για τους άντρες κρατούµενους υπάρχει ψυχιατρική κλινική, αλλά
όχι ότι τους καλύπτει πλήρως κι αυτή- δεν έχει προχωρήσει, δεν
έχει δηµιουργηθεί η ΚΥΑ από τα αρµόδια Υπουργεία –και κυρίως
µε δική σας πρωτοβουλία, φαντάζοµαι- για να συσταθεί ούτε
τµήµα ψυχιατρικό ούτε πολύ περισσότερο κλινική ψυχιατρική για
τις γυναίκες. 

Θα ήθελα να σας ρωτήσω πού βρίσκεται αυτή η κατάσταση,
πώς καλύπτεται η ψυχιατρική κάλυψη των γυναικών µέχρι σή-
µερα και τι πρόκειται να συµβεί, µε τι χρονοδιάγραµµα, για τη δη-
µιουργία της συγκεκριµένης κλινικής η οποία ειρήσθω εν παρόδω
έχει χώρο. Στον Ελαιώνα υπάρχουν χώροι για να στεγαστεί αυτή
η κλινική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Λινού. Είναι πράγµατι πολύ σοβαρό θέµα.

Παρακαλώ πολύ, κύριε Υφυπουργέ, τρία λεπτά για την πρωτο-
λογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ευχαριστώ πολύ. 

Προφανώς και είναι πολύ σοβαρό θέµα γιατί τα ζητήµατα ψυ-
χικής υγείας του συνόλου της ελληνικής κοινωνίας είναι ζητήµατα
και θέµατα πάρα πολύ σοβαρά πάνω από τα οποία πρέπει το κρά-
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τος και η πολιτεία µε ανάλογες δοµές να σκύψει, να µπορέσουµε
να δώσουµε λύσεις και να θεραπεύσουµε προβλήµατα. Και γι’
αυτόν τον λόγο, κυρία συνάδελφε, όπως πολύ σωστά είπατε, µε
το νόµο 4985/2022 ήρθαµε να προνοήσουµε και να διορθώσουµε
ένα διαχρονικό λάθος το οποίο υπήρχε στο σωφρονιστικό σύ-
στηµα. Κι αυτό το λάθος είχε να κάνει στο ότι ενώ, όπως πολύ
σωστά είπατε, υπάρχει η Ψυχιατρική Κλινική του Κορυδαλλού για
να καλύπτει τους άντρες φυλακισµένους, άντρες κρατούµενους,
δεν υπάρχει µια αντίστοιχη ψυχιατρική κλινική για τις γυναίκες.
Στο καθεστώς και στο πλαίσιο ισονοµίας το οποίο πρέπει να
υπάρχει και κάτω από διαβούλευση και σε συζήτηση και µε τη
CPT, µε ευρωπαϊκούς θεσµούς, η Κυβέρνηση ανέλαβε την πρω-
τοβουλία για να γίνει η συγκεκριµένη ψυχιατρική κλινική αλλά και
για την δηµιουργία ενός νοσοκοµειακού τµήµατος ως ειδικό κέ-
ντρο υγείας για τις γυναίκες κρατούµενες στη συγκεκριµένη πε-
ριοχή, στη Θήβα. 

Αυτή τη στιγµή, κυρία συνάδελφε, αυτό το οποίο µπορώ να
σας πω σχετικά µε τον χώρο που υπάρχει, όπως πολύ σωστά εί-
πατε, έχουν γίνει οι απαιτούµενες µελέτες, έχουν συλλεχθεί όλα
τα απαραίτητα στοιχεία τα οποία χρειάζονται γύρω από την υλι-
κοτεχνική υποδοµή την οποία πρέπει να έχουν οι δύο αυτές
δοµές υγείας. Είµαστε σε συνεννόηση µε το Υπουργείο Υγείας
υπάρχει συγκεκριµένη αλληλογραφία µεταξύ της γενικής γραµ-
µατείας αντεγκληµατικής πολιτικής και της γραµµατείας του
Υπουργείου Υγείας. 

Οφείλω να σας πω ότι η µικρή καθυστέρηση η οποία υπάρχει
έγκειται στο γεγονός ότι κάτω από τις συζητήσεις τις οποίες εί-
χαµε µε το Υπουργείο Υγείας η όλη διαχείριση όλων των ψυχια-
τρικών θεµάτων, τα οποία έχουν να κάνουν µε το σωφρονιστικό
σύστηµα της χώρας, θα ενταχθούν στην επικείµενη ολοκλήρωση
µιας ρύθµισης ολιστικής γύρω από τα θέµατα ψυχικής υγείας,
την οποία θα καταθέσει σε πάρα πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα
το Υπουργείο Υγείας. 

Μπορώ να σας πω δύο πράγµατα. Πρώτον ότι έχουν γίνει οι
απαιτούµενες διεργασίες σε ό,τι έχει να κάνει µε το να γνωρί-
ζουµε τι χρειάζεται από πλευράς υλικοτεχνικής υποδοµής. Το
δεύτερο είναι ότι έχουν γίνει οι απαιτούµενες συζητήσεις µε το
Υπουργείο Υγείας. Χρειάζεται προσωπικό για να λειτουργήσουν.
Και το γνωρίζετε και εσείς, ίσως καλύτερα από εµένα, ότι το µε-
γάλο πρόβληµα αυτή τη στιγµή στη χώρα είναι το προσωπικό.
Δεν υπάρχει προσωπικό για να µπορέσει να δώσει τις υπηρεσίες
του σε πάρα πολλές ιατρικές δοµές της χώρας. Ένα τέτοιο πρό-
βληµα αντιµετωπίζουµε και εµείς. Γι’ αυτό, λοιπόν, έχει ενταχθεί
σε ένα ολιστικό σχέδιο γύρω από την ψυχική υγεία το οποίο θα
φέρει το Υπουργείο Υγείας και έτσι µετά θα είµαστε έτοιµοι για
να ξεκινήσουν τη λειτουργία τους και αυτές οι δύο δοµές, σε ό,τι
έχει να κάνει µε τη Θήβα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κατσαφάδο. 

Κυρία Λινού, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Χαίροµαι ιδιαίτερα, κύριε Υπουργέ, που του-

λάχιστον θα επιλυθεί το θέµα. Θέλω να θυµίσω ότι η χώρα µας
τον Νοέµβριο και Δεκέµβριο του 2021 βρέθηκε υπό τον έλεγχο
του Συµβουλίου της Ευρώπης στο οποίο αναφερθήκατε και αντί-
στοιχη απάντηση του Συνηγόρου του Πολίτη. Μαζί µε όλα αυτά
υπήρξε η διεργασία για την ίδρυση της κλινικής. Βέβαια, όσο
περνά ο καιρός, πρέπει να θυµίσω ότι δεν είναι µόνο θέµα ισότη-
τας µεταξύ ανδρών και γυναικών φυλακισµένων ή µη, αλλά είναι
και θέµα ισότητας που απαιτεί ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας
ώστε όλοι οι κρατούµενοι να χαίρουν των ίδιων ακριβώς παρο-
χών, σε επίπεδο υγείας, µε τους µη κρατούµενους. 

Εκείνο που µε ανησυχεί ιδιαίτερα, είναι ότι στη συγκεκριµένη
φυλακή που είχα την ευκαιρία να επισκεφθώ δεν υπάρχουν καν
ιδιώτες γιατροί και όλη η προκήρυξη που υπάρχει αφορά στην
πιθανή πρόσληψη δύο ιδιωτών γιατρών που θα ξοδεύουν τρεις
επισκέψεις τον µήνα για να αντιµετωπίσουν τετρακόσιες γυναί-
κες. Υπάρχουν µελέτες διεθνώς ότι νοσεί ψυχολογικά ή ψυχια-
τρικά το 50%, µερικές µε σοβαρά νοσήµατα. Φαίνεται ότι η
κράτηση αυξάνει τον κίνδυνο διπολικής νόσου και κατάθλιψης
και αν το 50% αυτών των γυναικών πάσχει από κάτι τέτοιο µόνο
για συνταγογράφηση δεν επαρκούν δύο γιατροί που θα ξοδέ-

ψουν δύο-τρεις ώρες τη φορά, δηλαδή έξι ώρες τον µήνα. Απλώς
θα παίρνουν τα βιβλιάριά τους και θα επαναλαµβάνουν το ίδιο
φάρµακο. Η σύσταση είναι για πολλών ειδών θεραπεία και όχι
µόνο φαρµακευτική. 

Εποµένως, θα ήθελα να παρακαλέσω να επισπευσθεί άµεσα
και η αντιµετώπιση αυτών που νοσούν αυτή τη στιγµή και που
ζούνε µέσα στη φυλακή. Οι συνθήκες της φυλακής επιδεινώνουν
ίσως το πρόβληµά τους. Είναι απλό να σκεφτούµε ότι θεωρούµε
ότι επιδείνωσε την ψυχική κατάσταση όλων των οικογενειών και
κυρίως, των παιδιών µας ο «εγκλεισµός» του COVID. Φανταστείτε
τι σηµαίνει για κάποιον που βρίσκεται σε µια συνθήκη φυλακής
και δεν έχει έναν άνθρωπο να µιλήσει. Θα ήθελα προσωπικά να
παρακαλέσω να δοθεί µια άµεση λύση σε αυτό το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Λινού. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Κυρία συνάδελφε, δεν είναι ζήτηµα ισότητας. Νο-
µίζω ότι σε αυτό συµφωνούµε. Είναι υποχρέωση του κράτους,
όπως σας είπα και στην αρχική µου τοποθέτηση, απέναντι σε
όλους τους πολίτες, ανεξαρτήτως φύλου, ανεξαρτήτως ηλικίας,
ανεξαρτήτως ιδιότητας, ανεξαρτήτως εθνότητας, να προσφέ-
ρουµε τις απαραίτητες ιατρικές βοήθειες σε ό,τι έχει να κάνει και
µε την ψυχική υγεία του κάθε πολίτη. Και γι’ αυτόν τον λόγο,
όπως σας είπαν µε τον συγκεκριµένο νόµο του 2022, διαγνώσαµε
την ανάγκη και την υποχρέωση για να γίνει µια τέτοια ψυχιατρική
δοµή. 

Ερχόµαστε στο σήµερα. Αναφέρθηκα στην πρωτολογία µου
γύρω από την έλλειψη την οποίαν έχουµε σε ιατρικό και νοση-
λευτικό προσωπικό. Εσείς, λόγω της θητείας σας µέσα στο ια-
τρικό σύστηµα της χώρας, το γνωρίζετε πολύ καλύτερα από
εµένα. Αδυνατούµε να βρούµε. Υπάρχουν προκηρύξεις και σε ό,τι
έχει να κάνει και µε την γραµµατεία αντεγκληµατικής πολιτικής
για να στελεχωθούν και να καλυφθούν θέσεις στον Κορυδαλλό
και αλλού. Δεν υπάρχει κανένα ενδιαφέρον, δεν υπάρχει ούτε
ένας ο οποίος να κάνει τα χαρτιά του για να προσληφθεί. 

ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Για 500 ευρώ, κύριε Υπουργέ; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Αυτό είναι µια άλλη συζήτηση. Μην µπούµε σε αυτή
τη συζήτηση, κυρία συνάδελφε, γιατί βλέπετε ότι εκτρέπεται.
Εγώ σας λέω ότι προκηρύσσουµε συνεχώς θέσεις. Αυτές οι θέ-
σεις δεν καλύπτονται. Κάνουµε µια προσπάθεια για την επανα-
λειτουργία της τηλεϊατρικής στο συγκεκριµένο σωφρονιστικό
κατάστηµα το οποίο θα δώσει µία µερική λύση. 

Αναζητούµε και άλλους ιδιώτες γιατρούς για να παρέχουν και
αυτοί τη βοήθειά τους και δεν βρίσκουµε. Ούτε ιδιώτες γιατρούς
δεν βρίσκουµε, οι οποίοι να είναι µε µπλοκάκι, µε παροχή υπηρε-
σιών και να συνδράµουν. Το γνωρίζετε το θέµα.

Εγώ αυτό το οποίο µπορώ να σας πω είναι, γιατί είναι κάτι το
οποίο µας απασχολεί και µας απασχολεί ιδιαίτερα, ότι έχουµε
κάνει όλες τις προβλεπόµενες ενέργειες και πλέον έχουµε όλη
την εικόνα γύρω και από το χωροταξικό κοµµάτι -το πού θα γί-
νουν αυτές οι δύο ιατρικές δοµές- και σε ό,τι έχει να κάνει µε την
υλικοτεχνική υποδοµή, όπως σας προείπα. Είµαστε σε συνεχή
επικοινωνία µε το Υπουργείο Υγείας. 

Επειδή θα ενταχθούν µέσα στο πλαίσιο της αναδιοργάνωσης,
συνολικά, µιας ολιστικής αναµόρφωσης γύρω από την ψυχική
υγεία, θα κατατεθεί συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και µέσα εκεί
εντάσσεται και η δοµή η συγκεκριµένη, η οποία έχει να κάνει µε
το Σωφρονιστικό Κατάστηµα στον Ελαιώνα Θηβών.

Είµαι πολύ αισιόδοξος ότι πάρα πολύ σύντοµα, επιτέλους, θα
µπορέσουµε να έχουµε µια ψυχιατρική κλινική στη γυναικεία φυ-
λακή της Θήβας, η οποία να µπορεί να εξυπηρετεί τους τρόφι-
µους, τις κρατούµενες, οι οποίες βρίσκονται εκεί. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
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ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Γυµνάσιο Τρίπολης (δεύτερο
τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων. 

Θα διακόψουµε τώρα τη συνεδρίαση και στις 16.00’ θα προ-
χωρήσουµε µε το προγραµµατισµένο προς συζήτηση νοµοσχέ-
διο.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΓΑΝΤΑΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Έχω να κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα.
Οι Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών,

Εθνικής Άµυνας, Εσωτερικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, Υγείας, Υποδοµών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
Προστασίας του Πολίτη, Δικαιοσύνης, Πολιτισµού, Μετανάστευ-
σης και Ασύλου, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
Τουρισµού, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών, Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υγείας, καθώς και οι Υφυπουρ-
γοί στον Πρωθυπουργό και Πολιτισµού κατέθεσαν στις 9-12-2023
σχέδιο νόµου: «Οργανωτικές και διαδικαστικές διατάξεις για την
ανάπτυξη, παρεµβάσεις για την ενίσχυση της δίκαιης αναπτυξια-
κής µετάβασης και άλλες επείγουσες διατάξεις». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης: «Επιτάχυνση των διαδικασιών ολοκλήρωσης του Ελ-
ληνικού Κτηµατολογίου: Διεκπεραίωση εκκρεµοτήτων στις
µεταγραφές ακινήτων και ενίσχυση της επιχειρησιακής λειτουρ-
γίας του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία
«Ελληνικό Κτηµατολόγιο» - Απλοποίηση και επιτάχυνση των δια-
δικασιών µεταβίβασης ακινήτων - Ρυθµίσεις αρµοδιότητας
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 7 Δεκεµβρίου 2023 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία έως
δύο συνεδριάσεις, εν συνόλω, επί της αρχής και επί των άρθρων. 

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα συµφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστά-

σιος Μπαρτζώκας για δεκαπέντε λεπτά. 
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής

των οµιλητών. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,

το σηµερινό σχέδιο νόµου, το οποίο έχω την τιµή να εισηγούµαι,
συνιστά ακόµα µια σηµαντική νοµοθετική πρωτοβουλία του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. 

Έχουµε στα χέρια µας ένα σύνολο διατάξεων που αποτελεί
υπόδειγµα καλής νοµοθέτησης. Σε όλα τα στάδια επεξεργασίας
των ρυθµίσεων υπήρξε ένας ανοικτός, ειλικρινής διάλογος µε
όλες τις κοινοβουλευτικές πλευρές, αλλά και µε τους φορείς που
ήρθαν στις επιτροπές µας για να καταθέσουν τις προτάσεις τους.

Προς τιµήν του Υφυπουργού πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι
προχώρησε σε βελτιώσεις επί του αρχικού σχεδίου, µε βάση εύ-
στοχα σχόλια της διαβούλευσης, ενώ και στο πλαίσιο των επιτρο-
πών έκανε αποδεκτές προτάσεις που τέθηκαν από την Αντιπο-
λίτευση. Μάλιστα, θα ήθελα να τονίσω ότι από τον εκτενή και πα-
ραγωγικό διάλογο µε τους εξωκοινοβουλευτικούς φορείς προ-
έκυψε πως το σύνολο των διατάξεων που συζητάµε σήµερα
γίνεται αποδεκτό και έχει απολύτως θετικό πρόσηµο. 

Το σηµερινό, λοιπόν, νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης συνεχίζει το µεταρρυθµιστικό έργο της Κυβέρ-
νησης, φιλοδοξεί να λύσει χρόνια προβλήµατα στη διαδικασία
µεταβίβασης ακινήτων και να επιταχύνει τις υπηρεσίες του Ελλη-
νικού Κτηµατολογίου. Είναι ζητήµατα που αφορούν στον µέσο
πολίτη, στον µέσο ιδιοκτήτη ακινήτου, αλλά και σε πολλούς επαγ-
γελµατίες, όπως δικηγόρους, συµβολαιογράφους και µηχανι-
κούς.

Εποµένως, οι σηµερινές διατάξεις ακουµπούν σε καθηµερινά
προβλήµατα και ανάγονται στην καθηµερινή οικονοµική ζωή. Μας
αφορούν, δηλαδή, όλους. Δυστυχώς, η χώρα µας έχει το θλιβερό
προνόµιο να είναι η µοναδική χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
δεν έχει ακόµη κτηµατολόγιο. Η κτηµατογράφηση στην Ελλάδα
έχει αναχθεί σε µια δαιδαλώδη, ατέρµονη διαδικασία που διαρκεί
ήδη τρεις δεκαετίες. 

Όπως είναι λογικό, οι καθυστερήσεις στην ολοκλήρωση της
κτηµατογράφησης προκαλούν πολλαπλά προβλήµατα, δυσχέ-
ρειες στις µεταβιβάσεις των ακινήτων, ανασφάλεια στις συναλ-
λαγές σε σχέση µε τα ιδιοκτησιακά καθεστώτα και εποµένως,
αρνητικό πρόσηµο στους δείκτες της οικονοµίας. 

Με τις διατάξεις, λοιπόν, που συζητάµε σήµερα, αλλά και µε
βάση όλες τις δράσεις που έχουν ήδη δροµολογηθεί, το 2024 θα
είναι η χρονιά της ψηφιακής επανάστασης, ενώ συνιστά δέ-
σµευση του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη ότι το Ελλη-
νικό Κτηµατολόγιο θα έχει ολοκληρωθεί µέχρι το 2025. Κι έρχο-
µαι πιο αναλυτικά στα όσα συζητάµε σήµερα. 

Οι στόχοι, λοιπόν, του σηµερινού νοµοσχεδίου είναι πολλαπλοί
σε σχέση µε τις µεταβιβάσεις των ακινήτων και τη λειτουργία του
κτηµατολογίου: καταπολέµηση της γραφειοκρατίας, αξιοποίηση
σύγχρονων τεχνολογικών εργαλείων, µείωση της χρήσης του
χαρτιού, κατάργηση της αναµονής και της ουράς, ασφάλεια στις
συναλλαγές, διευκόλυνση του πολίτη, αλλά και πολλών επαγγελ-
µατιών, όπως δικηγόρων και συµβολαιογράφων, και τελικά, δη-
µιουργία ενός πιο ελκυστικού επενδυτικού περιβάλλοντος στην
Ελλάδα. 

Σύµφωνα µε την Παγκόσµια Τράπεζα, ο µέσος όρος γραφει-
οκρατικών βηµάτων για τη µεταβίβαση ακινήτων είναι 4,7, όταν
στην Ελλάδα είναι περισσότερο από διπλάσια, µε δεκαεπτά ανα-
γκαία πιστοποιητικά. Σήµερα, λοιπόν, κάνουµε σηµαντικά βήµατα
προς τα µπροστά, καταργώντας περιττά πιστοποιητικά, µει-
ώνοντας το κόστος για τον πολίτη και απλοποιώντας τις διαδικα-
σίες. 

Έχουµε, λοιπόν, πολλές και σηµαντικές κατηγορίες διατάξεων.
Κατ’ αρχάς, έχουµε πολλές ρυθµίσεις που επιταχύνουν τις δια-
δικασίες στο πλαίσιο αξιοποίησης ψηφιακών µέσων. Έτσι από 1η

Ιανουαρίου 2024 γίνεται υποχρεωτική η χρήση της πλατφόρµας
νοµικού ελέγχου για τις εγγραπτέες πράξεις, µια ακόµα ρύθµιση
που θα µειώσει τον χρόνο που απαιτείται για την καταχώριση µιας
πράξης.

Η 1-1-2024 είναι ένα σηµαντικό ορόσηµο. Περνάµε σε µια νέα,
ψηφιακή εποχή για το Κτηµατολόγιο και στο σηµερινό νοµοσχέ-
διο µπαίνουν οι τελευταίες ρυθµίσεις γι’ αυτή τη µετάβαση. Πε-
ριγράφεται ο τρόπος και η µορφή που πρέπει να έχουν τα αρχεία
που θα υποβάλλουν πλέον ψηφιακά οι συµβολαιογράφοι, ενώ γί-
νεται εφικτή η υποβολή ψηφιακών αντιγράφων συµβολαίων µέσω
της πλατφόρµας του ηλεκτρονικού φακέλου ακινήτου. 

Γνωρίζω πολύ καλά, όπως γνωρίζουµε κι όλοι µας, ότι εκφρά-
στηκαν και εκφράζουν ακόµη ορισµένοι δυσπιστία για την ψη-
φιακή µετάβαση του Κτηµατολογίου. Ωστόσο, ο νέος ψηφιακός
φάκελος µεταβίβασης ακινήτου φιλοδοξεί και µπορεί να είναι το
αντίδοτο σε όλα αυτά τα προβλήµατα που βλέπουµε καθηµερινά. 

Όλοι αποδεχόµαστε ότι το πρόβληµα µε τις εκκρεµείς µετα-
γραφές ακινήτων έχει γιγαντωθεί. Σε εκκρεµότητα παραµένουν
εκατόν πενήντα χιλιάδες αιτήσεις, µε ορατό τον κίνδυνο να αυ-
ξηθούν ακόµα περισσότερο µε την υπαγωγή των παλιών υποθη-
κοφυλακείων στο Ελληνικό Κτηµατολόγιο. Ο ψηφιακός φάκελος
µεταβίβασης ακινήτου καθιστά περιττή την επίσκεψη στα Κτηµα-
τολόγια και καταργεί τις ουρές και την ταλαιπωρία. 

Δεύτερη µεγάλη τοµή: Απαλείφονται γραφειοκρατικά στάδια
και καταργούνται πιστοποιητικά που επιβαρύνουν τις διαδικασίες
και ταλαιπωρούν όλους τους πολίτες. 

Μια αλλαγή που συνιστά πάγιο αίτηµα της Πανελλήνιας Οµο-
σπονδίας Ιδιοκτητών Ακινήτων είναι η κατάργηση στις µεταβιβά-
σεις του πιστοποιητικού περί µη οφειλής ΤΑΠ, µια αναχρονιστική
υποχρέωση, που οδηγούσε συχνά ακόµη και σε καθυστερήσεις
µηνών για την υπογραφή του τελικού συµβολαίου, ενώ επιβάρυνε
και τις υπηρεσίες των δήµων. Μάλιστα και η ΚΕΔΕ συµφώνησε
µε την αλλαγή που γίνεται. 

Επίσης, σηµαντική η διάταξη που επιβάλλει στο Κτηµατολόγιο
να ενηµερώνει τους δήµους για τους νέους ιδιοκτήτες των ακι-
νήτων και το εµβαδόν τους. 

Όπως, επίσης, γνωρίζουµε, τα πρόδηλα σφάλµατα είναι από
µόνα τους µια κατηγορία που ταλαιπωρεί πολλούς ιδιοκτήτες µε
τις αυθαίρετες και συχνά αδικαιολόγητες απορρίψεις τους από
τα κτηµατολογικά γραφεία. Με τη σηµερινή ρύθµιση βάζουµε ένα
τέλος στην ταλαιπωρία των πολιτών. Καθίσταται πλέον υποχρε-
ωτική η διόρθωση πρόδηλου σφάλµατος για συγκεκριµένες πε-
ριπτώσεις, ενώ σε περίπτωση απόρριψης πρέπει να υπάρχει
αιτιολογηµένη άρνηση. Έτσι οι πολίτες γλιτώνουν χρόνο και χρή-
µα από το να καταφεύγουν στη δικαιοσύνη και να αναµένουν χρό-
νια για µια απλή, αυτονόητη διόρθωση. 

Επίσης, µόνο θετικό µπορεί να χαρακτηριστεί και το γεγονός
ότι αντί για πολλά αποσπάσµατα κτηµατολογικού διαγράµµατος
που αφορούν στο ίδιο οικόπεδο, πλέον απαιτείται µόνο ένα. Μει-
ώνουµε έτσι και το αντίστοιχο κόστος για τον πολίτη. Στην περί-
πτωση της ψηφιακής υποβολής καταργούνται και άλλες κατηγο-
ρίες εγγράφων, το απόσπασµα κτηµατολογικού διαγράµµατος,
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το κτηµατολογικό διάγραµµα και το ηλεκτρονικό διάγραµµα. 
Καταργείται, επίσης, η προσκόµιση δήλωσης φόρου µεταβίβα-

σης στις µεταγραφές ακινήτων, ενώ ολοκληρώνεται πιο γρήγορα
ο νοµικός έλεγχος στο Κτηµατολόγιο, αφού πια απαλείφεται ένα
στάδιο και δεν απαιτείται πλέον σύµφωνη γνώµη του προϊσταµέ-
νου. 

Γίνονται κινήσεις, ώστε να αξιοποιηθούν όσο το δυνατόν πε-
ρισσότεροι επαγγελµατίες, αλλά και να ενισχυθεί το υπάρχον
προσωπικό του Κτηµατολογίου. Διευρύνεται ο κατάλογος των
προσώπων που ασκούν τον νοµικό έλεγχο, ώστε να έχουµε πιο
ταχεία διεκπεραίωση των αιτήσεων. Πλέον και οι αναπληρωτές
προϊστάµενοι και ο προϊστάµενος διεύθυνσης του νοµικού έργου,
όπως και οι υπάλληλοι ΠΕ προβαίνουν στον νοµικό έλεγχο των
αιτήσεων.

Επίσης, σηµαντικό είναι ότι όλα αυτά τα πρόσωπα µπορούν να
αναλαµβάνουν φακέλους από οποιοδήποτε κτηµατολογικό γρα-
φείο όλης της επικράτειας, ώστε να καταφέρουµε να αξιοποι-
ήσουµε στο έπακρο το υπάρχον προσωπικό. 

Επίσης, αυξάνει ο αριθµός των µηχανικών που µπορούν να
είναι διαπιστευµένοι στο Κτηµατολόγιο, αφού πλέον προστίθε-
νται και όσοι είναι τεχνολογικής εκπαίδευσης, ενώ ταυτόχρονα
απορροφώνται πιο γρήγορα οι µηχανικοί αυτοί µε το να µην απαι-
τείται πλέον να έχει περάσει διετία από την εγγραφή τους στο
σχετικό µητρώο. 

Κατοχυρώνονται οι θέσεις εργασίας για το προσωπικό ιδιωτι-
κού δικαίου αορίστου χρόνου στα ειδικά άµισθα υποθηκοφυλα-
κεία. Αυτοδίκαια οι εργαζόµενοι αυτοί εντάσσονται στο προσω-
πικό του Κτηµατολογίου. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να αναφερθώ και σε µια κριτική
που ακούστηκε πολύ συχνά στις επιτροπές από την Αντιπολί-
τευση, ότι το Κτηµατολόγιο χρειάζεται περισσότερους εργαζό-
µενους. Αυτό είναι προφανές. Πάντοτε είναι καλύτερο για µια
δηµόσια υπηρεσία να έχει όλο και περισσότερο προσωπικό και
σίγουρα θα βοηθούσε. 

Όµως, κατ’ αρχάς οι νέες προσλήψεις δεν είναι αντικείµενο νο-
µοθετικής πρωτοβουλίας και εποµένως δεν θα µπορούσαν να
αφορούν στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που συζητάµε. 

Κατά δεύτερον, όπως πολλές φορές έχει επαναλάβει ο κύριος
Υφυπουργός, έχει ήδη ζητήσει από το ΑΣΕΠ πεντακόσιες ογδό-
ντα επιπλέον προσλήψεις για το Ελληνικό Κτηµατολόγιο, ενώ σή-
µερα απασχολούνται χίλιοι εκατό εργαζόµενοι, οι οποίοι διαχει-
ρίζονται χίλιες πεντακόσιες νέες πράξεις καθηµερινά. 

Άρα το ζητούµενο είναι πρώτα και πάνω απ’ όλα να ανακατα-
νείµουµε πιο αποτελεσµατικά το υπάρχον προσωπικό. Γι’ αυτό
το σηµερινό νοµοσχέδιο στηρίζει τους εργαζόµενους στο Ελλη-
νικό Κτηµατολόγιο, τους στηρίζει έµπρακτα, τους ενισχύει οικο-
νοµικά και τους αναγνωρίζει το κοπιώδες και δύσκολο καθηµερι-
νό έργο τους. 

Σε αυτό το πλαίσιο καλύπτονται οι κενές θέσεις προϊσταµένων
των κτηµατολογικών γραφείων πιο άµεσα, µε απορρόφηση από
προηγούµενη προκήρυξη.

Επίσης έχουµε το επίδοµα θέσης ευθύνης για τους προϊστα-
µένους και αντίστοιχη αποζηµίωση για τους αναπληρωτές προ-
ϊσταµένους. 

Και φυσικά, η σηµαντική αλλαγή, που, δυστυχώς, έγινε προ-
σπάθεια υποτίµησης και αυτής από µεριάς της Αντιπολίτευσης,
είναι ότι θεσπίζεται για πρώτη φορά µπόνους για τους εργαζό-
µενους του Κτηµατολογίου, που θα σχετίζεται µε την επίτευξη
ποσοτικών στόχων, οι οποίοι θα συµφωνηθούν και θα τεθούν από
κοινού µε τους εργαζόµενους. Πρόκειται για ένα επιπλέον σηµα-
ντικό κίνητρο για το προσωπικό του Κτηµατολογίου, που θα δει
µια σηµαντική αύξηση στις απολαβές του µέχρι το 15% του µι-
σθού του. Ποιος, λοιπόν, µπορεί να πει όχι στα περισσότερα χρή-
µατα γι’ αυτούς τους εργαζόµενους, που καθηµερινά δίνουν
µάχη για την καλύτερη δυνατή εξυπηρέτηση του κόσµου και την
ταχύτερη διεκπεραίωση των υποθέσεων; 

Άλλη µια πολύ σηµαντική διάταξη είναι αυτή που δίνει δυνατό
χρονικό περιθώριο σε όλες τις Ελληνίδες και όλους τους Έλλη-
νες να καταγράψουν την ιδιοκτησία τους. Παρατείνονται, λοιπόν,
µέχρι τις 30-11-2024 οι προθεσµίες για να προχωρήσουν είτε α)
σε αγωγή διόρθωσης πρώτων εγγραφών είτε β) σε αίτηση προ-

δήλου ή αγωγή για όσα ακίνητα έχουν χαρακτηριστεί ως αγνώ-
στου ιδιοκτήτη είτε γ) σε εκπρόθεσµες δηλώσεις στην περιοχή
κτηµατογράφησης. Εποµένως προτεραιότητα είναι ο πολίτης,
προτεραιότητα είναι ο ιδιοκτήτης, που µπορεί ακόµη και τώρα,
εύκολα και ανέξοδα, να εξασφαλίσει την ιδιοκτησία του αν είχε
χάσει τις προθεσµίες. 

Έχει ιδιαίτερη αξία και η διευκρίνιση που γίνεται ότι ο έλεγχος
νοµιµότητας από τα κτηµατολογικά γραφεία γίνεται µόνο για όσα
θέµατα πρέπει να ελεγχθούν πριν από την καταχώριση επί ποινή
απολύτου ακυρότητας και µόνο. 

Επίσης, µε σηµερινή ρύθµιση λύεται το πρόβληµα µε τις απαλ-
λοτριωµένες εκτάσεις φορέων του δηµοσίου που δεν έχουν κα-
ταχωριστεί µέχρι σήµερα και φαίνονται ως αγνώστου ιδιοκτήτη. 

Τέλος, µε τις υπόλοιπες διατάξεις αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης δίνεται παράταση ενός έτους
για τη µελέτη ταξινόµησης των δεδοµένων από τη Γενική Γραµ-
µατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων του Υπουργείου, αλλά και
για την εγκατάσταση των κεντρικών εφαρµογών και συστηµάτων
στο G-Cloud για την εγκατάσταση των συστηµάτων του Υπουρ-
γείου Παιδείας και του Υπουργείου Υγείας. 

Επίσης, παρατείνεται µέχρι τέλους του 2024 η δυνατότητα να
χρησιµοποιεί το Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης και Ηλεκτρονικού
Περιεχοµένου τους χώρους του Εθνικού Ιδρύµατος Ερευνών. 

Να σηµειώσω εδώ ότι στο σηµερινό νοµοσχέδιο εντάχθηκε και
η τροπολογία του Υπουργείου Ανάπτυξης για το «Καλάθι του Άη-
Βασίλη» µε παιχνίδια σε προσιτές τιµές, για την περίοδο των εορ-
τών. 

Κλείνοντας, θα ήταν παράλειψη να µην αναφερθώ στη µεγάλη
ελληνική καινοτοµία στη δηµόσια διοίκηση, που είναι και πάλι επί-
τευγµα του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, την εφαρ-
µογή της τεχνητής νοηµοσύνης στο gov.gr προς εξυπηρέτηση
όλων των πολιτών. Η χώρα µας ηγείται σε αυτό το επίπεδο στην
Ευρωπαϊκή Ένωση εφαρµόζοντας τέτοια υψηλή τεχνολογία στην
επικοινωνία του δηµοσίου µε τους πολίτες. Πρόκειται για άλλη
µια µεγάλη επιτυχία του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. 

Μετά από όλα αυτά, είναι παραπάνω από σαφές πως η ψηφιο-
ποίηση είναι η µόνη διέξοδος στα γραφειοκρατικά βαρίδια που
µας κρατούν πίσω. Είναι η µόνη απάντηση στις καθυστερήσεις,
στην ταλαιπωρία και στις διαµαρτυρίες των πολιτών. Η ψηφιοποί-
ηση είναι εδώ και όχι µόνο µπορούµε, αλλά οφείλουµε να την
αξιοποιήσουµε πλήρως. 

Η Ελλάδα πρέπει να προχωρήσει µπροστά και από ουραγός
στο θέµα της κτηµατογράφησης να εφαρµόσει όλες τις σύγχρο-
νες µεθόδους που θα µας κάνουν πρωτοπόρους και θα µας οδη-
γήσουν στο µέλλον. 

Καλώ, λοιπόν, όλες τις παρατάξεις να υπερβούν τις όποιες µι-
κροκοµµατικές διαφωνίες, τις όποιες διαφωνίες µπορεί να υπάρ-
χουν, θεµιτές ή όχι, λογικές ή όχι, και αναγνωρίζοντας την αξία
των σηµερινών ρυθµίσεων να υπερψηφίσουν το σηµερινό νοµο-
σχέδιο στο σύνολό του. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε, και για την τήρηση του χρόνου. Τον λόγο τώρα έχει
από τον ΣΥΡΙΖΑ ο εισηγητής κ. Γεώργιος Καραµέρος.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητήσαµε αναλυτικά στην αρµόδια
επιτροπή για το νοµοσχέδιο που φέρνει η Κυβέρνηση προς ψή-
φιση σήµερα και αφορά, κατά µεγάλο µέρος, διατάξεις για το
«Ελληνικό Κτηµατολόγιο». Λύνει προβλήµατα το παρόν νοµοσχέ-
διο; Λίγα και µε µπαλώµατα. Είναι εµβαλωµατικές λύσεις, ενώ το
σοβαρό πρόβληµα της υποστελέχωσης παραπέµπεται στις κα-
λένδες, θέτοντας σε αµφισβήτηση ακόµα και τις περιορισµένες
πρωτοβουλίες ψηφιοποίησης που αποτυπώνονται στο παρόν νο-
µοσχέδιο. 

Σήµερα, όµως, δεν θα κριθείτε µόνο για το νοµοσχέδιο αυτό
εδώ στην Ολοµέλεια και ενώπιον του ελληνικού λαού αλλά και
για τα πεπραγµένα σας όλα αυτά τα τεσσεράµισι χρόνια, που µά-
λιστα επιλέξατε να µεταφέρετε την πολύ σοβαρή υπόθεση του
Κτηµατολογίου από το Υπουργείο Περιβάλλοντος στο Υπουργείο
Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Να δούµε, λοιπόν, τι έχετε κάνει.
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Το 2018, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ θεσµοθέτησε ένα νέο και
τολµηρό πλαίσιο για το Ελληνικό Κτηµατολόγιο, προχωρώντας
ουσιαστικά σε µία επανίδρυση. Πολλές από τις διατάξεις αυτού
του νόµου του 2018, του ν.4512/2018, σήµερα τροποποιούνται
για να επιταχύνουν την ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης, τη
στιγµή που η τότε Κυβέρνηση είχε θέσει έναν ορίζοντα από το
2018 ως το 2021. Ένα νέο ορίζοντα έθεσε ο κ. Χατζηδάκης,
Υπουργός Περιβάλλοντος το 2019 µέχρι το 2021, και τώρα έχετε
εσείς µε άδηλο τον χρόνο της ολοκλήρωσης. Συζητάµε, λοιπόν,
µετά από µία τετραετία πώς µπορεί να συνεχιστεί χωρίς εµπόδια
η ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης, χωρίς, βέβαια, να τίθεται
αυτός ο συγκεκριµένος ορίζοντας.

Ποια είναι η µεγάλη µεταρρύθµιση της Νέας Δηµοκρατίας; Η
προσέγγιση του Κτηµατολογίου ως πρόβληµα και ευθύνη του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, αντί για ένα κρίσιµο ζή-
τηµα αρµοδιότητας του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Αυτή είναι
η αρχή πάνω στην οποία κινείστε. Προφανώς και η ψηφιακή δια-
κυβέρνηση µπορεί να συµβάλλει στην επίλυση των προβληµάτων
του Κτηµατολογίου, αλλά δεν πρέπει να παραγνωρίζουµε την
άµεση σύνδεση της κτηµατογράφησης µε τον χωροταξικό σχε-
διασµό, αποσυνδέοντάς την από τους δασικούς χάρτες, συνο-
λικά το φυσικό περιβάλλον.

Η µεταφορά, λοιπόν, του Κτηµατολογίου στο Υπουργείο Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης δεν έχει λύσει µέχρι σήµερα κανένα απο-
λύτως πρόβληµα, παρά µόνο έχει ανατροφοδοτήσει την ταλαιπω-
ρία των πολιτών, την προώθηση ηµετέρων, την αποδιάρθρωση
και την αναποτελεσµατικότητα. Συνέπεια αυτής της εξέλιξης, οι
τεράστιες ουρές από πολίτες που πήγαιναν ξηµερώµατα στα κτη-
µατολογικά γραφεία για να εξυπηρετηθούν και οι διοικήσεις
τριών ηµερών, που είναι ενδεικτικές του χάους στον φορέα και
της αδυναµίας της πολιτικής ηγεσίας να βρει ικανούς και άρι-
στους. Αυτά είναι µερικά από τα γεγονότα που σηµάδεψαν την
πορεία του Κτηµατολογίου κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας.

Το αποτέλεσµα; Υποσκάπτεται η αξιοπιστία του φορέα από
εκείνους που έχουν συµφέρον να µην ολοκληρωθεί ποτέ, τίθεται
σε κίνδυνο η ασφάλεια των συναλλαγών όσο τα ακίνητα εγγρά-
φονται µε εκκρεµότητες και παραπέµπεται στις καλένδες η πε-
ραίωση της κτηµατογράφησης.

Το βασικό πρόβληµα του Κτηµατολογίου είναι η διαχρονική
του υποστελέχωση και η απροθυµία να αξιοποιηθεί η διοικητική
διάρθρωση που άφησε ως παρακαταθήκη ο ΣΥΡΙΖΑ το 2018,
ούτως ώστε να στελεχωθεί πλήρως και µε καταρτισµένο προσω-
πικό ο οργανισµός, καθώς και να λυθεί το πρόβληµα µε τις διά-
σπαρτες ή εκκρεµείς καταχωρίσεις στα υποθηκοφυλακεία της
χώρας. 

Αντ’ αυτού τι έχει συµβεί; Μια µεταφορά του οργανισµού από
το ένα Υπουργείο στο άλλο, χωρίς καµµία θεσµική µνήµη για το
αντικείµενο, µια διοίκηση τριών ηµερών -που θα αναφερθώ ανα-
λυτικά, για να ξέρουν και οι πολίτες τι έχετε κάνει στο Κτηµατο-
λόγιο, δεν θα πάµε µόνο άρθρο κατ’ άρθρο- και, εν τέλει, ο
διορισµός στη θέση του προέδρου του µέχρι πρότινος διευθυντή
του γραφείου σας, κύριε Κυρανάκη. 

Εδώ πρέπει να ενηµερωθεί ο ελληνικός λαός, για να αντιληφθεί
λίγο τη νοοτροπία και τις πρακτικές της Κυβέρνησης. Αφού µε-
ταφέρεται το Κτηµατολόγιο από το Υπουργείο Περιβάλλοντος
στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, δηµοπρατήθηκε το µε-
γάλο έργο των σχεδόν 300 εκατοµµυρίων ευρώ για την ψηφιο-
ποίηση των υποθηκοφυλακείων. Από τότε, όµως, άρχισαν οι
αρρυθµίες, σαν να έχασε το επιτελικό κράτος το ενδιαφέρον του.

Τον Σεπτέµβριο, λοιπόν, τώρα, πριν λίγους µήνες, διορίσατε
τον πολιτευτή της Νέας Δηµοκρατίας στην Αχαΐα, τον γεωλόγο
κ. Ανδρέα Τσώκο, ο οποίος µετά από δύο µέρες πήρε την από-
φαση να παραιτηθεί, όταν διαπίστωσε αφ’ ενός την κατάσταση
που επικρατούσε στο Κτηµατολόγιο µε την έλλειψη προσωπικού,
που είναι ένα κρίσιµο ζήτηµα και την οργάνωση που δεν υπήρχε
και δεν υπάρχει, αφ’ ετέρου το γεγονός ότι θα ήταν µέλος µιας
ουσιαστικά προσωρινής διοίκησης, καθώς -µην το ξεχνάµε αυτό-
εκκρεµεί η τοποθέτηση διοικητικού συµβουλίου µέσω ΑΣΕΠ, σύµ-
φωνα µε την πρόβλεψη του ν.4735/2020.

Τότε υπήρξαν κάποιες διαρροές ότι ο ίδιος ο κ. Τσώκος ως γε-

ωλόγος έχει µια εταιρεία που έχει ασυµβίβαστο. Αναρωτιόµαστε,
δεν υπήρχε ασυµβίβαστο από το 2019 µέχρι το 2022, που τον εί-
χατε διορίσει γενικό διευθυντή στην ελληνική Αρχή Γεωλογικών
και Μεταλλευτικών Ερευνών, το παλιό ΙΓΜΕ;

Η επιτελική αριστεία συνεχίζεται. Στις 12 Σεπτεµβρίου, µετά
την παραίτηση του κ. Τσώκου, εσείς και ο κ. Παπαστεργίου, µάλ-
λον κ. Παπαστεργίου υπογράφει νέα υπουργική απόφαση, µε την
οποία Πρόεδρος στο «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» τοποθετείται ο κ.
Στέλιος Σακαρέτσιος, πληροφορικός - οικονοµολόγος, άλλοτε
εκδότης της εφηµερίδας «ΝΕΟΔΗΜΟΚΡΑΤΗΣ», ο οποίος τύγ-
χανε και διευθυντής του γραφείου σας. Δεν ξέρω αν ασχολείται
µε τα social media, είδα στο βιογραφικό του ότι έχει αρκετές επι-
τυχίες σε αυτόν τον τοµέα.

Βάλατε, δηλαδή, τον εκδότη της εφηµερίδας «ΝΕΟΔΗΜΟΚΡΑ-
ΤΗΣ» να διοικεί το «Ελληνικό Κτηµατολόγιο». Αρκεί να ρίξει κα-
νείς µια µατιά στα βιογραφικά και τις ιδιότητες των άλλων µελών
του διοικητικού συµβουλίου, για να καταλάβει κανείς τι ακριβώς
έχετε κάνει στο Κτηµατολόγιο ως προς τη διοίκηση. Τα µέλη του
διοικητικού συµβουλίου είναι αγρονόµοι, τοπογράφοι, µηχανικοί,
δικηγόροι, πολιτικοί µηχανικοί. Εσείς βάλατε τον διευθυντή του
γραφείου σας, που ήταν εκδότης της εφηµερίδας «ΝΕΟΔΗΜΟ-
ΚΡΑΤΗΣ» και διαβάζω εδώ ότι είναι ένθερµος υποστηρικτής της
τεχνητής νοηµοσύνης στη δηµόσια διοίκηση αλλά και στην επι-
χειρηµατικότητα. Αυτό µου θυµίζει λίγο σαν και εκείνες τις συνε-
ντεύξεις που λέµε «το µεγαλύτερό µου ελάττωµα είναι η
ειλικρίνεια». Αφήνω για τα Πρακτικά τη σύνθεση του διοικητικού
συµβουλίου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Καραµέρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μάλιστα ο νυν πρόεδρος τοποθετήθηκε έναν µήνα περίπου
πριν η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έρθει εδώ µέσα -το θυ-
µάστε-, µέσα σε ένα κλίµα µεταρρυθµιστικού ενθουσιασµού -για
την ίδια βέβαια-, όταν ψήφισε τον νέο νόµο για την «αξιοκρατική»
επιλογή των διοικήσεων µέσω γραπτού διαγωνισµού και συνέ-
ντευξης από επιτροπή, µε πλειοψηφία πολιτικά ανακλητών µελών
πριν από την τελική επιλογή του Υπουργού. Αναρωτιόµαστε, πρό-
κειται να εφαρµοστεί ο ν.5062/2023, που τόσο πολύ εκµεταλλεύ-
τηκε επικοινωνιακά η Νέα Δηµοκρατία, για το Κτηµατολόγιο ή θα
εξαντληθεί η τετραετής θητεία της παρούσας διοίκησης; Ενδια-
φέρον έχει να δούµε και τη µεθοδολογία που θα ακολουθηθεί
στη γραπτή εξέταση για την επιλογή µιας τόσο ευαίσθητης
θέσης.

Ξέρετε, κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρκεί κάποιος να ρίξει µια µατιά στην έκθεση της Επι-
στηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, πολυσέλιδη για ένα τόσο
περιορισµένο σε αριθµό άρθρων νοµοσχέδιο. Θα ξεχωρίσω κά-
ποια σηµεία. Δεν θα πω ότι είναι κόλαφος, αλλά όλη αυτή την κρι-
τική που σας ασκήσαµε και στις επιτροπές µε τις επιφυλάξεις για
την ασφάλεια δικαίου, τη διατυπώνει η Επιστηµονική Επιτροπή
σε αρκετά άρθρα.

Στέκοµαι στις αναφορές για ερµηνευτικές αµφιβολίες, για έλ-
λειψη συστηµατικής ενότητας σε µια σειρά άρθρων. Παράδειγµα,
στο άρθρο 10 και 11, που λέει ότι «παρατηρείται πως απουσιάζει
το ειδικό ρυθµιστικό πλαίσιο που θα διέπει τη λήψη τέτοιων απο-
φάσεων του γενικού διευθυντή». Ή στο τέλος, στο άρθρο 19, που
λέει πως «ως εκ της φύσεώς τους οι αποφάσεις και οι αρµοδιό-
τητες» που εσείς µεταβιβάζετε «γεννάται προβληµατισµός ως
προς το ότι για την προσωρινή πλήρωση των θέσεων αυτών, σύµ-
φωνα µε την προτεινόµενη ρύθµιση, δεν επιλέγεται αλλά και ούτε
καν προτιµάται υπάλληλος µε προσόντα αντίστοιχα τον απαιτού-
µενων για την τακτική πλήρωση της θέσης και ιδίως µε τίτλο
σπουδών Τµήµατος Νοµικής» µε ό,τι αυτό µπορεί να εγείρει, ξέ-
ρετε, για τη συνέχεια και τις απαιτήσεις.

Αυτό ήταν το κλίµα και στις επιτροπές, θέλω να το µεταφέρω
εδώ. Ναι, θέλετε -γιατί καµµιά φορά, ξέρετε, ο δρόµος προς την
κόλαση είναι στρωµένος µε καλές προθέσεις- να επιταχύνετε τις
διαδικασίες, να ξεκολλήσετε την αγορά, αλλά όταν µιλάµε για πε-
ριουσίες, δεν δικαιολογούνται λάθη. Δεν είναι δυνατόν µε προ-
σωρινή κτηµατογράφηση, µε εκκρεµότητες να έχουµε
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ουσιαστικά κτηµατογράφηση. 
Εδώ, λοιπόν, είµαστε αρνητικοί επί της αρχής στο συγκεκρι-

µένο νοµοσχέδιο. Τα µέχρι τώρα πεπραγµένα της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας δεν εξασφαλίζουν µια αποτελεσµατική
λύση για το χρόνιο και δυσεπίλυτο, όπως έχει εξελιχθεί, πρό-
βληµα του Κτηµατολογίου. Δεν πιστεύουµε ότι τα µέτρα επέκτα-
σης της ψηφιοποίησης, που αναγνωρίζουµε ότι χρειάζονται,
επαρκούν από µόνα τους για να καλυφθεί το πρόβληµα της υπο-
στελέχωσης.

Και θα σας πω µια ενδεικτική επιστολή -θα την καταθέσω στα
Πρακτικά- την οποία έχει λάβει ο κύριος Υπουργός από τις 6 Δε-
κεµβρίου από µια υπάλληλο στην Ηλεία που έχει τριάντα χρόνια
εµπειρία. Έχετε προσλάβει είκοσι επτά νέους προϊσταµένους,
ούτε έναν υπάλληλο. Εδώ το έργο του ολοκληρωµένου πληρο-
φοριακού συστήµατος πώς θα µπορεί να βοηθήσει το σύστηµα
µετεγγραφών - υποθηκών. Θα πηγαίνει πιο γρήγορα το ίντερνετ,
να µην πέφτει το σύστηµα για να µη χάνονται τα πιστοποιητικά;
Θα αλλάξει κάτι µε τις επιταγές, που πρέπει να βγαίνουν στην
τράπεζα για να εισπραχθεί και να σαρωθεί η συναλλαγή την ίδια
µέρα; Και πολλές άλλες είναι οι παρατηρήσεις που στέκονται, κυ-
ρίως στην έλλειψη προσωπικού.

Εσείς έχετε την αίσθηση ότι έχοντας προϊσταµένους, αλλά
χωρίς υπαλλήλους από κάτω µε τη συµβολή των δικηγόρων, θα
λύσετε το πρόβληµα. Θα δηµιουργήσετε πάρα πολλές εκκρεµό-
τητες και κινδύνους. Αυτό είναι το γενικό πνεύµα.

Θα µπορούσα να διαβάσω και άλλα σηµεία, όπως για παράδει-
γµα, για τον ποσοτικό έλεγχο, όπου λένε οι υπάλληλοι ότι για να
λάβει κάποιος το µπόνους, δεν είναι δίκαιος ο τρόπος που λέτε
εσείς. Διότι ένα έγγραφο Κτηµατολογίου µπορεί να θέλει µία ώρα
εργασίας, ενώ δέκα άλλα µαζί να θέλουν λιγότερο χρόνο για να
πληρωθούν.

Μέσα στους ποσοτικούς στόχους δεν υπάγονται, επίσης, τα
έγγραφα του Συστήµατος Μετεγγραφών και Υποθηκών, γιατί η
καταχώριση είναι το λιγότερο σε σχέση µε την ολοκλήρωση της
διαδικασίας τους.

Είναι και πολλά-πολλά άλλα, όπως οι παρατηρήσεις για τους
υπαλλήλους που τους βάλατε απέναντι. Δεν θέλατε να µιλήσουν
στην επιτροπή. Προκήρυξαν µια απεργία σήµερα που από ό,τι
µαθαίνουµε -υπάρχει µια σχετική ανακοίνωση για τα Πρακτικά-
είχε µια συµµετοχή της τάξης του 85%, ενδεικτικό ότι οι υπάλλη-
λοι του Κτηµατολογίου, η ραχοκοκαλιά αυτής της προσπάθειας,
αποδοκιµάζουν αυτή σας την πολιτική βούληση και πρωτοβου-
λία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Καραµέρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είµαστε, λοιπόν, αρνητικοί επί της αρχής, αλλά θέλω να πω ότι
δεν είµαστε απόλυτα αρνητικοί στις όποιες θετικές βελτιώσεις
και προσπάθειες υπάρχουν σε αυτό το νοµοσχέδιο.

Συµφωνούµε, λοιπόν, µε το άρθρο 21, αλλά όχι και µε την εξου-
σιοδοτική διάταξη του άρθρου 32 που αφορά στο κίνητρο επί-
τευξης στόχων στους εργαζοµένους του Κτηµατολογίου,
θέλοντας όµως να κάνουµε δύο επισηµάνσεις. Σε ένα πλαίσιο
όπου η κτηµατογράφηση πραγµατοποιείται µε εκκρεµότητες δεν
είναι σωστό να εστιάζουµε µόνο στην ποσοτική διεκπεραίωση. Το
ανέλυσα και πριν πόσο σηµαντικό είναι αυτό. Είναι γνωστές οι
εγκρίσεις µπόνους για τα «δικά σας παιδιά» και αυτό δεν µπορεί
να γίνει µε τη δική µας σφραγίδα.

Ήδη έχουµε την πληροφόρηση, κύριε Υπουργέ, ότι έχει νοι-
κιαστεί ένα κτήριο στην Ηπείρου, κατά τη λογική του «πράσινου
κτηρίου» του ΕΦΚΑ στη λεωφόρο Κηφισίας στο Χαλάνδρι, όπου
εκεί θα µεταφερθούν κάποιοι προϊστάµενοι και θα κάνουν ένα
κοµµάτι της δουλειάς. Θα δίνετε το µπόνους σε αυτούς; Γιατί να
το παίρνουν όλοι οι εργαζόµενοι; Και αυτό είναι µια πάρα πολύ
λογική απορία. Ήδη αυτοί οι είκοσι επτά που πήρατε κάνουν την
ίδια δουλειά µε υπαλλήλους που είναι τριάντα χρόνια στο Κτη-
µατολόγιο και οι είκοσι επτά είναι στο δέκατο πέµπτο µισθολο-
γικό κλιµάκιο και αυτοί που είναι τριάντα χρόνια και κάνουν την
ίδια δουλειά και είναι στο απέναντι γραφείο παίρνουν λιγότερα
χρήµατα. Αυτό δεν είναι δίκαιο, προφανώς.

Είµαστε, επίσης, σύµφωνοι µε τα άρθρο 24 και 34, όπου κα-
ταργείται η προσκόµιση βεβαίωσης περί µη οφειλής τέλους ακί-
νητης περιουσίας. Είναι θετικό. Ωστόσο και σε αυτή την περί-
πτωση θέλουµε να υπογραµµίσουµε την ανάγκη µιας δυσλει-
τουργικής σύνδεσης στοιχείων της ΑΑΔΕ, των δήµων και του Κτη-
µατολογίου, για να ενισχυθεί η αξιοπιστία των εγγράφων, να
περιοριστεί η πιθανή ευαλωτότητα -και το ξέρουµε αυτό από την
ψηφιακή διακυβέρνηση, όταν υπάρχει διαλειτουργικότητα των
συστηµάτων- και προφανώς, να γλιτώνουν οι πολίτες από την τα-
λαιπωρία και να περιορίζεται το γραφειοκρατικό κόστος.

Η ταχύτητα δεν αρκεί σε ορισµένες περιπτώσεις και δεν ενι-
σχύει την ασφάλεια δικαίου στις συναλλαγές και αυτό είναι κρί-
σιµο, όταν µιλάµε για το περιβάλλον, για τη χωροταξία, για τους
δασικούς χάρτες, για τη δηµόσια και ιδιωτική περιουσία.

Επίσης, συµφωνούµε µε τα άρθρα 25 και 26, που καταργούν
την πολλαπλή προσκόµιση αποσπάσµατος κτηµατολογικού δια-
γράµµατος για διηρηµένες ιδιοκτησίες και αντιµετωπίζουν κάποια
ζητήµατα υπερβάσεων, χιλιοστών για πολυώροφα ακίνητα και
προβλέπουν την υποβολή ψηφιακών αντιγράφων συµβολαιογρα-
φικών πράξεων.

Εδώ, απλώς θέλουµε να σηµειώσουµε την επαγρύπνηση που
χρειάζεται για να µην αξιοποιηθεί το εν λόγω πλαίσιο που θέλει
να λύσει προβλήµατα για να δηµιουργήσει αυθαιρεσίες.

Το υπόλοιπο νοµοσχέδιο παρατείνει κάποιες προθεσµίες σε
ζητήµατα Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης τις οποίες κα-
τανοούµε διοικητικά, αλλά πρέπει να γνωρίζουµε τις αιτίες, και
κατά βάση τον τρόπο που προσπαθεί να διευθετήσει κάποια προ-
βλήµατα σε µια διαδικασία κτηµατογράφησης που χαρακτηρίζε-
ται από εκκρεµότητες.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ο ψηφιακός τοµέας, η ψηφιακή διακυβέρνηση µπορεί και πρέπει
να δίνει λύσεις που θα βελτιώνουν τη ζωή των πολιτών, θα εξοι-
κονοµούν πόρους για πιο αποδοτικές χρήσεις και θα ολοκληρώ-
νουν εκκρεµότητες που ταλαιπωρούν κοινωνία και δηµόσια
διοίκηση. Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο το καταψηφίζουµε, γιατί
στερείται ορίζοντα ολοκλήρωσης, γιατί η Κυβέρνηση δεν πείθει
µε τα πεπραγµένα της ότι θα εξασφαλίσει µια λειτουργική συνέ-
χεια στο Κτηµατολόγιο, γιατί δεν ενδιαφερόταν από την αρχή να
βρει µια λύση µε βάση τη θεσµική εµπειρία και ανάγκη θεσµικής
συνέχειας που δίνουν οι άνθρωποι του οργανισµού.

Παρά τα ζητήµατα που θίξαµε, θα στηρίξουµε τις πρωτοβου-
λίες που ανέφερα για το ΤΑΠ, το κίνητρο επίτευξης στόχων και
τις διηρηµένες ιδιοκτησίες, αλλά και το άρθρο 8. Είµαστε υπέρ
της ψηφιοποίησης, αλλά είµαστε κατά των πρακτικών και της βια-
στικής κτηµατογράφησης, µε εκκρεµότητες που θα δηµιουργή-
σουν -είναι δεδοµένο- προβλήµατα στο εγγύς µέλλον.

Αναµένουµε, επίσης, µε ενδιαφέρον -για να κλείσω, κύριε Πρό-
εδρε- το συµβόλαιο απόδοσης που θα πρέπει να υπογραφεί µε-
ταξύ Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Κτηµατολογίου,
βάσει του ν.5062/2023, για να δούµε έστω εκεί ποια πολιτική
έχετε στο µυαλό σας για την τρέχουσα τετραετία στο Κτηµατο-
λόγιο, βάσει της οποίας θα κριθείτε και η διοίκηση και εσείς στο
τέλος αυτής της θητείας.

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής

οµιλητών.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ κ. Νικητιά-

δης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Ελληνικό

Κτηµατολόγιο για το οποίο συζητούµε σήµερα αποτελεί ένα κο-
ρυφαίο θέµα. Απασχολεί εκατοµµύρια Ελλήνων. Η ατοµική ιδιο-
κτησία για τους Έλληνες υπήρξε πάντα κάτι ζητούµενο, κάτι
σηµαντικό, κάτι που ήθελαν να αποκτήσουν ή να προστατέψουν.

Τεράστιας, όµως, σηµασίας είναι και για την ασφάλεια δικαίου
που οφείλει να παρέχει κάθε χώρα στους πολίτες της, κάθε ευ-
νοµούµενο κράτος. Και τελικώς, έχει τεράστια σηµασία και για
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την αναπτυξιακή προοπτική της χώρας, πώς επενδύεις, πώς επε-
κτείνεις υποδοµές, πώς χτίζεις, αν δεν υπάρχει ένα σοβαρό Κτη-
µατολόγιο το οποίο να έχεις εµπιστοσύνη.

Εµείς, λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι -και δυστυχώς, έχουµε όλοι
ευθύνη, ο καθένας προσωπικά και τα κόµµατα- όλα αυτά τα χρό-
νια δεν ανταποκριθήκαµε όσο θα έπρεπε -και µιλάω για δεκάδες
χρόνια- σε αυτό το µεγάλο ζητούµενο, που είναι η προστασία της
ατοµικής, της ακίνητης περιουσίας των Ελλήνων.

Στο ΠΑΣΟΚ ξεκινήσαµε κάποιες προσπάθειας πριν από αρκετά
χρόνια, αλλά το επίπεδο της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης, το
επίπεδο της µηχανογράφησης ήταν µακράν, πολύ µακράν πίσω
από ό,τι είναι σήµερα. Σήµερα έχουν γίνει τεράστια άλµατα, τρο-
µακτικά.

Δείξατε εσείς, κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία δέκα χρόνια, η
Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ -γιατί τα τελευταία δέκα χρόνια
είναι που έγιναν αυτά τα τροµακτικά άλµατα µε τη µηχανογρά-
φηση, µε την ηλεκτρονική διακυβέρνηση, µε την τεχνητή νοηµο-
σύνη- δείξατε ότι ήσασταν έτοιµοι να προσαρµόσετε τις ανάγκες,
αυτές τις φοβερές που υπήρχαν, µε αυτά τα άλµατα της επιστή-
µης; Δεν νοµίζω και αυτό το αποδεικνύει άλλωστε και το τεράστιο
κενό, οι εκατοντάδες χιλιάδες εκκρεµότητες που υπάρχουν
ακόµη και σήµερα.

Και µια και αναφερόµαστε στην τέταρτη βιοµηχανική επανά-
σταση, είναι χρήσιµο να αναφερθώ σε αυτό που έγινε προχθές
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Για πρώτη φορά εκπρόσωποι του Ευ-
ρωκοινοβουλίου και εκπρόσωποι του Συµβουλίου Αρχηγών συµ-
φώνησαν και κατέληξαν σε µια απόφαση ιδιαιτέρως χρήσιµη για
την τεχνητή νοηµοσύνη, τα ατοµικά δικαιώµατα και για το πώς οι
πολίτες προστατεύονται. Αυτό είναι ένα βήµα πάρα πολύ σηµα-
ντικό από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι πρωτοπόρα εδώ η Ευρω-
παϊκή Ένωση. Και εύχοµαι, πραγµατικά, πολύ γρήγορα -υπολο-
γίζεται γύρω στο 2025- να υπάρξουν σχετικές οδηγίες από την
Κοµισιόν για το θέµα αυτό.

Όµως, πάµε να αντιληφθούµε λίγο την κατάσταση του Κτηµα-
τολογίου. Εντρυφήσας λίγο στο παρελθόν, βρήκα από το 1940 -
λίγο πριν από τον πόλεµο- στην εφηµερίδα «ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟΣ
ΤΑΧΥΔΡΟΜΟΣ» µια αναφορά που λέει: «Η περίπτωση της ελλεί-
ψεως κτηµατολογίου είναι ένα χαρακτηριστικό σύµπτωµα υπερι-
σχύσεως της πιέσεως προς εξυπηρέτηση συµφερόντων. Το
κτηµατολόγιο είναι ουσιαστικώς ανύπαρκτο στη χώρα αυτή».
Προσέξτε, είναι από το 1940. Είναι διαπιστώσεις πριν από τόσα
χρόνια. Ογδόντα χρόνια µετά, το 2020 έρχεται η Παγκόσµια Τρά-
πεζα και µε έκθεσή της στο κεφάλαιο «Doing Business», και στην
αναφορά της, κύριε Υπουργέ, για την Ελλάδα λέει τα εξής. Λέει
ότι παραµένει ακόµα το µόνο κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης χωρίς ένα πλήρες ψηφιοποιηµένο Κτηµατολόγιο. Ογδό-
ντα χρόνια µετά πάλι τα ίδια. Βρισκόµαστε πάλι πίσω. Βρισκόµα-
στε πάλι µε ένα Κτηµατολόγιο που έχει τριακόσιες χιλιάδες
έωλες υποθέσεις, πεντακόσιες χιλιάδες έωλες υποθέσεις, σε
κάθε περίπτωση εκατοντάδες χιλιάδες έωλες υποθέσεις.

Όλα αυτά τελικά γιατί; Γιατί οδηγούµαστε σε µια τέτοια κατά-
σταση; Νοµοθετούµε. Συζητάµε τους νόµους µας. Γίνονται προ-
σπάθειες όπως η παρούσα προσπάθεια. Είναι θετική η προσπά-
θεια; Προφανώς, κάθε προσπάθεια είναι θετική. Θα είναι αποτε-
λεσµατική; Αυτό είναι ένα ερώτηµα. Εµείς το ευχόµαστε. Δυστυ-
χώς όµως δεν το ελπίζουµε. Και να εξηγήσω, κύριε Υπουργέ,
γιατί δεν το ελπίζουµε. Αυτή η Κυβέρνηση, η Κυβέρνησή σας, έχει
σηµειώσει ρεκόρ νόµων που αναθεωρούν τους δικούς της νό-
µους µέσα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα. Δεν έχει υπάρξει προ-
ηγούµενο, µια κυβέρνηση να αλλάξει τους δικούς της νόµους σε
τόσο µικρό χρονικό διάστηµα. Δείτε πόσους νόµους αλλάξατε
από την πρώτη περίοδο της διακυβέρνησής σας. Θα σας ανα-
φέρω ενδεικτικά τον Ποινικό Κώδικα και τον νόµο για την πολιτική
προστασία όπως και ένα σωρό άλλοι νόµοι. Και γιατί γίνεται αυτό;
Άποψή µου είναι ότι νοµοθετείτε, κυρίως, για επικοινωνιακούς
πολιτικούς λόγους και λιγότερο γιατί, πραγµατικά, θέλετε να φέ-
ρετε αλλαγές. 

Φοβάµαι, κύριε Υπουργέ -επαναλαµβάνω το απεύχοµαι- ότι το
ίδιο θα συµβεί και µε το τωρινό νοµοσχέδιο που συζητάµε. Και
να εξηγήσω κάποιους λόγους. Πρώτον, δεν φαίνεται πουθενά ότι
το νοµοσχέδιο αυτό θα εξαλείψει αυτές τις εκκρεµότητες. Που-

θενά. Ακούµε διαβεβαιώσεις και λόγια του τύπου «σε έναν χρόνο
δεν θα υπάρχει καµµία εκκρεµότητα». Δεν το βλέπουµε όµως
κάπου. Δεν πειθόµεθα ότι αυτές οι τριακόσιες ή οι πεντακόσιες
χιλιάδες εκκρεµότητες θα έχουν εξαφανιστεί και ότι θα υπάρξει
εξοµάλυνση της αγοράς των ακινήτων. Δεύτερον, δεν ρυθµίζετε
-και αυτό είναι κορυφαίο ζήτηµα για εµάς- τα εργασιακά θέµατα.
Απεναντίας ακολουθείτε µια απαράδεκτη πρακτική έναντι των ερ-
γαζοµένων. Να γίνω όµως πιο συγκεκριµένος. Πόσες θέσεις χρει-
άζονται για να λειτουργήσει ικανοποιητικά το Κτηµατολόγιο το
ελληνικό; Συµφώνως µε τους ειδικούς, αν θέλουµε να λειτουργεί
σοβαρά, επαγγελµατικά και µε συνέπεια, το Ελληνικό Κτηµατο-
λόγιο θα πρέπει να έχει δύο χιλιάδες υπαλλήλους. Πόσες είναι
οι οργανικές θέσεις; Είναι χίλιες εκατόν πενήντα. Έχουµε, λοιπόν,
εδώ ένα τεράστιο κενό. Χρειαζόµαστε δύο χιλιάδες υπαλλήλους
και οι οργανικές θέσεις είναι χίλιες εκατόν πενήντα. Έχουν καλυ-
φθεί οι οργανικές θέσεις, οι χίλιες εκατόν πενήντα και να πούµε
επιτέλους ότι κάτι γίνεται; Ούτε αυτές έχουν καλυφθεί. Υπολεί-
πονται κατά τριακόσιες για να καλυφθούν. Είναι µόνο οκτακόσιοι
πενήντα οι απασχολούµενοι στις χίλιες εκατόν πενήντα οργανικές
θέσεις. 

Ισχυρίζεστε –και έχουµε ένα δεύτερο θέµα, λοιπόν- ότι θα
προσληφθούν άµεσα διακόσιοι εξήντα υπάλληλοι µε τον σε εξέ-
λιξη διαγωνισµό του ΑΣΕΠ που αναµένεται ότι θα φέρει κόσµο
στο Κτηµατολόγιο. Δεν θα φέρει διακόσιους εξήντα. Ο κάθε δια-
γωνιζόµενος έχει δικαίωµα να ορίσει πού θέλει να διοριστεί. Βάζει
προτεραιότητα. Πόσοι άραγε από τους διακόσιους εξήντα θα
προτιµήσουν να βάλουν το Κτηµατολόγιο ως πρώτη προτεραι-
ότητά τους, όταν είναι 700 ευρώ ο βασικός µισθός; Ποιος θα προ-
τιµήσει να πάει στο Κτηµατολόγιο; Δική µας εκτίµηση είναι:
εξήντα µε εβδοµήντα άτοµα από τα διακόσια εξήντα. Και µακάρι
-και το λέω ειλικρινώς, κύριε Υπουργέ- να διαψευστούµε.

Περαιτέρω, για να καλύψετε τις ελλείψεις -επειδή βλέπετε ότι
εκ των πραγµάτων η έλλειψη θέσεων είναι αυτή που δηµιουργεί
τα τεράστια προβλήµατα- τι κάνετε; Κάνετε outsourcing. Διαρκώς
κάνετε outsourcing. Δούλευαν ήδη δικηγόροι. Θα επαναληφθεί
µε δικηγόρους. Τώρα και µηχανικοί. Θα επαναληφθεί µε µηχανι-
κούς. Και πραγµατικά σε αυτή τη διαρκή ιδιωτικοποίηση του δη-
µόσιου τοµέα και της δηµόσιας δραστηριότητας, δεν πρέπει
κάποια στιγµή να τεθεί ένα χειρόφρενο; Διαρκώς να γίνεται; Δη-
λαδή στο τέλος θα ιδιωτικοποιήσουµε όλο τον δηµόσιο τοµέα;

Πάµε παραπέρα. Αναφέρθηκε και ο συνάδελφος πριν στο µπό-
νους των 100 ευρώ και των 150 ευρώ. Δεν είναι για όλους. Και
σας εξήγησαν, εκτιµώ, και στην επιτροπή ότι η δουλειά που γίνε-
ται, προκειµένου να ελεγχθούν τα έγγραφα τα υποβαλλόµενα
αµέσως µετά την υπογραφή των συµβολαίων, είναι µια συλλογική
δουλειά δεν είναι µόνο ένας που θα την κάνει. Αλλά πέρα και από
αυτό, ακόµα και η ίδια η εργασία του καθενός µπορεί για έναν
υπάλληλο να χρειαστούν δεκαπέντε ώρες, προκειµένου να επιλύ-
σει µια υπόθεση που έχει δέκα διαδοχικά συµβόλαια, δέκα αλλα-
γές ιδιοκτητών, δέκα µεταπωλήσεις σε funds από το ένα fund στο
άλλο. Το λέω για να θυµίσω κιόλας αυτά που έχετε κάνει και εσείς
και είχε ψηφίσει ο ΣΥΡΙΖΑ για τα κόκκινα δάνεια. Άρα, δεν µοιρά-
ζετε το µπόνους σε όλον τον κόσµο, το µοιράζονται κάποιοι. Ποιοι
θα είναι αυτοί; Πώς θα διατυπωθεί η υπουργική απόφαση; Άγνω-
στο. Μα, και αυτό το µπόνους των 100 ευρώ και των 150 ευρώ
όταν έχεις ως βασικό µισθό 700 ευρώ, είναι επαρκές; Δηλαδή
αυτοί οι τυχεροί από τα 700 ευρώ θα φτάσουν στα 850 ευρώ και
σωθήκανε! Και νοµίζετε ότι αυτό, πραγµατικά, αποτελεί κίνητρο;

Αυτονοήτως, βέβαια, κύριε Υπουργέ, δεν µπορούµε να αφή-
σουµε ασχολίαστη την επιθετικότητα που είχατε στις επιτροπές
προς τον εκπρόσωπο των εργαζοµένων. Φτάσατε στο σηµείο να
αµφισβητήσετε τη νοµιµοποίηση του προέδρου. Και, βέβαια,
όταν προσκόµισε το καταστατικό και απέδειξε ότι αυτός είναι ο
νόµιµος πρόεδρος -που θεωρώ τον ευτελίζατε εκείνη την ώρα
τον άνθρωπο που εµφανίζεται ως νόµιµος πρόεδρος και εσείς να
αµφισβητείτε ότι είναι ο νόµιµος πρόεδρος- ο πρόεδρος της επι-
τροπής το δέχθηκε. Όµως, κύριε Υπουργέ, την επιστολή που
στείλατε, σκεφτήκατε καλά όταν τη διατυπώσατε; 

Εγώ, πραγµατικά, λέω τι κότσια νοµίζει ότι έχει ο Υπουργός και
στέλνει στους εργαζόµενους µια επιστολή που καταλήγει: «Μια
απροειδοποίητη απεργία την ηµέρα ψήφισης του νοµοσχεδίου
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θα αποτελέσει σοβαρό πλήγµα στη σχέση εµπιστοσύνης που
προσπαθώ να χτίσουµε µαζί». 

Δηλαδή, κύριε Υπουργέ, η άσκηση του ανωτέρου δικαιώµατος,
του σηµαντικότερου δικαιώµατος, που έχουν οι εργαζόµενοι και
είναι η απεργία όταν ασκείται, για εσάς θέτει ζήτηµα εµπιστοσύ-
νης προς τον εργαζόµενο; Και θέλω να καταθέσω την επιστολή
του Υπουργού στα Πρακτικά για να υπάρχει. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Νικητιάδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και όπως είδατε, η απεργία ό,τι και να κάνετε, ό,τι επιστολές
και να στείλατε, 85% συµµετοχή είχε. Τα αποτελέσµατα κατέθεσε
και ο συνάδελφός µου πριν στα Πρακτικά. 

Με τα παραπάνω, λοιπόν, δεδοµένα, παρά το γεγονός ότι θε-
ωρούµε κάθε πρωτοβουλία για το Ελληνικό Κτηµατολόγιο θετική,
δεν θα ψηφίσουµε υπέρ του νοµοσχεδίου ούτε κατά. Θα ψηφί-
σουµε «παρών». Γιατί εκτιµούµε την προσπάθεια, είναι καλύτερη
από την απραξία, αλλά δεν πιστεύουµε ότι θα έχει επιτυχία. 

Και επειδή επανειληµµένως και ο κ. Χατζηδάκης, ο Υπουργός
Οικονοµικών, προσφάτως µε δικό του tweet σχολίασε το «πα-
ρών», καλό θα κάνει ο κ. Χατζηδάκης να επικοινωνήσει µε τον
Πρόεδρο της Βουλής να του εξηγήσει τι σηµαίνει «παρών». Δη-
λαδή εσείς, στο τέλος-τέλος, θέλετε αν υπάρχουν και κάποιες
καλές διατάξεις να µην τις ψηφίζουµε; Εµείς όποιες διατάξεις θε-
ωρούµε καλές, όποιες τις θεωρούµε θετικές για τον ελληνικό
λαό, για τους συναλλασσόµενους, όπως κάνουµε και µε το παρόν
νοµοσχέδιο, θα τις ψηφίζουµε αυτές τις διατάξεις. 

Πολύ γρήγορα έρχοµαι στα άρθρα και αναφερθώ µόνο σε
αυτά που τοποθετούµαστε αρνητικά. Στα άλλα είµαστε «παρών»
και «ναι». 

Στο άρθρο 9 λέµε όχι, διότι µεταφέρονται εκκρεµότητες από
τα υποθηκοφυλακεία και τα κτηµατολόγια, χωρίς να δίνεται καµ-
µία λύση ουσιαστική για αυτό το θέµα. 

Στα άρθρα 10 και 11, υπάρχει θέµα συνταγµατικότητας και
πρέπει να το εξεταστεί. 

Στα άρθρα 22 - 23, επίσης, λέµε «όχι». Η Κυβέρνηση προσπα-
θεί να πάρει το αποθεµατικό του φορέα, ενώ αναζητείτε πώς θα
δώσετε µπόνους, ενώ έχει αποθεµατικό ο φορέας. Κάπου, προ-
φανώς από το Υπουργείο Οικονοµικών ήρθε κάποια εντολή «κοι-
τάξτε, χρειαζόµαστε χρήµατα, δείτε πού θα βρούµε χρήµατα να
καλύψουµε τα κενά» και πέρα από όσα κάνετε µε τους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες µε το τεκµαρτό, έρχεστε τώρα να µαζέψετε
και ό,τι αποθεµατικό υπάρχει. 

Στο άρθρο 30, επίσης, θα πούµε «όχι», γιατί δεν υπάρχει επαρ-
κής δικαιολογία. 

Επίσης, στο 31 θα πούµε «όχι», διότι υπάρχει πλήρης εργα-
σιακή σύγχυση, σε ό,τι αφορά το άρθρο αυτό.

Στο 32 θα πούµε «όχι». Το κίνητρο µπορούσε να καλυφθεί από
το αποθεµατικό, αυτό που είπα πριν. 

Κλείνοντας την πρωτολογία µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πραγµατικά το Ελληνικό Κτηµατολόγιο είναι µια πάρα-πάρα πολύ
σοβαρή υπόθεση. Δεν υπάρχει Έλληνας εκτιµώ που να µη σχετί-
ζεται µε το Κτηµατολόγιο. Είτε από ένα µικρό χωραφάκι είτε από
ένα µικρό σπιτάκι είτε από κάτι µεγαλύτερο είτε από οποιαδήποτε
επαγγελµατική δραστηριότητα που εµπεριέχει ακίνητο, οι περισ-
σότεροι Έλληνες ενδιαφέρονται για να λειτουργήσει επιτέλους
µε αποτελεσµατικό, σωστό, δίκαιο τρόπο το Κτηµατολόγιο. 

Εύχοµαι, κύριε Υπουργέ, αυτά που υπόσχεστε να υλοποι-
ηθούν. Επαναλαµβάνω, δεν το διαβλέπουµε, το ελπίζουµε. Μα-
κάρι να µας διαψεύσετε. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο ει-

δικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκης. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Το συζητούµενο νοµοσχέδιο είναι ένα από τα εβδοµήντα έξι

αντιλαϊκά προαπαιτούµενα του Ταµείου Ανάκαµψης, για να προ-
χωρήσει η υλοποίηση της πλήρους εµπορευµατοποίησης της γης
και οι στόχοι του σχεδίου νόµου, όπως αναγράφεται και στον
τίτλο αλλά και στα άρθρα 1 και 2 που αναλύονται, είναι καθαρά
διακηρυκτικοί. Το πραγµατικό αντικείµενο είναι οι διατάξεις υπέρ
του κεφαλαίου. 

Γι’ αυτό και το ΚΚΕ καταψηφίζει επί της αρχής το νοµοσχέδιο
και κατά περίπτωση επί των άρθρων. Αυτό το ρόλο και στόχο
υπηρετεί το «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» όπως και η σύνταξη των
δασικών χαρτών. Γι’ αυτό και τόσο πολύ το ενδιαφέρον του Συν-
δέσµου Ελλήνων Βιοµηχάνων από το 2017 για την επιτάχυνση
του Κτηµατολογίου ζητώντας παράλληλα διευκόλυνση επενδύ-
σεων, ώστε να κινηθούν γρήγορα και σε καθαρό τοπίο στη γη τα
µεγάλα εµβληµατικά έργα, όπως επίσης και της Τράπεζας της
Ελλάδος από το 2014 µε τις σχετικές παραινέσεις.

Ο ΣΕΒ και η Τράπεζα της Ελλάδος, προφανώς, δεν κόπτονται
για το Κτηµατολόγιο και το περιβάλλον από αγνή φιλοπεριβαλ-
λοντική άποψη, αλλά γιατί εάν συνδυαστούν µε το υφιστάµενο
νοµικό πλαίσιο, θα διευκολύνουν την επέλαση των επενδυτικών
κορακιών.

Η Κυβέρνηση µε τις διατάξεις του σχεδίου νόµου επιχειρεί,
όπως λέει, τις αναγκαίες βελτιώσεις και διορθώσεις στο σύστηµα
του Κτηµατολογίου και της λειτουργίας των κτηµατολογικών γρα-
φείων. Οπωσδήποτε τέτοιες διορθώσεις και συνολικά µια σειρά
παρεµβάσεις είναι αναγκαίες, µε δεδοµένα τα τεράστια προβλή-
µατα που προέκυψαν από την εξαιρετικά προβληµατική διαδικα-
σία της κτηµατογράφησης και που ακόµη ταλαιπωρούν χιλιάδες
συναλλασσόµενους και τα εργατικά λαϊκά στρώµατα για την κα-
τοχύρωση των δικαιωµάτων τους στις µικρές τους ιδιοκτησίες. 

Ο χαρακτήρας όµως αυτών των διατάξεων όχι µόνο δεν επιλύει
προβλήµατα, αλλά ενισχύει τα υπάρχοντα και δηµιουργεί νέα σε
βάρος των συναλλασσόµενων και των εργαζοµένων στις σχετικές
υπηρεσίες υποθηκοφυλακείων και κτηµατολογικών γραφείων. 

Στην πραγµατικότητα, το νοµοσχέδιο αποτελεί ακόµα ένα βήµα
στην κατεύθυνση που υλοποιείται όλο το προηγούµενο διάστηµα
µε πλήρη αναδιάρθρωση του συστήµατος καταχώρισης και κα-
τοχύρωσης των εµπραγµάτων δικαιωµάτων σε ακίνητα, ώστε να
εξασφαλιστεί το κατάλληλο, ασφαλές και αποτελεσµατικό περι-
βάλλον στην αγορά ακινήτων για τη συγκέντρωση της γης, τις
µεγάλες επενδύσεις real estate, για τα διάφορα έργα και τις ανα-
γκαίες για το κεφάλαιο αλλαγές στις χρήσεις γης, µε την εµπρά-
γµατη εξασφάλιση τραπεζών και λοιπών πιστωτών, µε τις µαζικές
κατασχέσεις και τους πλειστηριασµούς λαϊκής κατοικίας.

Το νοµοσχέδιο, πρώτον, προχωρεί σε συγχωνεύσεις και δηµι-
ουργία υπηρεσιών µαµούθ, µε τις οποίες το ΚΚΕ διαφωνεί ριζικά.
Είναι πράξη επιζήµια. Αυτό µαρτυρούν τα υδροκέφαλα κτηµατο-
λογικά γραφεία της Αττικής, στα οποία έχουν υπαχθεί τα κατά
τόπους υποθηκοφυλακεία. Συγχώνευση υποθηκοφυλακείων
όµως σηµαίνει και µεταφορά των εκκρεµοτήτων µε το ίδιο και λι-
γότερο προσωπικό αντί για γενναίες προσλήψεις και στελέχωσή
τους. 

Δεύτερον, η διαδικασία για τα πρόδηλα σφάλµατα σωστά ρυθ-
µίζεται. Είναι πρόβληµα υπαρκτό και µεγάλο. Θεωρούµε όµως τη
διαδικασία προβληµατική, όπως και την εκ νέου παράταση της
καταληκτικής προθεσµίας για τη διόρθωση της ανακριβούς εγ-
γραφής µε την ένδειξη «αγνώστου ιδιοκτήτη» έως 30-11-2024.
Πρόκειται για λάθη των αναδόχων στη χάραξη των ιδιοκτησιών
και καλούνται τώρα οι ιδιοκτήτες που δεν είχαν τίτλους και δεν
δήλωσαν εµπρόθεσµα τα ακίνητά τους, ιδιαίτερα στην επαρχία,
να προβούν σε επιπλέον διαδικασίες, έξοδα συµβολαιογραφικά,
µηχανικού, δικηγόρου και ούτω καθεξής για να τα δηλώσουν.

Όλα αυτά αποτελούν την απόδειξη, άλλη µια φορά, για τα τε-
ράστια προβλήµατα από τη διαδικασία της κτηµατογράφησης
που ανέλαβαν οι ανάδοχοι µε τις παχυλές αµοιβές των σχετικών
έργων. Η κτηµατογράφηση και το κόστος της έπεσε στις πλάτες
των εργαζοµένων και των λαϊκών στρωµάτων που προσπαθούν
να κατοχυρώσουν τη µικρή ιδιοκτησία τους. Οι διατάξεις αυτές
δεν είναι παρά µπαλώµατα χωρίς να δίνουν οριστική λύση. Οι µι-
κροί ιδιοκτήτες εξακολουθούν να ταλαιπωρούνται, όταν οι µεγά-
λοι «τρίτοι φορείς», όπως αναφέρει το νοµοσχέδιο, και οι διάφο-
ροι επενδυτές εξυπηρετούνται γρήγορα και αποτελεσµατικά,
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όπως για παράδειγµα µε την πρόβλεψη του άρθρου 7, που απο-
τελεί καινούργια διάταξη για τις απαλλοτριωµένες εκτάσεις, µε
το οποίο ο οποιοσδήποτε τρίτος φορέας, δηλαδή µία εταιρεία,
θα είναι αποκλειστικά αρµόδιος για τη διαδικασία διόρθωσης των
κτηµατολογικών εγγραφών που έχουν απαλλοτριωθεί. 

Τρίτον, µε το σχέδιο νόµου δεν αντιµετωπίζονται ούτε δίνονται
λύσεις στα µισθολογικά, ασφαλιστικά και συνταξιοδοτικά θέµατα
των εργαζοµένων στο «Ελληνικό Κτηµατολόγιο». 

Προφανώς, υπάρχουν οι ψηφιακές πλατφόρµες, δηµιουργού-
νται και νέες. Τις υποθέσεις, όµως, τις διεκπεραιώνουν οι εργα-
ζόµενοι, το ανθρώπινο δυναµικό, οι οποίοι δεν επαρκούν για την
κάλυψη των αναγκών και επιτακτική καθίσταται η ανάγκη της
πρόσληψης εργαζοµένων µε πλήρη εργασιακά και ασφαλιστικά
δικαιώµατα, καθώς η ταλαιπωρία και η αναµονή ειδικά σε µεγά-
λες περιοχές, φτάνει πολλούς µήνες έως και πάνω από έναν
χρόνο για να ολοκληρωθούν οι διαδικασίες καταχώρισης.

Γίνεται καθηµερινά ολοένα πιο καθαρό ότι το ψηφιακό επιτε-
λικό κράτος της Κυβέρνησης λειτουργεί όντως πιο γρήγορα και
αποτελεσµατικά αλλά µόνο για τους επιχειρηµατικούς οµίλους
που βλέπουν τις υποθέσεις τους να λύνονται ταχύτατα, την ίδια
ώρα που στον εργαζόµενο λαό προσφέρει νέα προβλήµατα και
βάρη, εντατικοποίηση της εργασίας των εργαζοµένων στο Κτη-
µατολόγιο, χωρίς µάλιστα να ικανοποιεί αιτήµατα του ίδιου του
συλλόγου των εργαζοµένων για τη χορήγηση αποζηµίωσης από-
λυσης, όπως το εφάπαξ στο δηµόσιο όλων των εργαζοµένων από
το 1997 -και όχι µόνο από το 2018- και φυσικά, να υπολογιστεί
και να αναγνωριστεί η προϋπηρεσία των παλιών εργαζοµένων
στα υποθηκοφυλακεία που σήµερα εργάζονται στο Κτηµατολό-
γιο.

Επιπλέον, µε το άρθρο 20 του σχεδίου νόµου προστίθεται στον
ν.4512/2018 ένα ακόµα άρθρο, το 18Α, φωτογραφίζοντας και
ευεργετώντας µόνο τους πενταετούς θητείας νεοπροσλαµβανό-
µενους προϊσταµένους, οι οποίοι τοποθετούνται στο δέκατο πέ-
µπτο µισθολογικό κλιµάκιο της ΠΕ κατηγορίας, εκτός εάν βάσει
προϋπηρεσίας κατατάσσονται στο ανώτερο µισθολογικό κλιµά-
κιο.

Καλούµε τον Υπουργό να διορθώσει την αδικία αυτή σε βάρος
όλων των πρώην ειδικών άµισθων υποθηκοφυλάκων και νυν προ-
ϊσταµένων και αναπληρωτών που εντάχθηκαν στο Ελληνικό Κτη-
µατολόγιο και τυγχάνουν µιας ανεπίτρεπτης αντιµετώπισης τόσο
στο µισθολογικό όσο και στο συνταξιοδοτικό. Για να διορθωθεί
αυτή η αδικία, οι ίδιοι οι εργαζόµενοι, οι προϊστάµενοι προτείνουν
να προστεθεί στο άρθρο 18Α παράγραφος, η οποία να αναφέρει
ότι αυτοδίκαια τοποθετούνται και οι πιο πάνω εργαζόµενοι στο
δέκατο πέµπτο µισθολογικό κλιµάκιο, εκτός εάν βάσει προϋπη-
ρεσίας κατατάσσονται στο ανώτερο µισθολογικό κλιµάκιο.

Τέταρτον, µε την υποχρεωτική χρήση της πλατφόρµας νοµικού
ελέγχου εγγραπτέων πράξεων ανοίγει ο δρόµος για προγραµµα-
τικές συµβάσεις µε πιστοποιηµένους δικηγόρους για τους νοµι-
κούς ελέγχους των συµβολαιογραφικών και άλλων πράξεων και
αιτήσεων, την ιδιωτικοποίηση και εργολαβοποίηση, δηλαδή, των
Υπηρεσιών αυτών. Η ίδια επίπτωση εργολαβοποίησης ισχύει και
µε τις διατάξεις για διαπιστευµένους µηχανικούς για το Κτηµα-
τολόγιο, βάζοντας από την πίσω πόρτα τις εταιρείες.

Πέµπτον, αποκαλυπτικές των προθέσεων της Κυβέρνησης
είναι και οι διατάξεις που αφορούν την ανάθεση καθηκόντων νο-
µικού ελέγχου και καταχώριση εγγραπτέων πράξεων σε προϊστά-
µενο άλλου κτηµατολογικού γραφείου, την πλήρωση των θέσεων
προσωπικού των κτηµατολογικών γραφείων και υποκαταστηµά-
των, των προϊσταµένων κτηµατολογικών γραφείων και το κίνητρο
επίτευξης στόχων, το γνωστό µπόνους, σε υπαλλήλους και δικη-
γόρους µε σύµβαση έµµισθης εντολής του φορέα. Επιφορτίζο-
νται µε επιπλέον καθήκοντα, εντατικοποιούνται παραπέρα η
δουλειά τους. Αντί για προσλήψεις προσωπικού προχωρά στη δι-
αιώνιση του ίδιου καθεστώτος για την πλήρωση των κενών θέ-
σεων και για τους εργαζόµενους µε σχέσεις ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου. Το µπόνους θα υπολογίζεται µε βάση τον
βαθµό διεκπεραίωσης των εκκρεµουσών υποθέσεων. Δεν θα
υπερβαίνει το 15% του ετήσιου βασικού µισθού και του επιδόµα-
τος θέσης ευθύνης. Αν υπερβεί το 15% τότε δεν θα αποζηµιώνε-
ται η επιπλέον εργασία, δηλαδή «δούλευε σαν τον σκλάβο για τα

ψίχουλα».
Επιπλέον, κάνει διάχυση των αναγκαίων υπηρεσιών για τον

έλεγχο των νοµικών πράξεων σε όλα τα κτηµατολογικά γραφεία,
ανεξάρτητα από χωρική αρµοδιότητα και δίνει µπόνους για να
δελεάσει, δηλαδή εντατικοποίηση και χάος.

Ο νοµικός έλεγχος των υπό καταχώριση πράξεων δύναται να
ανατίθεται από το Ελληνικό Κτηµατολόγιο κατά παρέκκλιση
στους αναπληρωτές προϊστάµενους κτηµατολογικών γραφείων
ή υποκαταστηµάτων, στον προϊστάµενο της Διεύθυνσης Νοµικού
Έργου λειτουργούντος Κτηµατολογίου και σε υπαλλήλους κλά-
δου ΠΕ Διοικητικού, Οικονοµικού, ειδικότητας ΠΕ Διοικητικού,
των νοµικών δηλαδή του φορέα. Είναι φανερό ότι έτσι δυσχεραί-
νεται η επίλυση νοµικών ζητηµάτων που ανακύπτουν. Τουλάχι-
στον µέχρι τώρα ο ενδιαφερόµενος ήξερε ότι θα απευθυνθεί
στον προϊστάµενο του κτηµατολογικού γραφείου για να του λυ-
θούν οι απορίες. Τώρα θα απορρίπτονται οι πράξεις, χωρίς να
ξέρει ο ενδιαφερόµενος ποιος τις απέρριψε και για ποιον λόγο,
ούτε φυσικά θα βγάζει άκρη στο κατά τόπους κτηµατολογικό
γραφείο. Μια πράξη που πρέπει να καταχωρισθεί στο Ηράκλειο
θα ελέγχεται, για παράδειγµα, στην Άρτα. Η όποια διά ζώσης συ-
νεννόηση για αναγκαίες διορθώσεις στις προ καταχώρισης πρά-
ξεις, όπως πάγια συνέβαινε µέχρι τώρα, αποκλείεται διά παντός.

Η επιτάχυνση για την οποία µιλάει η Κυβέρνηση δεν αφορά,
εποµένως, την πλειοψηφία των συναλλασσόµενων αλλά λίγους
και εκλεκτούς µεγαλοϊδιοκτήτες και επενδυτές.

Έκτον, µε τη δηµιουργία του ηλεκτρονικού φακέλου ακινήτου
ανοίγει ο δρόµος για το ψηφιακό συµβόλαιο. Βασική επιδίωξη
είναι η διαλειτουργικότητα των σχετικών συστηµάτων δεδοµέ-
νων, όπως Κτηµατολόγιο, ΑΑΔΕ, ΕΦΚΑ, δήµοι, Αποκεντρωµένες
διοικήσεις, δασικές υπηρεσίες, Τεχνικό Επιµελητήριο. Συνδέεται
επιπλέον µε την εισπρακτική λειτουργία του κράτους, αφού το
συµβόλαιο συνδέεται µε τις συνολικότερες υποχρεώσεις κάθε
ιδιοκτήτη µέσω της φορολογικής και ασφαλιστικής ενηµερότη-
τας και το τίµηµα δεσµεύεται για την είσπραξη τέτοιων υποχρε-
ώσεων.

Η υπόσχεση της Κυβέρνησης στους συµβολαιογράφους ότι θα
αφαιρεθεί από το δηµοπρατηθέν έργο το υποέργο για τη δηµι-
ουργία πρότυπου εγγράφου συµβολαίου είναι παραπλανητική.
Ακόµα και αν προς το παρόν παγώσει το συγκεκριµένο υποέργο,
η συνολική κατεύθυνση και ουσία των αλλαγών δεν αλλάζει, ενώ
είναι θέµα χρόνου να έρθει και η δηµιουργία πρότυπου εγγρά-
φου.

Ή όσον αφορά το άλλο που τους λέει ο Υπουργός ότι ο ιδιο-
κτήτης θα συντάσσει ηλεκτρονικά τον φάκελο του ακινήτου και
το κουµπί θα το πατάει ο/ η συµβολαιογράφος, πρόκειται για µία
πολύ µεγάλη παγίδα. Άλλωστε, πόσο µπορεί να ισχύσει αυτό; Για
τρία, για τέσσερα, για πέντε χρόνια; Κατά τη γνώµη µας, είναι
διάταξη που διευκολύνει τις µεγάλες επενδύσεις Real Estate και
όχι για τα συµφέροντα των µικρών ιδιοκτητών. Ο ρόλος του συµ-
βολαιογράφου καταλήγει να είναι εντελώς διεκπεραιωτικός. Ο
αυτοαπασχολούµενος συµβολαιογράφος δεν θα µπορεί να αντα-
ποκριθεί σε όλο αυτό τον κυκεώνα της συµπλήρωσης κάθε πλατ-
φόρµας. Μόνο τα µεγάλα γραφεία θα αντέξουν και φυσικά,
ευνοείται η δηµιουργία µεγάλων πολυεπαγγελµατικών εταιρειών
µε συµβολαιογράφους, µηχανικούς, λογιστές, µεσίτες και άλλα
επαγγέλµατα.

Σε κάθε περίπτωση, το ΚΚΕ παρακολουθεί στενά τις εξελίξεις
αφουγκράζεται και στηρίζει τις ανησυχίες των συµβολαιογρά-
φων.

Έβδοµον, το ΚΚΕ θα συµφωνήσει µε την κατάργηση της βε-
βαίωσης µη οφειλής τέλους ακίνητης περιουσίας στην αγοραπω-
λησία ακινήτου. Διαφωνούµε, όµως, µε τον τρόπο που εισπράττε-
ται και διαµορφώνεται το ΤΑΠ από τους δήµους.

Όγδοον, διαφωνούµε µε την όλη διαδικασία που ακολουθή-
θηκε για το Κτηµατολόγιο Δωδεκανήσου. Έρχεται σαν συνέχεια
της εξαιρετικά προβληµατικής διαδικασίας για τη µετάβαση από
το προηγούµενο ειδικό καθεστώς της περιοχής στις ισχύουσες
γενικές διατάξεις και του πρόσφατου νόµου του 2022, µε τον
οποίο εµείς ως ΚΚΕ είχαµε διαφωνήσει.

Ένατον, σχετικά µε τις διατάξεις του άρθρου 31 για το προ-
σωπικό της «ΗΔΙΚΑ Α.Ε.», δεν λαµβάνει η Κυβέρνηση υπ’ όψιν τις
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προτάσεις των εργαζοµένων. Δεν εξαλείφονται οι αδικίες, ανισό-
τητες και η απαράδεκτη κατηγοριοποίηση των εργαζοµένων
χωρίς εργασιακά δικαιώµατα. Στην κατ’ άρθρο συζήτηση στην
επιτροπή το ΚΚΕ έθεσε υπ’ όψιν στον Υπουργό τα αιτήµατα των
εργαζοµένων τα οποία γνώριζε, αλλά ο Υπουργός δεν έκανε καµ-
µία απολύτως νύξη. Ένοχη σιωπή, παρ’ όλο που σε προγενέ-
στερο χρόνο υπήρξε δέσµευση ότι έκανε δεκτά τουλάχιστον τα
δύο από τα τρία αιτήµατα.

Μεταφέρουµε, λοιπόν, τα αιτήµατα των εργαζοµένων στην
Ολοµέλεια και ζητάµε να προστεθεί στην παράγραφο 2 και το
προσωπικό που προσλήφθηκε στην «ΗΔΙΚΑ Α.Ε.» από το ΚΗΥΚΥ
και όσων προσλήφθηκαν από το ΑΣΕΠ µε τον διαγωνισµό του
2006 για αποζηµίωση λόγω σύνταξης. 

Δεύτερον, να αλλάξει η καταληκτική πρόταση της παραγρά-
φου 3, προκειµένου να καταβάλλεται αποζηµίωση λόγω συµπλή-
ρωσης των προϋποθέσεων για χορήγηση σύνταξης στο σύνολο
του προσωπικού και για τους απολυµένους ή αποχωρούντες
υπαλλήλους της ΗΔΙΚΑ, ανεξαρτήτως κλάδου, κατηγορίας και ει-
δικότητας που προσλήφθηκαν µε τον ν.367/2007. Τρίτον, να προ-
στεθεί παράγραφος που να επεκτείνει το σύνολο του προσω-
πικού της ΗΔΙΚΑ, τη µεταφορά τους σε προσωποπαγείς θέσεις
σε φορείς κοινωνικής ασφάλισης σε περίπτωση λύσης της εται-
ρείας ή κατάργηση οργανικής θέσης. 

Κυρίες και κύριοι, σήµερα η κατάσταση που επικρατεί στα κτη-
µατολογικά γραφεία σε όλη τη χώρα και ιδιαίτερα στις µεγάλες
περιοχές, όπως στην Αττική, τη Θεσσαλονίκη αλλά και σε άλλες
µεγάλες πόλεις είναι απαράδεκτη. Η καταχώριση πράξεων απορ-
ρίπτεται χωρίς επαρκή αιτιολογία, χωρίς οι δικηγόροι και οι συ-
ναλλασσόµενοι να µπορούν να συζητήσουν µε κάποιον αρµόδιο
για την αντιµετώπιση του όποιου προβλήµατος και την εύρεση
λύσης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Οι όποιες υποσχέσεις για αντιµετώπιση δυσλειτουργιών στα
συστήµατα είναι κούφια λόγια, διότι το µεγάλο πρόβληµα που
αναδύεται από κάθε πτυχή είναι η υποστελέχωση. Γι’ αυτό και η
τελευταία εξαγγελία της Κυβέρνησης για διαµόρφωση ψηφιακής
πλατφόρµας χορήγησης αριθµών προτεραιότητας αποτελεί πρα-
γµατική κοροϊδία, αφού δεν αντιµετωπίζει κανένα από τα παρα-
πάνω προβλήµατα πόσω µάλλον να παραµείνει η ανάγκη για διά
ζώσης εξυπηρέτηση.

Εν κατακλείδι -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- η µέχρι σή-
µερα ασκούµενη πολιτική γης και κτηµατολογίου εξυπηρετεί το
κεφάλαιο, τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τους µε-
γαλοκαταπατητές, το κεφάλαιο στον κατασκευαστικό κλάδο και
όχι µόνο. Κύρια χαρακτηριστικά είναι η γενίκευση της ιδιωτικο-
ποίησης στη γη, η αγορά γης, οι συµπράξεις, η παραχώρηση και
µακροχρόνια χρήση, είτε απευθείας προς το κεφάλαιο είτε µε τη
διαµεσολάβηση άλλων φορέων της τοπικής διοίκησης, των ανα-
πτυξιακών εταιρειών, των µη κυβερνητικών οργανώσεων, ο πε-
ριορισµός της δηµόσιας ιδιοκτησίας στη γη και της προστασίας
και διαχείρισης των δασικών οικοσυστηµάτων. 

Το ΚΚΕ, αντιµετωπίζει τη χρήση γης ως κοινωνικό αγαθό στη
βάση της κοινωνικής ιδιοκτησίας. Η κοινωνική αξιοποίησή της για
την αγροτική παραγωγή, τον τουρισµό, την εξασφάλιση της λαϊ-
κής στέγης, τη βιοµηχανική παραγωγή, την εξασφάλιση υποδο-
µών, κοινωνικών υπηρεσιών προϋποθέτει την κοινωνική ιδιοκτη-
σία της γης και τον κεντρικό σχεδιασµό. Τότε µόνο το Εθνικό Κτη-
µατολόγιο και στο πλαίσιό του και το δασικό µπορεί να αξιοποι-
ηθεί ως εργαλείο ανάπτυξης προς όφελος των λαϊκών αναγκών
ως στοιχείο µιας φιλολαϊκής πολιτικής χρήσης γης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα

ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση κ. Παύλος Σαράκης. 
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νο-

µοσχέδιο η Κυβέρνηση ευαγγελίζεται ότι σκοπεί µεταξύ άλλων
στην επιτάχυνση των διαδικασιών του Κτηµατολογίου, στην απλο-
ποίηση των διαδικασιών µεταβίβασης ακινήτου και στην εν γένει
µείωση της γραφειοκρατίας. Στην πραγµατικότητα το παρόν νο-
µοσχέδιο επιχειρεί µε ηµίµετρα να συµµαζέψει την εικόνα διάλυ-

σης και χάους που παρουσιάζουν τα κτηµατολογικά γραφεία,
εξαιτίας, κυρίως, της υποστελέχωσής τους. Αντί, λοιπόν, να στε-
λεχωθούν τα κτηµατολόγια µε κατάλληλα εκπαιδευµένο προσω-
πικό ή έστω να επιµορφωθεί το ήδη υπάρχον, η Κυβέρνηση
επιλέγει ηµίµετρα για τη θεραπεία µιας δύσκαµπτης κτηµατογρά-
φησης της περιουσίας των Ελλήνων πολιτών. Όπως όλοι γνωρί-
ζουµε, η κτηµατογράφηση είναι το µεγαλύτερο έργο που έπρεπε
να έχει ήδη ολοκληρωθεί στην πατρίδα µας, ώστε να τερµατιστεί
η καταπάτηση των περιουσιών από τους επιτήδειους και να µπο-
ρούν να κατοχυρώσουν µε ασφάλεια την περιουσία τους οι Έλ-
ληνες πολίτες. 

Η ψηφιακή υποδοµή των κτηµατολογικών γραφείων είναι ιδι-
αίτερα κακή, είναι χαµηλή η ποιότητα στο internet, διαρκείς και
πολύωρες οι αποσυνδέσεις από το σύστηµα µε αποτέλεσµα την
απίστευτη ταλαιπωρία των Ελλήνων πολιτών. Το ήδη περιορι-
σµένο εξειδικευµένο προσωπικό των κτηµατολογικών γραφείων
µειώνεται µετά από τις παραιτήσεις και τις συνταξιοδοτήσεις,
καθώς δεν παρέχονται τα κατάλληλα κίνητρα για την παραµονή
τους στην εργασία στο Κτηµατολόγιο. Είναι, βέβαιον, ότι για την
υποστελέχωση των κτηµατολογικών γραφείων θα πρέπει να δο-
θούν κίνητρα στους υπαλλήλους και να ενταχθούν στο ειδικό µι-
σθολόγιο. 

Σε αυτό το νοµοσχέδιο, πράγµατι, δίνονται κίνητρα στους
υπαλλήλους για να βελτιωθεί η απόδοσή τους. Η αναγνώριση,
επίσης, της προϋπηρεσίας στο σύνολο του προσωπικού που
εντάχθηκε στο Κτηµατολόγιο θα είναι ένα κρίσιµο στοιχείο για
την βαθµολογική τους αναγνώριση, ώστε να αναγνωριστεί και
,πραγµατικά, να ενισχυθεί η προσπάθειά τους.

Είναι σε όλους µας γνωστή η απίστευτη ταλαιπωρία που υφί-
στανται οι Έλληνες πολίτες και οι συνάδελφοί µου οι δικηγόροι
στα κτηµατολογικά γραφεία, µια κατάσταση που έχει οδηγηθεί
σε ένα πραγµατικό αδιέξοδο. Επίσης, πάρα πολλοί συµπολίτες
µας αδυνατούν να κατοχυρώσουν τα περιουσιακά τους δικαιώ-
µατα, ακριβώς γιατί υπάρχουν κακοτεχνίες σε όλα τα προηγού-
µενα νοµοθετήµατα. 

Γνωρίζουµε, επίσης, ότι το Εθνικό Κτηµατολόγιο προετοιµά-
στηκε στην πατρίδα µας ήδη από το 1985 ενώ θεσµοθετήθηκε
µία δεκαετία αργότερα µε τον ν.2308/1995 και φτάσαµε σήµερα
µετά από τριάντα χρόνια να οραµατιζόµαστε ότι στο αµέσως επό-
µενο χρονικό διάστηµα θα ολοκληρωθεί, όταν στην Ιταλία ολο-
κληρώθηκε το 1991, όταν στην Ολλανδία έχει ολοκληρωθεί από
το 1985, όταν στη Σουηδία έχει ολοκληρωθεί από το 1995, όταν
στην Πολωνία ολοκληρώθηκε το 2010 και όταν ακόµα και στη
Βουλγαρία έχει ολοκληρωθεί ήδη από το 2009. 

Δυστυχώς η πατρίδα µας είναι η µόνη χώρα που δεν έχει ολο-
κληρώσει την κτηµατογράφηση. Γιατί, λοιπόν, οδηγηθήκαµε σε
αυτό το σηµείο; Ακριβώς γιατί όλες οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις νοµοθέτησαν µε νοµοθετήµατα τα οποία πάσχουν από κα-
κοτεχνίες, από αβλεψίες και από ερασιτεχνισµούς και δεν υπήρξε
τόλµη να φτάσουµε στην άρση των αδιεξόδων όπου θα µπορού-
σαν, πράγµατι, οι Έλληνες συµπολίτες µας να κατοχυρώσουν τα
περιουσιακά τους δικαιώµατα µε ασφάλεια.

Έρχεται, λοιπόν, σήµερα η Κυβέρνηση µετά από πάρα πολλές
τροποποιήσεις και αφού πλέον η κατάσταση έχει φτάσει σε ένα
τραγικό αδιέξοδο, όπου, πραγµατικά, αγανακτούν τόσο οι υπάλ-
ληλοι των κτηµατολογικών γραφείων, όσο και οι δικηγόροι, οι
συµβολαιογράφοι και όλοι οι πολίτες, όταν βρίσκονται αντιµέτω-
ποι µε τη γραφειοκρατία των κτηµατολογικών γραφείων, να προ-
σπαθεί µε ηµίµετρα να βελτιώσει αυτή την κατάσταση. 

Δεν θα σχολιάσω αναλυτικά γιατί το κάναµε στις επιτροπές.
Θα πω, όµως, και θα επισηµάνω ορισµένα σηµεία τα οποία προ-
βλέπονται σε αυτό το παρόν νοµοσχέδιο. Στο άρθρο 5, δίνεται
επιτέλους η δυνατότητα µιας ακόµα παράτασης της προθεσµίας
για την κατάθεση αγωγών διόρθωσης σε περίπτωση αναγραφής
ανακριβούς πρώτης εγγραφής έως τις 30-11-2024. Πράγµατι
υπάρχουν περιοχές όπου είχε ολοκληρωθεί, είχε τερµατιστεί η
διαδικασία, διότι είχε περατωθεί ο χρόνος για την κατάθεση των
εγγράφων.

Η Ελληνική Λύση, θεωρεί ότι θα πρέπει να µπούµε σε ένα κα-
θεστώς διαρκούς κτηµατογράφησης, ώστε να µη χρειάζονται πα-
ρατάσεις των προθεσµιών και για να µπορέσει ο κάθε πολίτης να
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έχει τη δυνατότητα να ολοκληρώνει τη διαδικασία εγγραφών µε
ασφάλεια και µε ορθότητα.

Στο άρθρο 8, ορίζεται ότι από την 1η Ιανουαρίου του 2024 κα-
θίσταται υποχρεωτική η χρήση της ηλεκτρονικής πλατφόρµας
νοµικού ελέγχου εγγραπτέων πράξεων για τη διενέργεια του νο-
µικού ελέγχου και την καταχώριση αιτήσεων εγγραπτέων πρά-
ξεων, δηλαδή για τις αγοραπωλησίες, για τις δωρεές και τις
γονικές παροχές που έχουν υποβληθεί και υποβάλλονται σε κτη-
µατολογικά γραφεία και υποκαταστήµατα. Δεν είµαστε σε θέση
να γνωρίζουµε προκαταβολικά αν η νέα αυτή εφαρµογή αποµα-
κρυσµένου νοµικού ελέγχου θα οδηγήσει σε ταχύτερες καταχω-
ρίσεις, αλλά οφείλουµε να αναγνωρίσουµε πως η κατάσταση είχε
φτάσει στο απροχώρητο και πρέπει να ληφθούν δραστικά µέτρα.
Δεν είναι δυνατόν στα µεγάλα κτηµατολογικά γραφεία της πα-
τρίδας µας να χρειάζονται δυόµισι ολόκληρα χρόνια για να κα-
ταχωριστεί µία πράξη εν έτει 2023. Θεωρούµε ότι το συγκεκρι-
µένο άρθρο χρειάζεται ακόµα µεγαλύτερη νοµοτεχνική βελτίωση.

Στο άρθρο 9, η µόνη ουσιώδης τροποποίηση που εισάγεται
είναι ότι ενώ µέχρι πρότινος προβλεπόταν πως ήταν επιτρεπτή η
ανάληψη από τα κτηµατολογικά γραφεία εκκρεµοτήτων µόνο έµ-
µισθων υποθηκοφυλακείων, εφόσον διαπιστώνονταν τεχνική αδυ-
ναµία έγκαιρης διεκπεραίωσης των εκκρεµοτήτων νοµικού
ελέγχου µέχρι την τελευταία ηµέρα λειτουργίας τους, η διάταξη
επεκτείνεται πλέον και στα άµισθα υποθηκοφυλακεία. Ορθά επε-
κτείνεται η ρύθµιση στο σύνολο των υποθηκοφυλακείων και
κακώς εξαρχής ήταν εκτός του αντικειµένου της ρύθµισης τα άµι-
σθα υποθηκοφυλακεία.

Στο σηµείο αυτό, θέλω να σχολιάσω -γιατί για το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο η Ελληνική Λύση θα τοποθετηθεί µε το «παρών»,
αλλά για το άρθρο 21 και για ακόµα δύο άρθρα θα εκφράσουµε
θετική άποψη- και το άρθρο 21, στο οποίο προβλέπεται η κατα-
βολή µπόνους σε περίπτωση επίτευξης στόχων. Είναι αναγκαίο,
λοιπόν, να δοθούν κίνητρα στους εργαζόµενους γιατί γνωρίζουµε
ότι και οι ίδιοι αγκοµαχούν, πραγµατικά, για να λύσουν τα προ-
βλήµατα των πολιτών µέσω της καταχώρισης των περιουσιακών
τους δικαιωµάτων και απαιτείται, πραγµατικά, µεγάλος κόπος και
µόχθος, οπότε είναι αναγκαίο να δοθούν επιπλέον κίνητρα σε αυ-
τούς.

Θεσπίζεται, λοιπόν, το κίνητρο επίτευξης στόχων για το προ-
σωπικό του Ελληνικού Κτηµατολογίου. Είναι, όµως, βέβαιο ότι
παράλληλα µε τη χορήγηση των πρόσθετων αµοιβών θα πρέπει
να προτιµηθεί και η στελέχωση των υπηρεσιών του Κτηµατολο-
γίου µε επαρκές και κατάλληλα εκπαιδευµένο προσωπικό. 

Το άρθρο 21, λοιπόν, που κινείται σε θετική κατεύθυνση, η Ελ-
ληνική Λύση θα το υπερψηφίσει.

Αναφορικά µε το άρθρο 24, η συγκεκριµένη διάταξη έχει την
υποχρέωση προσάρτησης βεβαίωσης περί µη οφειλής τέλους
ακίνητης περιουσίας σε συµβολαιογραφικές πράξεις. Με τη νέα
ρύθµιση δεν θα απαιτείται η προσκόµισή της, γιατί είναι βέβαιον
ότι για τους πολίτες µας ο ΤΑΠ αποδείχθηκε ένας µεγάλος βρα-
χνάς για τη µεταβίβαση των περιουσιακών δικαιωµάτων. Είναι µία
διάταξη, λοιπόν, η οποία είναι προς την θετική κατεύθυνση και
θα την υπερψηφίσουµε. 

Το ίδιο θα κάνουµε και για το άρθρο 25, µια τροποποίηση που
αφορά τα εξής δύο σηµεία: Η πρώτη είναι, ότι αν η εγγραπτέα
πράξη αφορά σε δύο ή περισσότερες διαιρεµένες ιδιοκτησίες
εντός του ίδιου γεωτεµαχίου, οριζόντιες ή κάθετες, υποβάλλεται
ένα µόνο κυρωµένο απόσπασµα του κτηµατολογικού δαγράµµα-
τος του γεωτεµαχίου. 

Η δεύτερη είναι, ότι σε περίπτωση που υπάρχει υπέρβαση των
χιλίων χιλιοστών -και είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι θα υπάρξει και
κάποια περαιτέρω βελτίωση σε αυτό το άρθρο- µπορούν να κα-
ταχωρούνται οι συναλλαγές στα κτηµατολογικά γραφεία µε την
επισήµανση του τεκµαιρώµενου ανάλογου ποσοστού στο κοινό
έδαφος της διαιρεµένης ιδιοκτησίας µέχρι την τροποποίηση σύ-
στασης οριζόντιου προς αποκατάσταση και άρση της υπέρβα-
σης. 

Η ρύθµιση είναι εύλογη και άγει στον ορθολογισµό των διαδι-
κασιών και στην αντιµετώπιση ενός προβλήµατος που εµφανίζε-
ται συχνά στην πράξη. Πράγµατι, πάρα πολλοί συµπολίτες µας
δεν µπορούσαν να µεταβιβάσουν τα περιουσιακά τους δικαιώ-

µατα, ακριβώς γιατί αντιµετώπιζαν πρόβληµα µε τα συγκεκριµένα
χιλιοστά. Είναι µία θετική ρύθµιση, την οποία θα την ψηφίσουµε. 

Στο άρθρο 26 που µας καλέσατε, κύριε Υπουργέ, να το δούµε
θετικά, έχουµε να πούµε το εξής: Η ψηφιοποίηση της διαδικα-
σίας, ναι µεν θα έχει οφέλη ως προς την επιτάχυνσή της καθώς
φαίνεται µια εύλογη διαδικασία, αλλά διατηρούµε τις επιφυλάξεις
µας και θεωρούµε ότι θα πρέπει να διατηρηθεί η δυνατότητα διε-
ξαγωγής της διαδικασίας και µε φυσική παρουσία στα κτηµατο-
λόγια, αλλά και να υπάρχει αν θέλετε και η έγγραφη διασταύ-
ρωση των στοιχείων των εγγραφών για τη διασφάλιση και την ορ-
θότητα της εγγραφής των περιουσιακών στοιχείων. 

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι αναφορικά µε το παρόν νοµοσχέδιο,
πέρα απ’ αυτά τα συγκεκριµένα άρθρα τα οποία θα υπερψηφί-
σουµε και είναι υπέρ των εργαζοµένων αλλά και υπέρ των πολι-
τών που έχουν ταλαιπωρηθεί στις γραφειοκρατικές διαδικασίες
και στις νοµοτεχνικές αβλεψίες των προηγούµενων νόµων και δεν
µπορούσαν να µεταβιβάσουν τα περιουσιακά τους δικαιώµατα –
αυτά θα τα ψηφίσουµε- στο υπόλοιπο νοµοσχέδιο θα δηλώσουµε
«παρών». 

Θεωρούµε ότι όλες οι κυβερνήσεις που κυβέρνησαν την πα-
τρίδα µας από τότε που θεσµοθετήθηκε το Εθνικό Κτηµατολόγιο,
έχουν και την τεράστια ευθύνη που δεν έχει ολοκληρωθεί µέχρι
σήµερα. Η περιουσία είναι ένα συνταγµατικό δικαίωµα και οφείλει
η πολιτεία να πράξει όλα εκείνα τα οποία είναι αναγκαία, για να
διασφαλίζεται και να κατοχυρώνεται η περιουσία των Ελλήνων.
Με ηµίµετρα δεν γίνεται. Με κουτοπονηριές ούτε επίσης γίνεται.
Γι’ αυτό, λοιπόν, καλούµε την Κυβέρνηση όχι µε ηµίµετρα αλλά
να τολµήσει και να δώσει ένα οριστικό τέλος για να ολοκληρωθεί
η κτηµατογράφηση, η κατοχύρωση της περιουσίας των Ελλήνων
πολιτών. 

Επίσης, στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έρχεται και µία τροπο-
λογία, η γνωστή σε όλους µας ως «Το καλάθι του Άγιου Βασίλη».
Πράγµατι, η Κυβέρνηση µε αυτή την τροπολογία έρχεται να
δώσει µια ανακούφιση στα ελληνικά νοικοκυριά ειδικά στις οικο-
γένειες που έχουν παιδιά. Είναι ένα αδιαµφισβήτητο γεγονός ότι
υπάρχει η παιδική φτώχεια στην πατρίδα µας και έχει αυξηθεί τα
τελευταία χρόνια. Είναι αποτέλεσµα, αν θέλετε, της οικονοµικής
κρίσης αλλά και της ενεργειακής κρίσης. Υπάρχουν πολιτικές ευ-
θύνες για το ποιοι µας οδήγησαν εδώ που µας οδήγησαν, σε
αυτή την κατάντια να έρχεται σήµερα η ελληνική πολιτεία να δίνει
βοήθεια στους Έλληνες πολίτες στις ελληνικές οικογένειες µε
αυτή την τροπολογία και να ανακουφίζει τα νοικοκυριά, τους οι-
κογενειάρχες που έχουν παιδιά. 

Θα πρέπει εµείς να πούµε «ναι» σε αυτή την τροπολογία, αλλά
εµείς αγωνιζόµαστε και οραµατιζόµαστε για τότε που θα έρθει η
µέρα που καµµιά ελληνική οικογένεια δεν θα έχει ανάγκη κανένα
βοήθηµα από την ελληνική πολιτεία, αλλά θα µπορεί µε υπερη-
φάνεια και αξιοπρέπεια να πορεύεται στην κοινωνική της ζωή µε
ψηλά το κεφάλι. Και µόνον η Ελληνική Λύση µπορεί να διεκδική-
σει την αξιοπρέπεια των Ελλήνων πολιτών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε πάρα
πολύ για την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από τους Σπαρτιάτες
κ. Πέτρος Δηµητριάδης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, εί-

κοσι οκτώ χρόνια µετά την έναρξη της διαδικασίας κτηµατογρά-
φησης στην Ελλάδα, ακόµη και σήµερα η ολοκλήρωση του
Κτηµατολογίου αποτελεί ζητούµενο. Πρόκειται για ένα µείζον
πρόβληµα, καθώς είµαστε η µοναδική χώρα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση που έχει το θλιβερό προνόµιο ακόµα και σήµερα να µην
έχει ολοκληρωµένο κτηµατολόγιο, όταν όλες οι χώρες το έχουν
ολοκληρώσει εδώ και δεκαετίες, όταν ακόµα και η Βουλγαρία,
όπως ειπώθηκε και προηγουµένως, το έχει ολοκληρώσει το 2009.

Τα αίτια είναι πάρα πολλά. Πρώτα απ’ όλα είναι η έλλειψη προ-
σωπικού και η υποστελέχωση των κτηµατολογικών γραφείων, η
οποία, δυστυχώς, δεν αντιµετωπίζεται ούτε µε το παρόν νοµο-
σχέδιο. Είναι ένα µείζον ζήτηµα, το οποίο αν δεν το λύσουµε απο-
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φασιστικά, ό,τι και να κάνουµε, ό,τι και να πράξουµε, θα είµαστε
µονίµως σε ένα φαύλο κύκλο καθυστερήσεων και αναµονών. 

Επίσης, ένα άλλο αίτιο είναι η πολυνοµία, οι συνεχείς νοµοθε-
τικές παρεµβάσεις, η σύγχυση που επικρατεί και, κυρίως, τα προ-
βλήµατα που υπάρχουν στη διάρθρωση και την οργάνωση των
κτηµατολογικών γραφείων. Φυσικά, όλα αυτά έχουν ως αποτέλε-
σµα να βλέπουµε συνεχώς τεράστιες ουρές στα κτηµατολογικά
γραφεία, πολύ µεγάλη ταλαιπωρία, πάρα πολύ µεγάλες αναµο-
νές στις καταχωρίσεις εγγραπτέων πράξεων και, κυρίως, πάρα
πολύ µεγάλη ταλαιπωρία γενικότερα στην κατοχύρωση των δι-
καιωµάτων των πολιτών. 

Εµείς θα ήθελα να πούµε ότι ως Σπαρτιάτες θεωρούµε ότι το
Κτηµατολόγιο αποτελεί µια εθνική υπόθεση, διότι ουσιαστικά
µέσω του Κτηµατολογίου κατοχυρώνονται και οι περιουσίες των
Ελλήνων πολιτών και τα δικαιώµατά τους, αλλά, κυρίως, υπάρχει
ασφάλεια δικαίου αλλά και διευκολύνονται σε πολύ µεγάλο
βαθµό οι αγοραπωλησίες ακινήτων. 

Τώρα, αναφορικά µε το νοµοσχέδιο, θα θέλαµε να πούµε πως
εµείς είµαστε αντίθετοι στη µεταβίβαση αρµοδιοτήτων στο
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης από το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος. Εµείς θα επιθυµούσαµε λόγω και των σύνθετων νο-
µικών εννοιών αλλά και των περιβαλλοντικών διατάξεων που
αφορούν το Κτηµατολόγιο και σχετίζονται µε τους δασικούς χάρ-
τες, να εισάγεται αυτό το νοµοσχέδιο από το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και όχι από το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης.
Δεν είναι απαξίωση του Υπουργείου, απλώς θεωρούµε ότι είναι
πλέον αρµόδιο το Υπουργείο Περιβάλλοντος γι’ αυτό το θέµα.

Τώρα, στο παρόν νοµοσχέδιο, πράγµατι, υπάρχουν κάποια θε-
τικά στοιχεία τα οποία εµείς τα αναγνωρίζουµε. Θετικό είναι ότι
στο άρθρο 4 υπάρχει ένας εξορθολογισµός των σφαλµάτων,
υπάρχει µια απαρίθµηση. 

Θετικό είναι, επίσης, ότι στο άρθρο 5 δίνεται µια περαιτέρω
προθεσµία, µία παράταση έως 30 Νοεµβρίου 2024 για τη διόρ-
θωση των αρχικών εγγραφών και τη δυνατότητα διόρθωσης πρώ-
των εγγραφών σε περίπτωση που είχε λήξει η δυνατότητα
αµφισβήτησης ανακριβούς εγγραφής µε ένδειξη αγνώστου ιδιο-
κτήτη. Είναι, πράγµατι, κάτι θετικό το οποίο όντως θα βοηθήσει
στην κατοχύρωση κάποιων δικαιωµάτων των πολιτών που ενδε-
χοµένως να έχουν απολεσθεί. 

Εδώ δράττοµαι της ευκαιρίας να αναφέρω και µία παράλειψη
του νοµοσχεδίου. Ενώ όντως δίνει τη δυνατότητα διόρθωσης εγ-
γραφών, δεν προβλέπεται τίποτα -και θα γίνω λίγο κουραστικός,
το έχω αναφέρει και στις συνεδριάσεις των επιτροπών- για το
φαινόµενο της χρησικτησίας. Είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό.
Εµείς είχαµε ζητήσει ως Σπαρτιάτες να υπάρχει βασικά µια πρό-
βλεψη στο νοµοσχέδιο σχετικά µε την αυστηροποίηση των απο-
δεικτικών µέσων χρησικτησίας, διότι σήµερα παρατηρείται το
φαινόµενο σε πάρα πολλές περιοχές, ξέρετε, που υπάρχουν ιδιο-
κτησίες αγνώστου ιδιοκτήτη βασικά, να πηγαίνουν άτοµα να κα-
τοχυρώνουν κυριότητα και να επικαλούνται χρησικτησία µόνο και
µόνο µε ένορκες βεβαιώσεις. Εµείς θα θέλαµε να προστεθούν
και τα λεγόµενα «αψευδή τεκµήρια», δηλαδή ουσιαστικά να
υπάρχουν κάποιες αποδείξεις, όπως για παράδειγµα φωτογρα-
φίες, αποδείξεις δαπανών, κάποιες δηλώσεις στην εφορία, ώστε,
ουσιαστικά, να υπάρχει µία µεγαλύτερη ασφάλεια δικαίου, διότι,
ξέρετε, ναι, πράγµατι, θέλουµε να κατοχυρώσουν κάποιες ιδιο-
κτησίες και τα δικαιώµατά τους, όµως µη φτάσουµε στο σηµείο
να οικειοποιούνται κάποια ακίνητα που δεν τους ανήκουν, µόνο
και µόνο γιατί προσκοµίζουν κάποιες ένορκες βεβαιώσεις φίλων
τους ή γνωστών τους που ενδεχοµένως να είναι και ψευδείς και
υποκειµενικές. Εµείς θέλουµε να συνοδεύονται από κάποια άλλα
αψευδή τεκµήρια και κάποιες πολύ σοβαρές αποδείξεις και κυ-
ρίως έγγραφες. 

Αυτό το λέω γιατί είναι ένα φαινόµενο το οποίο συνηθίζεται
πάρα πολύ. Το έχω αντιµετωπίσει ως δικηγόρος και, δυστυχώς,
ξέρετε ότι θα καταλήξουµε στο φαινόµενο τώρα που θα ανοίξουν
ξανά οι πρώτες εγγραφές σε πολλές περιοχές, να πηγαίνουν
άτοµα να οικειοποιούνται ακίνητα που δεν τους ανήκουν, πράγµα
το οποίο για µένα είναι άδικο προσωπικά. Αυτό θα θέλαµε λίγο
να προσεχθεί. Αυτό είναι πράγµατι θετικό. 

Θετικό επίσης είναι στο άρθρο 24 που επιτέλους καταργείται

σε συνδυασµό µε το άρθρο 34 η βεβαίωση προσκόµισης οφειλής
ΤΑΠ, είναι κάτι το οποίο θα διευκολύνει τις αγοραπωλησίες ακι-
νήτων, ήταν κάτι το οποίο µας είχε ταλαιπωρήσει πάρα πολύ και
εµάς τους δικηγόρους αλλά και τους συµβολαιογράφους.

Θετικό είναι επίσης και το άρθρο 25, όπου ουσιαστικά καταρ-
γείται η πολλαπλή προσκόµιση αποσπάσµατος κτηµατολογικού
διαγράµµατος σε περίπτωση διηρηµένων ιδιοκτησιών κειµένων
εντός του ίδιου γεωτεµαχίου. Πράγµατι είναι κάτι θετικό το οποίο
όντως θα βοηθήσει τις αγοραπωλησίες και ταλαιπώρησε πάρα
πολύ κόσµο. Εµείς δεν κάνουµε ισοπεδωτική αντιπολίτευση, εί-
µαστε αντικειµενικοί. 

Ποια είναι τώρα τα προβλήµατα, τα σοβαρά προβλήµατα που
βλέπουµε στο νοµοσχέδιο; Πρώτον, ένα σοβαρό πρόβληµα είναι
τα άρθρα 10 και 11 όπου κατά παρέκκλιση της κατά τόπον αρµο-
διότητας κτηµατολογικών γραφείων, δίνεται η δυνατότητα ανά-
θεσης καθηκόντων νοµικού ελέγχου καταχώρισης εγγραπτέων
πράξεων σε προϊστάµενο άλλου κτηµατολογικού γραφείου, σε
περίπτωση που ένα κτηµατολογικό γραφείο έχει φόρτο εργα-
σίας. Εδώ είχα διατυπώσει στην επιτροπή το εξής προβληµατι-
σµό, µε ποια κριτήρια θα γίνεται αυτή η ανάθεση, εκτός από την
κινητικότητα. Δηλαδή, µια εγγραπτέα πράξη της Θεσσαλονίκης
που έχει µεγάλο πρόβληµα, θα την στέλνουµε στα Ιωάννινα; Θα
τη στέλνουµε στην Πρέβεζα; Θα την στέλνουµε στην Ροδόπη;
Πώς θα γίνεται αυτό εδώ, και κυρίως εδώ πέρα τηρείται η διάρ-
θρωση του Κτηµατολογίου ή όχι; 

Είναι κάτι πάρα πολύ σοβαρό και µε έχει προβληµατίσει πάρα
πολύ και εδώ βλέπω, ξέρετε, µια απέλπιδα προσπάθεια να αντι-
µετωπίσετε το φαινόµενο της έλλειψης προσωπικού, µε µεταφο-
ρές ουσιαστικά αρµοδιοτήτων από κτηµατολογικό γραφείο σε
κτηµατολογικό γραφείο χωρίς ουσιαστικά να µου αιτιολογείτε
πώς ακριβώς θα γίνεται. Πώς ακριβώς θα γίνεται αυτό στην
πράξη; Και κυρίως µήπως αντιµετωπίζοντας τον φόρτο εργασίας
φτάσουµε στο σηµείο να φορτώνουµε µε επιπλέον εργασία άλλα
κτηµατολογικά γραφεία που δεν έχουν φόρτο εργασίας; Μήπως,
δηλαδή, υπερφορτώσουµε άλλα κτηµατολογικά γραφεία και δη-
µιουργήσουµε άλλο φαινόµενο; Αυτό να το ψάξουµε βασικά. 

Ένα άλλο που επίσης µε έχει προβληµατίσει, να σας πω την
αλήθεια, είναι και το άρθρο 27 όπου εκεί πέρα παρατείνεται η
προθεσµία για την εκπόνηση µελέτης ταξινόµησης δεδοµένων
που αποθηκεύεται ως κυβερνητικό νέφος. Εδώ αναφέρονται κά-
ποια κυβερνητικά νέφη όµως θα ήθελα να ρωτήσω: ναι, να υπάρ-
ξουν κυβερνητικά νέφη, υπάρχουν όµως οι επαρκείς εγγυήσεις
κυβερνοασφάλειας; Είναι όλα αυτά εδώ ασφαλή σε µια κυβερ-
νοεπίθεση; Διότι, ξέρετε, ναι µεν να δηµιουργήσουµε ένα ψη-
φιακό κράτος, αλλά αυτό το ψηφιακό κράτος θα είναι ασφαλές
ή µήπως µε την πρώτη κυβερνοεπίθεση θα χαθούν δεδοµένα και
θα έχουµε πάλι πρόβληµα; Είναι κάτι το οποίο γίνεται στην
πράξη, αυτό το οποίο λέω δεν είναι «στη σφαίρα της επιστηµονι-
κής φαντασίας», πράγµατι συµβαίνει. 

Την ίδια, ξέρετε, ένσταση έχουµε και στο άρθρο 26. Ναι µεν
να υπάρχουν ψηφιακές πράξεις, όµως µήπως πρέπει να υπάρχει
εναλλακτικά και η δυνατότητα εγγραφής εγγράφου ώστε να γί-
νεται µια διασταύρωση στοιχείων και, κυρίως, να µην απωλε-
σθούν δεδοµένα σε µια περίπτωση κυβερνοεπίθεσης; Να πω και
κάτι ακόµα. Μιλάµε όλοι για ένα ψηφιακό κράτος, ξεχνάµε όµως
ότι σε πάρα πολλά κτηµατολογικά γραφεία υπάρχει πρόβληµα
στο ίντερνετ, είναι πάρα πολύ αργό. Υπάρχει πρόβληµα συνδε-
σιµότητας, πολλές φορές πέφτει το internet. Αυτά θα τα αντιµε-
τωπίσουµε ή όχι;

Ένα άλλο, επίσης, που δεν ρυθµίζει το παρόν νοµοσχέδιο είναι,
όπως είπα και πριν το µείζον πρόβληµα που αφορά την υποστε-
λέχωση και, κυρίως, την έλλειψη προσωπικού. Άκουσα από τον
κύριο Υπουργό, πράγµατι, να λέει για το ΑΣΕΠ, θέλω, όµως, να
πω: πόσο χρόνο θα κάνουµε για να καλύψουµε αυτές τις ελλεί-
ψεις; Εδώ να τονίσω πως ήδη τα ίδια τα µέλη της ενώσεως προ-
σωπικού, οι ίδιοι οι εργαζόµενοι µάς είπαν πως ήδη δουλεύουν
στα «κόκκινα». Πόσο καιρό θα πάρει για να καλυφθούν τα κενά
στις οργανικές θέσεις; 

Να πω και κάτι ακόµα. Όταν έχουµε έλλειψη προσωπικού και
δεν κάνουµε τίποτα, εγώ θα περίµενα, ξέρετε, να ξεκινούσαµε
αντίθετα. Ας κάνουµε πρώτα τις προσλήψεις, ας καλυφθούν τα
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κενά και µετά να ξεκινήσουµε να κάνουµε ψηφιοποιήσεις και κυ-
ρίως να βελτιώσουµε το σύστηµα, διότι ό,τι και να κάνουµε πολύ
φοβάµαι ότι αντί να έχουµε ένα ψηφιακό κράτος, θα έχουµε µια
ψηφιακή αναµονή. Δηλαδή, όσο και να είναι προηγµένη η τεχνο-
λογία, δεν την υποτιµούµε, όµως, να πω πως πάντα υπάρχει και
ο ανθρώπινος παράγοντας. Άνθρωποι αυτοί που τα ελέγχουν, άν-
θρωποι αυτοί που τα λειτουργούν, άνθρωποι που θα βλέπουν τις
πλατφόρµες. Αυτά θα πρέπει να τα δούµε γιατί, ξέρετε, ο άνθρω-
πος όσο και αν δεν µας αρέσει δεν υποκαθίσταται από την τεχνο-
λογία. Η τεχνολογία µπορεί να είναι σεβαστή, µπορεί να είναι
καλή, όµως, όσο δεν υπάρχει προσωπικό και δεν υπάρχουν οι άν-
θρωποι οι κατάλληλοι να διεκπεραιώσουν τις εργασίες, µονίµως
θα υπάρχει ένα πρόβληµα και θα έχουµε έναν φαύλο κύκλο κα-
θυστερήσεων. 

Τέλος, θα ήθελα να πω πως ναι µεν το νοµοσχέδιο έχει κάποια
θετικά στοιχεία, δυστυχώς όµως, είναι ηµιτελές και κυρίως χα-
ρακτηρίζεται από µια ατολµία, δηλαδή, σε κάποια ζητήµατα θα
περίµενα περισσότερη τόλµη, περισσότερες ρηξικέλευθες προ-
τάσεις. Γι’ αυτό τον λόγο εµείς είµαστε «παρών» επί της αρχής.
Θα υπερψηφίσουµε κάποια άρθρα τα οποία είναι υπέρ των πολι-
τών και υπέρ των εργαζοµένων, όπως για παράδειγµα το µπό-
νους, το οποίο ναι µεν δίνεται καλώς, αλλά κατά την άποψή µας
όταν κάποιος εργαζόµενος είναι στα «κόκκινα» όσο µπόνους και
να του δώσεις δεν θα µπορέσει να αποδώσει παραπάνω, γιατί θα
έχει πάρα πολύ µεγάλο πρόβληµα κόπωσης στην εργασία του.
Γι’ αυτό εµείς θα ψηφίσουµε «παρών» επί της αρχής, θα υπερ-
ψηφίσουµε κάποια άρθρα και θα περιµένουµε κάποιες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας

Αριστεράς η κ. Θεοπίστη (Πέτη) Πέρκα. 
Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι γεγονός ότι η Ελλάδα είναι η τελευταία χώρα στην Ευ-

ρώπη που εκπονεί Κτηµατολόγιο. Καθυστερήσαµε πάρα πολύ ως
χώρα λόγω της παθογένειας που χαρακτηρίζει από την ίδρυσή
του το ιδιοκτησιακό καθεστώς στην Ελλάδα: τα συµφέροντα που
εµπλέκονται µε την ιδιοκτησία γης, µικρότερα ή τεράστια, τοπικά,
εθνικής εµβέλειας, υπερεθνικής. Αυτό αποτυπώνεται σε εκατο-
ντάδες διατάξεις µε αλληλοσυγκρουόµενα µηνύµατα, οι περισ-
σότερες για να νοµιµοποιήσουν υπαρκτές ή επιγενόµενες
αυθαιρεσίες. 

Ένας βασικός λόγος της καθυστέρησης της σύνταξης του
Κτηµατολογίου ήταν η δυσκολία αντιµετώπισης και τελικά υπέρ-
βασης του υπάρχοντος δαιδαλώδους και αντιφατικού νοµικού
πλαισίου. Το Κτηµατολόγιο δεν χαράσσει αναπτυξιακή, περιβαλ-
λοντική, χωροταξική, και προφανώς ιδιοκτησιακή πολιτική είναι,
όµως, ένα εξαιρετικά χρήσιµο εργαλείο για τη χάραξη αυτών των
πολιτικών. Ως εργαλείο υπηρετεί τις αντίστοιχες αντιδραστικές
ή φιλολαϊκές, ενδιαφέρουσες ή αδιάφορες, υπαρκτές ή ανύπαρ-
κτες πολιτικές, που χαράσσουν όσοι ασκούν αντίστοιχη εξουσία. 

Εµείς ξεκαθαρίζουµε ότι θέλουµε να ολοκληρωθεί το ταχύ-
τερο, µε πληρότητα και µε τον πιο σύγχρονο τρόπο το Κτηµατο-
λόγιο στη χώρα µας. Το Κτηµατολόγιο εγγενώς έχει το στοιχείο
της διαφάνειας, άρα εξυπηρετεί και τη χάραξη των πολιτικών που
αναφέρθηκαν, αλλά και τη δυνατότητα ορθής και πειστικής αντί-
κρουσης, όποτε αυτές είναι πράγµατι αντιδραστικές, πολύ καλύ-
τερα από ένα δυσλειτουργούν Κτηµατολόγιο. Εποµένως θα
συµφωνούσαµε µε οποιαδήποτε ρύθµιση θα διευκόλυνε την κα-
θηµερινότητα των πολιτών, οι οποίοι πραγµατικά ταλαιπωρού-
νται. Οι ουρές έξω από τα κτηµατολογικά γραφεία το αποδεικ-
νύουν. 

Για να δούµε, όµως, τι έκανε η Κυβέρνηση τεσσεράµισι χρόνια
τώρα για την επιτάχυνση της εκκαθάρισης εκατοντάδων χιλιάδων
εκκρεµοτήτων στις µεταγραφές ακινήτων που ταλαιπωρούν τους
πολίτες και προκαλούν και ανασφάλεια δικαίου. Η προηγούµενη
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αφαίρεσε την αρµοδιότητα
και εποπτεία του Κτηµατολογίου από το ΥΠΕΝ και τη µετέφερε
στο Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής. Δηλαδή µετέφερε έναν κρί-

σιµο δηµόσιο φορέα που είχε αρµοδιότητα για τη συστηµατική
και ενηµερωµένη καταγραφή των ακινήτων και των εµπραγµάτων
δικαιωµάτων, αντικείµενο νοµικό και τεχνικό, αλλά και κρίσιµων
εφαρµογών του περιβάλλοντος και του κράτους δικαίου όπως οι
δασικοί χάρτες, σε ένα Υπουργείο που δεν έχει καµµία σχέση µε
το αντικείµενο αυτό. Το αρµόδιο Υπουργείο για θέµατα που αφο-
ρούν τον χώρο, τις χρήσεις γης και τα εµπράγµατα δικαιώµατα
είναι το ΥΠΕΝ. Είναι τεράστιο λάθος να αντιλαµβάνεται κάποιος
το Κτηµατολόγιο ως ψηφιακό έργο. 

Συγχρόνως όµως, η Κυβέρνηση µε αυτή την επιλογή της
αγνόησε και υποβάθµισε για ακόµα µια φορά τους σχετικούς κλά-
δους των µηχανικών και των δικηγόρων, εφόσον τεχνική και νο-
µική ύλη αποκόπηκε από το φυσικό και θεµατικό φορέα, το ΥΠΕΝ
και το Υπουργείο Δικαιοσύνης, κι όλα αντιµετωπίζονται ως βάσεις
δεδοµένων. Αλλά και η νέα Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
χαρακτηρίζεται από καθυστερήσεις και παραλείψεις στον τοµέα
του Κτηµατολογίου. Λόγω της γνωστής ιδεοληψίας αδυνατεί να
αποδεχτεί ότι µόνον ένας ισχυρός δηµόσιος φορέας καταλλήλως
στελεχωµένος µπορεί να συµβάλλει στην προάσπιση του δηµο-
σίου συµφέροντος και τη διασφάλιση των συναλλαγών, µε γνώ-
µονα πάντα βέβαια την προστασία του περιβάλλοντος, την
χωροταξία, αλλά και την προάσπιση της δηµόσιας και ιδιωτικής
περιουσίας. 

Το Σωµατείο Εργαζοµένων στο Κτηµατολόγιο τόσο κατά τη
φάση της διαβούλευσης του νοµοσχεδίου όσο και κατά την ακρό-
αση των φορέων, ανέδειξε το βασικό πρόβληµα και την αστοχία
της Κυβέρνησης, που δεν είναι άλλο από το πρόβληµα της υπο-
στελέχωσης. Και βεβαίως, κύριε Υπουργέ, δεν µπορούµε να µη
σχολιάσουµε την απαράδεκτη και αντιδηµοκρατική απειλητική
στάση που είχατε απέναντι στην εξαγγελία της απεργίας των ερ-
γαζοµένων στο Κτηµατολόγιο, µέσα στην επιτροπή της Βουλής,
αλλά και στην αµφισβήτηση της νοµιµότητας της λειτουργίας του
σωµατείου και της νόµιµης διοίκησής του. 

Αποφασίσατε, κύριε Υπουργέ, την ώρα της συνεδρίασης ότι η
απεργία είναι παράνοµη και πριν την έναρξη της διαδικασίας
ακρόασης των φορέων, ζητήσατε νοµιµοποιητικά έγγραφα του
σωµατείου. Η Κυβέρνηση επιχείρησε να τροµοκρατήσει, εγώ θα
έλεγα, το συνδικαλιστικό κίνηµα, µάλιστα σε µια περίοδο που δια-
κυβεύονται κρίσιµα εργασιακά, συνδικαλιστικά και δηµοκρατικά
δικαιώµατα των πολιτών. 

Φαίνεται, κύριε Υπουργέ ότι δεν έχετε λάβει υπ’ όψιν το άρθρο
23 του Συντάγµατος για τη συνδικαλιστική ελευθερία. Υπενθυµί-
ζουµε, λοιπόν, ότι η διασφάλιση της συνδικαλιστικής ελευθερίας
και η ανεµπόδιστη άσκηση των συναφών µε αυτή δικαιωµάτων
είναι συνταγµατική υποχρέωση της πολιτείας. Εκ του νόµου πε-
ριορισµοί θα µπορούν να φτάνουν έως την κατάργηση του δι-
καιώµατος της απεργίας ή την παρεµπόδιση της νόµιµης άσκη-
σής της. 

Η ΑΔΕΔΥ, µε δελτίο Τύπου, η Πανελλήνια Οµοσπονδία Σωµα-
τείων Εργαζοµένων του ΠΟΣΕ - ΥΠΕΧΩΔΕ και εµείς στηρίζουµε
την εικοσιτετράωρη πανελλαδική απεργία του Σωµατείου Εργα-
ζοµένων Κτηµατολογίου, τον αγώνα τους ενάντια στην απαξίωση
του έµπειρου προσωπικού του φορέα, στην ανάθεση υπηρεσιών
και εργασιών σε εξωτερικούς φορείς και στην υπονόµευση του
ρόλου των κτηµατολογικών γραφείων και των υποκαταστηµάτων
του φορέα. 

Ας γυρίσουµε πάλι στο νοµοσχέδιο. Εάν διαβάσουµε το νοµο-
σχέδιο, όπως το παρουσιάζουν ο Υφυπουργός αλλά και ο ειση-
γητής της Πλειοψηφίας, µε την κατάργηση της υποχρεωτικής
προσκόµισης εξόφλησης του ΤΑΠ -αµαρτωλή ιστορία για µεγά-
λους δήµους- την υπέρβαση του προβλήµατος των χιλιοστών, τα
κίνητρα παραγωγικότητας στους υπαλλήλους, την ηλεκτρονική
κατάρτιση των συµβολαίων κ.λπ., θα µιλούσαµε για ένα νοµοσχέ-
διο τεχνοκρατικής φύσης που αντιµετωπίζει προβλήµατα στην
εξέλιξη του Κτηµατολογίου. Και όµως, και σε αυτό το νοµοσχέδιο
διαβάζουµε τη φιλοσοφία της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν πήρατε
ούτε τα στατιστικά στοιχεία για το λειτουργούν Κτηµατολόγιο και
την πορεία της κτηµατογράφησης του Κτηµατολογίου. Παίζει
ρόλο αυτό για το νοµοσχέδιο που συζητιέται� 

Ο Υφυπουργός αναφέρθηκε στη δέσµευση του Πρωθυπουρ-
γού να ολοκληρωθεί η σύνταξη του Κτηµατολογίου το 2025. Πώς
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γίνεται αυτό� Μεταφέροντας στο λειτουργούν Κτηµατολόγιο
αυτή τη φάση των κτηµατογραφήσεων, που είναι η πιο χρονο-
βόρα και η πιο δύσκολη στο να προβλεφθεί η διάρκειά της; Δη-
λαδή στο λειτουργούν, που θεωρείται για πάνω από µία δεκαετία
ο βασικός κορµός και ταυτόχρονα το πιο αδύναµο στη στελέ-
χωσή του τµήµα του Ελληνικού Κτηµατολογίου, προστίθεται ένας
πολύ µεγάλος και δύσκολος -γιατί εµπλέκονται επιτροπές εκδί-
κασης, αιτήσεων διόρθωσης και ενστάσεων- στη διαχείρισή του
όγκος εργασίας, ο οποίος µέχρι τώρα λυνόταν στο επίπεδο της
κτηµατογράφησης και δεν απασχολούσε το λειτουργούν Κτηµα-
τολόγιο.

Όταν, λοιπόν, όλοι, απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής -και της
κυβερνητικής- περιγράφουν την ανεπάρκεια εξυπηρέτησης των
κτηµατολογικών γραφείων, όχι µε ευθύνη των εργαζοµένων,
αλλά λόγω της υποστελέχωσής τους, τις ουρές που δηµιουργού-
νται ή την αδυναµία εξυπηρέτησης των πολιτών, ακόµα και µε το
ηλεκτρονικό ραντεβού που τώρα ισχύει, την απόγνωση αυτών
που «καίγονται» για µεταβιβάσεις και περιµένουν µήνες, πρόκει-
ται για ένα σύστηµα που θα επιβαρυνθεί απόλυτα, όσο δεν λέγε-
ται. Και όταν όλοι, του κυβερνώντος κόµµατος συµπεριλαµβανο-
µένου, θεωρούν ότι η πρώτη κίνηση θα πρέπει να είναι η πλή-
ρωση των κενών θέσεων στα οργανογράµµατα, η απάντηση του
Υπουργού ότι υποβλήθηκε αίτηµα στον ΑΣΕΠ για πρόσληψη πε-
ντακοσίων ογδόντα πέντε ατόµων δεν δείχνει πειστική. Θα είχε
ενδιαφέρον να µας πληροφορήσει ο Υπουργός αναλυτικά, όχι
µόνο πόσοι εργάζονται στο «ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ»…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Χίλιοι εκατό.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ωραία. Να µας πείτε και µε ποια
σχέση εργασίας, πόσες είναι οι κενές θέσεις στα οργανογράµ-
µατα και πότε προβλέπεται ότι θα καλυφθούν. 

Αντίθετα, νοµοθετούνται µέτρα για την αποσυµφόρηση των εκ-
κρεµουσών υποθέσεων, που είναι αµφίβολο καν εάν θα λειτουρ-
γήσουν και εάν λειτουργήσουν, εάν θα είναι προς τη θετική ή
αρνητική κατεύθυνση, τα οποία δεν είναι, επίσης, καθόλου πει-
στικά.

Αλήθεια, θα δοθούν πριµ παραγωγικότητας, επειδή δουλεύουν
οι εργαζόµενοι του Κτηµατολογίου στο σπίτι τους, πράγµα που
πιθανότατα συµβαίνει, ή επειδή, κατά τον κ. Γεωργιάδη, είναι
καλό οι εργαζόµενοι να δουλεύουν δύο βάρδιες; Και πώς θα ορι-
στεί το πριµ ανταγωνιστικότητας; Βάσει ποσοτικών στόχων, κατά
δικαίωµα, κατά γεωτεµάχιο, κατά ιδιοκτήτη κ.λπ., όταν είναι γνω-
στό πως ο χρόνος απασχόλησης είναι τελείως ανισοβαρής, κατά
δικαίωµα, κατά γεωτεµάχιο, κατά ιδιοκτήτη�

Ακούστε, κύριε Υπουργέ, είναι γεγονός ότι οι µισθοί είναι πολύ
χαµηλοί. Μπορούσατε να δώσετε αύξηση ή να κάνετε το µέτρο
οριζόντιο και µάλιστα να περιλαµβάνετε και το 2023. Η ασάφεια,
όµως, που δηµιουργεί αυτή η διάταξη οδηγεί µε µεγάλη πιθανό-
τητα στη δηµιουργία οµάδων «καλοθελητών» ενάντια σε οµάδες
που µε συνέπεια κάνουν την εργασία τους. Η µη πρόβλεψη οποι-
ουδήποτε κανονισµού ανάθεσης των εργασιών στους διαπιστευ-
µένους µηχανικούς του Κτηµατολογίου, επίσης, οδηγεί στην
αυθαιρεσία του αναθέτοντα. 

Και στις δύο περιπτώσεις προωθείται η δηµιουργία ενός πει-
θήνιου µηχανισµού, υπεράνω της επιστηµονικής, δεοντολογικής
και επαγγελµατικής συνέπειας, που θα εξαρτάται από τις καλές
ή µη προθέσεις του όποιου σχετικά αποφασίζει. Δεν λέµε ότι είναι
στις προθέσεις σας κάτι τέτοιο, αλλά ισχυριζόµαστε ότι είναι κάτι
εξαιρετικά πιθανόν να συµβεί. 

Υπάρχουν, επίσης, διατάξεις που καταστρατηγούν την τοπική
αρµοδιότητα και θέτουν υπό αµφισβήτηση την περιφερειακή
δοµή. Είναι βάσιµη η ανασφάλεια των εργαζοµένων για τον κίν-
δυνο κατάργησης των περιφερειακών υπηρεσιών. Παρέχεται η
δυνατότητα στον γενικό διευθυντή να αφαιρέσει από το αρµόδιο
γραφείο, παραδείγµατος χάριν, µία µεµονωµένη πράξη και να
αναθέσει σε άλλον προς εξυπηρέτηση ακόµη και ιδιοτελούς σκο-
πού. Προβλέπεται η δυνατότητα έκδοσης απόφασης για προ-
ϊσταµένους, πέρα από την κατά τόπον αρµοδιότητά τους, ενώ η
αρµοδιότητα αυτή θα µπορεί να ανατίθεται και σε υπαλλήλους
ΠΕ διοικητικών. 

Ακόµη και η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής θεωρεί ότι

υπάρχει πρόβληµα µε τα άρθρα 10 και 11, αφού απουσιάζει το
ειδικό ρυθµιστικό πλαίσιο που θα διέπει τη λήψη τέτοιων αποφά-
σεων.

Ελλείψει προσωπικού, επεκτείνεται η δυνατότητα άσκησης κα-
θηκόντων προϊσταµένου σε όλους τους υπαλλήλους ΠΕ. Σύµ-
φωνα και πάλι µε την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της
Βουλής, ο προϊστάµενος κτηµατολογικού γραφείου αποτελεί ένα
ξεχωριστό και µε κρίσιµες αρµοδιότητες όργανο του εθνικού
Κτηµατολογίου, που έχει χαρακτηριστεί και ως οιονεί δικαστικό
όργανο, άρα είναι προφανές ότι εκ της φύσης της θέσης απαι-
τείται νοµική παιδεία του αποφασίζοντος οργάνου.

Η µισθολογική διάκριση που εισάγεται µεταξύ προϊσταµένου
και αναπληρωτών αλλά και προϊσταµένων µε διαγωνισµό ή προ-
ερχόµενων από τα υποθηκοφυλακεία αντιβαίνει τη συνταγµατικά
κατοχυρωµένη αρχή της ισότητας. 

Με τη σκοπούµενη παράταση διόρθωσης των αρχικών εγγρα-
φών για πολλοστή φορά καταργείται το αµάχητο τεκµήριο των
οριστικών εγγραφών µε τη θέσπιση δυνατότητας άσκησης αγω-
γής σε κλεισµένα κτηµατολόγια. Δηµιουργεί νοµικά ζητήµατα,
καθώς σε πλείστες των περιοχών αυτών η περαιτέρω παράταση
οδηγεί και σε ταυτόχρονη τεκµηρίωση κυριότητας µε τα προσό-
ντα της χρησικτησίας. Ταυτόχρονα, δηµιουργεί αντισυνταγµατική
διάκριση ανάµεσα στη δυνατότητα διόρθωσης των αρχικών εγ-
γραφών αυτών των περιοχών, όπου η προθεσµία µε τις αλλεπάλ-
ληλες παρατάσεις έχει φτάσει την εικοσαετία και στις περιοχές
που είναι προϊόντα µεταγενέστερων ή και τωρινών κτηµατογρα-
φήσεων, όπου η προθεσµία είναι οκταετής. Δηλαδή, τηρούνται
δύο µέτρα και δύο σταθµά. 

Υπάρχουν πολλές αντιδράσεις του νοµικού κόσµου, αφού η
επέκταση της προθεσµίας αµφισβήτησης για τα αγνώστου ιδιο-
κτήτη δίνει τη δυνατότητα σε αναληθείς ιδιοκτήτες να ασκήσουν
σχετικές αγωγές εις βάρος του δηµοσίου. 

Σε κάθε περίπτωση, γεγονός είναι ότι το νοµοσχέδιο δεν λύνει
τις βασικές αιτίες των καθυστερήσεων, όπως η υποστελέχωση
του φορέα, κανόνες και µεγαλύτερα βήµατα στη διαλειτουργικό-
τητα µεταξύ των φορέων του δηµοσίου. Εν µέσω πράσινης και
ψηφιακής µετάβασης, µε πακτωλό χρηµάτων από το Ταµείο Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας, είναι άξιον απορίας γιατί δεν έχει
προχωρήσει ακόµη η ψηφιακή διαλειτουργικότητα και συζητούµε
ακόµα για παρατάσεις και αναβολές, µε µεγάλα κενά στον τοµέα
της ασφάλειας και της ψηφιακής θωράκισης της χώρας. 

Το Κτηµατολόγιο θα µπορούσε να θεωρηθεί ως ένα από τα µε-
γαλύτερα δηµόσια έργα. Είναι θεµελιώδες έργο, αφού αποτελεί
εργαλείο προγραµµατισµού και ορθολογικής οργάνωσης του
χώρου. Αποτελεί µαζί µε τον χωροταξικό σχεδιασµό στρατηγικό
εργαλείο για την αειφόρο ανάπτυξη. Αντί να λειτουργεί, εποµέ-
νως, ως αναπτυξιακό εργαλείο, λειτουργεί ως τροχοπέδη στην
ανάπτυξη της χώρας, αφού αντιµετωπίζει σωρεία προβληµάτων.
Και πώς θα έχουµε Κτηµατολόγιο, όταν δεν έχουµε επιλύσει καί-
ρια ζητήµατα, όπως είναι η κύρωση των δασικών χαρτών, η ολο-
κλήρωση του χωροταξικού και του πολεοδοµικού σχεδιασµού, ο
καθορισµός αιγιαλών και παραλίας, η έλλειψη τίτλων σε πολλές
περιοχές της χώρας, η έλλειψη ψηφιοποίησης, η πολυνοµία και
η εκτεταµένη χρήση του θεσµού της χρησικτησίας, η προστασία
του δηµόσιου συµφέροντος από τις καταπατήσεις σε βάρος του
δηµοσίου, το ξεκαθάρισµα µε τη µοναστηριακή περιουσία και βε-
βαίως η υποστελέχωση των αρµόδιων υπηρεσιών τόσο ποσοτικά,
όσο και ποιοτικά, µε έµπειρο και εξειδικευµένο προσωπικό στα
ακίνητα, νοµικούς, µηχανικούς, ΠΕ πληροφορικής�

Κλείνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω και κάτι ακόµα. Μου έκανε
εντύπωση ότι δεν κλήθηκε ο Πανελλήνιος Σύλλογος Αγρονόµων
και Τοπογράφων Μηχανικών. Διαπίστωσα ότι δεν έχει αναδείξει
προεδρείο εδώ και έναν χρόνο, δηλαδή είναι στην ουσία ανενερ-
γός. Είναι, όµως, οι κατ’ εξοχήν επιστήµονες που ασχολούνται
µε το Κτηµατολόγιο, τις χρήσεις γης και τη χωροταξία. 

Η παρουσία του εκπροσώπου του ΤΕΕ στην επιτροπή ήταν βε-
βαίως ουσιαστική, αλλά δεν εξέφρασε τις θέσεις του ΤΕΕ, που
σε προηγούµενα νοµοθετήµατα ήταν κυρίαρχη, γιατί στηριζόταν
σε µια µακροχρόνια και ουσιαστική επεξεργασία. 

Επίσης τα πανεπιστήµια δεν τοποθετούνται, δεν καλούνται. Νο-
µοθετούµε, δηλαδή, χωρίς τη συµβολή της κοινωνίας. Σας βο-
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λεύει να ακυρώνονται διαδικασίες που είναι η ουσία της δηµο-
κρατίας. Δεν είµαστε µια µεγάλη Κοινοβουλευτική Οµάδα, αλλά
θα κάνουµε ό,τι µπορούµε, για να ακυρώσουµε αυτή την εξέλιξη
και να ενεργοποιήσουµε τους πολίτες ακόµη και για το Κτηµατο-
λόγιο, όπου είναι δεδοµένη η ανάγκη για µια ευρύτατη συζήτηση
αναφορικά µε το πώς θα προχωρήσει στη χρονική περίοδο που
ολοκληρώνεται η σύνταξή του και µε τα µεγάλα προβλήµατα που
αντιµετωπίζει. 

Εµείς θα καταψηφίσουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο, γιατί
περιλαµβάνει διατάξεις που δεν διασφαλίζουν τις βασικές προ-
ϋποθέσεις του Κτηµατολογίου ως θεσµού, όπως το δηµόσιο συµ-
φέρον και την ασφάλεια των συναλλαγών. Ούτε καν εγγυώνται
την καλύτερη και ταχύτερη ολοκλήρωση του έργου, την ποιότητα
των εργασιών. 

Θα υπερψηφίσουµε κάποιες θετικές διατάξεις, οι οποίες,
όµως, δεν αναιρούν τη συνολική αρνητική εικόνα. Φοβάµαι πως
θα είναι ένας νόµος, κύριε Υπουργέ, που από κάποιον από τους
διαδόχους σας θα τύχει της ίδιας απαξιωτικής αντιµετώπισης
που επιφυλάξατε και εσείς για προγενέστερα νοµοθετήµατα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κυ-

ρία συνάδελφε, και για την τήρηση του χρόνου.
Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νίκης τον λόγο τώρα έχει

ο ειδικός αγορητής, ο κ. Αποστολάκης
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο ου-

σιαστικά είναι συµπλήρωση του τελευταίου νόµου για το Κτηµα-
τολόγιο της ίδιας Κυβέρνησης, του ν.4821/2021. 

Πάγια η τακτική της Κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας: Νοµοθε-
τεί, αυτοχειροκροτείται και σε λίγο χρόνο έρχεται µε νέο νόµο να
διορθώσει ή να συµπληρώσει τα νοµοθετηθέντα. Αυτό δείχνει ότι
τα Υπουργεία και οι νοµοπαρασκευαστικές τους επιτροπές νο-
µοθετούν ελλειµµατικά και αποσπασµατικά. 

Η Κυβέρνηση βαυκαλίζεται ότι µε το παρόν νοµοσχέδιό της θα
βάλει τίτλους τέλους στα χρονίζοντα προβλήµατα µιας πράγµατι
εθνικής εκκρεµότητας που ταλανίζει όσους εµπλέκονται σε αυτήν
και κυρίως τους πολύ ταλαιπωρηµένους πολίτες. Δεν θα παρα-
λείψω να υποµνήσω τη διεθνή έκθεση της χώρας, αφού είµαστε
η µοναδική χώρα στην Ευρώπη που δεν κατορθώσαµε ακόµη να
αποκτήσουµε ένα ολοκληρωµένο και εύχρηστο Kτηµατολόγιο.

Θα ρωτήσω ευθέως: Για τις παθογένειες του Κτηµατολογίου
και τη γραφειοκρατία του, την οποία διατείνεται το Υπουργείο
Ψηφιακής Διακυβέρνησης ότι θα θεραπεύσει, ποιος ευθύνεται;
Μήπως η Νίκη ή τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, που δεν κυβέρ-
νησαν; Σαφώς και ευθύνονται διαχρονικά όσα κόµµατα κυβέρνη-
σαν από το 1995, που ξεκίνησε η εφαρµογή του Κτηµατολογίου
µέχρι σήµερα: Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ, το καθένα
κατά το µέτρο ευθύνης του. Αυτά διαχειρίστηκαν το πρόγραµµα
και τα µεγάλα κονδύλια που διατέθηκαν. Οι πολιτικές τους και η
διασπάθιση των κονδυλίων γέννησαν την καθυστέρηση στην πρό-
οδο του έργου, τη γραφειοκρατία, την υποστελέχωση και την
ανεπαρκή µηχανοργάνωση. Από την εποχή Λαλιώτη µέχρι σή-
µερα διατέθηκαν για το Κτηµατολόγιο άνω του 1 δισεκατοµµυ-
ρίου ευρώ. Τη µεγαλύτερη φυσικά ευθύνη φέρει η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί το µεγαλύτερο τέλµα έλαβε χώρα
στις ηµέρες της πενταετούς εξουσίας της. 

Ωστόσο η εθνική σπουδαιότητα του Κτηµατολογίου, που συνι-
στά µία κορυφαία µεταρρύθµιση, µας υποχρεώνει ως Νίκη να
αντιµετωπίσουµε το παρόν νοµοσχέδιο µε σοβαρότητα και χωρίς
µικροψυχία. Το Κτηµατολόγιο είναι εθνική ανάγκη και πρέπει να
ολοκληρωθεί τάχιστα. Δικαίως, όµως, οι πολίτες δυσανασχετούν
και για τα χαµένα κρατικά χρήµατα και για τα έξοδα στα οποία
υποβάλλονται και για τη γραφειοκρατική ταλαιπωρία που επί
σειρά ετών υφίστανται. Οφείλουµε να τονίσουµε προς τον ελλη-
νικό λαό ότι µε τον νέο νόµο δεν τερµατίζουν τα χρονίζοντα προ-
βλήµατα του Κτηµατολογίου. Μια µικρή βελτίωση επιχειρείται και
αυτή αµφιβόλου αποτελεσµατικότητας. 

Η κτηµατογράφηση που άρχισε την περίοδο 1995 - 1996 δεί-
χνει σήµερα επιτέλους ότι προχωρά, έπειτα από µια δαιδαλώδη
διαδροµή τριών δεκαετιών µε προβλήµατα που είχαν να κάνουν
µε αδιαφάνεια στην υλοποίησή του, υπερκοστολογήσεις, µπλόκο

της Κοµισιόν στη χρηµατοδότησή του, άγονους διαγωνισµούς,
ενστάσεις µεταξύ των συµµετεχουσών εταιρειών, που πάγωσαν
για χρόνια την εκπόνηση των µελετών, καθυστερήσεις στην υπο-
βολή των δηλώσεων από τους πολίτες, αλλά και από τους δή-
µους και τους δηµόσιους φορείς. Σε επίπεδο χώρας σε λειτουρ-
γία είναι µόνο το 36% του Κτηµατολογίου και το 70% έχει περάσει
στο στάδιο της ανάρτησης. Το ποσοστό συλλογής σε επίπεδο
χώρας είναι στο 86% του συνόλου των ιδιοκτησιακών δικαιωµά-
των, ενώ σήµερα λειτουργούν εξήντα οκτώ από τα ενενήντα δύο
συνολικά κτηµατολογικά γραφεία. Αυτή είναι η εικόνα του κτη-
µατολογικού έργου σήµερα µετά από πορεία τριάντα ετών περί-
που και εκδαπάνηση πλέον του ενός δισεκατοµµυρίου ευρώ. 

Ωστόσο µέχρι σήµερα το Κτηµατολόγιο δεν µπορεί να δώσει
στον Έλληνα σαφή και ακριβή απάντηση πάνω στον χάρτη της
χώρας ποια εµπράγµατα δικαιώµατα έχει ο καθένας και σε ποιο
γεωτεµάχιο τα έχει. Σύµφωνα µε πηγές τα προβλήµατα σε πα-
νελλήνιο επίπεδο είναι ο µεγάλος αριθµός των ενστάσεων, ο εξί-
σου µεγάλος αριθµός των αντιρρήσεων επί των δασικών χαρτών,
οι µεγάλες καθυστερήσεις στα κτηµατολογικά γραφεία και τα
υποθηκοφυλακεία, πολλά από τα οποία υπολειτουργούν. 

Από την άλλη πάλι, δεν δίνετε µε το νοµοσχέδιο ριζική λύση
στα τεχνικά προβλήµατα που παρουσιάζει το άλλο κοµµάτι του
Κτηµατολογίου εκείνο της µετάβασης από το σύστηµα υποθηκο-
φυλακείων στο σύστηµα κτηµατολογικών γραφείων. Η γραφει-
οκρατία και η καθυστέρηση ταλανίζουν και αυτό το κοµµάτι.
Φανερή αιτία η υποστελέχωση και η ανεπαρκής µηχανοργάνωση
των κτηµατολογικών γραφείων. Όταν το 2021 το «ΕΛΛΗΝΙΚΟ
ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ» αποσπάστηκε από τον φυσικό του χώρο, το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας και µετατέθηκε η επο-
πτεία του στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης πολλοί πί-
στεψαν ότι η ψηφιοποίηση, που το Υπουργείο αυτό ευαγγελι-
ζόταν, θα ήταν η πανάκεια των προβληµάτων του Κτηµατολογίου.
Τελικά φαίνεται ότι είχαν δίκιο εκείνοι που υποστήριζαν ότι η ου-
σιαστική κτηµατογράφηση, το έργο χαρτογράφησης και η κατα-
γραφή συνιδιοκτησιών ήταν το πρώτιστο, γιατί η ψηφιοποίηση
που αγνοεί, που δεν τρέχει παράλληλα την ουσιαστική κτηµατο-
γράφηση είναι «πουκάµισο αδειανό». 

Το παρόν νοµοσχέδιο υπόσχεται να δώσει λύσεις στα ακραία
φαινόµενα καθυστέρησης βασικά των µεταγραφών συµβολαίων
από τα κτηµατολογικά γραφεία. Τα δηµοσιογραφικά ρεπορτάζ
κατέγραψαν στο πρόσφατο παρελθόν κωµικοτραγικές καταστά-
σεις, που µόνο σε εποχή ψηφιακής διακυβέρνησης δεν παραπέ-
µπουν: χειρόγραφες λίστες κολληµένες µε σελοτέιπ στον τοίχο
δηµόσιας υπηρεσίας, πολίτες που έχουν πάει έξω από το γρα-
φείο από τις εννέα το προηγούµενο βράδυ για να πιάσουν σειρά,
άνθρωποι να κοιµούνται στα αυτοκίνητα και στις καρέκλες, υπάλ-
ληλοι να µοιράζουν χειρόγραφα χαρτάκια µε αριθµούς προτεραι-
ότητας, ενώ υπάρχει ηλεκτρονικό µηχάνηµα το οποίο φυσικά δεν
λειτουργεί. 

Το πρόβληµα του πολίτη που θέλει να διεκπεραιώσει την
εµπράγµατη συναλλαγή του δεν τελειώνει µε την κατάθεση του
συµβολαίου στο κτηµατολογικό γραφείο. Το πραγµατικά µεγάλο
ζήτηµα ξεκινάει εκεί ακριβώς, καθώς ο χρόνος που χρειάζεται ο
φορέας του Κτηµατολογίου για να καταγράψει το συµβόλαιο
είναι τεράστιος. Δεν κοµίζω γλαύκα εις Αθήνας, αν πω ότι οι κα-
θυστερήσεις στη µεταγραφή των συµβολαίων δηµιουργούν
πολλά ζητήµατα ως προς την ασφάλεια δικαίου των συναλλαγών.
Και ναι µεν µε την ηλεκτρονική υποβολή της αίτησης το θέαµα
µε τις φυσικές ουρές έξω από τα γραφεία δεν θα το βλέπουµε
πλέον. Το κακό είναι ότι εξαλείφουµε, κρύβουµε µία φυσική ουρά
έξω από το κτηµατολογικό γραφείο και την αντικαθιστούµε µε
µια ψηφιακή ουρά. Τα κτηµατολογικά γραφεία καθυστερούν κυ-
ρίως στο πεδίο του νοµικού ελέγχου, δηλαδή σωρεύονται υπο-
θέσεις ακόµα και ηλεκτρονικά. Έρχονται οι πολίτες και παίρνουν
έναν αριθµό πρωτοκόλλου, µαζεύεται µια στοίβα, γίνεται ένα
µποτιλιάρισµα µε υποθέσεις και δεν υπάρχει το κατάλληλο, το
εξειδικευµένο προσωπικό σε επαρκή αριθµό για να µπορεί να τις
διεκπεραιώσει άµεσα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Το κλειδί σε αυτή την ιστορία δεν είναι να ψηφιοποιήσουµε όλη
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τη γραφειοκρατία, αλλά να µπορέσουµε να αποκαθάρουµε τη
συµβολαιογραφική διαδικασία µεταβίβασης ακινήτου από πιστο-
ποιητικά και προϋποθέσεις οι οποίες δεν απαιτούνται από το
εµπράγµατο δίκαιο και έχουν εµφιλοχωρήσει στο πλαίσιο της εί-
σπραξης του φόρου και του ελέγχου της νοµιµότητας από τον
συµβολαιογράφο. Η συλλογή τους προκαλεί τη µεγάλη καθυστέ-
ρηση.

Το συζητούµενο νοµοσχέδιο ρυθµίζει ζητήµατα τεχνικής κατά
βάση φύσεως εν όψει της απελπιστικής κατάστασης που περι-
γράψαµε, σπεύδει να δώσει λύσεις - ασπιρίνες στις παθογένειες
που εµφάνισε διαχρονικά η πρόοδος της κτηµατογράφησης,
ιδίως µετά τον τελευταίο ν.4821/2021. Ωστόσο και πάλι κανένα
ουσιαστικό πρόβληµα δεν θα λυθεί. Το νοµοθέτηµα είναι άτολµο,
ελλειµµατικό και αποσπασµατικό. Δεν θεραπεύει τις παθογένειες.
Δίνει µε πρόχειρο και χωρίς στόχευση τρόπο κάποιες λύσεις ψη-
φιοποίησης, που ως ένα µικρό σηµείο θα φέρουν µία βελτίωση,
αλλά όχι οριστική άρση του χρονίζοντος προβλήµατος της καθυ-
στέρησης στην πρόοδο του έργου της κτηµατογράφησης, της
περαίωσης των ενστάσεων, στο ξεκαθάρισµα των ιδιοκτησιών,
που είναι το κυρίως ζητούµενο. Και φυσικά καµµία σηµαντική βελ-
τίωση δεν θα φέρει στους χρόνους µεταγραφής και καταχώρισης
ή εξάλειψης των πράξεων στα κτηµατολογικά γραφεία, όπου οι
χρόνοι αναµονής είναι ανυπόφοροι. Και πάλι οι υπηρεσίες θα εξα-
κολουθήσουν να είναι υποστελεχωµένες και τα γραφεία εξοπλι-
σµένα µε παρωχηµένη µηχανοργάνωση. Χωρίς πλήρη στελέχωση
του Κτηµατολογίου, µε εξειδικευµένο προσωπικό και καλές αµοι-
βές, πρόοδος δεν θα υπάρξει. Από την άλλη πάλι η ολοκλήρωση
των µεταβιβαστικών συµβολαίων θα σέρνεται και θα καθυστερεί,
διότι παρά την ευεργετική ως ένα µέτρο κατάργηση της υποχρέ-
ωσης προσάρτησης βεβαίωσης περί µη οφειλής τέλους ακίνητης
περιουσίας, ο συµβολαιογράφος θα πρέπει να συγκεντρώσει πε-
ρίπου δεκαπέντε έως είκοσι πιστοποιητικά, φορολογική ενηµε-
ρότητα, ΕΝΦΙΑ, πολεοδοµικού χαρακτήρα βεβαιώσεις και ένα
σωρό άλλα έγγραφα. Η συλλογή τους δηµιουργεί ένα πραγµα-
τικό γολγοθά για τους συναλλασσόµενους πολίτες. Φυσικά ελά-
χιστα από τα πιστοποιητικά αυτά έχουν σχέση µε την πραγµατικά
νοµική διαδικασία της καθαυτό µεταβίβασης. Η υποχρέωση συλ-
λογής τους είναι µια πατέντα της ελληνικής δηµόσιας γραφει-
οκρατίας, ουσιαστικά πατέντα εκβίασης για να υποχρεωθούν οι
συναλλασσόµενοι να εκπληρώσουν άλλες άσχετες µε τη µεταβί-
βαση υποχρεώσεις τους προς το δηµόσιο, τις οποίες αυτό θα
έπρεπε να απαιτήσει σε άλλο χρόνο και µε άλλο τρόπο. 

Κατά τη συζήτηση στην επιτροπή κάναµε µια πρόταση βελτίω-
σης στα άρθρα 4 και 8 που δεν έτυχε αξιοποίησης. Την επανα-
φέρουµε. Σε περίπτωση αρνητικής, αιτιολογηµένης πάντως,
απόφασης του προϊσταµένου του κτηµατολογικού γραφείου να
εγγράψει την αίτηση καταχώρισης, ο αιτών δικαιούται να προβά-
λει αντιρρήσεις ενώπιον του κτηµατολογικού δικαστή. Η αρνητική
απάντηση προβλέπεται ότι πρέπει να εκδοθεί σε δεκαπέντε
µέρες από την αίτηση.

Ωστόσο, καµµία πρόβλεψη δεν υπάρχει για τον χρόνο εντός
του οποίου πρέπει να επιλύσει τη διαφορά ο δικαστής που θα
κληθεί να δικάσει κατά τη διαδικασία της εκούσιας δικαιοδοσίας.
Κι εδώ αρχίζει ένας άλλος µαραθώνιος για τον πολίτη. Για να
λάβει απάντηση πρώτου βαθµού, πρέπει να περιµένει χρόνια. Στο
πρωτοδικείο της Αθήνας τέτοιες αιτήσεις προσδιορίζονται για το
2027. Βάλτε και τον χρόνο αναµονής έκδοσης απόφασης, για να
δείτε πότε µπορεί να ελπίζει στην καταχώριση της πράξης του. 

Γι’ αυτό προτείνουµε να προστεθεί στο παρόν νοµοσχέδιο και
στο τέλος του άρθρου 8 µια παράγραφος που θα ορίζει ότι η αί-
τηση κατά µιας τέτοιας αρνητικής απάντησης του προϊσταµένου
πρέπει να προσδιοριστεί, να συζητηθεί και να εκδοθεί η απόφαση
εντός προθεσµίας έξι µηνών το πολύ από την κατάθεσή της. Η
ρύθµιση αυτή θα ανακουφίσει πολύ κόσµο. 

Υπό αυτή την έννοια, δηλαδή της ελλειµµατικότητας, της απο-
σπασµατικότητας και της ανεπάρκειας, η Νίκη δεν µπορεί να συ-
ναινέσει στην υπερψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου, διότι δεν
εξασφαλίζεται οριστική λύση ούτε ικανοποιητική ταχύτητα στη
λειτουργία των κτηµατολογικών γραφείων και το παρόν νοµοθέ-
τηµα θα αποδειχθεί ανεπαρκές και σε λίγο η Κυβέρνηση θα επα-
νέλθει µε άλλη «πυροσβεστική» παρέµβαση. 

Οφείλουµε, όµως, για να είµαστε δίκαιοι να κάνουµε µια εξαί-
ρεση για τις ρυθµίσεις του άρθρου 5. Εδώ νοµοθετείται κάτι ωφέ-
λιµο για µια µεγάλη µερίδα των πολιτών και δεν µπορούµε να µην
την επισηµάνουµε. Με αυτή παρατείνεται η προθεσµία αγωγών
διόρθωσης πρώτων εγγράφων του άρθρου 6 παράγραφος 2α
έως τις 30-11-2024.

Επίσης µέχρι την ίδια προθεσµία προβλέπεται η εξωδικαστική
διόρθωση ανακριβούς εγγραφής µε την ένδειξη ελληνικό δηµό-
σιο, όταν ο τίτλος του αιτούντος είναι παραχωρητήριο του ελλη-
νικού δηµοσίου. Λογικό. Τη στιγµή που το δηµόσιο έχει παραχω-
ρήσει το κτήµα µε διοικητική πράξη, δεν νοείται να διατηρεί µε
εγγραφή στο κτηµατολόγιο την κυριότητα.

Δίνεται ακόµη µια τελευταία ευκαιρία στους αµελείς ιδιοκτήτες
που δεν φρόντισαν να δηλώσουν έγκαιρα τις περιουσίες τους και
γι’ αυτό καταχωρίστηκαν ως αγνώστου ιδιοκτήτη, µε αποτέλε-
σµα, επειδή παρήλθε η αρχική αποκλειστική προθεσµία και οι πα-
ρατάσεις της, οι αρχικές εγγραφές να έχουν ήδη καταστεί
οριστικές, πράγµα που συνεπάγεται ότι τα κτήµατα ανήκουν στο
δηµόσιο λόγω του αµάχητου τεκµηρίου του άρθρου 9. 

Ήδη το τεκµήριο αυτό ενεργοποιήθηκε σε τριάντα πέντε πε-
ριοχές της χώρας. Γνωρίζουµε ότι σηµαντικός αριθµός αληθινών
ιδιοκτητών είτε υπήρξαν αµελείς και απώλεσαν την προθεσµία
και µαζί µε αυτή και την κυριότητα των κτηµάτων τους είτε τε-
λούσαν σε κάποια φυσική ή οικονοµική αδυναµία να ενεργήσουν
τα δέοντα εµπρόθεσµα είτε ακόµη πρόκειται για Έλληνες της
Διασποράς που απουσιάζουν χρόνια και δεν µπόρεσαν να δηλώ-
σουν τα πατρογονικά τους κτήµατα στους τόπους καταγωγής. 

Όλοι αυτοί αξίζει να χάσουν τα δικαιώµατά τους; Δεν δικαιού-
νται µία τελευταία ευκαιρία να τα δηλώσουν; Το δηµόσιο δεν
χάνει τίποτα, αφού δεν πρόκειται για δηµόσια κτήµατα. Μάλλον
απαλλάσσεται από την αποζηµίωση που θα πρέπει να πληρώσει
ως αντάλλαγµα στον αληθινό κύριο όταν αποδείξει τα δικαιώµατά
του. Διότι η ενδεχόµενη απώλεια των εµπράγµατων δικαιωµάτων
από τον πραγµατικό δικαιούχο δεν του αποστερεί το δικαίωµα να
στραφεί κατά του δηµοσίου µε ενοχικές απαιτήσεις αποζηµίω-
σης, ακόµη και µε αξίωση αυτούσιας απόδοσης τους ακινήτου.
Εν όψει όλων αυτών, δεν βρίσκω ηθικό ή νοµικό κώλυµα να µην
τους δοθεί µια νέα προθεσµία να τακτοποιήσουν τα ακίνητά τους,
έστω και αν καταλύεται µε τον τρόπο αυτό η πλασµατική κυριό-
τητα που το δηµόσιο απέκτησε µέσω του τεκµηρίου. Έτσι κι αλ-
λιώς δεν πρόκειται για δηµόσια κτήµατα. 

Αυτή και µόνο τη διάταξη, καθώς και εκείνη του άρθρου 24, µε
την οποία παύει η υποχρέωση προσάρτησης βεβαίωσης περί µη
οφειλής τέλους ακίνητης περιουσίας σε συµβολαιογραφικές
πράξεις, αν και τελικά δεν διευκρινίστηκε, κύριε Υπουργέ, ως
προς το πρόσωπο του υπόχρεου, επειδή είναι αναµφισβήτητα
ωφέλιµες για τον ελληνικό λαό, η Νίκη θα τις ψηφίσει. Κατά τα
λοιπά, θα καταψηφίσει το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Αποστολάκη.

Καλούµε στο Βήµα την κ. Ελένη Καραγεωργοπούλου, ειδική
αγορήτρια από την Πλεύση Ελευθερίας. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα εστιάσω σε εκείνα τα οποία

δεν έχουν ακουστεί σε αυτή την Αίθουσα από άλλους οµιλητές -
εισηγητές που πολύ εύστοχα έθιξαν και ισχύουν και θα ξεκινήσω
ως εξής.

Το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα δεν ήρθε να βελτιώσει ή να θε-
ραπεύσει την επικρατούσα κατάσταση στον τρόπο λειτουργίας
του φορέα. Ήρθε να αποκρύψει πίσω από τη βιτρίνα του εκσυγ-
χρονισµού και της ψηφιοποίησης των κτηµατολογικών γραφείων
την αποτυχία δόµησης, οργάνωσης και λειτουργίας του Κτηµα-
τολογίου, επιρρίπτοντας την ευθύνη της αποτυχίας του στους
εργαζόµενους σε αυτό, προηγουµένως ωστόσο στους υποθηκο-
φύλακες και µετέπειτα στους γραφικά «απολιθώµατα» συµβολαι-
ογράφους.

Ταυτόχρονα, µε την παράλληλη χρονικά διακήρυξη του διε-
θνούς διαγωνισµού για το ψηφιακό συµβόλαιο µε φορέα του έρ-
γου το Ελληνικό Κτηµατολόγιο επιδιώκεται να επιτευχθεί ο σκο-
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πός του µέγιστου των µεγάλων έργων που ήδη διαφάνηκε από
την εποχή της κατάργησης των υποθηκοφυλακείων και την απο-
ποµπή των υποθηκοφυλάκων, ο οποίος εξ αρχής ήταν η τυποποί-
ηση των συµβάσεων µε βάση τη λογική µιας φόρµας, όπως γίνε-
ται στη Μεγάλη Βρετανία, είπε ο Υφυπουργός, ο οποίος αγνοεί
πως εκεί ισχύει το Αγγλοσαξονικό Δίκαιο, η τυποποίηση που αδια-
φορεί για κάθε νοµική έννοια, για κάθε έννοια δικαίου, ενώ κατα-
νοεί µόνο κάποιες πληροφορίες που θα φανούν αύριο χρήσιµες
στην ολοκλήρωση του ελληνικού περιουσιολογίου, το οποίο θα
κάνει χρήση για δηµοσιονοµικούς σκοπούς. 

Ο χρόνος της κατάθεσης του παρόντος νοµοσχεδίου και της
διακήρυξης του διεθνούς διαγωνισµού για δηµιουργία πλατφόρ-
µας σύνταξης ψηφιακών συµβολαίων είναι κατάλληλος επειδή ο
«βόθρος» της ανικανότητας ξεχείλισε ως τις σκάλες κάθε σχεδόν
κτηµατολογικού γραφείου που εντάχθηκε στον φορέα και αµαύ-
ρωσε το αφήγηµα της επιτυχίας του. 

Μέσα από τον προσχηµατικό διάλογο µεταξύ του Υφυπουργού
και των εκπροσώπων των συµβολαιογράφων, τα κοινά ανακοινω-
θέντα των οποίων διαψεύδονταν, παραβιάζονταν, ταυτόχρονα
σχεδόν µε την απαξιωτική ενορχηστρωµένη επίθεση στον έντυπο
και ηλεκτρονικό Τύπο εκ µέρους του ίδιου του Υφυπουργού και
δηµοσιογράφων εναντίον του συµβολαιογραφικού θεσµού, µε το
υπό ψήφιση νοµοσχέδιο και την από καιρό σχεδιασµένη προκή-
ρυξη του διεθνούς µειοδοτικού διαγωνισµού, σύµφωνα µε την
οποία στόχος του έργου είναι η ολοκλήρωση κάθε συµβολαι-
ογραφικής πράξης µε τη σύνταξη ψηφιακού συµβολαίου, το
οποίο θα υπογράφεται ψηφιακά τόσο από τα εµπλεκόµενα µέρη
όσο και από τον συµβολαιογράφο, προτού κατατεθεί στον αρµό-
διο δηµόσιο φορέα, τέθηκε σε εφαρµογή το σχέδιο του φορέα,
ήτοι της κυβερνώσας πολιτείας.

Απεκδύεται αυτό κάθε ευθύνης από την τραγική πορεία του
έργου που ανέλαβε και αντί να προβεί στην άµεση κάλυψη των
κενών οργανικών θέσεων του φορέα τόσο µέσω των διαδικασιών
του ΑΣΕΠ όσο και µέσω των διαδικασιών της κινητικότητας, τον
εκσυγχρονισµό των υφιστάµενων απαρχαιωµένων συστηµάτων
πληροφορικής και δικτύων, στη διατήρηση της οργανικής δοµής
του Ελληνικού Κτηµατολογίου, κατατείνει να καταργήσει ως πε-
ριττό τον ρόλο των συµβολαιογράφων που είναι οι µόνοι θεσµικοί
εγγυητές της ασφάλειας των συναλλαγών, οι θεµατοφύλακες της
προληπτικής δικαιοσύνης, θεωρώντας αυτούς απλούς διεκπεραι-
ωτές, ενοχλητικούς ενδιάµεσους µεταξύ του Κτηµατολογίου και
του έχοντος εµπράγµατο δικαίωµα ιδιώτη ή δηµοσίου, µε ορατό
τον κίνδυνο της άλωσης και πιθανής απώλειας της περιουσίας
όλων, ιδιωτών και δηµοσίου.

Θα αναφερθώ σε ορισµένα από τα θέµατα που ανεπιτυχώς θί-
γονται στο εν λόγω νοµοσχέδιο. 

Κατ’ αρχάς η µεγάλη καθυστέρηση έκδοσης βεβαιώσεων ΤΑΠ
από τους δήµους, σε σχέση µε τη διάταξη που φέρνετε για την
κατάργηση της βεβαίωσης, πού οφείλεται; Στο γεγονός ότι προ-
σαρτάται αυτή η βεβαίωση και καθυστερείτε η έκδοσή της από
τους δήµους ή γιατί οι πάροχοι ηλεκτρικού ρεύµατος που κατά
νόµον εισπράττουν µέσω των λογαριασµών δεν αποδίδουν τα
αναλογούντα για το τέλος ακίνητης περιουσίας εισπραττόµενα ή
στην καλύτερη περίπτωση, αποδίδουν ένα συνολικό ποσό χωρίς
επιµερισµό ανά καταναλωτή, έτσι ώστε το αρµόδιο ταµείο των
δήµων αδυνατεί να υπολογίσει αν ο συγκεκριµένος οφειλέτης
είναι ακόµα οφειλέτης ή έχει εξοφλήσει;

Να πω ότι ανεξαρτήτως της µη επισύναψης στις µεταβιβαστι-
κές πράξεις αυτής της βεβαίωσης, ο ενοχλητικός παρένθετος
συµβολαιογράφος, στην περίπτωση που το ποσό οφειλής του µε-
ταβιβάζοντος µετακυλίεται στον αγοραστή, οφείλει να ερευνήσει
αν υπάρχει οφειλή και σε ποιο ύψος ανέρχεται, έτσι ώστε να προ-
φυλάξει τον ανυποψίαστο αγοραστή από την αναδοχή πιθανόν
µεγάλης οφειλής ΤΑΠ; 

Να πω ότι στην περίπτωση που η οφειλή βαρύνει τον µεταβι-
βάζοντα, πάλι ο ενοχλητικός ενδιάµεσος θα πρέπει να τον ενη-
µερώσει ότι αυτός βαρύνεται ή ενδεχοµένως ότι ο δήµος δεν θα
µπορέσει ποτέ να εισπράξει οποιοδήποτε ποσό, γιατί εδώ θα
υπάρχει υπόλοιπη κινητή ή ακίνητη περιουσία του οφειλέτη πω-
λητή;

Ψηφιοποίηση αρχείων. Στον τοµέα της ψηφιοποίησης των αρ-

χείων των υποθηκοφυλακείων που ακόµα δεν έχουν µεταφερθεί,
είστε θεατές της δικαστικής διένεξης των αναδόχων που ανέλα-
βαν το έργο της µεταφοράς τους, οπότε και καµµία επιτάχυνση
δεν προβλέπεται. 

Βεβαίως υπάρχει σε αυτό η θετική όψη ότι η σκοπούµενη ορ-
γανωµένη επίθεση διά της απόπειρας ψηφιοποίησης των αρχείων
των υποθηκοφυλακείων της χώρας αναστέλλεται προσωρινά,
γιατί τα αναλογικά αρχεία αυτών των δηµοσίων υπηρεσιών είναι
ζήτηµα υπαρξιακό για την ιστορία και τη συνέχεια των συναλλα-
γών, των πολιτισµών και την ιστορία µας ως χώρας. 

Η προχειρότητα µε την οποία έχετε προσεγγίσει αυτό το εξό-
χως σοβαρό θέµα µάς φοβίζει, καθώς προέρχεται από µη ειδι-
κούς που πρεσβεύουν το δόγµα «ο σκοπός αγιάζει τα µέσα», σε
συνέργεια µε τις ισόβιες κυρίες της νοµικής υπηρεσίας του Ελ-
ληνικού Κτηµατολογίου που δεν έχουν ποτέ λογοδοτήσει σε κα-
νέναν για τους πόρους και τα χρήµατα που κατασπαταλήθηκαν,
για τα εκρηκτικά κακά παραδοτέα έργα των αναδόχων εδώ και
δεκαετίες σε βάρος της έννοµης τάξης και των Ελλήνων πολιτών.

Δεν έχουµε ακούσει να γίνεται λόγος για τον µεθοδολογικό χα-
ρακτήρα της προσέγγισης στην ψηφιοποίηση, για τις ερµηνευτι-
κές και προσληπτικές δυσχέρειες µετά την απόσπαση του εγγρά-
φου. Ζητήµατα ψηφιακής συντήρησης και διαχείρισης όλου του
υλικού σε καταστρατήγηση των όρων της σχετικής διακήρυξης
για την ψηφιοποίηση φέρεστε να επιχειρείτε, σε βάρος της ακε-
ραιότητας των δεµένων τόµων, να νουθετείτε στην κατεύθυνση
όχι της σάρωσης από ειδικούς σαρωτές, που δεν επιβαρύνουν
τις ράχες της βιβλιοδεσίας, αλλά στην κατεύθυνση του τεµαχι-
σµού τους, κατά το πνεύµα της απαξίας που επιφυλάξατε µε την
περιφορά ατόµων υποθηκοφυλακείων σε τηλεοπτικό κανάλι. 

Επίσης ποιοι είναι οι λήπτες των χρηµάτων από το Ταµείο Ανά-
καµψης για το έργο; Ποιος θα ελέγξει τις πληροφορίες, µε ή
χωρίς µεσάζοντες; 

Πρόδηλα σφάλµατα. Επιδιώκετε τη διόρθωση σφαλµάτων. Δεν
µας έχετε πει και δεν έχετε ξεκαθαρίσει σε αυτή την ασαφή διά-
ταξη που φέρνετε, πρόδηλα, αν θα επιλύονται και πώς θα επιλύο-
νται, µε γνώµονα το γεγονός ότι πρόδηλα είναι και τα απλά
γραφικά σφάλµατα και καταχώρισης στοιχείων, τα οποία λύνο-
νται εύκολα, αλλά είναι πρόδηλα σφάλµατα, και άλλα που οφεί-
λονται σε λανθασµένους νοµικούς χαρακτηρισµούς, χωρικούς
εντοπισµούς και αµφισβητήσεις δικαιωµάτων. Ποια σφάλµατα
έχετε την πρόθεση να διορθώσετε µε το παρόν και από πού προ-
κύπτει από την ασαφή αυτή διάταξη το θέµα επίλυσης των προ-
δήλων;

Δικηγόροι: Θεσµός προγραµµατικών συµβάσεων µε δικηγορι-
κούς συλλόγους και δηµιουργία µητρώου των νοµικών εισηγητών
οι οποίοι εργάζονται εντός των κτηµατολογικών γραφείων. Αντί
να διευκολύνει την περαίωση των υποθέσεων, στην πραγµατικό-
τητα δηµιουργεί νέα µορφή γραφειοκρατίας, µε αποτέλεσµα τα
έγγραφα να µην ακολουθούν έναν δεδοµένο τρόπο διαχείρισης
και τελικά να µην καταλήγουν στο τελικό στάδιο της καταχώρι-
σης. 

Ο πρωτοδιόριστος δικηγόρος µε 15 ευρώ το κοµµάτι -κάνατε
αύξηση, αντί 8-µας λέτε ότι θα είναι εκείνος ο οποίος θα ελέγξει
και θα αποφασίσει µε την εισήγησή του αν κάνει να καταχωρηθεί
ένα συµβολαιογραφικό έγγραφο, το οποίο θα έκανε µήνες να
έχει συνταχθεί και να είναι άρτιο, εύληπτο και περιεκτικό ουσιω-
δών όρων και συµφωνιών, τις οποίες κατά περίπτωση ο πρωτο-
διόριστος δικηγόρος δεν θα µπορεί από τη φύση του και την
εµπειρία του να κρίνει. 

Παράλληλα δηµιουργείτε µια ευκαιρία για στήσιµο παραµάγα-
ζων των δικηγόρων αυτών, σε εξυπηρέτηση πελατών γραφείων
και µεγάλων ακόµα δικηγορικών γραφείων, µε την ανοχή ή µάλ-
λον υπό την αιγίδα του Ελληνικού Κτηµατολογίου. 

Ο αναποτελεσµατικός και αποσπασµατικός τρόπος µε τον
οποίο αντιµετωπίζετε τα ζητήµατα στο παρόν νοµοσχέδιο φαίνε-
ται διάχυτα και σε περισσότερα άρθρα και κραυγαλέα επίσης στο
άρθρο 10, όπου δίνετε τη δυνατότητα στον γενικό διευθυντή να
αφαιρέσει από το αρµόδιο γραφείο µια µεµονωµένη πράξη και
να την αναθέσει σε άλλο γραφείο προς εξυπηρέτηση ακόµα και
ιδιοτελούς σκοπού. 

Στο άρθρο 19 έρχεστε και δηλώνετε ότι σε περίπτωση αποχώ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΖ’ - 11 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7357



ρησης του προϊσταµένου θα τον αντικαθιστά, προσωρινά -για µε-
γάλο διάστηµα ωστόσο µπορεί να συµβεί- κάποιος υπάλληλος ο
οποίος θα έχει εκπαίδευση πανεπιστηµιακή, αλλά δεν θα έχει νο-
µική κατάρτιση, µη νοµικός. Είναι ασύλληπτη αυτή η επινόηση
και σας έχει επικρίνει γι’ αυτό και η Επιστηµονική Υπηρεσία της
Βουλής και για τα δύο άρθρα, και για το 10, που είναι συνταγµα-
τικό ατόπηµα και αντίθετο µε τις διατάξεις του άρθρου 45 του
ν.4512/2018, και ως προς τον διορισµό προϊσταµένων, που µαζί
µε το άρθρο 10 δηµιουργεί ένα παρακράτος στην κυριολεξία.

Ακίνητα αγνώστου ιδιοκτήτη. Με τον ν.2308/1995 ορίστηκε η
εξαίρεση του ελληνικού δηµοσίου από την υποβολή δηλώσεων.
Έρχεται ο ν.4164/2013, που υποχρεώνει την υποβολή δηλώσεων
εκ µέρους του ελληνικού δηµοσίου για τα ακίνητα του ελληνικού
δηµοσίου. Υπάρχει ζήτηµα να κατατεθεί άµεσα -να ήταν χθες- κά-
ποια τροπολογία για την επίσπευση προδικασίας ορθής, θεσµικά
και πρακτικά, κατοχύρωσης δικαιωµάτων κυριαρχίας του ελληνι-
κού κράτους. Δεν µπορεί να κλείνετε τα µάτια και να µη φέρνετε
διάταξη που να αφορά στις εκπρόθεσµες δηλώσεις ακινήτων του
ελληνικού δηµοσίου που είναι χαρακτηρισµένα ως αγνώστου. 

Στη διάρκεια των επιτροπών ο Υφυπουργός µάς µίλησε για την
ασφάλεια δικαίου, αλλά όλα αυτά, στη διάρκεια που συζητάµε,
συµβαίνουν χωρίς κυρωµένους δασικούς χάρτες, χωρίς χάραξη
αιγιαλού, µε ΚΑΕΚ να έχουν αποδοθεί από λάθος σε άλλα ακί-
νητα αντί άλλων και να εξαιρούνται συναλλαγές σε χιλιάδες ακί-
νητα, µε τα εµπράγµατα βάρη του ελληνικού δηµοσίου και των
τραπεζών σε πάρα πολλές περιπτώσεις να έχει παραληφθεί η δή-
λωσή τους στα φύλλα του Ελληνικού Κτηµατολογίου. 

Ταυτόχρονα µε την υποστελέχωση των γραφείων και µε τα
απαρχαιωµένα συστήµατα πληροφορικής, έρχονται όλα µαζί και
συµπληρώνουν ένα παζλ παθογενειών, για τα οποία και σήµερα
οι υπάλληλοι των κτηµατολογικών γραφείων απεργούν, µια απερ-
γία για την οποία στην προτελευταία επιτροπή -το είπαν κι άλλοι
συνάδελφοι- κρίνατε ως εισαγγελέας ότι δεν θα έπρεπε να έχει
γίνει και ότι κακώς γίνεται και την κρίνατε καταχρηστική. 

Ακολούθως προβήκατε σε δηλώσεις ως προς την αποχή των
συµβολαιογράφων. Διότι και οι συµβολαιογράφοι του ΣΣΕΑΠΑΔ
αποφάσισαν από 28-11 αποχή -σήµερα µε νέα συνεδρίαση θα
κρίνουν την παράτασή της ή όχι- από τα καθήκοντά τους στις µε-
ταβατικές δικαιοπραξίες, διαδραµόντος του χρόνου συζήτησης
του εν λόγω νοµοσχεδίου, που έχει να κάνει µε τη µη ανάκληση
της από 7-11-2023 προκήρυξης του διεθνούς ηλεκτρονικού δια-
γωνισµού για το έργο «Ηλεκτρονικός φάκελος µεταβίβασης ακι-
νήτων» και τη µη τροποποίηση της προκήρυξης µε απαλοιφή από
αυτή του τµήµατος εκείνου που αναφέρεται στο ψηφιακό συµ-
βόλαιο.

Προκηρύξατε έναν διαγωνισµό στις 7 Νοεµβρίου. Ηµεροµηνία
λήξης προσφορών 4 Δεκεµβρίου. Δύο τινά συµβαίνουν, κύριοι της
Κυβέρνησης. Ή πολύ πρόχειρα επιχειρείτε µιας τέτοιας βαρύτη-
τας µεταρρύθµιση ή έχετε υπογείως σχεδιάσει την εκλογή του
νέου αναδόχου, που ήδη σας είναι γνωστός, και η προκήρυξη επι-
τελεί τυπικό ρόλο και λόγο νοµιµοποίησης. Ποιο από τα δύο ή και
τα δύο έχει στην πραγµατικότητα συµβεί θα ήθελα πολύ να µάθω. 

Την έννοια του δικαίου και τη λειτουργία του στην κοινωνία δεν
θα την αντικαταστήσουν οι τεχνοκράτες. Η ταχύτητα σε βάρος
της νοµιµότητας, η ψηφιοποίηση για την απορρόφηση κονδυλίων
και επίδειξη έργων βιτρίνας και ο ολοκληρωτισµός τους δεν θα
αποπέµψουν τη νοµική επιστήµη. Η ψηφιακή εποχή δεν πρέπει
και δεν θα καταργήσει ανθρωπιστικές επιστήµες, δίκαιο, συµβά-
σεις, ελευθερία των συµβάσεων. 

Κύριε Υφυπουργέ και Υπουργέ -εξακολουθείτε βέβαια και είστε
µόνος σας- µε τη ζέση των νεοφώτιστων που σας διακρίνει έχετε
µια µοναδική ευκαιρία να περάσετε στην πολιτική ιστορία ως οι
εξυγιαντές του καρκινώµατος του Κτηµατολογίου. Αντί να στρα-
φείτε, όπως λανθασµένα καθοδηγήστε, εναντίον του τρόπου σύ-
ναψης των συµβάσεων, της κατάρτισης των δικαιοπραξιών, φρο-
ντίστε να βάλετε σε τάξη το χάος που δηµιουργήθηκε από τους
υπηρεσιακούς παράγοντες. Είναι κατανοητό ότι µόνο κάποιος
που έχει εντρυφήσει στο ελληνικό δίκαιο ακινήτων έχει την ικα-
νότητα να το κάνει και όχι ένας περαστικός πολιτικός προϊστά-
µενος. 

Εάν όµως το αποφασίσετε, θα βρείτε στο πλευρό σας πολλούς

εξειδικευµένους επιστήµονες αρωγούς σας. Είναι µια µοναδική
πρόκληση για τον όποιο Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης
αυτό το τιτάνιο έργο της κάθαρσης των εκπάγλου βάρους προ-
βληµάτων του Ελληνικού Κτηµατολογίου, στην οποία όπως φαί-
νεται κανείς δεν έχει την πολιτική βούληση να ανταποκριθεί. 

Επί του πρακτέου πρέπει άµεσα να γίνουν τα εξής: νέο οργα-
νόγραµµα του φορέα και νόµιµες κρίσεις της διοίκησης, αναδιά-
ταξη των υπαλλήλων και στελέχωση των νευραλγικών τµηµάτων
του φορέα, οργάνωση των κτηµατολογικών γραφείων σύµφωνα
µε τον ν.4512/2018, συνεργασία όλων των φορέων και σύσταση
επιτροπής διακλαδική, αποτελούµενη από ανθρώπους µε εµπει-
ρία και γνώση, µε αγάπη, που θα παρακολουθεί καθηµερινά την
πορεία του έργου και την εισήγηση των σωστών παρεµβάσεων. 

Στην Αθήνα, µε εκπαίδευση στο νέο σύστηµα των υπαλλήλων,
δεν θα υπήρχε πρόβληµα. Αντί αυτών, φροντίσατε κάποιοι να εκ-
διώξουν τους υπαλλήλους, µε εισηγήσεις κυρίως των ανωτέρων
στη διεύθυνση του φορέα κυριών και τους επικεφαλής των γρα-
φείων µε παράνοµες τροπολογίες. Και σήµερα, βλέποντας το
αδιέξοδο, µοιράζετε χρήµα χωρίς κανένα αποτέλεσµα. 

Περιµένω ακόµα να δοθούν απαντήσεις για τον υπεύθυνο
ασφαλείας προσωπικών δεδοµένων που έχει ορίσει ο φορέας ως
προς την ευθύνη επεξεργασίας σε διαδικτυακές πλατφόρµες των
ευαίσθητων προσωπικών δεδοµένων φυσικών και νοµικών προ-
σώπων. 

Περιµένω ακόµα απαντήσεις για το working group του φορέα
που συνοµιλεί µε την Παγκόσµια Τράπεζα στο πείραµα της Ελ-
λάδας, που δροµολογεί τις blockchain συναλλαγές χωρίς βέβαια
χρήση µετρητών. Οπότε και γι’ αυτό προχθές νοµοθεσία νοµο-
θετήσατε σχετικά µε την κατάργησή τους στις από επαχθή αιτία
µεταβιβάσεις. 

Εκκωφαντική η σιωπή σας, όµως. Αποφασίζετε και διατάσσετε
για το συµβόλαιο χωρίς να γνωρίζετε πραγµατικά ούτε καν τη
δοµή της πιο απλής πάγιας πράξης, ενός απλού πληρεξουσίου.
Η ασύγγνωστη αυτή άγνοιά σας, σας οδηγεί να αναµασάτε το
ανυπόστατο επιχείρηµα ότι η ψηφιοποίηση φυσικών και αναλο-
γικών αρχείων θα φέρει την επανάσταση στις συναλλαγές και
στην ελληνική κτηµατογράφηση. 

Κυρίες και κύριοι, στην έξυπνη πόλη των Τρικάλων, στην πόλη
του Μύλου των Ξωτικών, τη δοµηµένη από τον προϊστάµενό σας
µε το έξυπνο, χωρίς οδηγό λεωφορείο, που τράκαρε το 2015, µε
το νέο έξυπνο λεωφορείο, που δροµολογείτε προς εξυπηρέτηση
σπουδαστών µε διαδροµή που ξεκινά από το σταθµό του ΟΣΕ
στην οδό Πύλης και καταλήγει στις Καρυές στο ΤΕΦΑΑ, ναι, µε
αφετηρία τον σταθµό του ΟΣΕ «ένας αλήτης πέθανε στου πάρ-
κου την πλατεία, µα ούτε µάτια δάκρυσαν ούτε καρδιές εράγι-
σαν». Μόλις προχθές, στην πρωτεύουσα των Χριστουγέννων,
στην πόλη µε τα χιλιάδες λαµπιόνια, µε τα καρφιτσωµένα χαµό-
γελα µέσα σε κλίµα τεχνητής ευδαιµονίας ένας άνθρωπος σαρά-
ντα οκτώ χρονών βρέθηκε νεκρός στην πλατεία απέναντι από τον
σταθµό του ΟΣΕ, χωρίς καµµία αναφορά στις ευθύνες που έχουν
οι δοµές και οι υπηρεσίες κράτους και δήµου, οι οποίες υπολει-
τουργούν και απουσιάζουν για να στηρίξουν τους φτωχοδιάβο-
λους της κοινωνίας. 

Υπάρχει µόνο η καλογυαλισµένη βιτρίνα της παγερής αίσθη-
σης της διαφηµιστικής πειθούς, της προετοιµασίας των ροµπο-
τικών αντιδράσεων του πολίτη - τηλεθεατή, της κατάκτησης
επενδυτικής βαθµίδας, της πάταξης της φοροδιαφυγής, της ανα-
βάθµισης του Ποινικού Κώδικα και του Κώδικα Ποινικής Δικονο-
µίας, των ψηφιακών µε ένα κλικ συµβολαίων που κρύβει τεχνηέ-
ντως την πραγµατικότητα της εξαθλίωσης, της ακρίβειας, της ερ-
γασίας σε συνθήκες γαλέρας, της µεσαιωνικού τύπου ατελέσφο-
ρης αυστηροποίησης των ποινών, του επιδιωκόµενου λειτουργι-
κού αναλφαβητισµού, της απίστευτης έγχαρτης γραφειοκρατίας,
όχι των συµβολαιογραφείων, αλλά του δηµοσίου. 

Αυτή είναι η Ελλάδα που οικοδοµείτε, σε κάθε επίπεδο, µε τα
είδη πρώτης ανάγκης -τρόφιµα, ηλεκτρικό ρεύµα, επικοινωνίες,
ενοίκιο και αύριο υγεία, παιδεία και γιατί όχι και ο αέρας- να µπαί-
νουν σε ένα καθηµερινό χρηµατιστήριο µε τον Έλληνα πολίτη να
ωθείται στον εθισµό, στη λογική και στο κυνήγι του τζόγου. Μια
Ελλάδα σε οπτικές ίνες, γρήγορα bites, µια ψηφιοποιηµένη κοι-
νωνία. Αυτή είναι η ανέλιξη που ευαγγελίζεστε για τους ανθρώ-
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πους χωρίς ανθρώπους. 
Η επίθεση µου στο πρόσωπό σας, κύριε Υφυπουργέ, δεν είναι

προσωπική, όπως πριν λίγες µέρες δηλώσατε. Είναι η σύγκρουση
δύο τελείως διαφορετικών κόσµων και θεωριών. Εσείς επιθυµείτε
την ύπαρξη µιας πολιτείας µε φωτισµένα λαµπιόνια και σβηστούς
ανθρώπους. Εµείς στην Πλεύση Ελευθερίας επιδιώκουµε την
ίδρυση της πολιτείας µε σβηστά λαµπιόνια, αλλά µε ανθρώπους
φωτεινούς που δεν πεθαίνουν αβοήθητοι, χωρίς στέγη και χωρίς
ιατρική περίθαλψη. 

Η αξιοποίηση της τεχνητής νοηµοσύνης θα πρέπει να στοχεύει
στην ενίσχυση της δηµοκρατίας, ώστε οι θεσµοί που την περι-
βάλλουν να µην ευτελίσσονται και να µην εκπίπτουν. Το οποι-
οδήποτε έργο ψηφιοποίησης δεν υποκαθιστά το έντυπο και δεν
αποτελεί πανάκεια, ούτε µπορεί να καταργήσει το φυσικό και
αναλογικό αρχείο. Η Κυβέρνησή σας, των ηµετέρων και διορι-
σµένων και όχι εκλεγµένων, δροµολογεί ακριβώς το αντίθετο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώθηκε ο

κύκλος των εισηγητών και ειδικών αγορητών.
Πριν περάσουµε στον κατάλογο των οµιλητών, ζήτησαν τον

λόγο για µια τρίλεπτη παρέµβαση ο κ. Χήτας, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης και ο κ. Ηλιόπουλος, Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς.

Κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ που µου

δίνετε τη δυνατότητα να κάνω χρήση του δικαιώµατός µου.
Επειδή η Βουλή είναι ένα ζωντανό κύτταρο της κοινωνίας και

άσχετα από το τι συζητείται σήµερα εδώ, δεν µπορούµε να κλεί-
νουµε τα µάτια, θεωρούµε χρέος µας να τοποθετηθούµε για αυτά
που συµβαίνουν έξω από εδώ.

Να επαναλάβουµε για άλλη µια φορά, όπως κάναµε και την πε-
ρασµένη εβδοµάδα, ότι οι ευχές όλων µας συνοδεύουν το παλι-
κάρι το οποίο χαροπαλεύει στο νοσοκοµείο και αναφέροµαι στον
νεαρό αστυνοµικό. Όµως, σήµερα η Κυβέρνηση, όπως σωστά εί-
χαµε προβλέψει πριν δύο µέρες, µετά τη δολοφονική επίθεση
που δέχτηκε ο αστυνοµικός, θα ενεργοποιούνταν για να συσκε-
φθεί και να πάρει σοβαρά µέτρα για την καταπολέµηση της βίας,
όπως το έχουµε ακούσει εδώ και τριάντα πέντε, σαράντα χρόνια.
Κύριε Πρόεδρε, ήµουν νιος και γέρασα και συζητάµε για τα ίδια
θέµατα. Θα σας αποδείξω σε λιγάκι τι ακριβώς εννοούµε.

Επί τρεις µέρες, από την ηµέρα της φονικής επίθεσης που δέ-
χτηκε ο αστυνοµικός, κύκλοι του Μαξίµου διαρρέουν τεχνηέντως
στους δηµοσιογράφους ότι «θα πάρουµε τέτοια µέτρα, τόσο
σκληρά µέτρα». Λέµε και εµείς: «Αµάν, ήρθε η ώρα να µπει µια
τάξη». Νόµος και τάξη! Πρωτοφανή µέτρα για την πάταξη της
βίας, λέει η Κυβέρνηση. Όλα όσα φέρνουµε, λέει, θα τα δείτε και
θα σας συγκλονίσουν. 

Ξέρετε, κύριε Πρόεδρε, µε όλο τον σεβασµό, τα µέτρα που
έλαβε και ανακοίνωσε σήµερα η Κυβέρνηση, είναι ο ορισµός της
γελοιοποίησης του κράτους της Νέας Δηµοκρατίας. Και εξηγού-
µαι.

Η απόφαση αυτή που πήρε σήµερα η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, επιβεβαιώνει µε τον πιο κραυγαλέο τρόπο την ανικα-
νότητα της Κυβέρνησης να επιβάλει τον νόµο και την τάξη. Λόγω
της δικής σας ανεπάρκειας, της κυβερνητικής ανεπάρκειας, να
βρείτε και να τιµωρήσετε τους λίγους -που είναι γνωστοί και τους
ξέρουν όλες οι κυβερνήσεις, όλες οι µυστικές υπηρεσίες και η
Ελληνική Αστυνοµία, υπάρχουν φάκελοι, ποιοι είναι, πού µένουν,
πού δρουν και τι κάνουν- αποφασίσατε να τιµωρήσετε τους πολ-
λούς και να βάλετε λουκέτο σε αυτό που λέµε αθλητισµό, εκτό-
νωση, ψυχαγωγία, το δικαίωµα του Έλληνα φιλάθλου να πάει στο
γήπεδο.

Επίσης, το εξοργιστικότερο είναι ότι η απόπειρα δολοφονίας
εις βάρος του αστυνοµικού έγινε εκτός αγωνιστικού χώρου.
Εσείς έρχεστε σήµερα και λέτε ότι κλείνουµε τα γήπεδα. Πάρα
πολύ ωραία! Πάρα πολύ σηµαντικά. Είναι απαράδεκτες αποφά-
σεις από µία δειλή Κυβέρνηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λέτε «Δεν γίνεται να µην πηγαίνουν πια, ρε παιδί µου, στα γή-
πεδα οι οικογένειες και να πηγαίνουν οι χούλιγκαν». Και τι κάνετε;

Κλείνετε τα γήπεδα και για τις οικογένειες! Συγχαρητήρια.
Κύριε Πρόεδρε, είστε παλιός κοινοβουλευτικός, 28-3-2003 -

τότε δηµοσιογραφούσα-, 2003 κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ, Γιώργος Λιά-
νης, Νίκος Έξαρχος Γενικός Γραµµατέας Αθλητισµού. Ακούστε
τώρα, προχωρούν οι διαδικασίες για τις κάµερες στα γήπεδα πο-
δοσφαίρου και µπάσκετ. Αν δεν είναι αυτό γελοιοποίηση της πο-
λιτικής σκηνής τι είναι; Το 2003 µιλούσαµε για κάµερες στα
γήπεδα! Το 2023 και η Κυβέρνηση σήµερα νοµοθετεί να µπουν
κάµερες στα γήπεδα! Και µετά αναρωτιέστε γιατί δεν ψηφίζει ο
κόσµος ή γιατί έχουν γυρίσει την πλάτη στην πολιτική σκηνή.

Το 2016 -τρέχω τα χρόνια- κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Βλέπω εδώ µε
κοινές υπουργικές αποφάσεις του Ευκλείδη Τσακαλώτου, του
Γιάννη Πανούση Υφυπουργού Πολιτισµού Παιδείας, του κ. Κο-
ντονή «ηλεκτρονικό εισιτήριο και κάµερες σε όλα τα γήπεδα από
φέτος». Το 2016! Και σήµερα µιλάµε για κάµερες. Τα µέτρα που
ανακοινώνει σήµερα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι
κάµερες. Είναι να τραβάς τα µαλλιά της κεφαλής σου.

Το 2019 Νέα Δηµοκρατία. Δεν έχω φτάσει ακόµη στον νόµο
Αυγενάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, αλλά κοιτάξτε,
ζητήσατε τρίλεπτο και µάλιστα εσείς βεβαιώνατε το Προεδρείο
ότι θα µιλήσετε για τρία λεπτά αυστηρά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Μου ήρθε οίστρος, ζητώ συγγνώµη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, αλλά ήδη φτά-

σαµε στον µισό χρόνο της οµιλίας που δικαιούστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Άρα περνάµε σε

οµιλία. Το καταχωρώ έτσι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Το 2019 Υφυπουργός Αθλητισµού Λευτέρης Αυγενάκης, Λευ-

τέρης Οικονόµου στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη κ.λπ..
«Σύµφωνα µε το Μέγαρο Μαξίµου» νοµοθετούν οι άνθρωποι, κύ-
ριε Πρόεδρε, «ενίσχυση των ελέγχων εισιτηρίων αντιµετώπισης
της βίας στα γήπεδα», «επιτάχυνση της δικαιοσύνης». Και όταν
τους λέγαµε «δεν τα ψηφίζουµε», µας έλεγαν «Γιατί δεν τα ψηφί-
ζετε; Δεν θέλετε κατά πλειοψηφία;». Γιατί είστε ανίκανοι να εφαρ-
µόσετε τους νόµους που ψηφίζετε. Δεν σας έχουµε καµµία
εµπιστοσύνη.

Έρχεται και ο νόµος Αυγενάκη. Ο νόµος Αυγενάκη ορίζει όλα
όσα ανακοίνωσε ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος σήµερα. Γι’ αυτό
σας λέω για κοροϊδία - παρωδία Κυβέρνηση. Τι έλεγε; Τότε εί-
χαµε το πολύ στενάχωρο επεισόδιο µε τη δολοφονία του Άλκη
Καµπανού, αν θυµάστε, και ενεργοποιήθηκε εκ νέου η Κυβέρ-
νηση. Γιατί µετά από ένα στυγερό έγκληµα ενεργοποιούνται οι
κυβερνήσεις όλες και συγκεκριµένα τα τελευταία χρόνια η δική
σας. Τι έλεγε τότε; «Κλείσιµο για όλες τις λέσχες οπαδών». «Η
ΕΛ.ΑΣ. θα έχει πρόσβαση στις κάµερες». «Καµµία άδεια στις ΠΑΕ
ή στις ΚΑΕ, αν δεν υπάρχουν στα γήπεδα κάµερες». Τα ίδια Πα-
ντελάκη µου τα ίδια Παντελή µου. Αυτά έκανε και ο νόµος Αυγε-
νάκη τότε. Δεν εφαρµόστηκε ποτέ.

Τώρα έρχεστε να µας πείτε τα πολύ σκληρά µέτρα που πήρατε
να κλείσετε τα γήπεδα, µη λογιζόµενοι την οικονοµική κατα-
στροφή άλλων οµάδων, µικρότερων. Τι φταίει, για παράδειγµα,
ο Παναιτωλικός, η Λαµία, η Δόξα Δράµας; Δεν καταλαβαίνω, πρα-
γµατικά, που αποσκοπείτε. Στους δύο µήνες που θα ανοίξουν τα
γήπεδα, δηλαδή που θα έχουν ξανά οπαδούς τα γήπεδα ή φιλά-
θλους, θα έχετε λύσει το πρόβληµα, από το να πάτε να πιάσετε,
να τσαλακώσετε αυτά τα κατακάθια της κοινωνίας, τους χουλι-
γκάνους; Ξέρετε ποιοι είναι. Το ξαναλέω, υπάρχουν φάκελοι της
Ελληνικής Αστυνοµίας και της ΕΥΠ που ξέρουν ποιοι είναι. Τους
παρακολουθούν που εδράζουν, πώς δρουν. Τα ξέρουν όλα, αλλά
εσείς «πονάει χέρι, κόβει κεφάλι».

Κλείνω µε αυτό. Δεν έχει καµµία δουλειά η Ελληνική Αστυνοµία
στα ελληνικά γήπεδα. Να φυλάξουν οι µεγαλοµέτοχοι των ΠΑΕ,
των ανωνύµων εταιρειών -γιατί είναι ανώνυµες εταιρείες- το µα-
γαζί τους µόνοι τους! Ο Έλληνας αστυνοµικός θα φυλάει τον Έλ-
ληνα πολίτη και όχι τον κάθε ολιγάρχη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τώρα

τον λόγο στον κ. Ηλιόπουλο.
Κύριε Ηλιόπουλε, µισό λεπτό µόνο, σας παρακαλώ.
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Θερµή παράκληση, αλλά κοιτάξτε, εδώ υπάρχει µια παρεξή-
γηση. Έχουν παρεξηγηθεί κάποιες διαδικασίες. Βεβαίως και δεν
αρνείται το Προεδρείο σε κανέναν Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο,
όποτε επιθυµεί και στη βάση των συµφωνηθέντων στη Διάσκεψη
των Προέδρων, να παρεµβαίνει κατά τη διάρκεια της συζήτησης
ενός νοµοσχεδίου έως τρεις φορές. Όµως, δείτε τώρα, Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι, οι οποίοι ζητούν και έχουν τον λόγο και
αυστηρά λέµε για τρία λεπτά, προκειµένου προφανώς να ανα-
φερθούν σε ένα συγκεκριµένο ζήτηµα, δεν µπορεί αυτό να το µε-
τατρέπουν σε οµιλία.

Λοιπόν, εάν εσείς οι ίδιοι δεν το εφαρµόζετε, µην περιµένετε
από τον εκάστοτε Προεδρεύοντα να φωνασκεί από Έδρας, να
κόβει τον οµιλητή κ.λπ..

Πρέπει να αυτοπεριοριστείτε στο τρίλεπτο που λέµε. Εντάξει,
η ανοχή υπάρχει -δεν λέµε- αλλά µην το πάµε «ζητώ το τρίλεπτο,
αλλά κάνω οµιλία». Το κλείνω εδώ.

Κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, για να

σας διευκολύνω κιόλας, θα πάρω τώρα τον χρόνο µου. Δεν θα
ξαναµιλήσω. Δύο παρατηρήσεις πολύ σύντοµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε,
αλλά θα σας διακόψω εγώ τώρα! Όταν λέτε ότι θα πάρετε τον
χρόνο, εννοείτε το δωδεκάλεπτο;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Το εξάλεπτο το πολύ.
Θα είµαι µέσα στον χρόνο. Δεν θα ζητήσω ξανά τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι τα έλεγα τόση
ώρα πριν!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Θα είµαι πολύ σύντο-
µος, κύριε Πρόεδρε.

Πρώτη παρατήρηση: Συζητούµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
Μέσα στο πλαίσιο της διαβούλευσης ήρθαν οι εργαζόµενοι στο
Κτηµατολόγιο για να µιλήσουν για τα προβλήµατα που αντιµετω-
πίζουν και για την υποστελέχωση. Ποια ήταν η αντίδραση της Κυ-
βέρνησης; Αυταρχισµός και τροµοκρατία, απειλές για την
απεργία, απειλές για τη συλλογική δράση, απειλές για το σωµα-
τείο.

Την καλύτερη απάντηση σας τη έδωσαν µε τη συµµετοχή στην
απεργία, που ήταν 85%. Κάθε φορά, όµως, θα σας θυµίζουµε το
εξής, όταν µιλάτε για απεργίες. Αύριο έχει και µια κινητοποίηση,
µια κινητοποίηση των οικογενειών από τα θύµατα στα Τέµπη. Θα
πρέπει να είστε προσεκτικοί, όταν µιλάτε για τις απεργίες. Διότι,
αν εδώ και τέσσερα χρόνια είχατε ακούσει το σωµατείο των µη-
χανοδηγών, το οποίο απεργούσε, σας έστελνε εξώδικα, σας
έστελνε χαρτιά, κάποιοι άνθρωποι σήµερα θα ήταν ζωντανοί.

Άρα πολύ µεγάλη προσοχή, όταν µιλάτε µε αυτόν τον αυταρ-
χισµό και µε αυτή την επιθετικότητα για τις απεργίες.

Και έρχοµαι στο δεύτερο ζήτηµα. Ανακοινώθηκαν σήµερα ξανά
νέα µέτρα για την οπαδική βία. Τι είδαµε; Είδαµε επεισόδια και
µια δολοφονική επίθεση απέναντι σε έναν εργαζόµενο της Ελλη-
νικής Αστυνοµίας, που όλοι ευχόµαστε να βγει νικητής σε αυτή
τη δύσκολη µάχη που δίνει- επίθεση σε έναν αγώνα γυναικείου
βόλεϊ και έρχεστε και κλείνετε όλα τα γήπεδα στο ποδόσφαιρο.

Τι παραδέχεστε άθελά σας; Ότι δεν µιλάµε απλώς για οπαδική
βία. Μιλάµε για κάτι ευρύτερο. Μιλάµε για κάτι συνολικότερο.
Πώς το αντιµετωπίζετε, όµως; Με άδικα και οριζόντια µέτρα. Τι-
µωρείτε φιλάθλους οι οποίοι δεν ευθύνονται, τιµωρείτε συλλό-
γους οι οποίοι δεν ευθύνονται. Μου θυµίζει λίγο την αντίδραση,
όταν µετά την επέλαση των Κροατών νεοναζί, που δολοφόνησαν
τον άτυχο οπαδό της ΑΕΚ στη Νέα Φιλαδέλφεια, εσείς κυνηγού-
σατε την Τροχαία. Είχαν διασχίσει τη µισή χώρα οι Κροάτες νεο-
ναζί και εσείς τα ρίξατε στην Τροχαία. Γιατί το κάνετε αυτό; Διότι
αρνείστε να µιλήσετε για την πραγµατική ρίζα και βάση του προ-
βλήµατος.

Έχουµε το πιο αυστηρό πλαίσιο απέναντι στους οπαδούς σε
όλη την Ευρώπη, αλλά χάδια για τη ρίζα του προβλήµατος, που
είναι οι αθλητικές Α.Ε.. Αν δεν υπάρξει ένα πλαίσιο το οποίο θα
έχει πραγµατικά ποινές και έλεγχο για τις αθλητικές Α.Ε., δεν θα
µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα, το οποίο ξανα-
λέω ότι δεν είναι απλώς οπαδική βία, αλλά είναι ένα συνολικότερο
ζήτηµα.

Και για άλλη µια φορά, η Νέα Δηµοκρατία αποδεικνύει ότι είναι

µια δύναµη ανασφάλειας, µια δύναµη θεσµικής ανοµίας για έναν
πολύ απλό λόγο: Διότι αρνείστε να τα βάλετε µε τους µεγάλους,
αρνείστε να δείτε το συνολικό πλαίσιο. Ούτε θέλετε ούτε µπο-
ρείτε να βάλετε όρια στα µεγάλα συµφέροντα και γι’ αυτό παίρ-
νετε τέτοια µέτρα και πολύ φοβάµαι ότι θα συνεχίσουµε να
συζητάµε και για απώλειες ανθρώπινων ζωών, αλλά και για τέτοια
φαινόµενα βίας και το επόµενο διάστηµα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ και για

τη συνέπεια, κύριε Ηλιόπουλε, στον χρόνο.
Καλούµε στο Βήµα τον πρώτο οµιλητή επί του καταλόγου, τον

κ. Κωτσό, από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα

και εγώ να ενώσω τις θερµές ευχές µου για γρήγορη ανάρρωση,
το δυνατόν πιο άρτια ανάρρωση του άτυχου αστυνοµικού που
έπεσε θύµα αυτής της άγριας δολοφονικής επίθεσης. Και βέβαια,
είµαι βέβαιος ότι, εκφράζοντας όλους σας, καταδικάζουµε απε-
ρίφραστα τέτοιου είδους ενέργειες, που αξιοποιούν αθλητικά γε-
γονότα προκειµένου να δηµιουργήσουν τέτοιου είδους ζητήµατα.

Και όµως, θα πρέπει να συγχαρούµε και την Ελληνική Αστυνο-
µία, που σε εξαιρετικά µικρό χρονικό διάστηµα διαλεύκανε την
όλη υπόθεση, συνέλαβε τον καθ’ οµολογίαν δράστη σε µια περί-
πτωση ιδιαίτερα δύσκολη, καθώς στον συγκεκριµένο αγώνα οι
φίλαθλοι ήταν πάρα πολλοί, όπως και συµβαίνει συνήθως.

Για να δούµε η Κυβέρνησή µας -δύο λεπτά θα αφιερώσω σε
αυτό το θέµα- αν έχει µείνει αµέτοχη σε όλη αυτή τη διαδικασία.
Από την αρχή που αναλάβαµε τη διακυβέρνηση της χώρας, το
2019, προχωρήσαµε στην επικύρωση της σύµβασης Macolin για
την οπαδική βία, επαναφέραµε το ιδιώνυµο, αυστηροποιήσαµε
τις ποινές, αλλά προφανώς έχει πολύ δρόµο αυτή η διαδικασία.

Διότι οπαδική βία -και µάλιστα, δεν ξέρω αν πραγµατικά είναι
µόνον οπαδική βία το συγκεκριµένο περιστατικό ή πρόκειται για
µεθοδευµένη δολοφονική επίθεση, αξιοποιώντας ένα αθλητικό
γεγονός- δεν έχουµε, βεβαίως, µόνον εντός των αθλητικών χώ-
ρων. Έχουµε και εκτός των αθλητικών χώρων, καθώς κάποιοι επι-
τήδειοι αξιοποιούν την προσέλευση πάρα πολλών ανθρώπων
στους αγώνες του ποδοσφαίρου -το είδαµε και στο βόλεϊ τώρα
τελευταία- προκειµένου να εκφράσουν τα ιδιαίτερα άγρια αισθή-
µατά τους και τις άγριες συµπεριφορές τους.

Έρχοµαι λίγο στο νοµοσχέδιο: Κτηµατολόγιο, µια πονεµένη
ιστορία για το ελληνικό κράτος. Εδώ και αν βρίσκει απόλυτη
εφαρµογή η ρήση του λαού «ήµουν νιος και γέρασα». Από το
1995 -τότε ήµουν νεαρός νοµαρχιακός σύµβουλος- άκουγα τον
Λαλιώτη, τον τότε Υπουργό ΠΕΧΩΔΕ, να προωθεί την εφαρµογή
του Κτηµατολογίου στη χώρα µας, ένα σύγχρονο «γεφύρι της
Άρτας», που έχει ταλαιπωρήσει στο διάβα των χρόνων την πολι-
τεία, τους πολίτες, τους εµπλεκόµενους επαγγελµατίες γύρω
από αυτό το θέµα και που, επιτέλους, ως σύγχρονη, ως ανεπτυ-
γµένη, ως ευρωπαϊκή χώρα, θα πρέπει να το ολοκληρώσουµε.
Και αυτό έρχεται να κάνει µε το νοµοσχέδιο και ο Υπουργός, ο κ.
Κυρανάκης.

Συζητάµε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο που ακουµπά τα πραγµα-
τικά προβλήµατα και δίνει λύσεις τόσο στην επιτάχυνση των δια-
δικασιών ολοκλήρωσης του Κτηµατολογίου όσο και στην
κατάργηση των εκκρεµοτήτων στις µεταφορές ακινήτων. Είναι
ένα χρόνιο πρόβληµα τριάντα ετών, όπως είπα πιο πριν, που τα-
λανίζει τη χώρα µας, που ταλανίζει τους πολίτες, που ταλανίζει
τους επαγγελµατίες που κινούνται γύρω από τα συµβόλαια, που
έρχεται να δώσει λύση, αλλά και να δώσει τη δυνατότητα στους
πολίτες να γνωρίζουν επακριβώς τις περιουσίες τους -προσέξτε,
να γνωρίζουν τις περιουσίες τους, γιατί παρακάτω θα σας ανα-
φέρω παραδείγµατα όπου, παρ’ ότι είναι δηλωµένα στο Κτηµα-
τολόγιο ως περιουσία, αµφισβητείται η περιουσία τους και
µάλιστα, από το ελληνικό δηµόσιο- και αφού τις γνωρίζουν είτε,
αν θέλουν, να τις αξιοποιήσουν είτε να τις καταγράψουν.

Και βέβαια, λειτουργεί ανασταλτικά και στην αναπτυξιακή προ-
οπτική της χώρας µας και στην επενδυτική προοπτική της χώρας
µας. Διότι, όταν υπάρχουν τέτοιες ασάφειες, τέτοιες αστοχίες ή
τέτοιες δυστοκίες αναφορικά µε τη γη, µε τις χρήσεις γης ή µε
τις ιδιοκτησίες, καταλαβαίνετε ότι υπάρχει ζήτηµα.
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Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, διορθώνει σφάλµατα για τα οποία οι
πολίτες δεν ευθύνονται, απλοποιεί διαδικασίες και ακουµπά σε
δύο βασικά προβλήµατα, τον έλεγχο νοµιµότητας και τα πρόδηλα
σφάλµατα, που ήταν πράγµατι ένα τεράστιο αγκάθι στη διεκπε-
ραίωση του συµβολαίου.

Δυστυχώς, η χώρα µας είναι η τελευταία στην Ευρώπη που δεν
έχει αποκτήσει Εθνικό Κτηµατολόγιο. Ο χρόνος καθυστέρησης
της µεταγραφής των εµπράγµατων δικαιοπραξιών στα νέα κτη-
µατολογικά γραφεία παραµένει απογοητευτικός. Πολύµηνος και
ο γολγοθάς των πολιτών και συµβολαιογράφων για τη σύνταξη
του µεταβιβαστικού συµβολαίου. Πολύµηνο έµφραγµα, στη συ-
νέχεια, για τη µεταγραφή του.

Εκεί ακριβώς, στην καρδιά του προβλήµατος, επιχειρεί να πα-
ρέµβει το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, κάνοντας ένα σηµαντικό
βήµα και µια ψηφιακή επανάσταση, που θα δώσει λύση στην
άκρως προβληµατική κατάσταση, που δεν αρµόζει σε µια σύγ-
χρονη, σε µια ευρωπαϊκή χώρα, όπως είναι η Ελλάδα.

Έτσι, πιο συγκεκριµένα, µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο επι-
τυγχάνεται η ενίσχυση της επιχειρησιακής λειτουργίας του νοµι-
κού προσώπου, η απλοποίηση και επιτάχυνση των διαδικασιών
µεταβίβασης ακινήτων, η ανάγκη της επιτάχυνσης εκκαθάρισης
του Ελληνικού Κτηµατολογίου, των εκατοντάδων εκκρεµοτήτων
στις µεταγραφές ακινήτων για την άρση ανασφάλειας δικαίου,
που προκαλείται από τις καθυστερήσεις στην καταχώριση των
πράξεων, η ανάγκη ψηφιοποίησης, απλοποίησης και επιτάχυνσης
των διαδικασιών στη µεταβίβαση των ακινήτων, η µείωση των δι-
οικητικών. Διότι η συγκεκριµένη καθυστέρηση δεν έχει µόνον οι-
κονοµικό βάρος. Έχει και ανθρωποκαθυστέρηση, χρονοκαθυστέ-
ρηση. Τεράστιες, αναρίθµητες ανθρωποώρες καταναλώνονται,
προκειµένου κάποιος να επιλύσει τα ζητήµατα που αφορούν στο
Κτηµατολόγιο.

Και για του λόγου το αληθές, θα ήθελα να σας αναφέρω ένα
συγκεκριµένο παράδειγµα που το αντιµετωπίζουµε όχι µόνο στην
πατρίδα µου στην Καρδίτσα -το ανέφερα και στην επιτροπή- αλλά
το αντιµετωπίζει και η Λαµία και πάρα πολλές πόλεις. Ένα τερά-
στιο τµήµα του κέντρου της Καρδίτσας στην πλατεία Λάππα διεκ-
δικείται από το δηµόσιο, την ώρα που εκεί υπάρχουν ιδιοκτησίες
περίπου από το 1910. Μιλάµε για πάνω από δέκα οικοδοµικά τε-
τράγωνα. Αµφισβητούνται οι ιδιοκτησίες που έχουν µεταγραφεί
στο Κτηµατολόγιο από το 2009. Και καταλαβαίνετε το πρόβληµα,
που δηµιουργείται πλέον στους ιδιοκτήτες αυτών των ακινήτων,
που οι περισσότεροι εξ αυτών δεν είναι οι αρχικοί ιδιοκτήτες,
είναι οι αγοραστές µετά από πρώτη, δεύτερη, τρίτη, τέταρτη,
ίσως και πέµπτη αγοραπωλησία. Και σήµερα βρίσκονται στη µέγ-
γενη, στη δυσχερή θέση να βρίσκονται σε διαµάχη µε το ελληνικό
δηµόσιο για το αν αυτή η περιουσία τούς ανήκει, που ξαναλέω
ότι είναι καταγεγραµµένη από το 2009 στο Κτηµατολόγιο στο
Εθνικό Κτηµατολόγιο ως περιουσία τους, και το ελληνικό δηµό-
σιο αµφισβητεί την κυριότητά τους. Και ενώ έχουµε νοµοθετήσει
πριν λίγο διάστηµα για την επίλυση αυτού του θέµατος µε ένα
αντίτιµο εξαγοράς αυτών των ακινήτων, δυστυχώς µέχρι τώρα
δεν έχει προχωρήσει αυτή η διαδικασία, γιατί υπάρχει µια δια-
µάχη µεταξύ ελληνικού δηµοσίου και Υπερταµείου για το ποιος
δικαιούται αυτή την αποζηµίωση. 

Νοµίζω, Υπουργέ, όπως πολύ ορθά προχωράτε στις διαδικα-
σίες ψηφιοποίησης, επιτάχυνσης, τακτοποίησης εκκρεµοτήτων
που αφορούν το Κτηµατολόγιο, θα πρέπει να ενσκήψουµε, αγα-
πητέ συνάδελφε, Γιώργο Κοτρωνιά, και στο συγκεκριµένο θέµα
που αφορά πάρα πολλούς ιδιοκτήτες, όχι µόνο στην Καρδίτσα,
αλλά συνολικά στη χώρα µας. Εν κατακλείδι θεωρώ ότι επί Κυ-
ρανάκη επιτέλους θα βάλουµε τέλος σε αυτή τη διαδικασία της
διαρκούς προβληµατικής διαχείρισης του Κτηµατολογίου. Αξιο-
ποιώντας τις ψηφιακές δυνατότητες, τις νέες τεχνολογίες, αλλά
και µε γρήγορα βήµατα, θα δώσουµε το Εθνικό Κτηµατολόγιο σε
πλήρη λειτουργία και στους πολίτες και στην ελληνική κοινωνία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο θα πάρει
τώρα ο κ. Ευάγγελος Αποστολάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολου-
θήσει η κ. Σταρακά, ο κ. Σπάνιας, ο κ. Κυριαζίδης και ο κ. Μαρκο-
γιαννάκης. Αυτή είναι η επόµενη πεντάδα. Κάνω θερµή

παράκληση προς όλους για την τήρηση του χρόνου, του επταλέ-
πτου.

Κύριε Αποστολάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας θα

ήθελα να εκφράσω τις ευχές µου να ξεπεράσει άµεσα τον κίν-
δυνο ο αστυνοµικός που τραυµατίστηκε βαρύτατα από ρίψη ναυ-
τικής φωτοβολίδας και ενώ βρισκόταν σε υπηρεσία κατά τη
διεξαγωγή αγώνα βόλεϊ. Η κατάσταση της υγείας του είναι κρί-
σιµη. Και είναι ιδιαίτερα λυπηρό ένας νέος άνθρωπος, ο οποίος
πάει στη δουλειά του, µέσα σε λίγες ώρες να βρίσκεται σε ένα
κρεβάτι νοσοκοµείου και να παλεύει για τη ζωή του. Λυπηρή και
ιδιαίτερα ανησυχητική είναι και η κατάσταση που επικρατεί εντός
και εκτός των γηπέδων εν όψει αγώνων µεγάλου ενδιαφέροντος.
Είναι αδιανόητο οι φίλαθλοι να µην µπορούν να επισκεφτούν τα
γήπεδα και οι εργαζόµενοι να βρίσκονται σε καθεστώς τρόµου.
Όπως είναι αδιανόητο η χώρα που γέννησε τον θεσµό των Ολυ-
µπιακών Αγώνων να είναι έρµαιο της οπαδικής βίας και της ανο-
µίας στους αθλητικούς χώρους. Τα µέτρα που ανακοίνωσε
σήµερα η Κυβέρνηση είναι προς τη σωστή κατεύθυνση για την
αντιµετώπιση της οπαδικής βίας. Θεωρώ, όµως, ότι πρόκειται για
ηµίµετρα και φυσικά δεν επαρκούν. 

Λόγω της σοβαρότητας της κατάστασης, θα κάνω µια σύντοµη
αναφορά στην εµπόλεµη σύρραξη στη Γάζα. Δεν πρέπει να ξε-
χνάµε τον πόλεµο. Κάθε µέρα πεθαίνουν άνθρωποι. Και όπως
προκύπτει από τα µέχρι τώρα δεδοµένα, δεν διαφαίνεται στο
άµεσο µέλλον η πιθανότητα λήξης της σύρραξης ή έστω η κατά-
παυση του πυρός για κάποιο χρονικό διάστηµα. Πλην όµως, η κα-
τάπαυση του πυρός κρίνεται αναγκαία, πρώτον, για να µπορέσει
να αντιµετωπιστεί η τεράστια ανθρωπιστική κρίση η οποία βαίνει
κλιµακούµενη, και, δεύτερον, γιατί µόνο υπό τέτοιες συνθήκες
µπορεί να ξεκινήσουν οι απαραίτητες ενέργειες και οι συζητήσεις
για την εύρεση κάποιας λύσης. Ο κίνδυνος γενικευµένης σύρρα-
ξης στην ευρύτερη περιοχή της νοτιοανατολικής Μεσογείου είναι
υπαρκτός. Και πρέπει η διεθνής κοινότητα, µε όλα τα εργαλεία
που διαθέτει, να εργαστεί για την ειρήνευση στην περιοχή. Ο
αριθµός των θυµάτων ολοένα και αυξάνεται. Υπολογίζεται ότι δε-
καέξι χιλιάδες διακόσιοι σαράντα οκτώ άνθρωποι έχουν χάσει τη
ζωή τους εντός δύο µηνών, εκ των οποίων το 70% είναι γυναίκες,
έφηβοι και παιδιά. 

Ερχόµενος στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο για την επιτάχυνση
των διαδικασιών ολοκλήρωσης του Ελληνικού Κτηµατολογίου,
δεν θα µπορούσα να µην εκφράσω τη δυσαρέσκεια και την ανα-
σφάλεια των πολιτών και των επαγγελµατιών όταν έρχονται αντι-
µέτωποι µε τις διαδικασίες του Κτηµατολογίου. Ενώ λοιπόν ο
αρχικός στόχος ήταν η ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης, η
οποία σε συνδυασµό µε την εκπόνηση των δασικών χαρτών θα
αποτελούσε ένα ισχυρότατο εργαλείο για την ανάπτυξη της
χώρας τόσο όσον αφορά την προστασία του περιβάλλοντος όσο
και την ενίσχυση των επενδύσεων και την προστασία των ιδιοκτη-
σιακών και άλλων δικαιωµάτων των πολιτών, έχουµε πλέον οδη-
γηθεί στη µετατόπιση της γραφειοκρατίας από τον πραγµατικό
χώρο και χρόνο στον ψηφιακό. Αυτό έγινε εµφανές και από την
ανεπιτυχή προσπάθεια της Κυβέρνησης, µέσω των ηλεκτρονικών
ραντεβού να επιλύσει το πρόβληµα της δηµιουργίας πλήθους
αναβολών από τα ξηµερώµατα έξω από τα κτηµατολογικά γρα-
φεία.

Παρά το γεγονός ότι το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει και διατάξεις
που έχουν θετικό πρόσηµο, φαίνεται ότι δροµολογείται άλλη µια
απόπειρα επιδερµικής επίλυση των προβληµάτων, καθώς δεν δί-
νεται λύση στο σοβαρότατο ζήτηµα της υποστελέχωσης. Σύµ-
φωνα µε εκτιµήσεις οι εκκρεµούσες υποθέσεις ξεπερνούν κατά
πολύ τις τριακόσιες χιλιάδες. Πώς θα διεκπεραιωθούν όλες αυτές
οι υποθέσεις και µάλιστα σε εύλογο χρονικό διάστηµα αν όχι µε
καλύτερη οργάνωση και προσλήψεις καταρτισµένου προσωπι-
κού; Και ενώ οι υπάλληλοι των κτηµατολογικών γραφείων είναι
ήδη επιφορτισµένοι µε τεράστιο όγκο εργασίας -από την παρα-
λαβή αιτήσεων και τον νοµικό έλεγχο, έως την καταχώριση των
εγγραπτέων πράξεων, την έκδοση πιστοποιητικών και τη διόρ-
θωση των λαθών- είναι αναντίρρητη η ανασφάλεια δικαίου που
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έχει δηµιουργηθεί και που, λόγω αυτής, πολίτες και επαγγελµα-
τίες έχουν καταστεί όµηροι των διαδικασιών. 

Η κακονοµία, η υποστελέχωση, το αποσπασµατικό σχέδιο και
η δηµιουργία ψηφιακής γραφειοκρατίας σίγουρα δεν είναι τα
υλικά για µια πετυχηµένη συνταγή. Ο διπλασιασµός της προθε-
σµίας για την εξέταση των πρόδηλων σφαλµάτων θα λύσει άραγε
το πρόβληµα, εάν δεν συνδυαστεί µε την απαιτούµενη στελέ-
χωση; Το ίδιο ερώτηµα ισχύει και για τις κατά περίπτωση παρα-
τάσεις των πρώτων εγγραφών που δηµιουργούν υποθέσεις δύο
ταχυτήτων, και σίγουρα δεν εγγυώνται την ασφάλεια δικαίου. Η
χορήγηση οικονοµικού κινήτρου στους υπαλλήλους µε βάση τον
ρυθµό διεκπεραίωσης εκκρεµουσών υποθέσεων έως το 15% της
ετήσιας αµοιβής µπορεί να έχει θετικό πρόσηµο, πλην όµως πα-
ραµένει και παραβλέπει ότι ο ίδιος αριθµός υπαλλήλων θα βρί-
σκεται και πάλι αντιµέτωπος µε τον ίδιο και µε περισσότερο όγκο
εργασίας. 

Είναι βέβαιο ότι οι περισσότεροι, εάν το υπό συζήτηση νοµο-
σχέδιο περιελάµβανε διατάξεις που θα έδιναν ουσιαστικές λύσεις
για την έγκαιρη και ορθή ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης, θα
χαιρετούσαµε τη σχετική κυβερνητική πρωτοβουλία. Πλην όµως,
η αποσπασµατικότητα θετικών διατάξεων, όπως η δυνατότητα
υποβολής ψηφιακών εγγράφων, η επιφανειακή κατάργηση προ-
σκόµισης πιστοποιητικού τέλους ακίνητης περιουσίας και η χο-
ρήγηση στους υπαλλήλους οικονοµικής επιβράβευσης ποσοτι-
κών στόχων, χωρίς τις ανάλογες προσλήψεις, δεν µας επιτρέ-
πουν να συγκροτήσουµε άλλη µια απόφαση και απόπειρα διαχεί-
ρισης του ζητήµατος. Πρέπει να γίνει κατανοητό ότι για την
επιτυχή ολοκλήρωση της διαδικασίας κτηµατογράφησης που θα
οδηγήσει στην άρτια και εύρυθµη λειτουργία ενός ενιαίου φορέα,
όπως είναι το Ελληνικό Κτηµατολόγιο, χρειάζεται ένα σαφές και
αποτελεσµατικό σχέδιο που θα συνοδεύεται από τις απαραίτητες
υλικοτεχνικές επενδύσεις και τις αντίστοιχες προσλήψεις καταρ-
τισµένου επιστηµονικού προσωπικού.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Αποστολάκη και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Το λόγο έχει τώρα η κ. Σταρακά Χριστίνα από το ΠΑΣΟΚ - Κί-

νηµα Αλλαγής.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε για ένα νοµο-

σχέδιο, το οποίο στην ουσία δεν φέρνει τίποτα καινούργιο. Ίσα
ίσα που θυµίζει σε µεγάλο βαθµό, κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο
που εισηγούνταν ο προκάτοχός σας, ο κ. Πιερρακάκης, πριν από
δύο χρόνια. Τότε µε το ν.4821/2021 θα είχαµε -υποτίθεται- τον
εκσυγχρονισµό του Ελληνικού Κτηµατολογίου. Μετά από δύο
χρόνια ακούµε ακριβώς τα ίδια πράγµατα.

Τι έθετε ως σκοπό του ο τότε νόµος; Συγκεκριµένα τότε ανέ-
φερε: «Σκοπός του παρόντος είναι η επιτάχυνση της ολοκλήρω-
σης της διαδικασίας κτηµατογράφησης, ο εξορθολογισµός της
διαδικασίας» και λοιπά και λοιπά –τα ίδια ακριβώς που ακούµε
και σήµερα. Να δούµε αν τώρα τουλάχιστον θα τα εφαρµόσετε. 

Μέχρι σήµερα το µόνο που βλέπουµε είναι παραλείψεις και κα-
θυστερήσεις, χωρίς να δίνετε πρακτικές λύσεις στην αναβάθµιση
των ηλεκτρονικών υπηρεσιών και στην έλλειψη του αναγκαίου
προσωπικού. Μάρτυράς µας οι ντροπιαστικές, πραγµατικά ντρο-
πιαστικές, εικόνες χιλιάδων πολιτών που ξενυχτούσαν για να προ-
λάβουν να δηλώσουν τα ακίνητά τους. Δεν σας κρύβω ότι µου
θύµιζε τις ουρές επί ΣΥΡΙΖΑ έξω από τα ATM τότε.

Αντί να λύσετε το πρόβληµα εσείς, το αντιµετωπίζετε µε επι-
κοινωνιακούς τακτικισµούς. Δηµιουργήσατε, στην κυριολεξία, µια
ψηφιακή γραφειοκρατία, αντί να διευκολύνετε τον πολίτη µέσω
της ψηφιοποίησης των δηµόσιων υπηρεσιών. Αντί να δώσετε
λύση στο πρόβληµα της έλλειψης προσωπικού και στους χαµη-
λούς µισθούς, πιέζετε -άκουσον άκουσον- τους εργαζόµενους να
µην συµµετέχουν στις κινητοποιήσεις του σωµατείου -πράγµα
ανεπίτρεπτο- και το µόνο που καταφέρνετε µε αυτή τη λογική
είναι να δυναµιτίζετε ακόµα περισσότερο την ατµόσφαιρα. 

Εµείς πραγµατικά, παρ’ όλο που από τη φύση µας είµαστε αι-
σιόδοξοι, δεν βλέπουµε να αλλάζει κάτι. Και ξέρετε γιατί; Γιατί

δεν έχετε καµµία διάταξη και δεν κάνετε καµµία µεταρρύθµιση,
ούτως ώστε ο φορέας να γίνει ελκυστικός ως προς την επιλογή
των νέων δηµοσίων υπαλλήλων µέσω του ΑΣΕΠ. 

Ο πρόεδρος των συµβολαιογράφων επεσήµανε, κατά την
ακρόαση των φορέων στην επιτροπή, ότι υπάρχουν πολλά ακόµα
ζητήµατα, που χρήζουν νοµοθετικής ρύθµισης για το Κτηµατο-
λόγιο. Δεν είναι µόνο η κάλυψη των κενών οργανικών θέσεων του
φορέα και ο εκσυγχρονισµός των υφιστάµενων απαρχαιωµένων
συστηµάτων πληροφορικής και δικτύων που απαιτούν άµεσα
λύση. 

Το Ελληνικό Κτηµατολόγιο καλείται να διαχειριστεί, παράλ-
ληλα, την ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης όλης της επικρά-
τειας, την απορρόφηση όλων των υπό κατάργηση υποθηκοφυλα-
κείων της χώρας και να είναι σε θέση να παρέχει, επίσης, αξιόπι-
στες υπηρεσίες προς τους συναλλασσόµενους. 

Δεν συµµεριζόµαστε την κυβερνητική αισιοδοξία, τη στιγµή
που όπως µας είπε ο Υφυπουργός στην επιτροπή εκκρεµούν εκα-
τόν πενήντα χιλιάδες υποθέσεις, γιατί οι δικές µας έγκυρες πλη-
ροφορίες, αλλά και σοβαρές εκτιµήσεις, ανεβάζουν τον αριθµό
αυτό να ξεπερνά τις πεντακόσιες χιλιάδες περιπτώσεις. Υπάρχει,
επίσης, ζήτηµα και µε τη νοµική επάρκεια και την αξιοπιστία των
παραγόµενων εγγράφων, όταν για λόγους επιτάχυνσης δεν
εµπλέκονται νοµικοί. 

Και κάτι σηµαντικό ακόµα, που θεωρώ ότι το τηρείτε µε µεγάλη
ευλάβεια σχεδόν σε όλα τα νοµοσχέδια και είναι πλέον στο DNA
σας, είναι η εισπρακτική λογική της Κυβέρνησης που εµφανίζεται
και εδώ στο Κτηµατολόγιο. Το γεγονός ότι παίρνετε το αποθεµα-
τικό του Ελληνικού Κτηµατολογίου στον κρατικό προϋπολογισµό
µάς βρίσκει κάθετα αντίθετους. 

Δεν παραγνωρίζω ότι εντοπίζουµε και κάποια θετικά στοιχεία,
όπως για παράδειγµα το άρθρο 24, η κατάργηση του τέλους ακί-
νητης περιουσίας που επί της ουσίας διορθώνετε τις δικές σας
προηγουµένως αστοχίες, το άρθρο 25 µε τις παρατάσεις που δί-
νετε και όλα τα υπόλοιπα. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
υπάρχει άµεση ανάγκη επιτάχυνσης της εκκαθάρισης του Ελλη-
νικού Κτηµατολογίου από τις εκατοντάδες χιλιάδες εκκρεµότητες
στις µεταγραφές ακινήτων. Ζητούµενο είναι η ευελιξία του Ελλη-
νικού Κτηµατολογίου για την πλήρωση των κενών οργανικών θέ-
σεων κτηµατολογικών γραφείων και των υποκαταστηµάτων τους,
καθώς και η ψηφιοποίηση για την απλοποίηση και επιτάχυνση των
διαδικασιών, τη διευκόλυνση των συναλλαγών και την αξιοποίηση
της ιδιωτικής ακίνητης περιουσίας. 

Είµαστε η παράταξη που έδωσε έµφαση στην ψηφιοποίηση
της λειτουργίας του κράτους προς όφελος και προς καλύτερη
εξυπηρέτηση των πολιτών. Αργήσατε όµως να το καταλάβετε και
πόσω µάλλον να το υιοθετήσετε, αλλά δεν αρκεί αυτό στα λόγια.
Χρειάζεται στο πραγµατικό πεδίο να γίνουν πράξεις όσα ψηφί-
ζουµε εδώ µέσα. 

Δυστυχώς, όµως η προϊστορία σας δεν µου αφήνει µεγάλα πε-
ριθώρια αισιοδοξίας. Γνωρίζοντας την πολιτική σας τόσα χρόνια,
τους επικοινωνιακούς σας επίσης ελιγµούς και τις τόσες απανω-
τές αλλαγές που έχετε επιφέρει µπλοκάροντας το Κτηµατολόγιο
και την οµαλότητα των συναλλαγών, δεν σας κρύβω ότι είµαι
πολύ προβληµατισµένη. Μακάρι να διαψευστώ. Ειλικρινά το ελ-
πίζω, γιατί αυτό θα διευκολύνει κάπως τις συναλλαγές και την κα-
θηµερινότητα των πολιτών. Πολύ φοβάµαι όµως -εδώ είµαστε-
ότι θα χρειαστεί να ξαναψηφίζουµε διατάξεις για τη βελτίωση και
την επιτάχυνση των διαδικασιών του Κτηµατολογίου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Σταρακά και για τη συνέπεια και στον χρόνο.
Καλούµε στο Βήµα τον κ. Σπάνια Αριστοτέλη από τη Νέα Δη-

µοκρατία. 
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υφυ-

πουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να εκφράσω τη συ-
µπαράστασή µου για γρήγορη και άρτια ανάρρωση στον άνθρω-
πο, ο οποίος αυτή τη στιγµή βρίσκεται σε άσχηµη κατάσταση
λόγω του ότι έκανε το καθήκον του. 

7362 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Σήµερα µιλάµε για τη δηµιουργία του Εθνικού Κτηµατολογίου,
όπου εκεί πλέον δηµιουργείται ένα σύστηµα πληροφοριών, που
ενηµερώνεται διαρκώς καταγράφοντας όλες τις πράξεις που δη-
µιουργούν, µεταβιβάζουν, αλλοιώνουν ή καταργούν δικαιώµατα
σε ακίνητα κάτω από ουσιαστικό έλεγχο νοµιµότητας. Κάνει τη
γεωγραφική περιγραφή, µορφή, θέση µέγεθος του ακινήτου.
Αποκαλύπτει και καταγράφει συστηµατικά τη δηµόσια ακίνητη
περιουσία για πρώτη φορά στη σύγχρονη Ελλάδα. Καταγράφει
τα δικαιώµατα από χρησικτησία και φυσικά όλα αυτά µε την ευ-
θύνη και την εγγύηση του δηµοσίου. Πρόκειται για ένα σύστηµα
πολύ πιο σύγχρονο από εκείνο των υποθηκοφυλακείων. 

Για την επίτευξη αυτού του εγχειρήµατος, προχωράµε σε µια
σειρά παρεµβάσεων, όπου στην υπαγωγή µετάβασης από το σύ-
στηµα µεταγραφών και υποθηκών στο σύστηµα του Κτηµατολο-
γίου η αρµοδιότητα κάθε περιοχής θα υπάγεται µόλις σε ένα
υποθηκοφυλακείο, το οποίο θα λειτουργήσει ως κτηµατολογικό
γραφείο. Γίνεται πλέον υποχρεωτική η διόρθωση πρόδηλων
σφαλµάτων µε στοιχεία µεταγραφής κτηµατολογικού γραφείου.
Ο προϊστάµενος του κτηµατολογικού γραφείου µετά από αίτηση
αυτεπαγγέλτως προβαίνει στη διόρθωση πρόδηλων σφαλµάτων
των κτηµατολογικών εγγραφών, σε περιπτώσεις όπως λάθος των
στοιχείων του δικαιούχου, λάθη στον τίτλο, στην ιδιοκτησία, όταν
βέβαια προκύπτει αναµφισβήτητα από τα συνοδευτικά έγγραφα
και καταχωρίζονται στο χρώµα του φύλλου του ακινήτου. Η αί-
τηση δεν επιβαρύνεται µε τέλη. Προσδιορίζονται και περιγράφο-
νται όλες εκείνες οι περιπτώσεις που µπορούν να γίνουν οι
προηγούµενες διορθώσεις. Με τον τρόπο αυτό, δίνονται λύσεις
στο κτηµατολογικό γραφείο και όχι στις αίθουσες των δικαστη-
ρίων. 

Οριοθετείται η έννοια του εκτοπισµού και τέτοιος δεν υφίστα-
ται ούτε απαιτείται συναίνεση εάν ο τρίτος συµπεριλήφθηκε ως
δικαιούχος αναγραφόµενος στις κλιµατολογικές εγγραφές λόγω
σφάλµατος, το οποίο προκύπτει από το αρχείο κτηµατογράφη-
σης και τα δηµόσια βιβλία του υποθηκοφυλακείου. 

Στην περίπτωση ακινήτου µε την ένδειξη άγνωστου ιδιοκτήτη
καθορίζονται οι διαδικασίες κάθε περίπτωσης αναλυτικά. Διόρ-
θωση εσφαλµένων κτηµατολογικών εγγραφών κατά τις οποίες
φορείς του δηµοσίου, υπέρ των οποίων είχαν απαλλοτριωθεί
εκτάσεις γης, δεν είχαν κατοχυρώσει και δεν είχαν υποβάλει δη-
λώσεις κτηµατογράφησης, σήµερα φαίνονται στο Κτηµατολόγιο
ως αγνώστου ιδιοκτήτη ή του ελληνικού δηµοσίου. Έχουµε πε-
ριπτώσεις όπου έχουν κατασκευασθεί διάφορα έργα υποδοµής,
εκεί η αποκατάσταση του ιδιοκτησιακού είναι απαραίτητη.

Εδώ ήθελα να αναφέρω, όπως και ο συνάδελφός µου κ. Κω-
τσός, ότι υπάρχουν µεγάλα προβλήµατα τα οποία έχουν δηµι-
ουργηθεί πάνω σε αυτό. Αφορούν µια περιοχή στην πλατεία
Λάππα, όπως είχαµε προειπεί, που πρέπει να το βρούµε, όπου
εκεί έχουµε ένα τεράστιο πρόβληµα για ιδιοκτησίες που αµφι-
σβητούνται.

Δίνεται παράταση άσκησης αγωγών διόρθωσης πρώτων εγ-
γραφών ως 30-11-2024, ώστε να µην ισχύσουν εξωτερικά δυσµε-
νείς συνέπειες για τους καλόπιστους ιδιοκτήτες του αµάχητου
τεκµηρίου που ισχύει σε τριάντα πέντε περίπου περιοχές της
χώρας.

Με τις ρυθµίσεις δεν θίγονται ούτε δικαιώµατα τρίτων ούτε του
ελληνικού δηµοσίου. Αντιθέτως, δικαιώνεται ο φορέας και απο-
συµφορίζονται τα δικαστήρια.

Νοµοθετείται η υποχρεωτική χρήση της Πλατφόρµας Νοµικού
Ελέγχου Εγγραπτέων Πράξεων για τη διενέργεια αποµακρυσµέ-
νου νοµικού ελέγχου αιτήσεων. Με το που αρχίζει η λειτουργία
των Κτηµατολογίων υποχρεούνται τα υποθηκοφυλακεία να διεκ-
περαιώσουν το σύνολο των αιτήσεων-εκκρεµοτήτων που υπάρ-
χουν, ενώ στην περίπτωση αδυναµίας διεκπεραίωσης αυτές
καταγράφονται και διεκπεραιώνονται από το αρµόδιο κτηµατο-
λογικό γραφείο.

Για τη διευκόλυνση και την άρτια λειτουργία δίδεται η δυνατό-
τητα ανάθεσης καθηκόντων και σε προϊστάµενο σε άλλο κτηµα-
τολογικό γραφείο, αλλά και σε υπαλλήλους του Ελληνικού Κτη-
µατολογίου ως την τοποθέτηση του προϊσταµένου.

Θεσπίζεται κίνητρο επίτευξης στόχων για το προσωπικό και
τους δικηγόρους για την ταχεία διεκπεραίωση υποθέσεων που

εκκρεµούν. Η πρόσθετη αµοιβή εξαρτάται από τον βαθµό διεκ-
περαίωσης των υποθέσεων και δεν συµψηφίζεται µε την προσω-
πική διαφορά.

Γίνεται επέκταση διαπίστευσης και σε µηχανικούς τεχνικής εκ-
παίδευσης, κατόπιν συµφωνίας µε το ΤΕΕ, ώστε να αυξηθούν οι
έλεγχοι µε άµεση ισχύ για όλους τους διαπιστευµένους µηχανι-
κούς, χωρίς την πάροδο διετίας. Περιγράφονται αναλυτικά τα τυ-
πικά προσόντα διαπίστευσης µηχανικών για το Κτηµατολόγιο.

Καταργείται η βεβαίωση µη οφειλής ΤΑΠ. Το Ελληνικό Κτηµα-
τολόγιο ενηµερώνει τον δήµο για το εµβαδόν του ακινήτου της
περιφέρειάς του, για τα στοιχεία αυτού που πήρε την κυριότητα
του ακινήτου.

Έχουµε την κατάργηση της πολλαπλής προσκόµισης αποσπά-
σµατος κτηµατολογικού διαγράµµατος, σε περίπτωση διηρηµέ-
νων ιδιοκτησιών, ακινήτων εντός του ίδιου γεωτεµαχίου.

Έχουµε, επίσης, την υποβολή αποκλειστικά πλέον ψηφιακών
αντιγράφων συµβολαιογραφικών πράξεων µε ψηφιακή περίληψη
σε PDF. Έτσι, µε την υποβολή ψηφιακών αντιγράφων και περι-
λήψεων ψηφιοποιείται η διαδικασία, ενώ λόγω της µορφής που
έχουν τα έγγραφα γίνεται δυνατή η διαλειτουργική λήψη και
άλλων στοιχείων. Έτσι, υπάρχει η ψηφιακή συµβολαιογραφική
πράξη σε έγγραφο, ψηφιακή υπογραφή συµβολαιογράφου χωρίς
χειρόγραφες παραποµπές, το οποίο συνεπάγεται διευκόλυνση
του πολίτη.

Εκτός των παρεµβάσεων αυτών για τη σωστή επάνδρωση και
λειτουργία του Εθνικού Κτηµατολογίου δίδεται και παράταση
ενός χρόνου σε ζητήµατα που σχετίζονται ιδίως µε το
«κυβερνητικό νέφος» στο δηµόσιο, της έρευνας της εκπαίδευσης
και φυσικά, του ΣΥΖΕΥΞΙΣ, την ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία
«Κοινωνία της Πληροφορικής» στην ΗΔΙΚΑ, στην προσπάθεια να
έχουµε ένα συντονισµένο ενιαίας πληροφόρησης, πολιτικής υπο-
λογιστικού µέσου από το σύνολο των φορέων του δηµοσίου.

Συνοψίζοντας, έχουµε πλέον τη δυνατότητα κατάθεσης συµ-
βολαίων ψηφιακά, τα οποία αποτελούν το 70% των πράξεων. Θα
λειτουργήσει η ηλεκτρονική επίδοση, ο ψηφιακός νοµικός έλεγ-
χος συµβολαίων, η ψηφιακή υποβολή των πρόδηλων λαθών, η
ψηφιοποίηση αρχείων των υποθηκοφυλακείων της χώρας, φτά-
νοντας στον ψηφιακό φάκελο µεταβίβασης ακινήτων. Δηµιουρ-
γούνται, λοιπόν, όλες εκείνες οι προϋποθέσεις ώστε να επιτύ-
χουµε την επιτάχυνση των διαδικασιών ολοκλήρωσης διεκπεραί-
ωσης εκκρεµοτήτων στις µετεγγραφές και µεταβιβάσεις ακινή-
των, µειώνοντας τη γραφειοκρατία και την επιβάρυνση των
πολιτών, εξοικονοµώντας χώρο, χρήµα, όπως για παράδειγµα µε
την κατάργηση των εγγράφων µειώνονται εκατοµµύρια τόνων
χαρτιών και µε ό,τι αυτό συνεπάγεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο,
που αλλάζει τα δεδοµένα στις µεταβιβάσεις των ακινήτων. Η ψη-
φιοποίηση οδηγεί στην απλοποίηση και επιτάχυνση όλων εκείνων
των διαδικασιών οι οποίες αποτελούν τροχοπέδη στην ανάπτυξη
και στις επενδύσεις των ακινήτων.

Η Κυβέρνηση απαντά µε έργα, υλοποιώντας το πρόγραµµά
της, συνεχίζοντας το µεταρρυθµιστικό της έργο. Οι τοµές πάνω
στην λειτουργία των υπηρεσιών του δηµοσίου για την εξάλειψη
των αγκυλώσεων που συντηρούνται δεκαετίες, κρατώντας οµή-
ρους τους Έλληνες πολίτες, αποτελεί στοίχηµα της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη. Η Ελλάδα ακολουθεί τον δρόµο προς το µέλλον,
προς την ανάπτυξη, µε κέντρο την εξυπηρέτηση του πολίτη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο
όλοι πρέπει να στηρίξουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης από τη Νέα Δη-

µοκρατία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

συναδέλφισσες και συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε µία προσω-
πική αναφορά. Όπως γνωρίζετε, υπήρξα ο ιδρυτής της συλλογι-
κής έκφρασης των αστυνοµικών της χώρας και πρόεδρός τους
επί είκοσι χρόνια, οµοφώνως θα έλεγα. Θα πρέπει να γνωρίζετε
και να γνωρίζει και εδώ -αν θέλετε- το Κοινοβούλιο ότι ο αστυνο-
µικός ως εργαζόµενος έχει αποδεχθεί -το τόνισα και την Παρα-
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σκευή- ότι κατά την εκτέλεση της υπηρεσίας του µπορεί να χάσει
και τη ζωή του. Αυτό το έχει αποδεχθεί, κάθε πρωί που φεύγει
από το σπίτι του για δουλειά -και όχι µόνο πρωί- κάνει τον σταυρό
του παρακαλώντας να γυρίσει στο σπίτι του.

Εκείνο, όµως, που δεν µπορεί να αποδεχθεί και µέχρι σήµερα
είναι αυτή η αδιαφορία, η πολλάκις διαπόµπευση, η υποβάθµισή
του και οι ύβρεις. Ο συνάδελφος ο αστυνοµικός ως εργαζόµενος
δίνει έναν αγώνα ζωής και γίνεται µία προσπάθεια -να µου επι-
τραπεί η λέξη- εκµετάλλευσης.

Από την άλλη πλευρά, ιδιαίτερα ένιωσα µια ικανοποίηση την
Παρασκευή από το ότι το σύνολο των πολιτικών κοµµάτων εδώ
µέσα πήρε µία θέση εναντίον αυτής της εγκληµατικής ενέργειας,
πλην δύο πολιτικών κοµµάτων και είναι λυπηρό αυτό.

Εν πάση περιπτώσει, υπήρξε -αν θέλετε- µία έγκληση, εγκλή-
θηκε και η Αστυνοµία και η Κυβέρνηση για τα µέτρα τα οποία έλα-
βαν εκείνη την ηµέρα πάλι, διότι θεωρήθηκε ότι έκανε η Αστυ-
νοµία κατάχρηση εξουσίας, έτσι ώστε οι τετρακόσιοι οι οποίοι
«ενεκλείσθησαν» δεν έπρεπε να εγκλεισθούν -εννοώ στον αθλη-
τικό χώρο- καθ’ ότι οι όποιοι κακοποιοί δεν ήταν εντός -αν θέλετε-
του αγωνιστικού χώρου, αλλά εκτός και κακώς έγινε. Στη συνέ-
χεια, όταν πράγµατι διαπιστώθηκε ότι από αυτό τον χώρο, εκεί
ακριβώς βρισκόταν ο συγκεκριµένος κακοποιός, σήµερα δεν
ακούστηκε κάτι. Την Παρασκευή, όµως, υπήρξε αυτή η έγκληση
και η καταφορά. Θα υπάρξουν όχι µέτρα, τονίστηκε και σήµερα,
αυτό που η Κυβέρνηση ανακοίνωσε και σήµερα είναι ηµίµετρα.
Θα ήθελα να δω στη συνέχεια, µια και υπάρχει αναµόρφωση του
Ποινικού Κώδικα, τη θέση όλων µας και αν τα συγκεκριµένα αδι-
κήµατα χαρακτηρισθούν ιδιώνυµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο.
Με το παρόν σχέδιο νόµου -κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε

λίγο χρόνο ακόµα- επιχειρείται να τεθεί ένα ακόµα ορόσηµο προς
την κατεύθυνση της ολοκληρωµένης εφαρµογής του Κτηµατο-
λογίου σε επίπεδο επικρατείας, χωρίς, όµως, να παραλείπονται
τα προαπαιτούµενα, προκειµένου να διασφαλιστεί η οµαλή,
απρόσκοπτη µετάβαση από το παλαιό σύστηµα υποθηκών και µε-
τεγγραφών στο νέο καθεστώς.

Επιγραµµατικά επισηµαίνονται θέµατα που επιχειρούνται µέσα
από το παρόν νοµοσχέδιο να λυθούν: Η Δράµα αποτελεί κατ’ εξο-
χήν έναν προσφυγικό νοµό. Υπήρξε µια διανοµή το 1931 και µετά
το 1958 προς τους πρόσφυγες. Από το έτος 1958 έως και σήµερα
η κυριότητα των κληροτεµαχίων της επίµαχης διανοµής έχει µε-
ταβιβαστεί είτε αιτία θανάτου είτε αιτία πώλησης, δωρεάς, ή γο-
νικής παροχής σε διαδόχους των αρχικών κληρούχων. Ούτε οι
αρχικοί κληρούχοι ούτε οι µεταγενέστεροι διάδοχοι αυτών ενο-
χλήθηκαν ποτέ στην άσκηση της νοµής στα κληροτεµάχια. Στα
κληροτεµάχια αυτά έχουν κτιστεί σπίτια, επαγγελµατικοί χώροι,
βιοτεχνίες, βιοµηχανικές επιχειρήσεις, όπως παραδείγµατος
χάριν σε ένα επίνειο έξω της Δράµας, τη Χωριστή.

Παρά, λοιπόν, την ύπαρξη µεταγεγραµµένων συµβολαιογρα-
φικών εγγράφων και δικαστικών αποφάσεων, δυνάµει των οποίων
έλαβαν χώρα οι ως άνω µεταβιβάσεις στο πλαίσιο της κτηµατο-
γράφησης που διενεργήθηκε στην περιοχή της Δράµας, το ελ-
ληνικό δηµόσιο δήλωσε δικαιώµατα κυριότητας σε κληροτεµάχια. 

Κατά την κτηµατογράφηση δε ανά τη χώρα, προέκυψαν ανά-
λογα προβλήµατα, που αφορούν την κυριότητα αγροτεµαχίων
και οικοπέδων, όπως και στον νοµό µου, τα οποία διεκδικούνται
από το δηµόσιο. Πρόκειται δηλαδή, πρώτον, για οικόπεδα που
είτε παραχωρήθηκαν από το ελληνικό δηµόσιο προ δεκαετίας,
κυρίως, σε προσφυγικούς πληθυσµούς, ώστε να χτιστούν και να
κατοικηθούν, είτε οι ιδιοκτήτες τους τα κατέχουν χωρίς τίτλους
ιδιοκτησίας και δεύτερον, για αγροτεµάχια για τα οποία δεν έχει
γίνει ποτέ αναδιανοµή αν και βρίσκονται στην κυριότητα των κα-
τοίκων για γεωργική εκµετάλλευση επί δεκαετίες. 

Σε πολλές περιπτώσεις αναδόχων κτηµατογράφησης έχει ανα-
δειχθεί η πληθώρα σφαλµάτων ακόµη και κατά τη διαδικασία
συλλογής, επεξεργασίας και φυσικά ανάκτησης των εγγραπτέων
δικαιωµάτων, σε επίπεδο δηλαδή παραδοτέων. Ακόµα και σε πε-
ριοχές, που θεωρούνται εύκολες ως προς την επεξεργασία
εµπράγµατων δικαιωµάτων µε διανοµές τόσο εντός σχεδίου όσο

και εκτός σηµειώθηκαν τεράστια ποσοστά σφαλµάτων. Ενδει-
κτικά αναφέροµαι σε µια αγροτική κωµόπολη του τόπου µου, το
Καλαµπάκι, όπου αυτό το ποσοστό αγγίζει των 90%.

Με το νοµοσχέδιο επέρχονται, βεβαίως, τεχνικές βελτιώσεις
ορθολογικής αντιστοίχισης υποθηκοφυλακείων µε τα κτηµατολο-
γικά γραφεία κατά τη διεργασία µετάβασης από το σύστηµα υπο-
θηκών και µεταγραφών στο νέο σύστηµα λειτουργίας του Κτη-
µατολογίου. Η διαδικασία ελέγχου δικαιολογητικών και οι διορ-
θώσεις πρόδηλων σφαλµάτων συµπληρώνεται και κατοχυρώνε-
ται δίνοντας διεξοδικά αναλυτικές οδηγίες, ειδικά στον τρόπο
χειρισµού αυτών των περιπτώσεων από πλευράς των αρµόδιων
κτηµατολογικών γραφείων. 

Δίνεται η αναγκαία πίστωση χρόνου για τη διόρθωση σφαλµά-
των αρχικών εγγραφών εµπράγµατων δικαιωµάτων που προέκυ-
ψαν από την κτηµατογράφηση, όπως είχαν ζητήσει οι συµβολαιο-
γραφικοί σύλλογοι της χώρας, µε χρονική µετάθεση της προθε-
σµίας µέχρι 30-11-2024.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Με το νοµοσχέδιο επεκτείνεται και συµπληρώνεται µε αναλυ-
τικές οδηγίες η διαδικασία της προδικασίας αναγκαστικών απαλ-
λοτριώσεων κατά τον τρόπο που επιταχύνεται η διαδικασία τόσο
για τις περιπτώσεις όπου εξακολουθεί να υφίσταται το παλιό σύ-
στηµα µεταγραφών και υποθηκών, όσο και τα νέα κτηµατολογικά
γραφεία. Ειδικά για την τελευταία περίπτωση έχει ληφθεί µέριµνα
για τα αναγκαία επιµέρους βήµατα που απαιτούνται για τη διόρ-
θωση σφαλµάτων κτηµατολογικών εγγραφών στις περιπτώσεις
απαλλοτρίωσης. Και µία, θα έλεγα, καινοτοµία ψηφιακού περιε-
χοµένου επέρχεται µε την υποχρεωτικότητα χρήσης ψηφιακής
πλατφόρµας νοµικού συνόλου.

Περιέχονται, επίσης, λεπτοµέρειες για τη διαδικασία µετάβα-
σης από το σύστηµα µεταγραφών και υποθηκών στα νέα κτηµα-
τολογικά γραφεία µε όλες τις υποχρεώσεις που απαιτούνται να
διευθετηθούν κατά την παράδοση-παραλαβή από τους παλιούς
υποθηκοφύλακες. Ειδική µνεία γίνεται στην επίλυση του πολύ σο-
βαρού θέµατος έκδοσης πιστοποιητικών µεταγραφής εξαιτίας
του µεγάλου όγκου ανεκτέλεστου υπόλοιπου. Ο νοµικός έλεγχος
εγγραπτέων πράξεων επεκτείνεται για λόγους επιτάχυνσης του
συνόλου της διαδικασίας στο σύνολο του προσωπικού του Ελλη-
νικού Κτηµατολογίου. 

Αναφορικά µε τους διαπιστευµένους µηχανικούς του Κτηµα-
τολογίου, ορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις που πρέπει να
πληρούν, καθώς και η περιγραφή του πλαισίου αρµοδιότητάς
τους. Επιπρόσθετα, αποσαφηνίζεται η δυνατότητα διαπίστευσης
των µηχανικών. 

Το Μέρος Β’ αναφέρεται βεβαίως στη νέα διάρθρωση του Ελ-
ληνικού Κτηµατολογίου και στη διαδικασία ένταξης υπαλλήλων
στα υποθηκοφυλακεία της χώρας στα κτηµατολογικά γραφεία
ως υπαλλήλων του ελληνικού δηµοσίου και του Κτηµατολογίου.
Ρυθµίζονται και γενικότερα θέµατα που άπτονται του εργασιακού
καθεστώτος των υπαλλήλων προερχοµένων από τα υποθηκοφυ-
λακεία. 

Καινοτοµία, επίσης, συνιστά η θέσπιση κινήτρου απόδοσης για
την επίτευξη ποσοτικών µετρήσεων αντικειµενικών στόχων σε
υπαλλήλους. Υπάρχει βεβαίως απλοποίηση περιπτώσεων διαµε-
ρισµάτων πολυκατοικιών µε κατάργηση πολλαπλής προσκόµι-
σης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κυριαζίδη,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σηµαντική, επίσης, είναι η ψηφιακή καινοτοµία, η υποχρέωση

υποβολής αντιγράφων συµβολαιογραφικών πράξεων σε ψηφιακή
µορφή.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, οφείλω να τονίσω ότι από πλευ-
ράς του Υπουργού κατά την έναρξη της συζήτησης στην επι-
τροπή τέθηκε ευθέως η δυνατότητα κατάθεσης σχετικών προτά-
σεων από όλους, προκειµένου να γίνουν αποδεκτές. Πράγµατι
υπάρχουν νοµοτεχνικές βελτιώσεις-προσθήκες που υποβοηθούν,
αν θέλετε, αυτό και από πλευράς µας είχε τεθεί προς τον Υπουρ-
γό.

Όπως τονίστηκε από πάρα πολλές πλευρές των πολιτικών κοµ-
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µάτων εδώ, αποτελεί εθνική υπόθεση και ανάγκη, έτσι ώστε η
χώρα µας να αποκτήσει επιτέλους ένα Κτηµατολόγιο και να δια-
σφαλιστούν οι ιδιοκτήτες και οι κάτοχοι των κτισµάτων- κτηµάτων
για όλη τη χώρα.

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Μαρκογιαννάκης Αλέξανδρος από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την αίσθηση ότι η σηµερινή

συζήτηση περιέχει και µία αίσθηση ιστορικότητας µε την έννοια
ότι διακόσια χρόνια µετά την ίδρυση του νέου ελληνικού κρά-
τους, είµαστε η µοναδική ευρωπαϊκή χώρα, που δεν διαθέτει
Εθνικό Κτηµατολόγιο, καθώς επίσης και ότι τα συγκεκριµένα νο-
µοθετήµατα, βάσει των οποίων νοµοθετούµε και σήµερα, ξεκίνη-
σαν την κοινοβουλευτική ιστορία τους στη δεκαετία του 1990. 

Εν έτει, λοιπόν, 2023 και µήνα Δεκέµβριο η Βουλή συζητάει
ακόµα το πώς θα ολοκληρωθεί η κτηµατογράφηση στη χώρα
µας. Η ευθύνη γι’ αυτό βαραίνει όλο το πολιτικό σύστηµα, καθώς
είναι µια κραυγαλέα περίπτωση αποτυχίας της λειτουργίας του
κράτους µας. Αδιανόητη η καθυστέρησή µας για τόσες δεκαε-
τίες, αλλά ακόµα πιο ανησυχητική -και µιλάω και ως Βουλευτής
Χανίων- είναι η χαµηλή ανταπόκριση των πολιτών στη δική µου
περιοχή, όπου το ποσοστό ανταπόκρισης των πολιτών δεν ξεπερ-
νούσε το 35%, ενώ στην υπόλοιπη Κρήτη υπήρχαν και αρκετά χει-
ρότερα ποσοστά. Προφανώς υπάρχουν ζητήµατα, που έχουν να
κάνουν µε ένα ευρύ φάσµα λόγων, οι οποίοι πρέπει να αντιµετω-
πιστούν άµεσα. Πρόκειται για ζητήµατα εµπιστοσύνης από τη µία,
αλλά και διαδικασιών και λειτουργίας υπηρεσιών από την άλλη. 

Οφείλουµε, όµως, να αφήσουµε πίσω µας όλες αυτές τις θλι-
βερές διαπιστώσεις και να δούµε τι κάνουµε από εδώ και µπρος
πατώντας, τουλάχιστον, στην πρόοδο των τελευταίων ετών και
στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Χωρίς να διεκδικώ τη γνώση ενός εξει-
δικευµένου τεχνοκράτη σε αυτά τα θέµατα, νοµίζω ότι ο κοινός
νους µπορεί να µας βοηθήσει σε αυτή τη συζήτηση και µε βάση
αυτόν ακολουθώ την προσέγγισή µου.

Ας δούµε, λοιπόν, τι φέρνει αυτό το νοµοσχέδιο. Συνοπτικά τα
εξής ως θεµατικούς άξονες παρεµβάσεων: Την επιτάχυνση των
διαδικασιών ολοκλήρωσης για το Ελληνικό Κτηµατολόγιο, τη
διεκπεραίωση εκκρεµοτήτων σε µεταγραφές ακινήτων οι οποίες
χρονίζουν και τελικά καθίστανται επικίνδυνες για τις ιδιοκτησίες
των πολιτών, την απλοποίηση των διαδικασιών και τη µείωση της
γραφειοκρατίας, την οργανωτική και λειτουργική ενίσχυση της
«Ελληνικό Κτηµατολόγιο Α.Ε.».

Ας δούµε τώρα πώς επιτυγχάνονται αυτοί οι στόχοι, µε ποιες
διατάξεις και παρεµβάσεις. Ξεχωρίζω όσες, κατά τη γνώµη µου,
είναι οι πιο σηµαντικές ξεκινώντας από τη µείωση των γραφει-
οκρατικών διαδικασιών και υποχρεώσεων. 

Πρώτα απ’ όλα σηµειώνω ότι καθίσταται επιτέλους υποχρεω-
τική η διόρθωση προδήλου σφάλµατος για συγκεκριµένες περι-
πτώσεις, ενώ σε περίπτωση απόρριψης, πρέπει να υπάρχει
αιτιολογηµένη άρνηση. Σκεφτείτε τους πολίτες απέναντι στον πα-
ραλογισµό της µη αναγνώρισης προδήλου σφάλµατος τόσα χρό-
νια. Επιτέλους αυτό φεύγει και γίνεται µε τον πιο σωστό τρόπο.

Στο άρθρο 10 προβλέπεται η επιτάχυνση του νοµικού ελέγχου
στο Κτηµατολόγιο µε την απαλοιφή ενός σταδίου, αφού δεν απαι-
τείται πλέον η σύµφωνη γνώµη του προϊσταµένου. Την ίδια στι-
γµή, η επιτάχυνση των διαδικασιών διασφαλίζεται µέσα από την
ενίσχυση του προσωπικού και της λειτουργίας, όπως και µε τη
διεύρυνση του αριθµού των προσώπων που ασκούν τον νοµικό
έλεγχο, ώστε και πάλι να έχουµε πιο ταχεία διεκπεραίωση των αι-
τήσεων. 

Το ίδιο ακριβώς, αύξηση αριθµού, προβλέπεται και στο άρθρο
13, όπου διευρύνεται ο κατάλογος των µηχανικών, που είναι δια-
πιστευµένοι για το Κτηµατολόγιο και προστίθενται και όσοι είναι
ΤΕ, για να αυξηθεί ο αριθµός των µηχανικών που µπορούν να
απασχοληθούν.

Σε ό,τι αφορά τώρα την οργανωτική ανασυγκρότηση του Κτη-
µατολογίου, αξίζουν, κατά τη γνώµη µου, επισήµανση τα παρα-
κάτω άρθρα. Η µεγαλύτερη ευελιξία που παρέχεται στο Κτηµατο-
λόγιο σε σχέση µε την πλήρωση των κενών οργανικών θέσεων

που διαθέτει, ενώ την ίδια στιγµή κατοχυρώνονται οι θέσεις ερ-
γασίες για το προσωπικό µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου στα ειδικά άµισθα υποθηκοφυλακεία. 

Επίσης, το άρθρο 19, όπου προβλέπεται η άµεση κάλυψη των
θέσεων προϊσταµένων κτηµατολογικών γραφείων µε την απορ-
ρόφηση στελεχών από παρελθούσα προκήρυξη.

Σηµαντικό θεωρώ ακόµα το γεγονός ότι βελτιώνονται οι απο-
λαβές όσων υπηρετούν στο Κτηµατολόγιο, καθώς στο άρθρο 20
προβλέπεται επίδοµα θέσης ευθύνης για τους προϊσταµένους και
η τοποθέτησή τους στο δέκατο πέµπτο µισθολογικό κλιµάκιο,
όπως και αποζηµίωση ίση µε το επίδοµα ευθύνης για τους ανα-
πληρωτές προϊσταµένους οι οποίοι αναλαµβάνουν καθήκοντα νο-
µικού ελέγχου. 

Θετικό είναι, επίσης, ότι για πρώτη φορά µε το άρθρο 21 θε-
σπίζεται µπόνους για τους εργαζοµένους το οποίο συνδέεται µε
την επίτευξη ποσοτικών στόχων. Είναι δίκαιο και παραγωγικό ταυ-
τόχρονα και θα βοηθήσει πολύ σηµαντικά στην επιτάχυνση των
διαδικασιών. 

Υπάρχουν φυσικά και άλλες πολύ θετικές διατάξεις, όπως το
γεγονός ότι σε περίπτωση ψηφιακής υποβολής δικαιολογητικών
καταργούνται κατηγορίες εγγράφων, όπως το απόσπασµα κτη-
µατολογίου διαγράµµατος, το κτηµατολογικό διάγραµµα και το
ηλεκτρονικό διάγραµµα. 

Όλα αυτά κινούνται στη σωστή κατεύθυνση και θα βοηθήσουν
σηµαντικά την ελληνική πολιτεία να βγάλει από πάνω της ένα
χρέος κυριολεκτικά αιώνων. Γι’ αυτό πιστεύω ότι αξίζει η µέγιστη
δυνατή στήριξη του νοµοσχεδίου από όλες τις πτέρυγες της Βου-
λής.

Αξίζουν συγχαρητήρια στην ηγεσία του Υπουργείου, που φέρ-
νει ένα τόσο κοµβικό νοµοθέτηµα, το οποίο έχει και έναν σηµα-
ντικό αναπτυξιακό χαρακτήρα στις µέρες που διανύουµε. Φυσικά
θα υπάρχουν και άλλες ιδέες και προτάσεις που προωθούν τους
σκοπούς του Υπουργείου και φαντάζοµαι ότι ο Υπουργός είναι
ανοιχτός σε καλές ιδέες, αλλά δεν νοµίζω ότι σε καµµία περί-
πτωση υπάρχουν σοβαροί λόγοι καταψήφισης των συγκεκριµέ-
νων προτάσεων, που περιλαµβάνει το σχέδιο νόµου. 

Λέω για ακόµα µία φορά ότι σήµερα νοµοθετούµε εκπρόθεσµα
απέναντι στην ιστορία του νεοελληνικού κράτους και αν αυτή η
Κυβέρνηση µε την παρούσα νοµοθετική της παρέµβαση προ-
χωρά επιτέλους τα πράγµατα, νοµίζω ότι και οι συνάδελφοι της
Αντιπολίτευσης έχουν χρέος απέναντι στους πολίτες. 

Εύχοµαι, λοιπόν, όλες και όλοι οι συνάδελφοι να στηρίξουν
αυτή την προσπάθεια και να συµβάλουν µε την ψήφο τους ώστε
να προχωρήσει η ψήφιση του νοµοσχεδίου, προκειµένου να εί-
µαστε πολύ σύντοµα, κύριε Υπουργέ, όχι η τελευταία ευρωπαϊκή
χώρα που δεν διαθέτει Κτηµατολόγιο, αλλά η τελευταία που το
απέκτησε. Και αυτό θα είναι µια πολύ σηµαντική πρόοδος. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε και
για την οικονοµία στον χρόνο.

Επόµενος οµιλητής θα είναι ο κ. Γεωργαντάς. Θα ακολουθήσει
ο κ. Κωνσταντινόπουλος, ο κ. Νικολακόπουλος, ο κ. Κούβελας
και ο κ. Μπαραλιάκος

Ορίστε, κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επέλεξα σήµερα να τοποθετηθώ σε αυτό το νοµοσχέδιο γιατί

νοµίζω ότι οφείλουµε όλοι να τοποθετηθούµε σε κάτι που αποτε-
λεί στοίχηµα για όλη τη χώρα. Ξέρετε, δεν είναι εύκολο να µιλάει
κανείς για το Κτηµατολόγιο και για την ανάγκη επιτάχυνσης των
διαδικασιών. Δεν είναι καθόλου εύκολο, γιατί ξέρουµε πόσες
στρεβλώσεις υπάρχουν από την αρχή αυτού του εγχειρήµατος,
οι οποίες δεν οφείλονται µόνο στη διοίκηση. Πολλές εξ αυτών
οφείλονται -και θα πάρω τη φράση από τον προηγούµενο οµιλού-
ντα συνάδελφο- και στην άρνηση µέρους των πολιτών να συµµε-
τάσχουν και να ανταποκριθούν στην πρόσκληση η οποία γίνεται
για να µπορέσουµε να ολοκληρώσουµε όλη τη διαδικασία του
κτηµατολογίου. 

Τι κάνει, λοιπόν, η τωρινή πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης; Κάνει κάτι που είναι απλό, αλλά συγχρό-
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νως αποτελεί και ένα πολύ µεγάλο στοίχηµα. Εγώ διαβλέπω µια
πολύ έντιµη προσπάθεια να λυθούν προβλήµατα. Είναι έντιµη και
ουσιαστική προσπάθεια και στοχευµένη. Δεν υπάρχουν βαρύ-
γδουπες δηλώσεις. Δεν µιλάµε για στρατηγικές. Μιλάµε για πα-
ρεµβάσεις και λύσεις συγκεκριµένων ζητηµάτων, µε στόχο τελικά
την καλύτερη εξυπηρέτηση του πολίτη και την ολοκλήρωση
αυτής της διαδικασίας της τόσο σηµαντικής για την ανάπτυξη
της χώρας. 

Υπάρχουν συγκεκριµένα ερωτήµατα που νοµίζω απαντώνται
πολύ εύκολα. Υπάρχουν απλουστεύσεις διαδικασιών στα προς
ψήφιση άρθρα; Υπάρχουν. Αναφέρθηκαν πολλά από τους συνα-
δέλφους νωρίτερα. Υπάρχει επιτάχυνση της ψηφιοποίησης και
ενίσχυση της ψηφιοποίησης µε βάση τις παρεµβάσεις οι οποίες
έχουν αποφασιστεί στα συγκεκριµένα άρθρα; Βεβαίως και υπάρ-
χουν. Υπάρχει ενίσχυση του προσωπικού; Βεβαίως και υπάρχει
και για πρώτη φορά υπάρχει και κίνητρο στην απόδοση και στην
επίτευξη των στόχων. 

Θα ήθελα να κάνω µία µικρή παρένθεση εδώ, κύριοι συνάδελ-
φοι της Αντιπολίτευσης. Άκουσα από τους περισσότερους εξ
υµών να αναφέρεστε στην ανάγκη ενίσχυσης σε προσωπικό του
οργανισµού του Κτηµατολογίου. Συµφωνούµε απολύτως. Το έχει
πει πρώτος απ’ όλους ο Υπουργός. Και δεν το έχει πει απλά, δεν
έχει παραδεχτεί απλώς ότι αυτό πρέπει να γίνει, αλλά έχει προβεί
και στις αναγκαίες ενέργειες για να µπορέσει να προσληφθεί το
αναγκαίο προσωπικό. Σωστά το αναφέρατε και εσείς, αλλά µεί-
νατε µόνο σε αυτό. Εγώ δεν άκουσα κάποια πρόταση από εσάς
η οποία να βοηθούσε και να διευκόλυνε είτε την απλούστευση
των διαδικασιών, είτε την ψηφιοποίησή τους, είτε κάποια άλλη
σκέψη η οποία υπάρχει που µπορεί να µην τη σκέφτηκε η ηγεσία
του Υπουργείου και οι συνεργάτες του. Δεν υπήρξε µια τέτοια
πρόταση. Υπήρξε µια εµµονή στην ανάγκη ενίσχυσης του προ-
σωπικού, αλλά -συγγνώµη- παραβιάζετε ανοιχτές θύρες, γιατί το
έχει πει ο ίδιος ο Υπουργός. Όµως, στο υφιστάµενο προσωπικό
δίνονται κίνητρα, γίνονται τακτοποιήσεις οι οποίες βοηθάνε την
καλύτερη διεκπεραίωση των υποθέσεων. 

Νοµίζω ότι είναι µια κοµβική στιγµή για να αγγίξουµε τα προ-
βλήµατα στην ουσία τους. Επανερχόµενος, µάλιστα, στην έκ-
φρασή µου περί έντιµης προσπάθειας του Υπουργού θα πω το
εξής: Θέτει ο ίδιος στόχους και δεσµεύσεις και βεβαίως θα κρι-
θεί. Όµως, η µέχρι τώρα διαχείριση των πραγµάτων νοµίζω δίνει
την πίστη σε όλους µας, αλλά και την ελπίδα να ολοκληρωθούν,
πραγµατικά, όλοι οι στόχοι αυτοί οι οποίοι έχουν επιδιωχθεί, όλες
οι δεσµεύσεις οι οποίες έχουν αναληφθεί, γιατί αυτό θα σηµαίνει
ότι τελικά το Κτηµατολόγιο θα αποτελεί ένα παρελθόν ως µια εκ-
κρεµότητα. Αυτό έρχεται να κάνει η σηµερινή πολιτική ηγεσία σε
συνέχεια της προσπάθειας των προηγούµενων. Πρέπει να κλείσει
εκκρεµότητες του παρελθόντος, αλλά ταυτόχρονα πρέπει να δη-
µιουργήσει και ένα νέο πλαίσιο για να µπορέσουµε να έχουµε την
επιτάχυνση και την απλούστευση των διαδικασιών. 

Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο των εκκρεµοτήτων του παρελθό-
ντος είναι και η νέα δυνατότητα που δίνεται, µια ακόµη δυνατό-
τητα, όσοι ιδιοκτήτες δεν άσκησαν τα δικαιώµατά τους για όσες
εγγραφές έγιναν οριστικές µέχρι το 2018 και φαίνεται το ακίνητό
τους ως αγνώστου ιδιοκτήτη ή σε κάποιες περιπτώσεις που ήρθε
το δηµόσιο και δήλωσε τα συγκεκριµένα ακίνητα, να µπορέσουν
αυτοί οι άνθρωποι να έχουν µια ευκαιρία µέχρι τέλος του Νοεµ-
βρίου του 2024 να κάνουν τις απαραίτητες διοικητικές ή δικαστι-
κές πράξεις, κατά βάση όµως διοικητικές. Κι αυτό είναι µια πολύ
µεγάλη δυνατότητα που δίνει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Αξίζει σε αυτούς τους ανθρώπους να δώσουµε µια ακόµη ευ-
καιρία; Κοιτάξτε, υπάρχει ένα πραγµατικό πρόβληµα και είναι κα-
ταγεγραµµένο σε αριθµούς. Αυτό το πραγµατικό πρόβληµα δεν
µπορεί κανείς να το παραγνωρίζει. Πρέπει να δώσουµε αυτή τη
δυνατότητα. Ορθώς το Υπουργείο τη δίνει. Όµως, να σας πω ότι
και πολλές περιπτώσεις είναι απολύτως δικαιολογηµένες. Τυχαί-
νει µέσα στην ιδιαίτερη πατρίδα µου στο Κιλκίς στο Πολύκαστρο
να έχει ξεκινήσει η πρώτη κτηµατογράφηση που έγινε στη χώρα
το 1995. Η πρώτη! Ο κόσµος δεν είχε την ενηµέρωση που έχει
σήµερα. Ο κόσµος δεν ήταν εξοικειωµένος καν µε τη λέξη «κτη-
µατολόγιο». Και τα στελέχη δεν ήξεραν να κατευθύνουν και να
ενηµερώσουν σωστά. Ο κόσµος που λείπει στο εξωτερικό -και το

γνωρίζουµε πολύ καλά όλοι- δεν είχε το ενδιαφέρον για τα ακί-
νητά του ακριβώς επειδή βρίσκεται µεγάλο διάστηµα εκτός της
πατρίδας. 

Εποµένως, δεν µπόρεσαν κάποιοι να κατοχυρώσουν τα δικαιώ-
µατά τους. Και µιλάµε για δικαιώµατα τα οποία πηγάζουν µέσα
από τίτλους του ελληνικού δηµοσίου, από παραχωρητήρια του
ελληνικού δηµοσίου. Εκεί, λοιπόν, που υπήρχαν παραχωρητήρια
του ελληνικού δηµοσίου βρέθηκαν κάποιοι µε τους τίτλους, αλλά
δεν φαίνεται δικό τους το ακίνητο γιατί πλέον το ακίνητο φαίνεται
ότι είναι του ελληνικού δηµοσίου. Δεν θα δώσουµε µια ευκαιρία
σε αυτούς τους ανθρώπους να µπορέσουν µέσα στο επόµενο
διάστηµα να δείξουν τους τίτλους, τα παραχωρητήρια του ελλη-
νικού δηµοσίου, όπως προβλέπεται στο άρθρο 5, για να µπορέ-
σουν να διασφαλίσουν την ακίνητη περιουσία τους; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Νοµίζω ότι αυτό είναι απόλυτα εύλογο και δεν υπάρχει καµµία
αντίρρηση από καµµία από τις πολιτικές παρατάξεις ότι οφεί-
λουµε να το κάνουµε. 

Θα µείνω σε ένα τελευταίο. Η κατάργηση του τέλους ακίνητης
περιουσίας δεν είναι κάτι τόσο απλό όσο το περιγράψαµε εδώ.
Το 2022 έγιναν διακόσιες δεκαπέντε χιλιάδες µεταβιβάσεις στη
χώρα, δωρεές, γονικές παροχές, όλες µε τέλος ακίνητης περιου-
σίας. Δεν είναι ότι καταργείται. Ακούστε ποιο είναι το σηµαντικό
εδώ. Δεν καταργείται η προσκόµιση. Αναλαµβάνει το Κτηµατο-
λόγιο την υποχρέωση να ενηµερώσει τον δήµο και για τα τετρα-
γωνικά και για τον νέο ιδιοκτήτη, για να χρεώνεται πλέον ο νέος
ιδιοκτήτης µε τα προβλεπόµενα τέλη. 

Είναι µικρή, αλλά πολύ σηµαντική, πολύ ουσιαστική παρέµ-
βαση. Τέτοιες παρεµβάσεις χρειαζόµαστε. Τέτοιες νοµοθεσίες
θέλουµε. Τέτοιες καθαρές κουβέντες θέλουµε, για να µπορέ-
σουµε πραγµατικά να ολοκληρώσουµε αυτή τη µεγάλη εκκρεµό-
τητα η οποία είναι αναγκαία προϋπόθεση για την ανάπτυξη της
χώρας και νοµίζω ότι αυτό το στοίχηµα µπορούµε να το κερδί-
σουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε και
για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος από
το ΠΑΣΟΚ. 

Ορίστε, κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να µπω σε

ένα ειδικό θέµα. Είδα ότι χαιρετήσατε τον Βουλευτή που πάει
προς τα κάτω από το Κιλκίς, τον συνάδελφο Αντιπρόεδρο, και κα-
τάλαβα ότι αφού τον χαιρετήσατε και του είπατε συγχαρητήρια
υιοθετείτε αυτά που είπε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Ναι, απολύτως.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Απολύτως; Α, τέλεια τότε.

Πάµε τώρα στη συγκεκριµένη τροπολογία η οποία, κύριε
Υπουργέ, µε αφορµή ότι είναι από την περιοχή µου και έχει και
περιοχές από την Αρκαδία, δεν αφορά µόνο την Αρκαδία, αφού
πιστεύετε ότι είναι θέµα δικαιοσύνης σε όλα αυτά και ίδιας αντι-
µετώπισης, κύριοι συνάδελφοι, όλων των περιοχών για ένα θέµα
που πρέπει να προχωρήσει, το οποίο πρέπει να έχει τα χαρακτη-
ριστικά που είπαµε όλοι, θέλω να σας πω ότι µε το άρθρο 5 προ-
βλέπετε την παράταση για διορθώσεις ως τις 30-11-2024 µόνο
για αυτές που οι παρατάσεις, διορθώσεις δεν είχαν λήξει ως 30-
11-2018. Για αυτές που είχαν λήξει ως τις 30-11-2018 η παράταση
της προθεσµίας δίνεται µόνο για ακίνητα µε την ένδειξη «αγνώ-
στου ιδιοκτήτη». Άρα, εδώ πρέπει να βρεθεί ένας τρόπος να εξι-
σώσουµε την αντιµετώπιση αυτών των δυο κατηγοριών, κύριε
Υπουργέ. Εσείς, κύριοι συνάδελφοι, το δέχεστε αυτό; Δεν είναι
διακριτή αντιµετώπιση που παραβιάζει τις αρχές της ισονοµίας
και της ισοπολιτείας αυτό; 

Στην αιτιολογική έκθεση αναφέρεται ότι υπάρχουν, σε αυτό
που λέω εγώ, τριάντα πέντε περιοχές που έχουν δυσµενείς συ-
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νέπειες του αµάχητου τεκµηρίου που έχει ενεργοποιηθεί για
αυτές τις περιοχές. Ξέρετε πόσα είναι τα λάθη του πρώτου χρο-
νικού διαστήµατος, που τα έχετε πει εσείς ο ίδιος, σύµφωνα µε
τα δικά σας στατιστικά στοιχεία που έχουν στις αρχικές δηλώ-
σεις; Είναι 75%! Συµφωνούµε; Νοµίζω συµφωνούµε, κύριε
Υπουργέ. Πόσα από αυτά αφορούν τα «αγνώστου ιδιοκτήτη»; Το
20%. 

Εγώ πιστεύω, κύριοι συνάδελφοι, και το λέω προς όλες τις πτέ-
ρυγες, ότι δεν αφορά ένα θέµα που είναι για µια περιοχή της Αρ-
καδίας, αφορά τριάντα πέντε περιοχές. Θέλω να σας καταθέσω
τους δήµους σε όλη την Ελλάδα και είναι µια ευκαιρία ότι η ενερ-
γοποίηση του αµάχητου τεκµηρίου του ν.2664/1998 και για τις
περιπτώσεις που σας περιέγραψα πρέπει να ανασταλεί, γιατί η
γραµµή που τραβάτε, κύριε Υπουργέ, δεν είναι τεκµηριωµένη.
Αφού παρατείνετε σήµερα την προθεσµία για τη µια κατηγορία,
γιατί δεν το κάνετε για την άλλη; 

(Στο σηµείο αυτό ο Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Οδυσσέας
Κωνσταντινόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δηλαδή, θέλω να σας πω αυτή τη δυνατότητα που δίνετε και
καλώς τη δίνετε για να λύσουµε όλα αυτά τα ζητήµατα, να λύ-
σουµε όλα αυτά τα θέµατα, που τη δίνετε στη µια κατηγορία αν-
θρώπων, γιατί δεν τη δίνετε στην άλλη κατηγορία των ανθρώπων;
Κατάλαβα ότι όπως χαιρετούσατε τον κύριο για αυτά που είπε,
νοµίζω εµπίπτουν σε αυτή την διαδικασία που λέω, συµφωνείτε.
Αν συµφωνείτε, θα λύσουµε, κύριοι συνάδελφοι, το θέµα πρα-
γµατικά ενός πολύ µεγάλου αριθµού συµπολιτών µας οι οποίοι
θέλουν να βρουν δικαιοσύνη µέσα από αυτή τη διαδικασία. Δεν
είναι κοµµατικό, δεν είναι συντεχνιακό, δεν είναι τοπικιστικό,
κύριε Υπουργέ. Είναι ένα θέµα για το οποίο αυτή τη γραµµή νο-
µίζω ότι τη βάζετε µε λάθος τρόπο και µπορείτε, αν θέλετε, σή-
µερα να βρούµε όλες αυτές τις εγγυήσεις οι οποίες θα
δηµιουργήσουν προϋποθέσεις για να λυθεί το πρόβληµα. 

Μένω σε αυτά, τα υπόλοιπα τα είπε ο εισηγητής µας. Πιστεύω
πραγµατικά ότι αξίζει να µπούµε σε αυτό το θέµα και να το λύ-
σουµε. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, πριν προχω-

ρήσουµε στον επόµενο οµιλητή, θα δώσουµε το λόγο στον
Υπουργό, ζήτησε για µια παρέµβαση.

Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Μια σύντοµη απάντηση στον καλό συνάδελφο κ. Κωνσταντινό-

πουλο για την τροπολογία που κατέθεσε, εκπροθέσµως βέβαια,
κύριε Κωνσταντινόπουλε. Ακούστε το θέµα είναι όντως πολύ σο-
βαρό και το αντιµετωπίζουν όλοι οι συνάδελφοι ο καθένας στην
περιοχή του. Τα λάθη είναι όντως πολλά. Δεν είναι 75% τα λάθη.
Οι περιοχές τις οποίες εκπροσωπείτε και καλό είναι να αγαπάµε
τον τόπο µας, ο τόπος σας είναι µέσα στις τριάντα πέντε περιο-
χές, προβλέπονται µέσα στο νοµοσχέδιο και ο διαχωρισµός είναι
ο εξής, για να γίνει κατανοητός. 

Ναι, υπάρχει διαφορά µεταξύ ενός λάθους που αφορά «αγνώ-
στου ιδιοκτήτη», δηλαδή, κάποιος παρέλειψε να δηλώσει, το εγ-
γόνι ενός παππού που δεν πήγε να δηλώσει, έχει κληρονοµήσει
και το έχει βρει καταχωρηµένο ως αγνώστου. Άρα, αισθάνεται
ότι το κράτος πάει να του πάρει το σπίτι. Εµείς, λοιπόν, στέλ-
νουµε µε αυτό το νοµοσχέδιο ένα σαφές µήνυµα, ότι το κράτος
δεν θέλει να τιµωρήσει τους ιδιοκτήτες, δεν θέλει να τιµωρήσει
τους πολίτες, δεν θέλει να τους πάρει την ιδιοκτησία. Θέλει να
τους βοηθήσει να δηλώσουν, να κατοχυρώσουν, να δώσουν αξία
στη γη τους. 

Άρα, λοιπόν, αυτό έχει πολύ µεγάλη διαφορά από την περί-
πτωση που αναφέρετε εσείς στην τροπολογία σας και λέτε ότι
στην πράξη εγγραφές οι οποίες έχουν γίνει στο όνοµα άλλου, δη-
λαδή, κάποιος έχει πάει και έχει δηλώσει ένα ακίνητο στο όνοµά
του, στο όνοµά σας, το έχει δηλώσει, έχει καταθέσει χαρτιά, έχει
καταθέσει τίτλους κτήσης, έχει καταθέσει αυτά που απαιτούνται

και κάποιος έρχεται εκ των υστέρων και λέει «α, θυµήθηκα, τελικά
ήταν δικό µου». Υπάρχει θέµα ασφάλειας δικαίου εδώ. 

Άρα, συµφωνώ µαζί σας να το δούµε, δεν είναι 75% αυτές οι
περιπτώσεις που αναφέρετε, είναι πολύ µακριά αυτό το νούµερο.
Για τα πρόδηλα λάθη δίνουµε λύση, για τις γεωχωρικές µεταβο-
λές θα δώσουµε λύση µε τον διαδραστικό χάρτη για τον οποίον
έχουµε ανακοινώσει ότι θα τεθεί σε λειτουργία αρχές του χρόνου
εξωδικαστικά, αλλά αυτές οι εγγραφές που έχουν γίνει στο
όνοµα άλλου ιδιοκτήτη είναι κάτι ξεχωριστό, το οποίο πρέπει σε
αρκετές περιπτώσεις να λυθεί δικαστικά. Εκτός αν έχετε µια πρό-
ταση να µας φέρετε απλή και κατανοητή, η οποία να µπορεί να
ισχύσει έναντι όλων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλούµε στο Βήµα

τον κ. Νικολακόπουλο Ανδρέα από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και η δική

µου σκέψη είναι στον αστυνοµικό µας που δίνει τη µάχη να κρα-
τηθεί στη ζωή, αφού δέχτηκε µια φριχτή δολοφονική επίθεση και
αφού δηλώσω την αµέριστη συµπαράστασή µου στον ίδιο και
στην οικογένειά του, θα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι πρέπει να
αποδοθεί δικαιοσύνη και να λογοδοτήσουν όσοι είναι υπεύθυνοι
γι’ αυτό και να κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν για να µην ξανασυµβεί
ένα τέτοιο περιστατικό. 

Ερχόµενος τώρα στο υπό συζήτηση σχέδιο νόµου, θα ήθελα
να κάνω δύο εισαγωγικές παρατηρήσεις.

Η πρώτη αφορά τη διαδικασία νοµοθέτησης, η οποία δεν θα
πρέπει να θεωρείται πάντοτε αυτονόητη. Νοµίζω ότι αποτελεί ένα
παράδειγµα καλής νοµοθέτησης η συζήτηση του παρόντος σχε-
δίου νόµου. Και τούτο γιατί πριν από την εισαγωγή του στη
Βουλή και στην αρµόδια επιτροπή, υπήρξε συζήτηση µε τους
Βουλευτές, υπήρξε ανταλλαγή απόψεων, προτάσεις και µε αυτό
τον τρόπο γίνεται πιο ουσιαστικός και πιο ενεργός ο ρόλος του
Βουλευτή, η συµµετοχή του στο κυβερνητικό έργο, όχι µόνο στο
στάδιο της συζήτησης στη Βουλή, αλλά και πριν, κατά την κατάρ-
τισή του. Και βέβαια έγινε και εκτενής διαβούλευση στη συνέχεια,
συζήτηση στην επιτροπή. Θυµόµαστε όλοι τις αρχικές έντονες
αντιρρήσεις των συµβολαιογράφων για παράδειγµα και άλλων
εµπλεκόµενων φορέων και είδαµε ότι όχι µόνο εξηγήθηκαν πολ-
λές αλλαγές, αλλά ενσωµατώθηκαν και πολλές προτάσεις και τε-
λικά οι φορείς στη συντριπτική τους πλειοψηφία είπαν στην
επιτροπή ότι υπήρχε ένα θετικό αποτύπωµα στο νοµοσχέδιο και
ότι επιλύει χρόνια προβλήµατα του Ελληνικού Κτηµατολογίου. 

Η δεύτερη παρατήρηση η οποία πρέπει να αναφερθεί είναι ότι
το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται να ρυθµίσει έναν θεσµό, το Ελληνικό
Κτηµατολόγιο, το οποίο έχει εισαχθεί από το 1995, µε Υπουργό
τότε τον Κώστα Λαλιώτη και αναφέρεται στην επιτάχυνση των
διαδικασιών ολοκλήρωσης του Ελληνικού Κτηµατολογίου. 

Είκοσι οκτώ χρόνια µετά, το Ελληνικό Κτηµατολόγιο, για το
οποίο δαπανήθηκαν χρήµατα του ελληνικού δηµοσίου και πόροι
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν έχει ακόµη ολοκληρωθεί. 

Το 2001, ο κοινοτικός Επίτροπος Μισέλ Μπαρνιέ κατηγόρησε
την πολιτεία ότι δεν υπήρξε διαφάνεια στην υλοποίηση του
έργου, ενώ από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ζητήθηκε η επιστροφή
ευρωπαϊκών πόρων ύψους 100 εκατοµµυρίων ευρώ. Καλό είναι
να το θυµίζουµε αυτό και να θυµόµαστε πόσος χρόνος χρειάζεται
για να ολοκληρωθεί ένας τέτοιος θεσµός από το ελληνικό κρά-
τος. Καλό θα είναι, επίσης, να το δουν αυτό και να θυµηθούν και
λάθη του παρελθόντος οι συνάδελφοι από το ΠΑΣΟΚ, που δια-
τύπωσαν επιφυλάξεις στην επιτροπή και τελικά σήµερα δηλώ-
νουν «παρών», επικαλούµενοι την υποστελέχωση που εµφανίζει
το Ελληνικό Κτηµατολόγιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου
προβλέπει σηµαντικές και ουσιαστικές αλλαγές στη λειτουργία
του Ελληνικού Κτηµατολογίου και στη διαδικασία µεταβίβασης
ακινήτων. Έρχεται να συµβάλλει στην επιτάχυνση των διαδικα-
σιών ολοκλήρωσης, στη διεκπεραίωση εκκρεµοτήτων στις µετα-
γραφές ακινήτων και στην ενίσχυση της επιχειρησιακής
λειτουργίας του. Έρχεται να συµβάλλει στην απλοποίηση και επι-
τάχυνση των διαδικασιών µεταβίβασης ακινήτων, στη µείωση της
γραφειοκρατίας και της επιβάρυνσης των συναλλασσοµένων,
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αλλά και σε µια καλύτερη αξιοποίηση της ιδιωτικής περιουσίας. 
Το νοµοσχέδιο ρυθµίζει, επίσης, και άλλα σηµαντικά θέµατα

που αφορούν στην ψηφιακή διακυβέρνηση, διότι όλοι αντιλαµβα-
νόµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ανάγκη επιτάχυνσης
της εκκαθάρισης από το Ελληνικό Κτηµατολόγιο των εκατοντά-
δων χιλιάδων εκκρεµοτήτων στις µεταγραφές ακινήτων, την ανά-
γκη άρσης της ανασφάλειας δικαίου, που προκαλείται από τις
καθυστερήσεις στην καταχώριση πράξεων, την ανάγκη ψηφιο-
ποίησης, απλοποίησης και επιτάχυνσης των διαδικασιών µεταβί-
βασης ακινήτων, την ανάγκη µείωσης των διοικητικών βαρών για
τη διοίκηση και τους διοικουµένους, αλλά και την ανάγκη διευ-
κόλυνσης των συναλλαγών. 

Θα ήθελα να σταθώ σε κάποιες σηµαντικές αλλαγές, οι οποίες
βέβαια έχουν τονιστεί από τον αρµόδιο Υφυπουργό, τον εισηγητή
µας, τους περισσότερους από τους συναδέλφους, που έχουν το-
ποθετηθεί και έχει επισηµανθεί η θετική επίδρασή τους και από
όλους τους εµπλεκόµενους φορείς που έχουν τοποθετηθεί µέχρι
σήµερα. 

Το πρώτο θέµα είναι η κατάργηση του πιστοποιητικού περί µη
οφειλής ΤΑΠ στις µεταβιβάσεις ακινήτων. Ήταν ένα πάγιο αίτηµα
από την πλευρά των ιδιοκτητών, διότι καθυστερούσε τις µεταβι-
βάσεις. Το Κτηµατολόγιο θα ενηµερώνει κάθε δήµο για τις αλλα-
γές στο ιδιοκτησιακό καθεστώς ενός ακινήτου και το συνολικό
εµβαδόν του και θα βαρύνεται ο πωλητής στην καταβολή, χωρίς
αυτό να εµποδίζει πλέον τη µεταβίβαση του ακινήτου. 

Καταργείται, επίσης, και η προσκόµιση δήλωσης φόρου µετα-
βίβασης στο Κτηµατολόγιο. 

Σηµαντικές είναι για τους πολίτες και τους νοµικούς οι παρα-
τάσεις µέχρι τις 30 Νοεµβρίου 2024, που δίνουν επιπλέον χρόνο
για να προβούν µέχρι τότε στην αγωγή διόρθωσης πρώτων εγ-
γραφών, σε αίτηση προδήλου σφάλµατος ή αγωγή για ακίνητα,
που έχουν χαρακτηριστεί ως αγνώστου ιδιοκτήτη και σε εκπρό-
θεσµες δηλώσεις στην περιοχή κτηµατογράφησης. 

Σηµαντική είναι, επίσης, και η πρόβλεψη για υποχρεωτική
χρήση της πλατφόρµας νοµικού ελέγχου για εγγραπτέες πράξεις
από την 1η Ιανουαρίου 2024, ενώ ακόµα πιο σηµαντική είναι η
υποβολή από τους συµβολαιογράφους ψηφιακών αντιγράφων
συµβολαίων, µέσω της πλατφόρµας του ηλεκτρονικού φακέλου
ακινήτου. Σηµαντική είναι και η πρόβλεψη για ένα απόσπασµα
κτηµατολογικού διαγράµµατος, αντί για πολλά, όταν αφορά ένα
ακίνητο, αλλά και η κατάργηση και άλλων κατηγοριών εγγράφων
που έχουν αναφερθεί, καθώς και η αντιµετώπιση του προβλήµα-
τος για την υπέρβαση χιλίων χιλιοστών, που πάγωνε τη διαδικα-
σία καταχώρισης στα κτηµατολογικά βιβλία. Όλα αυτά συνεπά-
γονται λιγότερο κόστος για τον πολίτη.

Θα ήθελα, όµως, να τονίσω ότι πέραν των σηµαντικών νοµο-
θετικών προβλέψεων του παρόντος σχεδίου νόµου, θα πρέπει να
είµαστε έτοιµοι να αντιµετωπίσουµε και άλλα πρακτικά και θε-
σµικά προβλήµατα, που προκύπτουν ήδη ή είναι ενδεχόµενο να
προκύψουν στο µέλλον και αφορούν δυσλειτουργίες, παθογέ-
νειες και γραφειοκρατικά εµπόδια, που αφορούν άλλους θε-
σµούς και φορείς του δηµοσίου, που επηρεάζουν και τη λειτουρ-
γία του Ελληνικού Κτηµατολογίου και έχουν σοβαρό αντίκτυπο
στη διευκόλυνση και εξυπηρέτηση των συµπολιτών µας. 

Αναφέροµαι στους δασικούς χάρτες, που δηµιουργήθηκαν
εξαρχής πρόχειρα και µε αρκετά προβλήµατα και καλό είναι να
το ακούσουν αυτό και οι συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ και να κά-
νουν την αυτοκριτική τους. Πολλά από αυτά τα προβλήµατα επι-
λύθηκαν την προηγούµενη τετραετία, αλλά πρέπει να επιλύσουµε
ακόµα και άλλα. 

Αναφέροµαι, επίσης, στη λειτουργία των κτηµατικών υπηρε-
σιών του δηµοσίου, που αντιµετωπίζουν προβλήµατα στελέχω-
σης αλλά και ταχύτητας στη διεκπεραίωση θεµάτων και θα
πρέπει να υπάρχει ιδιαίτερη προσοχή σε σχέση µε το τι δηλώνουν
ως ιδιοκτησίες του ελληνικού δηµοσίου, προκειµένου να µην εµ-
φανίζονται φαινόµενα ακόµα και για ακίνητα που υπάρχουν πα-
ραχωρητήρια του ελληνικού δηµοσίου να δηλώνονται ως
ιδιοκτησίες του δηµοσίου και οι πολίτες να υποβάλλονται σε δι-
καστικές διαδικασίες διεκδίκησης της περιουσίας που τους ανή-
κει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το σχέδιο νόµου αποτελεί

ένα ακόµα σηµαντικό βήµα για την καταπολέµηση της γραφει-
οκρατίας, για την απλοποίηση διαδικασιών. Αποτελεί ένα ακόµα
βήµα ψηφιοποίησης του κράτους, ένα ακόµη σηµαντικό βήµα για
την ολοκλήρωση του Ελληνικού Κτηµατολογίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αποτελεί µία τοµή στη διαδικασία µεταβίβασης ακινήτων. Απο-

τελεί, όµως, και για τους λόγους που ανέφερα ένα βήµα καλής
νοµοθέτησης. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να συγχαρώ τον αρµόδιο Υφυπουργό, τον
κ. Κυρανάκη, για τη σηµαντική δουλειά πάνω στα προβλήµατα
που επιλύει το παρόν σχέδιο νόµου αλλά και για τη διαδικασία
νοµοθέτησης, που ανέφερα προηγουµένως, όπως επίσης και να
συγχαρώ όλα τα στελέχη του Υπουργείου που εργάστηκαν πάνω
σε αυτό το σχέδιο νόµου. 

Θα ήθελα, ακόµα, να καλέσω όλους τους συναδέλφους της
Αντιπολίτευσης να αφήσουν στην άκρη πολιτικές σκοπιµότητες
και να αναγνωρίσουν ότι αυτό το νοµοσχέδιο επιλύει σηµαντικά
προβλήµατα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και κα-
λούµε στο Βήµα τον κ. Δηµήτριο Κούβελα από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, νοµίζω ότι είναι

κοινή αγωνία όλων µας η έκφραση συµπάθειας και αγανάκτησης,
ταυτόχρονα, για τη ζωή του αστυνοµικού που νοσηλεύεται σε κρί-
σιµη κατάσταση. Αγανάκτησης, βέβαια, για τους εγκληµατίες,
που στο πρόσχηµα των οµαδικών προτιµήσεων και την αγάπη για
την οµάδα τους προβαίνουν σε αυτές τις άθλιες βιαιότητες. 

Ευτυχώς, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας «σπάζει αυγά»
και νοµίζω ότι ήρθε η ώρα όλοι να σταθούµε προ των ευθυνών
µας, να τις αναλάβουµε και να συνδράµουµε σε αυτή την προ-
σπάθεια, η οποία θα έχει τελικά εθνικό πρόσηµο. 

Το νοµοσχέδιο, το οποίο συζητούµε σήµερα, είναι αναµφίβολα
ένα αποφασιστικό βήµα για την ολοκλήρωση του Εθνικού Κτηµα-
τολογίου και για την προώθηση, εάν όχι ολοκλήρωση, της ψηφια-
κής µεταρρύθµισης στις µεταβιβάσεις των ακινήτων. 

Ως δικηγόρος, µαζί µε τους συναδέλφους µου, γνωρίζουµε
πάρα πολύ καλά τα προβλήµατα που είχε και έχει το Κτηµατολό-
γιο, ιδίως τα Κτηµατολόγια της Αθήνας αλλά και της Θεσσαλονί-
κης, τα οποία είναι τα µεγαλύτερα κτηµατολόγια σε λειτουργία
στη χώρα αυτή τη στιγµή. Είµαστε όλοι, λίγο-πολύ, γνώστες ή και
µάρτυρες αυτών των φαινοµένων, τα οποία δεν τιµούσαν κανέ-
ναν, εν αναµονή καταχώρισης µιας πράξης, λήψης κάποιου πι-
στοποιητικού και βέβαια των δραµατικών καθυστερήσεων που
υπήρχαν, εξαιτίας του όγκου των πράξεων που είχαν συσσωρευ-
τεί, µε αποτέλεσµα την ανασφάλεια του δικαίου, πράγµα το οποίο
αποτελεί ταυτόχρονα και τροχοπέδη για τις επενδύσεις και τελικά
την οικονοµική ανάπτυξη περιοχών αλλά και της εθνικής οικονο-
µίας µας. 

Όµως, οφείλω να αναγνωρίσω προσωπικά στον αρµόδιο Υφυ-
πουργό, τον κ. Κυρανάκη, πως από την πρώτη στιγµή που ανέ-
λαβε τα καθήκοντά του µε αρµοδιότητα την προώθηση και λύση
των εκκρεµοτήτων του Εθνικού Κτηµατολογίου, ο ίδιος έκανε
αυτό το εθνικό στοίχηµα και προσωπικό του στοίχηµα. Δεν ήταν
λίγες οι φορές που επισκέφτηκε κτηµατολογικά γραφεία επιτό-
που. Και αυτό το αναφέρω, όχι µόνο για να δώσω τα εύσηµα στον
Υπουργό, αλλά για να σας βεβαιώσω πως το προτεινόµενο σχέ-
διο νόµου είναι αποτέλεσµα ουσιαστικής και συστηµατικής δου-
λειάς, επίπονης δουλειάς και πνευµατικής ακόµη εργασίας, πέρα
από συνεργασία µε ειδικούς, έτσι ώστε να έχουµε σήµερα µπρο-
στά µας το καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα, προσώρας. 

Σε αυτό, λοιπόν, προστέθηκαν και η µακρά διαβούλευση και η
επαφή µε τους φορείς και η δυνατότητα που έχουν τα πολιτικά
κόµµατα να προσφέρουν σε προτάσεις και ιδέες.

Επιτρέψτε µου, όµως, να πω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, πως πέρα από µία άρνηση σε
πολλά σηµεία, τα οποία δεν παύουν να είναι και τεχνικά -άρα, λοι-
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πόν, οι λύσεις είναι πιο πρακτικές, πιο τεχνοκρατικές-, το να δια-
πιστώνουµε και να ακούµε άρνηση σε πολιτικό επίπεδο για κάτι
το οποίο σέρνεται, όπως αναφέρθηκε από συναδέλφους, για
πάρα πολλά χρόνια, µε ευθύνη πολλών, δεν είναι ορθό. Νοµίζω
ότι αξίζει τον κόπο, επιβάλλεται, θα έλεγα, να κοιτάξουµε µπρο-
στά, να δούµε πλέον πώς στα αλήθεια σε δύο ή τρία χρόνια από
σήµερα θα ολοκληρωθεί το Εθνικό Κτηµατολόγιο. 

Αυτό, λοιπόν, το στοίχηµα έκανε και προσωπικό του o αρµό-
διος Υφυπουργός και έτσι µε βήµατα σταθερά, προσεκτικά, από
λύσεις που δόθηκαν στην προηγούµενη περίοδο στα κατά τό-
πους κτηµατολογικά γραφεία, µπροστά στην ανάγκη να ξεπερά-
σουµε το πραγµατικό πρόβληµα έλλειψης αναγκαίων στελεχών,
αναγκαίου αριθµού υπαλλήλων στα κτηµατολογικά γραφεία, δό-
θηκαν λύσεις µε αναγκαίες προσθήκες, µε στοχοθέτηση, µε προ-
τεραιοποίηση των διαδικασιών, για να φτάσουµε σήµερα να
συζητούµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο θα έχει ως αποτέλεσµα,
µετά την εφαρµογή των διαδικασιών και του πλαισίου το οποίο
προτείνεται, την ταχύτερη εξέλιξη των διαδικασιών, µε κέρδος
χρόνου φυσικά, αλλά και κόστους για τους πολίτες και όλους
όσοι επαγγελµατικά σχετίζονται µε το Κτηµατολόγιο, των οποίων
είναι µεγάλος ο κύκλος, είναι δικηγόροι, είναι συµβολαιογράφοι,
είναι µηχανικοί, είναι φοροτεχνικοί. Τελικά κερδισµένος θα είναι
ο πολίτης. 

Η κρίσιµη παράµετρος, λοιπόν, της στελέχωσης του Κτηµατο-
λογίου είναι υπ’ όψιν του Υπουργείου. Αναµφίβολα αυτό είναι κάτι
που θα το δούµε, ελπίζω, να εξελίσσεται στην επόµενη περίοδο.
Εν τω µεταξύ δίνεται -και πολύ σωστά- το µπόνους στους υπαλ-
λήλους και στους δικηγόρους µε έµµισθη εντολή στο Κτηµατο-
λόγιο για την ταχύτερη εκκαθάριση των υποθέσεων που εκκρε-
µούν. Έτσι, παράλληλα βλέπουµε απλούστευση στη διαδικασία
µεταβίβασης ακινήτου µε το ψηφιακό αντίγραφο συµβολαίου και
διευκόλυνση για να απαλλαγούν συµβαλλόµενοι από την ενηµέ-
ρωση των δήµων στο πλαίσιο της διαδικασίας είσπραξης του τέ-
λους ακίνητης περιουσίας. Και βέβαια οι συµβολαιογράφοι
παραµένουν εγγυητές της ορθής και της νόµιµης σύνταξης του
συµβολαίου, πράγµα το οποίο έγινε κατανοητό στους συναδέλ-
φους συµβολαιογράφους της χώρας και έτσι νοµίζω ότι συντάσ-
σονται και αυτοί µε την πλειοψηφία, θα έλεγα µε το σύνολο των
φορέων οι οποίοι στηρίζουν το παρόν σχέδιο νόµου.

Δεν µένει, λοιπόν, παρά και εµείς να υπερψηφίσουµε το νοµο-
σχέδιο που εισηγείται το Υπουργείο Ψηφιακής Μεταρρύθµισης
και βέβαια µπροστά µας είναι η δυνατότητα στην εφαρµογή του
να έρθουµε και µε άλλες βελτιωτικές κινήσεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα έχει
ο κ. Μπαραλιάκος Ξενοφώντας από τη Νέα Δηµοκρατία και θα
ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, ο κ.
Μάντζος, και στη συνέχεια ο κ. Κοτρωνιάς, ο κ. Αθανασίου, ο κ.
Καππάτος, η κ. Πούλου, η κ. Σπυριδάκη και ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Ξανθόπουλος.

Κύριε Μπαραλιάκο, έχετε τον λόγο.
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι σκέψεις µας

και οι προσευχές µας είναι στον νεαρό αστυνοµικό που δίνει τη
µάχη για να κρατηθεί στη ζωή µετά το δολοφονικό χτύπηµα που
δέχτηκε έξω από αθλητικό χώρο. Εύχοµαι να βγει νικητής και να
ληφθούν τα κατάλληλα µέτρα, ώστε να µην ξαναζήσουµε κανένα
περιστατικό βίας οπαδικής ή οποιασδήποτε άλλης µορφής. 

Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, οι ρυθµίσεις του σηµερινού νο-
µοσχεδίου έρχονται να συγκρουστούν µε τις χρόνιες παθογέ-
νειες του Ελληνικού Κτηµατολογίου, να απλοποιήσουν και να
επιταχύνουν διαδικασίες και να βρουν λύσεις στα προβλήµατα
που ταλανίζουν εκατοντάδες χιλιάδες συµπολίτες µας και δεκά-
δες χιλιάδες επαγγελµατίες που συνεργάζονται µε τον έναν ή µε
τον άλλο τρόπο µε τις υπηρεσίες του Κτηµατολογίου. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Για εµάς δε, τη µεγάλη φιλελεύθερη παράταξη, η εύρυθµη και
αποτελεσµατική λειτουργία του Κτηµατολογίου αποκτά βαρύ-

νουσα σηµασία. Πρέπει επιτέλους να γνωρίζουµε άµεσα και εύ-
κολα το εύρος της περιουσίας µας, τα δικαιώµατά µας επ’ αυτής,
όλες εν γένει τις πληροφορίες που αφορούν άµεσα ή έµµεσα την
ιδιοκτησία µας και το σύνολο της πραγµατικής και νοµικής της
κατάστασης.

Στο φιλελεύθερο σύστηµα αξιών η ατοµική ιδιοκτησία αποτελεί
κινητήρια δύναµη της οικονοµικής ανάπτυξης και το δικαίωµα
ιδιοκτησίας συγκαταλέγεται µεταξύ των δέκα οικονοµικών ελευ-
θεριών. Το επίπεδο προστασίας της ατοµικής ιδιοκτησίας είναι
ταυτόχρονα ένας καλός δείκτης του επιπέδου της οικονοµικής
ελευθερίας που απολαµβάνουν οι πολίτες µιας χώρας. Η διόρ-
θωση των χρόνιων στρεβλώσεων του Ελληνικού Κτηµατολογίου
θα έχει ευεργετικές συνέπειες και στην οικονοµική ζωή της
χώρας µας, αφού η ολόπλευρη προστασία και η ασφάλεια δι-
καίου γύρω από την ιδιοκτησία ενθαρρύνει τους ανθρώπους να
αναπτύσσουν την περιουσία τους και να την χρησιµοποιούν πα-
ραγωγικά και δίνει κίνητρα και σε άλλους να προτιµήσουν να
επενδύσουν στη χώρα µας. 

Εµβληµατικό παράδειγµα της νοµοθετικής πρωτοβουλίας µας
αποτελεί η κατάργηση του πιστοποιητικού περί µη οφειλής ΤΑΠ
στις µεταβιβάσεις ακινήτων, ένα πάγιο αίτηµα από την πλευρά
των ιδιοκτητών ακινήτων, που καθυστερούσε τις µεταβιβάσεις
και συνιστά αναχρονιστική συνήθεια. Ταυτόχρονα προστίθεται η
υποχρέωση του Κτηµατολογίου να ενηµερώνει κάθε δήµο για τις
αλλαγές στο ιδιοκτησιακό καθεστώς ενός ακινήτου και το συνο-
λικό εµβαδόν του. Επί της ουσίας το παρόν νοµοσχέδιο δίνει διέ-
ξοδο σε χιλιάδες ιδιοκτήτες ακινήτων που ταλαιπωρούνται επί
σειρά ετών στον λαβύρινθο της γραφειοκρατίας εξαιτίας πολλές
φορές µιας λανθασµένης αρχικής εγγραφής ή ενός πρόδηλου
σφάλµατος. Το πράττουµε αυτό δίνοντας παράταση σε µια σειρά
γενικών, αλλά και ειδικότερων προθεσµιών έως τον Νοέµβριο του
2024, ώστε το 2025 να έχει τελεσφορήσει επιτέλους η ολοκλή-
ρωση του Ελληνικού Κτηµατολογίου σύµφωνα µε την προγραµ-
µατική µας δέσµευση. Πρωτίστως όµως στοχεύουµε µε την
ψήφιση του νοµοσχεδίου να επιταχύνουµε τις διαδικασίες στο
Ελληνικό Κτηµατολόγιο, να απλοποιήσουµε και να δώσουµε τα-
χύτερο βηµατισµό στη διαδικασία µεταβίβασης ακινήτων, που,
µεταξύ άλλων, οφείλεται και στη χρονοβόρα και κοστοβόρα συλ-
λογή πιστοποιητικών, να περιορίσουµε τη γραφειοκρατία απαλ-
λάσσοντας τους πολίτες από περιττά κόστη και να αντιµετωπί-
σουµε τις αρρυθµίες που έχουν εντοπιστεί στη διοικητική και οι-
κονοµική λειτουργία του Ελληνικού Κτηµατολογίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπαίνει επιτέλους τέλος σε χει-
ρόγραφες λίστες ντροπής µε πολίτες, ιδιοκτήτες και επαγγελµα-
τίες, να στήνονται σε ουρές πολλών µέτρων από τα ξηµερώµατα,
µε χαρτάκια για να προλάβουν να εξυπηρετηθούν και να αποφύ-
γουν να βρίσκονται υπό διαρκή οµηρία. 

Προχωράµε σε ένα αποφασιστικό και σηµαντικό µεταρρυθµι-
στικό βήµα και µια ψηφιακή επανάσταση που θα δώσει λύση σε
µια άκρως προβληµατική, τριτοκοσµική θα έλεγα, κατάσταση.
Στόχος µας είναι τον Ιανουάριο του 2024 να οδηγηθούµε στον
ψηφιακό φάκελο µεταβίβασης ακινήτου, ώστε κανείς να µην χρει-
άζεται να πηγαίνει στο κτηµατολογικό γραφείο, να ταλαιπωρείται
και να περιµένει στην ουρά για να καταθέσει ένα χαρτί. Μέσα από
αυτήν την ψηφιοποίηση θα απελευθερώσουµε ανθρώπινους πό-
ρους τους οποίους θα µπορέσουµε να διοχετεύσουµε σε πιο πα-
ραγωγικές λειτουργίες. Έτσι, λοιπόν, οι χίλιοι εκατό εργαζόµενοι
του Ελληνικού Κτηµατολογίου που σήµερα δέχονται κατά µέσο
όρο την ηµέρα χίλιες πεντακόσιες πράξεις, θα απασχοληθούν σε
τοµείς στους οποίους πραγµατικά απαιτείται και υπάρχει ανάγκη
και όχι στη σάρωση χιλιάδων σελίδων ή στην είσπραξη ταµείου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα της υποστελέχωσης
των κτηµατολογικών γραφείων ταλανίζει πολλές περιοχές της πα-
τρίδας µας και ιδίως στην επαρχία. Το γνωρίζω πολύ καλά διότι
και στην Κατερίνη τα τελευταία χρόνια αντιµετωπίζουµε µεγάλο
πρόβληµα και εδώ και καιρό έχουµε ασχοληθεί εντατικά µε τον
Υφυπουργό για να βρούµε λύσεις µε την καλή συνεργασία τόσο
του Δικηγορικού Συλλόγου Κατερίνης όσο και µε τους υπαλλή-
λους του Υποθηκοφυλακείου και του Κτηµατολογίου Κατερίνης.
Κάποιες από αυτές έχουν ήδη δροµολογηθεί ώστε από το νέο
έτος να ενισχυθεί το προσωπικό του Κτηµατολογίου.
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Και θέλω να ευχαριστήσω προσωπικά τον κ. Κυρανάκη γι’ αυτό
γιατί από την πρώτη στιγµή έπεσε πάνω στο πρόβληµα και προ-
σπάθησε και βρήκε λύσεις γι’ αυτό. 

Όπως άλλωστε έχει δηλώσει και όλη η ηγεσία του Υπουργείου,
έχει γίνει ήδη το αίτηµα προς τον ΑΣΕΠ για την πρόσληψη πεντα-
κοσίων ογδόντα νέων εργαζοµένων που θα στελεχώσουν τις κατά
τόπους υπηρεσίες και τα γραφεία, ενώ ήδη έχουν ορκιστεί είκοσι
επτά νέοι προϊστάµενοι σε θέσεις ευθύνης.

Χορηγείται επίσης επίδοµα θέσης ευθύνης για τους προϊστα-
µένους και η τοποθέτησή τους στο δέκατο πέµπτο µισθολογικό
κλιµάκιο και αποζηµίωση ίση µε το επίδοµα ευθύνης για τους
αναπληρωτές προϊσταµένους, οι οποίοι αναλαµβάνουν καθήκο-
ντα νοµικού ελέγχου, ενώ προβλέπεται για πρώτη φορά µπόνους
επιπλέον των κανονικών απολαβών για τους εργαζόµενους, το
οποίο συνδέεται µε την επίτευξη ποσοτικών στόχων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο θέτει
τέλος στο χαρτί και την ταλαιπωρία χιλιάδων συµπολιτών µας.
Αποτελεί ένα επαναστατικό βήµα ψηφιακής µεταρρύθµισης, που
αποτελεί µια τελευταία µεγάλη ευκαιρία για τη χώρα µας, η οποία
είναι δυστυχώς ουραγός στο συγκεκριµένο τοµέα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

Είναι µια φιλελεύθερη επιλογή, η οποία θέτει στο επίκεντρο
την ιδιοκτησία, την ασφάλεια δικαίου και την καταπολέµηση της
γραφειοκρατίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Αν πείσετε και τον Υπουργό που όλοι θέλουν να γίνει η τροπο-
λογία που κατέθεσα, θα είµαστε πολύ καλά. Έτσι δεν είναι, κυρία
Ράπτη;

Τον λόγο έχει ο κ. Μάντζος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Συνηγορώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να αρχίσω

την οµιλία αυτή µε µια ακόµη αναφορά στο ζήτηµα του τραυµα-
τισµού του αστυνοµικού στον Ρέντη από ένα χτύπηµα το οποίο
τελικά κάθε άλλο παρά τυφλό ήταν, όπως προκύπτει, το χτύπηµα
εις βάρος ενός νέου ανθρώπου που ευχόµαστε για µια ακόµη
φορά να γυρίσει σύντοµα υγιής στους δικούς του. 

Νωρίτερα η Κυβέρνηση ουσιαστικά οµολόγησε ότι οι µέχρι
τώρα εξαγγελίες της υπήρξαν ατελέσφορες για να αντιµετωπί-
σουν την οπαδική βία. Η Κυβέρνηση δεν ενηµέρωσε καν τι έγινε
τι δεν έγινε από όσα είχε εξαγγείλει από την τελευταία τραγωδία
το καλοκαίρι στη Νέα Φιλαδέλφεια. Μόλις λίγους µήνες από την
ανακοίνωση ενός νέου αυστηρότερου νοµοθετικού πλαισίου, το
οποίο η ίδια αδυνατεί να εφαρµόσει, αυτή η Κυβέρνηση εξαγγέλ-
λει ξανά την τοποθέτηση των καµερών στα γήπεδα, εξαγγέλλει
ξανά τον έλεγχο της ταυτοπροσωπίας των φιλάθλων. 

Εµείς αξιώνουµε αυτά τα µέτρα να εφαρµοστούν το ταχύτερο,
ώστε όσοι εµπλέκονται σε πράξεις οπαδικής βίας ή έχουν κατα-
δικαστεί στο παρελθόν για ανάλογα αδικήµατα να τους απαγο-
ρεύεται δια βίου η είσοδος σε αθλητικούς χώρους. 

Αλλά µε ποια εµπιστοσύνη να περιµένουµε την εφαρµογή
αυτών των µέτρων, όταν βλέπουµε κινήσεις εντυπωσιασµού,
όπως το κλείσιµο για δύο µήνες των αθλητικών χώρων, που όχι
µόνο πλήττει την πλειοψηφία των υγιών φιλάθλων, αλλά κυρίως
δεν αντιµετωπίζει το ίδιο το πρόβληµα στη ρίζα του; Και στη Θεσ-
σαλονίκη άλλωστε και στη Νέα Φιλαδέλφεια και στον Ρέντη δυ-
στυχώς, τα χτυπήµατα ήταν έξω από τα γήπεδα. Ή µήπως θεω-
ρούµε ότι η βαριά εγκληµατικότητα συνδέεται µε τις αγωνιστικές
υποχρεώσεις των οµάδων; 

Κανείς δεν δικαιούται να κρύβεται πίσω από το δάχτυλό του.
Η βία είναι βία είτε στο γήπεδο είτε στο σχολείο είτε στις γειτο-
νιές, έχει το ίδιο ωµό, επιθετικό περιεχόµενο µίσους. Ο όρος
«οπαδική βία» είναι µια συνθήκη, δεν είναι διακριτό εγκληµατο-
λογικά πού σταµατάει η οπαδική και πού ξεκινά η σχολική βία ή
εκείνη που υποδύεται πως έχει πολιτικό περιεχόµενο, η βία ενά-
ντια στους µετανάστες, ενάντια στις κοινωνικές οµάδες, η ρατσι-
στική βία.

Ο αθλητισµός δεν µπορεί να ταυτίζεται µε αυτήν τη βία, που
τις περισσότερες φορές δεν έχει τίποτα σχετικό µε αυτόν, αλλά
απλώς χρησιµοποιείται ο αθλητισµός από οργανωµένες δοµές
ως προκάλυµµα για τις εγκληµατικές τους πράξεις. 

Δεν µπορούµε λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, να αφήνουµε το
αθλητικό κίνηµα να γίνεται φυτώριο µίσους και τους αθλητικούς
χώρους πεδίο οργανωµένης εγκληµατικής δράσης. Εποµένως,
ναι, απαιτούνται µέτρα που λαµβάνονται ήδη µε επιτυχία σε
άλλες χώρες της Ευρώπης, για να προστατεύσουµε τον αθλητι-
σµό, αλλά απαιτείται και πολλή δουλειά στην κοινωνία, παιδεία,
ενηµέρωση, ευαισθητοποίηση, δηµόσιες πολιτικές για το σχο-
λείο, για την εργασία, για τις επαγγελµατικές προοπτικές των
νέων συνανθρώπων µας, για να σπάσει οριστικά ο κύκλος της
διάχυτης βίας όχι µόνο µέσα στα γήπεδα, αλλά κυρίως έξω από
αυτά. Και αυτό µας αφορά τελικά όλους µας, πέρα και πάνω από
τα κόµµατα.

Όσον αφορά στο νοµοσχέδιο, τόσο στην επιτροπή ο συνάδελ-
φος Ιλχάν Αχµέτ όσο και ο ειδικός αγορητής µας εδώ στην Ολο-
µέλεια, ο Γιώργος Νικητιάδης, εισήλθαν στην ουσία των διατά-
ξεων, επεσήµαναν σηµεία στα οποία χρειάζεται ιδιαίτερη προ-
σοχή και πρότειναν και συγκεκριµένες βελτιώσεις, όπως πάντα
κάνουµε. 

Αναντίρρητα βρίσκουµε βήµατα προς τη θετική κατεύθυνση,
αλλά νοµίζω συµφωνείτε όλοι και πρώτος ο κύριος Υφυπουργός
ότι το Κτηµατολόγιο δεν είναι ένα ζήτηµα αµιγώς τεχνικό, στο
οποίο κανείς µπορεί να υποστηρίξει ότι µε µια νοµοθετική παρέµ-
βαση µπορεί να λύσει µια χρόνια παθογένεια. Δεν µπορεί να το
πει κανένας αυτό σε αυτό το έργο, το Ελληνικό Κτηµατολόγιο,
που δυστυχώς, λιµνάζει χρόνια και όχι πάντως σε αυτήν τη χώρα
που, όπως σωστά ειπώθηκε, είναι η τελευταία χώρα στην Ευρώπη
που δεν διαθέτει ολοκληρωµένο Κτηµατολόγιο και δασικούς χάρ-
τες, τους οποίους πολλές φορές τυγχάνει να ξεχνούµε στον δη-
µόσιο λόγο. 

Η προσπάθεια άλλωστε για την ολοκλήρωση της κτηµατογρά-
φησης δεν εξαντλείται, το κυριότερο, µέσα στη Βουλή, µέσα στην
τυπική νοµοθεσία όσο στην καθηµερινή λειτουργία της διοίκη-
σης. Εκεί δίνεται ο µεγάλος αγώνας και για την ολοκλήρωση και
για την ευόδωση του Κτηµατολογίου, στη λειτουργία των κτηµα-
τολογικών γραφείων ανά τη χώρα, των γραφείων κτηµατογράφη-
σης, στη λειτουργία της δικαιοσύνης και στην απονοµή της
δικαιοσύνης από τους κτηµατολογικούς δικαστές και τα αντί-
στοιχα τµήµατα των δικαστηρίων, στην εξώδικη διευθέτηση των
κτηµατολογικών διαφορών µε τους κτηµατολογικούς διαµεσολα-
βητές που µπορούν να ενισχυθούν στο έργο τους. 

Η κριτική και η αυτοκριτική είναι βασική παράµετρος και προ-
ϋπόθεση για να προχωρήσουµε προς τα εµπρός. Οι αστοχίες και
οι παραλείψεις δεν είναι σηµερινό φαινόµενο µόνο, έχουν ιστορία
πολλών χρόνων και σε αυτό απαιτείται ειλικρίνεια. Όµως το γε-
γονός ότι γίνονται βήµατα προς τα εµπρός µε πολύ µεγάλη κα-
θυστέρηση δεν αρκεί για να επικροτηθεί µια κυβερνητική πολιτική
που δεν έχει συνοχή. 

Άλλωστε, κριτήριο για να αξιολογήσει κανείς τελικά µια δηµό-
σια πολιτική, γενικώς όχι µόνο στο Κτηµατολόγιο, είναι προφα-
νέστατα η στοχοθεσία, είναι όµως και ο χρόνος υλοποίησης µιας
πολιτικής, αλλά και οι πόροι µε τους οποίους θα υλοποιηθεί στο
µέλλον αυτή η πολιτική -και υλικοί πόροι και ανθρώπινοι.

Αλλά εδώ τι έχουµε; Έχουµε έναν φορέα ο οποίος είναι διαρ-
κώς και µονίµως υποστελεχωµένος, µε πολύ λιγότερες οργανικές
θέσεις από όσες στην πραγµατικότητα έχει ανάγκη για να εκπλη-
ρώσει την αποστολή του και από αυτές τις οργανικές θέσεις που
διαθέτει, πολλές σε αποφασιστική έκταση είναι κενές και όσες
είναι πληρωµένες µε υπαλληλικό προσωπικό είναι από τις χειρό-
τερα αµειβόµενες σε όλο τον δηµόσιο τοµέα. Μιλάµε για τον ορι-
σµό ενός αντικινήτρου για διορισµό. Είναι παράλογο τελικά
κανείς να θέλει να δουλέψει για το Ελληνικό Κτηµατολόγιο µε
αυτές τις συνθήκες απασχόλησης, τον φόρτο εργασίας και τις
απολαβές. 

Και αν υπάρχει πάντως ένας τρόπος να προσεγγίσει οποι-
αδήποτε κυβέρνηση τα ζητήµατα των εργαζοµένων σε έναν δη-
µόσιο φορέα, πάντως αυτός δεν µπορεί να είναι η επίθεση στους
ίδιους τους εργαζόµενους στον δηµόσιο φορέα, η αµφισβήτηση
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της συνδικαλιστικής ταυτότητας ή συνδικαλιστικής δράσης ενός
εργαζοµένου ή πολλώ δε µάλλον, η κατ’ ουσίαν ακύρωση του δι-
καιώµατος απεργίας µε αντάλλαγµα µια δήθεν οφειλόµενη δια-
βούλευση, µια διαπραγµάτευση που δεν την οφείλει ως αντάλ-
λαγµα ο Υπουργός, αλλά είναι από τις βασικές του υποχρεώσεις.

Θα έπρεπε αυτή η διαπραγµάτευση, αυτή η διαβούλευση πιο
σωστά, να είναι διαρκώς ανοικτή ανάµεσα στον Υφυπουργό, στην
Κυβέρνηση και στους εργαζοµένους και να µην τελεί υπό την αί-
ρεση της µη άσκησης του δικαιώµατος της απεργίας. Είναι επι-
κίνδυνη ιδεοληψία να πιστεύεις ότι µπορείς να τα κάνεις όλα
χωρίς εργαζοµένους και πάντως δεν µπορεί να προχωρήσει µια
µεταρρύθµιση, ακόµα και µια ψηφιακή µεταρρύθµιση, χωρίς την
εγγύηση της εφαρµογής από το προσωπικό, από τον ανθρώπινο
παράγοντα, τον ανθρώπινο παράγοντα που θα είναι άρτια εκπαι-
δευµένος, τεχνικά καταρτισµένος και επαρκής σε αριθµό. Ούτε
µπορεί κανείς να υποστηρίξει ότι µε outsourcing αντί ευτελών
αµοιβών σε δικηγόρους, µπορεί να καλυφθεί το κενό της δηµό-
σιας διοίκησης. 

Εδώ λοιπόν, ακριβώς διαφαίνεται µια πολύ σοβαρή πραγµατική
κατάσταση, που πρέπει να επισηµανθεί και να αναδειχθεί, και δεν
είναι µόνο οι ουρές έξω από τα κτηµατολογικά γραφεία που η
συνάδελφος Χριστίνα Σταρακά επεσήµανε. Ποτέ µα ποτέ, συνά-
δελφοι, δεν είχαµε τέτοιες καθυστερήσεις στις µεταγραφές πρά-
ξεων, στις εγγραφές -καταχωρίσεις πια- πράξεων συναλλαγών
στην ιστορία του κράτους. Από τότε που ιδρύθηκαν τα υποθηκο-
φυλακεία του 1836 έως σήµερα, από την αντιβασιλεία του Όθωνα
έως σήµερα, καθυστερήσεις αυτής της έκτασης και της κλίµακας
δεν υπήρχαν. 

Άρα σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να υποστηρίξει κανείς
από την Κυβέρνηση ότι υλοποιείται η αισιοδοξία τους για επίλυση
των εκκρεµών υποθέσεων σε ένα έτος, µε το υφιστάµενο προ-
σωπικό και τις λύσεις που επιδιώκει το νοµοσχέδιο. Υπό αυτό το
πρίσµα, λοιπόν, δεν µπορούµε να καταψηφίσουµε ασφαλώς δια-
τάξεις, που έστω κατ’ επίκληση και κατά την αιτιολογική έκθεση
προσπαθούν να επιτύχουν την επίσπευση των διαδικασιών. 

Δεν µπορούµε να τις καταψηφίσουµε, παρά τις µέχρι σήµερα
καθυστερήσεις, παρά τις ενστάσεις που έχουµε σε χρόνο ανύ-
ποπτο, αλλά κρίσιµο, υποβάλλει, ήδη από την προηγούµενη κοι-
νοβουλευτική περίοδο, παρά το έλλειµµα εµπιστοσύνης, παρά τη
δεδοµένη και επαληθευµένη αστοχία και αποτυχία της µεταφο-
ράς του Ελληνικού Κτηµατολογίου από το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, όπου λειτουργούσε εξ υπαρχής, σε ένα άλλο Υπουργείο,
απλώς και µόνο ώστε να προικίσει η τότε κυβέρνηση του κ. Μη-
τσοτάκη, η πρώτη Κυβέρνηση Μητσοτάκη, τον κ. Πιερρακάκη στο
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης. 

Δεν µπορούµε όµως από την άλλη πλευρά να στηρίξουµε µε
θετική ψήφο ένα σχέδιο νόµου που δεν δίνει λύση σε εκατοντά-
δες χιλιάδες εκκρεµών υποθέσεων, δεν λύνει τις παθογένειες του
Κτηµατολογίου, ενώ δείχνει να αγνοεί, όπως αναλύσαµε ήδη, τα
δίκαια αιτήµατα και τις ανάγκες των εργαζοµένων του φορέα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση φέρνει στο προ-
σκήνιο, εκτός από την έννοια του Κτηµατολογίου και τη µεγάλη
σηµασία που έχει αυτό για την ασφάλεια δικαίου και την ασφά-
λεια των συναλλαγών στην πατρίδα µας, άλλη µια πτυχή της δη-
µόσιας διοίκησης, που για εµάς στο ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής
δεν είναι διαχειριστική, αλλά θεµελιώδης. Έχει βαθύ πολιτικό πε-
ριεχόµενο. Η ψηφιακή διακυβέρνηση δεν είναι απλώς µια τεχνική
µέθοδος διευκόλυνσης του πολίτη στην καθηµερινότητά του,
αλλά στην ουσία είναι φιλοσοφία διοίκησης, στοιχείο µιας ανοι-
κτής, συµµετοχικής, σύγχρονης δηµοκρατίας. 

Η τεχνολογία είναι εδώ για να άρει τα εµπόδια πρόσβασης των
πολιτών στη διοίκηση, να διευκολύνει την αµφίδροµη σχέση πο-
λίτη-πολιτείας, ιδίως σήµερα µε τις αυξηµένες κοινωνικές ανά-
γκες. Το είδαµε και στην πανδηµία, το είδαµε στην ακρίβεια, στην
ενέργεια, σε κάθε κρίση που χτύπησε την πόρτα µας, αλλά και
µε τους φρενήρεις ρυθµούς που θέτει η παγκόσµια οικονοµία. Η
τεχνολογία πράγµατι είναι εδώ για να λύσει τα προβλήµατα, για
να θεραπεύσει τη γραφειοκρατία, όχι για να την ψηφιοποιήσει. 

Δυστυχώς η έλλειψη προόδου ως προς τη διευκόλυνση της
χρήσης των δηµόσιων υπηρεσιών στη χώρα µας προκαλεί µε-
γάλη απογοήτευση. Από τις τεσσερισήµισι χιλιάδες διαδικασίες

του δηµοσίου που έχουν καταγραφεί στο εθνικό µητρώο διοικη-
τικών διαδικασιών ΜΙΤΟΣ, µόλις είκοσι επτά έχουν βελτιωθεί. 

Άραγε πώς τα πάει η Κυβέρνηση όλα αυτά τα χρόνια, τέσσερα
και µισό πλέον χρόνια, σε αυτό το επίπεδο; Ας δούµε πίσω από
τους πηχυαίους τίτλους, από τους εύκολους επαίνους. Διότι δυ-
στυχώς εκεί όπου αξιολογούµαστε αντικειµενικά αποδεικνύεται
ότι έχουµε πρόβληµα. 

Η πρώτη έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την πρόοδο
του ψηφιακού µετασχηµατισµού στη χώρα µας δηµοσιεύθηκε τον
Σεπτέµβριο που µας πέρασε, τώρα, το 2023, και δυστυχώς υπήρ-
ξε καταπέλτης. Αποδεικνύει την έλλειψη ολοκληρωµένης ψηφια-
κής πολιτικής και δράσεων ψηφιακής µετάβασης. 

Γιατί; Είµαστε τελευταίοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση στις ψηφια-
κές δεξιότητες. Είµαστε τελευταίοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση στις
ψηφιακές υποδοµές. Είµαστε τελευταίοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση
στον ψηφιακό µετασχηµατισµό των επιχειρήσεων, ιδίως των µι-
κροµεσαίων. Κι είµαστε κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο στην
ψηφιοποίηση των δηµόσιων υπηρεσιών. 

Από την πλευρά του ο ΟΟΣΑ στην τελευταία έκθεσή του µε
τίτλο «Τα προγράµµατα ψηφιακού µετασχηµατισµού του δηµό-
σιου τοµέα στην Ελλάδα» επιβεβαιώνει τα ευρήµατα της Κοµι-
σιόν. Οι προσπάθειες από το Υπουργείο δεν καταφέρνουν να
φέρουν τα επιθυµητά αποτελέσµατα σε κανένα στάδιο των έργων
που διαχειρίζονται. 

Την ίδια ώρα εκεί έξω, εδώ µέσα, παντού, οι πολίτες και οι επι-
χειρήσεις πληρώνουν το πιο ακριβό διαδίκτυο από οποιαδήποτε
άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και αναρωτιόµαστε πώς
µπορούµε να πετύχουµε πράγµατι ψηφιακή ανάπτυξη και αντα-
γωνιστικότητα των ελληνικών επιχειρήσεων µε το πιο ακριβό και
αργό διαδίκτυο; 

Δεν πρέπει, λοιπόν, να µας εκπλήσσει ότι σύµφωνα µε τη µε-
λέτη του Διεθνούς Κέντρου Ανταγωνιστικότητας IMD υποχωρή-
σαµε έξι θέσεις από το 2021 ως το 2022 και άλλες δύο θέσεις το
2023 στην ψηφιακή ικανότητα των επιχειρήσεων. Και το κράτος;
Το gov.gr, το πολυδιαφηµισµένο, που λειτουργεί και χαιρόµαστε
που λειτουργεί. Λειτουργεί χάρη στα στελέχη του δηµόσιου φο-
ρέα, του Εθνικού Δικτύου Έρευνας και Τεχνολογίας. Βασίστηκε
και βασίζεται σε υποδοµές που έχουν υλοποιηθεί εδώ και πάνω
από µία δεκαετία από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ. Σας θυµί-
ζουµε το taxis, την ηλεκτρονική συνταγογράφηση, εφαρµογές
που λειτουργούµε όλοι καθηµερινά. 

Κοινώς, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αξιοποίησε -και
αυτό το αναγνωρίζουµε- τα έργα υποδοµής παλαιότερων κυβερ-
νήσεων του ΠΑΣΟΚ για να δηµιουργήσει µια εικόνα επιτυχηµένης
χώρας στην ψηφιακή διακυβέρνηση. Δεν πέτυχε όµως καµµία νέα
τοµή, κανένα σύστηµα απλοποίησης των διαδικασιών. 

Και ας έρθουµε τέλος να αντιπαραβάλουµε το ψηφιακό µο-
ντέλο της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας µε την πάγια πρα-
κτική της στις δηµόσιες συµβάσεις. Η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας εγκατέλειψε το ηλεκτρονικό σύστηµα προµηθειών
και τη διαύγεια, επιλέγοντας την αλόγιστη σπατάλη πόρων του
Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Σχεδιάζει και προκηρύσ-
σει έργα συνολικού προϋπολογισµού εκατοντάδων εκατοµµυ-
ρίων ευρώ, χωρίς να διασφαλίζεται η διαβούλευση µε τους πο-
λίτες, χωρίς να συµµετέχουν τα στελέχη του δηµοσίου, χωρίς να
προβλέπεται η βιώσιµη λειτουργία και το δηµόσιο συµφέρον να
εξυπηρετείται.

Η σχετική έκθεση της ΕΑΑΔΗΣΥ το 2022 τα λέει όλα. Κατά τη
διάρκεια της πανδηµίας υπήρξε ρεκόρ απευθείας αναθέσεων µε
την επίκληση ακριβώς της µεγάλης υγειονοµικής περιπέτειας.
Αλλά και η σχετική έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου πριν από
ένα µόλις µήνα, τον Νοέµβριο, είναι καθηλωτική σε σχέση µε τις
απευθείας αναθέσεις τη διετία 2021-2022, χωρίς κριτήρια αγο-
ράς, χωρίς ανταγωνισµό, χωρίς έκπτωση. 

Για εµάς, λοιπόν, η ψηφιακή διακυβέρνηση είναι το εργαλείο
για τη θεραπεία ακριβώς αυτών των παθογενειών και στην κα-
τάρτιση των δηµοσίων συµβάσεων, και στη διενέργεια των δια-
γωνισµών και στην αναγκαία διαφάνεια και δηµοσιότητα, για να
υπάρχει διαρκής λογοδοσία παντού, διαύγεια παντού, διαφάνεια
παντού, λογοδοσία παντού. Αυτό ακριβώς είναι το δικό µας σχέ-
διο. 
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Σε αυτές τις αρχές, σε αυτή την παρακαταθήκη την ιστορική
των µεγάλων µεταρρυθµίσεων στις αρχές της προηγούµενης δε-
καετίας, το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής είναι παρόν µε το σχέδιο
της ψηφιακής Ελλάδας για διαφάνεια, λογοδοσία και πραγµατική
συµµετοχή. Διότι για εµάς τελικά η ψηφιακή διακυβέρνηση δεν
είναι απλώς ένα σύνολο τεχνικών παραµέτρων και εφαρµογών,
αλλά είναι ο τρόπος για να ζούµε καλύτερα µαζί, συµµετέχοντας
ενεργά και ενεργητικά σε µια ανοικτή, σύγχρονη και συµµετοχική
δηµοκρατία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Ανάπτυξης κ. Σκρέκας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Θα

ήθελα να ενηµερώσω τους συναδέλφους και τις συναδέλφους
για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 53 και ειδικό αριθµό 1 µε
τίτλο «Παρατηρητήριο τιµών παιδικών παιχνιδιών: Το καλάθι του
Άη-Βασίλη», το οποίο τι περιλαµβάνει; Περιλαµβάνει αυτό το
οποίο έχουµε ήδη ανακοινώσει, δηλαδή τη δηµιουργία συγκεκρι-
µένης λίστας παιχνιδιών, τα οποία θα προσφέρονται σε προσιτές
τιµές από τα καταστήµατα τα οποία πωλούν παιχνίδια.

Συγκεκριµένα, όλα τα καταστήµατα, όλες οι επιχειρήσεις µε
ετήσιο τζίρο άνω του ενός εκατοµµυρίου ευρώ που εξειδικεύο-
νται στην πώληση παιχνιδιών, υποχρεώνονται να αποστείλουν
στο Υπουργείο Ανάπτυξης λίστα µε παιχνίδια, τα οποία θα παρέ-
χουν σε προσιτές τιµές. Η λίστα αυτή πρέπει να περιλαµβάνει
τουλάχιστον ένα παιχνίδι για κάθε κατηγορία που εµπορεύεται
το κατάστηµα. Ξεκινάει από τις 15 Δεκεµβρίου και βεβαίως, γι’
αυτά τα προϊόντα, τα οποία θα ενταχθούν στο καλάθι των Χρι-
στουγέννων των παιχνιδιών, εφαρµόζεται το άρθρο 55 του νόµου
για την αθέµιτη κερδοφορία και ελέγχεται το µεικτό περιθώριο
αυτών των προϊόντων. 

Σας καλώ να την ψηφίσετε. 
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω

τον λόγο για να κάνω µια ερώτηση στον κύριο Υπουργό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, τι νόηµα έχει η

διάκριση που εισάγετε στην παράγραφο 1 και στην παράγραφο
5; Λέτε «άνω του ενός εκατοµµυρίου» και µετά λέτε ότι µπορούν
και άλλες που δεν υπάγονται σε αυτή την κατηγορία. Γιατί το κά-
νετε αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Για τις
επιχειρήσεις του ενός εκατοµµυρίου ετήσιου κύκλου εργασιών
είναι υποχρεωτικό. Για τα µικρότερα καταστήµατα είναι προαιρε-
τικό. Αυτό είναι µόνο. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι όλοι θέλουµε να δώσουµε τη δυνατότητα
στα παιδιά φέτος να έχουν τα παιχνίδια τα οποία επιθυµούν.
Οπότε, νοµίζω ότι και αυτό το µέτρο θα βοηθήσει πραγµατικά οι-
κογένειες, ιδιαίτερα ευάλωτες, να έχουν πρόσβαση σε παιχνίδια
σε προσιτές τιµές. Γι’ αυτό σας καλώ να το υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Υπάρχει

κάποιος άλλος που θέλει να ρωτήσει τον Υπουργό; Κανείς.
Τον λόγο τώρα έχει ο Υφυπουργός κ. Κυρανάκης για την οµιλία

του.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θεωρούσα ότι σε αυτό το σηµείο που έχουν ακουστεί αρκετές

απόψεις από τους συναδέλφους από όλες τις πτέρυγες του Κοι-
νοβουλίου, καλό είναι να βάλουµε τα πράγµατα σε µια σειρά,
ώστε να συνεχιστεί η συζήτηση σε ένα ήρεµο κλίµα. 

Το ανέφερε πολύ χαρακτηριστικά ο κ. Μαρκογιαννάκης ότι αν
αντιληφθεί κανείς την ηλικία που είχε όταν ξεκίνησε το Κτηµατο-
λόγιο, θα αρχίσει να ανατρέχει σε µνήµες και αναµνήσεις, ο κα-

θένας στη δική του φάση ζωής. Εγώ προσωπικά ήµουν οκτώ ετών
όταν ξεκίνησε το Κτηµατολόγιο. Εργάζοµαι σκληρά και εργαζό-
µαστε όλοι στην Κυβέρνηση και στη Βουλή, ώστε να µπορέσουµε
το αµέσως επόµενο διάστηµα, αυτή την τετραετία, να το ολοκλη-
ρώσουµε και να είµαστε η τελευταία χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένω-
ση που θα αποκτήσει επιτέλους Κτηµατολόγιο.

Είναι, στην πραγµατικότητα, η προσπάθεια όλων µας να συ-
νεννοηθούµε, αν αντιληφθεί κανείς και αν αναλογιστεί τις επαγ-
γελµατικές οµάδες οι οποίες καλούνται να έρθουν σε επαφή και
να καταλήξουν σε ένα κοινό συµπέρασµα, τις περιοχές, τους τό-
πους και τα τοπωνύµια που πρέπει να µπουν σε ένα κοινό υπό-
βαθρο, σε ένα κοινό χάρτη και χαράσσοντας τα πολύγωνα να
µπορέσουµε να πούµε ότι αυτό είναι δικό σου και αυτό είναι δικό
µου και αυτό είναι του γείτονα, ότι τα νησιά µας, οι βραχονησίδες
µας, τα βουνά, οι πεδιάδες, οι λίµνες, τα δηµόσια και ιδιωτικά κτή-
ρια, όλα πρέπει να κτηµατογραφηθούν µε έναν ενιαίο τρόπο και
να ισχύουν νοµικά και γεωχωρικά έναντι όλων. Είναι προσπάθεια,
λοιπόν, να συνεννοηθούµε όλοι όσοι παίζουν ρόλο, προφανώς οι
ίδιοι ιδιοκτήτες ακινήτων, οι συµβολαιογράφοι, οι δικηγόροι που
εκπροσωπούν συµφέροντα -πολλές φορές συγκρουόµενα, αντι-
κρουόµενα και ο καθένας ψάχνει να βρει το δίκιο του, αυτό που
του ανήκει-, οι µηχανικοί οι οποίοι προσπαθούν να αποτυπώσουν
τη νοµική πληροφορία σε ένα τοπογραφικό, οι ίδιοι οι υπάλλη-
λοι-εργαζόµενοι του Κτηµατολογίου, οι οποίοι ξεκίνησαν ως
υπάλληλοι µίας εταιρείας Α.Ε.. 

Εδώ θα ήθελα να θυµίσω στους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ, οι
οποίοι µας έχουν ασκήσει πολύ µεγάλη κριτική για τη δήθεν ιδιω-
τικοποίηση που πάµε να φέρουµε εµείς, ότι το ΠΑΣΟΚ επί Κώστα
Λαλιώτη -και συνεχίστηκε αυτό- δηµιούργησε µια Α.Ε., η οποία
εισέπραττε χρήµατα από τους φορολογούµενους και τα δαπα-
νούσε σε άλλες Α.Ε., σε ιδιώτες αναδόχους κτηµατογράφησης.
Ένα δισεκατοµµύριο ευρώ έχει µοιραστεί σε αυτές τις εταιρείες
και το µισό δισεκατοµµύριο έχει µοιραστεί επί δικών σας ηµερών.
Άρα, αν θέλετε να κάνετε κριτική για τη δήθεν ιδιωτικοποίηση,
κάντε πρώτα κριτική στον εαυτό σας και στην ιστορική διαδροµή
του ΠΑΣΟΚ.

Εγώ, όµως, θέλω να είµαι δίκαιος και να πω ότι όλοι σε αυτήν
την αίθουσα, όλα τα κόµµατα έχουµε ευθύνη για την καθυστέ-
ρηση. Κανείς στην Αντιπολίτευση µέχρι τώρα, κανείς δεν τόλ-
µησε, έψαξε, διάβασε πόσο είναι το ποσοστό κτηµατογράφησης
που άφησε επί των ηµερών του. Για παράδειγµα, ο ΣΥΡΙΖΑ το
2019 µας παρέδωσε πόσο λέτε, κύριε Καραµέρο; Το 30%. Όµως,
να µας ασκείτε και εµάς κριτική -και καλά κάνετε, γιατί και εµείς
έχουµε καθυστερήσει-, που µετά από τόσες µεγάλες µεταρρυθ-
µίσεις και την επανάσταση που φέρατε µε τον νόµο του 2018, κα-
ταφέρατε να έχετε κτηµατογράφηση στο 30% σε όλη τη χώρα,
δεν το λες και επιτυχία.

Όπως επιτυχία δεν είναι και η συνέχεια -να το παραδεχτώ- µε
έναν, όµως, οργανισµό τον οποίον εσείς θελήσατε, για δικούς
σας λόγους, έναν χρόνο πριν φύγετε από την Κυβέρνηση, να τον
κάνετε όσο πιο δύσκαµπτο γίνεται. Αυτή τη δυσκαµψία, νοµίζω,
συµφωνούµε ότι πρέπει κάπως να τη βελτιώσουµε, κάπως πρέπει
να την απελευθερώσουµε, κάπως πρέπει να δώσουµε µια διέ-
ξοδο, µια ανάσα στους συµπολίτες µας, στους εργαζοµένους και
στους επαγγελµατίες, οι οποίοι παλεύουν να βρουν άκρη και να
συµφωνήσουν σε αυτό ακριβώς που λένε από την αρχή, σε µία
ενιαία αντίληψη για το τι σηµαίνει κτηµατογράφηση στη χώρα, τι
σηµαίνει επίσης λειτουργούν Κτηµατολόγιο.

Προφανώς αυτή η συζήτηση έχει γίνει περισσότερο για τα θέ-
µατα προσωπικού και λιγότερο για το περιεχόµενο του νοµοσχε-
δίου. Αυτό διότι, κατά τη γνώµη µου, αγαπητέ συνάδελφε, Κώστα
Μπαρτζώκα, όπως διαπιστώσαµε στις επιτροπές -και σας ευχα-
ριστώ για τις παρεµβάσεις σας εκ µέρους όλης της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας-, οι διατάξεις αυτές
καθαυτές του νοµοσχεδίου έτυχαν θετικής ανταπόκρισης από
όλες τις επαγγελµατικές οµάδες. Ξέρετε γιατί; Διότι και εµείς και
οι συνεργάτες µου, τα παιδιά της νοµικής οµάδας που έγραψαν
το νοµοσχέδιο -σε αντίθεση µε αυτά που είπατε στον ΣΥΡΙΖΑ ότι
τα έγραψαν οι δήθεν Big 4 και εξωτερικοί συνεργάτες και εται-
ρείες και διάφορα άλλα ψέµατα-, άνθρωποι που εργάστηκαν νυ-
χθηµερόν, για να µπορέσουν να συλλέξουν διατάξεις από τους
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φορείς, από τις επαγγελµατικές οµάδες που τελικά τους αφορά
αυτό το νοµοσχέδιο, να έρθουν σε συνεχή επαφή µαζί τους, για
να βάλουν σε κανονική διάταξη, να βάλουν σε νοµικό κείµενο
απόψεις, σκέψεις, προτάσεις -δεν είναι απλό-, το έκαναν και το
έκαναν και µε συναρµόδια Υπουργεία και έδωσαν και πολύ µε-
γάλη µάχη, για να καταφέρουµε να περάσουµε αιτήµατα και των
εργαζοµένων.

Τους εργαζόµενους, λοιπόν, τους ευχαριστώ που σήµερα κρά-
τησαν ανοιχτά τα καταστήµατα, διότι βιαστήκατε όλοι σας στην
Αντιπολίτευση να το παίξετε εργατοπατέρες. Όλοι σας. Προσπά-
θησαν τα κόµµατα -ξέρετε έχουµε και περισσότερα, συνάδελφοι,
πλέον στην Αντιπολίτευση-, προσπάθησαν και τα καινούργια
µικρά κόµµατα να είναι και αυτοί οι «πατεράδες» του συνδικαλι-
σµού. 

Τι είχαµε σήµερα; Η Αθήνα ήταν ανοιχτή και λειτούργησε. Η
Θεσσαλονίκη ανοιχτή και λειτούργησε. Ο Πειραιάς ανοιχτός και
λειτούργησε. Το Περιστέρι ανοιχτό και λειτούργησε. Η Νέα Ιωνία
ανοιχτή και λειτούργησε. Το Μαρούσι το ίδιο. Το Κορωπί ανοιχτό
και λειτούργησε. Η Καλλιθέα ανοιχτή και λειτούργησε. Η Πάτρα
ανοιχτή και λειτούργησε. Η Χίος ανοιχτή και λειτούργησε. Η
Λαµία ανοιχτή και λειτούργησε. Τα Γιάννενα ανοιχτά και λειτούρ-
γησαν. Η Χαλκίδα ανοιχτή και λειτούργησε. Οι Σέρρες ανοιχτές
και λειτούργησαν. Αυτό είναι το 85%;

Εντάξει, καταλαβαίνω ότι ο Πρόεδρος του ενός από τα δύο σω-
µατεία είναι µέλος του ΣΥΡΙΖΑ. Κανένα πρόβληµα, δικαίωµά του.
Όµως, να το πούµε ανοιχτά στον κόσµο ότι αυτή είναι µια κίνηση
µε κοµµατικό χαρακτήρα και προσπαθείτε να κοµµατικοποιήσετε
αυτή την προσπάθεια.

Και ξέρετε…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Εσείς βάλατε Πρόεδρο τον εκδότη

της εφηµερίδας «ΝΕΟΔΗΜΟΚΡΑΤΗΣ» και µας λέτε για τους ερ-
γαζόµενους;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Θα σας απαντήσω και για αυτό. Θα σας απα-
ντήσω. Οι εργαζόµενοι δεν εκπροσωπούνται, κύριε Καραµέρο,
από ένα κοµµατικό στέλεχος. 

Ακούστε µε. Δεν είναι κακό να ακούσετε. Είναι οι εργαζόµενοι
που τους βλέπουµε, τους ακούµε και συζητάµε µαζί τους κάθε
µέρα, από την πρώτη µέρα που πήγαµε στο Υπουργείο µε τον
Δηµήτρη Παπαστεργίου -και πήγαµε εµείς, µε τα δικά µας µάτια
εκεί που δεν έχετε πάει εσείς- και πήραµε προτάσεις τους και
ακούσαµε τις ανάγκες τους, για να µπορέσουµε να στελεχώ-
σουµε, για να αναβαθµίσουµε πληροφοριακά συστήµατα, για να
ψηφιοποιήσουµε αρχεία, για να µας πουν οι ίδιοι και να µας δεί-
ξουν ότι κάποιες δουλειές δεν χρειάζεται να γίνουν από το αν-
θρώπινο δυναµικό. Διότι δεν υπάρχει λόγος ένα αρχείο το οποίο
παράγεται σε έναν υπολογιστή και είναι ψηφιακό να εκτυπώνεται
και µετά κάποιος άλλος υπάλληλος, τον οποίο πληρώνουν οι φο-
ρολογούµενοι µε τα χρήµατά τους, να το σαρώνει για να ψηφιο-
ποιείται και κάποιος άλλος να το εκτυπώνει ξανά.

Δεν υπάρχει λόγος να γίνεται αυτό ούτε υπάρχει λόγος να πλη-
ρώνουν οι φορολογούµενοι τεράστια κτήρια, τα οποία φιλοξε-
νούν ανυπολόγιστους όγκους χαρτιού -πάνω από ένα δισεκατοµ-
µύριο σελίδες- να συνεχίζουµε εµείς να τα διογκώνουµε.

Ερχόµαστε, λοιπόν και έχουµε το άρθρο 26 στο νοµοσχέδιο.
Και το άρθρο 26 οφείλετε όσοι έχετε κοινή λογική σε αυτή την
Αίθουσα να το στηρίξτε. Αυτό λέει τι; Λέει ότι αρχεία τα οποία
παράγονται ψηφιακά, τα αντίγραφά τους τα ψηφιακά, τα συµβό-
λαια τα οποία είναι οι τίτλοι κτήσης των αγοραστών, των ιδιοκτη-
τών ακινήτων θέλουµε να αποστέλλονται ψηφιακά. Ποιο είναι το
πρόβληµα; Θέλουµε να συνεχίσουµε να µαζεύουµε χαρτί; Πού
είναι η πράσινη µετάβαση; Πού είναι η ευαισθησία στο περιβάλ-
λον; Πού είναι η ευαισθησία στα λεφτά των φορολογουµένων, οι
οποίοι πληρώνουν αδρά τα έξοδα που πληρώνουν για κτήρια τα
οποία έχουν αποθηκευµένα ατελείωτα χαρτιά;

Να βάλουµε κάπου το 2024, αγαπητοί συνάδελφοι, ένα τέλος
στο χαρτί. Ήρθε αυτή η ώρα.

Εµείς, λοιπόν, νοµοθετούµε σήµερα και εφαρµόζουµε από τον
Ιανουάριο αυτές οι διατάξεις και µέσα στο 2024, µε όλες µας τις
δυνάµεις και σε συνεργασία µε τους φορείς, θα προσπαθήσουµε
να βάλουµε ένα τέλος στο χαρτί. Το χρωστάµε, νοµίζω, σε αυ-

τούς οι οποίοι το είχαν ανακοινώσει κάποτε -σε εσάς αναφέρο-
µαι- ότι οραµατιζόµαστε ένα κράτος χωρίς χαρτί.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Εµείς κάναµε Υπουργείο Ψηφιακής
Πολιτικής.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Εσείς οικολόγος δεν ήσασταν; Εσείς οικολόγος;
Από τους οικολόγους δεν έρχεστε; Να ’τος ο οικολόγος!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κάνατε κάποιο βιντεάκι στο TikTok.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Θα πάµε και εκεί, γιατί τον έχετε στοχοποιήσει.
Εσείς το κάνατε ήδη. Βιαστήκατε. Βγήκατε έξω από την Αίθουσα
και το κάνατε ήδη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ένα λεπτό,
σας παρακαλώ. Αφήστε τον Υπουργό να µιλήσει και µετά έχετε
τον χρόνο να τα πείτε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Λοιπόν, ένα µεγάλο ευχαριστώ στους εργαζόµε-
νους οι οποίοι σήµερα πήγαν κανονικά όχι γιατί συµµετέχουν σε
κάποιου είδους πολιτικό παιγνίδι ή κοµµατικοποίησης αυτής της
συζήτησης που κάνουµε στη Βουλή -δεν πρέπει να κοµµατικοποι-
ηθεί αυτή η προσπάθεια- αλλά διότι είχαν πάνω από όλα στο
µυαλό τους να εξυπηρετήσουν τον πολίτη, ο οποίος σήµερα µπο-
ρεί να έχει µια προθεσµία και αν δεν ήταν κάποιος στο κατάστη-
µα, µπορεί να έχανε το σπίτι του, να εξυπηρετήσουν τον πολίτη
ο οποίος αγωνιά για να βγει ένα δάνειο, διότι έχει βρει ένα σπίτι.
Ενδεχοµένως, το έχει βρει µέσω του προγράµµατος «ΣΠΙΤΙ
ΜΟΥ», που νοµοθέτησε η Κυβέρνηση για τους νέους ανθρώπους
και κάποιος σήµερα πήγε στη δουλειά του και εξυπηρέτησε. Κά-
ποιος άλλος ήθελε να παίξει το κοµµατικό του παιγνίδι. Κανένα
πρόβληµα. Όλοι θα συγκριθούµε στο τέλος.

Όµως, να προσπαθείτε σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο υιοθετεί
αιτήµατα των εργαζοµένων!

Και έρχοµαι και ανακοινώνω κάτι το οποίο είχα υποσχεθεί προ-
σωπικά στους προϊσταµένους. Μας κάνατε κριτική -και το είπαν
αυτό και οι διάφοροι σύλλογοι- ότι δεν υπάρχουν κίνητρα για να
έρθει κάποιος στο Κτηµατολόγιο και ότι είναι υποστελεχωµένο
κ.λπ., κ.λπ..

Πάµε να δούµε, λοιπόν, τι έχουµε κάνει. Με πράξεις θα µιλήσω
και όχι µε λόγια.

Είπατε, κύριε Μάντζο, ότι έχει το Κτηµατολόγιο από τους χα-
µηλότερους µισθούς στο δηµόσιο. Πού το βρήκατε αυτό; Ενιαίο
µισθολόγιο είναι το Κτηµατολόγιο. Νοµοθέτησε κάποιος και δεν
το ξέρουµε ότι στο Κτηµατολόγιο θα έχουµε χαµηλότερους µι-
σθούς από αλλού;

Λοιπόν, πόσους εργαζοµένους έχει σήµερα; Ζητήσατε µια απά-
ντηση. Έχει χίλιους εκατό εργαζοµένους. Οι πράξεις που δεχό-
µαστε καθηµερινά είναι περίπου χίλιες πεντακόσιες. Άρα, χρειά-
ζεται µια καλύτερη κατανοµή του προσωπικού, ώστε να διεκπε-
ραιώνονται ταχύτερα οι πράξεις; Χρειάζεται.

Είπατε, κύριε Νικητιάδη, ότι δεν κάνουµε καµµία απολύτως
ρύθµιση για να διεκπεραιώσουµε πιο γρήγορα τις εκκρεµότητες.
Λάθος. Δίνουµε δικαίωµα σε περισσότερα στελέχη του Κτηµατο-
λογίου να υπογράφουν τις τελικές αποφάσεις καταχώρισης, τις
µεταγραφές. Αυτό επιταχύνει τη διαδικασία, αν περισσότεροι άν-
θρωποι έχουν δικαίωµα υπογραφής; Ναι, τις επιταχύνει και το συ-
ζητήσαµε µαζί τους. Και η υπερτοπική αρµοδιότητα που δίνουµε
είναι ότι γίνεται όπως ακριβώς έγινε και στην εφορία, όπου πλέον
δεν πας σε µια εφορία για να δηλώσεις, αλλά το κάνεις µέσω του
TAXISnet. Με υπερτοπική αρµοδιότητα γίνεται και αυτό.

Είστε εναντίον αυτής της λύσης; Δεν νοµίζω. Δεν έχει κοµµα-
τικά χαρακτηριστικά αυτή η λύση.

Άρα, λοιπόν, οι διατάξεις οι οποίες περιορίζουν τον νοµικό
έλεγχο του Κτηµατολογίου δίνουν περισσότερα δικαιώµατα υπο-
γραφής στα στελέχη, στους διευθυντές, στους προϊσταµένους,
στους δικηγόρους να διενεργήσουν, να διεκπεραιώσουν πράξεις.
Ναι, θα βοηθήσουν τον πολίτη.

Πάµε, λοιπόν, ξανά στους υπαλλήλους. Μας κατηγορήσατε για
τον διάλογο. Διάλογο µε τους δύο συλλόγους εργαζοµένων έχω
κάνει και έχουµε κάνει σαν οµάδα κάθε φορά που ζητήθηκε. Δεν
ξέρω αν ο δικός σας Υπουργός, όταν ήταν υπεύθυνος για το Κτη-
µατολόγιο, είχε κάνει το ίδιο.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Βεβαίως. Ήταν στο σωστό Υπουρ-
γείο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Έβλεπε όλους τους συλλόγους των εργαζοµένων;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Βεβαίως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Θα το δούµε.
Μας είπατε, λοιπόν και για τους µισθούς. Όταν πήγα και έκανα

διάλογο µε τους εργαζοµένους, µου είπαν αυτό το οποίο καταγ-
γείλατε και εσείς, ότι «δουλεύουµε πολύ περισσότερο από το κα-
νονικό, ότι σκιζόµαστε, δίνουµε τον καλύτερό µας εαυτό». Πολύ
σωστά.

Δεν πρέπει να επιβραβευθεί αυτό µε ένα µπόνους παραγωγι-
κότητας; Αυτός ο οποίος διεκπεραιώνει εκατό πράξεις πρέπει να
αµείβεται το ίδιο µε αυτόν που διεκπεραιώνει µία; Αυτός ο οποίος
θέλει να εργάζεται περισσότερο και θέλει ο ίδιος, µε την επιθυµία
του και συναινεί σε αυτό, δεν πρέπει να αµείβεται, αν το θέλει πε-
ρισσότερο;

Ερχόµαστε, λοιπόν, εµείς και δώσαµε µια µάχη, γιατί δεν είναι
απλό και µε προτάσεις της Κοινοβουλευτικής Οµάδας πήγαµε
στα συναρµόδια Υπουργεία, πήγαµε στο Υπουργείο Οικονοµικών
και πιέσαµε και είπαµε ότι σε έναν οργανισµό που οι στόχοι και η
δουλειά είναι και µπορεί να είναι απολύτως µετρήσιµη, δεν υπάρ-
χει κανένας λόγος να εξισώνουµε προς τα κάτω και να λέµε, ότι
θα αµείβεται ακριβώς το ίδιο κάποιος ο οποίος µπορεί να µην πα-
τάει καθόλου µε κάποιον ο οποίος, πραγµατικά, µε αίσθηση του
καθήκοντος σκίζεται και θέλει να εξυπηρετήσει τον πολίτη. Αυτός
που θα εξυπηρετεί τον πολίτη θα αµείβεται και ηθικά και οικονο-
µικά. Τελεία και παύλα.

Λοιπόν, πάµε στα επόµενα. Στοχοποιήσατε πάρα πολύ -εντάξει,
για κοµµατικούς λόγους το κάνουν και το καταλαβαίνω- τον κ.
Σακαρέτσιο. Ο κ. Σακαρέτσιος είναι οικονοµολόγος. Είναι από-
φοιτος του Πανεπιστηµίου Πειραιώς στην Οργάνωση και Διοί-
κηση Επιχειρήσεων.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν αµφισβητούµε τα τυπικά
προσόντα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Αφού έχετε δείξει ενδιαφέρον, δεν θέλετε να τον
γνωρίσετε;

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν αµφισβητούµε τα τυπικά
προσόντα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, σας
παρακαλώ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Αφού έχετε δείξει τόσο ενδιαφέρον, κύριε Ξανθό-
πουλε, ακούστε λίγο!

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν αµφισβητούµε τα τυπικά
προσόντα!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Δεν πειράζει. Δεν είναι πρόβληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Ξαν-
θόπουλε, είστε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τι να το

κάνω που έχω δίκιο;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Ο κ. Σακαρέτσιος, λοιπόν, είναι οικονοµολόγος.
Είναι απόφοιτος του Πανεπιστηµίου Πειραιώς στην Οργάνωση
και Διοίκηση Επιχειρήσεων. Έχει πιστοποίηση από την «GOO-
GLE» στις ψηφιακές εφαρµογές. Είναι από τους πρώτους στην
Ελλάδα που απέκτησαν αυτή την πιστοποίηση. Έχει εργαστεί όλη
του τη ζωή από δεκαοκτώ ετών που έχει ένσηµα στον ιδιωτικό
τοµέα. Ήταν στέλεχος της Αναπτυξιακής Τράπεζας. Έφτιαξε το
λεγόµενο «Know Your Customer», το οποίο επέτρεψε σε εξήντα
χιλιάδες ελληνικές επιχειρήσεις να χρηµατοδοτηθούν από πό-
ρους της Αναπτυξιακής Τράπεζας. Έχει εµπειρία στην πληροφο-
ρική, ακριβώς αυτό το οποίο έχει ανάγκη σήµερα το Κτηµατο-
λόγιο.

Ξέρετε τι έκανε τον Αύγουστο ο κ. Σακαρέτσιος, όταν εσείς,
κύριε Καραµέρο, ήσασταν διακοπές; Δούλευε νυχθηµερόν -τότε,
ναι, ως διευθυντής του Γραφείου µου- για να σταµατήσει αυτό

το χάλι µε τις ουρές.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Εκείνος δεν πήγε διακοπές;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Αυτό που καταγγείλατε όλοι…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Το επιχείρηµα για τις διακοπές ήταν

οικτρό.
(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-

χία)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Γελάτε!
Όταν, λοιπόν…
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, µου δίνετε τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Ράπ-

τη, µισό λεπτό.
Κύριε Υπουργέ, ένα λεπτό.
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Για µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τι να σας

δώσουµε µισό λεπτό;
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Έχει διακόψει τον κύριο Υπουργό δέκα φορές!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Ψυχραιµία!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, ένα λεπτό!
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, ένα λεπτό.
Δεν µπορώ να καταλάβω για ποιον λόγο γίνεται όλη αυτή η δια-

δικασία τώρα, η οποία καθυστερεί, δηµιουργεί πρόβληµα και
ένταση. Όταν τελειώσει ο Υπουργός, έχετε τη δυνατότητα να πά-
ρετε τον λόγο και να µιλήσετε. Απλό και κατανοητό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Δεν πειράζει. Κατανοητός ο εκνευρισµός.

Τον Αύγουστο, λοιπόν -το επαναλαµβάνω να το ακούσετε
ξανά- όταν εσείς, κύριε Καραµέρο, ήσασταν διακοπές, ο κ. Σα-
καρέτσιος δούλευε νυχθηµερόν για να σταµατήσει το χάλι µε τις
ουρές.

Αν πηγαίνατε στις 29 Αυγούστου στο ΚΓ Αθηνών, το πρώην
Υποθηκοφυλακείο, θα βλέπατε ότι αυτό το χάλι που επικρατούσε
εκεί –που σωστά καταγγείλατε όλοι- µε δουλειά αυτής της Κυ-
βέρνησης είχε τελειώσει. Δηµιουργήθηκε µέσα σε λίγες ηµέρες
η πλατφόρµα για να βγάζει ψηφιακά αριθµό προτεραιότητας ο
πολίτης και να µην περιµένει σε καµµία ουρά, να µην περιµένει
σε κανένα αυτοκίνητο, να µην τσακώνεται, να µην έρχεται στα
χέρια, να µην έχει χειρόγραφες λύσεις, να µην έχει χαρτάκια κολ-
ληµένα µε σελοτέιπ, να µην έχει επαγγελµατίες διεκπεραιωτές,
οι οποίοι ζητούσαν µαύρα χρήµατα για να εξυπηρετήσουν κά-
ποιον µε γρηγορόσηµο. Αυτό έκανε ο Στέλιος Σακαρέτσιος όταν
εσείς ήσασταν διακοπές. 

Εσείς, λοιπόν, ακόµη και σήµερα έρχεστε και καταγγέλλετε
κάτι το οποίο έχει τελειώσει από τον Αύγουστο. Και αντί να πείτε
«Εντάξει, έγινε ένα βήµα, δεν τα έλυσε όλα» έρχεστε και τι κάνετε
σήµερα; Μας απειλείτε ότι αυτό –λέει- που γίνεται στην οδό Ηπεί-
ρου –ακούστε εδώ να δείτε, αγαπητή κυρία Ράπτη- µε το νέο κτή-
ριο -απειλεί ο κ. Καραµέρος, µε τους συνδικαλιστές εγκάθετους-
να δούµε –λέει- τι είναι ακριβώς. Θα σας πω εγώ, λοιπόν, τι γίνε-
ται στην Ηπείρου, που είναι το νέο µισθωµένο κτήριο του Κτηµα-
τολογίου. Το λέτε λες και είναι κανένα κρησφύγετο. Στο νέο
κτήριο θα πάνε υπάλληλοι οι οποίοι δηλώνουν ότι θέλουν να συµ-
µετέχουν στην task force µε τις ψηφιακές πράξεις, και οι υπάλ-
ληλοι αυτοί θα λαµβάνουν τα ψηφιακά αρχεία από τον φάκελο
µεταβίβασης ακινήτου. Διότι εµείς δεν νοµοθετούµε απλά κάτι σε
ένα χαρτί, ούτε φτιάχνουµε µια εφαρµογή και λέµε ότι τελει-
ώσαµε. Εξασφαλίζουµε, ήδη από τώρα, ότι εκεί θα υπάρχει επαρ-
κές προσωπικό, ώστε όσοι πολίτες κάνουν µεταβιβάσεις
ψηφιακά, από τον Ιανουάριο θα παίρνουν τη µεταγραφή τους,
ναι, σε µία εργάσιµη ηµέρα. Αυτή είναι η εγγύησή µας σαν
Υπουργείο. Αυτό µας απειλείτε ότι θα σαµποτάρετε. Μας απει-
λείτε ότι θα κάνετε τι ακριβώς;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Ποιος το είπε αυτό; 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Θα στείλετε κανέναν άνθρωπο; Τι θα κάνετε ακρι-
βώς;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Έχετε µεγάλη φαντασία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Εδώ θα είµαστε και θα δούµε ποιοι θα είναι στην
Ηπείρου και ποιοι θα αφήσουν τον κόσµο να δουλέψει και ποιοι
θα επιχειρήσουν να κάνουν κάτι άλλο. Εδώ θα είµαστε, κύριε Κα-
ραµέρο. Σας το λέω, για να είµαστε ξηγηµένοι.

Αυτός είναι ο κ. Σακαρέτσιος -σας το απάντησα- µαζί µε την κ.
Μαρκέλλου που είναι γενική διευθύντρια. Εργάζονται πολύ πε-
ρισσότερο από τον καθένα που έχει στο µυαλό του ότι στο δη-
µόσιο είναι κάτι αργόσχολοι οι οποίοι δεν δουλεύουν ποτέ. Σας
καλώ να πάτε µία βδοµάδα µαζί τους για να δείτε αν θα µπορέ-
σετε να αντέξετε τους ρυθµούς. Και αν αντέξετε, µπορείτε να
µας βοηθήσετε κιόλας. 

Προχωράµε. Το νοµοσχέδιο έρχεται και φέρνει λύσεις. Δεν
υποσχόµαστε ότι όλα τα λύνει ένα νοµοσχέδιο. Αλλά τα προβλή-
µατα που έχουµε εντοπίσει, θα τα λύσουµε τώρα, χωρίς να περι-
µένουµε. Ποια είναι τα προβλήµατα; Είναι η γραφειοκρατία.
Καταργούµε πιστοποιητικό ΤΑΠ. Καταργούµε Απόσπασµα Κτη-
µατολογικού Διαγράµµατος. Καταργούµε την παρουσία στο Κτη-
µατολόγιο. Με ψηφιακές πράξεις θα µπορούν να προχωράνε
πολύ πιο γρήγορα. 

Τι άλλο πρόβληµα έχουµε; Έχουµε τα προβλήµατα µε τα
«Αγνώστου». Πάρα πολύς κόσµος, και ιδίως νέα παιδιά στην
επαρχία που κληρονόµησαν γη την οποία κάποιος δεν δήλωσε,
έρχονται τώρα και λένε «Βρείτε µας λύση». Βρίσκουµε λύση. Ερ-
χόµαστε και απλοποιούµε τη διαδικασία. Δίνουµε την προθεσµία
µέχρι 30 Νοεµβρίου του 2024. Έχουµε δεσµευθεί για ολοκλή-
ρωση του Κτηµατολογίου το 2025. Άρα, σε αυτό το χρονικό διά-
στηµα δεσµευόµαστε ότι θα έχουµε και ψηφιακά εργαλεία για να
είναι εύκολη η διαδικασία για κάθε πολίτη που θέλει να δηλώσει
το ακίνητό του ή να διορθώσει ένα λάθος ή να βρει εξωδικαστική
λύση µε τον γείτονά του, και να βλέπουµε όλοι την ίδια ακριβώς
πληροφορία.

Τι ερχόµαστε και κάνουµε; Νοµοθετούµε την ψηφιοποίηση των
συµβολαίων. Ερχόµαστε και λέµε, σε συνεργασία µε τους συµ-
βολαιογράφους, κάτι απλό: ότι δεν θέλουµε πια να υπάρχουν χει-
ρόγραφες παραποµπές, ότι δεν θέλουµε πια να υπάρχει χαρτί,
ότι δεν θέλουµε να υπάρχουν σαρωµένα έγγραφα. Διότι ένα ψη-
φιακό αρχείο µπορεί να µας βοηθήσει πάρα πολύ στην ταχύτητα
και στον εντοπισµό λαθών και στον εντοπισµό κενών. 

Τι άλλο ερχόµαστε και κάνουµε; Ερχόµαστε -θα αναφέρω αυτό
για τους προϊσταµένους, γιατί µε διακόψατε πριν- και δίνουµε το
µπόνους παραγωγικότητας. Και εξισώνουµε, κύριε συνάδελφε -
κάνουµε αποδεκτή την πρόταση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Δηµοκρατίας- για τους προϊσταµένους και τους ανα-
πληρωτές, οι οποίοι ασκούν καθήκοντα προϊσταµένου, τη µισθο-
λογική κατάσταση στο δέκατο πέµπτο κλιµάκιο. Εµείς το κάνουµε
αυτό.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Το άρθρο 20 είναι αυτό;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Είναι το άρθρο 20.
Κάνουµε δεκτές τις προτάσεις της Αντιπολίτευσης. Αναφέρο-

µαι στην Πλεύση Ελευθερίας, η οποία σωστά ανέφερε το ζήτηµα
µε τα χιλιοστά. Κάνουµε δεκτή, λοιπόν, την πρότασή σας, και µε
νοµοτεχνική βελτίωση, και οι περιπτώσεις όπου έχουµε λιγότερα
χιλιοστά θα εντάσσονται στη λύση που δίνουµε και έτσι θα µπο-
ρέσει πάρα πολύς κόσµος να φύγει από την οµηρία της γραφει-
οκρατίας. 

Πάµε στο θέµα των εργαζοµένων. Δεν αναφέρεται το ζήτηµα
της στελέχωσης στο νοµοσχέδιο. Δεν είναι αντικείµενο κανενός
νοµοσχεδίου. Επαναλαµβάνω όσα είπα και στην επιτροπή, ότι
έχουµε ήδη κάνει τα σχετικά αιτήµατα και είµαι σε θέση να σας
αναφέρω, µετά και από επικοινωνία µε το Υπουργείο Εσωτερι-
κών, ότι αυτή τη στιγµή για διακόσιες εξήντα έξι θέσεις δηλώνουν
οι επιτυχόντες στον ΑΣΕΠ, Τεχνικής Εκπαίδευσης και Πανεπιστη-
µιακής Εκπαίδευσης, στο σύνολο. Άρα, εµείς λέµε ευθέως σε
αυτόν τον κόσµο ο οποίος µπορεί να έχει ακούσει αυτές τις ηµέ-
ρες την τροµοκρατία κάποιων που λένε ότι «δουλεύεις είκοσι τέσ-

σερις ώρες και υπαµείβεσαι και όλα είναι µαύρα και δεν παίρνεις
µπόνους ή το µπόνους θα το παίρνουν µόνο οι κοµµατικοί», όχι,
τους λέµε: ελάτε σε έναν φορέα όπου η δουλειά σου θα ανταµεί-
βεται. Οι µισθοί ούτως ή άλλως στο ευρύτερο δηµόσιο αυξάνο-
νται µε την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας
Δηµοκρατίας από 1-1-2024 για όλους. Θα υπάρχει εξίσωση µι-
σθολογική προς τα πάνω για τους προϊσταµένους. Και όσοι πα-
ράγουν και διεκπεραιώνουν περισσότερες πράξεις, θα λαµβά-
νουν και το µπόνους παραγωγικότητας. 

Κάνουµε δεκτή και την πρόταση του Σωµατείου Εργαζοµένων
που λέει ότι πρέπει και για τους υπαλλήλους που δεν είναι στη
διεκπεραίωση πράξεων να βρεθεί µια λύση. Και δεσµευόµαστε
ότι στην κοινή υπουργική απόφαση µε το Υπουργείο Οικονοµικών
θα εντάξουµε και αυτές τις περιπτώσεις. Αναγνωρίζω, επίσης, το
δίκαιο αίτηµά τους -και θέλω να το ξέρουν αυτό- για αναγνώριση
της προϋπηρεσίας πριν το 2018. Και τους καλώ, όποιοι λίγοι προ-
σπαθούν να δηµιουργήσουν έναν κλίµα τοξικότητας, να βάλουµε
στην άκρη κοµµατικές διαφορές. Διότι όπως είπα και στην αρχή
σε αυτό το έργο -το έργο των έργων, των µεγάλων έργων, αν
άκουσα καλά µια συνάδελφο να το λέει έτσι- πρέπει τελικά να συ-
νεννοηθούµε. Άρα, λέω προς την Αντιπολίτευση το εξής. Να ξέ-
ρετε ότι µε κοµµατικοποίηση στην αντιπαράθεση σε αυτό το
έργο, δεν θα βγάλουµε άκρη. Αφήστε µας να δουλέψουµε και
κρίνετέ µας στο τέλος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Ξανθόπουλε, έχετε τον λόγο. Είδατε ότι ήρθε η ώρα
που µπορείτε να πείτε ό,τι θέλετε.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το Κτηµατολόγιο είναι όντως το µεγαλύτερο

µεγάλο έργο. Αυτός ήταν ο χαρακτηρισµός που τον συνόδευε.
Αλλά αποδείχθηκε ότι είναι το µεγαλύτερο µεγάλο έργο και από
πλευράς χρόνου. Διότι εικοσιπέντε χρόνια ταλαιπωρούµε και τα-
λαιπωρούµαστε άπαντες.

Κάνατε έναν χαρακτηρισµό, φαντάζοµαι εν τη ρύµη του λόγου
σας, αποκαλέσατε τους συνδικαλιστές «εγκάθετους» και θα σας
παρακαλέσω να το πάρετε πίσω, γιατί δεν αρµόζει ούτε στην
υπουργική ιδιότητα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Είπα «κάποιους εγκάθετους συνδικαλιστές».

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, δεν υπάρχουν συνδικαλι-
στές εγκάθετοι. Υπάρχουν συνδικαλιστές που εκπροσωπούν…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Κάποιοι είναι εγκάθετοι. Είπα για κάποιους εγκά-
θετους συνδικαλιστές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, µετά, όταν κλείσει, θα το πείτε. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν υπάρχουν συνδικαλιστές
εγκάθετοι. Υπάρχουν συνδικαλιστές οι οποίοι εκπροσωπούν ερ-
γαζόµενους. Και αν έχετε αυτή τη στάση, φαίνεται αυτή η δυσα-
νεξία που έχετε στην άλλη άποψη. 

Εµείς, κύριε Υπουργέ, δεν αµφισβητήσαµε λεπτό τα τυπικά
προσόντα του διευθυντή σας, του κ. Σακαρέτσιου. Και µε χαρά
δεχθήκαµε και την εξήγηση ότι ο άνθρωπος δούλεψε τον Αύγου-
στο και τα λοιπά. Όλα καλώς καµωµένα. Τα λέτε, τα δεχόµαστε.
Αυτό που θεωρούµε ότι είναι απαράδεκτο, είναι να ορίζετε εσείς
επικεφαλής του Κτηµατολογίου τον επικεφαλής του πολιτικού
σας γραφείου. Βεβαίως θυµάµαι την ανάλογη ερµηνεία-εξήγηση
που έδωσε η κ. Ντόρα Μπακογιάννη ως Υπουργός Εξωτερικών,
η οποία πήρε τον γιο της και είπε: «Έχει πτυχίο του Χάρβαρντ και
µπορεί να µε συνοδέψει στην αποστολή στον ΟΗΕ», και τα λοιπά
και τα λοιπά. Είναι µια νοοτροπία που σας διακατέχει. Κρίνεστε
και κρινόµαστε. 

Άρα, για να δίνουµε στα πράγµατα τη σωστή τους διάσταση,
σαφώς ο κ. Σακαρέτσιος έχει τα τυπικά προσόντα που αναφέ-
ρετε. Το γεγονός ότι είναι ο επικεφαλής του πολιτικού σας γρα-
φείου είναι µείον για τη θέση για την οποία τον χρησιµοποιήσατε
από πολιτική άποψη. Δεν το καταλαβαίνετε. Καλά κάνετε και δεν
το καταλαβαίνετε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Κύριε Ξανθόπουλε, θα επαναλάβω, ο κ. Σακαρέ-
τσιος δεν ήταν επικεφαλής του πολιτικού µου γραφείου. Δεν ήταν
επικεφαλής του πολιτικού µου γραφείου. Κάνετε λάθος. 

Όταν ανέλαβα Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ανα-
ζήτησα έναν ικανό άνθρωπο για το γραφείο Υφυπουργού. Έχει
διαφορά. Έκανα αυτή την ερώτηση και στην επιτροπή. Θέλω να
εξηγήσετε κάτι. Ποιος λογοδοτεί για το Κτηµατολόγιο στην ελ-
ληνική κοινωνία; Λογοδοτείτε εσείς ή εγώ; Ποιος θα κριθεί στο
τέλος της µέρας για τη δουλειά που θα κάνουµε ή δεν θα κά-
νουµε; Ποιος λογοδοτεί;

Άρα λοιπόν σε έναν οργανισµό µε τόσα προβλήµατα που ανα-
φέρατε όλοι, µε τόσες προκλήσεις, µε τόση δουλειά που πρέπει
να γίνει, έχουµε το δικαίωµα να βάλουµε κάποιον που εµπιστευό-
µαστε; Εγώ πιστεύω ότι το έχουµε και να κριθούµε γι’ αυτό, να
πάρουµε όλη την ευθύνη. 

Όµως, το να κρίνετε κάποιον ο οποίος, ναι, είναι νεοδηµοκρά-
της –εσείς θυµίζω διευθύντρια γραφείου Υπουργού την κάνατε
απευθείας Υπουργό, τώρα έχει πάει σε άλλο κόµµα βέβαια-…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Άσχετα πράγµατα!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Διευθύντρια γραφείου Υπουργού σας την βάλατε
κατευθείαν Υπουργό και κρίνετε εµάς. 

Όπως λοιπόν και εσείς κριθήκατε κι εµείς θα κριθούµε. Και ναι,
κάποιοι νεοδηµοκράτες έχουν ικανότητες, έχουν δουλέψει στον
ιδιωτικό τοµέα, ξέρουν τι θα πει σκληρή δουλειά και µπορούν να
φέρουν αποτέλεσµα. Δεχθείτε το, ότι σε κάποια κόµµατα έτσι
είναι τα πράγµατα και όχι κάπως άλλος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει ζητή-

σει τον λόγο ο κ. Μάντζος και αµέσως µετά ο κ. Χήτας. Υπάρχει
κάποιος άλλος από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους που
ζητά τον λόγο; 

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, αφού µιλήσουν οι συνάδελφοί
µου Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, όπως έχετε αναγνώσει ήδη,
και αφού µιλήσουν βεβαίως και κάποιοι συνάδελφοί µας Βουλευ-
τές, έχω ζητήσει κι εγώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Προς Θε-
ού, σας έχουµε βάλει σε σειρά κανονική. Λύθηκε το θέµα αυτό,
κυρία Ράπτη, ήταν πολύ εύκολο. 

Ορίστε, κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Τρεις παρατηρήσεις πολύ σύντοµα σε αυτά που είπατε στην

οµιλία σας, κύριε Υπουργέ. 
Το πρώτο έχει να κάνει µε την ιστορία της µεταρρύθµισης του

Κτηµατολογίου, επειδή υπήρξε µια ανακρίβεια στην οµιλία σας,
όσον αφορά στην ιδιωτικοποίηση –όπως την βαφτίσατε- της «Ελ-
ληνικό Κτηµατολόγιο Α.Ε.». Να σας θυµίσω ότι είναι µια ανώνυµη
εταιρεία που ιδρύθηκε πράγµατι το 1995, πράγµατι από το ΠΑ-
ΣΟΚ. Το µόνο που δεν είπατε είναι ότι µοναδικός µέτοχος αυτής
της εταιρείας ήταν το ελληνικό δηµόσιο. Άρα δεν νοείται ιδιωτι-
κοποίηση µε την ίδρυση µιας ανώνυµης εταιρείας που έχει µέ-
τοχο το ελληνικό δηµόσιο. 

Όσον δε αφορά στο outsourcing, δηλαδή, την ανάθεση σε εξω-
τερικούς αναδόχους, πράγµατι µη δηµόσιους, είναι η πρώτη
φορά που έχουµε ανάθεση της πράξεως της µεταγραφής ή της
καταχωρίσεως. Είστε νοµικός, γνωρίζετε τη λεπτή διαφορά. Είναι
άλλο στην κτηµατογράφηση να συνδράµει κανείς, ένας ιδιώτης,
το έργο της κτηµατογράφησης και χαρτογράφησης σε προκα-
ταρκτικό πλαίσιο της κτηµατογράφησης και άλλο να συντελεί ο
ίδιος το νοµικό έλεγχο της µεταγραφής. Εκεί είναι ακριβώς η έν-
στασή µας για την ιδιωτικοποίηση. 

Το δεύτερο για τους υπαλλήλους. Με ρωτήσατε, κύριε Υφυ-
πουργέ, πού τα βρήκαµε. Κατ’ αρχάς είναι οι ίδιοι οι υπάλληλοι
αυτοί οι οποίοι παραπονούνται για τις απολαβές. Το αν ένας φο-
ρέας αµείβεται ή όχι, προφανώς προκύπτει µέσα στο ενιαίο µι-
σθολόγιο από το µέσο όρο των απολαβών των υπαλλήλων.
Μιλάµε για πάρα πολλούς νεοεισερχόµενους και πάρα πολλούς
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, εξ ου και έχουµε χαµηλές αποδο-

χές κατά µέσο όρο του φορέα αυτού σε σύγκριση µε τον υπό-
λοιπο δηµόσιο τοµέα. Και αν τελικά έχουµε εµείς λάθος, τότε
γιατί δεν πάνε κι άλλοι να δουλέψουν για το «Ελληνικό Κτηµατο-
λόγιο»; Κι αν έχουµε εµείς λάθος, γιατί πάτε και τους δίνετε µπό-
νους; Αφού είναι τόσο καλά αµειβόµενοι, γιατί τους δίνετε
µπόνους; 

Και το τρίτο, µας είπατε ότι θα πρέπει να είµαστε πολύ προσε-
κτικοί στην κριτική που σας ασκούµε, ιδίως στο Κτηµατολόγιο.
Προφανώς. Από εµάς µόνο προσοχή, µόνο µελέτη και µόνο τε-
κµηριωµένες προτάσεις. Μας ζητήσατε να σας αφήσουµε να
δουλέψετε. Βεβαίως. Αυτή είναι η δουλειά σας, να δουλεύετε για
τις µεγάλες µεταρρυθµίσεις. Θα σας αφήσουµε να δουλέψετε. 

Αυτό που θα µας αφήσετε όµως να κάνουµε κι εµείς είναι να
σας ελέγχουµε, να µην σας αφήσουµε ανέλεγκτους και ανεξέλε-
γκτους. Αυτή είναι η δουλειά µας και αυτή είµαστε αποφασισµέ-
νοι να την κάνουµε. Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο για να απα-
ντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Κύριε Μάντζο, δεν ισχύει αυτό που είπατε. Δεν
αναλαµβάνουν ιδιώτες τις αποφάσεις για τις µεταγραφές. Δεν
έχετε διαβάσει καλά το νοµοσχέδιο. Άλλο να µας ελέγχετε, να µη
µας αφήνετε να πάρουµε ανάσα, αλλά τουλάχιστον διαβάστε
αυτά τα οποία νοµοθετούµε. 

Όσο για τους µισθούς των εργαζοµένων, το επιχείρηµα περί
µέσου όρου ειλικρινά δεν το καταλαβαίνω. Ένας εργαζόµενος µε
την πορεία που έχει, τα κριτήρια τα οποία έχει, λαµβάνει τον µισ-
θό που προβλέπεται από το ενιαίο µισθολόγιο. Τι σχέση ο µέσος
όρος και πότε έχει διοριστεί; Αν έχουν διοριστεί πρόσφατα, κα-
ταρρίπτεται το άλλο επιχείρηµά σας, ότι δεν έχουµε κάνει τίποτα
για τη στελέχωση. Αποφασίστε, λοιπόν. Να µας κάνετε κριτική
για το ένα ή για το άλλο, για το άλφα ή για το βήτα; 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Χήτας

έχει τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, επειδή θεωρώ ότι και οι δύο εκπροσωπούµε

τη γενιά των νέων πολιτικών και θέλω να πιστεύω ότι εκφράζουµε
µια άλλη νοοτροπία, θα πρέπει να έχετε στο µυαλό σας ότι όταν
µιλάτε –επειδή έχουµε πάρει µια κληρονοµιά κι εσείς τώρα που
είστε Υπουργός κι εγώ που είµαι ένας απλός Βουλευτής για δεύ-
τερη θητεία- και ακούει κάποιος ότι ο διευθυντής του γραφείου
του Υφυπουργού ορίστηκε –και ικανός να είναι ο άνθρωπος, προ-
σέξτε τι λέω τώρα- προϊστάµενος στο Κτηµατολόγιο, εντάξει,
υπάρχει η δικαιολογία ή η αιτιολογία κανείς να σκεφτεί πονηρά
και ανάποδα. Δεν τον ξέρω τον άνθρωπο. Πάντως να ξέρετε ότι
η πολιτική έρχεται από κάποια θολά νερά. Οπότε µη µας µαλώ-
νετε –γενικώς την Αντιπολίτευση λέω- γι’ αυτό το πράγµα. Δεν
είναι και ό,τι πιο φυσιολογικό. Και µαζί µε τα ξερά καίγονται και
τα χλωρά πολλές φορές, αλλά µην ενίστασθε τόσο πολύ για κάτι
τέτοιο, είναι φυσιολογικό. 

Ως προς το µπόνους, έχουµε ξεκαθαρίσει ότι θα το υπερψηφί-
σουµε. Απλά, µην το παρουσιάζετε ότι όποιος δουλεύει θα πλη-
ρώνεται. Λέτε τώρα: Θα το παίρνουν οι διεκπεραιωτές. Όποιος
διεκπεραιώνει υποθέσεις και παίρνει και στο σπίτι και δουλεύει
παραπάνω, θα πληρώνεται. 

Απλά, για να φτάσει µία υπόθεση στη διεκπεραίωση, κύριε
Υφυπουργέ, κάποιοι άνθρωποι από πίσω έχουν δουλέψει. Δη-
λαδή, δεν είναι µόνο οι διεκπεραιωτές, είναι και άλλοι! Είναι και
άλλοι από πίσω που δουλεύουν για να φτάσει στο τελικό στάδιο
για να γίνει η διεκπεραίωση. Το ποια γραφεία δούλεψαν σήµερα,
το να δουλέψουν ένας ή δύο υπάλληλοι, παραδείγµατος χάριν,
στην Πάτρα ή οπουδήποτε αλλού, που αναφερθήκατε…

Γιατί µαθαίνω ότι η απεργιακή κινητοποίηση άγγιξε το 80% και
µακριά από εµάς τα συνδικαλιστικά και τα απεργιακά, το ξέρετε,
τον καλώς εννοούµενο συνδικαλισµό τον θέλουµε, αλλά όταν
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δουλεύει ένα γραφείο µε έναν ή δύο υπαλλήλους, οι οποίοι δεν
απήργησαν σήµερα, δεν σηµαίνει ότι δουλεύει. Να κοιτάµε την
ουσία, όχι µόνο εντυπώσεις. Και, προσέξτε, υπερψηφίζουµε το
άρθρο 8, απλά δεν θέλω να µας περνάτε για εύκολους.

Είπατε ότι είναι χίλιοι εκατό υπάλληλοι για χίλιες πεντακόσιες
υποθέσεις. Σωστά; Σωστά. Οι χίλιοι εκατό υπάλληλοι, κύριε
Υπουργέ, δεν είναι χίλιοι εκατό διεκπεραιωτές. Μέσα στους χίλι-
ους εκατό υπαλλήλους του Κτηµατολογίου υπάρχουν αυτοί που
ολοκληρώνουν το Κτηµατολόγιο, το νοµικό τµήµα, τις οικονοµι-
κές υπηρεσίες, αυτοί που ασχολούνται µε τα δασικά, µε την κτη-
µατογράφηση, έχει πάρα πολλούς υπαλλήλους. Δεν σηµαίνει ότι
κάθε ένας από αυτούς ασχολείται µε µια διεκπεραίωση καθηµε-
ρινά. Μην προσπαθούµε µέσα από αριθµούς ή τεχνάσµατα ή πο-
λιτικά άλµατα, αν θέλετε, στον λόγο µας να µας παρασύρετε και
να πούµε: Καλά, είναι τρελοί αυτοί στην Αντιπολίτευση; Χίλιοι
εκατό για χίλιες πεντακόσιες. Εµείς θέλουµε να το κάνουµε πε-
ρισσότερο και δεν θέλει η τρελή Αντιπολίτευση. 

Δεν είναι ακριβώς έτσι. Θέλουµε περισσότερη ειλικρίνεια. Γι’
αυτό επικαλέστηκα, αν θέλετε, και τη νέα γενιά που εκπροσω-
πούµε και εµείς και εσείς.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε.
Τον λόγο τώρα λέει ο κ. Γεώργιος Κοτρωνιάς από τη Νέα Δη-

µοκρατία και µετά ο κ. Αθανασίου. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω ξεκινώντας να ευχηθώ περα-
στικά στον αστυνοµικό µας που δίνει τη δική του µάχη και θέλω
να µην ξεχνάµε ότι οι αστυνοµικοί είναι σάρκα από τη σάρκα της
ελληνικής κοινωνίας, είναι σκληρά εργαζόµενοι, που αξίζουν της
εκτίµησής µας και του σεβασµού µας.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιό µας. Το Εθνικό Κτηµατολόγιο
είναι µία διαχρονική αµαρτία του ελληνικού δηµοσίου, µία επί
πολλές δεκαετίες διαδοχική στρεβλή αντιµετώπιση ενός από τα
πιο σηµαντικά θέµατα για τη χωροταξική οργάνωση της πατρίδας
µας, αφού είµαστε η τελευταία χώρα στην Ευρώπη που ακόµα
δεν έχει ολοκληρώσει το Κτηµατολόγιό της.

Όταν µιλούσαµε µέχρι σήµερα για επενδύσεις, για σχέδια πό-
λεων, για δασικούς χάρτες, γενικά για την οργάνωση του δηµό-
σιου χώρου, αλλά και τη χωροταξική διευθέτηση όλων των εκτά-
σεων στην πατρίδα µας, µιλούσαµε µάλλον θεωρητικά, γιατί αν
δεν υπάρχει ολοκληρωµένο το Κτηµατολόγιο, τίποτα από όλα
αυτά δεν µπορεί να εξελιχθεί, να αποκτήσει πρακτική ισχύ, για
να µπορεί πλέον καθένας να ξέρει πού µπορεί να φτιάξει τι, σε
ποιον ανήκει αυτό, έτσι ώστε ο δηµόσιος και ιδιωτικός βίος να
µπουν σε µία τροχιά κανονικότητας και να ξέρει το κράτος και
πού µπορεί να επενδύσει, τι χρήση έχουν οι εκτάσεις αυτές, σε
ποιον ανήκουν, αλλά καθένας από εµάς τι έχει και τι µπορεί να
αφήσει στα παιδιά του.

Η εντολή του Πρωθυπουργού είναι το 2025 η Ελλάδα να έχει
ολοκληρωµένο Κτηµατολόγιο και µε το παρόν νοµοσχέδιο γίνεται
µία σηµαντική προσπάθεια να ξεπεραστούν αγκυλώσεις του πα-
ρελθόντος, να παρακαµφθούν γραφειοκρατικά εµπόδια και να
βελτιωθούν τόσο οι διαδικασίες εγγραφής όσο και οι διαδικασίες
ενστάσεων και διευθέτησης σφαλµάτων, που όλα αυτά τα χρόνια
συνέβαλαν στις µεγάλες καθυστερήσεις και στην ταλαιπωρία του
κόσµου.

Πρώτα από όλα, αξίζει να τονίσω ότι µε µια σειρά άρθρων στο
νέο νοµοσχέδιο γίνεται προσπάθεια να αυξηθεί ο αριθµός των
επιστηµόνων που µπορούν να επεξεργαστούν δεδοµένα, ώστε
να έχουµε γρηγορότερα αποτελέσµατα, αλλά και να απλουστευ-
θούν κάποια βήµατα της όλης διαδικασίας που αποδεδειγµένα
αποτελούσαν φρένο στην ολοκλήρωσή της.

Με το άρθρο 7 επιλύεται το πρόβληµα µε τις απαλλοτριωµένες
εκτάσεις φορέων του δηµοσίου που δεν έχουν καταχωρισθεί και
φαίνονται ως αγνώστου ιδιοκτήτη.

Και µε την ευκαιρία αυτή επιτρέψτε µου να τονίσω ότι πρέπει
να προχωρήσει και να ξεµπλοκάρει η διαδικασία για τα καταπα-
τηµένα οικόπεδα του δηµοσίου, τα οποία ο κόσµος τα διαχειρί-
ζεται, τα νέµεται για πάρα πολλά χρόνια, τα µεταβίβαζε όλα αυτά
τα χρόνια στα παιδιά του και εδώ εµείς ψηφίσαµε έναν νόµο ο

οποίος λύνει το πρόβληµα αυτό και ο οποίος έναντι συγκεκριµέ-
νου τιµήµατος µπορεί να δώσει µόνιµους τίτλους, νόµιµους τί-
τλους στους ιδιοκτήτες. Αυτό, λοιπόν, είναι αυτό στο οποίο
αναφέρθηκε και ο συνάδελφος κ. Σπάνιας και ο συνάδελφος κ.
Κωτσός. Νοµίζω ότι είναι ευκαιρία τώρα να ενταχθεί, να προχω-
ρήσει η διαδικασία αυτή και να µπορέσει επιτέλους να δώσει το
κράτος έναντι τιµήµατος τους τίτλους, όπως έχουµε ψηφίσει
στον νόµο τον οποίο εµείς εδώ πάλι ψηφίσαµε.

Με το άρθρο 10 επιταχύνεται ο νοµικός έλεγχος στο Κτηµατο-
λόγιο µε την απαλοιφή ενός σταδίου, αφού δεν απαιτείται πλέον
σύµφωνη γνώµη των προϊσταµένων.

Με το άρθρο 11 διευρύνεται ο κατάλογος των προσώπων που
µπορούν να ασκούν νοµικό έλεγχο, ώστε να έχουµε πιο γρήγορη
διεκπεραίωση των αιτήσεων, ενώ µε το άρθρο 13 διευρύνεται η
δεξαµενή των µηχανικών που είναι διαπιστευµένοι για το Κτηµα-
τολόγιο και προστίθενται στους διπλωµατούχους µηχανικούς του
ΤΕΕ και οι πτυχιούχοι µηχανικοί τεχνολογικής εκπαίδευσης, έτσι
ώστε να αυξήσουµε τον αριθµό των επιστηµόνων που µπορούν
να απασχοληθούν στη διαδικασία του Κτηµατολογίου, ενώ γίνε-
ται πιο ευέλικτη και πιο άµεση η απορρόφηση των µηχανικών στο
Κτηµατολόγιο, αφού δεν απαιτείται πλέον η διετία για την εγ-
γραφή στο σχετικό µητρώο.

Με το άρθρο 18 δίδεται µεγαλύτερη ευελιξία για την πλήρωση
των κενών οργανικών θέσεων που διαθέτει το Κτηµατολόγιο, κα-
τοχυρώνονται οι θέσεις εργασίας για το προσωπικό µε σχέση ερ-
γασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου στα ειδικά άµισθα
υποθηκοφυλακεία, ενώ µε το άρθρο 19 γίνεται πιο άµεσα η κά-
λυψη των θέσεων προϊσταµένων Κτηµατολογικών Γραφείων µε
απορρόφηση από προηγούµενη προκήρυξη.

Παράλληλα, χορηγείται επίδοµα θέσης ευθύνης στους προ-
ϊσταµένους και προβλέπεται µε το άρθρο 21 για πρώτη φορά
µπόνους επιπλέον των κανονικών απολαβών για τους εργαζοµέ-
νους, που συνδέεται, βέβαια, µε την επίτευξη προσωπικών στό-
χων.

Στο άρθρο 24 σε συνδυασµό µε το άρθρο 34 προβλέπεται η
κατάργηση του πιστοποιητικού µη οφειλής ΤΑΠ στις µεταβιβά-
σεις ακινήτων, χωρίς, βέβαια, να θίγεται κάθε δήµος, αφού είναι
υποχρεωτικό το Κτηµατολόγιο να ενηµερώνει τον δήµο για τις
αλλαγές στο ιδιοκτησιακό καθεστώς ενός ακινήτου αλλά και για
το συνολικό εµβαδόν του.

Με το άρθρο 25 καταργείται ακόµα ένα γραφειοκρατικό εµπό-
διο. Συγκεκριµένα, αντί για πολλά αποσπάσµατα κτηµατολογικού
διαγράµµατος απαιτείται πλέον ένα, όταν -ασφαλώς, έτσι;-
αφορά το ίδιο οικόπεδο και αντιµετωπίζεται το πρόβληµα µε την
υπέρβαση των χιλιοστών που πάγωνε µέχρι σήµερα τη διαδικασία
καταχώρισης στα κτηµατολογικά βιβλία. Αυτό σηµαίνει απλοποί-
ηση της διαδικασίας, µικρότερη ταλαιπωρία, αλλά και µικρότερο
κόστος για κάθε πολίτη.

Με το άρθρο 34 καταργείται πλέον η προσκόµιση δήλωσης
φόρου µεταβίβασης στο Κτηµατολόγιο. Επιτάχυνση της διαδικα-
σίας έχουµε και σε περίπτωση ψηφιακής υποβολής των αντιγρά-
φων των συµβολαίων µέσω της πλατφόρµας του ηλεκτρονικού
φακέλου του ακινήτου, αφού καταργούνται και άλλες κατηγορίες
εγγράφων, όπως το απόσπασµα κτηµατολογικού διαγράµµατος,
το κτηµατολογικό διάγραµµα και το ηλεκτρονικό διάγραµµα.

Το νοµοσχέδιο προβλέπει και συγκεκριµένες παρατάσεις, για
να µπορέσουµε να διευκολύνουµε την όλη διαδικασία, όπως πα-
ραδείγµατος χάριν µε το άρθρο 5 στο οποίο προβλέπεται παρά-
ταση µέχρι τις 31-11-2024, για να µπορέσουν οι πολίτες να κά-
νουν είτε αγωγή διόρθωσης πρώτων εγγραφών, είτε αίτηση πρό-
δηλου σφάλµατος ή αγωγή για όσα ακίνητα έχουν χαρακτηριστεί
ως αγνώστου ιδιοκτήτη είτε βέβαια και για εκπρόθεσµες δηλώ-
σεις στην περιοχή της κτηµατογράφησης, ενώ µε το άρθρο 27
δίνεται παράταση ενός έτους για τη µελέτη, ταξινόµηση των δε-
δοµένων από τη Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων
του Υπουργείου.

Επίσης, δίνεται η δυνατότητα µέχρι το τέλος του 2024 το Εθ-
νικό Κέντρο Τεκµηρίωσης και Ηλεκτρονικού Περιεχοµένου να
χρησιµοποιεί τους χώρους του Εθνικού Ιδρύµατος Ερευνών.

Στέκοµαι σε τρία σηµεία του νοµοσχεδίου που τα θεωρώ ση-
µαντικά.
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Το πρώτο είναι ο ψηφιακός φάκελος, η µεταβίβαση του ακινή-
του που εγγυάται εύκολα και γρήγορα χωρίς ταλαιπωρία κατα-
χώριση της πράξης, προσφέροντας µεγαλύτερη ασφάλεια
δικαίου για όλους τους πολίτες και αποτελεί σηµαντικό βήµα
προς όφελος της κοινωνίας, αλλά και της οικονοµίας της χώρας
µας.

Δεύτερον, η υποχρεωτική Πλατφόρµα Νοµικού Ελέγχου για τις
γραπτές πράξεις από 1η Ιανουαρίου του 2024, µε την οποία προ-
χωράµε δυναµικά στη νέα ψηφιακή ταχύτερη εποχή για το Κτη-
µατολόγιο και τρίτον, προκρίνεται η διαδικασία διόρθωσης των
πρόδηλων σφαλµάτων στα κτηµατολογικά γραφεία και όχι στα
δικαστήρια ανέξοδα και πιο γρήγορα για τους πολίτες και για
αυτό στο νοµοσχέδιο περιγράφονται οι περιπτώσεις στις οποίες
οφείλει αυτεπάγγελτα ο προϊστάµενος κάθε γραφείου να κάνει
τη διόρθωση, αλλιώς θα πρέπει να αιτιολογήσει την άρνησή του,
σταµατώντας έτσι την ταλαιπωρία που έχουν βιώσει όσοι ασχο-
λούνται και επαγγελµατικά µε τη διαδικασία αυτή όλα αυτά τα
χρόνια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, επιθυµώ να τονίσω
ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό καταδεικνύεται η πολιτική βούληση
της Κυβέρνησής µας να κλείσει επιτέλους τη µεγάλη αυτή εθνική
εκκρεµότητα που επί πολλές δεκαετίες έχει γίνει το γεφύρι της
Άρτας και το όνειδος της κρατικής γραφειοκρατίας και αποτελε-
σµατικότητας. Και είµαι σίγουρος ότι και οι πλέον δύσπιστοι θα
διαπιστώσουν ότι πλέον µε γρήγορα βήµατα, αξιοποιώντας τη
σύγχρονη τεχνολογία, θα καταφέρουµε το 2025 να έχουµε και
εµείς ως ευρωπαϊκή χώρα ένα ολοκληρωµένο Κτηµατολόγιο, µε
ό,τι αυτό συνεπάγεται για την οργάνωση του χώρου στην πα-
τρίδα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Χαράλαµπος Αθανασίου, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας και θα συνεχίσει µετά ο κ. Παναγής Καπ-
πάτος πάλι από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, πριν εισέλθω στην εισήγησή µου θα ήθελα να

αναφερθώ στις αιτιάσεις που ακούστηκαν σε αυτή την Αίθουσα
όσον αφορά τα µέτρα που έλαβε η Κυβέρνηση για την αντιµετώ-
πιση της βίας.

Θα ήθελα να πω ότι στα κράτη δικαίου η βία αντιµετωπίζεται,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε ψυχραιµία και σύνεση και όχι
εν θερµώ. Και βεβαίως, ο χρόνος θα δείξει αν χρειαστεί να παρ-
θούν άλλα µέτρα ανάλογα µε το πώς θα πάει η όλη συµπεριφορά
και στην προκειµένη περίπτωση των φιλάθλων.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βασική ρήτρα
του Συντάγµατός µας ορίζει -αναφέροµαι στο άρθρο 17- ότι η
ιδιοκτησία τελεί υπό την προστασία του κράτους. Στην προστα-
σία της ιδιοκτησίας στοχεύουν οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου που
έρχεται σήµερα προς ψήφιση στην Ολοµέλεια. Η Κυβέρνηση διά
στόµατος του Πρωθυπουργού, αλλά και του αρµόδιου Υφυπουρ-
γού, του κ. Κυρανάκη, δήλωσε ότι το κράτος δεν θέλει να πάρει
την περιουσία των πολιτών. Και αυτό είναι σαφές και περιττεύει
κάθε άστοχη και σκόπιµη παραφιλολογία.

Με το παρόν νοµοσχέδιο επιλύονται δυσλειτουργίες του πα-
ρελθόντος και δίδεται διέξοδος στους ιδιοκτήτες που ταλαιπω-
ρούνται για πάρα πολλά χρόνια µε λανθασµένες εγγραφές ή µε
ελλείψεις στοιχείων των εγγραφών.

Μου έκανε εντύπωση ότι ο Υφυπουργός κ. Κυρανάκης µε ευ-
θύτητα και ειλικρίνεια αναγνώρισε και στη σηµερινή συζήτησή
µας την προβληµατική κατάσταση του Κτηµατολογίου, παθογέ-
νειες οι οποίες αντιµετωπίζονται µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Πράγµατι οι παθογένειες του Κτηµατολογίου ξεκίνησαν από το
µακρύ 1995 και ακόµη βρισκόµαστε στην αρχή, χωρίς η χώρα
µας να έχει αποκτήσει σύγχρονο και λειτουργικό Κτηµατολόγιο.
Έτσι, ύστερα από τόσες δυσκολίες και αστοχίες όλα αυτά τα
χρόνια, ενδεχοµένως εύλογα κάποιος θα δυσπιστούσε για τη δυ-
νατότητα της χώρας µας να αποκτήσει ένα σύγχρονο Κτηµατο-
λόγιο, έτσι ώστε ο κάθε πολίτης να ξέρει ποια είναι η περιουσία
του για να µπορεί να την αξιοποιήσει, αλλά και κάθε επενδυτής

να γνωρίζει σε τι ακίνητο επενδύει. 
Η νέα παράταση που δίδεται µε το άρθρο 5 του νοµοσχεδίου

µέχρι τέλος Νοεµβρίου 2024 επιλύει το ζήτηµα της έγκαιρης συλ-
λογής όλων των στοιχείων για την οριστικοποίηση των πρώτων
εγγραφών των γεωτεµαχίων. Να θυµίσω ότι η οριστικοποίηση αυ-
τή γίνεται πριν το 2025, χρόνο για τον οποίο δεσµεύτηκε ο Πρω-
θυπουργός για την ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου για τον
άγνωστο ιδιοκτήτη. Αυτό συµβολίζει η παράταση µέχρι τον Νο-
έµβριο του 2024, όπως χαρακτηριστικά τόνισε στην επιτροπή ο
κύριος Υφυπουργός, αλλά και πριν λίγο καιρό εντός της Βουλής.
Να µη στερηθεί, δηλαδή, κανένας πολίτης την περιουσία του.
Αυτός είναι ο στόχος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλλά και η
φιλοσοφία του νοµοθετήµατος.

Ενδοιασµοί που ακούστηκαν στην Αίθουσα αυτή για τη λει-
τουργικότητά του ως προς την επάρκεια του προσωπικού κ.λπ.
είναι ζητήµατα που καθορίζονται µε κανονιστικές διατάξεις. Αυτό
που προέχει είναι ο στόχος, η ratio του νοµοθετήµατος. Ήδη ο
Υπουργός ανέφερε ότι οι περισσότεροι υπάλληλοι θα έχουν το
δικαίωµα υπογραφής. Αυτό είναι µια κανονιστική διάταξη για την
καλή λειτουργία του.

Με το παρόν νοµοσχέδιο, όπως τόνισε και ο εισηγητής µας κ.
Μπαρτζώκας, συνεχίζεται το µεταρρυθµιστικό έργο της Κυβέρ-
νησης και του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε στόχο
την καταπολέµηση της γραφειοκρατίας, µε συνέπεια τη διευκό-
λυνση των συναλλασσόµενων πολιτών και επαγγελµατιών, όπως
των δικηγόρων και των συµβολαιογράφων σε ζητήµατα που χρή-
ζουν ιδιαίτερης αντιµετώπισης. Και είναι γνωστές οι καθυστερή-
σεις και οι δυσκολίες που κατά τη διαδικασία µεταβίβασης των
ακινήτων αντιµετωπίζουν οι πολίτες, οι δικηγόροι και οι συµβο-
λαιογράφοι.

Με τις ρυθµίσεις που εισάγονται µε το νοµοσχέδιο επιταχύνο-
νται οι διαδικασίες. Συγκεκριµένα, αντιµετωπίζονται οι εκκρεµείς
µεταγραφές ακινήτων, οι οποίες ανέρχονται σε δεκάδες χιλιάδες
µε κίνδυνο, όπως υπολογίζουν οι υποθηκοφύλακες, να αυξηθούν
ακόµη περισσότερο µε την υπαγωγή από τον προσεχή Ιανουάριο
των υποθηκοφυλακείων στο Εθνικό Κτηµατολόγιο. Οι καθυστε-
ρήσεις αυτές µε τις ουρές έξω από τα κτηµατολογικά γραφεία
από τα µαύρα χαράµατα µε ανεύθυνους διαµεσολαβητές προς
δήθεν διεκπεραίωση της υπόθεσης έναντι αµοιβής σε συνδυασµό
µε την ατελείωτη γραφειοκρατία είχαν ως συνέπεια την ταλαιπω-
ρία των συναλλασσοµένων και την αποθάρρυνση των επενδυτών. 

Πολλές από τις αστοχίες αυτές περιορίστηκαν εδώ και δύο
µήνες περίπου µε τις παρεµβάσεις του Υπουργείου µε συνέπεια
να αρχίσει να εµπεδώνεται το αίσθηµα ασφάλειας στις συναλλα-
γές. Προς αυτή την κατεύθυνση κινούνται και οι ρυθµίσεις του
νοµοσχεδίου. Συγκεκριµένα, δεν υφίσταται πλέον υποχρέωση
προσάρτησης αντιγράφου κτηµατολογικού διαγράµµατος ούτε
καν απλού αντιγράφου του κεκυρωµένου αποσπάσµατος του
κτηµατολογικού και ηλεκτρονικού διαγράµµατος. 

Επιπλέον, καταργείται η προσκόµιση δήλωσης φόρου µεταβί-
βασης στο Κτηµατολόγιο, αφού πλέον θα συλλέγεται διαλειτουρ-
γικά από συµβολαιογράφο ήδη πριν από τη σύνταξη του συµβο-
λαίου. Καταργείται η πολλαπλή προσκόµιση αποσπάσµατος κτη-
µατολογικού διαγράµµατος σε περίπτωση διηρηµένων ιδιοκτη-
σιών κειµένων εντός του ίδιου γεωτεµαχίου, όταν βέβαια οι
οριζόντιες ιδιοκτησίες µεταβιβάζονται µε την ίδια πράξη.

Επίσης, καταργείται η υποχρέωση προσκόµισης βεβαίωσης µη
οφειλής τέλους ακίνητης περιουσίας, ζήτηµα που όχι σπάνια µπο-
ρούσε να µαταιώσει και αυτή ακόµη τη σύναψη της σύµβασης,
λόγω καθυστέρησης έκπτωσής του από τους δήµους.

Όσον αφορά τη διόρθωση των προδήλων σφαλµάτων, επιδιώ-
κεται να γίνονται στα κτηµατολογικά γραφεία και όχι στα δικα-
στήρια, πιο γρήγορα και χωρίς πρόσθετες δαπάνες για τους
πολίτες. Έτσι, ο προϊστάµενος κάθε κτηµατολογικού γραφείου
υποχρεούται για συγκεκριµένες περιπτώσεις να προβεί στις διορ-
θώσεις αυτεπαγγέλτως. Διαφορετικά, πρέπει να αιτιολογεί την
άρνησή του. 

Και εδώ τίθεται το εξής ερώτηµα: Λύνονται όλα τα ζητήµατα;
Ενδεχοµένως όχι, αλλά οι αστοχίες ή οι παραλείψεις που θα ανα-
δειχθούν, κατά την εφαρµογή του νοµοθετήµατος, είµαστε εδώ
για να τις διορθώσουµε µε νεότερο νοµοθέτηµα, κάτι που δεν
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είναι πρωτόγνωρο. Άλλωστε, η καλή νοµοθέτηση προϋποθέτει να
αλλάζουν ή να συµπληρώνονται τα νοµοθετήµατα µε τόλµη, όταν
χρειάζεται αυτή η διόρθωση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Τέλος, θέλω να εξάρω τη συµβολή του Προέδρου του Κτηµα-

τολογίου κ. Σακαρέτσιου και των συνεργατών του για τη σοβαρή
δουλειά που έκαναν στη διαµόρφωση του νοµοσχεδίου και ειδι-
κότερα στα ζητήµατα για τις ρυθµίσεις που αφορούν την επίλυση
δισεπίλυτων ζητηµάτων στα κτηµατολόγια της πατρίδας µου, της
Λέσβου, αλλά και της Λευκάδας -σε αυτό θα αναφερθεί και ο κ.
Καββαδάς, µε τον οποίο είχαµε συνεργασία για την επίλυση των
θεµάτων αυτών µε τη βοήθεια του Υπουργού- και της Χίου. Πρό-
κειται για προβλήµατα που η Κυβέρνησή µας παρέλαβε το 2019.
Όµως, δεν έχει νόηµα να ασχοληθώ σήµερα µε το τι παραλάβαµε
σχετικά µε τα ζητήµατα αυτά. 

Έτσι, µε τις ρυθµίσεις που αφορούν κυρίως τα πιο πάνω νησιά
µας δίνεται, όπως προανέφερα, µία οριζόντια παράταση µέχρι
τέλος Νοεµβρίου του 2024 για τη συλλογή όλων των στοιχείων
για την οριστικοποίηση των πρώτων εγγραφών των γεωτεµαχίων.
Ξεκινά εντός του Μαρτίου του 2024 πιλοτικό πρόγραµµα κτηµα-
τογράφησης σε πέντε επιλεγµένες ενότητες σε διακόσια ενενή-
ντα γεωτεµάχια της Λέσβου. 

Το Κτηµατολόγιο σε συνεργασία µε το Τεχνικό Επιµελητήριο
και µε χρήση στοιχείων που παρέχει ο ανάδοχος θα προετοιµά-
σουν και θα παραδώσουν τους φακέλους στους ιδιοκτήτες.
Στους φακέλους που θα κληθούν να παραλάβουν από το κτηµα-
τολογικό γραφείο οι ιδιοκτήτες θα περιλαµβάνονται τα διαγράµ-
µατα της ιδιοκτησίας τους, σύµφωνα µε τις υποδείξεις που είχαν
κάνει, κατά τις αυτοψίες, όπου θα φαίνονται και οι πλευρές στις
οποίες υπάρχουν όµοροι που δεν έχουν συµφωνήσει. Οποι-
αδήποτε νοµική συνδροµή και έλεγχος χρειαστεί -και προσέξετε
το αυτό!- για την εξέλιξη της διαδικασίας θα παρασχεθεί κεντρικά
από το Ελληνικό Κτηµατολόγιο.

Επιπλέον, σύµφωνα µε το Κτηµατολόγιο, οι κοινοποιήσεις
στους όµορους θα γίνουν µε δικαστικούς επιµελητές από τους
ιδιοκτήτες. Όσοι όµοροι δεν εµφανιστούν θα θεωρηθεί ότι συναι-
νούν σιωπηρά. 

Τέλος, θεσµοθετείται ειδικό πλαίσιο επίλυσης σε µεµονωµένα
γεωτεµάχια εντός περιοχών επαναπροσδιορισµού. Έτσι, µε τις
ρυθµίσεις αυτές δεν θα στερηθεί κανείς την ιδιοκτησία του και
στα νησιά µας. Γι’ αυτό, κύριε Υφυπουργέ, κύριε Κυρανάκη, θα
ήθελα να σας ευχαριστήσω και εκ µέρους των συµπατριωτών
µου, γιατί αντιληφθήκατε αµέσως το πρόβληµα στα νησιά µας
και τους κινδύνους που εγκυµονούσε η κατάσταση µέχρι σήµερα.
Και έτσι, προσωπικά δώσατε λύση, όπως προανέφερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε όσες βασικές ρυθµίσεις τού
νοµοσχεδίου ανέφερα -και δεν είναι οι µόνες- πιστεύω ότι όλοι
πρέπει να συµφωνήσουµε πως γίνεται ένα αποφασιστικό βήµα
προς ένα µεγάλο και χρήσιµο ψηφιακό µετασχηµατισµό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει τώρα ο κ. Καππάτος, µετά ο κ. Παπαηλιού και µετά η κ. Σπυ-
ριδάκη.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί κοινό

τόπο για όλους µας σε αυτή την Αίθουσα, αλλά και για επαγγελ-
µατίες και για πολίτες έξω από αυτή η διαπίστωση πως το Ελλη-
νικό Κτηµατολόγιο βρίθει για δεκαετίες από κωλύµατα και
διαδικασίες που προκαλούν επανειληµµένα αγανάκτηση και απο-
γοήτευση. Λογικό επόµενο είναι πως ένα νοµοσχέδιο, όπως το
υπό συζήτηση, κρίνεται ως απόλυτα αναγκαίο και θετικό, καθώς
έρχεται να αντιµετωπίσει µια σειρά από προβλήµατα, όπως είναι
η ανάγκη για επιτάχυνση της εκκαθάρισης του Ελληνικού Κτηµα-
τολογίου από τις εκατοντάδες χιλιάδες εκκρεµότητες στις µετα-
γραφές ακινήτων, θέµατα που, όπως είναι εύλογο, προκαλούν
ανασφάλεια δικαίου, αλλά καθιστούν και εξαιρετικά χρονοβόρες
τις καταχωρίσεις πράξεων.

Τα παραδείγµατα που θα µπορούσαµε να αναφέρουµε για την
ανεπάρκεια της υπάρχουσας κατάστασης είναι πάµπολλα και δεν
αφορούν µόνο τους πολίτες και τους επαγγελµατίες, αλλά και
την ίδια τη λειτουργία του κράτους και την καλώς εννοούµενη
γραφειοκρατία.

Άλλωστε, γραφειοκρατία στην πραγµατικότητα είναι ό,τι
αφορά τη διακυβέρνηση µέσω γραφείων και τη διεκπεραίωση δι-
οικητικών υποθέσεων σχετικών µε τις δηµόσιες υπηρεσίες, αλλά
λόγω ακριβώς των κακών πρακτικών, νοµοθεσιών και κουλτού-
ρας οδηγηθήκαµε στη σηµερινή αρνητική υφή της έννοιας, την
οποία µε το νοµοσχέδιο προσπαθούµε να αντιστρέψουµε προς
όφελος όλων µας. 

Ένα από τα πολλά χαρακτηριστικά παραδείγµατα που λειτουρ-
γεί αρνητικά τόσο για τα φυσικά πρόσωπα, όσο και για το ελλη-
νικό κράτος από την πλευρά του στον τοµέα του κτηµατολογίου
είναι τα οικόπεδα που δηλώθηκαν ως αγνώστου ιδιοκτήτη για
τριάντα έξι περιοχές, στις οποίες το κτηµατολόγιο έκλεισε από
το 2018. Το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης έρχεται µέσα
από το παρόν νοµοσχέδιο να δώσει διέξοδο στους πολίτες που
για οποιονδήποτε λόγο δεν δήλωσαν τα ακίνητά τους σε αυτά τα
πρώτα προγράµµατα κτηµατογράφησης, µε αποτέλεσµα αυτά να
καταγραφούν ως αγνώστου ιδιοκτήτη. Δίνεται, λοιπόν, η δυνατό-
τητα να τα δηλώσουν τώρα και µάλιστα χωρίς να πρέπει να προ-
σφύγουν δικαστικά. 

Ακόµη, το νοµοσχέδιο έρχεται να καλύψει την ανάγκη της ψη-
φιοποίησης, όπως έχει συµβεί επί Κυβερνήσεως Νέας Δηµοκρα-
τίας σε πολλούς τοµείς του δηµοσίου. Η ψηφιοποίηση των
διαδικασιών θα απλοποιήσει και θα επιταχύνει τις διαδικασίες, θα
µειώσει τα διοικητικά βάρη και θα διευκολύνει τις συναλλαγές και
την αξιοποίηση της ιδιωτικής ακίνητης περιουσίας. 

Ακόµη, σηµαντικά βήµατα γίνονται και στο ζήτηµα της στελέ-
χωσης του Κτηµατολογίου, αφού παρέχεται µεγαλύτερη ευελιξία
στο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου «Ελληνικό Κτηµατολόγιο»
για την πλήρωση των κενών οργανικών θέσεων κτηµατολογικών
γραφείων και υποκαταστηµάτων τους. Ακόµη διευρύνεται και η
δεξαµενή των µηχανικών που µπορούν να απορροφηθούν και γί-
νεται, παράλληλα, πιο ευέλικτη και άµεση, καθώς δεν απαιτείται
πλέον να έχει περάσει η διετία από την εγγραφή στο σχετικό µη-
τρώο. Είναι ένα από τα σηµαντικά σηµεία τα οποία παρατήρησα
ότι σηµείωσε και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, καθώς απαντά σε
ό,τι αφορά την υποστελέχωση της υπηρεσίας στην οποία στάθη-
καν.

Ρυθµίζεται, επίσης, το µισθολογικό καθεστώς των προϊσταµέ-
νων κτηµατολογικών γραφείων και υποκαταστηµάτων και θεσπί-
ζεται κίνητρο επίτευξης στόχων µε τη µορφή µπόνους για το
προσωπικό, το οποίο θα χορηγείται για την επίτευξη ποσοτικών
στόχων. 

Αντιλαµβάνεται κανείς εύκολα ότι όλα τα παραπάνω αποτε-
λούν κίνητρα για την επιτάχυνση των διαδικασιών που ταλανίζουν
για πολλά χρόνια τον τοµέα του κτηµατολογίου και θα διασφαλί-
σουν την οµαλή και απρόσκοπτη λειτουργία. Σαφώς, οι διαδικα-
σίες που αφορούν την ψηφιακή αναβάθµιση µιας δηµόσιας
υπηρεσίας χρειάζονται ορισµένο χρόνο για να ολοκληρωθούν και
το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο καλύπτει και το ζήτηµα του ανα-
γκαίου χρονικού διαστήµατος για την οµαλή ολοκλήρωση της
εγκατάστασης των κεντρικών ηλεκτρονικών εφαρµογών και πλη-
ροφοριακών συστηµάτων των φορέων του δηµόσιου τοµέα στις
αντίστοιχες «υπολογιστικές υποδοµές νέφους». 

Κάνουµε, φυσικά, έτσι άλλο ένα βήµα για τον τελικό στόχο που
θα είναι η ενιαία εφαρµογή πολιτικής «υπολογιστικού νέφους»
από το σύνολο των φορέων του δηµόσιου τοµέα, αλλά και η βελ-
τίωση των τηλεπικοινωνιών των δηµόσιων Υπηρεσιών. 

Πριν κλείσω την οµιλία µου, θα ήθελα να σταθώ ιδιαιτέρως
στην υπουργική τροπολογία για το Παρατηρητήριο Τιµών Παιδι-
κών Παιχνιδιών, «Το καλάθι του Άγιου Βασίλη», µια κυβερνητική
πρωτοβουλία για τους πιο µικρούς µας φίλους και τους γονείς
τους, για να υπάρχει ο καλύτερος δυνατός έλεγχος στις τιµές
πώλησης των παιχνιδιών στις άγιες ηµέρες των Χριστουγέννων
που ακολουθούν, καθώς αποτελούν το δώρο που κάθε παιδί πε-
ριµένει και κανένας δεν πρέπει να στερηθεί. Υπήρξαµε όλοι µας
παιδιά. Πολλοί είµαστε σήµερα γονείς και µπορούµε να αναγνω-
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ρίσουµε την αξία που έχει το παιχνίδι για κάθε παιδί από τον εν-
θουσιασµό που γεννιέται στο ξετύλιγµα του αµπαλάζ, στις ατε-
λείωτες ώρες διασκέδασης µέσα από την παιδική φαντασία,
µέχρι τις αναµνήσεις που θα µείνουν για µια ζωή. Να µη ξεχνάµε
ποτέ τα παιδιά σε αυτόν τον κόσµο των µεγάλων, καθώς εκεί κρύ-
βεται η ελπίδα, όπως αποδεικνύουν τα ίδια τα Χριστούγεννα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνοψίζοντας, το υπό συζήτηση
νοµοσχέδιο θα επιταχύνει τις διαδικασίες ολοκλήρωσης αλλά και
διεκπεραίωσης εκκρεµοτήτων και θα ενισχύσει τη λειτουργία του
Ελληνικού Κτηµατολογίου. Με την ψηφιακή του αναβάθµιση µει-
ώνουµε τη γραφειοκρατία και τις χρονοβόρες και κοστοβόρες
διαδικασίες και βοηθάµε τόσο τους πολίτες, όσο και τους επαγ-
γελµατίες, να βγουν από τον κυκεώνα που τους οδηγεί η υπάρ-
χουσα κατάσταση. 

Τέλος, επιλύονται ζητήµατα που αφορούν στην οργάνωση και
στελέχωση του Ελληνικού Κτηµατολογίου και επιπροσθέτως ζη-
τήµατα αρµοδιοτήτων του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης. 

Το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου αποτελεί παράδειγµα καλής
νοµοθέτησης και λειτουργεί επ’ ωφελεία τόσο των πολιτών, όσο
και του ίδιου του κράτους. Θα ήθελα να δώσω συγχαρητήρια
στον κύριο Υπουργό για το νοµοθέτηµα αυτό. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Πα-
παηλιού έχει τώρα τον λόγο από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ακολουθεί η κ. Σπυριδάκη και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ξανθόπουλος. 

Ορίστε, κύριε Παπαηλιού, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, το κτηµατολόγιο συνιστά ένα πολύ σηµαντικό εργαλείο
για τη διασφάλιση της δηµόσιας και ιδιωτικής περιουσίας, την
προστασία του περιβάλλοντος και του δασικού πλούτου, τη στα-
θερότητα των επενδύσεων, εν γένει για την ασφάλεια των συναλ-
λαγών. Είναι ένα απολύτως αναγκαίο έργο για την ελληνική
πολιτεία, η οποία έχει αργήσει δεκαετίες να το υλοποιήσει.

Το κτηµατολόγιο έχει καταστεί πράγµατι γεφύρι της Άρτας,
όπως αναφέρθηκε και προηγουµένως και, Και βέβαια, τα τελευ-
ταία τεσσεράµισι χρόνια της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας τα προβλήµατα έχουν επιταθεί. Κατά καιρούς αρχίζει,
προχωρεί, ξαναρχίζει και πάλι προχωρεί µε αλλαγές, χωρίς να
έχει ολοκληρωθεί ακόµη.

Επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ προωθήθηκε ο δηµόσιος φορέας
για τη µεταφορά από το προσωποκεντρικό σύστηµα των µετα-
γραφών και υποθηκών στο κτηµατοκεντρικό σύστηµα µε βάση το
ακίνητο. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, κατά τα λεγόµενά
της, επιχειρεί για µία ακόµη φορά τη συνέχιση και ολοκλήρωση
του κτηµατολογίου µέσω της απλοποίησης και της επιτάχυνσης
των σχετικών διαδικασιών.

Όµως, το συγκεκριµένο εγχείρηµα αντιµετωπίζεται από την Κυ-
βέρνησή σας, κύριε Υπουργέ, µε λάθος τρόπο ως ένα ψηφιακό
έργο και γι’ αυτό άλλωστε το αντικείµενο έχει µεταφερθεί από το
Υπουργείο Περιβάλλοντος στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης. Πάντως, το νοµοσχέδιο εισάγεται προς ψήφιση µετά τον
τεράστιο χρόνο αναµονής, τις ουρές που είχαν δηµιουργηθεί έξω
από τα κτηµατολογικά γραφεία και την ανεπαρκή, θα έλεγα,
λύση-εφαρµογή των «ψηφιακών ραντεβού» που εµφανίστηκαν εκ
των υστέρων για λόγους επικοινωνιακούς. 

Δηµιουργούνται προβλήµατα σε σχέση µε την ασφάλεια δι-
καίου. Μάλιστα, προωθείται η εγγραφή στο κτηµατολόγιο ακόµη
και υποθέσεων µε εκκρεµότητες. Είναι ευνόητο ότι κτηµατολόγιο
µε εκκρεµότητες δεν είναι κτηµατολόγιο. Επιπλέον, το κτηµατο-
λόγιο είναι γνωστό ότι είναι υποστελεχωµένο και οι λίγοι εργαζό-
µενοι που απασχολούνται σε αυτό απασχολούνται καθηµερινά,
εκτός από την παραλαβή, µε τον νοµικό έλεγχο, την καταχώριση
και την έκδοση των πιστοποιητικών και βέβαια µε τη διόρθωση
χιλιάδων λαθών και αστοχιών της κτηµατογράφησης. 

Υφίσταται αδιέξοδο στα κτηµατολογικά γραφεία που διαφαί-
νεται και από το γεγονός ότι προβλέπεται καθήκοντα νοµικού
ελέγχου να ανατίθενται εκτός από τον προϊστάµενο και τον ανα-
πληρωτή προϊστάµενο του εκάστοτε κτηµατολογικού γραφείου

σε υπαλλήλους ΠΕ Διοικητικού ή σε προϊσταµένους αναπληρω-
τές και σε υπαλλήλους άλλων κτηµατολογικών γραφείων! Ακόµη
έχουν παραχωρηθεί αρµοδιότητες ελέγχου της νοµιµότητας των
δικαιολογητικών και της εγγραφής πράξεων στη βάση του Κτη-
µατολογίου σε δικηγόρους. Και βέβαια, επαναλαµβάνω, έχετε
επιτρέψει την εγγραφή στο Κτηµατολόγιο ακόµη και υποθέσεων
µε εκκρεµότητες, που σηµαίνει ότι ένα τέτοιο κτηµατολόγιο δεν
συνιστά Κτηµατολόγιο. Και πάντως, το πρόβληµα της υποστελέ-
χωσης δεν µπορεί να επιλυθεί µε ασπιρίνες όπως η πρόβλεψη
για οικονοµικό κίνητρο στους εργαζόµενους βάσει του πλήθους
των εγγραφών που επιτυγχάνουν. Χρειάζεται επένδυση σε αν-
θρώπινο δυναµικό µε άµεσες προσλήψεις µόνιµου προσωπικού
και βέβαια εξειδικευµένου και όχι µε τη µέθοδο της απασχόλησης
εξωτερικών συνεργατών, το outsourcing δηλαδή, που δεν επιτρέ-
πει τη θεσµική συνέπεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι όποιες θετικές διατάξεις πε-
ριλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο, όπως η δυνατότητα υποβολής
ψηφιακών εγγράφων για το Κτηµατολόγιο, η κατάργηση προσκό-
µισης βεβαίωσης περί µη οφειλής ΤΑΠ για µεταβιβάσεις ή η προ-
σπάθεια για µεταφορά των υποθέσεων υποθηκοφυλακείων σε
κτηµατολογικά γραφεία ή υποκαταστήµατα, δεν λύνουν ένα πρό-
βληµα που ταλαιπωρεί πολίτες και υπηρεσίες. Με «µπαλώµατα»
σε ζητήµατα προσωπικού όπως την καθιέρωση του µπόνους για
ποσοτικούς στόχους, που είναι ένα ελάχιστο µέρος αναγνώρισης
των δυσκολιών που βιώνει το προσωπικό, το πρόβληµα δεν λύ-
νεται. Για να ολοκληρωθεί το Κτηµατολόγιο, χρειάζονται γενναίες
παρεµβάσεις σε επίπεδο ανθρώπινου δυναµικού να ολοκληρωθεί
το Κτηµατολόγιο και κυρίως µεγαλύτερα βήµατα προς την ψη-
φιακή διαλειτουργικότητα που µπορεί να αναφέρονται στο νοµο-
σχέδιο, όµως δεν διασφαλίζονται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ολοκλήρωση της κτηµατογρά-
φησης, σε συνδυασµό µε την εκπόνηση δασικών χαρτών, αποτε-
λεί κεντρικό εργαλείο για τη βιώσιµη ανάπτυξη, για την
προστασία του φυσικού περιβάλλοντος, για τις επενδύσεις, τη
δηµόσια περιουσία, την ακίνητη περιουσία των πολιτών, γι’ αυτό
και συστήσαµε τον ενιαίο φορέα όπως συµβαίνει σε όλη την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Και πάντως το Κτηµατολόγιο αποτελεί και πρέ-
πει να αποτελέσει τη βάση για πολιτικές ανάπτυξης, χωροταξίας
και βέβαια περιφερειακής ανάπτυξης, η οποία περιφερειακή ανά-
πτυξη έχει καταστεί είδος εν ανεπαρκεία για τη σηµερινή Κυβέρ-
νηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε και για τον χρόνο.
Η κ. Σπυριδάκη από το ΠΑΣΟΚ έχει τον λόγο, αµέσως µετά ο

κ. Ξανθόπουλος και µετά ο κ. Βρεττάκος. Μετά εσείς, κύριε Μι-
χαηλίδη, µετά τον κ. Βρεττάκο.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω την οµιλία
µου µε αναφορά στο τραγικό συµβάν µε τον βαρύτατο τραυµα-
τισµό του αστυνοµικού στον Άγιο Ιωάννη Ρέντη. Εκφράζω τον
αποτροπιασµό µου για το γεγονός και τις ευχές µου στον άτυχο
συνάνθρωπό µας για γρήγορη ανάρρωση. Η πρόσφατη σύλληψη
του δράστη και οι ανακοινώσεις της Κυβέρνησης δεν πρέπει να
µας καθησυχάζουν, διότι η βία έχει κατακλύσει πλέον όλη την κοι-
νωνία δηµιουργώντας γενικευµένο αίσθηµα ανασφάλειας στους
πολίτες. 

Η επανάληψη κατασταλτικών µέτρων, χιλιοειπωµένων και ανα-
ποτελεσµατικών και οι συλλήψεις δεν αρκούν από µόνα τους για
να δώσουν λύσεις. Απαιτείται πρόληψη, αποτελεσµατική λειτουρ-
γία και επαγρύπνηση όλων των κρατικών µηχανισµών και υπηρε-
σιών. Απαιτούνται παρεµβάσεις στην παιδεία, απαιτείται από το
πολιτικό σύστηµα να δηµιουργήσει τις συνθήκες εκείνες ώστε ο
θυµός και η οργή να εκτονώνονται µε θετικό και παραγωγικό πρό-
σηµο και όχι µε τη µορφή βίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σχεδόν τριάντα χρόνια συζη-
τούµε για το Κτηµατολόγιο. Το Κτηµατολόγιο είναι µια κρίσιµη
µεταρρύθµιση και η πολυπόθητη ολοκλήρωσή του πρέπει να

7380 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



αποτελεί προτεραιότητα. Μετά από πέντε χρόνια διακυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας και επίλυση της υφιστάµενης κατάστασης
δεν διαφαίνεται να επέρχεται. Μάλλον κάποια συµφέροντα δεν
το επιθυµούν. 

Ως ΠΑΣΟΚ είχαµε θεωρήσει λανθασµένη τη βίαιη µεταφορά
της αρµοδιότητας του Ελληνικού Κτηµατολογίου από το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης
και είχαµε επισηµάνει ότι δεν θα λύσει το πρόβληµα, διότι ο φο-
ρέας του Κτηµατολογίου πραγµατοποιεί σύνθετες νοµικές διερ-
γασίες τις οποίες το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης δεν
θα µπορούσε επαρκώς να τις επεξεργαστεί. 

Η Κυβέρνηση δεν µας άκουσε και ψήφισε τον ν.4821/2021 µε
τον φιλόδοξο τίτλο «Εκσυγχρονισµός του Ελληνικού Κτηµατολο-
γίου» και έτσι αναγκάζεται σήµερα να επανανοµοθετήσει εισάγο-
ντας το συζητούµενο νοµοσχέδιο. Κάποιες διατάξεις είναι
θετικές, κάποιες άλλες είναι οι επαναλήψεις µε ελάχιστες αλλα-
γές, όπως αυτές που αφορούν το πρόδηλο λάθος και κάποιες
άλλες προβληµατικές. Συνολικά δεν αντιµετωπίζεται ουσιαστικά
και αποτελεσµατικά το πρόβληµα της ολοκλήρωσης του Κτηµα-
τολογίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εργαζόµενοι του Κτηµατολο-
γίου δεν επαρκούν, παρά τις υπερωρίες και τη δουλειά στο σπίτι.
Είναι αριθµητικά λίγοι και απασχολούνται καθηµερινά µε την πα-
ραλαβή, τον νοµικό έλεγχο, την καταχώριση, την έκδοση πιστο-
ποιητικών και τη διόρθωση χιλιάδων λαθών και αστοχιών της
κτηµατογράφησης. Έχουν κλείσει πολλά υποθηκοφυλακεία και
κτηµατολογικά γραφεία και θα µιλήσω µε παραδείγµατα. Η κα-
τάσταση στο Λασίθι είναι απαράδεκτη. Τον Φεβρουάριο του 2022
το Έµµισθο Υποθηκοφυλακείο Νεάπολης και το άµισθο του Αγίου
Νικολάου καταργήθηκαν και δηµιουργήθηκε το Υποθηκοφυλα-
κείο Αγίου Νικολάου. Όµως, το αρχειοφυλακείο Νεάπολης έµεινε
στη Νεάπολη και από τον Ιούλιο του 2023 δεν έχει ρεύµα. Οι δύο
και µοναδικοί υπάλληλοι του Αγίου Νικολάου πηγαίνουν στο αρ-
χειοφυλακείο Νεάπολης και αναζητούν για ώρες µε φακούς και
µε µπουφάν, κάτω από τριτοκοσµικές συνθήκες, χωρίς φως και
θέρµανση, τα στοιχεία που χρειάζονται. Στη συνέχεια επιστρέ-
φουν στο Υποθηκοφυλακείο Αγίου Νικολάου µιας και δεν έχει
ρεύµα για να φωτοτυπήσουν ώστε να βγάλουν τις απαραίτητες
φωτοτυπίες. 

Στο Υποθηκοφυλακείο Αγίου Νικολάου έχει αποφασιστεί να έρ-
θουν και αυτά της Σητείας, της Ιεράπετρας και του Τζερµιάδου
και φανταζόµαστε όλοι τι θα γίνει αν αυτό συµβεί. Σήµερα στο
Υποθηκοφυλακείο Σητείας δεν υπάρχει υποθηκοφύλακας και λει-
τουργεί µε αναπληρωτή και διαθέτει µόνο δύο εργαζόµενους.
Στην Ιεράπετρα υπάρχει ένας προϊστάµενος µε τρεις υπαλλή-
λους ενώ στο Τζερµιάδο λόγω της άγονης περιοχής ο υποθηκο-
φύλακας είναι και συµβολαιογράφος, χωρίς άλλους υπαλλήλους.
Μας ενηµέρωσαν βεβαίως ο υποθηκοφύλακας Αγίου Νικολάου
ότι άµεσα θα ενισχυθεί µε έναν υπάλληλο, ο οποίος δεν έχει εκ-
παίδευση, δεν έχει τις γνώσεις και θα είναι µαζί τους για τρεις
περίπου µήνες, ενώ εκκρεµούν εκατοντάδες αιτήσεις και καθη-
µερινά προστίθενται νέες. 

Συνολικά, όµως, στην Κρήτη η κατάσταση δεν είναι καλή.
Ακόµα και οι αρµόδιες Επιτροπές Εξέτασης Αντιρρήσεων για
τους δασικούς χάρτες είναι υποστελεχωµένες και υπολειτουρ-
γούν και αυτό είναι ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα στην Κρήτη, για
το οποίο πρέπει κάτι να γίνει άµεσα. Οι φιλόδοξες προσλήψεις
µέσω ΑΣΕΠ που εξήγγειλε ο Υπουργός πιθανότατα δεν θα διευ-
κολύνουν, διότι αφ’ ενός πολύ λίγοι θα επιλέξουν να δουλέψουν
στις τόσο αντίξοες συνθήκες του Ελληνικού Κτηµατολογίου και
αφ’ ετέρου δε θα αντιµετωπίσουν άµεσα τα κενά, απαιτώντας σο-
βαρά κίνητρα ελκυστικότητας. 

Είδαµε πολίτες να στήνονται στις ουρές πριν ξηµερώσει για να
πάρουν χαρτί προτεραιότητας και να προλάβουν να εξυπηρετη-
θούν. Η λύση των ψηφιακών ραντεβού απλώς κρύβει το πρό-
βληµα και το µεταθέτει χρονικά. Σύµφωνα µε την Κυβέρνηση
εκκρεµούν τριακόσιες χιλιάδες υποθέσεις ενώ στην πραγµατικό-
τητα εκκρεµούν εξακόσιες χιλιάδες. Το 80% των ακινήτων βρί-
σκεται εκτός συναλλαγών και δεν µπορούν να αξιοποιηθούν και
να µεταβιβαστούν. Με κυβερνητική ευθύνη, λοιπόν, δεν µπορούν
να γίνουν επενδύσεις, ενώ υπάρχει κίνδυνος ακόµα και φορείς

του ελληνικού κράτους που απαλλοτρίωσαν ακίνητα τελικά να
χάσουν. Πλήρης ανασφάλεια δικαίου. Η Κυβέρνηση διαφήµισε
τον ηλεκτρονικό φάκελο ακινήτου ο οποίος δεν δούλεψε σχεδόν
ποτέ και πουθενά, δεν στήθηκε καν στην πύλη στο Gov, µε απο-
τέλεσµα το πρώτο στάδιο ενός συµβολαίου, αυτό της συλλογής
εγγράφων, πιστοποιητικών και δικαιολογητικών να καθυστερεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως ΠΑΣΟΚ πιστεύουµε στην ψη-
φιακή µεταρρύθµιση, αλλά δεν πρεσβεύουµε την αντικατάσταση
της γραφειοκρατίας µε ψηφιακή γραφειοκρατία. Στο Κτηµατολό-
γιο το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης απέτυχε. Δυστυχώς,
θεωρούµε ότι και το σηµερινό νοµοθέτηµα δεν θα προχωρήσει,
διότι δεν αντιµετωπίζει τις αιτίες που βρίσκονται στην κακή νο-
µοθέτηση, στην υποστελέχωση των υπηρεσιών, τον ελλιπή εξο-
πλισµό των εργαζοµένων, την αδυναµία αναβάθµισης των ηλεκτ-
ρονικών υπηρεσιών και στην όλη επικοινωνιακή και µε τακτικι-
σµούς κυβερνητική αντιµετώπιση του θέµατος του Κτηµατολο-
γίου. 

Για να βάλουµε τέλος σε µια εκκρεµότητα δεκαετιών, απαιτού-
νται άµεσες και τολµηρές λύσεις, ενίσχυση και αξιοποίηση όλων
των ψηφιακών εργαλείων και η τάχιστη ενίσχυση µε επιστηµονικό
ανθρώπινο δυναµικό. Δεν είµαστε αρνητικοί στο να διευρύνουµε
τον αριθµό των ανθρώπων που θα απασχοληθούν µε την ολοκλή-
ρωση της κτηµατογράφησης, αλλά αυτό δεν µπορεί να γίνει
χωρίς τη στήριξη του οργανισµού και υποτιµώντας τον ρόλο των
εργαζοµένων. Συµφωνούµε µε τον ρόλο του διαπιστευµένου µη-
χανικού για το Κτηµατολόγιο και την κατάργηση του πιστοποι-
ητικού ΤΑΠ. Συµφωνούµε µε τον περιορισµό του ελέγχου
νοµιµότητας µόνο στις περιπτώσεις απόλυτης ακυρότητας ενός
συµβολαίου, όµως απαιτούνται νοµοτεχνικές βελτιώσεις, όπως
πρότεινε ο ειδικός αγορητής µας, ώστε να αποφευχθούν απορ-
ρίψεις λόγω ευθυνοφοβίας που θα επιβαρύνουν οικονοµικά τους
πολίτες. 

Τα πρόδηλα σφάλµατα ταλαιπωρούν και καθυστερούν τους
συµπολίτες µας γιατί υπάρχει φόβος µη χάσει το δηµόσιο κάποιο
ακίνητο ή κάποιος πολίτης. Εµείς θεωρούµε ότι η κτηµατογρά-
φηση δεν πρέπει να εξαρτάται από ασφυκτικές προθεσµίες. Πρέ-
πει να είναι µια ανοιχτή διαδικασία µε κίνητρα και προς όφελος
των ιδιοκτητών. Για τους εργαζόµενους και τα δικαιώµατά τους
δεν επιλύεται κανένα πρόβληµα. Οι προβλέψεις δεν καλύπτουν
τις ανάγκες των εργαζοµένων. Δίνονται κίνητρα, αλλά δεν είναι
οριζόντια, γεγονός που θα δηµιουργήσει προβλήµατα ισονοµίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως υπεύθυνη Αντιπολίτευση δεί-
ξαµε για άλλη µια φορά καλή βούληση µε παρατηρήσεις και προ-
τάσεις ώστε να βοηθήσουµε τους πολίτες. Η ολοκλήρωση του
Κτηµατολογίου πρέπει να στηριχθεί στο δηµόσιο χαρακτήρα του
και δεν πρέπει να λειτουργήσει τελικά προς όφελος εκείνων που
δεν θέλουν να ολοκληρωθεί. Πρέπει να προστατευθούν τα δι-
καιώµατα των πολιτών, αλλά και της δηµόσιας περιουσίας. Πρέ-
πει να προχωρήσει η αξιοποίηση των περιουσιών, αλλά χωρίς
µελλοντικά προβλήµατα και απαιτήσεις που θα οδηγήσουν σε
ατέρµονες δικαστικές διαµάχες. Φοβόµαστε ότι η Κυβέρνηση
σκοπεύει να ιδιωτικοποιήσει δίνοντας στην αγορά την όλη διαδι-
κασία. Ελπίζουµε να κάνουµε λάθος και πίσω από την υποστελέ-
χωση των υπηρεσιών του Κτηµατολογίου και τις καθυστερήσεις…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
…να µην κρύβεται η κυβερνητική πρόθεση για πλήρη παρά-

δοση του φορέα και όλων των διαδικασιών στον ιδιωτικό τοµέα
και στους ιδιώτες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα ο κ. Ξανθόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος του ΣΥΡΙΖΑ.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η σκέψη µας ακό-

µη παραµένει στον αστυνοµικό που δίνει τη µάχη για τη ζωή του,
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ένας άνθρωπος ο οποίος τραυµατίστηκε κατά την ώρα του κα-
θήκοντος. Ευτυχώς, συνελήφθη ο φερόµενος ως δράστης, ο
οποίος λέγεται ότι οµολόγησε και βεβαίως θα ακολουθηθούν οι
νόµιµες διαδικασίες.

Αυτό, όµως, που δεν πρέπει ποτέ να αφήνουµε στην άκρη είναι
το θέµα της βίας και θέλω εδώ να κάνω µία επανάληψη των όσων
είπα την προηγούµενη φορά. 

Η βία δεν είναι οπαδική βία. Η βία είναι της κοινωνίας. Απλώς,
βρίσκει εύφορο έδαφος, συνθήκες θερµοκηπίου και ανθίζει σε
εκδηλώσεις αθλητικού χαρακτήρα, όπου το πλήθος, η µάζα, ο
κόσµος αποτελούν παράγοντα έκλυσης και εκδήλωσης αυτής
της ακραίας βίας. Και όσο δεν παίρνουµε µέτρα, ως κοινωνία, για
να αντιµετωπίσουµε τις γενεσιουργές αιτίες της βίας, η βία θα
εκδηλώνεται και κάθε φορά εµείς θα παριστάνουµε τους έκπλη-
κτους και θα ανακοινώνουµε µέτρα. Μέτρα όπως αυτά που ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός για µια ακόµη φορά ανακοίνωσε και
ουσιαστικά εξαιτίας του τραυµατισµού του αστυνοµικού, ο
οποίος συνέβη στην περίµετρο ενός γηπέδου βόλεϊ, απαγορεύ-
τηκαν οι θεατές στα παιχνίδια της Α’ κατηγορίας, καθώς και της
Β’ κατηγορίας και των θυγατρικών οµάδων της πρώτης.

Αυτό που δεν αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση είναι πως µε το να
εξαγγέλλει ξανά και ξανά τα ίδια µέτρα, τα οποία παραµένουν
ανεφάρµοστα, αρκείται σε µία επικοινωνιακή διαχείριση του προ-
βλήµατος της βίας, ενώ η βία αυτή καθαυτή χρειάζεται πολύ µε-
γάλες πολιτικές παρεµβάσεις στην κοινωνία. 

Βεβαίως, ένα πολιτικό ερώτηµα είναι το εξής: Μπορεί µία κυ-
βέρνηση όπως και αυτή της Νέας Δηµοκρατίας, µία βαθιά συντη-
ρητική Κυβέρνηση, που θεωρεί ως αντιµετώπιση των προβλη-
µάτων της βίας το δόγµα «νόµος και τάξη» και για κάθε κοινωνικό
πρόβληµα έχει ως απάντηση την αυστηροποίηση, να αντιληφθεί
τις προτεραιότητες για την αντιµετώπιση του κοινωνικού φαινο-
µένου της βίας� Αυτή, όµως, είναι µία πολιτική και ιδεολογική συ-
ζήτηση, η οποία έρχεται και επανέρχεται. 

Το πρόβληµα είναι ότι σήµερα η ζωή και η σωµατική ακεραι-
ότητα ενός ανθρώπου κινδυνεύει από µία εκδήλωση ακραίας
βίας, την οποία κανείς δεν µπορεί να κατανοήσει και φαντάζοµαι
ότι και ο ίδιος ο φερόµενος ως δράστης αυτή τη στιγµή αντιλαµ-
βάνεται το πόσο κινδύνεψε η ζωή του αστυνοµικού και τι συνέ-
πειες κινδυνεύει να υποστεί ο ίδιος. Βεβαίως, αυτό θα το
αποφασίσει η Δικαιοσύνη. Επαναλαµβάνω ότι αυτού του είδους
τα µέτρα που εξαγγέλλει η Κυβέρνηση είναι µέτρα κυρίως επι-
κοινωνιακού χαρακτήρα, για να εκτονωθεί η κατάσταση, να δια-
σκεδαστούν οι εντυπώσεις και οι αγωνίες της κοινωνίας, ενώ οι
γενεσιουργές αιτίες της βίας παραµένουν στο απυρόβλητο. 

Είναι προφανές ότι πρέπει να υπάρξουν µέτρα, όπως η ταυτό-
τητα του θεατή, η θέση του, οι κάµερες στα γήπεδα. Αυτά είναι
στοιχεία, τα οποία βοηθούν στη διακρίβωση των παράνοµων συ-
µπεριφορών. Εάν δεν υπάρξει, όµως, µία κοινωνική παρέµβαση
τέτοια που να καταπολεµά την ανεργία, τη φτώχεια, την ανασφά-
λεια, τις αντιλήψεις που θεωρούν καθετί διαφορετικό ότι πρέπει
να σβήσει από προσώπου γης και το χρώµα του κασκόλ, ουσια-
στικά της φανέλας της οµάδας, δεν θα είναι αυτό που καθορίζει
τη στάση ενός ανθρώπου απέναντι στα γεγονότα, λίγα πράγµατα
θα µπορέσουµε να κάνουµε ως κοινωνία.

Το δεύτερο που θέλω να εισφέρω στη συζήτηση ως γενικότε-
ρης σηµασίας ζήτηµα είναι ο επιχειρούµενος αφελληνισµός των
«Ελληνικών Πετρελαίων». Πέρασε µάλλον στο περιθώριο της δη-
µόσιας συζήτησης, αλλά βλέποντας τα πρωτοσέλιδα των εφηµε-
ρίδων και αντιλαµβανόµενοι ότι ουσιαστικά η Κυβέρνηση αυτοπα-
ραιτήθηκε από τη διαχείριση των «Ελληνικών Πετρελαίων», µε την
εκχώρηση του ποσοστού που είχε στο µάνατζµεντ της εταιρείας,
ο ιδιώτης ο οποίος πλέον έχει την πλειοψηφία των µετοχών, αλλά
και του µάνατζµεντ µπορεί να κάνει ό,τι θέλει, είτε να αλλάξει
έδρα είτε να υλοποιήσει οποιαδήποτε απόφαση υψηλού ή χαµη-
λότερου ρίσκου, ανεξάρτητα από τη δυνατότητα που είχαµε ως
χώρα να παρέµβουµε.

Σε αυτές τις δύσκολες στιγµές, σε αυτές τις στιγµές που ου-
σιαστικά η ενεργειακή φτώχεια χτυπάει τη µεγάλη πλειοψηφία
της κοινωνίας και δυσκολεύει την καθηµερινότητα των πολιτών,
η Κυβέρνηση απεµπολεί ακόµα έναν µοχλό παρέµβασης στην οι-
κονοµία προς όφελος της µεγάλης κοινωνικής πλειοψηφίας.

Αυτό, εµείς τουλάχιστον, το θεωρούµε ζήτηµα µείζονος σηµα-
σίας, γιατί δεν έχει σχέση µόνο µε τις οικονοµικές επιλογές, αλλά
έχει σχέση µε την κοινωνική συνοχή. Η ενεργειακή φτώχεια είναι
παρούσα και µαζί µε τον πληθωρισµό απληστίας που εµποδίζει
τον πολίτη να αποκτά τα τρόφιµά του σε µία λογική τιµή, ουσια-
στικά βάλλουν κατά του πυρήνα της κοινωνικής συνοχής.

Έρχοµαι τώρα σε αυτό καθαυτό το νοµοσχέδιο.
Και εσείς, κύριε Υπουργέ, και εγώ είµαστε δικηγόροι και ξέ-

ρουµε µετά λόγου γνώσεως και τις δυσκολίες που έχει το Κτη-
µατολόγιο και τις δυσλειτουργίες του. Είµαστε, όµως, και Βου-
λευτές και νοµοθέτες και καταλαβαίνουµε ότι µε κάποιον τρόπο
πρέπει να παρέµβουµε.

Θα ήθελα, λοιπόν, κατ’ αρχάς, να πείτε στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία ως Κυβέρνηση πού έσφαλλε ο ν. 4821/2021. Το προηγού-
µενο νοµοθετικό πλαίσιο, δηλαδή, τι ανεπάρκειες είχε� Πού κόλ-
λησε αυτή η ιστορία, την οποία υπερψηφίσατε και µας λέγατε ότι
µπήκαµε σε µία νέα εποχή για το Κτηµατολόγιο, το οποίο από
εδώ και µετά θα ξεπεράσει τις παθογένειες και τις δυσκολίες και
θα επιτελέσει και τον αναπτυξιακό του ρόλο αλλά και τον κοινω-
νικό του ρόλο� Γιατί, ας µη ξεχνάµε, εκτός από την οικονοµική
διάσταση, το Κτηµατολόγιο είναι και ένας τρόπος ώστε να λει-
ανθούν και να ρυθµιστούν οι σχέσεις ιδιοκτησίας, οι οποίες είναι
καθοριστικές στην κοινωνία που ζούµε. 

Πού δεν πήγε καλά, λοιπόν, ο ν.4821� Είµαστε τόσες ηµέρες
στην επιτροπή, κάναµε τέσσερις συνεδριάσεις στην αρµόδια επι-
τροπή και µία κριτική προσέγγιση για τις αποτυχίες του ν.4821,
µία αυτοκριτική για το τι δεν µπορέσατε να κάνετε, καθώς και µία
αντιµετώπιση των προβληµάτων αυτών δεν ακούσαµε. 

Αντίθετα, ακούµε ότι πλέον λύνουµε τα προβλήµατα, µετά τις
εφιαλτικές εικόνες του καλοκαιριού µε τους δικηγόρους, τους
συναδέλφους µας, και µε τους πολίτες που πήγαιναν αχάραγα,
από τις 4 ή 5 το πρωί, για να πάρουν το χαρτάκι της προτεραι-
ότητας, που ήταν προσβολή για όλους µας. Αφού κάνατε µία πα-
ρέµβαση εκεί, καθώς θα ήταν αδιανόητο να αφήνατε την
κατάσταση να εξελίσσεται έτσι, ήρθε ο προς ψήφιση νόµος, ο
οποίος θέλει ουσιαστικά να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα του
προηγούµενου νοµικού καθεστώτος, χωρίς όµως να µας λέτε
πώς θα αντιµετωπίσετε τα όποια προβλήµατα δηµιουργήθηκαν
επί σειρά ετών. 

Αυτό που κράτησα από τη διαδικασία στις επιτροπές είναι αυτή
η συµπεριφορά σας, κύριε Υπουργέ, όταν ήρθατε σε ευθεία αντί-
θεση µε τον εκπρόσωπο των εργαζοµένων. Αµφισβητήσατε τη
νοµιµοποίησή του ως εκπροσώπου των εργαζοµένων και βλέπω
ότι ακόµη και σήµερα έχετε µια δυσανεξία, για να µην πω εχθρό-
τητα, απέναντι στους εργαζόµενους ή τουλάχιστον σε µερίδα
αυτών. Αποκαλέσατε εγκάθετους συνδικαλιστές τους ανθρώ-
πους που έχουν την ευθύνη εκπροσώπησης των εργαζοµένων και
ήρθατε και µας παραθέσατε κάποια στοιχεία σχετικά µε την κι-
νητοποίηση. 

Σήµερα, αυτό που εγώ ήξερα το µεσηµέρι είναι ότι τα δύο
τρίτα των κτηµατολογικών γραφείων ήταν καθολικά κλειστά. Το
ένα τρίτο υπολειτούργησε και µόλις πληροφορήθηκα ότι οι συµ-
βολαιογράφοι αποφάσισαν να συνεχίσουν την αποχή τους µέχρι
τις 8 Ιανουαρίου. 

Όταν, λοιπόν, αυτοί στους οποίους πρωτίστως απευθύνονται
οι πολίτες, που είναι το εργαλείο µέσα από το οποίο κινείται το
Κτηµατολόγιο, απεργούν, διότι διαµαρτύρονται για τις ρυθµίσεις,
έρχεστε εσείς και µας λέτε ότι όλα πήγαν κατ’ ευχήν και ότι αυτό
το νοµοσχέδιο θα λύσει τα προβλήµατα του Κτηµατολογίου. 

Είµαστε επιφυλακτικοί, είµαστε επικριτικοί, είµαστε αντίθετοι
επί της αρχής. Είναι σαφές, όµως, ότι κάποιες διατάξεις και θα
τις υπερψηφίσουµε και θεωρούµε ότι είναι χρήσιµες. 

Θεωρούµε, για παράδειγµα, ότι το άρθρο 20 που προέβλεπε
τους προϊσταµένους δύο ταχυτήτων, εφόσον κάνατε τη νοµοτε-
χνική ρύθµιση και αποδεχθήκατε την εξίσωση, είναι πραγµατικά
σε σωστή κατεύθυνση και µε την έννοια αυτή όντως έχει µια ση-
µασία και για εσάς που το προτείνετε, αλλά και για εµάς και για
τις άλλες πτέρυγες της Βουλής που θα το υποστηρίξουν, όπως
και την αποδοχή που κάνατε της πρότασης της συναδέλφου από
την Πλεύση Ελευθερίας, ώστε τα ποσοστά επί έλαττον να µην
είναι εµπόδιο για τη µεταβίβαση. Υπάρχουν δηλαδή κάποια πρά-
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γµατα επιµέρους τα οποία και επικροτούµε και στηρίζουµε.
Και θα ήθελα πάλι να επιµείνω, κύριοι Υπουργοί, και να σας πω

ότι το Κτηµατολόγιο είναι µια υπόθεση πολύ σοβαρή για όλη την
κοινωνία και όταν εσείς έχοντας την πολιτική ευθύνη προσεγγί-
ζετε τους συνδικαλιστές, τους εργαζόµενους µε τον χαρακτηρι-
σµό «εργατοπατέρες», δείχνει ότι δεν καταλαβαίνετε ότι µεταξύ
των εργαζοµένων και της κοινωνίας επικρατεί µια αλληλεγγύη,
παλεύουν γι’ αυτά που θεωρούν δικαιώµατά τους και κάποιοι από
εµάς συµφωνούµε, στηρίζουµε και ενισχύουµε την πάλη αυτών
των ανθρώπων. Έρχεστε προκατειληµµένος, µε µία κατ’ εξοχήν
αρνητική διάθεση και δηµιουργείτε και τις εντάσεις αυτές που
δηµιουργείτε. 

Θα ήθελα να κάνω δύο παρατηρήσεις, κύριε Υπουργέ. Η Επι-
στηµονική Υπηρεσία της Βουλής µιλάει για το άρθρο 16 παρά-
γραφος 6 σε σχέση µε το 15 παράγραφος 3 του ν.4518 και λέει
ότι «στα πλαίσια των αρµοδιοτήτων οι οποίες απαιτούν ως εκ της
φύσεως τους νοµική παιδεία του αποφασίζοντος οργάνου προ-
βληµατισµός γεννάται ως προς το ότι για την προσωρινή πλή-
ρωση της παραπάνω θέσης σύµφωνα µε τη ρύθµιση δεν επιλέ-
γεται, αλλά ούτε καν προτιµάται υπάλληλος µε προσόντα αντί-
στοιχα των απαιτουµένων για την τακτική πλήρωση της θέσης και
ιδίως µε τίτλο σπουδών του Τµήµατος Νοµικής, παράβαλε άρθρο
18 παράγραφος 2 του ως άνω νόµου». Νοµίζω ότι αυτό είναι µια
κρίσιµη επισήµανση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας και θα έχετε
τη δυνατότητα µέχρι το τέλος µε µια νοµοτεχνική ρύθµιση να το
ενσωµατώσετε.

Τέλος, να µιλήσω για την τροπολογία για το «Καλάθι του Αη-
Βασίλη» αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση ότι µε την αγοραστική δύ-
ναµη των πολιτών που έχουν περιέλθει σε κατάσταση οριακή,
τουλάχιστον στη µεγάλη πλειοψηφία τους, δεν µπορούν ούτε ένα
δωράκι να πάρουν στα παιδιά εν όψει των Χριστουγέννων, εν όψει
των ηµερών που έρχονται και προβαίνει σε µία πρωτοβουλία. 

Είναι προφανές ότι, ό,τι ενισχύει τη δυνατότητα των ανθρώπων
σήµερα, θα το στηρίξουµε αλλά από την άλλη µεριά είναι και µια
κραυγαλέα οµολογία της Κυβέρνησης ότι οι άνθρωποι δεν µπο-
ρούν να βρίσκονται σε µια κατάσταση που δεν µπορούν να πά-
ρουν ένα δώρο στα παιδιά τους. Με αυτή την έννοια καλούµαστε
όλοι ως πολιτικό σύστηµα, αλλά και η κοινωνία να αντιστοιχηθεί
και να ανατρέψει αυτή την πολιτική.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε τον κ. Ξανθόπουλο και για τον χρόνο.
Ακολουθεί ο κ. Βρεττάκος από τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Μιχαη-

λίδης από το ΠΑΣΟΚ και µετά ο κ. Λαζαρίδης, που άλλαξε µε τον
κ. Υψηλάντη και µετά η κ. Ράπτη.

Κύριε Βρεττάκο, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΡΕΤΤΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επι-

τρέψετε και µένα πριν ξεκινήσω την οµιλία µου να κάνω µια ανα-
φορά, εκφράζοντας τη συµπαράστασή µου στον άτυχο αστυ-
νοµικό που δίνει τη µάχη για τη ζωή του αυτή τη στιγµή στο κρα-
τικό νοσοκοµείο. Ευχόµαστε να διαφύγει τον κίνδυνο και να αναρ-
ρώσει το συντοµότερο. Είµαστε πραγµατικά όλοι σοκαρισµένοι
από αυτό το περιστατικό. Η οπαδική βία πρέπει να τελειώνει
χωρίς αστερίσκους. Όλοι όσοι διαπράττουν τέτοιες έκνοµες
ενέργειες είναι εγκληµατίες και έτσι πρέπει να αντιµετωπίζονται,
ως εγκληµατίες του κοινού ποινικού δικαίου. Όλα αυτά δεν έχουν
καµµία σχέση µε τον αθλητισµό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα, έρχεται σε µια σειρά από στοχευµένες µεταρρυθµίσεις
στο πλαίσιο της συνολικής προσπάθειας που κάνει η Κυβέρνησή
µας για να εκσυγχρονίσει συνολικά όλους τους τοµείς του κρά-
τους. Είναι αλήθεια ότι το προηγούµενο διάστηµα η ψηφιακή µε-
ταρρύθµιση του κράτους ήταν εµβληµατική, καθώς χιλιάδες
υπηρεσίες έγιναν ψηφιακές µε πολλαπλά οφέλη για τους πολίτες.
Ζούµε στην εποχή της τεχνητής νοηµοσύνης. Όλα πλέον γύρω
µας γίνονται ψηφιακά και οφείλουµε να συµβαδίζουµε µε την
εποχή µας, να παρακολουθούµε τις τεχνολογικές εξελίξεις και
να τις χρησιµοποιούµε προκειµένου να λύσουµε προβλήµατα και

να κάνουµε τη ζωή των συµπολιτών µας καλύτερη. 
Σε αυτή, λοιπόν, την εποχή θα πρέπει να συµφωνήσουµε ότι

δεν µπορούµε να µην έχουµε ολοκληρωµένο Κτηµατολόγιο, να
υφίσταται απίστευτη ταλαιπωρία ένας συµπολίτης µας για να
µπορέσει να µεταβιβάσει ένα ακίνητο, να χρονίζουν υποθέσεις
για πολλά χρόνια στα κτηµατολογικά γραφεία και τα υποθηκο-
φυλακεία, χωρίς να γνωρίζουν οι πολίτες γιατί δεν µεταγράφο-
νται οι τίτλοι τους, να δέχεται ο πολίτης ένα µεγάλο κόστος και
σε χρόνο και σε χρήµα για να µπορέσει να µεταβιβάσει το ακίνητό
του. 

Όλα αυτά τι προκαλούν; Χάνει ο πολίτης την εµπιστοσύνη
στους θεσµούς, πολλές αγοραπωλησίες κινδυνεύουν να χαθούν
εντελώς, δεν ξεκαθαρίζουν ιδιοκτησιακά θέµατα, δεν ξεκαθαρί-
ζουν τα όρια των οικοπέδων σε οικισµούς που είναι υπό κτηµα-
τογράφηση, καθυστερεί η ανάπτυξη στις περιοχές που δεν έχει
ολοκληρωθεί το Κτηµατολόγιο.

Σε όλα αυτά, λοιπόν, έρχεται το σηµερινό νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης να δώσει απαντήσεις ως
µια προσπάθεια να λυθούν, τόσο µεγάλα, όσο και πιο µικρά προ-
βλήµατα, για να µειώσουµε, τόσο το χρόνο, όσο και το κόστος
σε αυτές τις διαδικασίες. Στο πνεύµα αυτό γίνεται µια στοχευ-
µένη προσπάθεια να αρθούν γραφειοκρατικές διαδικασίες, να
αξιοποιηθούν ψηφιακά εργαλεία και να τρέξουµε ακόµα πιο γρή-
γορα.

Το νοµοσχέδιο κινείται ως προς τις µεταβιβάσεις ακινήτων -και
θα αναφερθώ κυρίως σε αυτό- σε δύο άξονες: Ο πρώτος είναι να
διευκολύνουµε τη διαδικασία πριν τη σύνταξη του συµβολαίου,
ουσιαστικά µειώνοντας τα προαπαιτούµενα βήµατα κατά τρία,
αρχικά µε την κατάργηση του πιστοποιητικού περί µη οφειλής
ΤΑΠ, που είναι πάρα πολύ σηµαντικό -σας µιλάω ως µηχανικός-
και εµποδίζει πάρα πολύ τους πολίτες µέχρι να βγάλουν άκρη µε
τους δήµους, να διορθώσουν τα τετραγωνικά και να πάρουν το
πιστοποιητικό. Με τις διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου δεν
θα απαιτείται πλέον η προσκόµιση του κτηµατολογικού φύλλου
και διαγράµµατος, αφού αυτό θα γίνεται αυτόµατα από το Κτη-
µατολόγιο. Είναι δύο κινήσεις που πραγµατικά θα διευκολύνουν
πάρα πολύ τις µεταβιβάσεις των ακινήτων. 

Κύριε Υπουργέ, υπάρχει µια σειρά από σκέψεις και προτάσεις
-πολλές σας τις έχω πει και στο Υπουργείο- που µπορούν να βοη-
θήσουν ώστε να µειώσουµε περαιτέρω αυτά τα βήµατα που σή-
µερα δυσκολεύουν τους πολίτες µέχρι τη σύνταξη του συµβο-
λαίου. Ενδεικτικά αναφέρω ότι θα µπορούσε να συνδεθεί η ηλε-
κτρονική ταυτότητα κτηρίου µε το Ε9, ώστε να διορθώνεται αυ-
τόµατα ο ΕΝΦΙΑ. Μια άλλη πρόταση που θεωρώ ότι είναι προς
τη σωστή κατεύθυνση είναι κάποια στιγµή να µπορέσουµε να συ-
µπτύξουµε όλα τα πιστοποιητικά σε ένα, να έχουµε ένα ενιαίο πι-
στοποιητικό µεταγραφής, µε το οποίο θα µπορεί ο πολίτης µε
απλό τρόπο να µεταβιβάζει το ακίνητο. Βέβαια αυτό θέλει πολλή
δουλειά, δεν µπορεί να γίνει άµεσα, αλλά την καταθέτω στη συ-
νολική προσπάθεια που κάνουµε για να τη συζητήσουµε και να
δούµε πώς µπορούµε να την κάνουµε πράξη.

Τέλος, θα ήταν χρήσιµο να δοθούν οριζόντιοι κανόνες σε όλα
τα κτηµατολογικά γραφεία, προκειµένου να έχουν τις ίδιες ανο-
χές ως προς τις διαφορές στα τετραγωνικά. Δεν είναι θέµα του
δικού σας Υπουργείου αποκλειστικά είναι και του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος, αλλά είναι κάτι που δηµιουργεί πολλά εµπόδια στην
κτηµατογράφηση, καθώς ανάλογα µε το κτηµατολόγιο πολλές
φορές υπάρχει διαφορετική προσέγγιση.

Το νοµοσχέδιο, εκτός από την απλοποίηση των διαδικασιών
µέχρι τη σύνταξη του συµβολαίου, φέρνει πολύ σηµαντικές δια-
τάξεις για τη διαδικασία µετά τη σύνταξη του συµβολαίου, προ-
κειµένου να ξεµπλοκάρουν εκατοντάδες χιλιάδες εκκρεµείς
υποθέσεις που αυτή τη στιγµή είναι στα κτηµατολόγια και βρί-
σκονται σε εκκρεµότητα, αλλά και να διεκπεραιώνονται γρήγορα
νέες εγγραφές. 

Κορυφαία µεταρρύθµιση στην κατεύθυνση αυτή είναι ο ψηφια-
κός φάκελος ακινήτου, ο οποίος επιτέλους θα µπει σε λειτουργία,
καθώς και η υποβολή του ψηφιακού συµβολαίου µετά την ολο-
κλήρωσή του. Πολύ απλά δηλαδή το ψηφιακό συµβόλαιο θα υπο-
βάλλεται ψηφιακά, δεν θα εκτυπώνεται -τα είπε και ο Υπουργός
αναλυτικά-, ένα πράγµα που το θεωρώ παράλογο. Με τον τρόπο
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αυτόν, λοιπόν, δίνεται ένα οριστικό τέλος στην ταλαιπωρία στο
Κτηµατολόγιο, αφού δεν θα χρειάζεται στα νέα συµβόλαια που
θα γίνονται µε ψηφιακό φάκελο ο πολίτης να πάει να το καταθέ-
σει έντυπα. Θα γίνεται αυτόµατα και φιλοδοξούµε ότι θα διεκπε-
ραιώνεται εντός λίγων εικοσιτετραώρων. 

Επιπλέον η δυνατότητα που δίνεται στους προϊσταµένους να
υπογράφουν και από άλλες περιοχές τις αποφάσεις του Κτηµα-
τολογίου και όχι στους δικηγόρους, όπως ακούστηκε λαθεµένα,
δίνει µία διέξοδο ακόµα ώστε να προχωρήσουν πιο γρήγορα οι
µεταγραφές των ακινήτων και να γίνει καλύτερη κατανοµή του
έργου και από την άλλη οι δικηγόροι θα µπορούν και µε κίνητρα
να προτείνουν και να ελέγχουν νοµικά ένα τίτλο µέχρι να πάει
στον προϊστάµενο για την οριστική υπογραφή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολούθησα µε πολλή προ-
σοχή πολλές οµιλίες από τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης
και βλέπω ότι για άλλη µια φορά αυτό που κάνετε, κύριοι συνά-
δελφοι της Αντιπολίτευσης, είναι διαπιστώσεις. 

Διαπιστώνετε ότι είµαστε η µόνη χώρα στην Ευρώπη που δεν
έχει Κτηµατολόγιο -πολύ σωστά, αυτό το λέµε και εµείς-, ότι
υπάρχει µεγάλη καθυστέρηση και ταλαιπωρία για τους πολίτες -
πολύ σωστά, αυτό το λέµε και εµείς-, ότι πρέπει να γίνουν βελ-
τιώσεις για να µπορέσουµε να ολοκληρώσουµε το Κτηµατολόγιο.
Αυτό λέµε και εµείς και αυτό κάνουµε κιόλας. Σε αυτά όλα συµ-
φωνούµε. 

Εδώ όµως, κύριοι συνάδελφοι, δεν είµαστε µόνο για να κά-
νουµε διαπιστώσεις. Καµµία πρόταση συγκεκριµένη θα φέρετε;
Αν εξαιρέσουµε µια πρόταση του κ. Κωνσταντινόπουλου, για να
είµαι δίκαιος, και δύο-τρεις νοµοθετικές βελτιώσεις, αυτό που
ακούω είναι µια διαπίστωση και από την άλλη, να λέτε γενικόλο-
γες προτάσεις ότι πρέπει να ολοκληρωθεί το κτηµατολόγιο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Πείτε µας. Έχετε κάποια πρόταση ώστε αυτό να γίνει πιο γρή-
γορα; Έχετε καµµιά συγκεκριµένη πρόταση επί του νοµοσχεδίου
ή απλά έρχεστε να κάνετε διαπιστώσεις; Διότι οι διαπιστώσεις
είναι πολύ απλές και τις κάνουµε κι εµείς. Πρέπει, θεωρώ, να επα-
ναπροσδιορίσετε τον ρόλο σας ως Αντιπολίτευση και να φέρνετε
προτάσεις. Αυτό είναι θετικό και έχουµε και ένα Υπουργείο που
βλέπουµε ότι είναι θετικό σε προτάσεις. Εµείς από την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας φέραµε προτάσεις, υπήρ-
χαν ανοιχτά αφτιά από τον Υπουργό, τις οποίες σήµερα κάνουµε
πραγµατικότητα. 

Άκουσα ότι πρέπει να προσληφθεί προσωπικό. Μα, ήδη σας
απάντησε Υπουργός ότι αυτό έχει δροµολογηθεί. Δεν είναι θέµα
αυτού του νοµοσχεδίου. Όλοι συµφωνούµε ότι πρέπει να προσ-
ληφθεί προσωπικό. Η διαδικασία προχωράει και διακόσια πενή-
ντα άτοµα το 2024 θα είναι στα κτηµατολόγια. Στείρα Αντιπο-
λίτευση, λοιπόν, χωρίς καµµία δηµιουργική πρόταση.

Το νοµοσχέδιο είµαστε σίγουροι ότι θα λύσει µια σειρά από
προβλήµατα και είµαι σίγουρος ότι θα συµβάλουν στον µεγάλο
µας στόχο, που είναι µέχρι το 2025 να έχουµε επιτέλους σε αυτή
τη χώρα ολοκληρωµένο Κτηµατολόγιο. Σε συνδυασµό δε µε την
ψηφιοποίηση του συνόλου των έγχαρτων εγγράφων, αυτό θα
δώσει µια αναπτυξιακή ώθηση για τη χώρα µας. Δεν υπάρχουν
µαγικές λύσεις. Με συγκεκριµένες µεταρρυθµίσεις σιγά-σιγά,
σταδιακά, προσπαθούµε να λύσουµε ένα πολύ µεγάλο πρό-
βληµα. 

Κλείνοντας, θα κάνω µια αναφορά σε όλους όσους µας κατη-
γορούν ότι επιχειρούµε µε το νοµοσχέδιο αυτό να ψηφιοποι-
ήσουµε τη γραφειοκρατία. Αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα παρά-
δειγµα ότι κάνουµε ακριβώς το αντίθετο. Μειώνουµε χρόνους,
καταργούµε διαδικασίες. Πού βλέπετε ότι ψηφιοποιούµε τη γρα-
φειοκρατία; Βάζουµε περισσότερους ανθρώπους να υπογρά-
φουν ώστε να πάµε πιο γρήγορα. Πραγµατικά είναι ωραίες οι
κορώνες, αλλά πρέπει να έχουν και ουσία και περιεχόµενο. Και
είµαι σίγουρος ότι στοχευµένα το νοµοσχέδιο θα φέρει αποτελέ-
σµατα. 

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θα σας κάνω µια αναφορά. Ξέρετε,
ο οργανισµός κτηµατογραφήσεων και χαρτογραφήσεων, ο
ΟΚΧΕ, ιδρύθηκε το 1986 και ήταν ο πρόδροµος του Κτηµατολο-
γίου, ήταν έναν χρόνο πριν γεννηθούµε εµείς, γιατί έχουµε και

την ίδια χρονολογία γέννησης. Και είµαι υπερήφανος ως άνθρω-
πος της γενιάς που βλέπω ότι ένας άνθρωπος της γενιάς µου
αυτή τη στιγµή έρχεται για να λύσει ένα τόσο σηµαντικό πρό-
βληµα που χρονίζει. 

Είµαι σίγουρος ότι µε την πολιτική βούληση που έχετε, αλλά
και µε το νοµοσχέδιο αυτό θα το κάνετε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής κ. Σταύρος Μιχαηλίδης. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή για

πρώτη φορά ανεβαίνω στο Βήµα µετά από το τραγικό ατύχηµα,
που κινδυνεύει η ζωή ενός νέου ανθρώπου από νέο άνθρωπο, ο
οποίος επέλεξε να πάει µε πιστόλια σε αθλητικές συναντήσεις,
να εκφράσω και τη λύπη και την οδύνη αλλά και την ευχή να πάνε
όλα καλά. 

Αλλά πρέπει να οµολογήσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σε αυτή την Αίθουσα ότι τα τελευταία χρόνια υπάρχει τεράστια
κακή κοινωνική πορεία. Το ένα παρόµοιο γεγονός, όπως το προ-
χθεσινό, διαδέχεται το άλλο, νέοι άνθρωποι σκοτώνουν ο ένας
τον άλλον στις αθλητικές συναντήσεις και άλλος σκοτώνει σκυλιά
µε τον τραγικό τρόπο που έχουµε δει. Πρέπει κάποια στιγµή και
αυτές οι κοινωνικές στρεβλώσεις να απασχολήσουν αυτή την Αί-
θουσα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Κτηµατολόγιο είναι ένα ερ-
γαλείο που πραγµατικά ωθεί, προχωρεί, ενισχύει την οικονοµία,
βάζει τάξη και νοικοκυριό σε µια χώρα, δηµιουργεί προϋποθέσεις
και αισθήµατα ασφάλειας για τα εµπράγµατα δικαιώµατα των πο-
λιτών και τόσα άλλα. Βέβαια αυτά τα έχουν εξασφαλίσει άλλες
χώρες αιώνες, όχι δεκαετίες. Εµείς αργήσαµε. Κι όχι µόνο αργή-
σαµε να ξεκινήσουµε τη σύνταξη ενός κτηµατολογίου, αλλά
ακόµα δεν µπορούµε να το τελειώσουµε, πάµε µπρος και πίσω. 

Κύριε Υπουργέ, το κτηµατολόγιο έχω την εντύπωση ότι πρέπει
να το αντιµετωπίσουµε, να το εξετάσουµε µε µια µατιά εντοπι-
σµού των προβληµάτων, και θεραπείας, αλλά και να δούµε και
να δεχτούµε και πού µπορούµε να κάνουµε πρόοδο. 

Θα ήθελα να προσεγγίσω το θέµα στα λίγα λεπτά που έχω σε
δύο σκέλη: τη λειτουργία, όπου κουτσά στραβά αυτό λειτουργεί,
αλλά και στο τµήµα της σύνταξης του Κτηµατολογίου. Σήµερα
ασχολούµαστε µάλλον καθ’ ολοκληρία µε το πρώτο σκέλος, αλλά
εγώ θα βάλω και το δεύτερο διότι είναι αλληλένδετο.

Στο πρώτο σκέλος, τι φταίει τελικά και το σύστηµα έχει φρα-
κάρει, έχει µπουκώσει, όπως λένε οι νοµικοί; Οφθαλµοφανώς
τουλάχιστον τρεις παράγοντες το επηρεάζουν δυσµενώς: η έλ-
λειψη προσωπικού, η υπερβολική γραφειοκρατία και η έλλειψη
αρµοδιοτήτων σε προϊσταµένους να αναλαµβάνουν πρωτοβου-
λίες µέχρι τώρα που θα επιλύουν τα απλά προβλήµατα. Σε αυτό
το σηµείο περιλαµβάνει κάποιες πρόνοιες το νοµοσχέδιο, αλλά
έχω την εντύπωση ότι θα µπορέσουµε να το κάνουµε ακόµα πιο
ευέλικτο.

Έλλειψη προσωπικού. Αυτό που συµβαίνει στα κτηµατολόγια
και έχοντας εγώ την εµπειρία του τόπου µου, του πέµπτου µεγα-
λύτερου νησιού της Ελλάδας, της Χίου, θα σας πω ότι λειτουργεί
-αντιλαµβάνεστε και την οικονοµία ειδικότερα της Χίου, που έχει
προϋποθέσεις οικονοµικής ανάπτυξης και προόδου, γίνονται
δουλειές- µε τέσσερα άτοµα.

Ξέρετε, λέµε ότι για τις δηµόσιες υπηρεσίες δεν υπάρχει κα-
ρέκλα να καθίσεις. Εδώ στο Κτηµατολόγιο της Χίου δεν υπάρχει
άνθρωπος να καθίσει στις καρέκλες. Τέσσερις υπάλληλοι, εκ των
οποίων ο ένας υπάλληλος ασχολείται µε τον νοµικό έλεγχο. Και
κάθε Κυριακή ανάβουν οι Χιώτες κεριά, οι επιχειρηµατίες και οι
δικηγόροι και οι συµβολαιογράφοι, µην τυχόν και χρειαστεί να
φύγει αυτός ο υπάλληλος, διότι τότε είναι που δεν πρόκειται να
ολοκληρωθεί καµµία συναλλαγή. 

Ξεκίνησε, λοιπόν, µε πάνω από δέκα-δώδεκα υπαλλήλους,
έκλεισε λόγω της κατάργησης του υποθηκοφυλακείου, µετά εί-
δαν οι άνθρωποι πού έχουν µπλέξει, διάλεξαν, λοιπόν, να µείνουν
στο Υπουργείο Δικαιοσύνης και κάποιοι άλλοι, µε το δικαίωµα
που είχαν για την κινητικότητα, εγκατέλειψαν και αυτοί και βρι-
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σκόµαστε σήµερα σε αυτό το τραγικό γεγονός, γεγονός που η
Κυβέρνηση έστω αργά το αντιλαµβάνεται και υπόσχεται, προσ-
δοκά ή ελπίζει ότι θα βρει σύντοµα ένα πάρα πολύ µεγάλο αριθµό
υπαλλήλων, νέων όµως και άπειρων, για να στελεχώσει αυτόν τον
σπουδαίο πυλώνα της οικονοµίας και της εύρυθµης λειτουργίας
του κράτους. 

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε και µε την εµπειρία σας και ως νο-
µικός ότι το να δίνουµε τόσο απαιτητικές αρµοδιότητες, που το
λάθος και δεν συγχωρείται, κοστίζει σε µεγάλα χρηµατικά ποσά,
αλλά δηµιουργεί και βάρη. Τα λάθη δηµιουργούν βάρη και σε
άλλες υπηρεσίες, δίνουν δουλειά στα δικαστήρια και καθυστε-
ρούν οι οικονοµικές δοσοληψίες και τα λοιπά.

Δεν µπορούµε, λοιπόν, να βασιστούµε µόνο στην ενίσχυση και
ποιοι θα πάνε να δουλέψουν τώρα, νέοι δικηγόροι; Το έχουν πει
πάρα πολλοί συνάδελφοι. Με αυτές τις εµπειρίες και βασιζόµενοι
µόνο σε αυτά τα νέα παιδιά, σε αυτούς τους νέους και απλούς
ανθρώπους δεν θα µπορέσουµε να έχουµε αποτελέσµατα.

Αλλά εγώ θέλω να σας βάλω κι ένα άλλο ακόµα παράγοντα.
Έχετε δει σε κτηµατολογικά γραφεία τον εξοπλισµό; Ένα κτηµα-
τολογικό γραφείο βασίζεται σε πολύ µεγάλο βαθµό στα εργαλεία
που έχει να δουλέψει, στα υλικά, στα κοµπιούτερ, στα φωτοτυ-
πικά, στα σκάνερ, σε όλα αυτά τα πράγµατα. Η εικόνα που έχω
εγώ από δυο-τρία κτηµατολογικά γραφεία που έχω επισκεφτεί το
τελευταίο διάστηµα είναι πραγµατικά τραγική. 

Θα πάω γρήγορα τώρα -γιατί έχω τελειώσει τον χρόνο µου και
δεν θέλω να τον καταχραστώ- στο δεύτερο σκέλος, αυτό της κτη-
µατογράφησης. Ξέρετε, η Ελλάδα και τα τµήµατα που κτηµατο-
γραφούνται δεν είναι Αθήνα, που στο µεγαλύτερο ποσοστό είναι
κουτάκια τα διαµερίσµατά µας, που πάµε εύκολα µε ένα συµβό-
λαιο απλό και το καταχωρούµε. 

Είναι η ύπαιθρος, η ύπαιθρος που είναι έρηµη, που κατοικούν
πια µεγάλοι άνθρωποι, που δεν µπορούν να µετακινούνται, που
δεν µπορούν να συναλλάσσονται, που ο κλήρος στην επαρχία,
όπως πάλι θα πω για τον τόπο τον δικό µου, ξέρετε τι είναι; Λέµε
«ένα χωράφι». Ξέρετε τι σηµαίνει αγρός στην περιοχή µου; Εκατό
τετραγωνικά, διακόσια τετραγωνικά το πολύ και µάλιστα σε
πρανή κ.λπ.. Αν µια οικογένεια στα χωριά µας έχει δέκα τέτοια
κοµµάτια, θα φέρει δέκα τοπογραφικά, δέκα φορές θα πάει στο
Κτηµατολόγιο ή παραπάνω; Γίνονται λάθη. Δεν µπορούν. 

Κι έρχεται τώρα, ξέρω εγώ, ένας κυβερνητικός παράγοντας
και λέει: «Μα τώρα τα πράγµατα είναι εύκολα, παίρνεις και το κι-
νητό σου, κατεβάζεις τις συντεταγµένες και πας και τα καταχω-
ρείς από το κοµπιούτερ σου». Εδώ µπορεί να το κάνει κάποιος.
Ποιος θα τα κάνει στην επαρχία, µε το δηµογραφικό πρόβληµα,
που µόνο οι υπερήλικες πια κατοικούν; Και ξέρετε τι συµβαίνει
από εκεί κι έπειτα; Τα εγκαταλείπουν όλοι. Σιγά σου λέει ο άλλος
για ένα χωραφάκι που δεν κοστίζει 500 ευρώ να θέλω 2.000 για
δικηγόρους και τοπογράφους να το καταχωρίσουν.

Και µένει και γίνεται η γη όλο και πιο χέρσα και όλο εγκαταλεί-
πουν νέοι κι όλο φεύγουν. Και έρχεται µετά και το δασαρχείο,
άλλες διαδικασίες, που φύτρωσαν και πέντε πουρνάρια παρα-
πάνω και πέντε πεύκα και σου λέει είναι και δασική έκταση και
δεν µπορεί να γίνει τίποτα. 

Λοιπόν, αυτές οι διαδικασίες δεν µπορούν να επιλυθούν µόνο
στην εποχή που ζούµε, όπου όλοι ταξιδεύουµε στις τρεις διαστά-
σεις, στα τυφλά και εµείς δεν µπορούµε να κάνουµε Κτηµατολό-
γιο τριάντα χρόνια.

Τρία πολύ γρήγορα στοιχεία να λάβετε υπ’ όψιν σας. Μου τα
έχουν θέσει υπ’ όψιν µου δικηγόροι. ΤΑΠ: Δεν φτάνει που λέµε
ότι πρέπει να αποσυµφορηθούν από πολλά γραφειοκρατικά τα
κτηµατολογικά γραφεία, τους λέµε τώρα ότι αφού καταργείται η
υποχρέωση να προσκοµίσουν ότι δεν χρωστούν στον δήµο, µόλις
τελειώσει η διαδικασία το Κτηµατολόγιο να ενηµερώσει και τον
δήµο ότι ξέρεις άλλαξαν τα ονόµατα, άλλαξαν όλα αυτά. Δεν την
είχε αυτή την υποχρέωση. Την αναλαµβάνει κι αυτή. 

Και ξέρετε κάτι; Προσέξτε τουλάχιστον, κύριε Κυρανάκη, η
υποχρέωση του ΤΑΠ να µην είναι πάνω στην περιουσία, στην ιδιο-
κτησία, να είναι στον ιδιοκτήτη, πριν και µετά. 

Είχα δυο-τρία σηµεία ακόµα, αλλά θα τελειώσω εδώ για να µην
καταχραστώ τον χρόνο. 

Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μακάριος Λαζαρίδης. 

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφιακή εποχή,

όρος σχεδόν άγνωστος για τη χώρα µας µέχρι το 2019, περίοδος
κατά την οποία τα γραφειοκρατικά βαρίδια εξακολουθούσαν να
ταλαιπωρούν τον πολίτη, που εγκλωβισµένος ανάµεσα σε επί-
σηµα και ανεπίσηµα έγγραφα ανέµενε επί µακρόν στις ουρές που
απαιτούσαν οι διαδικασίες του δηµοσίου τοµέα. 

Η αντιµετώπιση της συγκεκριµένης χρόνιας παθογένειας του
ελληνικού κράτους είχε τεθεί εξαρχής ως ένα από τα βασικά
στοιχήµατα της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη. Και πραγµατικά το άλµα που έγινε τα τελευ-
ταία τεσσερισήµισι χρόνια ήταν τεράστιο. Έχοντας τον άνθρωπο
στο επίκεντρο πετύχαµε να διαµορφώσουµε το νέο φιλικό πρό-
σωπο του κράτους προς αυτόν, προχωρώντας στην αθόρυβη
επανάσταση της ψηφιοποίησής του, σχεδόν σε όλους τους το-
µείς του. Με αιχµή του δόρατος την ψηφιακή πύλη της ελληνικής
δηµόσιας διοίκησης, το gov.gr, o πολίτης µε µικρότερο κόστος
και µεγαλύτερη ταχύτητα µπορεί πλέον να απολαύσει ποιοτικές
υπηρεσίες σε ένα κράτος σύγχρονο και λειτουργικό. Πλέον ο κα-
θένας από εµάς αποφεύγει κατά µέσο όρο περισσότερες από
εξήντα ουρές τον χρόνο. Έχουν απλουστευθεί οι διαδικασίες
γνωστοποίησης προσωπικών στοιχείων, όπως η δήλωση γέννη-
σης, έχει διευκολυνθεί η αυτόµατη ανταλλαγή στοιχείων µεταξύ
των µητρώων, µόνο µε τη συναίνεση του πολίτη, λειτουργεί η
άυλη συνταγογράφηση, είναι ενισχυµένα τα ψηφιακά προγράµ-
µατα προληπτικών εξετάσεων, ενώ ψηφιοποιούνται όλα τα κρα-
τικά αρχεία, τα υποθηκοφυλακεία, τα δικαστήρια, οι πολεοδοµίες
και τα νοσοκοµεία. 

Για να καταλάβουµε το µέγεθος του άλµατος που έχουµε κάνει
θα σας παραθέσω µόνο δύο αριθµούς. Το 2018 πραγµατοποι-
ήθηκαν οκτώ εκατοµµύρια οκτακόσιες χιλιάδες ψηφιακές συναλ-
λαγές, το 2022 επτακόσια εβδοµήντα δύο εκατοµµύρια ψηφιακές
συναλλαγές. Και εδώ οι αριθµοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
λένε την αλήθεια. 

Θυµίζω επίσης το µοναδικό παγκοσµίως ψηφιακό σύστηµα εµ-
βολιασµού, emvolio.gov.gr, τη δηµιουργία της εφαρµογής My-
Health, το γεγονός ότι η χώρα µας είναι µία από τις τρεις πρώτες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που ολοκλήρωσαν τη δηµοπρασία του
φάσµατος 5G και ασφαλώς τη λειτουργία του «112» το οποίο έχει
σώσει και συνεχίζει να σώζει ανθρώπινες ζωές. 

Όλο αυτό το διάστηµα αποδείξαµε ότι µπορούµε να πετύχουµε
πολλά, που µέχρι τώρα πιστεύαµε ότι δεν είµαστε σε θέση να κά-
νουµε, µε τις προοπτικές πλέον για µια ακόµη µεγαλύτερη πρό-
οδο να ανοίγονται µπροστά µας. Και η νέα τετραετία διακυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας, όπως έχει πει και ο ίδιος ο Πρω-
θυπουργός, προδιαγράφεται στον τοµέα της ψηφιακής διακυ-
βέρνησης πιο συναρπαστική σε µια σειρά από πεδία. 

Ένα από αυτά είναι και η επιτάχυνση της διαδικασίας κτηµα-
τογράφησης, µε την πολύπαθη µεταρρύθµιση να ολοκληρώνεται
εντός του 2025. Είναι το βασικό αντικείµενο του νοµοσχεδίου που
συζητάµε σήµερα εδώ και σχετίζεται µε την τακτοποίηση των εκ-
κρεµοτήτων στις µετεγγραφές ακινήτων, την επιτάχυνση των δια-
δικασιών µεταβίβασης ακινήτων και την ενίσχυση της επιχειρη-
σιακής λειτουργίας του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε
την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο». 

Ταυτόχρονα επικεντρωνόµαστε στη µείωση της γραφειοκρα-
τίας και της επιβάρυνσης των συναλλασσόµενων για τη βέλτιστη
αξιοποίηση της ιδιωτικής ακίνητης περιουσίας, ενώ αντιµετωπί-
ζουµε ζητήµατα αρµοδιότητας του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης, που χρήζουν άµεσης επίλυσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα
στην Ευρώπη η οποία δεν έχει κτηµατολόγιο και αυτό νοµίζω ότι
θα συµφωνήσουµε όλοι σε αυτή την Αίθουσα δεν περιποιεί τιµή
σε κανέναν. Η κατάρτιση του θεσµοθετηµένου από το 1996
έργου από τον τότε Υπουργό ΠΕΧΩΔΕ Κώστα Λαλιώτη, «το µε-
γαλύτερο από τα µεγάλα έργα» κατά τον ίδιο, έχει καταντήσει
ανέκδοτο. Δεν θέλω να θυµίσω τις πολλές αµαρτίες που συνό-
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δευσαν το έργο στην πορεία του µέχρι σήµερα, ασφαλώς δεν ξε-
χνάµε, αλλά θεωρώ ότι ήρθε η ώρα να κοιτάξουµε µπροστά. Και
σε αυτό συµβάλλει το παρόν σχέδιο νόµου, το οποίο έχει επιµε-
ληθεί µε άριστο τρόπο η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης, ο Υπουργός Δηµήτρης Παπαστεργίου και ο
Υφυπουργός Κωνσταντίνος Κυρανάκης, συνεχίζοντας, θα έλεγα,
µε τον ίδιο αποτελεσµατικό ζήλο το έργο των προκατόχων τους,
του Κυριάκου Πιερρακάκη και του Θόδωρου Λιβάνιου.

Με φόντο τη νέα διαδικασία ψηφιακής µεταβίβασης, που θα
είναι προσβάσιµη από τον Ιανουάριο του 2024, µε τα κτηµατο-
γραφηµένα ακίνητα, ενδεικτικά αναφέρω µόνο κάποιες από τις
σηµαντικές καινοτοµίες που συµβάλλουν στην αντιµετώπιση των
εκκρεµών εκατόν πενήντα χιλιάδων µεταγραφών ακινήτων. Άλ-
λωστε το έχει κάνει µε εξαιρετικό τρόπο ο εισηγητής µας κ.
Τάσος Μπαρτζώκας.

Σε αυτές, λοιπόν, τις σηµαντικές καινοτοµίες, εντάσσονται: Η
κατάργηση της υποχρέωσης προσκόµισης βεβαίωσης περί µη
οφειλής τέλους ακίνητης περιουσίας. Η επιτάχυνση της διαδικα-
σίας ανάθεσης νοµικού ελέγχου και καταχώρισης πράξεων και
δυνατότητας ανάθεσης καθηκόντων νοµικού ελέγχου περί κατα-
χώρισης εγγραπτέων πράξεων. Η συµπλήρωση της διαδικασίας
διόρθωσης προδήλων σφαλµάτων και βεβαίως, «µπόνους» -για
πρώτη φορά- επιπλέον των κανονικών απολαβών για τους εργα-
ζόµενους, το οποίο συνδέεται µε την επίτευξη ποσοτικών στόχων. 

Αναµφίβολα, πρόκειται για µία σπουδαία µεταρρυθµιστική
προσπάθεια που καταπολεµά τη γραφειοκρατία και, θα έλεγα,
βελτιώνει την ποιότητα ζωής των πολιτών, βοηθώντας τους να
κατοχυρώσουν και να δώσουν αξία στην περιουσία τους.

Ήρθε η στιγµή να απλοποιήσουµε τη διαδικασία και να διορ-
θώσουµε προβλήµατα δεκαετιών. Αυτό, νοµίζω, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ότι θα έπρεπε όλους να µας ενώνει. Θα έπρεπε όλοι
µαζί να ενώσουµε τις δυνάµεις µας, υλοποιώντας αυτό για το
οποίο µας επέλεξαν οι Ελληνίδες και οι Έλληνες, να κάνουµε τη
ζωή τους καλύτερη.

Στο πλαίσιο αυτό σας καλώ -αν και δεν το βλέπω, δυστυχώς-
να υπερψηφίσουµε µαζί το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, βάζοντας
έκαστος το δικό του λιθαράκι στη διαµόρφωση της Ελλάδας της
επόµενης ηµέρας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
για την οικονοµία του χρόνου.

Τον λόγο τώρα έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Ζωή Ράπτη. 

Ορίστε, κυρία Ράπτη, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι Βουλευτές, θα ήθελα κατ’ αρχάς να εκφράσω τη βαθιά οδύνη
µου, αλλά και τον αποτροπιασµό µου, για το τραγικό περιστατικό
οπαδικής βίας που σηµειώθηκε πριν τέσσερις ηµέρες στην πε-
ριοχή του Ρέντη και είχε ως αποτέλεσµα ένας νέος, ένας αστυ-
νοµικός εν ώρα καθήκοντος να κινδυνεύει να χάσει τη ζωή του
και σήµερα να χαροπαλεύει στην εντατική. Οι προσευχές µας
είναι να αναρρώσει γρήγορα και η σκέψη µας βρίσκεται και µε
τους δικούς του ανθρώπους, που και αυτοί δοκιµάζονται σκληρά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας µετά τη δολοφονία του Άλκη Καµπανού το 2022, έλαβε
µέτρα για την αντιµετώπιση οπαδικής βίας και σε νοµοθετικό και
σε αθλητικό επίπεδο, τα οποία είχαν αποτελέσµατα µε τη σηµα-
ντική µείωση των περιστατικών οπαδικής βίας στη χώρα µας.

Να θυµίσουµε ότι µε αυτά τα µέτρα που ελήφθησαν τότε, αυ-
ξήθηκε ως προς τα ελάχιστα και µέγιστα όρια το πλαίσιο ποινής
για τα εγκλήµατα οπαδικής βίας. Συγκεκριµένα, αυστηροποι-
ήθηκαν οι ποινές για κατοχή επικίνδυνων αντικειµένων, για βιαιο-
πραγία και για απειλές, για ρατσιστικές εκδηλώσεις, για δηµόσια
υποκίνηση σε αδικήµατα αθλητικής βίας. Σήµερα, αυτές οι πρά-
ξεις τιµωρούνται µε ποινή φυλάκισης που φτάνει τα πέντε έτη,
ενώ επί της προηγούµενης διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ τιµωρούνταν
µόνο µέχρι τα δύο έτη. Θεσπίστηκε, µάλιστα, ειδικό ποινικό αδί-
κηµα για όσους έχουν καλυµµένα τα πρόσωπά τους κατά τη διάρ-
κεια αθλητικών αγώνων και το πολύ σηµαντικό, απαγορεύτηκε η

αναστολή εκτέλεσης της ποινής για τα εγκλήµατα οπαδικής βίας.
Τα µέτρα αυτά δεν ψηφίστηκαν τότε από τον ΣΥΡΙΖΑ, ενώ η

Ελληνική Λύση παρέµεινε σιωπηλά παρούσα.
Είναι, όµως, προφανές, όπως είπε ο Πρωθυπουργός, ότι θα

συνεχίσουµε τον αγώνα κατά της οπαδικής βίας µε όλες µας τις
δυνάµεις, ακόµα και αν κάποιοι στον δρόµο λιποψυχούν.

Γι’ αυτό και η Κυβέρνηση ανακοίνωσε περαιτέρω µέτρα για την
αντιµετώπιση της οπαδικής βίας, ξεκινώντας από το γεγονός ότι
όλοι οι αγώνες της Super League 1 και των οµάδων της Super
League 2, οι οποίες ανήκουν στις αντίστοιχες ΠΑΕ της πρώτης
επαγγελµατικής κατηγορίας, θα διεξαχθούν κεκλεισµένων των
θυρών για τους επόµενους δύο µήνες, ούτως ώστε µέσα σε αυτό
το διάστηµα να έχει ολοκληρωθεί επιτέλους η εγκατάσταση και
η λειτουργία καµερών υψηλής ευκρίνειας στις προδιαγραφές της
UEFA στο σύνολο των γηπέδων της Super League 1 και βεβαίως,
σύστηµα ηλεκτρονικής εισόδου φιλάθλων, µε ταυτόχρονο έλεγχο
ταυτοπροσωπίας, όπως γίνεται σε όλα τα ευνοµούµενα ευρω-
παϊκά κράτη αλλά και στις Ηνωµένες Πολιτείες.

Επίσης, η Κυβέρνηση θα ζητήσει από τη δικαιοσύνη στην ποι-
νική αναβάθµιση της έρευνας για όλες τις υποθέσεις αθλητικής
βίας και διαφθοράς, γιατί είναι σηµαντικό η ανεξάρτητη ελληνική
δικαιοσύνη να διερευνήσει σε ποια ένταση δρουν συµµορίες,
ποιοι χρηµατοδοτούν αυτές τις συµµορίες, ποιοι τις ενθαρρύνουν
και αν υποθάλπουν αυτή την εγκληµατική δραστηριότητα ή αν
υπάρχουν κάποιοι που διαπράττουν αδικήµατα διέγερσης σε πα-
ράνοµες πράξεις µε όσα ακριβώς υποστηρίζουν δηµόσια.

Η οπαδική βία µετά από όλα τα τραγικά γεγονότα των τελευ-
ταίων µηνών αλλά και χρόνων δεν είναι δυνατόν να γίνει άλλο
ανεκτή.

Κυρίες και κύριοι, για να έρθουµε τώρα στο σηµερινό µας νο-
µοσχέδιο, είναι σηµαντικό πρώτα απ’ όλα να υπογραµµίσουµε τι
πετύχαµε κατά τη διάρκεια της προηγούµενης Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας αλλά και επί της σηµερινής θητείας των δύο
Υπουργών παρόντων και Υφυπουργού, κατά την οποία θητεία
τους έγιναν τεράστια άλµατα στον τοµέα της ψηφιακής διακυ-
βέρνησης αλλά και στην εξυπηρέτηση των σχέσεων κράτους και
πολίτη.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελεί το gov.gr, που αποτελεί
µια ψηφιακή πύλη υπηρεσιών, όπως όλοι πλέον γνωρίζουµε, για
τη διευκόλυνση του πολίτη. Τα δύο στοιχεία που αντικατοπτρί-
ζουν αυτή την εξέλιξη που σηµειώθηκε είναι το γεγονός ότι το
2019 οι ηλεκτρονικές υπηρεσίες του δηµοσίου ήταν µόλις πεντα-
κόσιες, ενώ σήµερα αφού συγκεντρώθηκαν στο gov.gr ξεπερ-
νούν τις χίλιες πεντακόσιες και αφορούν όλες τις πτυχές της
καθηµερινότητας και της επαγγελµατικής και επιχειρηµατικής
ζωής. Το 2018 οι ψηφιακές συναλλαγές ανέρχονταν σε 8,8 εκα-
τοµµύρια και το 2022 ξεπέρασαν το 1 δισεκατοµµύριο. Δηλαδή,
κάθε πολίτης γλύτωσε περίπου εκατό επισκέψεις σε υπηρεσίες
και φορείς σε έναν χρόνο.

Όπως είπε ο Πρωθυπουργός και δεσµεύτηκε προεκλογικά, στο
πλαίσιο της υλοποίησης του κυβερνητικού έργου θα ενταχθεί το
90% των δηµοσίων υπηρεσιών στο gov.gr και θα ψηφιοποιηθούν
πλήρως τα κεντρικά αρχεία του κράτους, όπως αυτά των υποθη-
κοφυλακείων, των δικαστηρίων, των πολεοδοµιών και των νοσο-
κοµείων.

Ήδη σήµερα, λοιπόν, ερχόµαστε µε αυτό το νοµοσχέδιο να εκ-
συγχρονίσουµε τη λειτουργία του Ελληνικού Κτηµατολογίου,
µετά από τόσα αδιάλειπτα χρόνια απραξίας. Το λέω αυτό, γιατί
ήµουν νια και γέρασα.

Οι στόχοι του νοµοσχεδίου αυτού είναι η επιτάχυνση των δια-
δικασιών ολοκλήρωσης του Ελληνικού Κτηµατολογίου, η διεκπε-
ραίωση των εκκρεµοτήτων για τις µεταγραφές, τις περίφηµες
µεταγραφές των ακινήτων -όλοι έχουµε βιώσει τι σηµαίνει καθυ-
στέρηση της µεταγραφής για το ακίνητο- και βεβαίως, η απλο-
ποίηση και η επιτάχυνση των διαδικασιών µεταβίβασης των
ακινήτων αλλά και η µείωση της γραφειοκρατίας που όλοι ζούµε
αλλά και της επιβάρυνσης των συναλλασσόµενων πολιτών, όπως
και η εξοικονόµηση χρόνου και χρήµατος για τους πολίτες.

Ειδικότερα, τα προβλήµατα που καλείται να επιλύσει αυτό το
νοµοσχέδιο είναι το γεγονός -γνωστό σε όλους-, το πρώτο θα
έλεγα τη τάξει, ότι εκκρεµούν εκατόν πενήντα χιλιάδες εγγρα-
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πτέες πράξεις στο Ελληνικό Κτηµατολόγιο. Είναι ένα όνειδος για
το ελληνικό δηµόσιο. Το πρόβληµα αυτό αναµένεται να ενταθεί
ακόµα περισσότερο, αν σκεφτεί κανείς ότι θα υπαχθούν τα παλιά
υποθηκοφυλακεία στο Ελληνικό Κτηµατολόγιο από τον Ιανουάριο
του 2024.

Είναι γνωστό ότι σε ορισµένα κτηµατολογικά γραφεία παρα-
τηρούνται πολύµηνες αναµονές, που φθάνουν µέχρι τους δώ-
δεκα µήνες και η διαδικασία της συλλογής των πιστοποιητικών
ήταν πάρα πολύ χρονοβόρα, µε αποτέλεσµα τεράστιες καθυστε-
ρήσεις και ταλαιπωρία για τους συµπολίτες µας. Το έχουµε ζήσει
όλοι και είναι χαρακτηριστικό ότι σύµφωνα µε την Παγκόσµια
Τράπεζα, ο µέσος όρος των γραφειοκρατικών βηµάτων για τη µε-
ταβίβαση ακινήτων είναι 4,7 βήµατα, όταν στην Ελλάδα είναι πε-
ρισσότερο από διπλάσια µε δεκαεπτά αναγκαία πιστοποιητικά.
Είναι, επίσης, γνωστό ότι οι πολίτες επιβαρύνονταν µε περιττά
κόστη, όπως επίσης είναι γνωστό ότι στη διοικητική και οικονο-
µική λειτουργία του φορέα παρατηρούνταν δυσκαµψία και αρ-
ρυθµίες.

Το πρώτο σηµαντικό το οποίο φέρνει αυτό το νοµοσχέδιο
αφορά στην κατάργηση του πιστοποιητικού µη οφειλής ΤΑΠ, που
προκαλούσε τις κυριότερες και σηµαντικότερες καθυστερήσεις,
ούτως ώστε µε τις νέες ρυθµίσεις απευθείας το Ελληνικό Κτηµα-
τολόγιο να ενηµερώνει τον δήµο για το εµβαδόν του ακινήτου και
τα στοιχεία του νέου ιδιοκτήτη, ούτως ώστε και οι δήµοι άµεσα
να αποκτούν πλήρη γνώση των στοιχείων χρέωσης του ΤΑΠ,
αλλά και οι πολίτες να διεκπεραιώνουν ταχύτερα τη µεταβίβαση
των ακινήτων τους.

Η δεύτερη σηµαντική µεταρρύθµιση είναι ότι πλέον αρκεί για
όλες τις πράξεις ένα ολοκληρωµένο απόσπασµα κτηµατολογικού
διαγράµµατος και όχι τόσα όσα οι διηρηµένες ιδιοκτησίες εντός
του ίδιου γεωτεµαχίου. Αυτό σηµαίνει και πάλι λιγότερη γραφει-
οκρατία και µικρότερο κόστος για τον πολίτη.

Επίσης, από τον Ιανουάριο του 2024, που µπαίνει σε λειτουργία
ο Ψηφιακός Φάκελος Μεταβίβασης Ακινήτου, τα συµβόλαια επι-
τέλους θα κατατίθενται στο κτηµατολογικό γραφείο σε ψηφιακό
αρχείο ηλεκτρονικά από τον συµβολαιογράφο.

Και έτσι, θα διεκπεραιώνονται ταχύτατα οι διαδικασίες µετα-
γραφής, ούτως ώστε η χώρα επιτέλους να εισέλθει στην ψηφιακή
εποχή, µε προφανή οφέλη τη µείωση της χρήσης χάρτου και χρό-
νου εργασίας, αλλά και θετικό περιβαλλοντικό αποτύπωµα. Για
οποιαδήποτε πράξη τα στοιχεία των συµβαλλοµένων µπορούν να
αντλούνται από το Μητρώο Πολιτών του gov.gr, ώστε να αποφεύ-
γονται τα λάθη, αλλά και τα στοιχεία του ακινήτου από τη βάση
δεδοµένων του Κτηµατολογίου, µε δικαίωµα αλλαγής των στοι-
χείων σε περίπτωση βεβαίωσης µηχανικού.

Μεγάλη, επίσης, σηµασία δόθηκε και στη ρύθµιση για τα πρό-
δηλα σφάλµατα, για τα οποία ξέρουµε σε πόσους δικαστικούς
αγώνες εµπλέκονταν οι πολίτες, δικαστικούς αγώνες που µπο-
ρούν πλέον να αποφύγουν, καθώς ήταν και ιδιαίτερα κοστοβόροι,
εκτός από χρονοβόροι.

Συγκεκριµένα, ορίζονται ακριβώς και οι περιπτώσεις που οι
διορθώσεις προδήλων σφαλµάτων γίνεται υποχρεωτικά και αυ-
τεπάγγελτα από τον ίδιο τον προϊστάµενο του γραφείου.

Ακόµα µια πολύ σηµαντική διάταξη είναι αυτή µε την οποία δί-
νεται η δυνατότητα µέχρι τις 30-11-2024 στους πολίτες να προ-
χωρήσουν σε αγωγή διόρθωση των πρώτων εγγραφών, όπως
επίσης και διόρθωση, όταν η ιδιοκτησία τους έχει χαρακτηριστεί
ως αγνώστου ιδιοκτήτη, αλλά βεβαίως και να προχωρήσουν σε
εκπρόθεσµη δήλωση.

Ακόµα επιταχύνεται και ο νοµικός έλεγχος, µε τη διεύρυνση
των ατόµων που µπορούν να κάνουν τον νοµικό έλεγχο, για να
αντιµετωπίσουµε τις χρόνιες καθυστερήσεις.

Και τέλος, δίνεται µεγάλη ευελιξία στο Κτηµατολόγιο για την
κάλυψη κενών οργανικών θέσεων, καθόσον ένα ζητούµενο σε
αυτή την Αίθουσα από όλους τους οµιλητές είναι ακριβώς να
έχουµε µεγαλύτερη στελέχωση του Κτηµατολογίου, ούτως ώστε
να εξασφαλιστεί και η συνέχιση της εργασίας µε το προσωπικό
που ήδη υπηρετεί µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου στα καταργούµενα άµισθα υποθηκοφυλακεία της χώρας.

Ιδιαίτερα σηµαντική, κύριε Υπουργέ, είναι και η διάταξη που
χορηγεί για πρώτη φορά µπόνους σε όσους επιτυγχάνουν συγκε-

κριµένους ποσοτικούς στόχους, παρέχοντας ακριβώς ένα επι-
πλέον κίνητρο στους εργαζοµένους ή σε όσους το θελήσουν να
εργαστούν στο µέλλον στο Κτηµατολόγιο, να έρθουν σε αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Αντιπολίτευση για µια ακόµη
φορά κοιτάει το δέντρο και όχι το δάσος. Η αλήθεια είναι ότι,
όπως ανέφερε ο Υπουργός, έχουν ορκιστεί είκοσι επτά νέοι προ-
ϊστάµενοι τους τελευταίους είκοσι επτά µήνες και διακόσιες εξή-
ντα τέσσερις νέες προσλήψεις βρίσκονται ήδη σε διαδικασία
διαγωνισµού του ΑΣΕΠ, για να αντιµετωπίσουµε ακριβώς την
υποστελέχωση.

Τέλος, δεν µπορούσα να µη σχολιάσω και την ισοπεδωτική κρι-
τική, ότι στην ουσία, δεν αλλάζει τίποτα µε αυτό το νοµοσχέδιο.
Και ερωτώ: Η κατάργηση περιττών πιστοποιητικών που ανάγκα-
ζαν τους συµπολίτες µας να στέκονται ατελείωτες ουρές και να
πληρώνουν χρήµατα είναι τίποτα; Η κατάργηση στα δύο στη δι-
οικητική διαδικασία, µε σκοπό την επιτάχυνσή της είναι τίποτα;
Η ψηφιοποίηση των εγγράφων, η επιτάχυνση των διαδικασιών για
να κερδίζουν οι συµπολίτες µας χρόνο και χρήµα είναι τίποτα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι λύσεις στα διαχρονικά προ-
βλήµατα της Ελλάδας απαιτεί συστηµατική δουλειά, προσήλωση
στις τοµές και τις µεταρρυθµίσεις που αλλάζουν τη χώρα και βε-
βαίως, σταθερή πολιτική βούληση. Στεκόµαστε αντίθετοι σε εµ-
βαλωµατικές πολιτικές, που εξυπηρετούν µόνο τον λαϊκισµό και
τα µικροκοµµατικά συµφέροντα, αντί για τις πραγµατικές ανά-
γκες της κοινωνίας.

Αυτές τις πραγµατικές ανάγκες καλούµαστε όλοι να υπηρετή-
σουµε και είναι φανερό ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο κινείται προς
αυτή τη σωστή κατεύθυνση, προσθέτοντας ένα ακόµα λιθαράκι
στην οικοδόµηση µιας καλύτερης, µιας πιο σύγχρονης Ελλάδας.
Γι’ αυτό και σας καλώ όλους να το υπερψηφίσουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
την κ. Ράπτη.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Πλεύσης Ελευθερίας, ο κ. Αλέξανδρος Καζαµίας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Μεσολαβούν πάντα κάποιοι Βουλευ-
τές, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Μπου-
κώρο;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Καθ’ όλη τη διάρκεια της ηµέρας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κοιτάξτε. Από τα µι-

κρότερα κόµµατα µίλησε ένας Βουλευτής και ο Κοινοβουλευτι-
κός του Εκπρόσωπος. Μέτρησα, γιατί κατάλαβα ότι θα υπάρχει
αντίδραση, ότι από τη Νέα Δηµοκρατία οµιλούν δεκαεννέα. Φα-
ντάζοµαι να δέχεστε ότι πρέπει να τηρούνται και µερικές αναλο-
γίες.

Ορίστε, κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, νωρίτερα η ειδική µας αγορήτρια

µίλησε µε σαφή και εµπεριστατωµένο τρόπο για το νοµοσχέδιο
που συζητάµε σήµερα σχετικά µε την επιτάχυνση των διαδικα-
σιών συγκρότησης του Εθνικού Κτηµατολογίου.

Με την εξειδικευµένη γνώση της, η κ. Καραγεωργοπούλου εξή-
γησε γιατί η Πλεύση Ελευθερίας θα καταψηφίσει το νοµοσχέδιο.
Στην οµιλία της υπογράµµισε τον αναποτελεσµατικό τρόπο µε
τον οποίο το σχέδιο νόµου αντιµετωπίζει τα ζητήµατα του Κτη-
µατολογίου, την υποβάθµιση του ρόλου του συµβολαιογράφου
από λειτουργό της προληπτικής δικαιοσύνης σε απλό διαχειριστή
µιας βάσης δεδοµένων, την υποστελέχωση των κτηµατολογικών
γραφείων και το ελλιπέστατο έργο κτηµατογράφησης, που πε-
ριέχει άπειρα σφάλµατα και παραλείψεις.

Εκ µέρους της Πλεύσης Ελευθερίας, εκφράζω και εγώ την αλ-
ληλεγγύη µου στην απεργία των υπαλλήλων του Ελληνικού Κτη-
µατολογίου, καθώς και στην επ’ αόριστον αποχή των συµβολαιο-
γράφων στο µεγαλύτερο µέρος της χώρας. Δεν υπάρχει λόγος
να αναλύσω περισσότερο τα επιχειρήµατα αυτά, αφού ήδη τα
ανέπτυξε µε επάρκεια η δική µας αγορήτρια, της οποίας οι γνώ-
σεις στα θέµατα του Κτηµατολογίου είναι πολύ πιο εξειδικευµέ-
νες και εκτενείς από τις δικές µου.

Όµως, υπάρχει και ένας δεύτερος, ίσως πιο σοβαρός λόγος,
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που µε αναγκάζει να εστιάσω την οµιλία µου σε θέµατα πέραν
του νοµοσχεδίου. Είµαι πέντε µήνες Βουλευτής, αλλά δεν παύει
να µε εκπλήσσει το γεγονός ότι δεν είχαµε ως τώρα, µε πρωτο-
βουλία της Κυβέρνησης, έστω και µία συζήτηση στην Ολοµέλεια
για τα θέµατα εξωτερικής πολιτικής και διεθνών σχέσεων. Αυτό,
παρά το γεγονός ότι το περασµένο πεντάµηνο είχαµε σηµαντι-
κότατες εξελίξεις στα ελληνοτουρκικά, στη διεύρυνση της Ευρω-
παϊκής Ένωσης στα Βαλκάνια, που περιλαµβάνει δύο γειτονικές
χώρες µε τις οποίες οι σχέσεις µας είναι πολύπλοκες, ενώ πιο
πρόσφατα, είχαµε και µια κρίση στις ελληνοβρετανικές σχέσεις,
µετά την άρνηση του κ. Ρίσι Σούνακ να συναντήσει τον Έλληνα
Πρωθυπουργό.

Για όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, έκανα παρεµβάσεις και υπέβαλα
αλλεπάλληλες επίκαιρες ερωτήσεις, που συνέβαλαν έστω και
λίγο στο να υπάρξει κάποιος διάλογος.

Όµως, φοβάµαι ότι ο χρόνος που αφιερώνουµε για τις διεθνείς
εξελίξεις στη Βουλή είναι τροµερά ανεπαρκής. Και αυτό µας πε-
ριχαρακώνει, αφ’ ενός, σε έναν πολιτικό επαρχιωτισµό, από τον
οποίο πρέπει όλοι να προσπαθήσουµε να ξεφύγουµε και αφ’ ετέ-
ρου, µας αποκόπτει από τους πολίτες, οι οποίοι περιµένουν από
εµάς, τους εκπροσώπους τους, να βρισκόµαστε σε συνεχή
επαφή µε όσα συµβαίνουν στον έξω κόσµο.

Γι’ αυτούς τους λόγους, θα ήθελα να σταθώ σήµερα στα δύο
σηµαντικότερα διεθνή ζητήµατα των ηµερών, που τυγχάνει να
αφορούν στην περιοχή µας και κατά συνέπεια, τη χώρα µας. Το
πρώτο είναι η 28η Παγκόσµια Διάσκεψη του ΟΗΕ για το κλίµα,
στην οποία παραβρέθηκε ο Πρωθυπουργός και ο Υπουργός Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας και το δεύτερο θέµα αφορά στη νέα
αποτυχία του Συµβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ προχθές να υιο-
θετήσει ψήφισµα για κατάπαυση του πυρός στη Γάζα, παρά τις
ακραίες εκκλήσεις του Γενικού Γραµµατέα του Οργανισµού κ.
Γκουτιέρες.

Σχετικά µε το COP28, αύριο, όπως γνωρίζετε, ολοκληρώνεται
η δεκαπενθήµερη Παγκόσµια Διάσκεψη του ΟΗΕ για το κλίµα στο
Ντουµπάι, όπου συµµετείχαν περίπου διακόσια κράτη.

Ως χώρα που πλήττεται τακτικά από συνεχείς πυρκαγιές, πληµ-
µύρες και άλλες καιρικές καταστροφές –οι οποίες αποδίδονται
από την Κυβέρνηση σχεδόν ανελλιπώς στην κλιµατική αλλαγή- η
χαµηλών διεκδικήσεων παρουσία της Ελλάδας στο Ντουµπάι
ήταν απογοητευτική. Ο Έλληνας Πρωθυπουργός, πράγµατι,
πήγε, µίλησε για λίγα λεπτά στη Σύνοδο Κορυφής, ενώ κατόπιν
συµµετείχε σε εκδηλώσεις στο περιθώριο της διάσκεψης.

Στην παρέµβασή του, ο κ. Μητσοτάκης µίλησε για τις επιδόσεις
της Ελλάδας στη µείωση της χρήσης ορυκτών καυσίµων. Όµως,
απέφυγε να πάρει οποιαδήποτε σαφή θέση πάνω στα καυτά ζη-
τήµατα της Παγκόσµιας Διάσκεψης. Με τον τρόπο αυτόν, εµφά-
νισε τη χώρα µας ως δευτερεύοντα παίκτη στον διεθνή αγώνα
για την απεξάρτηση από τους ρύπους του θερµοκηπίου και στη
διάσωση της ζωής στον πλανήτη.

Όσο δε για τα ελληνικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης, ακόµη και
τα φιλοκυβερνητικά, υπήρξε περιορισµένη ενηµέρωση και κά-
λυψη, παρ’ όλο που αύριο πάλι τα ίδια αυτά µέσα θα διαβεβαι-
ώνουν τους πολίτες ότι για όλες τις αποτυχίες της Κυβέρνησης
στην πρόληψη και αντιµετώπιση των φυσικών καταστροφών
φταίει η περιβόητη κλιµατική αλλαγή.

Με άλλα λόγια, όσο είναι άλλοθι, όλοι έχετε πολλά να πείτε για
την κλιµατική αλλαγή. Όταν, όµως, είναι το πρόβληµα που κα-
λούµαστε να αντιµετωπίσουµε άµεσα, µέσα από κοινές διεθνείς
δράσεις, το θέµα αυτό παύει να έχει και τόσο ενδιαφέρον.

Στη συνέντευξη που έδωσε στο «BLOOMBERG» από το Ντου-
µπάι, ο κύριος Πρωθυπουργός είπε χαρακτηριστικά: «Είµαστε
ηγέτες στην κλιµατική αλλαγή, αλλά δεν µπορούµε να το κάνουµε
µόνοι µας». Και εδώ τελειώνει η ιστορία για τον κ. Μητσοτάκη,
από ό,τι φαίνεται.

Στη διάρκεια της διάσκεψης η ελληνική Κυβέρνηση, κατ’
αρχάς, δεν διατύπωσε καµµία ένσταση ή διαµαρτυρία όσον
αφορά στο σκάνδαλο γύρω από το γεγονός ότι ο Προεδρεύων
της Διάσκεψης COP28 ήταν ο Σουλτάνος Αχµέντ Αλ-Τζαµπέρ.
Ποιος είναι αυτός ο κύριος; Ο Σουλτάνος Αλ-Τζαµπέρ τυγχάνει
να είναι Υπουργός όχι Περιβάλλοντος, αλλά Βιοµηχανίας των
Ηνωµένων Αραβικών Εµιράτων και προπάντων, Πρόεδρος της

«Abu Dhabi National Oil Company», τη δωδέκατη µεγαλύτερη
εταιρεία παραγωγής πετρελαίου στον κόσµο.

Αυτός ο άνθρωπος, λοιπόν, προεδρεύει σε µια παγκόσµια διά-
σκεψη που έχει ως πρώτο στόχο της να απεξαρτήσει τον πλανήτη
από τα ορυκτά καύσιµα, εκ των οποίων το πετρέλαιο είναι εκείνο
µε την ευρύτερη κατανάλωση στον κόσµο! Είναι σαν να βάζουµε
τον λύκο να φυλάει τα πρόβατα. Για να το πούµε µε νοµικούς
όρους, πιο ακραία σύγκρουση συµφερόντων δεν µπορεί να υπάρ-
ξει. Και δεν είναι µόνο τα περιβαλλοντικά κινήµατα -µε τα οποία
η Πλεύση Ελευθερίας βεβαίως συνδέεται- που ήθελαν την αντι-
κατάσταση του σουλτάνου Αλ Τζάµπερ. Ο πρώην Αντιπρόεδρος
των ΗΠΑ, Αλ Γκορ, χαρακτήρισε τον διορισµό του Αλ Τζάµπερ
στη θέση αυτή ως «γελοίο». Όµως, η ελληνική Κυβέρνηση δεν
φαίνεται να προέβη σε καµµία διαµαρτυρία για τον διορισµό του.
Όπως θα έλεγε ο κ. Μητσοτάκης, είµαστε ηγέτες αλλά δεν µπο-
ρούµε να τα κάνουµε όλα µόνοι µας. 

Δεύτερον, ο κ. Αλ Τζάµπερ υποστήριξε τον περασµένο µήνα
ότι, δήθεν, δεν υπάρχει επιστηµονική άποψη που να λέει ότι η
σταδιακή εξάλειψη των ορυκτών καυσίµων είναι απαραίτητη για
να συγκρατηθεί η θέρµανση του πλανήτη κάτω από 1,5 βαθµούς
Κελσίου, που είναι το όριο που έθεσε η Συµφωνία του Παρισιού
του 2015. Σήµερα ο πλανήτης είναι κατά 1,1 βαθµούς Κελσίου
θερµότερος, δηλαδή είµαστε πολύ κοντά στο ενάµιση. Και παρά
την πρόοδο στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, η χρήση ορυ-
κτών καυσίµων ακόµη αυξάνεται, διότι συνολικά ο κόσµος χρη-
σιµοποιεί περισσότερη ενέργεια. 

Το αποτέλεσµα είναι ότι το κείµενο της παγκόσµιας απογρα-
φής που εκδίδει η διάσκεψη του Ντουµπάι θα κάνει λόγο για στα-
διακή µείωση και όχι πλέον για σταδιακή κατάργηση της χρήσης
ορυκτών καυσίµων. Μείωση δεν σηµαίνει κατάργηση. Σύµφωνα
µε πλειάδα επιστηµόνων, για να συγκρατηθεί η αύξηση της θερ-
µοκρασίας του πλανήτη κάτω από το κρίσιµο όριο των 1,5 βαθ-
µών Κελσίου απαιτείται κατάργηση της χρήσης ορυκτών καυσί-
µων. Δυστυχώς, η ελληνική Κυβέρνηση που διακηρύττει σε όλους
τους τόνους ότι οι πολύνεκρες πυρκαγιές και οι πληµµύρες του
καλοκαιριού οφείλονται στην κλιµατική αλλαγή, παρακολουθεί
αυτές τις εξελίξεις µε σταυρωµένα χέρια. 

Έρχοµαι τώρα στο δεύτερο ζήτηµα, τη συνεχιζόµενη κρίση στη
Γάζα. Την περασµένη Τετάρτη ο Γενικός Γραµµατέας του ΟΗΕ,
κάνοντας χρήση µιας εξαιρετικής διαδικασίας, βάσει του άρθρου
99 της Χάρτας των Ηνωµένων Εθνών, έστειλε επιστολή στο Συµ-
βούλιο Ασφαλείας, καλώντας τον να πάρει επειγόντως θέση στην
περίπτωση της Γάζας, διότι, όπως είπε ο κ. Γκουτέρες, «η κρίση
µπορεί να οξύνει υφιστάµενους κινδύνους κατά της διατήρησης
της διεθνούς ειρήνης και ασφάλειας». Έτσι περιέγραψε ο Γενικός
Γραµµατέας του ΟΗΕ την κρίση στη Γάζα, ως µια κατάσταση
ικανή -και λέω σε εισαγωγικά- «να οξύνει υφιστάµενους κινδύ-
νους κατά της διατήρησης της διεθνούς ειρήνης και ασφάλειας».

Στην επιστολή ο κ. Γκουτέρες αναφέρθηκε στους χίλιους δια-
κόσιους νεκρούς Ισραηλινούς και στους εναποµείναντες εκατόν
τριάντα Ισραηλινούς οµήρους που βρίσκονται στα χέρια της
Χαµάς. Επίσης, αναφέρθηκε στους δεκαπέντε χιλιάδες νεκρούς
Παλαιστινίους, εκ των οποίων έξι χιλιάδες είναι παιδιά. Και τόνισε
πως ένα εκατοµµύριο οκτακόσιες χιλιάδες Παλαιστίνιοι της
Γάζας, δηλαδή το 80% των κατοίκων της Λωρίδας, έχουν εκτοπι-
στεί από τα σπίτια τους, διότι τα µισά από τα σπίτια αυτά είναι
πλέον βοµβαρδισµένα. Με άλλα λόγια ο Γενικός Γραµµατέας του
ΟΗΕ περιέγραψε µια διαδικασία εθνοκάθαρσης που λαµβάνει
χώρα στη Λωρίδα της Γάζας αυτή τη στιγµή. Κλείνοντας την επι-
στολή του ο κ. Γκουτιέρες, τόνισε ότι η διεθνής κοινότητα έχει
την ευθύνη να χρησιµοποιήσει όλη την επιρροή της για να απο-
τρέψει την περαιτέρω κλιµάκωση και να επιφέρει τον τερµατισµό
αυτής της κρίσης. 

Η Πλεύση Ελευθερίας σε κάθε ευκαιρία έχει καταγγείλει την
πολιτική της Κυβέρνησης Μητσοτάκη στην κρίση της Γάζας, και
ιδίως τη φιλική και απολύτως ανεκτική στάση της απέναντι στην
κυβέρνηση Νετανιάχου που διαπράττει τα πλέον ειδεχθή εγκλή-
µατα πολέµου, σύµφωνα µε το Διεθνές και το Ανθρωπιστικό Δί-
καιο. Αλλά και τώρα ξανά, σε πείσµα των απεγνωσµένων εκκλή-
σεων και προσπαθειών του Γενικού Γραµµατέα του ΟΗΕ προς
όλα τα κράτη του οργανισµού, η ελληνική Κυβέρνηση κάνει πως
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δεν ακούει. Και φυσικά δεν ασκεί καµµία σοβαρή επιρροή πάνω
στο Ισραήλ για τον άµεσο τερµατισµό της τεράστιας ανθρωπι-
στικής κρίσης στη Γάζα. Αντιθέτως πριν λίγες εβδοµάδες αγό-
ρασε νέα, µη επανδρωµένα αεροπλάνα από τον κ. Νετανιάχου,
ως άλλη µία ένδειξη φιλίας και ανοχής προς την κυβέρνησή του. 

Την Παρασκευή, ανταποκρινόµενο στην εξαιρετική έκκληση
του Γενικού Γραµµατέα του ΟΗΕ, το Συµβούλιο Ασφαλείας κλή-
θηκε ξανά να υιοθετήσει ψήφισµα υπέρ µιας ανθρωπιστικής παύ-
σης πυρός. Δυστυχώς, από τα δεκαπέντε µέλη του Συµβουλίου
Ασφαλείας τα δεκατρία ψήφισαν υπέρ. Η Βρετανία απείχε. Και
για µία ακόµη φορά µόνο οι Ηνωµένες Πολιτείες άσκησαν βέτο,
µπλοκάροντας πάλι την ανθρωπιστική παύση πυρός.

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε αυτό. Σήµερα το πρωί, κατόπιν
κοινής πρωτοβουλίας της Αιγύπτου και της Μαυριτανίας ανακι-
νήθηκε ειδική διαδικασία, κάτω από το περίφηµο ψήφισµα 377Α,
που χρησιµοποίησαν οι ίδιες οι ΗΠΑ το 1950 στον πόλεµο της
Κορέας. Σύµφωνα µε αυτή τη διαδικασία, αν το Συµβούλιο Ασφα-
λείας δεν υιοθετήσει ψήφισµα λόγω της χρήσης του βέτο από
ένα από τα µόνιµα µέλη του -δηλαδή στην προκειµένη περί-
πτωση, των ΗΠΑ- τότε η Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ µπορεί να
επιληφθεί του θέµατος µε δεσµευτικό πλέον ψήφισµα. Όπως θα
θυµάστε τον Νοέµβριο, η Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ υπερψή-
φισε µε δύο τρίτα σε προηγούµενο µη δεσµευτικό ψήφισµα την
ανθρωπιστική εκεχειρία στη Γάζα. Δυστυχώς, η ελληνική Κυβέρ-
νηση που δεν επιθυµεί να δει τον πόλεµο να σταµατά, ψήφισε
αποχή σε εκείνη την ψηφοφορία. 

Αυτή τη φορά, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, η Πλεύση
Ελευθερίας σάς προειδοποιεί. Αν η Ελλάδα κάνει ξανά το ίδιο
λάθος και δεν υπερψηφίσει ένα νέο ψήφισµα της Γενικής Συνέ-
λευσης του ΟΗΕ για άµεση ανθρωπιστική κατάπαυση πυρός στη
Γάζα, επιλέγοντας να συνταχθεί ξανά µε την ακροδεξιά κυβέρ-
νηση του Νετανιάχου, τότε δεν θα έχετε πλέον καµµία δικαιολο-
γία. Όλος ο κόσµος, και ο ελληνικός λαός, θα βλέπει στο εξής το
αίµα των χιλιάδων νεκρών παιδιών στη Γάζα να στάζει από τα
χέρια σας. Γι’ αυτό σας καλούµε, έστω και τώρα, να αλλάξετε πο-
λιτική. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Καζαµία για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.

Χρήστος Μπουκώρος.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι σίγουρος ότι οι ευχές όλων

µας συνοδεύουν τον νεαρό αστυνοµικό, θύµα τυφλής οπαδικής
βίας. Ευχές για ταχεία ανάρρωση, επιστροφή στην οικογένειά
του και στα καθήκοντά του. Θέλω, όµως, να σας εξοµολογηθώ
ότι ένα άλλο γεγονός των τελευταίων ηµερών µε έχει συγκλονίσει
και ίσως και σε µεγαλύτερο βαθµό από το συγκεκριµένο δραµα-
τικό περιστατικό, η τραγική απώλεια της πενηντάχρονης συµπα-
τριώτισσάς µας στην Νεοχωρούδα Θεσσαλονίκης χθες µε έναν
τρόπο άγριο, µε έναν τρόπο που σπάνια συναντάµε. Κατασπαρά-
χθηκε από τρία σκυλιά την ώρα που ήταν σε µια εντελώς ειρηνική
διαδικασία, την ώρα που περιποιούνταν τα λουλούδια στον κήπο
του σπιτιού της, στο οικιακό της άσυλο, χωρίς να προκαλέσει,
χωρίς να έχει καµµία ευθύνη. Ο ακαριαίος θάνατό της έχει συ-
γκλονίσει την ελληνική κοινωνία. Βεβαίως αυτά τα θέµατα βλέπω
µια δυσκολία να τα αγγίξουµε στο Κοινοβούλιο, ίσως για να µην
µας χαρακτηρίσουν λιγότερο φιλόζωους, ίσως γιατί θα µας χα-
ρακτηρίσουν συντηρητικούς. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλήθεια, έχουν καµµιά
ευθύνη τα ζωντανά ή ο ιδιοκτήτης τους; Και αλήθεια ποιες προ-
βλέψεις έχει κάνει η ελληνική πολιτεία για ανθρώπους που έχουν
στην κατοχή τους ζώα, τα οποία µε τη λάθος εκπαίδευση µπορεί
να αναπτύξουν δολοφονικά ένστικτα; Διότι, επαναλαµβάνω, δεν
φταίνε τα ζώα, φταίνε οι ιδιοκτήτες. Και καλώ την ηγεσία του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, την ηγεσία του Υπουργείου
Δικαιοσύνης, την ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
να ξαναδούν το θέµα αυτό. Ίσως είναι αναγκαία σε ορισµένες πε-
ριπτώσεις ορισµένων ειδών η ψυχιατρική εξέταση των ιδιοκτη-
τών, αν έχουν το επίπεδο γνώσης το αναγκαίο για την εκπαίδευση
αυτών των ζώων.

Γιατί πραγµατικά η ελληνική κοινωνία από τον τραγικό χαµό
αυτής της πενηντάχρονης γυναίκας, µητέρας δύο παιδιών, είναι
συγκλονισµένη. Κι αυτό το σοκ ήθελα να µοιραστώ µαζί σας
απόψε και µε τον ελληνικό λαό για να συζητήσουµε επιτέλους
σοβαρά. Είναι άλλο η φιλοζωία και άλλο ανίκανοι άνθρωποι να
εκπαιδεύουν τέτοιου είδους ζωντανά. Να τα διαχωρίσουµε τα θέ-
µατα. 

Να έλθουµε τώρα στο νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Βλέπω µια µετριοπάθεια στα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
και ορθώς. Τα βήµατα προόδου πρέπει να µας ενώνουν. Παρα-
τηρώ όµως και µια µεµψίµοιρη κριτική, ότι «ψηφιοποιείτε τη γρα-
φειοκρατία και τα λοιπά, οι εργαζόµενοι».

Οι εργαζόµενοι µάς ενδιαφέρουν όλους. Άλλωστε είναι τούτη
η Κυβέρνηση που µε την πολιτική της ξεπαγώνει τους µισθούς
του δηµοσίου µετά από πολλά πολλά χρόνια. 

Δεν άκουσα όµως την ίδια θέρµη το ίδιο πάθος για τα εκατοµ-
µύρια των Ελλήνων πολιτών που ταλαιπωρήθηκαν, µε ευθύνη συ-
νολικά του πολιτικού συστήµατος, επί δεκαετίες ολόκληρε, προ-
σπαθώντας να κατοχυρώσουν τις περιουσίες τους. Δεν άκουσα
τον ίδιο πόνο. Εδώ δεν εκπροσωπούµε κανένα συγκεκριµένο
κλάδο εργαζοµένων όλοι µας. Εκπροσωπούµε τον ελληνικό λαό
στο σύνολό του και γι’ αυτόν θα πρέπει να νοιαζόµαστε. 

Και µας είπε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι εµείς θα είχαµε
κάνει περισσότερα βήµατα στο Κτηµατολόγιο και θα είχαµε αυ-
ξήσει την κτηµατογράφηση, αν δεν είχαµε τους δασικούς χάρτες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγαπητοί µου, θα µου επιτρέ-
ψετε να πω ότι αυτό είναι ένα καινοφανές επιχείρηµα. Αφ’ ενός,
πρώτον, …

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Εσείς τους σταµατήσατε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Καραµέρο, θα σας πω γιατί

έχω ασχοληθεί µε το θέµα. 
Φτιάξατε ένα νοµοσχέδιο για τους δασικούς χάρτες που κα-

τέρρευσε στο σύνολό του ενώπιον του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ένα έκτρωµα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: …και για τις οικιστικές πυκνώσεις

και για το µηχανισµό εξαγοράς και για το περιβαλλοντικό τέλος
και για όλα. Δεν υφίσταται νοµοσχέδιο ΣΥΡΙΖΑ για τους δασικούς
χάρτες. 

Ήρθε η Νέα Δηµοκρατία µε το ν.4685/2020 και έλυσε οριστικά
το θέµα των δασικών χαρτών και εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες
σήµερα ξεκαθαρίζουν τις περιουσίες τους. 

Τείνω να πιστέψω ότι δεν θέλατε να τα λύσετε όλα αυτά τα θέ-
µατα. Ήταν ιδεολογικό θέµα για σας, όλους αυτούς τους µικρούς
ιδιοκτήτες, τους κατόχους ενός χωραφιού, ενός οικοπέδου, ενός
ακινήτου. Τους αποκαλούσατε πάντα υποτιµητικά «κυρ-Παντελή-
δες». Άρα αυτό δικαιολογεί…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Τι λέτε τώρα; Ντροπή!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Τώρα τελευταία ανακαλύψατε βε-

βαίως και τους νοικοκυραίους. Το δέχοµαι, το δέχοµαι. 
Ήρθε και το ΠΑΣΟΚ στη συνέχεια να πει ότι κάναµε µια Α.Ε.

το 1995, την «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.» -ορθό- και εννέα χρόνια
πριν, το 1986, είχε κάνει το ΠΑΣΟΚ τον Οργανισµό Κτηµατογρά-
φησης. 

Η σωστή κριτική και η ορθή αντιµετώπιση θα ήταν πόσοι πόροι
δαπανήθηκαν και πού βρίσκονται εκείνες οι περιοχές οι πιλοτικές
που εντάχθηκαν στο Κτηµατολόγιο σήµερα. Γνωρίζετε, κύριοι
του ΠΑΣΟΚ, που είχατε ξεκινήσει το Κτηµατολόγιο ότι οι περιο-
χές που τότε εντάξατε δεν έχουν κάνει οριστική ανάρτηση Κτη-
µατολογίου ακόµη και σήµερα αντιµετωπίζοντας πλήθος προβλη-
µάτων; 

Μπορεί να µας χωρίζουν πολλά και να διαφωνούµε, αλλά επα-
ναλαµβάνω τα βήµατα προόδου πρέπει να µας ενώνουν και
κρατώ την κριτική σας στα θετικά σηµεία του νοµοσχεδίου και
από τον ΣΥΡΙΖΑ και από το ΠΑΣΟΚ γιατί θέλω πάντα να έχω µια
θετική θεώρηση των πραγµάτων. 

Ερχόµαστε λοιπόν σε ένα νοµοσχέδιο -δεν θέλω να κουράσω,
τα είπαν οι συνάδελφοι- που µειώνει τη γραφειοκρατία, καταργεί
ορισµένα έγγραφα, ψηφιοποιεί και όλα αυτά είναι βήµατα οπωσ-
δήποτε προς το µέλλον. Το να καταργείται το πιστοποιητικό του
ΤΑΠ, εφόσον µπορεί µε τη διασυνδεσιµότητα των υπηρεσιών να
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αντιµετωπιστεί το θέµα αυτό, νοµίζω ότι όλους µας βρίσκει σύµ-
φωνους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ δύο λεπτά την ανοχή σας παρα-
καλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Τούτη η Κυβέρνηση όµως δεν προ-

χωράει µε γρήγορους ρυθµούς µόνο το Κτηµατολόγιο. Έχει προ-
χωρήσει, όπως σας προείπα, τους δασικούς χάρτες και το 2026
θα δούµε ολοκληρωµένα τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια. Είναι
δεσµευτικό αυτό. Είναι στο Ταµείο Ανθεκτικότητας ενταγµένο το
έργο, µε πλήρως εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση. 

Είναι τρία σπουδαία γεωχωρικά εργαλεία που αλλάζουν πρα-
γµατικά το χάρτη στην Ελλάδα. Νοµίζω ότι αυτό πρέπει να είναι
καθήκον της κάθε κυβέρνησης. Η έλλειψη γεωχωρικών εργα-
λείων σε τούτη τη χώρα οδήγησε στην οικονοµική και κοινωνική
καθυστέρηση. Βρίσκουµε το δρόµο µας. Βρίσκουµε το δρόµο
µας. Γίνονται νόµοι, ψηφίζονται, λύνουν προβλήµατα. Πρέπει,
κατά την ταπεινή µου άποψη, να υποστηρίζονται αυτοί οι νόµοι.

Θα κλείσω, κύριοι Υπουργοί -κύριε Παπαστεργίου και κύριε Κυ-
ρανάκη, αρµόδιε Υφυπουργέ- λέγοντας ότι υπάρχουν νοµοσχέ-
δια τα οποία τα ψηφίζουµε γιατί επιλύουν ζητήµατα, νοµοσχέδια
γιατί µας δεσµεύουν οι κοµµατικές µας θέσεις και νοµοσχέδια τα
οποία ψηφίζουµε µε περηφάνια. 

Το δικό σας νοµοσχέδιο είναι ένα τέτοιο νοµοσχέδιο µε δύο το-
πικές παρατηρήσεις που θέλω να σας καταθέσω. Η µία είναι η πε-
ρίπτωση της Αλοννήσου, κύριε Υπουργέ. Την γνωρίζετε. Είναι µία
από τις πρώτες περιοχές που εντάχθηκαν το 1995. Τεράστια προ-
βλήµατα: έλλειψη τίτλων, λάθη στην κτηµατογράφηση τεράστια.
Ήταν και τα εργαλεία τότε όχι τόσο προηγµένα όσο τα σηµερινά
και έχει δηµιουργήσει στην Αλόννησο το Κτηµατολόγιο ένα τερά-
στιο κοινωνικό ζήτηµα. Πρέπει το ζήτηµα της Αλοννήσου η Κυβέρ-
νηση, εσείς, η σηµερινή ηγεσία του Υπουργείου Ψηφιακής
Πολιτικής να το επιλύσει µέχρι το τέλος της ερχόµενης χρονιάς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Και ένα δεύτερο θέµα -και µε αυτό κλείνω, κύριε Πρόεδρε-
είναι το ζήτηµα των συνεταιρισµών ακτηµόνων αγροτών και κτη-
νοτρόφων. 

Κύριοι Υπουργοί, το 1950 η ελληνική πολιτεία παραχώρησε σε
χιλιάδες αγρότες και κτηνοτρόφους κάποιες εκτάσεις γης να τις
αξιοποιήσουν, για να αντιµετωπιστεί το επισιτιστικό πρόβληµα
της χώρας. Κύριε Παπαστεργίου, υπάρχουν πολλοί τέτοιοι συνε-
ταιρισµοί και στη δική σας περιοχή. Αυτοί οι άνθρωποι φορολο-
γούνται, µεταβιβάζουν, αποζηµιώνονται για τα κτήµατά τους
αυτά. Τι δεν µπορούν να κάνουν όµως τα µέλη των συνεταιρι-
σµών ακτηµόνων αγροτών και κτηνοτρόφων; Δεν µπορούν να κά-
νουν εγγραφή στο Κτηµατολόγιο. Είναι εκατοντάδες, ίσως και
χιλιάδες συµπολίτες µας που βλέπουν την περιουσία τους -που
την δουλεύει τώρα τρίτη γενιά- να µην µπορούν να την κατοχυ-
ρώσουν. 

Έπεσε στη µοίρα της δικής µας Κυβέρνησης, µαζί µε τους δα-
σικούς χάρτες και το Κτηµατολόγιο, …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: …να επιλύσουµε και το ζήτηµα αυτό

και σας καταθέτω αυτή την πρόταση να το δείτε άµεσα. 
Κατά τα λοιπά, καλώ τους συναδέλφους όλων των κοµµάτων

να στηρίξουµε το νοµοσχέδιο γιατί -κανένα νοµοσχέδιο δεν είναι
τέλειο- το βέβαιο είναι ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έχει
πολλά θετικά σηµεία, πάρα πολλά θετικά σηµεία, περισσότερα
από κάθε προηγούµενο. Γι’ αυτό και το υπερψηφίζουµε µε περη-
φάνια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ.

Μπουκώρο.
Το λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία κ. Παναγιού Πούλου. 
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε και αν χρειαστεί, φαντάζοµαι ότι θα έχω κι εγώ την ανοχή
σας, …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα έχετε και µη δια-
µαρτύρεστε. Διαµαρτυρηθήκατε πρωτύτερα. Εγώ δεν έκοψα κα-
νέναν. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: …διότι κάθε φορά που υπερ-
βαίνω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όταν υπάρχει η δυ-
νατότητα, υπάρχει και από την πλευρά του Προεδρείου ευχέρεια. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Δυνατότητα δεν υπάρχει, κύριε
Πρόεδρε, όταν περιµένουµε πάρα πολλές ώρες για να µιλή-
σουµε. Εν πάση περιπτώσει, εγώ σέβοµαι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνάδελφος από το
ΠΑΣΟΚ µίλησε έντεκα λεπτά, δεν τον διέκοψα. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: …ότι θα έχετε ανοχή σε όλους
τους συναδέλφους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας µηδενίζω και πάλι
το ρολόι, για να έχετε και χρόνο όσο θέλετε. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Διότι εγώ σήµερα δεν θα
υπερβώ το χρόνο µου, κύριε Μπουκώρο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Θα έχετε κι εσείς ανοχή, κυρία συ-
νάδελφε. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ο νοµοθετικός οίστρος της δεύτερης διακυβέρ-
νησης Μητσοτάκη συνεχίζεται, σαν να βρισκόµαστε ακόµα σε
συνθήκες πανδηµίας και να λειτουργούµε µε πράξεις νοµοθετι-
κού περιεχοµένου. Επιτέλους, πρέπει να σταµατήσει αυτή η απα-
ξίωση της δηµοκρατικής λειτουργίας της Βουλής. 

Και αφού η Κυβέρνηση δείχνει να βολεύεται από τις συνεχιζό-
µενες κακές νοµοθετήσεις, είναι ευθύνη όλων των κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης να αντιδράσουµε συλλογικά και δυναµικά. Δεν
είναι δυνατόν µέσα σε ένα µήνα να ψηφίζονται στην Ολοµέλεια
δεκαπέντε νοµοσχέδια και επιπλέον ο κρατικός προϋπολογισµός.
Δάνεια, φορολογία, πολιτική προστασία, ασφαλιστικές διατάξεις
και άλλα νοµοθετούνται µε συνοπτικές διαδικασίες και αµφίβολα
αποτελέσµατα για τους πολίτες, οι δε Βουλευτές που επιβάλλε-
ται να τα επεξεργαστούν και να ψηφίσουν -αδυνατούν πραγµα-
τικά λόγω των παράλληλων συνεδριάσεων και του φόρτου- να
συµµετέχουν ακόµη και ως οµιλητές στην τελική συζήτηση στην
Ολοµέλεια. Απόδειξη είναι ο µικρός αριθµός των Βουλευτών που
εγγράφονται στις λίστες οµιλητών. 

Και έτσι, την προηγούµενη µόλις Παρασκευή η Κυβέρνηση νο-
µοθέτησε αυθηµερόν µία διεθνή σύµβαση που εγείρει και θέµατα
αναγνώρισης ιδιωτικών πανεπιστηµίων, αλλά και ακόµη έναν
νόµο για την Πολιτική Προστασία, επαναδιατύπωση παλαιών δια-
τάξεων του ν.4662/2020, του νόµου Χαρδαλιά, για περιφερειακά
και τοπικά κέντρα συντονισµού των δράσεων και για τα αυτοτελή
τµήµατα Πολιτικής Προστασίας στους δήµους. Δηλαδή, αποποι-
είται η Κυβέρνηση την ευθύνη της καθυστέρησης εφαρµογής
των διατάξεων επί τέσσερα ολόκληρα χρόνια, ενώ έχουν συµβεί
τεράστιες καταστροφές σε όλη τη χώρα και ενώ συνεχίζει να
αποψιλώνει από προσωπικό τους δήµους και τα δασαρχεία. Η το-
πική αυτοδιοίκηση δεν µπορεί να είναι ο κρίσιµος υπεύθυνος
κάθε φορά που η Κυβέρνηση θα αποτυγχάνει να προστατέψει
τους πολίτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για µία ακόµη φορά
προσπαθεί να επιλύσει µε µπαλώµατα ένα πρόβληµα για το οποίο
έχει µεγάλες ευθύνες. Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ έβαλε στις σω-
στές ράγες το Κτηµατολόγιο, ορίζοντας ένα χρονοδιάγραµµα
ολοκλήρωσης για το 2021. Το ίδιο ορόσηµο έθεσε το φθινόπωρο
του 2009 ο τότε Υπουργός Περιβάλλοντος κ. Χατζηδάκης. Τελικά
το 2021 το µόνο ορόσηµο για την ολοκλήρωση του Κτηµατολο-
γίου ήταν η µεταφορά του από το Υπουργείο Περιβάλλοντος στο
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µία κίνηση που στέρησε πολύτιµη θε-
σµική µνήµη από τον οργανισµό και δηµιούργησε επιπλέον σο-
βαρά προβλήµατα.

Πάνω από τέσσερα χρόνια η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας δεν έχει κάνει καµµία κίνηση για τη στελέχωση του Κτηµα-
τολογίου, µε αποτέλεσµα οι εργαζόµενοι να εξουθενώνονται, οι
εκκρεµότητες να γίνονται κανονικότητα και οι πολίτες να ταλαι-
πωρούνται περιµένοντας στις ουρές αξηµέρωτα.

Το νοµοσχέδιο προβλέπει ορισµένες διατάξεις, όπως η κατάρ-
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γηση της βεβαίωσης περί µη οφειλής ΤΑΠ και της πολλαπλής
προσκόµισης αποσπάσµατος του κτηµατολογικού διαγράµµατος
σε περίπτωση διηρηµένων ιδιοκτησιών, αλλά και την υποβολή ψη-
φιακών αντιγράφων σε συµβολαιογραφικές πράξεις.

Εκτός, όµως, από αυτές τις διατάξεις που θα υπερψηφίσουµε,
η Κυβέρνηση επιδιώκει δήθεν να βάλει τάξη σε ένα χάος µε αµ-
φίβολες παρεµβάσεις που δεν στηρίζονται σε καµµία µεθοδολο-
γία, όπως το ότι η µεταφορά υποθέσεων από ένα κτηµατολογικό
γραφείο σε ένα άλλο δεν αποτελεί λύση κατά τη γνώµη µας,
αφού δεν υπάρχει καµµία µελέτη που να διαπιστώνει ότι αυτό
είναι εφικτό ή πρόκειται να λειτουργήσει. Για παράδειγµα, µερικά
γραφεία βρίσκονται µήνες πίσω στις καταχωρίσεις, άλλα κάποια
χρόνια, ενώ αν συνυπολογίσουµε τη συσσώρευση περιπτώσεων
που εκκρεµούν στα υποθηκοφυλακεία, καταλαβαίνουµε όλοι την
απελπισία που συνοδεύει τις ρυθµίσεις των άρθρων 9, 10 και 11.

Ταυτόχρονα, σε σχέση µε τις διατάξεις του άρθρου 4 για τα
πρόδηλα σφάλµατα εξακολουθεί να υφίσταται η στρέβλωση µε
τις επιφυλάξεις του δηµοσίου για τα αγνώστου ιδιοκτήτη ακίνητα.

Στο άρθρο 8 δεν βλέπουµε αρνητικά τη χρήση της πλατφόρ-
µας των εισηγητών, ωστόσο αυτή δεν θα πρέπει να υποσκάπτει
την αποκεντρωµένη διάρθρωση των υπηρεσιών, επιβάλλοντας
την υποχρεωτικότητα, όπως επισηµαίνουν και οι εργαζόµενοι, οι
εργατοπατέρες, οι εγκάθετοι κατά τον Υπουργό κ. Κυρανάκη,
ντροπή!

Επίσης, βλέπουµε µια πρόβλεψη για κίνητρο επίτευξης στόχων
την οποία και χαιρετίζουµε. Είναι σηµαντικό να επιβραβεύονται
οι άνθρωποι που στηρίζουν την υπηρεσία και αντιµετωπίζουν τις
δυσκολίες πολύπλοκων υποθέσεων. Όµως, δεν µπορούµε να πα-
ραβλέψουµε την εξουσιοδότηση που παρέχει το νοµοσχέδιο
στον αρµόδιο Υπουργό να καθορίζει το περιεχόµενο και την ιε-
ραρχική διάρθρωση του µπόνους. Ανησυχούµε ότι µε βάση όλα
όσα έχει πράξει η Νέα Δηµοκρατία στο Κτηµατολόγιο µε τις διοι-
κήσεις πολιτευτών και «ηµετέρων» µπορεί να αφήσει εκτός επι-
βράβευσης τους απλούς εργαζόµενους και να τη φυλάξει για
τους αρεστούς και τους εκλεκτούς της, όπως το συνηθίζει σε
κάθε νοµοθέτησή της.

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να κάνω δύο επισηµάνσεις για τον
τρόπο που χρησιµοποιεί η Νέα Δηµοκρατία τις διοικήσεις των ορ-
γανισµών του δηµοσίου. Στο Κτηµατολόγιο, ένα νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου εθνικής εµβέλειας, όπως όλοι οµολογούµε και
όπως ορίζεται βάσει των διατάξεων του ν.5062/2023 για την επι-
λογή των διοικήσεων φορέων του δηµοσίου, έχει επιλεγεί πρό-
σφατα διοίκηση που παραιτήθηκε µόλις µετά από τρεις ηµέρες.
Μετά διορίστηκε και παραµένει στη θέση του προέδρου ο διευ-
θυντής του πολιτικού γραφείου του κυρίου Υφυπουργού, του κ.
Κυρανάκη, ο οποίος πλην όλων των άλλων προσόντων, όπως µας

είπε πριν, δηλώνει ότι ο συνεργάτης του είναι και κουρασµένος,
αφού δεν έκανε διακοπές.

Οποίο επιχείρηµα, κύριε Κυρανάκη! Η συνήθης σας συµπερι-
φορά να απαντάτε σε άλλα αντί άλλων! Όµως, ας απαντήσετε
στα εξής: Θα προχωρήσει η διοίκηση του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης σε επιλογή µε βάση τον πρόσφατο νόµο περί επι-
λογής διοικήσεων στο δηµόσιο, ή θα επαναπαυθεί στην τετραετή
θητεία του κοµµατικά εκλεκτού; Και αν προχωρήσει στην επιλογή
νέας διοίκησης, µε βάση ποια µεθοδολογία θα διεξαχθεί ο γρα-
πτός διαγωνισµός που προβλέπεται; Σε κάθε περίπτωση, το
Υπουργείο οφείλει έστω στο πολυδιαφηµισµένο συµβόλαιο από-
δοσης να µας δείξει έναν ορίζοντα ολοκλήρωσης και της κτηµα-
τογράφησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
διαχειρίζεται εκκρεµότητες και δεν δίνει συγκεκριµένη λύση στο
πρόβληµα της εκκρεµούς κτηµατογράφησης. Χρειάζεται θεσµική
µνήµη στο πεδίο της χωροταξικής πολιτικής που στερείται σή-
µερα η υπηρεσία Κτηµατολογίου, αφού η χωροταξική πολιτική
έχει παραµείνει στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Περιβάλλο-
ντος και άρα επί της ουσίας εµπλέκονται και τα δύο Υπουργεία.

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, επί της αρχής το νοµοσχέδιο και
υπερψηφίζουµε τα σχετικά άρθρα στα οποία αναφέρθηκα. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία προτείνει τη διαλειτουργική σύν-
δεση των στοιχείων που υπάρχουν στα µητρώα της ΑΑΔΕ, των
δήµων και του Κτηµατολογίου, για να µειωθεί τόσο η ταλαιπωρία
των πολιτών όσο και το γραφειοκρατικό κόστος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

την κ. Πούλου για τη συνέπεια στον χρόνο.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρ-

νησης, στον κ. Παπαστεργίου, πρώτον, για να καταθέσει τις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις -και παρακαλώ τη γραµµατεία να τις
φωτοτυπήσει και να διαµοιραστούν στους συναδέλφους- και δεύ-
τερον, για να τοποθετηθεί επί του νοµοσχεδίου.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο, πρώτον, για να κατα-
θέσετε τις νοµοτεχνικές και να προχωρήσετε στην οµιλία σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, καταθέτω τις νοµοθετικές
βελτιώσεις τις οποίες θα εξειδικεύσει αµέσως µετά ο Υφυπουρ-
γός.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Δη-
µήτριος Παπαστεργίου καταθέτει για τα Πρακτικά τις προανα-
φερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
ακούγεται παράλογο στη χώρα της µικροϊδιοκτησίας, σε µία
χώρα στην οποία έχουµε από τα υψηλότερα ποσοστά ιδιοκτησίας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, να παλεύουµε δεκαετίες για να ολοκλη-
ρώσουµε το Κτηµατολόγιο. Ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης νωρίτερα πολύ εύστοχα διατύπωσε την επιθυµία -ευσεβή
πόθο;- ότι ήταν οκτώ ετών όταν ξεκίνησε το Κτηµατολόγιο και
ακόµη δεν έχει ολοκληρωθεί.

Ακούγεται όντως επίσης παράλογο να έρχεται στη Βουλή ένα
νοµοσχέδιο που βάζει τάξη σε προβλήµατα, όπως η ανάγκη επι-
τάχυνσης της εκκαθάρισης των εκατοντάδων χιλιάδων εκκρεµο-
τήτων που έχουν µαζευτεί και να µην υπάρχει συναίνεση στα
κόµµατα της Βουλής για κάτι για το οποίο συνοµολογούµε όλοι
πως πρέπει να βελτιώσουµε. Νοµίζω πως είναι από τις περιπτώ-
σεις που τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης αξίζει να βάλουν πλάτη
και να υποστηρίξουν την προσπάθεια για την ολοκλήρωση του
Κτηµατολογίου, τώρα που είµαστε στο τελευταίο χιλιόµετρο ενός
πολύ µεγάλου και κοπιαστικού Μαραθωνίου. Από τη µία πλευρά,
κάποια κόµµατα µάς µιλούν για την τεχνολογία και τις δυνατότη-
τές της και από την άλλη, δυσκολεύονται να συµπορευτούν µαζί
µας στο τέλος όλης αυτής της απίστευτης χαρτούρας που θέ-
λουµε πλέον να φέρουµε.

Το νοµοσχέδιο θα ψηφιστεί απόψε για να λύσει προβλήµατα,
για να µειωθούν τα διοικητικά βάρη, για να µην υπάρχει ανασφά-
λεια δικαίου, για να απλουστευθούν οι διαδικασίες, για να µπορεί
να αξιοποιηθεί η ιδιωτική ακίνητη περιουσία, για να µπει τάξη στο
τι έχουν δηµόσιο και ιδιώτες.

Αντί, λοιπόν, να υπάρχει αυτή η σύµπνοια σε ένα τέτοιο -τολµώ
να πω- εθνικό θέµα, στο µεγαλύτερο έργο πληροφορικής το
οποίο τρέχει στη χώρα, βλέπουµε κάθε είδους δικαιολογίες και
προσκόµµατα, προκειµένου αυτό να µην ψηφιστεί από όλους.

Και όµως, είναι ένα νοµοσχέδιο που αφορά το σύνολο σχεδόν
των Ελλήνων πολιτών. Διασφαλίζει τα εµπράγµατα δικαιώµατά
τους και διευκολύνει τους επαγγελµατίες που δραστηριοποι-
ούνται στην αγορά ακινήτων. Η ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου,
η οµαλοποίηση της κατάστασης στις µεταβιβάσεις και τις λοιπές
πράξεις συµβάλλει στην ανάπτυξη, ενισχύει την επιχειρηµατικό-
τητα, ενδυναµώνει την εµπιστοσύνη µεταξύ κράτους και πολιτών.
Ζούµε σε µία εποχή ταχύτητας δικτύων, δεδοµένων, µε νέες ανά-
γκες σε αποθήκευση όχι πλέον αγαθών, όπως κάποτε, αλλά δε-
δοµένων.

Έτσι, εκτός από τις διατάξεις για το Κτηµατολόγιο ερχόµαστε
µε το παρόν νοµοσχέδιο να φέρουµε και διατάξεις για µία ενιαία
εφαρµογή πολιτικής γύρω από το υπολογιστικό νέφος -το cloud
computing- για το σύνολο των φορέων του δηµοσίου τοµέα, διότι
µόνο έτσι θα διασφαλιστεί ότι το ελληνικό κράτος φροντίζει µε
σεβασµό την ασφάλεια των δικών του δεδοµένων, αλλά και των
δεδοµένων των Ελλήνων πολιτών.

Και δεν είναι αυτό το µόνο νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται να δια-
σφαλίσει πλέον την επάρκεια σε ταχύτητες ,αλλά και ασφάλεια,
αµέσως µετά έρχεται επόµενο νοµοσχέδιο, το νοµοσχέδιο για
την κυβερνοασφάλεια, το οποίο έχει περάσει ήδη από το Υπουρ-
γικό Συµβούλιο, προκειµένου η Ελλάδα να είναι µπροστά σε µία
ακόµη αλλαγή που έρχεται τον Οκτώβρη του 2024, σε σχέση µε
τη νέα ευρωπαϊκή οδηγία NIS 2, προκειµένου πλέον αυτή η
οµπρέλα εποπτείας των περίπου εβδοµήντα σήµερα φορέων σε
σχέση µε την κυβερνοασφάλεια να απλωθεί σε περίπου δύο χι-
λιάδες δηµόσιους και ιδιωτικούς φορείς, καθώς και σε κρίσιµες
υποδοµές.

Τα τελευταία χρόνια, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ελλάδα
απέδειξε ότι µπορεί να προχωρήσει. Μετά από χρόνια στασιµό-
τητας, ακόµα και οπισθοδρόµησης, η χώρα έχει περάσει στον
δρόµο της ανάπτυξης. 

Η χώρα των µνηµονίων, η Ελλάδα που όλοι έβλεπαν ως το
«µαύρο» πρόβατο, αποτελεί πλέον υπόδειγµα διεθνώς. Ανακτή-
σαµε την επενδυτική βαθµίδα, η οικονοµία βρίσκεται σε ανά-
πτυξη, το πραγµατικό ΑΕΠ έχει αυξηθεί σηµαντικά, ενώ ο λόγος
δηµόσιου χρέους προς ΑΕΠ έχει µειωθεί κάτω και από το προ
πανδηµίας επίπεδο. Η Ελλάδα είναι στο κλαµπ των ισχυρών χω-
ρών, υιοθετεί τις διεθνείς τάσεις, πρωτοπορεί, κινείται στον

δρόµο του µέλλοντος. Κι όµως, είναι κρίµα µέσα στη χώρα να µη
µπορεί να επιτευχθεί µια στοιχειώδης συναίνεση σε βασικά ζητή-
µατα που θα συντελέσουν στην ανάπτυξη για το καλό όλων των
πολιτών. 

Δεν υπάρχει χρόνος για χάσιµο, δεν είναι δυνατόν να συνεχί-
ζουµε να παλεύουµε για την ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου
µόνοι µας. Την ώρα αυτή συµπορευόµαστε, ευτυχώς, µε τους ερ-
γαζόµενους του Κτηµατολογίου και τους συµβολαιογράφους,
προκειµένου να προχωρήσουµε µαζί ακόµα πιο οργανωµένα αί-
ροντας και τις όποιες διαφωνίες ή προβλήµατα υπάρχουν προς
ένα νέο Κτηµατολόγιο που πλέον στελεχώνεται, που εισάγει νέες
διαδικασίες, που ψηφιοποιείται, που κοιτάζει µπροστά. Περιµέ-
νουµε δεκαετίες και πλέον δεν υπάρχει άλλο περιθώριο. 

Σας καλώ να υπερβείτε προκαταλήψεις και ιδεοληψίες, σας
καλώ να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βα-
σίλειος Υψηλάντης.

Ορίστε, κύριε Υψηλάντη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, θέλω να υπενθυµίσω κάποια γεγονότα ξεκινώντας την πα-
ρέµβασή µου αυτή σχετικά µε τη λειτουργία των κυβερνήσεων
της Νέας Δηµοκρατίας, την προηγούµενη και τη σηµερινή, όσον
αφορά στη διευθέτηση των προβληµάτων του Κτηµατολογίου.
Πρέπει, λοιπόν, να πω ότι ενώ ακόµα δεν είχαν καταλαγιάσει οι
µεγάλες και οδυνηρές συνέπειες από την πανδηµία, έρχεται ο
ν.4821/2021, τον Ιούλιο του 2021, ο οποίος µπαίνει καθοριστικά
στη διαδικασία και στη λογική να βάλει σε µία σειρά τα µεγάλα
προβλήµατα που αντιµετώπιζε το Εθνικό Κτηµατολόγιο. 

Είναι αληθές ότι τέτοια εγχειρήµατα δεν κρίνονται επί του χάρ-
του. Μπορεί να γίνονται προσπάθειες, αλλά είναι ουτοπικό εάν
δεν κάνουµε έναν απολογισµό, αν δεν βλέπουµε στην πορεία τα
λάθη και τις παραλείψεις που έχουν γίνει και αν δεν επιδιώκουµε
να τα διορθώνουµε. Αυτό, λοιπόν, συµβαίνει σήµερα µε το νοµο-
σχέδιο µε το οποίο σχεδόν µε την απαρχή της νέας θητείας της
Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη εισάγονται τέτοια άρθρα
τα οποία θα µας οδηγήσουν σε λύσεις, έτσι ώστε η χώρα µας να
µην είναι σχεδόν η µόνη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση που δεν
διαθέτει ουσιαστικά Εθνικό Κτηµατολόγιο.

Αναρωτιέµαι το εξής: Αυτό το πολύ απλό πώς δεν µας ενώνει;
Άκουσα εδώ µεµψίµοιρες θέσεις και κριτικές, όπως άκουσα µε
µεγάλη προσοχή και τον αγαπητό µου συµπατριώτη Γιώργο Νι-
κητιάδη που µιλώντας για την εξέλιξη της τεχνολογίας θέλησε να
πει ότι µε τα µέσα που διαθέτουµε και σε σχέση µε το τότε που
άρχισε µε το ΠΑΣΟΚ να δηµιουργείται Εθνικό Κτηµατολόγιο, σή-
µερα θα έπρεπε να τρέχουµε γρηγορότερα.

Σου υπενθυµίζω, αγαπητέ µου Γιώργο, ότι στο δικό µας το Κτη-
µατολόγιο εκεί κάτω στα Δωδεκάνησα κάποια στιγµή την περίοδο
που κυβερνούσατε -όχι εσύ, αλλά το ΠΑΣΟΚ γενικότερα, πολύ
προηγούµενα- είχαν σταλεί ηλεκτρονικοί υπολογιστές, προκειµέ-
νου να γίνει η µηχανοργάνωση του Κτηµατολογίου της Ρόδου. Ε,
αν πας σήµερα στα υπόγεια του Κτηµατολογίου της Ρόδου, αυ-
τούς τους υπολογιστές εκεί κάτω θα τους βρεις. Υπήρχε και τότε
η τεχνολογία, την οποία όµως την «τρώγαµε», τη «θάβαµε» στα
υπόγεια. Αντιθέτως, σήµερα βλέπετε ότι µε τη δηµιουργία του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης και µε την ένταξη του
Εθνικού Κτηµατολογίου στην επιτήρηση του συγκεκριµένου
Υπουργείου εξελίσσονται, τρέχουν και επιταχύνονται οι διαδικα-
σίες ολοκλήρωσής του και κυρίως διεκπεραιώνονται οι εκατοντά-
δες χιλιάδες εκκρεµότητες για τις µεταγραφές και για την άρση
της ανασφάλειας η οποία υπάρχει σήµερα στον τόπο µας και
στον τοµέα του Κτηµατολογίου.

Πιστεύω πως είναι κοινός τόπος που θα έπρεπε να µας ενώνει
και όχι να µας χωρίζει το να φέρνουµε εδώ διατάξεις τέτοιες οι
οποίες να µπορούν να µας πάνε ένα βήµα µπροστά. Είναι δείγµα
εξέλιξης και δείγµα, αν θέλετε, ευρωπαϊκής συµµόρφωσης αυτό
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το οποίο επιδιώκουν όλα τα κράτη µέλη, προκειµένου να λειτουρ-
γήσει και να προχωρήσει η ανάπτυξη και να υπάρξει σαφής δια-
σφάλιση των συναλλαγών και του δικαίου, έτσι ώστε να κατοχυ-
ρωθεί όχι µόνον η ιδιοκτησία, αλλά να προχωρήσουν και τόσο
σηµαντικές επενδύσεις τις οποίες έχει ανάγκη ο τόπος.

Γίνονται διάφορες παρεµβάσεις, οι οποίες αναφέρθηκαν εδώ,
µε το άρθρο 5 για παρατάσεις όσον αφορά τις διορθώσεις των
αρχικών εγγραφών. Έντεκα µήνες ακόµα. Βεβαίως και θα πρέπει
να δοθεί η δυνατότητα στους πολίτες µε αγωγές διόρθωσης των
πρώτων εγγραφών ή µε αιτήσεις προδήλου ή αγωγές για όσα
έχουν χαρακτηριστεί αγνώστου ιδιοκτήτη, ώστε να µπορέσουν
να επανορθώσουν τα πράγµατα.

Θα ήθελα να σταθώ και σε ένα άλλο άρθρο, κύριε Υπουργέ και
κύριε Υφυπουργέ, που αφορά τα Δωδεκάνησα. Ξέρετε στον τόπο
που γεννήθηκα, στη Ρόδο, από τη δεκαετία του ‘30 και ενώ η
Ρόδος ιταλοκρατείτο, υπήρχε Κτηµατολόγιο, το οποίο έζησε
µέχρι τις µέρες µας. Ουσιαστικά τώρα γίνεται µία επιδίωξη να
ενταχθεί το Κτηµατολόγιο της Ρόδου, της Κω και της Λέρου -γιατί
οι Ιταλοί µόνο σε αυτά τα νησιά πρόλαβαν και οργάνωσαν τα κτη-
µατολογικά γραφεία- στο Εθνικό Κτηµατολόγιο. Άρα εκεί στα Δω-
δεκάνησα έχουµε δύο προβλήµατα. Το πρώτο είναι να ολοκλη-
ρωθεί η µετάπτωση. Αυτό σηµαίνει να ολοκληρωθούν οι χιλιάδες
εγγραφές οι οποίες εκκρεµούν από το σηµερινό Κτηµατολόγιο
µε τον κτηµατολογικό κανονισµό. Το δεύτερο, βέβαια, είναι η
ένταξή του και η ενσωµάτωσή του στο νέο Κτηµατολόγιο.

Βλέποντας το άρθρο 12, παρατηρώ ότι γίνεται µια πάρα πολύ
σηµαντική προσπάθεια, έτσι ώστε να ιδρυθεί το κτηµατολογικό
γραφείο βάσει του Εθνικού Κτηµατολογίου και έτσι να τρέξουν
οι διαδικασίες. Σε αυτό το άρθρο η προσπάθεια που γίνεται
αφορά την ένταξη ουσιαστικά του Κτηµατολογίου αυτού στο
Εθνικό Κτηµατολόγιο και στο Υπουργείο σας, για να µην υπάρχει
αυτή η διαµάχη που υπήρχε µέχρι σήµερα του ποιος είναι ο αρ-
µόδιος µεταξύ δύο Υπουργείων. 

Χρειάζεται, όµως, να προσέξουµε πάρα πολύ και το τυπικό,
αλλά και το ουσιαστικό µέρος αυτής της διαδικασίας, το οποίο
πρέπει να κοιτάξει άµεσα και το Υπουργείο Δικαιοσύνης. Είναι
ζητήµατα τα οποία έχουν να κάνουν ακόµα και µε τη διασφάλιση
της περιουσίας πλέον των Δωδεκανήσων και κατ’ επέκταση της
χώρας µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι πράγµατα τα οποία θα πρέπει να σεβαστούµε, όπως οι

Δωδεκανήσιοι φρόντισαν όλα αυτά τα χρόνια καρτερικά µε τα
όπλα και τα µέσα που είχαν να προχωρήσουν σε µια δυναµική
ανάπτυξη, σε µια τέτοια ανάπτυξη η οποία να είναι πυλώνας και
παράδειγµα για όλη τη χώρα.

Δεν θέλω το κράτος µας, δεν θέλω η Κυβέρνησή µας να ξεχνά
αυτές τις βασικές συνισταµένες, τις οποίες είµαι βέβαιος ότι όχι
µόνον θα σεβαστείτε, γιατί ξέρω τη συστηµατική και την επιστη-
µονική δουλειά την οποία κάνετε, αλλά και θα δώσετε µαζί µε
όλους εµάς και µαζί µε τους συµπατριώτες µου έναν αγώνα,
ώστε να έρθουν και πάλι τα πράγµατα εκεί που πρέπει.

Θέλω να σας συγχαρώ για την τολµηρή πρωτοβουλία σας να
δώσετε ένα τέλος σε ένα γεγονός το οποίο εκθέτει τη χώρα µας.
Είµαι βέβαιος ότι θα το πετύχουµε, ότι θα το πετύχετε. Επίσης,
την ώρα της ψηφοφορίας πιστεύω ότι και τα υπόλοιπα κόµµατα
θα ακολουθήσουν αυτή τη σκέψη και αυτή την τακτική.

Έχει φύγει ο κ. Καζαµίας, αλλά θα ήθελα να του διαβιβάσετε
ότι είναι πολλοί οι Έλληνες στο Ντουµπάι στη Σύνοδο για το
κλίµα που συµµετέχουν και καταθέτουν απόψεις. Υπάρχουν και
νέοι άνθρωποι οι οποίοι βρίσκονται εκεί και δίνουν τους αγώνες
τους για τη χώρα µας, για τις καταστάσεις της κλιµατικής αλλα-
γής και για την προοπτική του περιβάλλοντος σε όλον τον κόσµο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον
κ. Υψηλάντη. 

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Μαρία Αντωνίου. 

Ορίστε, κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, ενώνω και εγώ µαζί µε τους υπόλοιπους συναδέλφους τη
φωνή µου ενάντια στην οπαδική βία που χθες οδήγησε έναν νέο
άνθρωπο, ένα νέο αστυνοµικό, να τραυµατιστεί σοβαρά. 

Και σ’ αυτή την καταδίκη, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν χωράνε
ούτε χρώµατα ούτε κόµµατα. 

Η σηµερινή συζήτηση αφορά ένα πολύ σηµαντικό θέµα, αυτό
της ολοκλήρωσης του ελληνικού Κτηµατολογίου, ένα θέµα που
η διευθέτησή του θα καταστήσει αποτελεσµατικότερη τη λει-
τουργία τόσο για τις αρµόδιες υπηρεσίες οι οποίες καλούνται να
διευθετήσουν έναν τεράστιο όγκο εγγράφων και υποθέσεων, όσο
και για τους πολίτες οι οποίοι υφίστανται µεγάλη ταλαιπωρία από
τα δαιδαλώδη γραφειοκρατικά ζητήµατα ετών. 

Θεωρώ ότι το έργο της ολοκλήρωσης του ελληνικού Κτηµατο-
λογίου είναι θεµελιώδες, αφού αποτελεί κοµβικό εργαλείο προ-
γραµµατισµού, ορθολογικής οργάνωσης, ανασυγκρότησης και
ανάπτυξης της χώρας µας και το παρόν νοµοσχέδιο εισάγεται
προς ψήφιση σε µια χρονική στιγµή όπου είναι επιτακτική η επι-
τάχυνση των διαδικασιών για την ολοκλήρωση του κτηµατολο-
γίου, καθώς υπάρχουν εκατοντάδες χιλιάδες εκκρεµότητες στις
διευθετήσεις και µεταγραφές των ακινήτων, µε άµεσες συνέπειες
στις καταχωρίσεις των πράξεων που είναι εξαιρετικά χρονοβό-
ρες, γεγονός που δυσχεραίνει σε µεγάλο βαθµό τις συναλλαγές
των συµπολιτών µας. 

Εξίσου επιτακτική είναι και η ενίσχυση της επιχειρησιακής λει-
τουργίας του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε επωνυµία
«Ελληνικό Κτηµατολόγιο», ώστε να είναι εφικτή η τακτοποίηση
των εκκρεµοτήτων και η ταχύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών. 

Γνωρίζουµε πολύ καλά όλοι, αγαπητοί συνάδελφοι στην Αί-
θουσα, αλλά και σε όλη την κοινωνία, ότι ένα ολοκληρωµένο
Εθνικό Κτηµατολόγιο συµβάλλει καθοριστικά στην προστασία
του περιβάλλοντος και της δηµόσιας περιουσίας, καθώς µπο-
ρούν εύκολα να προχωρήσουν σχέδια χωροταξίας και πολεοδο-
µίας. 

Δεν µπορεί, λοιπόν, κανείς να αµφισβητήσει ότι το νοµοσχέδιο
το οποίο συζητούµε στη σηµερινή συνεδρίαση αποτελεί σηµα-
ντική παράµετρο στο ευρύτερο µεταρρυθµιστικό σχέδιο που έχει
οραµατιστεί ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης και έχει
αρχίσει να υλοποιεί η Κυβέρνηση σε αυτή τη δεύτερη τετραετία. 

Ακούσαµε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση να µας κατηγορεί ότι
αντιµετωπίζουµε επιφανειακά το Κτηµατολόγιο. Και ρωτάω τα
εξής: Είναι επιφανειακή η αντιµετώπιση όταν µε τις ρυθµίσεις που
ψηφίζουµε επιδιώκουµε να υλοποιήσουµε τις χρόνιες δαιδαλώ-
δεις γραφειοκρατικές διαδικασίες, όταν εξαλείφονται οι πολύ-
πλοκες και χρονοβόρες διαδικασίες που απαιτούνταν για τη
διευθέτηση ζητηµάτων ιδιοκτησίας γης, όταν επιτυγχάνεται η
ασφάλεια συναλλαγών στις µεταβιβάσεις ακινήτων, όταν απλο-
ποιείται η διαδικασία ελέγχου τίτλων ιδιοκτησίας χωρίς τις καθυ-
στερήσεις και τις επιβαρύνσεις του παρελθόντος, όταν δεν
θέλουµε οι πολίτες να ταλαιπωρούνται; Αυτό είναι επιφανειακό;
Είναι επιφανειακό, όταν θέλουµε να σταµατήσουν όλες αυτές οι
εικόνες ντροπής µε τις ατελείωτες ουρές των πολιτών έξω από
τα κτηµατολογικά γραφεία; 

Αγαπητοί συνάδελφοι, στόχος µας είναι τον Ιανουάριο του
2024 για τις νέες υποθέσεις να οδηγηθούµε στον ψηφιακό φά-
κελο µεταβίβασης ακινήτου ώστε κανείς να µη χρειάζεται να πη-
γαίνει σε κτηµατολογικό γραφείο, να ταλαιπωρείται και να περι-
µένει στην ουρά για να καταθέσει ένα χαρτί. Ο ψηφιακός φάκε-
λος φέρνει περισσότερη ασφάλεια δικαίου. Και γι’ αυτό κατηγο-
ρηθήκαµε πάλι από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ότι δηλαδή
αντιµετωπίζουµε το Κτηµατολόγιο ως ένα ακόµα ψηφιακό έργο.
Μας κατηγορείτε, δηλαδή, ότι είναι ένα ακόµα ψηφιακό έργο, ότι
θέλουµε να δώσουµε λύσεις σε όλους τους πολίτες και τους
επαγγελµατίες που θέλουν να καταθέσουν ψηφιακά και να µη
στήνονται σε µια ουρά, ότι θέλουµε να φτάσουµε σε ένα σηµείο
οι πολίτες να µπορούν να υποβάλλουν την αίτηση από το γραφείο
ή το σπίτι χωρίς να χρειάζονται και οι ανθρώπινοι πόροι που εξυ-
πηρετούν όλη αυτή τη διαδικασία και όλο αυτόν τον όγκο των εγ-
γράφων. 

Σαφώς και έχουµε απόλυτη επίγνωση ότι η ψηφιακή αναβάθ-
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µιση µιας δηµόσιας υπηρεσίας απαιτεί ένα εύλογο διάστηµα για
να ολοκληρωθεί και δεν γίνεται από τη µια µέρα στην άλλη. Όµως
τολµάµε να το κάνουµε, όπως τολµήσαµε πριν τέσσερα χρόνια,
το 2019, όταν υποσχεθήκαµε ένα σύγχρονο κράτος, αποτελεσµα-
τικό και φιλικό στον πολίτη, µε βασικό εργαλείο υλοποίησης την
ηλεκτρονική διακυβέρνηση. Και το πετύχαµε. Τέσσερα χρόνια
µετά, ο ψηφιακός µετασχηµατισµός του κράτους είναι πραγµα-
τικότητα και θα εφαρµόζεται και στο Ελληνικό Κτηµατολόγιο
πλέον. 

Δηλαδή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
προτιµάτε να διαιωνίζεται αυτή η εικόνα χάους στα κτηµατολο-
γικά γραφεία της χώρας, την ώρα που κάνετε λόγο για υποστε-
λέχωση των υπηρεσιών;

Στην πρόσφατη επίσκεψη του Υφυπουργού κ. Κυρανάκη στο
Κτηµατολογικό Γραφείο Αθηνών γίναµε µάρτυρες µιας απαρά-
δεκτης και επονείδιστης κατάστασης. Η Υπηρεσία έχει µετατρα-
πεί σε ένα απέραντο χαρτοβασίλειο. Ο αριθµός των σελίδων
προκαλεί ίλιγγο: εξήντα τρία εκατοµµύρια σελίδες χαρτιού. 

Σωστά, κύριε Υφυπουργέ;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Σωστά.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ο αριθµός αντιστοιχεί σε εξήντα τρεις χι-

λιάδες επτακόσιους ογδόντα τόνους, ένα νούµερο ενδεικτικό για
να καταλάβει κάποιος την εικόνα που επικρατεί και στα υπόλοιπα
κτηµατολογικά γραφεία της χώρας. Μόνο στην Αττική, σύµφωνα
µε τα στοιχεία, υπάρχουν εκατόν είκοσι ένας τόµοι βιβλίων, τα
οποία αντιστοιχούν σε εκατόν δεκαέξι εκατοµµύρια εκατόν µία
χιλιάδες εννιακόσιες τριάντα τέσσερις σελίδες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µου δώσετε ένα λεπτό κι εµένα, κύριε Πρόεδρε.
Και εδώ θα ήθελα να κάνω µια παρένθεση. Άκουσα τη µεγάλη

περιβαλλοντική ευαισθησία του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου
της Πλεύσης Ελευθερίας στην οµιλία του που περισσότερη ήταν
για τα περιβαλλοντικά θέµατα και τη διάσκεψη στο Ντουµπάι. 

Θα το ψηφίσετε; Είναι µια περιβαλλοντική προσπάθεια αυτή
που γίνεται. Για να δούµε την περιβαλλοντική σας ευαισθησία! 

Και πάλι, λοιπόν, εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στεκό-
µαστε µε υπευθυνότητα απέναντι στους πολίτες που µας έδωσαν
την εντολή να προχωρήσουµε σε ριζικές αλλαγές και µεταρρυθ-
µίσεις. Και εµείς έχουµε µάθει να σηκώνουµε το βάρος των ευ-
θυνών µας και όχι να τις µεταβιβάζουµε αλλού. Δεχθήκαµε κριτι-
κή ότι η ολοκλήρωση του κτηµατολογίου θα βοηθήσει τις επεν-
δύσεις, αλλά ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ακολουθεί
λανθασµένο δρόµο.

Ο µόνος δρόµος που ακολουθούµε, αγαπητοί συνάδελφοι,
είναι αυτός της ειλικρίνειας απέναντι στον πολίτη. Έχουµε το
θάρρος να βλέπουµε στην πράξη τι έχει λειτουργήσει και τι όχι
και έχουµε πλέον την επίγνωση για να προχωρήσουµε στις ου-
σιαστικές αλλαγές. 

Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία, όπως έχει επισηµάνει πρώτος ο
Πρωθυπουργός, είµαστε η Κυβέρνηση ακουόντων και όχι δογµα-
τικών. Είµαστε ανοικτοί σε κάθε διάλογο. Έχουµε τεκµηριωµένη
πρόταση και βελτιωτικές εισηγήσεις. Εξάλλου, το είδαµε και κατά
τη διαβούλευση που έγιναν δεκτές πάρα πολλές από τις επιση-
µάνσεις των επιστηµονικών φορέων και των συνεργαζόµενων φο-
ρέων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπροστά µας ένα σχέδιο
νόµου που αντιµετωπίζει µε ορθολογισµό το θέµα της ολοκλή-
ρωσης του Ελληνικού Κτηµατολογίου και της ενίσχυσης της επι-
χειρησιακής λειτουργίας του νοµικού προσώπου. Είµαστε η µόνη
χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση που δεν έχει ολοκληρώσει το Κτη-
µατολόγιο. Συνεπώς, όλοι µαζί πρέπει να εργαστούµε πιο γρή-
γορα, πιο επιτακτικά για την ολοκλήρωσή του. 

Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έχει τονίσει ότι πρώτιστο καθήκον
µας και ρητή υποχρέωσή µας είναι η διασφάλιση µιας καλύτερης
ποιότητας ζωής για κάθε πολίτη της χώρας και το νοµοσχέδιο
για το Κτηµατολόγιο έρχεται να προσθέσει το δικό του λιθαράκι
σ αυτή την προσπάθεια. 

Γι’ αυτό σας καλώ να δώσουµε τη θετική µας ψήφο, γιατί είναι
µια βαθιά τοµή η οποία έχει επίκεντρο τον άνθρωπο. Είναι η µε-

τάβαση σε µία δυναµική οικονοµία και σε µια πιο δίκαιη κοινωνία. 
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ την

κ. Αντωνίου.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Αθανάσιος Καββαδάς. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω κι εγώ,

όπως και οι προλαλήσαντες συνάδελφοι, να καταδικάσουµε σε
όλους τους τόνους την επίθεση που έγινε στον αστυνοµικό στα
επεισόδια του Ρέντη, να εκφράσω τις θερµές ευχές µου για καλή
ανάρρωση σε έναν νέο άνθρωπο που τραυµατίστηκε στο καθή-
κον, αλλά και καλή δύναµη στην οικογένειά του. 

Η οπαδική βία πρέπει να εξαλειφθεί οριστικά από τα γήπεδα,
ο αθλητισµός πρέπει να είναι γιορτή και όχι πεδίο µάχης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι γνωρίζουµε τις δυσκολίες
και τα ιδιαίτερα προβλήµατα στη λειτουργία του Κτηµατολογίου.
Υπάρχουν εκατοντάδες, χιλιάδες εκκρεµότητες στις µεταγραφές
ακινήτων σε ό,τι αφορά στην καταχώρησή τους που πρέπει να δι-
ευθετηθούν. Ο χρόνος αναµονής είναι µεγάλος. Υπάρχουν µεγά-
λες καθυστερήσεις για τους πολίτες αλλά και για τους επεν-
δυτές. Υπάρχει η ανάγκη ψηφιοποίησης, απλοποίησης και επιτά-
χυνσης των διαδικασιών µεταβίβασης ακινήτων για να διευκολύ-
νονται οι συναλλαγές και να µην µένει αναξιοποίητη η ακίνητη
περιουσία των πολιτών. Όλα αυτά ήταν και είναι υπαρκτά προ-
βλήµατα και αντιµετωπίζονται µε τις διατάξεις του νοµοσχεδίου
που έρχεται σήµερα προς συζήτηση και ψήφιση στη Βουλή. Αυτό
επιβεβαιώνεται και από την θετική αποτίµηση που έγινε από τους
φορείς κατά τη συζήτηση στην επιτροπή. Είναι δεδοµένος ο βα-
σικός στρατηγικός στόχος αυτού του νοµοσχεδίου: Να απεγκλω-
βιστούν οι ιδιοκτήτες από τις χιλιάδες µεταγραφές πράξεων που
εκκρεµούν και να επιταχυνθούν οι διαδικασίες. 

Αρχές Ιανουαρίου ξεκινά πιλοτικά και σε έναν χρόνο από σή-
µερα θέλουµε να έχουµε επιτύχει τον στόχο του ψηφιακού φα-
κέλου ακινήτου προκειµένου να µην χρειάζεται ο πολίτης να
επισκέπτεται τα κτηµατολογικά γραφεία. Παράλληλα το νοµοσχέ-
διο εισάγει καινοτοµίες που περιορίζουν τη γραφειοκρατία και
επιταχύνουν τις διαδικασίες. 

Αναλυτικά, πρώτον, δίνεται παράταση έως 30 Νοεµβρίου 2024
για την διόρθωση πρώτων εγγραφών, αλλά και να ζητήσουν οι
ενδιαφερόµενοι διόρθωση όταν η ιδιοκτησία τους έχει χαρακτη-
ριστεί ως «αγνώστου ιδιοκτήτη». Με αυτό τον τρόπο οι ιδιοκτήτες
ακινήτων µπορούν να αποφύγουν το ενδεχόµενο να περιέλθει η
περιουσία τους στο δηµόσιο. 

Δεύτερον, καταργείται η υποχρέωση κατάθεσης πιστοποι-
ητικού περί µη οφειλής ΤΑΠ ως προϋπόθεση στις µεταβιβάσεις
ακινήτων. Είναι µια ρύθµιση που περιορίζει τη γραφειοκρατία των
πιστοποιητικών, κάτι που είναι προς όφελος τόσο των ιδιοκτητών
όσο και των δήµων, οι οποίοι επιβαρύνονται µε επιπλέον όγκο ερ-
γασίας. 

Τρίτον, αυτοµατοποιούνται διαδικασίες και διευκολύνεται ο πο-
λίτης αφού το Ελληνικό Κτηµατολόγιο σε κάθε πράξη αγοραπω-
λησίας θα είναι αυτό που θα ενηµερώνει κάθε δήµο για το
εµβαδόν του ακινήτου και τα στοιχεία του ιδιοκτήτη. 

Τέταρτον, σε µεταβιβάσεις ακινήτων εντός του ίδιου γεωτεµα-
χίου, για παράδειγµα µεταβιβάσεις αποθηκών, διαµερισµάτων,
θέσεων στάθµευσης κ.λπ. µέχρι σήµερα χρειάζονταν ξεχωριστά
αποσπάσµατα κτηµατολογικού διαγράµµατος για καθένα από
αυτά. Πλέον αρκεί ένα ολοκληρωµένο απόσπασµα και έτσι µει-
ώνεται και η γραφειοκρατία και το κόστος για τον πολίτη. 

Πέµπτον, οι µεταβιβάσεις µπορούν να γίνονται µε ψηφιακές
συµβολαιογραφικές πράξεις χωρίς να χρειάζονται αντίγραφα
κτηµατολογίου. Ουσιαστικά επιταχύνεται η ψηφιοποίηση και η
απλοποίηση της σχετικής διαδικασίας. Μάλιστα το αντίγραφο
του κτηµατολογικού διαγράµµατος θα προσαρτάται από τον ίδιο
τον φορέα, απαλλάσσοντας τον πολίτη από µια ακόµη πράξη. 

Έκτον, ύστερα από αίτηση του πολίτη ο προϊστάµενος του κτη-
µατολογικού γραφείου και οι υπάλληλοι θα µπορούν να προβαί-
νουν σε διορθώσεις πρόδηλων σφαλµάτων, στοιχείων ταυτότη-
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τας ιδιοκτήτη και να διαγράφουν όσους λανθασµένα καταχωρί-
στηκαν ως δικαιούχοι σε ακίνητα. Λύνεται έτσι το πρόβληµα µε
την υπέρβαση των χιλιοστών που πολλές φορές προκαλούσε
πρόβληµα στους ιδιοκτήτες. 

Έβδοµον, τα συµβόλαια θα αναρτώνται σε ψηφιακή πλατ-
φόρµα και οι δικηγόροι θα µπορούν να έχουν πρόσβαση σε αυτή
και να ελέγχουν τα συµβόλαια. Ιδιαίτερη αναφορά θέλω να κάνω
στο γεγονός ότι διευρύνεται η βάση των µηχανικών που µπορούν
να συµµετέχουν στο πρόγραµµα για την υλοποίηση του Κτηµα-
τολογίου. Έτσι µπορούν πια να είναι και τεχνολογικής εκπαίδευ-
σης, όχι µόνο πανεπιστηµιακής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει µε-
τωπικά τα προβλήµατα, δεν τα κρύβει κάτω από το χαλί. Το νο-
µοσχέδιο που συζητάµε σήµερα είναι µια µεγάλη τοµή στην
ψηφιοποίηση των διαδικασιών, αλλά και στην πλήρη υλοποίηση
του έργου του Κτηµατολογίου, γιατί είµαστε η µοναδική χώρα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση που δεν έχει Κτηµατολόγιο. Εξάλλου η
χώρα έχει δεσµευτεί για την ολοκλήρωσή του µέχρι το τέλος του
2025. 

Πέρα από τις προβλέψεις του νοµοσχεδίου υπάρχει σε εξέλιξη
ένας σχεδιασµός που περιλαµβάνει, πρώτον, την ενίσχυση του
προσωπικού µε νέες προσλήψεις. Στη Λευκάδα, για παράδειγµα,
έχουµε µόνο τρία άτοµα οπότε είναι πολύ σηµαντικό, κύριε
Υπουργέ, να ενισχυθούνε. Και δεύτερον, το έργο της ψηφιοποί-
ησης των συµβολαίων που έχει ενταχθεί στα έργα που χρηµατο-
δοτούνται από το Ταµείο Ανάκαµψης και θέλω να εκφράσω την
ικανοποίησή µου, διότι η Λευκάδα θα είναι από τις πρώτες περιο-
χές µετά την Αθήνα στις οποίες θα προχωρήσει το έργο κατά
προτεραιότητα. Πρώτα η Λευκάδα. 

Αυτή δεν είναι η µόνη ούτε η πρώτη συµβολή της Κυβέρνησης
στα προβλήµατα µε το Κτηµατολόγιο που απασχολούν τον νοµό
µου. Κύριε Υπουργέ, όπως ανέφερα και στην κατ’ ιδίαν συνά-
ντηση που είχαµε στο γραφείο σας µαζί µε τους συναδέλφους
τον κ. Χαράλαµπο Αθανασίου Βουλευτή Λέσβου και τον κ. Νότη
Μηταράκη Βουλευτή Χίου, µε τους οποίους έχουµε παρόµοια ζη-
τήµατα µε το Κτηµατολόγιο στους νοµούς µας, σε κάποιες πε-
ριοχές της Λευκάδας το Κτηµατολόγιο ξεκίνησε το 1998. Οι πάρα
πολλές αστοχίες που ξεπερνούσαν το 70% των κτηµατογραφού-
µενων περιοχών οδήγησε έπειτα από πολλά χρόνια στη διαδικα-
σία του επαναπροσδιορισµού. Δηλαδή, οι ιδιοκτήτες θα υποδείκ-
νυαν οι ίδιοι τα σωστά όρια των γεωτεµαχίων τους. Η διαδικασία
αυτή ξεκίνησε ουσιαστικά το 2019. Υπήρξαν κάποια αποτελέ-
σµατα, όµως είµαστε ακόµα µακριά από την ολοκλήρωση του
Κτηµατολογίου σε αυτές τις περιοχές. Υπάρχει ένα τεράστιο κοι-
νωνικό πρόβληµα σε αυτές τις εννέα περιοχές και θέλω να τις
αναφέρω: στον Αλέξανδρο, στην Απόλπαινα, στην Καρυά, στις
Καριώτες, στην Κατούνα, στη Λευκάδα, στις Σφακιώτες, αλλά και
στο χωριό των Τσουκαλάδων. 

Ήδη από την προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
έγιναν πολλές προσπάθειες, υπήρξαν πολύ θετικές νοµοθετικές
ρυθµίσεις. Δόθηκαν παρατάσεις. Προχωρήσαµε σε συµπληρω-
µατικές συµβάσεις τις οποίες ωστόσο δεν υπέγραψε ο ανάδοχος
και λύθηκε η σύµβαση µε το Ελληνικό Κτηµατολόγιο. Όµως, η
προσπάθεια συνεχίζεται για να λυθεί το πρόβληµα. Και εδώ
οφείλω να πω ένα µεγάλο ευχαριστώ και στον Υπουργό Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης κ. Δηµήτρη Παπαστεργίου, αλλά να συγ-
χαρώ και τον Υφυπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Κυρανά-
κη, διότι αν και λίγο καιρό σε αυτή τη θέση έχει ήδη κάνει ουσια-
στικές και τολµηρές παρεµβάσεις για να βοηθήσει τη Λευκάδα. 

Εδώ, όµως, θέλω να συγχαρώ και τον Πρόεδρο του Κτηµατο-
λογίου, που πολλά ακούστηκαν απόψε, τον κ. Σακαρέτσιο και
τους συνεργάτες του για την άριστη συνεργασία που έχουµε όλο
αυτό το διάστηµα. Έτσι, λοιπόν, προχωράµε σε ένα πιλοτικό πρό-
γραµµα σε τέσσερις επιλεγµένες ενότητες του επαναπροσδιορι-
σµού σε εκατόν ενενήντα ένα γεωτεµάχια µε βελτιωµένα
χαρακτηριστικά. Αν πετύχει θα προχωρήσει και σε όλες τις άλλες
περιοχές επαναπροσδιορισµού. 

Επιπλέον από την προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας ξεκίνησε µια διαδικασία µετεγκατάστασης του κτηµατο-
λογικού γραφείου Λευκάδας, η οποία ολοκληρώνεται στις 20
Δεκεµβρίου, σε λίγες µέρες. οπότε και παραδίδεται ένα νέο, σύγ-

χρονο, λειτουργικό κτήριο, που είναι κόσµηµα, κύριοι Υπουργοί,
και θα στεγάσει την υπηρεσία και ελπίζω κύριε Υπουργέ και κύριε
Υφυπουργέ, να έχουµε την τιµή να σας έχουµε στη Λευκάδα για
τα εγκαίνια. Στο χέρι σας είναι. 

Πρέπει, όµως, κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, να δοθεί
λύση στο πρόβληµα της µεταφοράς από το παλιό στο νέο κτίριο.
Ξέρουµε ότι το πρόβληµα βρίσκεται στο γεγονός ότι ο ένας ανά-
δοχος έχει κάνει προσφυγή εναντίον του άλλου. Θεωρώ, λοιπόν,
ότι η σωστή λύση είναι αυτή που είπατε εσείς στην επιτροπή. Να
αναλάβουν, δηλαδή, τη µεταφορά οι ανάδοχοι της ψηφιοποίησης
των αρχείων και να µην περιµένουµε ένα χρόνο για τη µεταφορά.
Και βέβαια η Κυβέρνηση έδωσε λύση και στο ζήτηµα του προ-
ϊστάµενου του κτηµατολογικού γραφείου Λευκάδας, αφού µε το
παρόν νοµοσχέδιο παρέχεται η δυνατότητα υπογραφής και σε
άλλους υπαλλήλους πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης µε πολλά
χρόνια εµπειρίας.

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µία συνεπή
πολιτική και για το Κτηµατολόγιο. Η Κυβέρνηση δείχνει για µια
ακόµη φορά τόλµη και ευελιξία και κυρίως αποτελεσµατικότητα.
Η αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών, η απλοποίηση των διαδικα-
σιών και ο περιορισµός της γραφειοκρατίας είναι µονόδροµος,
προκειµένου να προχωρήσει σε έναν χρόνο από τώρα η αγορα-
πωλησία ακινήτων που έχουν κτηµατογραφηθεί να γίνει ψηφιακά
-τελειώνω, κύριε Πρόεδρε-, άµεσα, χωρίς ταλαιπωρία για τους
πολίτες και µε πλήρη ασφάλεια δικαίου. Κυρίως, όµως, το νοµο-
σχέδιο αυτό κάνει ένα µεγάλο ουσιαστικό βήµα για την κατά-
κτηση ενός…..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Καββαδά, κάνατε πολλά βήµατα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Έκανα πολλά βήµατα, η Λευκάδα περιµένει είκοσι πέντε χρόνια
να λυθεί το Κτηµατολόγιο. Εγώ ζητάω δυο λεπτά από το Προ-
εδρείο. Δυο λεπτά µόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τι δυο λεπτά; Εγώ έσ-
βησα τον χρόνο, είχατε πάει στα δέκα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Κυρίως, όµως, το νοµοσχέδιο αυτό
κάνει ένα µεγάλο ουσιαστικό βήµα για την κατάκτηση ενός ποι-
οτικού στόχου, στο να σταµατήσει η χώρα µας να είναι ουραγός
στην Ευρώπη στο θέµα της κτηµατογράφησης και να αποκτήσει
ένα σύγχρονο, ακριβές, αξιόπιστο Κτηµατολόγιο, ένα Κτηµατο-
λόγιο όπως αρµόζει σε σύγχρονη ευνοµούµενη ευρωπαϊκή χώρα,
ένα Κτηµατολόγιο όπως το χρειάζεται κάθε πολίτης. 

Ευχαριστώ πολύ.
Σας ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή σας για τον χρόνο,

κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Καββαδά.

Θα πάµε σε έναν κύκλο δευτερολογιών, ξεκινώντας από τα µι-
κρότερα κοινοβουλευτικά κόµµατα προς τα µεγαλύτερα. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Από το Βήµα, κύριε Πρό-
εδρε�

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Από τη θέση σας.
Θερµή παράκληση, γιατί τον χρόνο που θα χάνετε ανεβαίνοντας
στο Βήµα, καλύτερα να τον κερδίσετε σε οµιλία. Προκύπτει, άλ-
λωστε, και από τον Κανονισµό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Από πού προ-
κύπτει αυτό�

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και από τον Κανονι-
σµό προκύπτει. Εάν θέλετε, εγώ θα δώσω τρία λεπτά στον κα-
θένα, µε µια ανοχή, αλλά ο Κανονισµός προβλέπει –πρέπει να τον
διαβάσετε κάποια φορά- ότι µιλάτε από Βήµατος, όταν είναι
πέραν των πέντε λεπτών. Εν πάση περιπτώσει, όποιος θέλει µπο-
ρεί να έρθει στο Βήµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Να καταθέσω τις νοµοτεχνικές�

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κατετέθησαν οι νοµο-
τεχνικές από τον Υπουργό και µοιράστηκαν στους συναδέλφους,
κύριε Κυρανάκη. Θέλετε κάτι άλλο επί των νοµοτεχνικών;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Μήπως θέλει το Σώµα διευκρίνιση�
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, έχετε τον
λόγο. Τι ακριβώς θέλετε�

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα τον λόγο, µήπως οι ειση-
γητές και οι ειδικοί αγορητές, πριν τις εισηγήσεις τους, θέλουν
να ακούσουν κάποιες επεξηγήσεις για τις νοµοτεχνικές. Εάν δεν
υπάρχει τέτοιος λόγος, σταµατάµε εδώ και ξεκινάµε τις δευτε-
ρολογίες.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Εάν θέλετε, διευκρινίστε για το 30.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι νοµοτεχνικές δεν

εξηγούνται. Εάν θέλει κάποιος, θα το θέσει µόνος του στη δευ-
τερολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Καραγεωργο-
πούλου, για να µην είµαι άδικος, εάν θέλετε, ελάτε και στο Βήµα.
Θα βάλω τέσσερα λεπτά στον κάθε δευτερολογούντα.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Τέσσερα λεπτά είναι αρκετά,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Καραγεωργο-
πούλου, έχετε τον λόγο.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ. 
Γνωρίζω ότι είναι περασµένη η ώρα, όλοι είµαστε κουρασµένοι,

αλλά υπάρχουν κάποια θέµατα που είναι σηµαντικά. 
Κατ’ αρχάς, θέλω να χαιρετίσω την απόφαση των συµβολαι-

ογράφων των Συµβολαιογραφικών Συλλόγων Αθηνών, Πειραιώς,
Αιγαίου και Δωδεκανήσου πριν από µία ώρα, που αποφάσισαν να
συνεχίσουν την αποχή τους. 

Δεν τα έχετε βρει, κύριε Υπουργέ, µε τους συµβολαιογράφους.
Επτά στους εννέα συλλόγους στην Ελλάδα απέχουν από τα κα-
θήκοντα για όλα αυτά τα οποία διαλαµβάνονται στο νοµοσχέδιό
σας και για όσα αντιφατικά συνυπάρχουν εδώ, τα οποία δεν δι-
καιολογούν σε καµµία περίπτωση τον ισχυρισµό σας ότι υπερα-
σπίζεστε την ασφάλεια δικαίου. Το αντίθετο, µάλιστα. 

Θα σας αναφέρω ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα και θα
ήθελα µία εξήγηση από εσάς, που δεν εµφανιστήκατε στις επι-
τροπές, γιατί εξήγηση από τον κ. Κυρανάκη βεβαίως δεν δόθηκε
µε τα όσα ακατάληπτα και επικίνδυνα έχουν ακουστεί σε αυτή
την Αίθουσα από τον ίδιο. Θα ήθελα, λοιπόν, µια πολύ συγκεκρι-
µένη απάντηση στην εξής αντινοµία που υπάρχει ανάµεσα στη
διακήρυξη του ηλεκτρονικού ανοικτού, άνω των ορίων, διαγωνι-
σµού για το έργο «ηλεκτρονικός φάκελος µεταβίβασης ακινήτου»
και σε όσα διαλαµβάνονται στη διάταξη του άρθρου 26. 

Το άρθρο 26 µιλάει για την ανάρτηση ψηφιακού αντιγράφου.
Στη διακήρυξή σας, την οποία αναρτήσατε στις 7 Νοεµβρίου και
στις 8 Δεκεµβρίου έκλεισε ο κύκλος των προσφορών –αλήθεια,
θα θέλαµε πολύ να µάθουµε ποιος είναι ο τυχερός ανάδοχος που
θα πάρει τα χρήµατα- στη σελίδα ογδόντα τέσσερα από τις επτα-
κόσιες τριάντα πέντε σελίδες, στον σκοπό και τους στόχους της
σύµβασης λέτε: «Συνολικά οι συµβολαιογραφικές πράξεις που
θα πρέπει να καλύπτονται µέσω της εφαρµογής θα πρέπει να
είναι οι ακόλουθες: µεταβίβαση ακινήτου, γονική παροχή, δωρεά,
κληρονοµιά. Επιπλέον, στόχος του έργου είναι η ολοκλήρωση
κάθε συµβολαιογραφικής πράξης µε τη σύνταξη ψηφιακού συµ-
βολαίου, το οποίο θα υπογράφεται ψηφιακά τόσο από τα εµπλε-
κόµενα µέρη, όσο και από τον συµβολαιογράφο, προτού κατατε-
θεί στον αρµόδιο δηµόσιο φορέα».

Έρχεστε, λοιπόν, και λέτε ένα τεράστιο ψέµα µε το άρθρο 26,
το οποίο καλείτε τους Βουλευτές να το υπερψηφίσουν, µε τον
κόσµο να µην έχει καταλάβει για τι ακριβώς διατείνεστε, όταν µι-
λάτε για ψηφιακή εξέλιξη. Μιλάτε για ψηφιακό συµβόλαιο, στο
οποίο κανείς δεν θα βλέπει κανέναν, αντίθετο µε το ελληνικό δί-
καιο, αντίθετο µε κάθε έννοια δικαίου. Και αυτό προσπαθείτε να
µας πείσετε ότι είναι κάτι άλλο από το άρθρο 26. 

Ο ηλεκτρονικός διαγωνισµός αφορά τον ηλεκτρονικό φάκελο
ακινήτου, για τον οποίο µιλάτε στο άρθρο 26. Μία εξήγηση, σας
παρακαλώ πολύ, γιατί η πρώτη ανασφάλεια δικαίου και η πρώτη
αντίφαση είναι ανάµεσα στα ίδια τα κείµενά σας, για τα οποία δεν
δώσατε καµµία εξήγηση µέχρι τώρα. 

Οι πλέον αρµόδιοι για τις συµβάσεις των ακινήτων έκαναν και
θα ξανακάνουν αποχή, γιατί αυτά που λέτε πραγµατικά δεν έχουν
καµµία σχέση µε την έννοια της δικαιοσύνης στις µεταβιβάσεις
των ακινήτων. Διεκδικούν ένα φερέγγυο πλαίσιο άσκησης του θε-

σµού στο όνοµα της συµβολαιογραφικής τιµής, αλλά και στο
όνοµα της ασφάλειας των συναλλαγών και στο όνοµα της ασφά-
λειας της περιουσίας όλων των Ελλήνων και του ελληνικού δη-
µοσίου.

Χαιρετίζουµε, βεβαίως, και θα υπερψηφίσουµε τρία άρθρα του
εν λόγω νοµοσχεδίου. Το ένα από αυτά είναι το άρθρο 25 µε τη
νοµοτεχνική βελτίωση που φέρατε, την οποία φυσικά και την αντι-
ληφθήκαµε, κύριε Κυρανάκη. Για αυτόν ακριβώς τον λόγο υπερ-
ψηφίζουµε το άρθρο 25 µαζί µε δύο άλλα άρθρα.

Καταψηφίζουµε στο σύνολό του το νοµοσχέδιο για όσα ακρι-
βώς δεν υπερασπίζεται και σε καµµία περίπτωση ένα από αυτά
δεν είναι η ασφάλεια των συναλλαγών, ενώ θα έπρεπε, γιατί ο
σκοπός για εσάς αγιάζει τα µέσα. Γι’ αυτό σας διόρισε ο κ. Μη-
τσοτάκης, δεν έχετε καν εκλεγεί, κύριε Παπαστεργίου, και γι’
αυτό προσπαθείτε πάση θυσία να φέρετε ένα αποτέλεσµα, το
οποίο αµφιβάλλω εάν θα το πετύχετε, γιατί ακριβώς το χάος του
Κτηµατολογίου, το σκάνδαλο του Κτηµατολογίου δεν υπάρχει πε-
ρίπτωση να το εξυγιάνετε µε αυτό που φέρνετε για ψήφιση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Θέλω µόνο να διορθώσω λίγο τον εαυτό µου, µετά την παρέµ-

βαση του κ. Καραµέρου.
Άρθρο 66: Τρόπος αγορεύσεων. Ο αγορητής µιλάει είτε από

το Βήµα είτε από τη θέση του� Εδώ υπάρχει άνω τελεία. Από το
Βήµα µπορεί να µιλήσει, µόνο όταν ο χρόνος οµιλίας που δικαιού-
ται υπερβαίνει τα επτά λεπτά της ώρας. Διορθώνω τον εαυτό
µου, διότι είπα πέντε λεπτά. Το λέµε αυτό, γιατί συνήθως οι πρω-
τολογίες γίνονται από του Βήµατος και οι δευτερολογίες, κατά
πάγια πρακτική, όσο χρόνο και αν έχουν, από τη θέση του οµι-
λούντος. Εν πάση περιπτώσει, όποιος θέλει µπορεί…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει και το
άρθρο που λέει ότι δεν επιτρέπεται η ανάγνωση ολόκληρης της
οµιλίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πολλά λέγονται.
Τώρα, εκ των υπολοίπων ειδικών αγορητών, ο κ. Αποστολάκης

θέλει να δευτερολογήσει�
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Αποστολάκη,

έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να αφιερώσω τη δευτερολογία µου στην τροπολογία του

«Καλαθιού του Άη Βασίλη». Η τροπολογία για το «Καλάθι του Άη
Βασίλη» είναι µια κοροϊδία για τα παιδιά και τους γονείς τους. Ο
κόσµος υποφέρει οικονοµικά και το ξέρετε. 

Ας δούµε, όµως, τις οικονοµικές συνθήκες της αγοράς, υπό τις
οποίες δίδεται αυτό το καλάθι. Καθώς η πιο κρίσιµη περίοδος για
το εµπόριο ξεκινάει, δηλαδή η εορταστική περίοδος των Χριστου-
γέννων, τα αποτελέσµατα έρευνας που έγινε δείχνουν πολύ
µικρή διάθεση από τους καταναλωτές για δαπάνες, µε τον πλη-
θωρισµό και την ακρίβεια να πλήττουν την αγοραστική δύναµη. 

Σύµφωνα µε την έρευνα, χαµηλότερες δαπάνες σε όλα τα είδη,
ακόµα και στα είδη πρώτης ανάγκης, είναι διατεθειµένοι να εξε-
τάσουν τουλάχιστον οι µισοί Έλληνες καταναλωτές, εφόσον η
αγοραστική τους δύναµη συνεχίσει να συρρικνώνεται λόγω πλη-
θωρισµού. 

Συγκεκριµένα, το 50% αναµένεται να ξοδέψει λιγότερα χρή-
µατα σε τρόφιµα και ποτά, ενώ το 56% σε οικιακά είδη και είδη
υγιεινής. Επίσης, ποσοστό κοντά στο 80% είναι διατεθειµένο να
κόψει περαιτέρω τα έξοδα σε προαιρετικά καταναλωτικά είδη,
όπως το αλκοόλ, παιχνίδια, παζλ, βιβλία και ρούχα, παπούτσια,
αξεσουάρ. Ποσοστό 73% θα µείωνε τα έξοδά του για προσωπική
φροντίδα και οµορφιά. 

Σύµφωνα µε την ίδια έρευνα, οι συνεχείς ανατιµήσεις και το
υψηλό κόστος ζωής επέδρασαν καταλυτικά στις προσδοκίες των
Ελλήνων καταναλωτών, επίδραση που επιβαρύνθηκε και από τις
γεωπολιτικές εντάσεις των τελευταίων µηνών που ενισχύονται,
αντί να αµβλύνονται. Ο δείκτης κινείται σε χαµηλά επίπεδα πλέον,
µε αποτέλεσµα και αυτό τον µήνα οι Έλληνες καταναλωτές να
εµφανίζονται ως οι περισσότερο απαισιόδοξοι στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. 
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Τέλος, ακριβότερο κατά 20% πρόκειται να είναι το τραπέζι των
Χριστουγέννων, σύµφωνα µε τους υπολογισµούς του ΙΝΚΑ και
της Γενικής Συνοµοσπονδίας Καταναλωτών Ελλάδας. 

Έρχεται τώρα η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, η Κυβέρνηση της επι-
δοµατικής πολιτικής, να ξεγελάσει τους φτωχοποιηµένους Έλ-
ληνες µε τα διάφορα καλάθια του νοικοκυριού, που δεν είναι
τίποτα άλλο παρά στάχτη στα µάτια του κόσµου για την ανικανό-
τητά της να λάβει ουσιαστικά µέτρα κατά της ακρίβειας. Τα κα-
λάθια αυτά είναι ένας φανερός εµπαιγµός των λαϊκών τάξεων. 

Η Κυβέρνηση περιορίζει και υποβαθµίζει τις ανάγκες των νοι-
κοκυριών ουσιαστικά σε εκείνες τις προσφορές προϊόντων που
θα καθορίσουν οι µεγαλέµποροι και τα σουπερµάρκετ. 

Τώρα έρχεται µε την τροπολογία αυτή να προσθέσει και το
«Καλάθι του ‘Αη-Βασίλη» µε τα παιδικά παιχνίδια. Με το µέτρο
αυτό κοροϊδεύει τους οικογενειάρχες και τα παιδιά τους. Δεν
είναι τίποτα άλλο παρά µία επικοινωνιακή αντιµετώπιση του προ-
βλήµατος του πληθωρισµού και της συνεχούς αύξησης των
τιµών. Δεν σώζονται τα νοικοκυριά και γενικότερα οι αδύναµοι
καταναλωτές από τα καλάθια αυτά. 

Η Νίκη απαιτεί από την Κυβέρνηση να λάβει άµεσα, ουσιαστικά
και στοχευµένα µέτρα για την αντιµετώπιση της ακρίβειας και να
προστατέψει την αγοραστική δύναµη των λαϊκών τάξεων και όχι
να δίνει ασπιρίνες των διαφόρων επιδοµάτων και χαρατσιών. Γι’
αυτό θα καταψηφίσουµε την τροπολογία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Αποστολάκη.
Τον λόγο έχει η κ. Πέρκα.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να µιλήσω και εγώ λίγο για την τροπολογία για το

«Καλάθι του ‘Αη-Βασίλη».
Πραγµατικά νιώθουµε ότι η Κυβέρνηση εµπαίζει και εµάς εδώ,

αλλά και την ελληνική κοινωνία, που τόσο δύσκολα τα βγάζει
πέρα και έρχεται κάθε φορά µε ένα καλάθι, µε ένα pass να καλύ-
ψει αυτή την απροθυµία που έχει πραγµατικά να ελέγξει τα υπερ-
κέρδη είτε αφορούν σε τρόφιµα είτε αφορούν σε άλλα είδη.
Προφανώς δεν µπορούµε να την υπερψηφίσουµε, όπως καταλα-
βαίνετε, και παρακαλούµε τουλάχιστον να µην εµπαίζετε και εµάς
και τον κόσµο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

την κ. Πέρκα.
Τον λόγο έχει ο κ. Δηµητριάδης από τους Σπαρτιάτες για τη

δευτερολογία του. 
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα τοποθετηθώ επί του νοµοσχεδίου. Τοποθετήθηκα στην

πρωτολογία µου. Θα πω και εγώ κάποια πράγµατα για την τρο-
πολογία για το «Καλάθι του ‘Αη-Βασίλη».

Η πάγια θέση µας ως Σπαρτιάτες είναι ότι το πρόβληµα της
ακρίβειας και της φτώχειας δεν αντιµετωπίζεται µε καλάθια. Είναι
ένα ηµίµετρο το οποίο για µένα προσωπικά έχει περισσότερο επι-
κοινωνιακό χαρακτήρα παρά ουσιαστικό. Και µάλιστα να τονίσω
ότι ναι µεν συµφωνούµε να παίρνουν τα παιδάκια παιδικά παιχνί-
δια, αλλά όχι µε τα κριτήρια που έχουν τεθεί, για παράδειγµα, όχι
µόνο για επιχειρήσεις που έχουν τζίρο πάνω από 1 εκατοµµύριο
και όχι µόνο για µια κατηγορία παιχνιδιών. Δεν θεωρώ ότι θα προ-
σφέρει κάτι. 

Πράγµατι πρέπει να βοηθήσουµε τα παιδάκια, να βοηθήσουµε
τη φτώχεια, αλλά όταν σε µία χώρα υπάρχει µια τεράστια ακρί-
βεια, υπάρχει συνεχής φτωχοποίηση, πάρα πολλοί καταναλωτές
περιορίζουν κατά πολύ τις αγορές λόγω της ακρίβειας και λόγω
του µεγάλου κόστους ζωής, δεν µπορούµε να πιστέψουµε ότι µε
µια τέτοια τροπολογία, που είναι και ηµιτελέστατη και ουσιαστικά
δεν προσφέρει τίποτα και είναι πιο πολύ επικοινωνιακού χαρα-
κτήρα, θα προσφέρει κάτι στα παιδάκια. Ναι, θέλουµε τα παιδά-
κια να παίρνουν παιχνίδια, θέλουµε τα παιδάκια να ζουν καλά,
αλλά για µας θα πρέπει να υπάρξουν αποφασιστικές πρωτοβου-
λίες για την αντιµετώπιση της ακρίβειας και όχι επικοινωνιακού
τύπου µέτρα, όπως αυτή η τροπολογία, σύµφωνα µε την οποία
µάλιστα, ακόµα και στα παιδικά παιχνίδια βάζουµε συγκεκριµένα
κριτήρια, όπως ο τζίρος των επιχειρήσεων, η κατηγορία των παι-

χνιδιών. Δεν µπορώ να καταλάβω τι θα προσφέρουν. 
Αυτή η τροπολογία είναι καθαρά, όπως προείπα, επικοινωνια-

κού χαρακτήρα και δεν θα προσφέρει τίποτα ουσιαστικό. Γι’ αυτό
τον λόγο και εµείς καταψηφίζουµε την τροπολογία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κύριε Σαράκη, θέλετε να δευτερολογήσετε;
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, όπως αναφέραµε και κατά

τη διάρκεια της πρωτολογίας µας, η Ελληνική Λύση αναγνωρίζει
ότι υπάρχει ένας λαβύρινθος για τους πολίτες στο Εθνικό Κτη-
µατολόγιο, από όπου ο πολίτης απεγνωσµένα ψάχνει να βρει διέ-
ξοδο για να κατοχυρώσει τα περιουσιακά του δικαιώµατα. Θεω-
ρούµε ότι και αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται να προστεθεί σε όλα
εκείνα τα νοµοσχέδια των κυβερνήσεων που κυβέρνησαν µετά το
1996 που µε τη θεσµοθέτηση του Εθνικού Κτηµατολογίου δηµι-
ούργησαν αυτή τη δυσκαµψία στην κατοχύρωση των περιουσια-
κών δικαιωµάτων και σε αυτά τα γραφειοκρατικά προβλήµατα
που συγκεκριµένα άρθρα προσπαθούν να άρουν και γι’ αυτό θα
τα υπερψηφίσουµε, δηλαδή το άρθρο 21, το άρθρο 24 και το
άρθρο 25. Για τα υπόλοιπα θα δηλώσουµε «παρών».

Θα µου επιτρέψετε όµως να αναφερθώ σε ένα θέµα που είναι
στην επικαιρότητα, που η Κυβέρνηση το αντιµετώπισε µε έναν
τρόπο προσβλητικό για την ελληνική κοινωνία. Όταν έχουµε να
κάνουµε µε έναν πόλεµο εναντίον των συµµοριών οι οποίες κα-
λύπτονται πίσω από διάφορες «θύρες» θα πρέπει να κηρύξει τον
πόλεµο σε αυτούς οι οποίοι είναι πραγµατικά ένοχοι, σε εκείνους
τους οπαδούς, οι οποίοι αναµετρώνται µε την πολιτεία. Γι’ αυτό
που έγινε στο Ρέντη πρέπει να πούµε την αλήθεια στον ελληνικό
λαό. Έγινε ως αντίποινα για όσα συνέβησαν στον Βόλο. Επειδή
ακριβώς, όµως, η Κυβέρνηση αδυνατεί να τα βάλει µε τους ολι-
γάρχες, οι οποίοι συντηρούν αυτούς τους µισθοφορικούς στρα-
τούς και εκβιάζουν την πολιτεία για να προωθούν τα οικονοµικά
τους συµφέροντα, τι κάνει; Κηρύσσει τον πόλεµο συνολικά στον
αθλητισµό. Αν είναι δυνατόν να διατάσσει να διεξάγονται αγώνες
για όλες τις ποδοσφαιρικές οµάδες, οι οποίες δεν έχουν καµµία
ευθύνη, οι οποίες δεν συντηρούν τέτοιους στρατούς και να πλη-
ρώνουν οι απλοί φίλαθλοι που έχουν αγοράσει ένα εισιτήριο
διαρκείας και να τους στερεί τη δυνατότητα να παρακολουθή-
σουν τους αγώνες της οµάδας τους!

Τι θα έπρεπε να κάνει η Κυβέρνηση; Όχι να µένει στα λόγια,
όχι να κρύβεται πίσω από το δάκτυλό της. Αυτοί οι οποίοι πυρο-
δοτούν τη βία είναι πέρα από τους οπαδούς. Σχετίζονται µε το
οργανωµένο έγκληµα, λειτουργούν µε µεθόδους µαφίας. Η Κυ-
βέρνηση πρέπει να κηρύξει τον πόλεµο στους ολιγάρχες αυτούς
που είναι οι χορηγοί της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, να
κηρύξει τον πόλεµο στους ιδιοκτήτες ποδοσφαιρικών ανωνύµων
εταιρειών, που γνωρίζουµε πολύ καλά από την επικαιρότητα ότι
µιλούν µε λόγια που πυροδοτούν αυτή τη βία.

Η Ελληνική Λύση υπερασπίζεται τους φιλάθλους, υπερασπίζε-
ται εκείνους οι οποίοι αγαπούν το ποδόσφαιρο και τον αθλητισµό
και θα κηρύξει τον πόλεµο, όταν θα αναλάβει την τύχη της δια-
κυβέρνησης, σε όλα αυτά τα οικονοµικά συµφέροντα που συντη-
ρούν αυτούς τους στρατούς, αυτούς τους οπαδούς, οι οποίοι
έχουν σχέσεις και λειτουργούν µε το οργανωµένο έγκληµα και
είναι πραγµατικά µία µαφία στον ελληνικό αθλητισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Συντυχάκη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τρία ζητήµατα θα ήθελα να θίξω: 
Πρώτον, εµείς χαιρετίζουµε την απόφαση των συµβολαιογρά-

φων να συνεχίσουν τις αγωνιστικές τους κινητοποιήσεις, που δεί-
χνει ότι δεν «τσίµπησαν», δεν έπεσαν στις παραπλανητικές παγί-
δες που έστησε η Κυβέρνηση σε µία κατεύθυνση να ενισχύσει τις
µεγάλες συµβολαιογραφικές εταιρείες, τις πολυεπαγγελµατικές
εταιρείες, για να εξυπηρετήσει τα συµφέροντά τους.

Το δεύτερο ζήτηµα, είναι η υπουργική τροπολογία για το «Κα-
λάθι του ‘Αη-Βασίλη». Θα ψηφίσουµε «παρών». Ξέρετε, οι άνερ-
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γοι έχουν ανάγκη από δουλειά. Οι εργαζόµενοι έχουν ανάγκη από
µισθούς για να µπορούν να ζήσουν µε αξιοπρέπεια τις οικογέ-
νειές τους. Πρέπει επιτέλους να σταµατήσει αυτή η κοροϊδία
πότε µε το «Καλάθι της νοικοκυράς», πότε µε το «Καλάθι του
νονού», τώρα µε το «Καλάθι του ‘Αη-Βασίλη». Ποιοι; Εσείς που
µε τις απάνθρωπες πολιτικές σας έχετε οδηγήσει τον πατέρα, τη
µάνα να µην µπορούν να δώσουν µια χαρά στα παιδιά τους τις
ηµέρες των Χριστουγέννων. Είναι απαράδεκτη η τακτική από την
πλευρά της Κυβέρνησης, είναι άκρως υποκριτική, σε µία προσπά-
θεια να το παίξει φιλέσπλαχνη απέναντι στα λαϊκά στρώµατα που
υποφέρουν από την ακρίβεια. 

Οι εργαζόµενοι ζητούν µισθούς, ζητούν δουλειές, να καταργη-
θεί ο ΦΠΑ στα είδη πλατιάς κατανάλωσης, να καταργηθούν οι ει-
δικοί φόροι στα καύσιµα, να καταργηθεί ο ΕΝΦΙΑ, να καταργηθεί
η ρήτρα αναπροσαρµογής, που την επαναφέρετε µέσα από τα
χρωµατιστά χαράτσια. Αυτά ζητάει σήµερα η ελληνική λαϊκή οι-
κογένεια. Αντί αυτού προσπαθείτε να διασκεδάσετε τον πόνο και
την αγωνία αυτού του λαού. 

Το τρίτο ζήτηµα έχει να κάνει µε τα µέτρα για την οπαδική βία.
Ξέρετε, το πραγµατικό δίληµµα είναι αθλητισµός χωρίς φιλά-
θλους, όπως επιλέγει η Κυβέρνηση, ή αθλητισµός χωρίς επιχει-
ρηµατικά συµφέροντα που υπηρετεί το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας;

Σταµατήστε, λοιπόν, να χύνετε κροκοδείλια δάκρυα. Σταµατή-
στε να παριστάνετε ότι έχετε πέσει από τα σύννεφα για τις εξε-
λίξεις αυτές. 

Τα παζάρια, οι ανταγωνισµοί µεγαλοεπιχειρηµατιών είναι
εκείνα που γεννούν τους οπαδικούς στρατούς, τη βία, τις δολο-
φονίες, τη διαφθορά. Είναι το ζοφερό αποτέλεσµα του εµπορευ-
µατοποιηµένου αθλητισµού που υπηρετούν διαχρονικά όλες οι
κυβερνήσεις. Γι’ αυτό άλλωστε και όσα νοµοσχέδια, όσες συµ-
βάσεις και αν ήρθαν, όποια αυστηροποίηση ποινών και αν έγινε,
το φαινόµενο της οπαδικής βίας δεν αντιµετωπίστηκε, αντιθέτως
συνεχώς φουντώνει. Δοκιµασµένες συνταγές που δεν λύνουν το
πρόβληµα.

Η καταστολή αναζωπυρώνει την ένταση, τη βία, τον χουλιγκα-
νισµό που µεταφέρεται και εκτός του γηπέδου. Άλλωστε το ζούµε
στη χώρα µας. Το ίδιο συµβαίνει στην Αγγλία, την Ιταλία, την Ολ-
λανδία, σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες και στον υπόλοιπο κόσµο. 

Το φαινόµενο λοιπόν της οπαδικής βίας, οι οπαδικοί στρατοί
και µέσα σε αυτούς φασιστικές και εγκληµατικές συµµορίες που
δρουν ανενόχλητες, είναι σύµφυτα µε την επιχειρηµατική δράση
στον αθλητισµό και τις περισσότερες φορές διαπλέκονται µε οι-
κονοµικές και πολιτικές επιδιώξεις. 

Είναι πλέον καιρός η νεολαία, οι φίλαθλοι, οι οπαδοί των οµά-
δων που δεν έχουν καµµία σχέση µε αυτά τα φαινόµενα να πά-
ρουν την υπόθεση στα χέρια τους και να διαφυλάξουν τον αθλη-
τισµό ως κοινωνικό δικαίωµα και να πουν όχι στον αθλητισµό-
εµπόρευµα που γεννά τη βία, την οπαδική βία και όλα αυτά τα
φαινόµενα που βιώνουµε και βλέπουµε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Νικητιάδης έχει

τον λόγο, εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Θα αναφερθώ και εγώ στην τροπο-

λογία. Είµαι και επικεφαλής του ΚΤΕ Ανάπτυξης στο κόµµα µου,
οπότε έχω κι έναν λόγο παραπάνω. 

Ο κ. Σκρέκας µάς επισκέφθηκε σήµερα για πέντε λεπτά. Δεν
ήσασταν εσείς εδώ, κύριε Παπαστεργίου. Ήρθε, είδε, απήλθε.
Μας άφησε το «Καλάθι του Άη Βασίλη». Δεν καταδέχθηκε όµως
να ακούσει αν θα µιλήσει κάποιος γι’ αυτήν την τροπολογία, αν
θα ασκήσει κριτική, αν θα υποβάλλει κάποια ερωτήµατα πιο αι-
χµηρά πολιτικά για να τα απαντήσει, ήρθε και έφυγε. 

Εµείς θα ψηφίσουµε την τροπολογία, όπως έχουµε ψηφίσει
µέχρι σήµερα όλα αυτά τα µπαλώµατα. Διότι δεν πρόκειται περί
µέτρων, πρόκειται περί µπαλωµάτων, τα pass, τα bypass, τα κα-
λάθια του ενός αγίου, του άλλου αγίου είναι µπαλώµατα. Θα ψη-
φίσουµε ξανά και θα ψηφίσουµε γιατί δεν διανοούµαστε ότι
υπάρχει περίπτωση να κερδίσει έστω και µισό ευρώ ο καταναλω-
τής και εµείς από τη µεριά µας να του το στερήσουµε. Μόνο γι’
αυτό τον λόγο.

Θα ψηφίσουµε, αλλά να ξέρετε ότι έχει ξεπεράσει κάθε όριο η

Κυβέρνηση µε αυτά τα καλάθια. Έχει ξεπεραστεί το όριο. Δεν
µπορεί αυτή η κατάσταση µε τα καλάθια και τα pass να συνεχι-
στεί, δεν λειτουργεί οµαλώς καµµία οικονοµία µε καλάθια και
pass.

Εµείς κάναµε προτάσεις, επειδή ακούω συνέχεια «κάντε προ-
τάσεις». Ειδικά για την περίπτωση της ακρίβειας, λέµε µείωση
του ΦΠΑ στα βασικά προϊόντα, λέµε µείωση του ειδικού φόρου
κατανάλωσης, λέµε σοβαρούς ελέγχους στην αγορά από τον πα-
ραγωγό µέχρι το ράφι κι όχι τυχαίως σε κάποιες επιχειρήσεις,
λέµε σοβαρή ενίσχυση της Επιτροπής Ανταγωνισµού, λέµε στή-
ριξη των καταναλωτικών οργανώσεων ώστε να µπορέσουν πρα-
γµατικά να συνδράµουν στη µείωση της ακρίβειας. Όλα αυτά
είναι προτάσεις µας. Απάντηση; «Δεν µας κάνετε προτάσεις, δεν
µας κάνετε προτάσεις». Εµείς θα συνεχίσουµε να κάνουµε προ-
τάσεις, αλλά όλα αυτά τα καλάθια, όπως βλέπετε, ούτε την ακρί-
βεια ελέγχουν, αλλά απεναντίας παρακολουθούµε όλοι µας και
εσείς και εµείς την ακρίβεια να καλπάζει.

Επισκέφθηκε σήµερα ο αξιότιµος κύριος Πρωθυπουργός τη
ΔΙΜΕΑ. Η ΔΙΜΕΑ είναι η υπηρεσία που ασκεί τους ελέγχους και
όταν εξήλθε, στις δηλώσεις του, είπε ανάµεσα στα άλλα ότι οι
αγορές δεν µπορούν µέσα από ένα µαγικό χέρι να αυτορυθµίζο-
νται. Εµείς χαιρόµαστε που ο κ. Μητσοτάκης έρχεται να συνοµο-
λογήσει τη δική µας ιδεολογία. Γιατί εµείς είµαστε αυτοί που
επιµένουµε, που πιστεύουµε στην παρεµβατική δύναµη του κρά-
τους. Δεν είναι η Νέα Δηµοκρατία. Η Νέα Δηµοκρατία ως φιλε-
λεύθερη παράταξη είναι αυτή που πιστεύει στην αγορά που
ρυθµίζει και καθορίζει τα πάντα. 

Αλλά φοβάµαι ότι κατ’ επίφαση ο κ. Μητσοτάκης δεν είχε κάτι
άλλο να πει και γι’ αυτό, επειδή αναγκάζεται εκ των πραγµάτων
να χρησιµοποιήσει και τους κρατικούς µηχανισµούς, σε αυτή την
περίπτωση επικαλέστηκε και το κράτος. Επαναλαµβάνω όµως,
αυτή είναι η δική µας ιδεολογία. Η δική σας ιδεολογία είναι αυτή
που πιστεύει στην ελεύθερη αγορά και τη δύναµή της.

Είπε ακόµη ο κ. Μητσοτάκης για το πόσο σηµαντικό είναι αυτό
το περίφηµο µέτρο της µόνιµης µείωσης του 5%. Δεν έχει κατα-
λάβει ότι δεν είναι µόνιµη µείωση αυτή, είναι έξι µήνες και ο ίδιος
ο νόµος λέει για έξι µήνες, αλλά το σπουδαιότερο είναι ότι δεν
έχει καταλάβει ότι σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες τα βασικά προ-
ϊόντα έχουν µειωθεί κατά 15%. Η µείωση λοιπόν του 5% είναι µια
εξαπάτηση του καταναλωτικού κοινού.

Μας είπε επίσης ο Πρωθυπουργός ότι η ακρίβεια είναι εισαγό-
µενη. Δεν είναι εισαγόµενη η ακρίβεια. Αν ήταν εισαγόµενη, και
στις άλλες ευρωπαϊκές χώρες δεν θα υπήρχαν χαµηλότερες
τιµές, θα ήταν το ίδιο ακριβές. Πώς είναι εισαγόµενη, αν σε όλες
τις χώρες της Ευρωζώνης είναι πιο φτηνά τα βασικά προϊόντα
απ’ ό,τι στην Ελλάδα;

Κλείνοντας, εγώ θα επαναλάβω για άλλη µια φορά ότι εµείς
ψηφίζαµε µέχρι τώρα όλα αυτά τα καλάθια, το κάνουµε και σή-
µερα για το «Καλάθι του ‘Αη Βασίλη», αλλά µέχρι ενός ορίου. Θα
σκεφτούµε πολύ σοβαρά για τα επόµενα καλάθια τι στάση θα
κρατήσει το κόµµα µας, διότι φοβάµαι ότι αυτή η τακτική που για
εµάς είναι υπέρ του καταναλωτή, στην ουσία µπορεί και να εκλη-
φθεί ως στήριξη της πολιτικής της Κυβέρνησης που σε καµµία
περίπτωση δεν είναι αυτό. 

Και δυο λόγια να πω για το νοµοσχέδιο. Επιτρέψτε µου, κύριε
Πρόεδρε.

Όλοι σχεδόν οι οµιλητές της Νέας Δηµοκρατίας και εσείς,
κύριε Υπουργέ, αναφερθήκατε στην ανάγκη συναίνεσης, προτά-
σεων, στείρας αντιπαράθεσης. Δεν ξέρω αν παρακολουθούσατε
όταν στην πρωτολογία µου ανέφερα ποια άρθρα ψηφίζουµε και
ποια καταψηφίζουµε. Σας λέω λοιπόν τώρα ότι από τα άρθρα του
νοµοσχεδίου, εµείς λέµε ναι στα δεκαοκτώ. Είναι πάνω από το
50%. Λέγαµε όχι στα οκτώ, τώρα λέµε όχι στα επτά, αφού απο-
σύρατε το 30 και λέµε στα υπόλοιπα «παρών».

Άρα, εµείς συνεχίζουµε να ασκούµε µια εποικοδοµητική κρι-
τική, συνεχίζουµε να κάνουµε µια συνεπή αντιπολίτευση, αυτό θα
συνεχίσουµε να κάνουµε. Και αν έχουµε αντιρρήσεις και λέµε όχι
σε κάποια άρθρα του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου, το κάνουµε
µόνο επειδή πιστεύουµε ότι αφ’ ενός δεν κρατήθηκε η σωστή
στάση απέναντι στους εργαζόµενους και αφ’ ετέρου θα είναι ατε-
λέσφορα, δεν θα οδηγήσουν κάπου.
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Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για τον παραπάνω χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο

εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Γιώργος Κα-
ραµέρος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια ιστορική στιγµή καθώς η
Βουλή στον νόµο 5003 του 2022 µε την τροπολογία αυτή του άρ-
θρου 127 αναγνωρίζει τον Άγιο Βασίλη. Αυτό πρέπει να το ανα-
γνωρίσουµε και να πούµε στα παιδιά που ενδεχοµένως µας βλέ-
πουν, αν και φροντίζουν να αλλάζουν κανάλι µε τους γονείς όταν
πέφτουν στο κανάλι της Βουλής, είναι ότι υπάρχει ένας Άγιος Βα-
σίλης, να γράψουν το γράµµα, να το αφήσουν στο δέντρο και να
ζητήσουν ό,τι τα κάνει ευτυχισµένα. Αυτό είναι µια αλήθεια, υπάρ-
χει. Το ψέµα είναι ότι έχετε πολιτική για την ακρίβεια. 

Ο κ. Σκρέκας ο οποίος έχει καλάθια για ερκοντίσιον στο ενερ-
γητικό του, για διαφθορά τα τελευταία χρόνια, µας έφερε και το
«Καλάθι του Άη Βασίλη». Παρ’ όλα αυτά οτιδήποτε είναι ανακου-
φιστικό, έστω και µικρό σαν παροχή στους καταναλωτές, µολο-
νότι έχετε χάσει κάθε έλεγχο της ακρίβειας και ενισχύετε, ενθαρ-
ρύνετε τον πληθωρισµό της απληστίας, εξυπηρετώντας µε έναν
τρόπο και τις µεγάλες αλυσίδες και παιχνιδιών εν προκειµένω -
συµπεριλαµβάνετε βέβαια και τους µικρούς-, εµείς θα το υπερ-
ψηφίσουµε, αλλά δεν είναι αυτή η λύση για την αντιµετώπιση της
ακρίβειας. 

Θέλω να σας πω για το νοµοσχέδιο το εξής. Θα είµαι σύντο-
µος. Προσέξτε ένα περιβάλλον που έχει δηµιουργηθεί µε τα νο-
µοθετήµατα σας. Οι δικηγόροι απέχουν µέχρι τις 5 Ιανουαρίου
λόγω του φορολογικού νοµοσχεδίου που περάσατε µε την πλει-
οψηφία, επτά στους εννέα συλλόγους συµβολαιογράφων επίσης
απέχουν από τα καθήκοντά τους, δεν αναγνωρίζουν φαίνεται την
επιστηµοσύνη του νοµοσχεδίου σας, ενώ και οι εργαζόµενοι του
Κτηµατολογίου απήργησαν σήµερα σε ποσοστό άνω του 80%.
Μπορεί να απαριθµήσατε, κύριε Υφυπουργέ, ανοικτά κτηµατολο-
γικά γραφεία, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι λειτουργούσαν όπως
θα έπρεπε, µε έναν ή δύο υπαλλήλους. 

Εµείς θα υπερψηφίσουµε επτά άρθρα. Θα πούµε «όχι» επί της
αρχής, καθώς εδώ υπάρχει ένα πρόβληµα που οριζόντια ακού-
στηκε σχεδόν από όλες τις παρατάξεις, το ζήτηµα της ασφάλειας
δικαίου. Κατά τη διάρκεια της επιτροπής κάποιοι εκ των εισηγη-
τών ανέφεραν ότι ενδεχοµένως αυτό που κάνατε, που µεταφέ-
ρατε–γιατί δεν άκουσα καµµία πειστική εξήγηση και θα σας πω
εγώ ποια είναι η µόνη πειστική εξήγηση, την έχω ξαναναφέρει-
το Κτηµατολόγιο από το Υπουργείο Περιβάλλοντος στο Υπουρ-
γείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης δεν έχει λογική. 

Δεν είναι ένα ψηφιακό έργο. Αποδίδει δικαιοσύνη. Εδώ ο κ.
Αθανασίου είπε ότι είναι πολύ σηµαντικό το άρθρο 17, µε το κρά-
τος να προστατεύει την ιδιωτική περιουσία. Δεν είναι ψηφιακό
έργο. Απονέµει δικαιοσύνη σε σχέση µε τη δηµόσια και ιδιωτική
περιουσία. Φάνηκε σε πάρα πολλά σηµεία ότι είναι προβληµατικό
και το ξέρετε ότι είναι προβληµατικό. 

Είναι έντιµη προσπάθεια. Εγώ δεν λέω ότι είναι άτιµη προσπά-
θεια. Το ανέφερε ο προκάτοχός σας κ. Γεωργαντάς. Αλλά ξέρετε
ο δρόµος προς την κόλαση είναι στρωµένος µε καλές προθέσεις
και η κόλαση θα είναι για τους µικροϊδιοκτήτες. Διότι δεν ξέρω
αν θα ‘ναι στο «Καλάθι του Άη Βασίλη» η Μονόπολη. Θυµάστε
εκείνο το παιχνίδι που παίζαµε µικροί; Δεν υπάρχει πολύ συχνά
πια για τα παιδιά. Αλλά κάποιοι θα έχουν τη δυνατότητα µε την
προσωρινή κτηµατογράφηση, µε τα εµπράγµατα δικαιώµατα που
µπορεί να εγείρονται σε διάφορες περιπτώσεις να παίζουν τη Μο-
νόπολη σε βάρος των ευάλωτων. 

Πριν κλείσω, είπατε και διάφορες ανακρίβειες, κύριε Υπουργέ.
Δεν θέλω να γυρίσω στο θέµα του διευθυντή του γραφείου σας,
που ανέλαβε πρόεδρος στο Κτηµατολόγιο. Νοµίζω ότι το εξα-
ντλήσαµε. Είπατε ότι το 2019 η κτηµατογράφηση ήταν µόλις στο
30%. Ήταν στο 33% ολοκληρωµένη και 58% µε εκκρεµότητες. 

Βλέπω τα στοιχεία τώρα. Εσείς τι κάνετε; Προσθέτετε αυτά τα
δύο ποσοστά και λέτε ένα 87% ποσοστό συλλογής, δηλαδή συ-
µπεριλαµβάνετε στην εκτίµηση και τα ολοκληρωµένα και αυτά
που εκκρεµούν. Αυτό ξέρετε είναι δηµιουργική λογιστική. Δείτε
ακριβώς τις ανακοινώσεις και τι υπάρχει στο Κτηµατολόγιο.

Κλείνοντας, δεν είχαµε την ευκαιρία να µιλήσουµε για την ψη-

φιακή διακυβέρνηση. Θα το κάνουµε σε επόµενη συζήτηση, είµαι
βέβαιος. Γνωρίζω ότι έχετε, αν δεν κάνω λάθος, και µια παρου-
σίαση, κύριε Υπουργέ, αύριο στο Μέγαρο Μαξίµου στον Πρωθυ-
πουργό για το chatbot στο Gov, δηλαδή τη χρήση της τεχνητής
νοηµοσύνης έστω ενός απλού γλωσσικού µοντέλου για τη χρήση
από τους πολίτες. Ο κ. Μητσοτάκης επέλεξε ο ίδιος να είναι ο
πρώτος που θα απευθυνθεί στην τεχνητή νοηµοσύνη του Gov για
να ρωτήσει κάτι. 

Να τον βάλετε να ρωτήσει, κύριε Υπουργέ, πόσες φορές έχει
εξαγγείλει τα ίδια µέτρα για την οπαδική βία. Είµαι βέβαιος ότι
θα κρασάρει ακόµα και η τεχνητή νοηµοσύνη. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κ. Καραµέρο. 
Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανα-

στάσιος Μπαρτζώκας. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, να σας συγχαρώ θερµά, κλείνοντας

όλη αυτή η διαδικασία µιας για µένα σηµαντικής µεταρρύθµισης
για τη χώρα µας και για τους πολίτες της, και τους δύο. Αλλά να
µου επιτρέψετε, περισσότερο από εσάς τους δύο, να συγχαρώ
όλη αυτή τη νεανική οµάδα, που αυτές τις µέρες είδα εγώ προ-
σωπικά. Είναι πραγµατικά η απάντηση -γιατί πρόκειται περί νέων
παιδιών, νέων επιστηµόνων- σε όλους µας, µια αισιόδοξη απά-
ντηση, για το ποια πραγµατικά είναι η σηµερινή νεολαία. 

Έχουµε σπουδαία νεολαία. Αυτά τα παιδιά αποδεικνύουν κα-
θηµερινά το πόσο πάλεψαν, πόσο παλεύουν και ότι θα πρέπει να
είµαστε πραγµατικά αισιόδοξοι για το µέλλον αυτής της χώρας.
Συγχαρητήρια λοιπόν, εύχοµαι κάθε δύναµη και ό,τι καλύτερο για
σας και για τον τόπο µας. 

Τώρα, τι προέκυψε αυτές τις µέρες και ειδικά σήµερα κατά τη
συζήτηση του νοµοσχεδίου. Εγώ προσωπικά και όλοι µας ακού-
σαµε διάφορες απόψεις, άλλες σχετικές, άλλες όµως όχι τόσο
σχετικές µε το νοµοσχέδιο. Όµως δυστυχώς -και το λέω εντελώς
καλοπροαίρετα και µε κάθε καλή διάθεση- δεν άκουσα πραγµα-
τικές, αληθινές, ουσιαστικές προτάσεις από την Αντιπολίτευση.
Η µοναδική πρόταση που ακούστηκε εδώ µέσα ήταν ότι χρει-
άζονται προσλήψεις. 

Κατ’ αρχάς το είπαµε επανειληµµένως -και όχι εγώ, το είπε
πρώτος ο Υπουργός- ότι δεν ήταν αντικείµενο του νοµοσχεδίου
και δεύτερον σε κάθε περίπτωση έχουν ζητηθεί προσλήψεις,
πάρα πολλές, περισσότερες από τις µισές των εργαζοµένων που
σήµερα είναι ενεργοί στο Κτηµατολόγιο. Άρα λοιπόν ούτως ή
άλλως αυτό το ζήτηµα έχει δροµολογηθεί. 

Το πρόβληµα όµως δεν είναι αυτό. Ειλικρινά, φαντάζοµαι και
εσείς το πιστεύετε, και εσείς το γνωρίζετε µέσα σας ότι όσους
ανθρώπους και αν προσλάβουµε, όσοι και αν είναι υπάλληλοι του
Κτηµατολογίου -και όχι µόνο του Κτηµατολογίου, αλλά κάθε δη-
µόσιου φορέα- αν πραγµατικά δεν γιατρέψουµε, δεν διορθώ-
σουµε τον τρόπο µε τον οποίο δουλεύει αυτό το σύστηµα, ποτέ
δεν θα γίνει καλύτερο, ποτέ δεν θα έχουµε αυτό που πραγµατικά
θέλουµε για τους Έλληνες πολίτες. 

Άρα λοιπόν η απάντηση -το ξέρουµε όλοι µας- και στο ζήτηµα
ειδικά αυτό που έχει να κάνει µε τις µεταβιβάσεις των ακινήτων
των γονιών µας, των παππούδων µας είναι ότι τα ακίνητα δεν
έχουν χρώµα. Φαντάζοµαι κανένας από εσάς δεν αγοράζει σπίτι
ή ακίνητο ή οικόπεδο µε βάση το τι ιδεολογικά χαρακτηριστικά
έχει ο πωλητής του. 

Άρα λοιπόν πραγµατικά είναι αστείο να διαφωνούµε στο επί-
πεδο αυτό ιδεολογικά για ζητήµατα τα οποία αφορούν όλους
µας, για ζητήµατα που είναι καθαρά τεχνικά, τη στιγµή που γνω-
ρίζουµε όλοι εµείς εδώ -και γνωρίζουν πολύ καλύτερα οι νεότε-
ρες γενιές από εµάς, τα πιτσιρίκια, ο γιός µου, οι γιοι µας, τα
παιδιά µας- ότι σήµερα η κοινωνία, όλη η παγκόσµια κοινωνία, η
παγκόσµια αγορά λειτουργεί ψηφιακά και ο µόνος τρόπος για να
πάµε παραπέρα είναι κι εµείς να ακολουθήσουµε αυτό τον
δρόµο, κι εµείς ακόµα καθόµαστε και µιλάµε ιδεολογικά για το
πώς θα µπορούσε να µεταβιβαστεί ένα ακίνητο, ένα οικόπεδο και
για το πώς θα µπορούσε να διαµορφωθεί ο φορέας ο οποίος
είναι αρµόδιος γι’ αυτό το αντικείµενο. 

Αντίθετα, ο Υπουργός κ. Παπαστεργίου αλλά και ο Υφυπουρ-
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γός κ. Κυρανάκης αυτές τις µέρες προχώρησε σε πολλές βελ-
τιώσεις και απέδειξε έµπρακτα ότι άκουσε και τους φορείς αλλά
και εσάς, και την Αντιπολίτευση, και σε µεγάλο βαθµό υιοθέτησε
κάποιες απόψεις και σήµερα κιόλας ήρθαν κάποιες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις. 

Δεν θα τις αναφέρω, γιατί ούτε ο Υπουργός δεν τις ανέλυσε,
αλλά θα κάνω µια επιγραµµατική αναφορά ως εισηγητής. Για πα-
ράδειγµα ότι το ΤΑΠ θα βαρύνει τον πωλητή και µόνο. Γίνεται µια
διευκρίνιση σε αυτό. Για τη διόρθωση του προδήλου σφάλµατος,
πως αν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία των τριάντα ηµερών για
την απάντηση της υπηρεσίας δεν θα θεωρείται σιωπηρή άρνηση.
Και επίσης πολύ σηµαντική και δίκαιη είναι η πρόβλεψη για µι-
σθολογική εξίσωση των αναπληρωτών προϊσταµένων µε τους
προϊσταµένους στο δέκατο πέµπτο µισθολογικό κλιµάκιο. 

Ένα ακόµα πολύ σηµαντικό, το οποίο έχουµε αντιµετωπίσει
όλοι µας, και πολίτες αλλά και δικηγόροι, για τα χίλια χιλιοστά,
έρχεται η ρύθµιση, η βελτίωση που προβλέπει ότι και λιγότερα
από χίλια χιλιοστά θα διορθώνεται αυτοµάτως, θα ρυθµίζεται το
πρόβληµα, έτσι ώστε να µην σύρονται οι πολίτες και για ακόµη
ένα θέµα στα δικαστήρια. 

Και αυτό το οποίο, κλείνοντας, θα ήθελα να πω είναι ότι εκτός
από τις διατάξεις, οι οποίες είναι πραγµατικά µελετηµένες και
ισορροπηµένες µία προς µία, εκτός από το γεγονός ότι όλοι µας
πιστεύουµε πως σήµερα είναι µια ιστορική µέρα, ναι, γιατί µετά
από πολλές δεκαετίες που το Κτηµατολόγιο και όλη αυτή η δια-
δικασία της µεταβίβασης των ακινήτων µάς βασάνισε όλους, σή-
µερα όµως πιστεύω πραγµατικά -και το πιστεύουµε νοµίζω όλοι
εδώ µέσα- ότι είναι µια σηµαντική µέρα, µια µέρα που όντως θα
διευκολύνει τους πολίτες, µια µέρα κατά την οποία όντως αφή-
νουµε πίσω το χαρτί, αφήνουµε πίσω τις ουρές στα Κτηµατολό-
για.

Αυτό πραγµατικά θα ήταν ευχής έργο, γιατί µόνο έτσι µπο-
ρούµε να αλλάξουµε την Ελλάδα. Εδώ µέσα κυρίως είµαστε νέοι
άνθρωποι και φαντάζοµαι ότι αυτό για το οποίο όλοι µας είµαστε
εδώ µέσα και αυτό για το οποίο παλεύουµε καθηµερινά είναι να
αλλάξουµε τη χώρα και την Ελλάδα. Δεν είναι να µαλώνουµε και
να έχουµε αντιπαραθέσεις στείρες για οποιοδήποτε θέµα. Μπο-
ρεί να έχουµε τις ιδεολογικές µας διαφορές -και αυτό είναι θε-
µιτό, αυτό είναι δηµιουργικό- ωστόσο για ζητήµατα σαν κι αυτό
το σηµερινό, η γνώµη µου η ταπεινή είναι ότι δεν θα πρέπει να
έχουµε διαφωνίες. 

Άρα λοιπόν, αν και δεν πρόκειται –το αντιλαµβάνοµαι, ήδη το
έχετε προαναγγείλει- να στηρίξετε το σύνολο των διατάξεων, νο-
µίζω ότι έστω το γεγονός ότι κάποιες από αυτές τις διατάξεις θα
στηριχθούν και από εσάς, και από την Αντιπολίτευση, είναι ένα
βήµα προς τη σωστή κατεύθυνση.

Κλείνοντας, λοιπόν, για άλλη µία φορά να ευχαριστήσω, να
συγχαρώ την ηγεσία του Υπουργείου. Είναι αυτονόητο ότι είµα-
στε εδώ έτσι ώστε να συζητήσουµε και άλλες τέτοιες αλλαγές
και άλλες τέτοιες διατάξεις και είµαι βέβαιος ότι αυτό θα γίνει
στο άµεσο µέλλον.

Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο
Υπουργός, προκειµένου να κλείσει τη διαδικασία συζήτησης, πριν
προχωρήσουµε στην ψηφοφορία.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Βουλευτές, η αλήθεια είναι πως µε ιδιαίτερη συστολή

παίρνω τον λόγο, γιατί λίγο-πολύ κατάλαβα πως ένας µη εκλε-
γµένος Υπουργός µάλλον θα πρέπει λίγο να το σκέφτεται αν θα
πρέπει να µιλήσει. Υποθέτω πως µάλιστα η δηµοκρατική νοµιµο-
ποίηση ενός πρώην αυτοδιοικητικού µε είκοσι τρεις χιλιάδες
σταυρούς µάλλον δεν έχει τη βαρύτητα κάποιων άλλων ανθρώ-
πων εδώ µέσα.

Παρ’ όλα αυτά, επιτρέψτε µου να πω το εξής: Πρώτον, για τους
συµβολαιογράφους, έναν κλάδο τον οποίο προσεγγίζω µε ιδιαί-
τερη ευαισθησία, ότι τουλάχιστον στις δύο συναντήσεις που
έκανα εγώ µε τους συµβολαιογράφους στον σύλλογό τους και
στις αναρίθµητες που έκανε ο Υφυπουργός κ. Κυρανάκης, δεν
υπήρξε κανένα σηµείο διαφωνίας.

Είναι ξεκάθαρο -είµαι ένας ταπεινός ηλεκτρολόγος µηχανικός
και όχι νοµικός, αλλά µπορώ να καταλάβω- πως ό,τι αναγράφεται
στο άρθρο 26 περί ψηφιακού αντιγράφου συµβολαίου είναι πολύ
πιο ισχυρό από το τι µπορεί να αναγράφεται σε έναν διαγωνισµό
που βγάζει η κοινωνία της πληροφορίας, µε σκοπό να κάνει τις
διαδικασίες ακόµα πιο εύκολες για τον ίδιο τον κλάδο των συµ-
βολαιογράφων. Συνεπώς, δεν νοµίζω καν πως αυτό µπορεί να
αποτελεί επιχείρηµα.

Επίσης, τολµώ να πω ότι η επόµενη µέρα είναι µια µέρα πάρα
πολύ δύσκολη για το Κτηµατολόγιο. Το Κτηµατολόγιο δεν είναι
ένα εύκολο έργο και θεωρώ, κύριε Καραµέρο, πως όντως είναι
ένα έργο το οποίο αποδίδει δικαιοσύνη, αλλά την ώρα αυτή στη
φάση που είναι, είναι ένα έργο πληροφορικής, γι’ αυτό τον λόγο
και το τρέχουµε από το Υπουργείο. Θα πρέπει να λύσουµε τα µε-
γάλα ψηφιακά ζητήµατα τα οποία έχει και βέβαια, παράλληλα και
τα νοµικά ζητήµατα, τα οποία µε τις διαδικασίες που εισάγουµε,
που είναι πολύ καινοτόµες και που πλέον ενισχύουν δυνάµεις από
όλη την αγορά, από τον νοµικό κόσµο, από τον κόσµο των µηχα-
νικών, θα µπορέσουν να δώσουν µεγαλύτερη ταχύτητα. Γι’ αυτό
και µιλάµε για επιτάχυνση και δεν µιλάµε στην ουσία για απα-
λοιφή, αν θέλετε, των εκκρεµουσών υποθέσεων.

Θέλω και εγώ να συγχαρώ όλη την οµάδα του Υπουργείου Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης, τον Υφυπουργό Κώστα Κυρανάκη και την
οµάδα η οποία δούλεψε.

Η επόµενη µέρα θα είναι δύσκολη για το Κτηµατολόγιο. Δεν
παρουσιάζουµε καµµία µαγική εικόνα για το πώς θα µηδενιστούν
όλες αυτές οι υποθέσεις, αλλά µόνο µε αυτό τον τρόπο θα µπο-
ρέσουµε το επόµενο διάστηµα όντως να επιταχύνουµε και να φέ-
ρουµε το Κτηµατολόγιο στα µέτρα που όλοι το θέλουµε.

Εξαιρετική δουλειά και εισήγηση από τον κ. Μπαρτζώκα.
Ευχαριστούµε πάρα πολύ σήµερα για τη συνεργασία.
ΠΡΟΕΔΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης: «Επιτάχυνση των διαδι-
κασιών ολοκλήρωσης του Ελληνικού Κτηµατολογίου: Διεκπεραί-
ωση εκκρεµοτήτων στις µεταγραφές ακινήτων και ενίσχυση της
επιχειρησιακής λειτουργίας του νοµικού προσώπου δηµοσίου δι-
καίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» - Απλοποίηση
και επιτάχυνση των διαδικασιών µεταβίβασης ακινήτων - Ρυθµί-
σεις αρµοδιότητας Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης». 

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, της
τροπολογίας και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά.

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, τριάντα τρία άρθρα, µία τροπολογία, το ακροτε-
λεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολό του.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και έχουν ως εξής:



Επιτάχυνση των διαδικασιών ολοκλήρωσης του Ελληνικού Κτη-
µατολογίου: Διεκπεραίωση εκκρεµοτήτων στις µεταγραφές ακι-
νήτων και ενίσχυση της επιχειρησιακής λειτουργίας του νοµικού
προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµα-
τολόγιο» - Απλοποίηση και επιτάχυνση των διαδικασιών µεταβί-
βασης ακινήτων – Ρυθµίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης

Επί της Αρχής ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 1 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 2 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 3 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 4 όπως τροπ. ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 5 όπως τροπ. ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 6 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 7 όπως τροπ. ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 9 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 10 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 11 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 12 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 13 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
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ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 14 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 15 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 16 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 17 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 18 όπως τροπ. ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 19 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 20 όπως τροπ. ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 21 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 22 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 23 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 24 όπως τροπ. ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 25 όπως τροπ. ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 26 όπως τροπ. ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 27 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
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Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
Άρθρο 28 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 29 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Νέο Άρθρο 30 (πρώην 31) ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Νέο Άρθρο 31 (πρώην 32) ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Νέο Άρθρο 32 (πρώην 33) ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Νέο Άρθρο 33 (πρώην 34) ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Υπ. Τροπ. 53/1 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Επί του Συνόλου ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης: «Επιτάχυνση
των διαδικασιών ολοκλήρωσης του Ελληνικού Κτηµατολογίου:
Διεκπεραίωση εκκρεµοτήτων στις µεταγραφές ακινήτων και ενί-
σχυση της επιχειρησιακής λειτουργίας του νοµικού προσώπου
δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» -
Απλοποίηση και επιτάχυνση των διαδικασιών µεταβίβασης ακινή-
των - Ρυθµίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης», έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Επιτάχυνση των διαδικασιών ολοκλήρωσης του Ελληνικού
Κτηµατολογίου: Διεκπεραίωση εκκρεµοτήτων στις µεταγραφές
ακινήτων και ενίσχυση της επιχειρησιακής λειτουργίας του νο-
µικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο» - Απλοποίηση και επιτάχυνση των διαδικασιών
µεταβίβασης ακινήτων - Ρυθµίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΜΕΡΟΣ Β’
ΕΠΙΤΑΧΥΝΣΗ ΤΩΝ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΩΝ ΟΛΟΚΛΗΡΩΣΗΣ ΤΟΥ ΕΛΛΗ-

ΝΙΚΟΥ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟΥ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΔΙΕΚΠΕΡΑΙΩΣΗ ΕΚΚΡΕΜΟΤΗΤΩΝ ΣΤΙΣ ΜΕΤΑΓΡΑΦΕΣ ΑΚΙΝΗ-

ΤΩΝ
Άρθρο 3 Υπαγωγή κτηµατογραφηµένων περιοχών στην αρµο-

διότητα Υποθηκοφυλακείου, Κτηµατολογικού Γραφείου ή Υποκα-
ταστήµατος - Τροποποίηση παρ. 3α άρθρου 23 ν. 2664/1998

Άρθρο 4 Συµπλήρωση της διαδικασίας ελέγχου δικαιολογητι-
κών και διόρθωσης πρόδηλων σφαλµάτων των κτηµατολογικών
εγγραφών - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 16 και άρθρου 18 ν.
2664/1998

Άρθρο 5 Παράταση προθεσµίας διόρθωσης των αρχικών εγ-
γραφών - Δυνατότητα διόρθωσης πρώτων εγγραφών σε περιο-
χές που είχε λήξει η δυνατότητα αµφισβήτησης ανακριβούς
εγγραφής µε την ένδειξη «αγνώστου ιδιοκτήτη» - Τροποποίηση
άρθρου 102 ν. 4623/2019 - Καταληκτική ηµεροµηνία παράτασης
της προθεσµίας υποβολής εκπρόθεσµης δήλωσης εγγραπτέου
δικαιώµατος - Τροποποίηση παρ. 8 άρθρου 2 ν. 2308/1995

Άρθρο 6 Προδικασία των αναγκαστικών απαλλοτριώσεων -
Τροποποίηση άρθρου 17 ν. 2882/2001 

Άρθρο 7 Διόρθωση εσφαλµένων κτηµατολογικών εγγραφών
απαλλοτριωµένων εκτάσεων

Άρθρο 8 Υποχρεωτικότητα χρήσης της Πλατφόρµας Νοµικού
Ελέγχου Εγγραπτέων Πράξεων

Άρθρο 9 Διεκπεραίωση εκκρεµοτήτων έµµισθων και άµισθων
Υποθηκοφυλακείων κατά την παράδοση και παραλαβή αρχείων -
Τροποποίηση παρ. 1α άρθρου 38              ν. 4512/2018

Άρθρο 10 Επιτάχυνση της διαδικασίας ανάθεσης νοµικού ελέγ-
χου και καταχώρισης πράξεων στο προσωπικό της Διεύθυνσης
Νοµικού Έργου Λειτουργούντος Κτηµατολογίου - Τροποποίηση
παρ. 5 άρθρου 14Α ν. 4512/2018

Άρθρο 11 Δυνατότητα ανάθεσης καθηκόντων νοµικού ελέγχου
και καταχώρισης εγγραπτέων πράξεων σε Προϊστάµενο άλλου
Κτηµατολογικού Γραφείου ή Υποκαταστήµατος, στους Αναπλη-
ρωτές Προϊσταµένους Κτηµατολογικών Γραφείων ή Υποκαταστη-
µάτων, στον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Νοµικού Έργου
Λειτουργούντος Κτηµατολογίου και σε υπαλλήλους του νοµικού
προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµα-
τολόγιο» - Προσθήκη παρ. 8 και 9 στο άρθρο 18 του ν. 4512/2018

Άρθρο 12 Ειδικές ρυθµίσεις για τα Κτηµατολογικά Γραφεία
Ρόδου και Κω - Λέρου

Άρθρο 13 Προσόντα διαπιστευµένων µηχανικών για το Κτηµα-
τολόγιο - Τροποποίηση άρθρου 24 ν. 4821/2021 

Άρθρο 14 Εργασίες διαπιστευµένων µηχανικών για το Κτηµα-
τολόγιο - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 25   ν. 4821/2021

Άρθρο 15 Αποζηµίωση υπηρεσιών λειτουργίας γραφείων κτη-
µατογράφησης - Tροποποίηση άρθρου 63 ν. 4903/2022

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΙΑΚΗΣ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΤΟΥ ΝΟΜΙ-

ΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΜΕ ΤΗΝ ΕΠΩΝΥΜΙΑ «ΕΛ-
ΛΗΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ» 

Άρθρο 16 Διακριτικός τίτλος του νοµικού προσώπου δηµοσίου
δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» - Τροποποί-
ηση παρ. 1 άρθρου 1 ν. 4512/2018

Άρθρο 17 Εσωτερική διάρθρωση παραρτηµάτων - Τροποποί-
ηση παρ. 2 άρθρου 12 ν. 4512/2018

Άρθρο 18 Πλήρωση των θέσεων προσωπικού των Κτηµατολο-
γικών Γραφείων και Υποκαταστηµάτων - Τροποποίηση παρ. 4 άρ-
θρου 17 ν. 4512/2018 - Αυτοδίκαιη ένταξη προσωπικού ειδικών
αµίσθων Υποθηκοφυλακείων στις θέσεις του προσωρινού κλάδου
υπαλλήλων Κτηµατολογικών Γραφείων και Υποκαταστηµάτων -
Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου 20 ν. 4512/2018 

Άρθρο 19 Πλήρωση θέσεων Προϊσταµένων Κτηµατολογικών
Γραφείων και άσκηση καθηκόντων Προϊσταµένου Κτηµατολογι-
κού Γραφείου ή Υποκαταστήµατος - Προσθήκη παρ. 2Α και τρο-
ποποίηση παρ. 5 άρθρου 18   ν. 4512/2018

Άρθρο 20 Μισθολογικό καθεστώς Προϊσταµένων Κτηµατολο-
γικών Γραφείων και Υποκαταστηµάτων - Προσθήκη άρθρου 18Α
στον ν. 4512/2018

Άρθρο 21 Κίνητρο επίτευξης στόχων 
Άρθρο 22 Απόδοση αποθεµατικού στον Κρατικό Προϋπολογι-

σµό - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 32 ν. 4512/2018
Άρθρο 23 Αναθεώρηση του εγκεκριµένου ετήσιου προϋπολο-

γισµού - Τροποποίηση παρ. 14 άρθρου 37  ν. 4512/2018
ΜΕΡΟΣ Γ’
ΑΠΛΟΠΟΙΗΣΗ ΚΑΙ ΕΠΙΣΠΕΥΣΗ ΤΗΣ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΑΣ ΜΕΤΑΒΙΒΑ-

ΣΗΣ ΑΚΙΝΗΤΩΝ
Άρθρο 24 Διαδικασία είσπραξης οφειλής Τέλους Ακίνητης Πε-

ριουσίας - Προσθήκη παρ. 18Α στο άρθρο 24 του ν. 2130/1993
Άρθρο 25 Κατάργηση της πολλαπλής προσκόµισης αποσπά-

σµατος κτηµατολογικού διαγράµµατος σε περίπτωση διηρηµέ-
νων ιδιοκτησιών κείµενων εντός του ιδίου γεωτεµαχίου -
Τροποποίηση παρ. 4 και 5 άρθρου 14            ν. 2664/1998 - Κατα-
χώριση εγγραπτέου δικαιώµατος επί υπέρβασης  ή µη συµπλή-
ρωσης χιλίων χιλιοστών συστατικής πράξης οροφοκτησίας

Άρθρο 26 Υποβολή ψηφιακών αντιγράφων συµβολαιογραφι-
κών πράξεων και ψηφιακών περιλήψεων - Κατάργηση της προ-
σάρτησης αντιγράφου κτηµατολογικού διαγράµµατος σε
περίπτωση υποβολής ψηφιακής αίτησης - Προσθήκη παρ. 7 και
8 στο άρθρο 14 του ν. 2664/1998 - Προσθήκη δυνατότητας υπο-
βολής εγγραπτέας πράξης µέσω ηλεκτρονικού φακέλου ακινή-
του - Τροποποίηση άρθρου 29 ν. 4821/2021

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΑΛΛΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΨΗ-

ΦΙΑΚΗΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ
Άρθρο  27 Παράταση της προθεσµίας για την εκπόνηση της

µελέτης ταξινόµησης των δεδοµένων (data classification) που
αποθηκεύονται στο Κυβερνητικό Νέφος Δηµόσιου Τοµέα (G-
Cloud) ή στο Κυβερνητικό Νέφος Τοµέα Έρευνας και Εκπαίδευ-
σης (RE-Cloud) ή στο Κυβερνητικό Νέφος Τοµέα Υγείας
(H-Cloud) και για την εγκατάσταση των κεντρικών ηλεκτρονικών
εφαρµογών και των κεντρικών πληροφοριακών συστηµάτων -
Τροποποίηση παρ. 1, 2, 3 και 4 άρθρου 94 ν. 5007/2022 

Άρθρο 28 Παράταση της δυνατότητας χρήσης από το Εθνικό
Κέντρο Τεκµηρίωσης και Ηλεκτρονικού Περιεχοµένου των χώρων
του κτιρίου του Εθνικού Ιδρύµατος Ερευνών - Τροποποίηση παρ.
5 άρθρου 94 ν. 5007/2022

Άρθρο 29 Παράταση χρονικού διαστήµατος καταβολής του
ανταλλάγµατος στους παρόχους τηλεπικοινωνιακών υπηρεσιών
στο πλαίσιο του έργου «ΣΥΖΕΥΞΙΣ Ι» - Τροποποίηση παρ. 2 άρ-
θρου 36 ν. 4531/2018

Άρθρο 30 Ρύθµιση θεµάτων προσωπικού της ανώνυµης εται-
ρείας µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα µε την επωνυµία «ΗΛΕ-
ΚΤΡΟΝΙΚΗ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ Ανώνυµη
Εταιρεία» - Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου όγδοου ν. 3607/2007

ΜΕΡΟΣ Ε’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΖ’ - 11 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7407



ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑ-
ΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο  31 Εξουσιοδοτική διάταξη
Άρθρο  32 Μεταβατικές διατάξεις
Άρθρο 33 Καταργούµενες και µη εφαρµοζόµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΕΠΕΙΓΟΥΣΑ ΔΙΑΤΑΞΗ ΓΙΑ ΤΟ ΠΑΡΑΤΗΡΗΤΗΡΙΟ ΤΙΜΩΝ ΠΑΙΔΙ-

ΚΩΝ ΠΑΙΧΝΙΔΙΩΝ «ΤΟ ΚΑΛΑΘΙ ΤΟΥ ΑΪ ΒΑΣΙΛΗ»
Άρθρο 34 Παρατηρητήριο τιµών παιδικών παιχνιδιών «Το κα-

λάθι του Αϊ Βασίλη» - Τροποποίηση άρθρου 127 ν. 5003/2022
ΜΕΡΟΣ Ζ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 35 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοποί του παρόντος είναι:
α) η επιτάχυνση των διαδικασιών ολοκλήρωσης του Ελληνικού

Κτηµατολογίου, η διεκπεραίωση εκκρεµοτήτων στις µεταγραφές
ακινήτων και η ενίσχυση της επιχειρησιακής λειτουργίας του νο-
µικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο»,

β) η απλοποίηση και επιτάχυνση των διαδικασιών µεταβίβασης
ακινήτων, 

γ) η µείωση της γραφειοκρατίας και της επιβάρυνσης των συ-
ναλλασσόµενων, για τη βέλτιστη αξιοποίηση της ιδιωτικής περι-
ουσίας και

δ) η αντιµετώπιση ζητηµάτων αρµοδιότητας του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης που σχετίζονται, ιδίως, µε το Κυβερ-
νητικό Νέφος Δηµόσιου Τοµέα (G-Cloud), το Κυβερνητικό Νέφος
Τοµέα Έρευνας και Εκπαίδευσης (RE-Cloud) και το Κυβερνητικό
Νέφος Τοµέα Υγείας (H-Cloud), το έργο «ΣΥΖΕΥΞΙΣ Ι», την ανώ-
νυµη εταιρεία µε την επωνυµία «Κοινωνία της Πληροφορίας
Μ.Α.Ε.» και την ανώνυµη εταιρεία µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα
µε την επωνυµία «ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ Ανώνυµη Εταιρεία».

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι:
α) η διεκπεραίωση εκκρεµοτήτων στις µεταγραφές ακινήτων,

ιδίως µέσω της συµπλήρωσης της διαδικασίας διόρθωσης πρό-
δηλων σφαλµάτων των κτηµατολογικών εγγραφών, της παράτα-
σης της προθεσµίας άσκησης αγωγών διόρθωσης πρώτων
εγγραφών και της δυνατότητας διόρθωσης πρώτων εγγραφών
σε περιοχές στις οποίες έχει λήξει η δυνατότητα αµφισβήτησης
ανακριβούς εγγραφής µε την ένδειξη «αγνώστου ιδιοκτήτη», της
υποχρεωτικής χρήσης της Πλατφόρµας Νοµικού Ελέγχου Εγ-
γραπτέων Πράξεων για τη διενέργεια αποµακρυσµένου νοµικού
ελέγχου αιτήσεων εγγραπτέων πράξεων που έχουν υποβληθεί
και υποβάλλονται σε Κτηµατολογικά Γραφεία και Υποκαταστή-
µατα των  ν. 4512/2018 (Α’ 5) και 2664/1998 (Α’ 275) και της διεκ-
περαίωσης εκκρεµοτήτων έµµισθων και άµισθων Υποθηκοφυ-
λακείων κατά την παράδοση και παραλαβή αρχείων,

β) η ενίσχυση της επιχειρησιακής λειτουργίας του νοµικού
προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµα-
τολόγιο», ιδίως µέσω της θέσπισης κινήτρου επίτευξης στόχων
για το προσωπικό και τους δικηγόρους µε σύµβαση έµµισθης
εντολής του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυ-
µία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», 

γ) η απλοποίηση και επιτάχυνση των διαδικασιών µεταβίβασης
ακινήτων, ιδίως µέσω της κατάργησης της υποχρέωσης προσκό-
µισης βεβαίωσης περί µη οφειλής Τέλους Ακίνητης Περιουσίας,
της κατάργησης της πολλαπλής προσκόµισης αποσπάσµατος
κτηµατολογικού διαγράµµατος σε περίπτωση διηρηµένων ιδιο-
κτησιών κείµενων εντός του ιδίου γεωτεµαχίου, της υποβολής

ψηφιακών αντιγράφων συµβολαιογραφικών πράξεων και ψηφια-
κών περιλήψεων και της κατάργησης της προσάρτησης αντιγρά-
φου κτηµατολογικού διαγράµµατος σε περίπτωση υποβολής
ψηφιακής αίτησης, και

δ) η αντιµετώπιση άλλων ζητηµάτων αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ιδίως µέσω της παράτασης της
προθεσµίας για την εκπόνηση της µελέτης ταξινόµησης των δε-
δοµένων (data classification) που αποθηκεύονται στο Κυβερνη-
τικό Νέφος Δηµόσιου Τοµέα (G-Cloud) ή στο Κυβερνητικό Νέφος
Τοµέα Έρευνας και Εκπαίδευσης (RE-Cloud) ή στο Κυβερνητικό
Νέφος Τοµέα Υγείας (H-Cloud) και συναφών προθεσµιών, της
παράτασης του χρονικού διαστήµατος καταβολής του ανταλλά-
γµατος στους παρόχους τηλεπικοινωνιακών υπηρεσιών στο πλαί-
σιο του έργου «ΣΥΖΕΥΞΙΣ Ι», της διαδικασίας πληρωµής των
αναδόχων για έργα που υλοποιεί η Κοινωνία της Πληροφορίας
Μ.Α.Ε. και της ρύθµισης θεµάτων που σχετίζονται µε το προσω-
πικό της ανώνυµης εταιρείας µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα µε
την επωνυµία «ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ Ανώνυµη Εταιρεία».

ΜΕΡΟΣ Β’
ΕΠΙΤΑΧΥΝΣΗ ΤΩΝ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΩΝ ΟΛΟΚΛΗΡΩΣΗΣ 

ΤΟΥ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟΥ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΔΙΕΚΠΕΡΑΙΩΣΗ ΕΚΚΡΕΜΟΤΗΤΩΝ 

ΣΤΙΣ ΜΕΤΑΓΡΑΦΕΣ ΑΚΙΝΗΤΩΝ

Άρθρο 3
Υπαγωγή κτηµατογραφηµένων περιοχών στην 

αρµοδιότητα Υποθηκοφυλακείου, Κτηµατολογικού 
Γραφείου ή Υποκαταστήµατος - Τροποποίηση 

παρ. 3α άρθρου 23  ν. 2664/1998

Στην παρ. 3α του άρθρου 23 του ν. 2664/1998 (Α’ 275), περί
της µετάβασης από το σύστηµα µεταγραφών και υποθηκών στο
σύστηµα του Κτηµατολογίου, επέρχονται οι ακόλουθες τροπο-
ποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο, αντί της φράσης «των Υπουργών
Δικαιοσύνης και Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και Δηµόσιων
Έργων, η οποία εκδίδεται µετά από πρόταση του Ο.Κ.Χ.Ε.» τίθε-
ται η φράση «των Υπουργών Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Δι-
καιοσύνης, η οποία εκδίδεται µετά από πρόταση του νοµικού
προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµα-
τολόγιο»», β) προστίθεται δεύτερο εδάφιο και η παρ. 3α του άρ-
θρου 23 διαµορφώνεται ως εξής:

«3α. Εάν η περιοχή που έχει κτηµατογραφηθεί εµπίπτει στην
τοπική αρµοδιότητα περισσότερων του ενός Υποθηκοφυλακείων,
µε κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Διακυβέρνησης και
Δικαιοσύνης, η οποία εκδίδεται µετά από πρόταση του νοµικού
προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµα-
τολόγιο», µπορεί να υπαχθεί το σύνολο της περιοχής αυτής στην
αρµοδιότητα ενός µόνο Υποθηκοφυλακείου, το οποίο θα λειτουρ-
γεί κατά το µεταβατικό στάδιο ως Κτηµατολογικό Γραφείο. Με
όµοια απόφαση, η οποία εκδίδεται µετά από πρόταση του νοµι-
κού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτη-
µατολόγιο», όταν συντρέχει συναρµοδιότητα Υποθηκοφυλακείου
και Κτηµατολογικού Γραφείου ή Υποκαταστήµατος του
ν. 4512/2018 (Α’ 5) σε περιοχή που έχει κτηµατογραφηθεί, µπορεί
να υπαχθεί το σύνολο της ίδιας κτηµατογραφηµένης περιοχής
στην αποκλειστική αρµοδιότητα του Υποθηκοφυλακείου, του
Κτηµατολογικού Γραφείου ή του Υποκαταστήµατος, κατά περί-
πτωση.»

Άρθρο 4
Συµπλήρωση της διαδικασίας ελέγχου 

δικαιολογητικών και διόρθωσης πρόδηλων σφαλµάτων των
κτηµατολογικών εγγραφών - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 16

και άρθρου 18 ν. 2664/1998

1. Στο δεύτερο εδάφιο της περ. γ) της παρ. 1 του άρθρου 16
του ν. 2664/1998 (Α’ 275), περί της διαδικασίας των κτηµατολο-

7408 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



γικών εγγραφών, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) η
λέξη «έγγραφης» αντικαθίσταται από τη λέξη «εγγραφής», β)
µετά από τη φράση «ο νόµος ρητώς απαγορεύει την καταχώ-
ριση» προστίθεται η φράση «επί ποινή απολύτου ακυρότητας»
και η παρ. 1 του άρθρου 16 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Ο διενεργούµενος στο Κτηµατολογικό Γραφείο έλεγχος
κάθε αίτησης και των συνυποβαλλόµενων δικαιολογητικών είναι
έλεγχος νοµιµότητας.

Κατ’ αυτόν ελέγχεται περιοριστικώς:
α) αν το Κτηµατολογικό Γραφείο είναι αρµόδιο κατά τόπον,
β) αν το δικαίωµα στο οποίο αφορά η αίτηση και η πράξη της

οποίας ζητείται η καταχώριση στα Κτηµατολογικά φύλλα περι-
λαµβάνονται µεταξύ εκείνων των οποίων ο νόµος επιτάσσει την
καταχώριση,

γ) αν για την πράξη της οποίας ζητείται η καταχώριση, συντρέ-
χουν όλες οι απαιτούµενες από τον νόµο προϋποθέσεις για την
επέλευση των έννοµων αποτελεσµάτων της. Ο έλεγχος αφορά
αποκλειστικώς και µόνο στη νοµιµότητα της πράξεως, της οποίας
ζητείται η καταχώριση, χωρίς να δύναται να επεκταθεί σε άλλες
πράξεις, σε προγενέστερο τίτλο κτήσης, σε εξέταση και συσχε-
τισµό µεταγεγραµµένων τίτλων ή στον έλεγχο της ορθότητας της
πρώτης εγγραφής και περιορίζεται στο αν από το περιεχόµενο
της πράξης προκύπτει ότι έχουν τηρηθεί εκείνες οι διατυπώσεις,
που αν δεν τηρηθούν, ο νόµος ρητώς απαγορεύει την καταχώ-
ριση επί ποινή απολύτου ακυρότητας,

δ) αν για την πράξη της οποίας ζητείται η καταχώριση, συνυ-
ποβάλλονται µε την αίτηση, µε πληρότητα και ακρίβεια, τα ανα-
φερόµενα στο άρθρο 14 δικαιολογητικά,

ε) αν το πρόσωπο, το οποίο προβαίνει σε εκποίηση ή του
οποίου δικαίωµα επιδιώκεται να επιβαρυνθεί ή δεσµευτεί, ανα-
γράφεται στο Κτηµατολογικό βιβλίο ως δικαιούχος,

στ) αν ο εµφανιζόµενος κατά την υποβολή της αιτήσεως ως
πληρεξούσιος, νόµιµος αντιπρόσωπος ή εκπρόσωπος νοµικού
προσώπου, νοµιµοποιείται να προβεί στη ζητούµενη καταχώ-
ριση.»

2. Στο άρθρο 18 του ν. 2664/1998, περί της διόρθωσης πρόδη-
λων σφαλµάτων των κτηµατολογικών εγγραφών, επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: 

α) στην περ. α) της παρ. 1, προστίθενται νέα εδάφια, έκτο και
έβδοµο, 

β) στην περ. β) της παρ. 1, προστίθενται νέα εδάφια, τρίτο, πέ-
µπτο, έκτο και έβδοµο, 

γ) στην υποπερ. αα) του τέταρτου εδαφίου της περ. β) της
παρ. 1, προστίθεται νέο, δεύτερο, εδάφιο, 

δ) στο πρώτο εδάφιο της περ. ε) της παρ. 1, δα) η φράση «του
Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας, που ενεργεί είτε κατό-
πιν αίτησης όποιου έχει έννοµο συµφέρον είτε αυτεπάγγελτα και
µετά από πρόταση της Ε.Κ.Χ.Α. Α.Ε.,» αντικαθίσταται από τη
φράση «του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυ-
µία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» που ενεργεί κατόπιν αίτησης
όποιου έχει έννοµο συµφέρον» και δβ) η φράση «η οµάδα» αντι-
καθίσταται από τη φράση «ή οµάδα», 

ε) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2, εα) η φράση «µέσα σε δεκα-
πέντε (15) εργάσιµες ηµέρες» αντικαθίσταται από τη φράση
«µέσα σε τριάντα (30) εργάσιµες ηµέρες», εβ) προστίθεται η
φράση «εξαιρουµένων των υποπερ. αα), ββ), γγ) και δδ) της περ.
β) της παρ. 1 για τις οποίες η διόρθωση γίνεται υποχρεωτικά,  επι-
τρεπόµενης µόνο της αιτιολογηµένης άρνησης,» και εγ) η φράση
«µέσα σε προθεσµία δεκαπέντε (15) εργάσιµων ηµερών» αντικα-
θίσταται από τη φράση «µέσα σε προθεσµία τριάντα (30) εργά-
σιµων ηµερών», 

στ) προστίθενται παρ. 3 και 4 και το άρθρο 18 διαµορφώνεται
ως εξής:

«Άρθρο 18 
Διόρθωση πρόδηλων σφαλµάτων

1. α) Ο Προϊστάµενος του Κτηµατολογικού Γραφείου µπορεί,
ύστερα από αίτηση όποιου έχει έννοµο συµφέρον ή και αυτεπαγ-
γέλτως, να προβαίνει στη διόρθωση πρόδηλων σφαλµάτων των
κτηµατολογικών εγγραφών, ιδίως σε περίπτωση λανθασµένης

αναγραφής στα κτηµατολογικά φύλλα στοιχείων του δικαιούχου,
τα οποία προκύπτουν από την αστυνοµική ταυτότητα ή άλλα δη-
µόσια έγγραφα µε αποδεικτική ως προς τα στοιχεία αυτά ισχύ,
καθώς επίσης στοιχείων σχετικών µε το καταχωρισθέν δικαίωµα,
τον τίτλο αυτού και το ιδιοκτησιακό αντικείµενο, εφόσον το
σφάλµα στην καταχώριση προκύπτει κατά τρόπον αναµφισβή-
τητο από την καταχωρισθείσα πράξη και τα συνοδευτικά αυτής
έγγραφα. Η αίτηση για τη διόρθωση καταχωρίζεται στο κτηµα-
τολογικό φύλλο του ακινήτου.

Η αίτηση δεν επιβαρύνεται µε τέλη και δικαιώµατα, πάγια ή
αναλογικά.

Πιστοποιητικά, αντίγραφα και αποσπάσµατα που εκδίδονται
από τα βιβλία των Υποθηκοφυλακείων και των Κτηµατολογικών
Γραφείων, ύστερα από αίτηση όποιου έχει έννοµο συµφέρον και
προορίζονται για να συνυποβληθούν µε την αίτηση διόρθωσης
πρόδηλου σφάλµατος, καθώς και οι αιτήσεις που υποβάλλονται
για την έκδοσή τους, απαλλάσσονται από κάθε τέλος και δι-
καίωµα, πάγιο ή αναλογικό. Σχετική αιτιολογία αναγράφεται στο
έντυπο της αίτησης προς έκδοση µε ευθύνη και επιµέλεια του αι-
τούντα και επισηµείωση ανάλογου περιεχοµένου τίθεται από το
αρµόδιο Υποθηκοφυλακείο ή Κτηµατολογικό Γραφείο στα εκδι-
δόµενα στοιχεία για τη νόµιµη χρήση τους. Η προηγούµενη λήψη
και συνυποβολή πιστοποιητικών, αντιγράφων και αποσπασµάτων
από τα βιβλία των Υποθηκοφυλακείων και των Κτηµατολογικών
Γραφείων δεν απαιτείται, όταν η υποβολή της αίτησης διόρθω-
σης πρόδηλου σφάλµατος απευθύνεται προς Κτηµατολογικό
Γραφείο ή Υποκατάστηµα του νοµικού προσώπου δηµοσίου δι-
καίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» που έχει συστα-
θεί και λειτουργεί σύµφωνα µε τον ν. 4512/2018 (Α’ 5) και διαθέτει
τα σχετικά έγγραφα στα τηρούµενα αρχεία του, από τα οποία τα
αναζητά αυτεπάγγελτα. Απλά αντίγραφα, τα οποία ο αιτών συ-
νυποβάλλει µε την αίτηση διόρθωσης, γίνονται δεκτά και λαµβά-
νονται υπ’ όψιν.

β) Στην περίπτωση των αρχικών εγγραφών, το πρόδηλο
σφάλµα µπορεί να αφορά σε οποιοδήποτε στοιχείο της εγγρα-
φής και ιδίως στον δικαιούχο, στο δικαίωµα, στον τίτλο κτήσης
και στο ιδιοκτησιακό αντικείµενο. Η αίτηση για τη διόρθωση κα-
ταχωρίζεται στο κτηµατολογικό φύλλο του ακινήτου. Σε εξαιρε-
τικές περιπτώσεις, όταν η διόρθωση αφορά στα στοιχεία
µεταγραφής, άλλως εγγραφής, του τίτλου κτήσης που αφορά
στο καταχωρισθέν στις αρχικές εγγραφές εγγραπτέο δικαίωµα,
επειδή αυτά ελλείπουν, ή αναγράφονται λανθασµένα, η συµπλή-
ρωση ή η ορθή αναγραφή τους, κατά περίπτωση, διενεργείται
υποχρεωτικά και αυτεπάγγελτα από τον Προϊστάµενο του Κτη-
µατολογικού Γραφείου. Ενδεικτικά, πρόδηλο είναι το σφάλµα
όταν η ανακρίβεια στα στοιχεία της εγγραφής:

αα) Προκύπτει από δηµόσιο έγγραφο που καταχωρίσθηκε στα
βιβλία του Υποθηκοφυλακείου πριν από την ανάρτηση των στοι-
χείων της κτηµατογράφησης, η οποία προηγείται της έκδοσης
της διαπιστωτικής πράξης του άρθρου 11 του ν. 2308/1995, ή και
µετά από αυτήν, εφόσον στηρίζεται σε προηγούµενη πράξη κα-
ταχωρισθείσα στα βιβλία του Υποθηκοφυλακείου πριν από την εν
λόγω ανάρτηση, υπό την προϋπόθεση ότι µέσω της διορθώσεως
δεν αντικαθίσταται (εκτοπίζεται) δικαίωµα τρίτου, εκτός αν ο τρί-
τος συναινεί στη διόρθωση, συνυπογράφοντας την αίτηση, η συ-
ναίνεση δε αυτή δεν υποκρύπτει άτυπη µεταβίβαση ή µεταβολή
τίτλου του ακινήτου. 

Εκτοπισµός δεν υφίσταται και δεν απαιτείται συναίνεση, εάν ο
τρίτος συµπεριλήφθηκε ως δικαιούχος, ο οποίος αναγράφεται
στις κτηµατολογικές εγγραφές, λόγω σφάλµατος που εµφιλοχώ-
ρησε κατά την επεξεργασία της δήλωσης και των δηµοσίων εγ-
γράφων που συνυπέβαλε κατά τη διαδικασία κτηµατογράφησης
του  ν. 2308/1995 (Α’ 114) και τούτο προκύπτει από το αρχείο κτη-
µατογράφησης και τα δηµόσια βιβλία του Υποθηκοφυλακείου.

Στην περίπτωση ακινήτου µε την ένδειξη «άγνωστου ιδιο-
κτήτη», η αίτηση επιδίδεται υποχρεωτικά εντός δέκα (10) ηµερών
από την κατάθεσή της στο Ελληνικό Δηµόσιο. 

Το Ελληνικό Δηµόσιο τεκµαίρεται ότι συναινεί στην αίτηση και
ο προϊστάµενος οφείλει να προβεί στην αιτούµενη διόρθωση, εάν
δεν αποσταλεί από την αρµόδια υπηρεσία αρνητική απάντηση
που απευθύνεται στον Προϊστάµενο του αρµόδιου κτηµατολογι-
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κού γραφείου εντός εξήντα (60) ηµερών από την επίδοση της αί-
τησης στο Ελληνικό Δηµόσιο. Σε περίπτωση αρνητικής απάντη-
σης, ακόµη και χωρίς ειδική αιτιολογία, ο προϊστάµενος οφείλει
να απορρίψει την αίτηση. Η παραπάνω επίδοση δεν απαιτείται
εάν πρόκειται για δηµόσιο έγγραφο, µε βάση το οποίο έχουν κα-
ταχωρισθεί στο κτηµατολογικό φύλλο του ακινήτου δικαιώµατα
συνδικαιούχων. Επίδοση στο Ελληνικό Δηµόσιο δεν απαιτείται και
στην περίπτωση που το δηµόσιο έγγραφο, µε βάση το οποίο ζη-
τείται η διόρθωση της εγγραφής, αποτελεί τίτλο εγγραπτέου δι-
καιώµατος επί άλλου κτηµατογραφηθέντος ακινήτου της ίδιας
κτηµατογραφηθείσας περιοχής, το οποίο δηλώθηκε και καταχω-
ρίσθηκε στο κτηµατολόγιο, καθώς και όταν ο τίτλος του αιτού-
ντος τη διόρθωση ή των δικαιοπαρόχων του (άµεσων ή απώτε-
ρων) είναι παραχωρητήριο του Ελληνικού Δηµοσίου ή Ν.Π.Δ.Δ..
Το ίδιο ισχύει επίσης όταν το ακίνητο µε την ένδειξη «άγνωστου
ιδιοκτήτη», για το οποίο ζητείται η διόρθωση, είναι οριζόντια ή
κάθετη ιδιοκτησία και από τον συσχετισµό του προσκοµιζόµενου
τίτλου κτήσης του αιτούντος και των δικαιοπαρόχων του προς
την πράξη σύστασης της οριζόντιας ή κάθετης, αντίστοιχα, ιδιο-
κτησίας, διαπιστώνεται ότι εξαντλείται το σύνολο των εξ αδιαιρέ-
του ποσοστών του εγγραπτέου δικαιώµατος επί της οριζόντιας
ή κάθετης αυτής ιδιοκτησίας. Το προηγούµενο εδάφιο εφαρµό-
ζεται και στην περίπτωση που στην οριζόντια ή κάθετη ιδιοκτησία
δεν αντιστοιχεί αυτοτελές κτηµατολογικό φύλλο, αλλά το αντι-
στοιχούν σε αυτήν ποσοστό συγκυριότητας επί του γεωτεµαχίου
εµφανίζεται µε την ένδειξη «άγνωστου ιδιοκτήτη». Στην περί-
πτωση αυτή, εφόσον συντρέχουν οι προϋποθέσεις της διορθώ-
σεως της αρχικής εγγραφής µε τη διαδικασία του πρόδηλου
σφάλµατος, δηµιουργείται αυτοτελές κτηµατολογικό φύλλο για
την οριζόντια ή κάθετη, αντίστοιχα, ιδιοκτησία,

ββ) προκύπτει από τη συσχέτιση της αρχικής εγγραφής προς
τα στοιχεία της ανάρτησης, που προηγείται της έκδοσης της δια-
πιστωτικής πράξης του άρθρου 11 του ν. 2308/1995, ή του τελι-
κού αναµορφωµένου πίνακα της κτηµατογράφησης, από τα
οποία αποκλίνει άνευ νόµιµου λόγου,

γγ) προκύπτει από τη συσχέτιση της αρχικής εγγραφής προς
τα στοιχεία διοικητικής πράξης ή δικαστικής απόφασης που συ-
νιστούν πρωτότυπο τρόπο κτήσης δικαιώµατος, ο οποίος κατι-
σχύει, οπωσδήποτε, του καταχωρισθέντος στην αρχική εγγραφή
δικαιώµατος, εφόσον η διόρθωση στην περίπτωση αυτή δεν έρ-
χεται σε αντίθεση µε απόφαση επιτροπής ενστάσεων που εκδό-
θηκε κατά τη διαδικασία της κτηµατογράφησης,

δδ) αφορά στην ολική ή µερική έλλειψη ή στην ανακρίβεια
στοιχείων οριζόντιων ή κάθετων ιδιοκτησιών, η οποία µπορεί να
θεραπευθεί µε αναδροµή στην πράξη σύστασης, στον κανονισµό
της οριζόντιας ιδιοκτησίας και στα συνοδευτικά αυτών ή επ’
αυτών ερειδόµενα δηµόσια έγγραφα που συνυποβάλλονται µε
την αίτηση. Υπό τις ανωτέρω προϋποθέσεις µπορεί, µέσω της
διορθώσεως, να δηµιουργηθεί και να συµπληρωθεί µε τα στοιχεία
του δικαιούχου κτηµατολογικό φύλλο οριζόντιας ή κάθετης ιδιο-
κτησίας, ήδη υλοποιηθείσας ή µέλλουσας, η οποία δεν εµφαίνε-
ται στις πρώτες εγγραφές ως αυτοτελές ιδιοκτησιακό αντικεί-
µενο.

Στις υποπερ. αα), ββ), γγ) και δδ), η διόρθωση γίνεται υποχρε-
ωτικά, επιτρεποµένης µόνο της αιτιολογηµένης άρνησης για λό-
γους µη συνδροµής των προϋποθέσεων που αναφέρονται στις
οικείες περιπτώσεις. Ο Προϊστάµενος του Κτηµατολογικού Γρα-
φείου οφείλει να προβεί είτε στη σχετική διόρθωση είτε στην αι-
τιολογηµένη άρνηση εντός τριάντα (30) εργάσιµων ηµερών από
την υποβολή της αίτησης. Η παρέλευση άπρακτου του ανωτέρω
χρονικού διαστήµατος δεν συνιστά σιωπηρή άρνηση.

γ) Εφόσον το πρόδηλο σφάλµα της αρχικής εγγραφής αφορά
σε γεωµετρικά στοιχεία του γεωτεµαχίου, υποβάλλεται αίτηση
διόρθωσης των γεωµετρικών στοιχείων υπό τους όρους της παρ.
2 του άρθρου 19 του νόµου αυτού.

δ) Διόρθωση πρόδηλου σφάλµατος αρχικής εγγραφής δεν επι-
τρέπεται, εφόσον προηγουµένως έχει λάβει χώρα µεταγενέστερη
εγγραφή, οπωσδήποτε ασυµβίβαστη µε τη διωκόµενη διόρθωση,
εκτός αν ο δικαιούχος από τη µεταγενέστερη αυτή εγγραφή συ-
ναινεί στη διόρθωση, συνυπογράφοντας την αίτηση, η συναίνεση
δε αυτή δεν υποκρύπτει άτυπη µεταβίβαση ή µεταβολή τίτλου

του ακινήτου.
ε) Διόρθωση αρχικής εγγραφής µε τη διαδικασία του πρόδη-

λου σφάλµατος µπορεί να διενεργηθεί και µετά από απόφαση
του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελ-
ληνικό Κτηµατολόγιο» (Φορέας) που ενεργεί κατόπιν αίτησης
όποιου έχει έννοµο συµφέρον, όποτε συντρέχουν οι προϋποθέ-
σεις για την εκ µέρους του ανάκληση της διαπιστωτικής πράξης
περαίωσης της κτηµατογράφησης, για το συγκεκριµένο και µόνο
κτηµατογραφηµένο ακίνητο ή οµάδα κτηµατογραφηµένων ακι-
νήτων που αφορά η διόρθωση, κατά περίπτωση, σύµφωνα µε τα
γενικώς ισχύοντα για την ανάκληση των διοικητικών πράξεων. Η
εν λόγω δυνατότητα υφίσταται ιδίως όταν, µε την ανάκληση της
αρχικής εγγραφής, επιδιώκεται η ορθή αποτύπωση στις αρχικές
εγγραφές διοικητικής πράξεως µε διαπλαστικό για τα εµπρά-
γµατα δικαιώµατα χαρακτήρα και ισχύουσας έναντι πάντων.

στ) Διόρθωση πρόδηλου σφάλµατος των αρχικών εγγραφών,
σύµφωνα µε τα ανωτέρω, επιτρέπεται µόνο µέχρι την οριστικο-
ποίησή τους. Μετά την οριστικοποίηση των αρχικών εγγραφών,
διόρθωση επιτρέπεται υπό τις προϋποθέσεις της παραγράφου 1
περ. α’ του παρόντος άρθρου. Αγωγή του άρθρου 6 του νόµου
αυτού για τη διόρθωση αρχικής εγγραφής, η οποία ασκείται µετά
τη διόρθωση της εγγραφής µε τη διαδικασία του άρθρου αυτού,
απευθύνεται και κατά του τυχόν, µέσω της διορθώσεως αυτής,
καταχωρισθέντος στο κτηµατολογικό φύλλο του ακινήτου ως δι-
καιούχου.

ζ) Η υποβολή αίτησης διόρθωσης προδήλου σφάλµατος δεν
συνιστά αναγκαία προδικασία για την υποβολή και συζήτηση ενώ-
πιον του δικαστηρίου αγωγών και αιτήσεων διόρθωσης των κτη-
µατολογικών εγγραφών, αρχικών και µεταγενέστερων, κατά τις
διατάξεις του νόµου αυτού.

2. Αν ο Προϊστάµενος του Κτηµατολογικού Γραφείου δεν απο-
φανθεί µέσα σε τριάντα (30) εργάσιµες ηµέρες από την υποβολή
της αίτησης ή αν απορρίψει την αίτηση, εξαιρουµένων των υπο-
περ. αα), ββ), γγ) και δδ) της περ. β) της παρ. 1 για τις οποίες η
διόρθωση γίνεται υποχρεωτικά,  επιτρεποµένης µόνο της αιτιο-
λογηµένης άρνησης, ο αιτών δικαιούται να προσφύγει στον Κτη-
µατολογικό Δικαστή µέσα σε προθεσµία τριάντα (30) εργάσιµων
ηµερών από τη λήξη της προθεσµίας αυτής ή αφότου έλαβε
γνώση της απόρριψης της αίτησης. Η ανωτέρω προθεσµία απά-
ντησης του Προϊσταµένου του Κτηµατολογικού Γραφείου ανα-
στέλλεται για όσο χρονικό διάστηµα διαρκεί η προθεσµία
απάντησης του Ελληνικού Δηµοσίου, σύµφωνα µε την υποπερ.
αα’ της περ. β’ της παρ. 1, εκτός εάν, εν τω µεταξύ, περιέλθει σε
γνώση του Προϊσταµένου ρητή απάντηση της αρµόδιας υπηρε-
σίας του Ελληνικού Δηµοσίου. Η αίτηση προς τον Κτηµατολογικό
Δικαστή καταχωρίζεται στα Κτηµατολογικά φύλλα στη θέση που
καταχωρίζεται και η κατά την παρ. 2 του άρθρου 13 αγωγή. Κατά
τα λοιπά εφαρµόζονται όσα ορίζονται στην παρ. 5 του άρθρου
16.

3. Όπου στο παρόν άρθρο γίνεται αναφορά σε Προϊστάµενο
Κτηµατολογικού Γραφείου, ως τέτοιος νοείται και όποιος υπάλ-
ληλος του Φορέα έχει κατά τον νόµο αποφασιστική αρµοδιότητα
καταχώρισης εγγραπτέων πράξεων.

4. Με απόφαση του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε
την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» δύνανται να καθορίζονται
και να ρυθµίζονται περιπτώσεις πρόδηλων σφαλµάτων, η διόρ-
θωση των οποίων καθίσταται υποχρεωτική υπό τους όρους του
παρόντος, από τον Προϊστάµενο του Κτηµατολογικού Γραφείου
ή οποιονδήποτε υπάλληλο έχει κατά τον νόµο αποφασιστική αρ-
µοδιότητα καταχώρισης εγγραπτέων πράξεων.»

Άρθρο 5
Παράταση προθεσµίας διόρθωσης των αρχικών 

εγγραφών - Δυνατότητα διόρθωσης πρώτων 
εγγραφών σε περιοχές που είχε λήξει η δυνατότητα αµφι-

σβήτησης ανακριβούς εγγραφής µε την ένδειξη «αγνώστου
ιδιοκτήτη» - Τροποποίηση άρθρου 102 

ν. 4623/2019 - Καταληκτική ηµεροµηνία παράτασης 
της προθεσµίας υποβολής εκπρόθεσµης δήλωσης 

εγγραπτέου δικαιώµατος - Τροποποίηση 
παρ. 8 άρθρου 2 ν. 2308/1995
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1. Στην παρ. 2 του άρθρου 102 του ν. 4623/2019   (Α’ 134) επέρ-
χονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο, η ηµε-
ροµηνία «31.12.2023» αντικαθίσταται από την ηµεροµηνία
«30.11.2024», β) στο δεύτερο εδάφιο η καταληκτική ηµεροµηνία
«31η.12.2014» αντικαθίσταται από την ηµεροµηνία «31η.12.2015»
και η παρ. 2 του άρθρου 102 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Για τις περιοχές που κηρύχθηκαν υπό κτηµατογράφηση
πριν από την έναρξη ισχύος του ν. 3481/2006  (Α’ 162), η απο-
κλειστική προθεσµία της περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου 6 του ν.
2664/1998, εάν δεν είχε λήξει η ίδια ή οι παρατάσεις της µέχρι
τις 30.11.2018, λήγει στις 30.11.2024. Η ανωτέρω καταληκτική
ηµεροµηνία ισχύει και για τις περιοχές στις οποίες οι πρώτες εγ-
γραφές καταχωρίσθηκαν από την 1η.1.2013 έως και την
31η.12.2015. Κατ’ εξαίρεση, για τις περιοχές που κηρύχθηκαν
υπό κτηµατογράφηση πριν από την έναρξη ισχύος του ν.
3481/2006 (Α’ 162), κατά την έναρξη ισχύος του ν. 4623/2019 (Α’
134) εξακολουθούσαν να τελούν υπό κτηµατογράφηση και δεν
είχαν εκδοθεί η διαπιστωτική πράξη περαίωσης της κτηµατογρά-
φησης και η απόφαση έναρξης ισχύος του Κτηµατολογίου, η
αποκλειστική προθεσµία της περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου 6 του
ν. 2664/1998 λήγει την 31η Δεκεµβρίου του έτους εντός του
οποίου συµπληρώνονται οκτώ (8) έτη από την ηµεροµηνία έναρ-
ξης ισχύος του Κτηµατολογίου.»

2. Στο άρθρο 102 του ν. 4623/2019 προστίθεται παρ. 2Α ως
εξής:

«2Α. Για τις περιοχές στις οποίες η αποκλειστική προθεσµία
της περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου 6 του  ν. 2664/1998, περί διόρ-
θωσης πρώτων εγγραφών, είχε λήξει µέχρι τις 30.11.2018, η δυ-
νατότητα αµφισβήτησης και διόρθωσης ανακριβούς εγγραφής,
σε ακίνητα µε την ένδειξη «αγνώστου ιδιοκτήτη», είτε εξωδικα-
στικά, όταν συντρέχουν οι προϋποθέσεις των υποπερ. αα), αβ),
αγ) και αδ) της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 18 του  ν. 2664/
1998, είτε κατόπιν άσκησης αγωγής σύµφωνα µε την παρ. 2 του
άρθρου 6 του ίδιου νόµου, είναι δυνατή µέχρι την 30ή.11.2024,
µόνο αν, κατόπιν της λήξης της αποκλειστικής προθεσµίας για
κάθε περιοχή, δεν έχουν εγγραφεί µεταγενέστερες πράξεις επί
του κτηµατολογικού φύλλου του ακινήτου. Εγγραφή της αγωγής
της παρ. 2 του άρθρου 7 του ν. 2664/1998 δεν λαµβάνεται υπόψη
ως µεταγενέστερη πράξη. Σε κάθε περίπτωση, ο ενάγων δύναται
να παραιτηθεί από την αγωγή του προηγούµενου εδαφίου και να
ακολουθήσει τις λοιπές διαδικασίες διόρθωσης ή να εµείνει στην
ασκηθείσα αγωγή του. Για τις περιοχές του πρώτου εδαφίου της
παρούσας επιτρέπεται, µέχρι την 30ή.11.2024, α) η διόρθωση
ανακριβούς εγγραφής µε την ένδειξη «Ελληνικό Δηµόσιο», σύµ-
φωνα µε τη διαδικασία της παρ. 4 του άρθρου 6 του
ν. 2664/1998, όταν ο τίτλος του αιτούντος τη διόρθωση ή των δι-
καιοπαρόχων του (άµεσων ή απώτερων) είναι παραχωρητήριο
του Ελληνικού Δηµοσίου και β) η διόρθωση της ανακριβούς εγ-
γραφής µε τη διαδικασία της παρ. 4 του άρθρου 6  όταν στα οι-
κεία κτηµατολογικά φύλλα κατά την οριστικοποίηση των αρχικών
εγγραφών αναγνωρίστηκε ως δικαιούχος του δικαιώµατος ο δι-
καιοπάροχος του αιτούντος τη διόρθωση, ενώ ο τίτλος κτήσης
του σχετικού δικαιώµατος από τον αιτούντα τη διόρθωσή του
είναι µεταγεγραµµένος στα βιβλία µεταγραφών του αντίστοιχου
Υποθηκοφυλακείου ή Κτηµατολογικού Γραφείου και υπό την προ-
ϋπόθεση ότι δεν έχει στο µεταξύ µεσολαβήσει άλλη, ασυµβίβα-
στη κατά περιεχόµενο, εγγραφή στο κτηµατολογικό φύλλο.»

3. Στο τέταρτο εδάφιο της περ. β) της παρ. 8 του άρθρου 2 του
ν. 2308/1995 (Α’ 114), περί της δυνατότητας παράτασης της προ-
θεσµίας υποβολής εκπρόθεσµης δήλωσης εγγραπτέου δικαιώ-
µατος, προστίθεται η φράση «έως την 30ή.11.2024» και η περ. β)
της παρ. 8 του άρθρου 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«β) Οποιαδήποτε απαγόρευση και ακυρότητα από την εφαρ-
µογή της παρούσας αίρεται είτε µε την εκ των υστέρων υποβολή
δήλωσης από εκείνον που παρέλειψε να την υποβάλει εµπροθέ-
σµως, υπό την προϋπόθεση ότι δεν αποξενώθηκε πλήρως από
το δικαίωµά του επί του ακινήτου είτε από εκείνον που αποκτά
εγγραπτέο δικαίωµα µε την παραπάνω δικαιοπραξία. Η υποβολή
των δηλώσεων αποδεικνύεται µε σχετική βεβαίωση, η οποία εκ-
δίδεται ατελώς από το αρµόδιο γραφείο κτηµατογράφησης. Με
απόφαση του Δ.Σ. του Φορέα, της οποίας το περιεχόµενο περι-

λαµβάνεται στην ανακοίνωση για την ανάρτηση που προβλέπεται
στο άρθρο 4, καθορίζεται η ηµεροµηνία µέχρι την οποία είναι επι-
τρεπτή η υποβολή εκπρόθεσµων δηλώσεων στην περιοχή που
κτηµατογραφείται. Με όµοια απόφαση, η προθεσµία αυτή µπορεί
να παρατείνεται έως την 30ή.11.2024. Αποφάσεις του Δ.Σ. του
Ν.Π.Δ.Δ. Ελληνικό Κτηµατολόγιο που εκδόθηκαν µετά την
9η.12.2020 και έως την 18η.6.2021, δυνάµει των οποίων αποφα-
σίστηκε η παράταση της προθεσµίας υποβολής εκπρόθεσµων
δηλώσεων σε κτηµατογραφούµενες περιοχές, θεωρούνται έγκυ-
ρες από τη δηµοσίευσή τους.»

Άρθρο 6
Προδικασία των αναγκαστικών απαλλοτριώσεων - 

Τροποποίηση άρθρου 17 ν. 2882/2001

Στο άρθρο 17 του ν. 2882/2001 (Α’ 17), περί της προδικασίας
των αναγκαστικών απαλλοτριώσεων, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1, η φράση «ση-
µειώνεται από τον αρµόδιο φύλακα µεταγραφών» αντικαθίσταται
από τη φράση «διαβιβάζεται από την αρχή που την εξέδωσε στον
αρµόδιο φύλακα µεταγραφών και σηµειώνεται από αυτόν», β)
στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 1, διαγράφεται η φράση
«, σύµφωνα µε την παράγραφο 4 του άρθρου 1,», γ) προστίθενται
παρ. 2α και 2β, δ) στην περ. α) των παρ. 3 και 4 γίνονται νοµοτε-
χνικές αλλαγές και προστίθεται παραποµπή στις παρ. 2α και 2β,
και το άρθρο 17 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 17
Προδικασία

1. Η απόφαση κήρυξης της αναγκαστικής απαλλοτρίωσης, δια-
βιβάζεται από την αρχή που την εξέδωσε στον αρµόδιο φύλακα
µεταγραφών και σηµειώνεται από αυτόν στις µερίδες του απαλ-
λοτριωµένου ακινήτου και του ιδιοκτήτη αυτού. Η σηµείωση αυτή
γίνεται µε βάση το διαβιβαζόµενο στον φύλακα µεταγραφών αντί-
γραφο της απαλλοτριωτικής απόφασης µε το οικείο κτηµατολο-
γικό διάγραµµα και πίνακα, µέσα σε δέκα ηµέρες από τη λήψη
τους. Μέσα στην ίδια προθεσµία σηµειώνονται και τα διαβιβαζό-
µενα κατά την παρ. 6 του προηγούµενου άρθρου στοιχεία.

Στην ίδια προθεσµία ο φύλακας µεταγραφών υποχρεούται να
χορηγεί ατελώς στους ενδιαφερόµενους πιστοποιητικά ιδιοκτη-
σίας, βαρών και κατασχέσεων στο απαλλοτριούµενο, καθώς και
πιστοποιητικό για τις τυχόν εγγραφές στο βιβλίο διεκδικήσεων.

2. Στην περίπτωση που ο φύλακας µεταγραφών, αν και διαβι-
βάστηκαν τα κατά την προηγούµενη παράγραφο δικαιολογητικά,
δεν µπορεί µέσα σε δέκα ηµέρες από τη λήψη τους να ανεύρει
τις οικείες µερίδες, υποχρεούται να χορηγεί σχετική βεβαίωση
σε κάθε ενδιαφερόµενο. 

2α. Αν το Υποθηκοφυλακείο της παρ. 1 έχει καταργηθεί και η
άσκηση της τοπικής του αρµοδιότητας έχει µεταφερθεί σε Κτη-
µατολογικό Γραφείο ή Υποκατάστηµα που υπάγεται στο νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµα-
τολόγιο», σύµφωνα µε τον ν. 4512/2018 (Α’ 5), η απόφαση κήρυ-
ξης της αναγκαστικής απαλλοτρίωσης διαβιβάζεται στον
Προϊστάµενο του κατά τόπον αρµοδίου Κτηµατολογικού Γρα-
φείου ή Υποκαταστήµατος, για να διενεργήσει την προβλεπό-
µενη, κατά την παρ. 1, σηµείωση, στα τηρούµενα από την ίδια
υπηρεσία βιβλία του Συστήµατος Μεταγραφών και Υποθηκών,
εντός δέκα (10) ηµερών, από τη λήψη της απόφασης και να εκ-
δώσει τα προβλεπόµενα πιστοποιητικά. Εντός της προθεσµίας
που προβλέπεται στην παρ. 2, ο Προϊστάµενος του Κτηµατολο-
γικού Γραφείου ή του Υποκαταστήµατος υποχρεούται να εκδώ-
σει βεβαίωση ίδιου περιεχοµένου, εφόσον συντρέχει αδυναµία
να ανεύρει τις οικείες µερίδες των ιδιοκτητών στα τηρούµενα βι-
βλία του Συστήµατος Μεταγραφών και Υποθηκών.

2β. Όταν η απόφαση της παρ. 1 αφορά απαλλοτριωµένα ακί-
νητα σε περιοχές που έχει περαιωθεί η κτηµατογράφηση και λει-
τουργεί το σύστηµα του Κτηµατολογίου, σύµφωνα µε τον ν.
2664/1998 (Α’ 275), είτε το κατά τόπον αρµόδιο Υποθηκοφυλα-
κείο που λειτουργεί µεταβατικά ως Κτηµατολογικό Γραφείο για
την ίδια περιοχή, είτε το Κτηµατολογικό Γραφείο ή Υποκατά-
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στηµα του  ν. 4512/2018, που έχει συσταθεί και λειτουργεί, προς
το οποίο διαβιβάζονται τα στοιχεία της παρ. 1, υποχρεούται να
εκδίδει εντός της δεκαήµερης προθεσµίας της παρ. 2 βεβαίωση
πρωτοκόλλησης της απόφασης κήρυξης της απαλλοτρίωσης στα
κτηµατολογικά φύλλα των προς εγγραφή ακινήτων.

3. Η συζήτηση της αίτησης για τον προσωρινό ή οριστικό
προσδιορισµό της αποζηµίωσης είναι απαράδεκτη εάν δεν προ-
σαχθούν: α) τα κατά την παρ. 1 πιστοποιητικά ή οι κατά τις παρ.
2, 2α και 2β βεβαιώσεις, β) η κατά την παρ. 3 του άρθρου 15 έκ-
θεση ή η κατά την παρ. 4 του ίδιου άρθρου βεβαίωση, γ) η έκθεση
της παρ. 6 του άρθρου 15.

4. Προκειµένου περί απαλλοτριώσεων προς εφαρµογή σχε-
δίων πόλεων, είναι απαράδεκτη η συζήτηση της αίτησης για τον
προσδιορισµό της αποζηµίωσης εάν δεν προσαχθούν: α) τα κατά
την παρ. 1 πιστοποιητικά ή οι κατά τις παρ. 2, 2α και 2β βεβαι-
ώσεις, β) η κατά την παρ. 3 του άρθρου 15 έκθεση ή η κατά την
παρ. 4 βεβαίωση, και γ) η πράξη αναλογισµού ή πράξη εφαρµο-
γής.»

Άρθρο 7
Διόρθωση εσφαλµένων κτηµατολογικών εγγραφών

απαλλοτριωµένων εκτάσεων

1. α) Ο Προϊστάµενος του Κτηµατολογικού Γραφείου, ύστερα
από αίτηση του δηµόσιου φορέα υπέρ του οποίου έχει περατωθεί
σύµφωνα µε τις εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις απαλλοτρίωση
έκτασης, οικοπέδου ή γεωτεµαχίου, σε περίπτωση λανθασµένης
αναγραφής στα κτηµατολογικά φύλλα του απαλλοτριωθέντος
ακινήτου ιδιοκτησίας του φορέα αυτού µε την ένδειξη «αγνώστου
ιδιοκτήτη» ή «Ελληνικό Δηµόσιο», προβαίνει στη διόρθωση
εσφαλµένων αρχικών κτηµατολογικών εγγραφών, καθώς επίσης
και στη διόρθωση στοιχείων σχετικών µε το καταχωρισθέν δι-
καίωµα και τον τίτλο αυτού. Η αίτηση για τη διόρθωση καταχω-
ρίζεται στο κτηµατολογικό φύλλο του ακινήτου και δεν επιβα-
ρύνεται µε τέλη και δικαιώµατα, πάγια ή αναλογικά.

β) Ο Προϊστάµενος του Κτηµατολογικού Γραφείου υποχρεού-
ται να ενεργήσει τη διόρθωση της περ. α), εφόσον προσκοµιστεί
ενώπιόν του, από τον αιτούντα φορέα, αντίγραφο του νόµιµου τί-
τλου µε τον οποίο κηρύχθηκε και συντελέστηκε η απαλλοτρίωση
από τα τηρούµενα στον αιτούντα φορέα αρχεία και τοπογραφικό
διάγραµµα της παρ. 5α του άρθρου 13 του ν. 2664/1998 (Α’ 275),
µε το οποίο βεβαιώνεται ότι το ακίνητο στο οποίο αφορά η αίτηση
διόρθωσης κείται εντός των ορίων της απαλλοτρίωσης. Ως τίτλος
κτήσεως καταχωρίζεται ο νόµος µε τον οποίο κηρύχθηκε η απαλ-
λοτρίωση και σύµφωνα µε τον οποίο ο αιτών φορέας κατέστη κύ-
ριος του ακινήτου, καθώς και τυχόν άλλος νόµιµος τίτλος κτήσης
του ακινήτου. 

2. Με τη διαδικασία της παρ. 1 είναι δυνατή, µετά από αίτηση
του φορέα και απόφαση του Προϊσταµένου του αρµοδίου Κτη-
µατολογικού Γραφείου, η πραγµατοποίηση γεωµετρικών µετα-
βολών επί των αµφισβητούµενων ακινήτων, υπό την προϋπόθεση
ότι δεν επέρχεται οποιαδήποτε µεταβολή σε ακίνητα τρίτων.

3. Σε κάθε περίπτωση που σύµφωνα µε τον νόµο η διαχείριση,
αξιοποίηση και εκµετάλλευση ακινήτων ιδιοκτησίας δηµοσίου
φορέα έχει µεταβιβαστεί σε οποιονδήποτε τρίτο φορέα, ο τελευ-
ταίος καθίσταται αποκλειστικά αρµόδιος για την κίνηση της δια-
δικασίας διόρθωσης των κτηµατολογικών εγγραφών για εκτάσεις
που έχουν απαλλοτριωθεί, σύµφωνα µε τις παρ. 1 και 2.

4. Διορθώσεις κτηµατολογικών εγγραφών σύµφωνα µε τη δια-
δικασία των παρ. 1, 2 και 3 δεν επιτρέπονται εφόσον έρχονται σε
αντίθεση µε απόφαση επιτροπής ενστάσεων που εκδόθηκε κατά
τη διαδικασία της κτηµατογράφησης. Ο σχετικός έλεγχος διε-
νεργείται αυτεπαγγέλτως κατά την εξέταση της αίτησης του
φορέα που υποβάλλεται σύµφωνα µε το παρόν.

Άρθρο 8
Υποχρεωτικότητα χρήσης της Πλατφόρµας 

Νοµικού Ελέγχου Εγγραπτέων Πράξεων

Από 1ης.1.2024, για τη διενέργεια του νοµικού ελέγχου και την
καταχώριση, σύµφωνα µε το άρθρο 16 του  ν. 2664/1998 (Α’ 275),

αιτήσεων εγγραπτέων πράξεων, που έχουν υποβληθεί και υπο-
βάλλονται σε Κτηµατολογικά Γραφεία και Υποκαταστήµατα του
ν. 4512/2018 (Α’ 5) και του ν. 2664/1998, καθίσταται υποχρεωτική
η χρήση της ηλεκτρονικής εφαρµογής µε την ονοµασία Πλατ-
φόρµα Νοµικού Ελέγχου Εγγραπτέων Πράξεων (http://eisigites.
ktimatologio.gr/) που προβλέπεται στην υπό στοιχεία
45877ΕΞ2023/20.10.2023 κοινή απόφαση των Υπουργών Δικαιο-
σύνης και Ψηφιακής Διακυβέρνησης (Β’ 6130), όπως εκάστοτε
ισχύει.

Άρθρο 9
Διεκπεραίωση εκκρεµοτήτων έµµισθων και άµισθων 

Υποθηκοφυλακείων κατά την παράδοση και παραλαβή αρ-
χείων - Τροποποίηση παρ. 1α άρθρου 38 ν. 4512/2018

Στην παρ. 1α του άρθρου 38 του ν. 4512/2018 (Α’ 5), περί της
διεκπεραίωσης εκκρεµοτήτων των έµµισθων και άµισθων υποθη-
κοφυλακείων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο
πρώτο εδάφιο, η λέξη «Ειρηνοδίκες» αντικαθίσταται από τη
φράση «Προϊστάµενοι ή Αναπληρωτές Τµηµάτων Γραµµατείας
Ειρηνοδικείων», β) στο δεύτερο εδάφιο, η φράση «Εξαιρετικά για
τα έµµισθα Υποθηκοφυλακεία» αντικαθίστανται από τη φράση
«Σε κάθε περίπτωση», γ) στο πέµπτο εδάφιο, µετά από τη λέξη
«έµµισθου», προστίθεται η φράση «ή άµισθου», δ) οµοίως, στο
έκτο εδάφιο, µετά από τη λέξη «έµµισθου», προστίθεται η φράση
«ή άµισθου» και η παρ. 1α του άρθρου 38 διαµορφώνεται ως
εξής:

«1α. Οι Προϊστάµενοι των έµµισθων Υποθηκοφυλακείων, οι άµι-
σθοι Υποθηκοφύλακες και οι εκτελούντες ή αναπληρούντες στα
έργα Υποθηκοφύλακα, Συµβολαιογράφοι ή Προϊστάµενοι ή Ανα-
πληρωτές Τµηµάτων Γραµµατείας Ειρηνοδικείων, των Υποθηκο-
φυλακείων που καταργούνται µε την παρ. 5 του άρθρου 1,
υποχρεούνται να διεκπεραιώσουν το σύνολο των αιτήσεων που
έχουν υποβληθεί στο Υποθηκοφυλακείο για την καταχώριση εγ-
γραπτέων πράξεων στα τηρούµενα βιβλία µεταγραφών, υποθη-
κών, κατασχέσεων και διεκδικήσεων ή στα κτηµατολογικά βιβλία,
κατά περίπτωση, και να προβούν σε σχετικές εγγραφές και κα-
ταχωρίσεις στα ίδια βιβλία οπωσδήποτε µέχρι και την τελευταία
ηµέρα λειτουργίας της υπηρεσίας του οικείου Υποθηκοφυλα-
κείου, όπως αυτή ορίζεται στην απόφαση της παρ. 7 του άρθρου
1, εκδίδοντας και τα σχετικά πιστοποιητικά. Σε κάθε περίπτωση,
εφόσον διαπιστώνεται από τον Φορέα τεχνική αδυναµία έγκαιρης
διεκπεραίωσης των εκκρεµοτήτων νοµικού ελέγχου εντός της
προθεσµίας του πρώτου εδαφίου, οι σχετικές εκκρεµότητες κα-
ταγράφονται στο πρωτόκολλο της παρ. 2 και διεκπεραιώνονται
από το κατά τόπον αρµόδιο Κτηµατολογικό Γραφείο ή Υποκατά-
στηµα, όπως αυτό προσδιορίζεται στην απόφαση της παρ. 7 του
άρθρου 1, τηρούµενης της αρχής της χρονικής προτεραιότητας.
Τα προβλεπόµενα στο πρώτο και το δεύτερο εδάφιο ισχύουν και
για το Κτηµατολογικό Γραφείο Θεσσαλονίκης κατά την κατάρ-
γησή του σύµφωνα µε την παρ. 5 του άρθρου 1. Με απόφαση
του Δ.Σ. του Φορέα, καθορίζονται η διαδικασία µεταφοράς των
εκκρεµοτήτων, καθώς και κάθε συναφές θέµα τεχνικού ή λεπτο-
µερειακού χαρακτήρα.

Τέλη που καταβλήθηκαν κατά τον χρόνο λειτουργίας του κα-
ταργηθέντος έµµισθου ή άµισθου Υποθηκοφυλακείου για την κα-
ταχώριση εγγραπτέων πράξεων στα τηρούµενα βιβλία του
συστήµατος µεταγραφών και υποθηκών ή στα κτηµατολογικά βι-
βλία, κατά περίπτωση, εφόσον οι σχετικές πράξεις διεκπεραι-
ώθηκαν, σύµφωνα µε τα ανωτέρω, από το κατά τόπον αρµόδιο
Κτηµατολογικό Γραφείο ή Υποκατάστηµα, επιστρέφονται από τον
Φορέα, σε περίπτωση απόρριψης του αιτήµατος εγγραφής τους,
ως αχρεωστήτως καταβληθέντα. Το Ελληνικό Δηµόσιο και κάθε
τρίτος, προς τον οποίο έχουν αποδοθεί τα σχετικά ποσά από τον
πρώην Προϊστάµενο του καταργηθέντος έµµισθου ή άµισθου
Υποθηκοφυλακείου, υποχρεούνται σε περαιτέρω απόδοσή τους
προς τον Φορέα. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών, Δικαιοσύνης και Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης καθορίζονται η διαδικασία επιστροφής των προανα-
φερόµενων ποσών και απόδοσής τους από το Ελληνικό Δηµόσιο
και κάθε τρίτο στον Φορέα, καθώς και κάθε συναφές θέµα τεχνι-
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κού ή λεπτοµερειακού χαρακτήρα.»

Άρθρο 10
Επιτάχυνση της διαδικασίας ανάθεσης νοµικού 

ελέγχου και καταχώρισης πράξεων στο προσωπικό 
της Διεύθυνσης Νοµικού Έργου Λειτουργούντος

Κτηµατολογίου - Τροποποίηση παρ. 5 
άρθρου 14Α ν. 4512/2018

Στην παρ. 5 του άρθρου 14Α του ν. 4512/2018 (Α’ 5), περί ειδι-
κών ρυθµίσεων για τη Διεύθυνση Νοµικού Έργου Λειτουργού-
ντος Κτηµατολογίου, διαγράφεται η φράση «, ύστερα από
σύµφωνη γνώµη του προϊσταµένου του κατά τόπον αρµόδιου
κτηµατολογικού γραφείου ή, όπου δεν έχει αυτό συσταθεί, του
προϊσταµένου του αντίστοιχου υποκαταστήµατος» και η παρ. 5
του άρθρου 14Α διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Με απόφαση του Γενικού Διευθυντή του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο» δύνανται να ανατίθενται ο νοµικός έλεγχος και η
καταχώριση πράξεων στη διεύθυνση, κατά παρέκκλιση της κατά
τόπον αρµοδιότητας των Κτηµατολογικών Γραφείων.»

Άρθρο 11
Δυνατότητα ανάθεσης καθηκόντων νοµικού 

ελέγχου και καταχώρισης εγγραπτέων πράξεων σε Προϊστά-
µενο άλλου Κτηµατολογικού Γραφείου ή 
Υποκαταστήµατος, στους Αναπληρωτές 

Προϊσταµένους Κτηµατολογικών Γραφείων ή 
Υποκαταστηµάτων, στον Προϊστάµενο της 

Διεύθυνσης Νοµικού Έργου Λειτουργούντος 
Κτηµατολογίου και σε υπαλλήλους του νοµικού 
προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία 

«Ελληνικό Κτηµατολόγιο» - Προσθήκη παρ. 8 και 9 
στο άρθρο 18 του ν. 4512/2018

Στο άρθρο 18 του ν. 4512/2018 (Α’ 5) προστίθενται παρ. 8 και
9 ως εξής:

«8. Με απόφαση του Γενικού Διευθυντή του Φορέα, δύναται να
ανατίθενται σε Προϊστάµενο Κτηµατολογικού Γραφείου ο νοµι-
κός έλεγχος των εγγραπτέων πράξεων και η έκδοση απόφασης
σύµφωνα µε τον  ν. 2664/1998 (Α’ 275) για την αποδοχή ή την
απόρριψη καταχώρισής τους, καθώς και οι εξαλείψεις καταχω-
ρίσεων της παρ. 4 του άρθρου 16 του ν. 2664/1998 για οιοδήποτε
άλλο Κτηµατολογικό Γραφείο ή Υποκατάστηµα, και να προσδιο-
ρίζεται ο σχετικός επιµερισµός εργασιών.

9. Με απόφαση του Δ.Σ. του Φορέα, που λαµβάνεται µετά από
εισήγηση του Γενικού Διευθυντή του Φορέα, δύναται να ανατίθε-
νται στους Αναπληρωτές Προϊσταµένους Κτηµατολογικών Γρα-
φείων ή Υποκαταστηµάτων, στον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης
Νοµικού Έργου Λειτουργούντος Κτηµατολογίου της παρ. 11 του
άρθρου 14 και σε υπαλλήλους κλάδου ΠΕ Διοικητικού Οικονοµι-
κού Ειδικότητας ΠΕ Διοικητικού (Νοµικών) του Φορέα ο νοµικός
έλεγχος των εγγραπτέων πράξεων και η έκδοση απόφασης σύµ-
φωνα µε τον ν. 2664/1998 για την αποδοχή ή την απόρριψή της
καταχώρισής τους, ή οι εξαλείψεις καταχωρίσεων της παρ. 4 του
άρθρου 16 του  ν. 2664/1998, ιδίως για τη διεκπεραίωση εκκρε-
µοτήτων, είτε πρόκειται για το Κτηµατολογικό Γραφείο ή Υποκα-
τάστηµα στο οποίο υπηρετούν είτε για οιοδήποτε άλλο
Κτηµατολογικό Γραφείο ή Υποκατάστηµα. Στην περίπτωση αυτή,
οι αποφάσεις που εκδίδονται ή οι εξαλείψεις καταχωρίσεων της
παρ. 4 του άρθρου 16 του ν. 2664/1998 που διενεργούνται από
τα αναφερόµενα στο πρώτο εδάφιο πρόσωπα προσβάλλονται
ενώπιον του κατά τόπον αρµόδιου κτηµατολογικού δικαστή της
περιφέρειας του Κτηµατολογικού Γραφείου ή του Υποκαταστή-
µατος όπου υποβλήθηκε η προς έλεγχο και καταχώριση εγγρα-
πτέα πράξη σύµφωνα µε τον ν. 2664/1998.»

Άρθρο 12
Ειδικές ρυθµίσεις για τα Κτηµατολογικά 

Γραφεία Ρόδου και Κω - Λέρου

1. Αν η απόφαση της παρ. 7 του άρθρου 1 του ν. 4512/2018 (Α’

5) για την κατάργηση των Κτηµατολογικών Γραφείων Ρόδου και
Κω - Λέρου και την έναρξη λειτουργίας του Κτηµατολογικού Γρα-
φείου Δωδεκανήσου και του Υποκαταστήµατος Κω, αντίστοιχα,
εκδοθεί πριν από τη διαπιστωτική πράξη της παρ. 1 του άρθρου
10 του ν. 4934/2022 (Α’ 100), εφαρµόζεται στις ως άνω περιοχές
ο ν. 2664/1998 (Α’ 275) µε εξαίρεση τα άρθρα 6 έως 9 του Δευ-
τέρου Κεφαλαίου και µε την επιφύλαξη όσων προβλέπονται στις
διατάξεις του ίδιου νόµου για την τήρηση και ενηµέρωση των κτη-
µατολογικών βιβλίων και στοιχείων και την έκδοση πιστοποι-
ητικών, έως την ολοκλήρωση της µετάπτωσης και την έκδοση της
διαπιστωτικής πράξης της παρ. 1 του άρθρου 10 του ν. 4934/
2022. 

2. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του νοµικού προ-
σώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατολό-
γιο» ρυθµίζονται επί µέρους ζητήµατα για την τήρηση και
ενηµέρωση των βιβλίων και στοιχείων από το Κτηµατολογικό
Γραφείο Δωδεκανήσου και το Υποκατάστηµα Κω κατά τη χρονική
περίοδο της παρ. 1, την έκδοση πιστοποιητικών, καθώς και κάθε
άλλο συναφές τεχνικό ζήτηµα.

3. Μετά από την έναρξη της λειτουργίας του Κτηµατολογικού
Γραφείου Δωδεκανήσου, καθώς και του Υποκαταστήµατος Κω,
εφαρµόζονται οι παρ. 1 έως και 3 του άρθρου 47 του ν. 4934/
2022. 

4. Για την κάλυψη έκτακτων και επειγουσών αναγκών, είναι δυ-
νατόν να αποσπώνται στο Κτηµατολογικό Γραφείο Δωδεκανήσου
υπάλληλοι φορέων του δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός ορίζεται
στην περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143),
κατά παρέκκλιση των διατάξεων περί κινητικότητας, εφαρµοζο-
µένου σε κάθε περίπτωση του άρθρου 35 του     ν. 4873/2021 (Α’
248) σε συνδυασµό µε την παρ. 1 του άρθρου 177 του ν. 4876/
2021 (Α’ 251), περί της διαφύλαξης της στελέχωσης των Οργα-
νισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης πρώτου και δεύτερου βαθµού. Η
απόσπαση του πρώτου εδαφίου διενεργείται µε κοινή απόφαση
των αρµοδίων οργάνων των οικείων Υπουργείων, η οποία εκδίδε-
ται, µετά από αίτηση του υπαλλήλου, σύµφωνα µε το άρθρο 68
του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών
Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007,  Α’ 26).

Άρθρο 13
Προσόντα διαπιστευµένων µηχανικών 

για το Κτηµατολόγιο - Τροποποίηση άρθρου 
24 ν. 4821/2021 

Στην περ. α) του άρθρου 24 του ν. 4821/2021 (Α’ 134), περί των
προσόντων των διαπιστευµένων µηχανικών για το Κτηµατολόγιο,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) η φράση «δίπλωµα
µηχανικού» αντικαθίστανται από τη φράση «πτυχίο ή δίπλωµα
κλάδου µηχανικού κατηγορίας Π.Ε. ή Τ.Ε. ή ακαδηµαϊκά ισοδύ-
ναµο», β) προστίθεται η φράση «ή στο Βιβλίο Τεχνικών Επωνυ-
µιών», και το άρθρο 24 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 24
Προσόντα διαπιστευµένου µηχανικού 

για το Κτηµατολόγιο

Για τη λήψη άδειας διαπιστευµένου µηχανικού για το Κτηµα-
τολόγιο και την εγγραφή στο µητρώο, ο υποψήφιος πρέπει να
διαθέτει τουλάχιστον τα ακόλουθα προσόντα:

α) Να διαθέτει πτυχίο ή δίπλωµα κλάδου µηχανικού κατηγο-
ρίας Π.Ε. ή Τ.Ε. ή ακαδηµαϊκά ισοδύναµο ή ισότιµο τίτλο αντί-
στοιχης ειδικότητας σχολών της αλλοδαπής, µε αναγνωρισµένα
επαγγελµατικά προσόντα στην Ελλάδα, κατ’ εφαρµογή της σχε-
τικής ενωσιακής και εθνικής νοµοθεσίας, και να είναι εγγεγραµ-
µένος σε µητρώο ή στο Βιβλίο Τεχνικών Επωνυµιών του Τεχνικού
Επιµελητηρίου Ελλάδας (Τ.Ε.Ε.), µε επαγγελµατικό δικαίωµα εκ-
πόνησης τοπογραφικών µελετών/εργασιών,

β) να διαθέτει τουλάχιστον τετραετή αποδεδειγµένη επαγγελ-
µατική εµπειρία σε τοπογραφικές εργασίες,

γ) να έχει παρακολουθήσει εξειδικευµένο σεµινάριο για τις δια-
δικασίες και τον έλεγχο γεωµετρικών µεταβολών στη χωρική κτη-
µατολογική βάση και να το έχει ολοκληρώσει επιτυχώς, κατόπιν
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εξετάσεων που διενεργούνται υπό την εποπτεία του Φορέα και
µε την πιστοποίηση του Τ.Ε.Ε., και

δ) να έχει διεκπεραιώσει ευδόκιµα εργασίες ηλεκτρονικής υπο-
βολής ψηφιακών τοπογραφικών διαγραµµάτων γεωµετρικών µε-
ταβολών στον υποδοχέα του Φορέα, σύµφωνα µε το άρθρο 40
του ν. 4409/2016 (Α’ 136), που έχουν επισυναφθεί σε αιτήσεις
κατά τον ν. 2664/1998 (Α’ 275) για τη διενέργεια χωρικών µετα-
βολών και έχουν τύχει αποδοχής και επεξεργασίας από τον
Φορέα.»

Άρθρο 14
Εργασίες διαπιστευµένων µηχανικών 

για το Κτηµατολόγιο - Τροποποίηση παρ. 2 
άρθρου 25 ν. 4821/2021

Στo τέταρτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 4821/
2021 (Α’ 134), περί των εργασιών των διαπιστευµένων µηχανικών
για το Κτηµατολόγιο, η φράση «Μετά την παρέλευση διετίας από
την εγγραφή στο Μητρώο και τη λήψη άδειας, ο Φορέας δύναται
να χορηγεί» αντικαθίσταται από τη φράση «Ο Φορέας χορηγεί»
και η παρ. 2 του άρθρου 25 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Οι διαπιστευµένοι µηχανικοί αναλαµβάνουν και εκτελούν
τις εργασίες της περ. α’ της παρ. 1, ύστερα από εντολή ανάθεσης
εργασιών του αιτούντος την εγγραφή πράξης ή τη διόρθωση των
κτηµατολογικών διαγραµµάτων. Τέτοια εντολή δύναται να χορη-
γεί και ο Φορέας για σχετικές διαδικασίες που επισπεύδει σύµ-
φωνα µε την κείµενη νοµοθεσία. Για τις περ. β’ έως και δ’ της
παρ. 1, οι διαπιστευµένοι µηχανικοί αναλαµβάνουν και εκτελούν
τις σχετικές εργασίες ελέγχου προς τον σκοπό της σύνταξης ει-
σήγησης που απευθύνεται στον Φορέα για την ενηµέρωση των
κτηµατολογικών διαγραµµάτων, ύστερα από εντολή ανάθεσης
εργασιών του τελευταίου. Ο Φορέας χορηγεί στους διαπιστευ-
µένους µηχανικούς εντολή για σύνταξη πορίσµατος που απευθύ-
νεται προς το αρµόδιο κτηµατολογικό γραφείο και για την
ενηµέρωση της κτηµατολογικής βάσης σύµφωνα µε το περιεχό-
µενό του, λαµβανοµένων υπόψη του χρόνου ευδόκιµης προϋπη-
ρεσίας, της εµπειρίας και της επιµόρφωσης, που καθορίζονται
µε την απόφαση του Δ.Σ. του Φορέα. Με την ίδια απόφαση κα-
θορίζονται τα κριτήρια και τα αντικείµενα των εργασιών για τις
οποίες ανατίθεται η εντολή σύνταξης πορίσµατος.»

Άρθρο 15
Αποζηµίωση υπηρεσιών λειτουργίας γραφείων 

κτηµατογράφησης - Tροποποίηση 
άρθρου 63 ν. 4903/2022

Στο άρθρο 63 του ν. 4903/2022 (Α’ 46), περί της αποζηµίωσης
των υπηρεσιών λειτουργίας των γραφείων κτηµατογράφησης,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) προστίθεται παρ. 1Α,
β) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2, η φράση «της παρ. 1» αντικαθί-
σταται από τη φράση «των παρ. 1 και 1Α» και το άρθρο 63 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 63
Αποζηµίωση υπηρεσιών λειτουργίας 

γραφείων κτηµατογράφησης

1. Οι υπηρεσίες λειτουργίας των γραφείων κτηµατογράφησης
και τήρησης ενήµερης της κτηµατολογικής βάσης, που προβλέ-
πονται στις συµβάσεις κτηµατογράφησης, ως υποχρεωτικά πα-
ρασχετέες, οι οποίες, για το διάστηµα από την 1η.4.2020 έως την
31η.7.2022, είτε έχουν ήδη παρασχεθεί χωρίς να αποτελέσουν
αντικείµενο συµπληρωµατικής σύµβασης ή πρόκειται να παρα-
σχεθούν µέχρι την 31η.7.2022, χωρίς να έχει συναφθεί συµπλη-
ρωµατική σύµβαση, αποζηµιώνονται από τον φορέα «ΕΛΛΗΝΙΚΟ
ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ».

1Α. Οι υπηρεσίες λειτουργίας των γραφείων κτηµατογράφη-
σης και τήρησης ενήµερης της κτηµατολογικής βάσης, οι οποίες
προβλέπονται ως υποχρεωτικά παρασχετέες σε συµβάσεις κτη-
µατογράφησης, που έχουν αναρτηθεί στο Κεντρικό Ηλεκτρονικό
Μητρώο Δηµοσίων Συµβάσεων, και οι οποίες, για το διάστηµα

από την 1η.1.2018 έως την 31η.3.2020 και από την 1η.8.2022 έως
την 12η.12.2023 έχουν ήδη παρασχεθεί χωρίς να αποτελέσουν
αντικείµενο συµπληρωµατικής σύµβασης, αποζηµιώνονται από
τον φορέα «ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ».

2. H αποζηµίωση των παρ. 1 και 1Α καταβάλλεται, µετά από
σύνταξη, από τον φορέα «ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ», ειδικών
συγκριτικών πινάκων, χωρίς προηγούµενη γνώµη του Τεχνικού
Συµβουλίου, ανά διαστήµατα λειτουργίας, εφαρµοζόµενης της
τιµής που προβλέπεται στο άρθρο 5 της υπ’ αρ. 28766/29.6.2011
απόφασης του Αναπληρωτή Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής (Β’ 1588), και κατόπιν συνυπολογι-
σµού της έκπτωσης της οικονοµικής προσφοράς του αναδόχου.
Στην περίπτωση λειτουργίας περισσότερων του ενός (1) γρα-
φείων κτηµατογράφησης στην περιοχή µελέτης και της λόγω
υποχρέωσης που απορρέει από τα συµβατικά τεύχη για τη λει-
τουργία τους, υπολογίζεται κατ’ αποκοπή αποζηµίωση ύψους
δύο χιλιάδων (2.000) ευρώ ανά µήνα για κάθε γραφείο κτηµατο-
γράφησης, επιπλέον του ενός (1), για κάλυψη των γενικών λει-
τουργικών εξόδων και της µισθοδοσίας του γραφείου. Το σύνολο
της αποζηµίωσης που θα λάβει ο ανάδοχος, προστίθεται στη
συµβατική αµοιβή του και δεν µπορεί να υπερβαίνει το πενήντα
τοις εκατό (50%) της αρχικής αξίας της σύµβασης.

3. Το παρόν εφαρµόζεται για τις µη οριστικώς παραληφθείσες
συµβάσεις κτηµατογράφησης.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΙΑΚΗΣ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΤΟΥ ΝΟΜΙ-

ΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΜΕ ΤΗΝ 
ΕΠΩΝΥΜΙΑ «ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ»

Άρθρο 16
Διακριτικός τίτλος του νοµικού προσώπου δηµοσίου 

δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» - Τροπο-
ποίηση παρ. 1 άρθρου 1 ν. 4512/2018

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 1 του  ν. 4512/2018
(Α’ 5), περί της σύστασης του νοµικού προσώπου δηµοσίου δι-
καίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», προστίθεται η
φράση «και διακριτικό τίτλο «Κτηµατολόγιο»» και η παρ. 1 του άρ-
θρου 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Συστήνεται νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.)
µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» (εφεξής «Φορέας»)
και διακριτικό τίτλο «Κτηµατολόγιο», µε έδρα την Αθήνα, το οποίο
εποπτεύεται από τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Για τις
σχέσεις του µε την αλλοδαπή, ο Φορέας χρησιµοποιεί την επω-
νυµία «HELLENIC CADASTRE.»

Άρθρο 17
Εσωτερική διάρθρωση παραρτηµάτων - 

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 12 ν. 4512/2018

Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 12 του  ν. 4512/
2018 (Α’ 5), περί της διάρθρωσης του νοµικού προσώπου δηµο-
σίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», προστί-
θεται η φράση «και να καθορίζεται η εσωτερική διάρθρωση
υφιστάµενων ή συνιστώµενων παραρτηµάτων» και η παρ. 2 του
άρθρου 12 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Η Κεντρική Υπηρεσία (Κ.Υ.) αποτελείται από τις αυτοτελείς
Μονάδες της παρ. 3, τις Διευθύνσεις και τα Τµήµατα που προ-
βλέπονται στο επόµενο άρθρο και διατηρεί Παράρτηµα στη Θεσ-
σαλονίκη. Με απόφαση του Φορέα µπορούν να συστήνονται
Παραρτήµατα της Κεντρικής Υπηρεσίας και να καθορίζεται η
εσωτερική διάρθρωση υφιστάµενων ή συνιστώµενων Παραρτη-
µάτων.»

Άρθρο 18
Πλήρωση των θέσεων προσωπικού των

Κτηµατολογικών Γραφείων και Υποκαταστηµάτων - Τροπο-
ποίηση παρ. 4 άρθρου 17 ν. 4512/2018 - 

Αυτοδίκαιη ένταξη προσωπικού ειδικών αµίσθων 
Υποθηκοφυλακείων στις θέσεις του προσωρινού
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κλάδου υπαλλήλων Κτηµατολογικών Γραφείων 
και Υποκαταστηµάτων - Τροποποίηση παρ. 6 

άρθρου 20 ν. 4512/2018

1. Στην παρ. 4 του άρθρου 17 του ν. 4512/2018 (Α’ 5), περί της
πλήρωσης των θέσεων των Περιφερειακών Υπηρεσιών του νοµι-
κού προσώπου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», κα-
ταργούνται τα εδάφια πρώτο και δεύτερο και η παρ. 4 του
άρθρου 17 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Οι θέσεις του παρόντος άρθρου κατανέµονται και ανακα-
τανέµονται στις οργανικές µονάδες της Κεντρικής Υπηρεσίας και
των Περιφερειακών Υπηρεσιών του Φορέα, µε απόφαση του Γε-
νικού Διευθυντή του Φορέα.»

2. Στην παρ. 6 του άρθρου 20 του ν. 4512/2018, περί των µε-
ταβατικών διατάξεων για το προσωπικό των καταργούµενων Υπο-
θηκοφυλακείων και Κτηµατολογικών Γραφείων, επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο, αα) διαγράφε-
ται η φράση «ή µε την πάροδο εβδοµήντα δύο (72) µηνών από
τις 17.1.2018» και αβ) προστίθεται περ. γ), β) στο δεύτερο εδά-
φιο, η φράση «από τα εισπραττόµενα τέλη» αντικαθίσταται από
τη φράση «από τους πόρους του Φορέα» και η παρ. 6 του άρ-
θρου 20 διαµορφώνεται ως εξής:

«6. Στις θέσεις του προσωρινού Κλάδου της παρ. 5 εντάσσεται
αυτοδίκαια κατά τα οριζόµενα στην απόφαση της παρ. 7 του άρ-
θρου 1:

α) το προσωπικό µε σχέση εργασίας Ιδιωτικού Δικαίου Αορί-
στου Χρόνου των Υποθηκοφυλακείων που µετατράπηκαν σε έµ-
µισθα, σύµφωνα µε τη διάταξη της παρ. 3 του άρθρου 32 του ν.
4456/2017 (Α’ 24), 

β) το προσωπικό µε σχέση εργασίας Ιδιωτικού Δικαίου Αορί-
στου Χρόνου των καταργούµενων ειδικών άµισθων Υποθηκοφυ-
λακείων, εφόσον η πρόσληψη του τελευταίου διενεργήθηκε πριν
από την πρώτη Ιανουαρίου 2015, κατ’ εφαρµογή των διατάξεων
της παρ. 5 του άρθρου 56 του κ.δ. της 19/23.7.1941 όπως ίσχυαν
κάθε φορά ή της παρ. 5 του άρθρου 23 του ν. 2664/1998, όπως
τροποποιήθηκε µε την παρ. 11 του άρθρου 2 του ν. 3127/2003
(Α’ 67) και

γ) το προσωπικό µε σχέση εργασίας Ιδιωτικού Δικαίου Αορί-
στου Χρόνου των καταργούµενων ειδικών άµισθων Υποθηκοφυ-
λακείων, εφόσον η πρόσληψη του τελευταίου διενεργήθηκε από
την 1η Ιανουαρίου 2015 και πριν από την 1η Φεβρουαρίου 2023,
σύµφωνα µε την υπ’ αρ. 37480/4.5.2012 κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και
Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων (Β’ 1532)
και εφόσον κατά τον χρόνο ένταξης εξακολουθούν να υπηρετούν
στα ως άνω ειδικά άµισθα Υποθηκοφυλακεία, κατ’ εφαρµογή της
παρ. 5 του άρθρου 56 του κ.δ. της 19/23.7.1941, όπως εκάστοτε
ίσχυε. 

Το κόστος της µισθοδοσίας καλύπτεται από τους πόρους του
Φορέα.»

Άρθρο 19
Πλήρωση θέσεων Προϊσταµένων Κτηµατολογικών 
Γραφείων και άσκηση καθηκόντων Προϊσταµένου 
Κτηµατολογικού Γραφείου ή Υποκαταστήµατος - 

Προσθήκη παρ. 2Α και τροποποίηση παρ. 5 
άρθρου 18 ν. 4512/2018

1. Στο άρθρο 18 του ν. 4512/2018 (Α’ 5), περί της σύστασης
κλάδου και θέσεων Προϊσταµένων Κτηµατολογικών Γραφείων,
προστίθεται παρ. 2Α ως εξής:

«2Α. Η πλήρωση των θέσεων της παρ. 1 του παρόντος δύναται
να πραγµατοποιείται µετά από αίτηµα του Φορέα, σύµφωνα µε
το άρθρο 51 του ν. 4622/2019 (Α’ 133), περί του ετήσιου προ-
γραµµατισµού ανθρώπινου δυναµικού του δηµόσιου τοµέα,
χωρίς νέα προκήρυξη, από τους οριστικούς πίνακες επιλαχόντων
της υπό στοιχεία 12250 ΕΞ 2022/31.3.2022 προκήρυξης πλήρω-
σης θέσεων Προϊσταµένων Κτηµατολογικών Γραφείων και Υπο-
καταστηµάτων του Φορέα, για χρονικό διάστηµα έως τρία (3) έτη
από τη δηµοσίευση των πινάκων διοριστέων της ως άνω προκή-
ρυξης στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως (Γ’ 2198/4.9.2023). 

Η πλήρωση των θέσεων της περ. i της παρ. 1.Α. του άρθρου
17 µε διορισµό επιλαχόντων υποψηφίων της υπό στοιχεία 12250
ΕΞ 2022/31.3.2022 προκήρυξης, έπεται της πλήρωσης των θέ-
σεων της παρ. 1, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρούσα πα-
ράγραφο.

Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης ορίζο-
νται η διαδικασία πλήρωσης των νέων θέσεων από τους επιλα-
χόντες, οι συνέπειες της µη αποδοχής του διορισµού και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της παρούσας.»

2. Στην παρ. 5 του άρθρου 18 του ν. 4512/2018, περί της άσκη-
σης καθηκόντων Προϊσταµένου Κτηµατολογικού Γραφείου ή
Υποκαταστήµατος, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α)
µετά από τη φράση «για οποιονδήποτε λόγο,» προστίθεται η
φράση «και ανεξαρτήτως του τρόπου επιλογής του,», β) µετά από
τη φράση «ή από Αναπληρωτή Προϊστάµενο» προστίθεται η
φράση «της παρ. 4 ή από υπάλληλο του Φορέα κατηγορίας πα-
νεπιστηµιακής εκπαίδευσης (ΠΕ)», γ) η φράση «ορίζεται µε από-
φαση του Γενικού Διευθυντή του Φορέα» αντικαθίσταται από τη
φράση «ορίζεται και παύεται µε απόφαση του Δ.Σ. του Φορέα κα-
τόπιν εισήγησης του Γενικού Διευθυντή έως την τοποθέτηση
προϊσταµένου, σύµφωνα µε τη διαδικασία της παρ. 2» και η παρ.
5 του άρθρου 18 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Τα καθήκοντα Προϊσταµένου Κτηµατολογικού Γραφείου ή
Υποκαταστήµατος, η θέση του οποίου δεν καλύπτεται κατά την
παρ. 4 ή κενώνεται για οποιονδήποτε λόγο, και ανεξαρτήτως του
τρόπου επιλογής του, µπορεί να ασκούνται από τον Προϊστάµενο
άλλου Κτηµατολογικού Γραφείου ή Υποκαταστήµατος ή από Ανα-
πληρωτή Προϊστάµενο της παρ. 4 ή από υπάλληλο του Φορέα
κατηγορίας πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης (ΠΕ), ο οποίος ορίζε-
ται και παύεται µε απόφαση του Δ.Σ. του Φορέα κατόπιν εισήγη-
σης του Γενικού Διευθυντή έως την τοποθέτηση προϊσταµένου
σύµφωνα µε τη διαδικασία της παρ. 2.»

Άρθρο 20
Μισθολογικό καθεστώς Προϊσταµένων 

Κτηµατολογικών Γραφείων και Υποκαταστηµάτων - Προ-
σθήκη άρθρου 18Α στον ν. 4512/2018

Στον ν. 4512/2018 (Α’ 5), µετά από το άρθρο 18, προστίθεται
άρθρο 18Α ως εξής:

«Άρθρο 18Α
Μισθολογικό καθεστώς Προϊσταµένων 

Κτηµατολογικών Γραφείων και Υποκαταστηµάτων

1. Οι Προϊστάµενοι Κτηµατολογικών Γραφείων του Φορέα λαµ-
βάνουν, εκτός των λοιπών επιδοµάτων που ορίζονται στον ν.
4354/2015 (Α’ 176), το µηνιαίο επίδοµα θέσης ευθύνης της υπο-
περ. αε) της περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 16 του ν. 4354/2015,
για όσο διατηρούν τη θέση ευθύνης. Εφόσον πληρούν τα προ-
σόντα της παρ. 2 του άρθρου 18 του παρόντος και ανεξαρτήτως
της διαδικασίας διορισµού ή κάλυψης της θέσης, τοποθετούνται
στο 15ο Μ.Κ. της Π.Ε. κατηγορίας, εκτός εάν βάσει προϋπηρε-
σίας κατατάσσονται σε ανώτερο Μ.Κ., εφαρµοζόµενου κατά τα
λοιπά του ν. 4354/2015 ως προς τον χρόνο και τον τρόπο της µι-
σθολογικής εξέλιξης.

2. Οι Προϊστάµενοι Υποκαταστηµάτων Κτηµατολογικών Γρα-
φείων του Φορέα λαµβάνουν, εκτός των λοιπών επιδοµάτων που
ορίζονται στον ν. 4354/2015, το µηνιαίο επίδοµα θέσης ευθύνης
της υποπερ. αζ) της περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 16 του ν.
4354/2015, για όσο διατηρούν τη θέση ευθύνης. Εφόσον πλη-
ρούν τα προσόντα της παρ. 2 του άρθρου 18 του παρόντος και
ανεξαρτήτως της διαδικασίας διορισµού ή κάλυψης της θέσης,
τοποθετούνται στο 15ο Μ.Κ. της Π.Ε. κατηγορίας, εκτός εάν
βάσει προϋπηρεσίας κατατάσσονται σε ανώτερο Μ.Κ., εφαρµο-
ζόµενου κατά τα λοιπά του ν. 4354/2015 ως προς τον χρόνο και
τον τρόπο της µισθολογικής εξέλιξης.

3. Στους Αναπληρωτές Προϊσταµένους οι οποίοι αναλαµβά-
νουν καθήκοντα νοµικού ελέγχου των εγγραπτέων πράξεων και
έκδοσης απόφασης για την αποδοχή ή την απόρριψη καταχώρι-
σής τους, σύµφωνα µε το άρθρο 16 του ν. 2664/1998 (Α’ 275),
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καταβάλλεται µηνιαία αποζηµίωση ίση µε το επίδοµα θέσης ευ-
θύνης επιπέδου προϊσταµένου τµήµατος, όπως αυτό ορίζεται
στην υποπερ. αζ) της περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 16 του
ν. 4354/2015. Εφόσον πληρούν τα προσόντα της παρ. 2 του άρ-
θρου 18 του παρόντος και ανεξαρτήτως της διαδικασίας κάλυ-
ψης θέσης, και για όσο χρονικό διάστηµα ασκούν καθήκοντα
νοµικού ελέγχου εγγραπτέων πράξεων και έκδοσης απόφασης
για την αποδοχή ή την απόρριψη καταχώρισής τους, τοποθετού-
νται στο 15ο Μ.Κ. της Π.Ε. κατηγορίας, εκτός εάν βάσει προϋπη-
ρεσίας κατατάσσονται σε ανώτερο Μ.Κ., εφαρµοζόµενου κατά
τα λοιπά του ν. 4354/2015 ως προς τον χρόνο και τον τρόπο της
µισθολογικής εξέλιξης.»

Άρθρο 21
Κίνητρο επίτευξης στόχων 

1. Θεσπίζεται κίνητρο επίτευξης στόχων για το προσωπικό του
νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο». Το κίνητρο χορηγείται για την επίτευξη ποσοτι-
κών στόχων.

2. Σε περίπτωση επίτευξης των στόχων όπως αυτοί ορίζονται
στην απόφαση του άρθρου 31, οι υπάλληλοι και δικηγόροι µε
σύµβαση έµµισθης εντολής του Φορέα λαµβάνουν, ως κίνητρο,
πρόσθετη αµοιβή (bonus), η οποία υπολογίζεται µε βάση τον
βαθµό διεκπεραίωσης των εκκρεµουσών υποθέσεων, δεν συµψη-
φίζεται µε την προσωπική διαφορά της παρ. 1 του άρθρου 27 του
ν. 4354/2015 (Α’ 176) και την αντίστοιχη του άρθρου 155 του ν.
4472/2017 (Α’ 74), δεν µπορεί να υπερβαίνει, ανά έτος, το δεκα-
πέντε τοις εκατό (15%) του αθροίσµατος του ετήσιου βασικού µι-
σθού και του επιδόµατος θέσης ευθύνης κάθε υπαλλήλου και
υπόκειται στις ασφαλιστικές εισφορές και λοιπές κρατήσεις των
πρόσθετων αποδοχών.

3. Οι αναγκαίες πιστώσεις για την εφαρµογή του παρόντος βα-
ρύνουν αποκλειστικά τα έσοδα του Φορέα.

Άρθρο 22
Απόδοση αποθεµατικού στον Κρατικό 
Προϋπολογισµό - Τροποποίηση παρ. 3 

άρθρου 32 ν. 4512/2018

Στην παρ. 3 του άρθρου 32 του ν. 4512/2018 (Α’ 5), περί των
αδιάθετων ποσών του αποθεµατικού του νοµικού προσώπου δη-
µοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», το
έτος «2021» αντικαθίσταται από το έτος «2022» και η παρ. 3 του
άρθρου 32 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Από 1.1.2022, και κατά το µεθεπόµενο οικονοµικό έτος κάθε
διαχειριστικής χρήσης, το τυχόν αδιάθετο ποσό του αποθεµατι-
κού, το οποίο έχει παραµείνει στον Φορέα, αποδίδεται στον Κρα-
τικό Προϋπολογισµό, µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών και Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
ύστερα από γνώµη του Δ.Σ. του Φορέα.»

Άρθρο 23
Αναθεώρηση του εγκεκριµένου ετήσιου 

προϋπολογισµού - Τροποποίηση παρ. 14 
άρθρου 37 ν. 4512/2018

Στην παρ. 14 του άρθρου 37 του ν. 4512/2018 (Α’ 5), περί της
αναθεώρησης του εγκεκριµένου ετήσιου προϋπολογισµού του
νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο», οι λέξεις «και 2022» αντικαθίσταται από τις λέξεις
«, 2022, 2023, 2024 και 2025» και η παρ. 14 του άρθρου 37 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«14. Ειδικά για τα έτη 2018, 2019, 2020, 2021, 2022, 2023, 2024
και 2025 προκειµένου για την αναθεώρηση του εγκεκριµένου ετή-
σιου προϋπολογισµού του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» δεν
απαιτείται έγκριση από τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
εφόσον: α) η σε απολογιστική βάση εσωτερική µηνιαία, τριµηνι-
αία ή ετήσια αναδιαµόρφωση των αριθµητικών ποσών που περι-
γράφονται στους επιµέρους λογαριασµούς εσόδων και εξόδων
του ετήσιου εγκεκριµένου προϋπολογισµού του, δεν επιφέρει αρ-

νητική απόκλιση στο εγκεκριµένο ετήσιο δηµοσιονοµικό αποτέ-
λεσµα «ΙΣΟΖΥΓΙΟ», του προϋπολογισµού του, β) επέρχεται ισό-
ποση µεταβολή εσόδων και εξόδων του εγκεκριµένου προϋπο-
λογισµού του Φορέα, προερχόµενη από επιχορηγήσεις για την
υλοποίηση συγχρηµατοδοτούµενων ή µη έργων ή από οποιονδή-
ποτε άλλο λόγο.»

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΑΠΛΟΠΟΙΗΣΗ ΚΑΙ ΕΠΙΣΠΕΥΣΗ ΤΗΣ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΑΣ 

ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΗΣ ΑΚΙΝΗΤΩΝ

Άρθρο 24
Διαδικασία είσπραξης οφειλής Τέλους Ακίνητης 
Περιουσίας - Προσθήκη παρ. 18Α στο άρθρο 24 

του ν. 2130/1993

Στο άρθρο 24 του ν. 2130/1993 (A’ 62), περί του Τέλους Ακίνη-
της Περιουσίας, προστίθεται παρ. 18Α ως εξής:

«18Α. Το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία
«Ελληνικό Κτηµατολόγιο», µε την ολοκλήρωση καταχώρισης
κάθε εγγραπτέας πράξης µε την οποία µεταβιβάζεται η κυριό-
τητα ακίνητου, ενηµερώνει τον Δήµο, στην περιφέρεια του
οποίου βρίσκεται το ακίνητο, α) για το εµβαδόν του ακίνητου, του
οποίου η κυριότητα µεταβάλλεται, και β) για τα στοιχεία του δι-
καιοπάροχου και του αποκτώντα την κυριότητα του ακινήτου,
όπως αυτά καταχωρίζονται στη βάση δεδοµένων του Ελληνικού
Κτηµατολογίου µε την καταχώριση κάθε εγγραπτέας πράξης.
Μετά από την ενηµέρωση του πρώτου εδαφίου, τυχόν οφειλή Τέ-
λους Ακίνητης Περιουσίας βεβαιώνεται και εισπράττεται από τον
υπόχρεο δικαιοπάροχο του αποκτώντα κατά τις ισχύουσες δια-
τάξεις στην Ταµειακή Υπηρεσία του δικαιούχου Δήµου. Με κοινή
απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
Εσωτερικών και Ψηφιακής Διακυβέρνησης, καθορίζονται η δια-
δικασία ενηµέρωσης του πρώτου εδαφίου και ρυθµίζονται ειδι-
κότερα ζητήµατα διαλειτουργητικοτήτων µε άλλα πληροφοριακά
συστήµατα ή µητρώα του δηµόσιου τοµέα, τα τεχνικά και οργα-
νωτικά µέτρα για την ασφάλεια της επεξεργασίας των δεδοµένων
προσωπικού χαρακτήρα, καθώς και κάθε αναγκαία, τεχνική ή
άλλη, λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος.»

Άρθρο 25
Κατάργηση της πολλαπλής προσκόµισης 

αποσπάσµατος κτηµατολογικού διαγράµµατος σε 
περίπτωση διηρηµένων ιδιοκτησιών κείµενων εντός του ιδίου

γεωτεµαχίου - Τροποποίηση παρ. 4 και 5 
άρθρου 14 ν. 2664/1998 - Καταχώριση εγγραπτέου 

δικαιώµατος επί υπέρβασης ή µη συµπλήρωσης 
χιλίων χιλιοστών συστατικής πράξης οροφοκτησίας

1. Στις παρ. 4 και 5 του άρθρου 14 του ν. 2664/1998   (Α’ 275),
περί της διαδικασίας των κτηµατολογικών εγγραφών, επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην παρ. 4 προστίθεται νέο,
δεύτερο, εδάφιο, β) στην παρ. 5 προστίθεται δεύτερο εδάφιο και
οι παρ. 4 και 5 του άρθρου 14 διαµορφώνονται ως εξής: 

«4. Με την αίτηση της παραγράφου 1 συνυποβάλλονται τα έγ-
γραφα στα οποία περιέχεται η πράξη της οποίας ζητείται η κα-
ταχώριση στα κτηµατολογικά φύλλα, αντίγραφο του τοπογρα-
φικού διαγράµµατος που έχει συνταχθεί και έχει προσαρτηθεί
στην προς καταχώριση εγγραπτέα πράξη, περίληψη της εγγρα-
πτέας πράξης, το περιεχόµενο και ο τύπος της οποίας καθορίζο-
νται µε απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης, που
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και κυρωµένο
απόσπασµα του κτηµατολογικού διαγράµµατος για το ακίνητο
στο οποίο αφορά η εγγραπτέα πράξη. Αν η εγγραπτέα πράξη
αφορά σε δύο ή περισσότερες διηρηµένες ιδιοκτησίες κείµενες
εντός του ιδίου γεωτεµαχίου, συνυποβάλλεται ένα κυρωµένο
απόσπασµα του κτηµατολογικού διαγράµµατος του γεωτεµα-
χίου. Περίληψη εγγραπτέας πράξης δεν συνυποβάλλεται, όταν η
πράξη της οποίας ζητείται η καταχώριση στα κτηµατολογικά
φύλλα αφορά σε εξάλειψη, κατάργηση, διαγραφή ή άρση εγγρα-
πτέου δικαιώµατος. Όταν η πράξη της οποίας ζητείται η καταχώ-
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ριση επιφέρει γεωµετρική µεταβολή στα κτηµατολογικά διαγράµ-
µατα, αντί του αποσπάσµατος του κτηµατολογικού διαγράµµα-
τος συνυποβάλλεται κτηµατογραφικό διάγραµµα και τοπογρα-
φικό διάγραµµα γεωµετρικών µεταβολών για την αποτύπωση της
όποιας µεταβολής επέρχεται µε την εγγραπτέα πράξη, µε την
επιφύλαξη των οριζοµένων στην παράγραφο 5, εάν πρόκειται για
εµπράγµατη δικαιοπραξία. Το περιεχόµενο του κτηµατογραφικού
διαγράµµατος και το ύψος του υπέρ του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελληνικό Κτη-
µατολόγιο», όπως αυτή µετονοµάζεται, ανταποδοτικού τέλους
για τη χορήγηση του, καθορίζονται µε απόφαση των Υπουργών
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης. Αν η αίτηση υποβληθεί από πληρεξούσιο, νόµιµο αντιπρό-
σωπο ή όργανο νοµικού προσώπου, συνυποβάλλονται επίσης και
τα έγγραφα από τα οποία αποδεικνύεται η νοµιµοποίηση του
προσώπου που υπογράφει την αίτηση. Τα έγγραφα αυτά τηρού-
νται στο αρχείο τίτλων και δικαιολογητικών.

5. Εάν η πράξη της οποίας ζητείται η καταχώριση στο κτηµα-
τολογικό φύλλο είναι εµπράγµατη δικαιοπραξία, επισυνάπτεται
σε αυτήν, υποχρεωτικώς και επί ποινή ακυρότητάς της, το προ-
βλεπόµενο στην προηγούµενη παράγραφο κυρωµένο απόσπα-
σµα του κτηµατολογικού διαγράµµατος, απλό αντίγραφο του
οποίου συνυποβάλλεται µε την αίτηση της παραγράφου 1. Αν η
εγγραπτέα πράξη αφορά σε δύο ή περισσότερες διηρηµένες
ιδιοκτησίες κείµενες εντός του ιδίου γεωτεµαχίου, συνυποβάλ-
λεται ένα κυρωµένο απόσπασµα του κτηµατολογικού διαγράµ-
µατος του γεωτεµαχίου.»

2. Σε περίπτωση κατά την οποία επί της συστατικής πράξης
της οροφοκτησίας έχει υπάρξει υπέρβαση ή µη συµπλήρωση των
χιλίων χιλιοστών, η καταχώριση στα κτηµατολογικά βιβλία σύστα-
σης, µεταβίβασης, επιβάρυνσης, αλλοίωσης ή κατάργησης κάθε
εγγραπτέου δικαιώµατος λόγω µεταγενέστερης εγγραφής επί
των συνεστηµένων διηρηµένων (οριζόντιων, καθέτων, οριζοντίων
επί καθέτων) ιδιοκτησιών της ίδιας οροφοκτησίας, διενεργείται
µε την επισήµανση του τεκµαιρόµενου ανάλογου ποσοστού στο
κοινό έδαφος της οικείας διηρηµένης ιδιοκτησίας, µέχρι την κα-
ταχώριση τροποποίησης σύστασης οριζοντίου ιδιοκτησίας προς
αποκατάσταση και άρση της υπέρβασης. Για τις καταχωρίσεις
που διενεργούνται στα κτηµατολογικά βιβλία σύµφωνα µε το
πρώτο εδάφιο, γίνεται σχετική µνεία στο οικείο κτηµατολογικό
φύλλο.

Άρθρο 26
Υποβολή ψηφιακών αντιγράφων συµβολαιογραφικών πρά-

ξεων και ψηφιακών περιλήψεων - Κατάργηση 
της προσάρτησης αντιγράφου κτηµατολογικού 

διαγράµµατος σε περίπτωση υποβολής ψηφιακής 
αίτησης - Προσθήκη παρ. 7 και 8 στο άρθρο 14 

του ν. 2664/1998 - Προσθήκη δυνατότητας υποβολής εγγρα-
πτέας πράξης µέσω ηλεκτρονικού φακέλου 

ακινήτου - Τροποποίηση παρ. 1 και 4 
άρθρου 29 ν. 4821/2021

1. Στο άρθρο 14 του ν. 2664/1998 (Α’ 275), περί της διαδικα-
σίας των κτηµατολογικών εγγραφών, προστίθενται παρ. 7 και 8
ως εξής:

«7. Από την ηµεροµηνία που καθορίζεται στην απόφαση του
τέταρτου εδαφίου της παρ. 1, οι εγγραπτέες συµβολαιογραφικές
πράξεις, για τις οποίες υποβάλλεται αίτηση καταχώρισης σύµ-
φωνα µε το παρόν άρθρο, υποβάλλονται σε ψηφιακό αντίγραφο,
το οποίο συνοδεύεται από ψηφιακή περίληψη της εγγραπτέας
συµβολαιογραφικής πράξης. Τα ψηφιακά έγγραφα του πρώτου
εδαφίου υποβάλλονται σε αναγνώσιµη µορφή φορητού εγγρά-
φου (.pdf), και όχι ως σαρωµένα αρχεία, και φέρουν την ψηφιακή
υπογραφή του συµβολαιογράφου, χωρίς χειρόγραφες παραπο-
µπές.

8. Από την ηµεροµηνία που καθορίζεται στην απόφαση του τέ-
ταρτου εδαφίου της παρ. 1, καταργείται η υποχρέωση της προ-
σάρτησης αποσπάσµατος κτηµατολογικού διαγράµµατος από
τον αιτούντα την καταχώριση εγγραπτέας πράξης. Στην περί-
πτωση αυτή, το απόσπασµα κτηµατολογικού διαγράµµατος προ-
σαρτάται από την αρµόδια υπηρεσία του Φορέα, µετά από την

καταβολή του σχετικού τέλους από τον αιτούντα την καταχώριση,
κατά την υποβολή της αίτησης καταχώρισης. Από την ίδια ηµε-
ροµηνία, καταργείται η υποχρέωση συνυποβολής απλού αντιγρά-
φου α) κυρωµένου αποσπάσµατος κτηµατολογικού διαγράµ-
µατος της παρ. 5 του άρθρου 14 του παρόντος και β) ηλεκτρονι-
κού διαγράµµατος της παρ. 1 του άρθρου 40 του ν. 4409/2016
(Α’ 136).»

2. Στην παρ. 1 του άρθρου 29 του ν. 4821/2021 (Α’ 134), περί
του ηλεκτρονικού φακέλου ακινήτου, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) µετά από τη φράση «µε σκοπό», προστίθεται
αρίθµηση «α)», β) µετά από τη φράση «σε ακίνητο», προστίθεται
η φράση «και β) την υποβολή των σχετικών εγγράφων προς κα-
ταχώριση στα κτηµατολογικά γραφεία και υποκαταστήµατα του
Φορέα», και η παρ. 1 του άρθρου 29 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Δηµιουργείται ηλεκτρονική πλατφόρµα υποστήριξης της
διενέργειας εµπραγµάτων δικαιοπραξιών επί ακινήτων µε την
ονοµασία «Ηλεκτρονικός Φάκελος Ακινήτου», που λειτουργεί
µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr
Ε.Ψ.Π.) του άρθρου 22 του   ν. 4727/2020 (Α’ 184), µε σκοπό α)
την απλούστευση και ψηφιοποίηση της διαδικασίας συλλογής δι-
καιολογητικών που απαιτούνται στη σύνταξη συµβολαιογραφι-
κών εγγράφων για τη σύσταση, µετάθεση, αλλοίωση ή κατάρ-
γηση εµπράγµατου δικαιώµατος σε ακίνητο και β) την υποβολή
των σχετικών εγγράφων προς καταχώριση στα κτηµατολογικά
γραφεία και υποκαταστήµατα του Φορέα.»

3. Στην παρ. 4 του άρθρου 29 του ν. 4821/2021, προστίθεται
περ. δ), γίνονται συντακτικές προσαρµογές και η παρ. 4 του άρ-
θρου 29 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Στο πλαίσιο λειτουργίας της ηλεκτρονικής πλατφόρµας, ο
εξουσιοδοτηµένος συµβολαιογράφος, δύναται: α) να αιτείται την
έκδοση ή την εξαγωγή εγγράφων ή την άντληση πληροφοριών
από τους Φορείς της παρ. 2, β) να αιτείται τη διόρθωση των ως
άνω εγγράφων ή πληροφοριών, γ) να αναρτά ψηφιοποιηµένα
έντυπα έγγραφα στην ηλεκτρονική πλατφόρµα, όπου αυτά δεν
είναι δυνατόν να εκδοθούν ή να εξαχθούν ηλεκτρονικά κατά τα
ανωτέρω, υπέχοντας ευθύνη ως προς την ακρίβεια και την πλη-
ρότητα αυτών, και δ) να υποβάλλει, κατόπιν σχετικής εντολής του
αποκτώντα εµπράγµατο δικαίωµα προς αυτόν, σε αναγνώσιµη
µορφή φορητού εγγράφου (.pdf), και όχι ως σαρωµένα αρχεία,
µε την ψηφιακή υπογραφή του ιδίου και χωρίς χειρόγραφες πα-
ραποµπές, ψηφιακό αντίγραφο της εγγραπτέας πράξης προς κα-
ταχώριση, συνοδευόµενο από ψηφιακή περίληψη αυτής και κάθε
απαιτούµενο για την καταχώριση της εγγραπτέας πράξης έγ-
γραφο.»

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΑΛΛΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΟΥ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΨΗΦΙΑΚΗΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

Άρθρο 27
Παράταση της προθεσµίας για την εκπόνηση της 

µελέτης ταξινόµησης των δεδοµένων (data classification)
που αποθηκεύονται στο Κυβερνητικό Νέφος Δηµόσιου

Τοµέα (G-Cloud) ή στο Κυβερνητικό Νέφος Τοµέα Έρευνας
και Εκπαίδευσης (RE-Cloud) 

ή στο Κυβερνητικό Νέφος Τοµέα Υγείας (H-Cloud)
και για την εγκατάσταση των κεντρικών ηλεκτρονικών εφαρ-

µογών και των κεντρικών πληροφοριακών 
συστηµάτων - Τροποποίηση παρ. 1, 2, 3 και 4 

άρθρου 94 ν. 5007/2022 

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 94 του ν. 5007/2022             (Α’ 241),
περί παράτασης προθεσµιών για την υλοποίηση της δηµόσιας
πολιτικής υπολογιστικού νέφους, η ηµεροµηνία «31η.12.2023»
αντικαθίσταται από την ηµεροµηνία «31η.12.2024» και η παρ. 1
του άρθρου 94 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Η προθεσµία του τρίτου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου
85 του ν. 4727/2020 (Α’ 184), ως προς την εκπόνηση µελέτης τα-
ξινόµησης των δεδοµένων (data classification) από τη Γενική
Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης
(Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ.) του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, την
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ανώνυµη εταιρεία του Ελληνικού Δηµοσίου µε την επωνυµία
«ΕΘΝΙΚΟ ΔΙΚΤΥΟ ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑΣ ΚΑΙ ΕΡΕΥΝΑΣ
Α.Ε.» (Ε.Δ.Υ.Τ.Ε. Α.Ε.) και την ανώνυµη εταιρεία µη κερδοσκοπι-
κού χαρακτήρα µε την επωνυµία «ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΔΙΑΚΥΒΕΡ-
ΝΗΣΗ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ Ανώνυµη Εταιρεία»
(Η.ΔΙ.Κ.Α.Α.Ε.), παρατείνεται έως την 31η.12.2024.»

2. Στην παρ. 2 του άρθρου 94 του ν. 5007/2022, η ηµεροµηνία
«1η.1.2024» αντικαθίσταται από την ηµεροµηνία «1η.1.2025» και
η παρ. 2 του άρθρου 94 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 4 του άρθρου
87 του ν. 4727/2020, ως προς την εγκατάσταση των κεντρικών
ηλεκτρονικών εφαρµογών και των κεντρικών πληροφοριακών συ-
στηµάτων φορέων του δηµόσιου τοµέα στο Κυβερνητικό Νέφος
Δηµόσιου Τοµέα (G-Cloud) της Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ., παρατείνεται έως
την 1η.1.2025.»

3. Στην παρ. 3 του άρθρου 94 του ν. 5007/2022, η ηµεροµηνία
«1η.1.2024» αντικαθίσταται από την ηµεροµηνία «1η.1.2025» και
η παρ. 3 του άρθρου 94 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 5 του άρθρου
87 του ν. 4727/2020, ως προς την εγκατάσταση των ηλεκτρονι-
κών εφαρµογών και των κεντρικών πληροφοριακών συστηµάτων
του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, των
εποπτευόµενων φορέων του, καθώς και των εφαρµογών και υπη-
ρεσιών που προσφέρονται από το Υπουργείο Παιδείας Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού στην εκπαιδευτική και ερευνητική
κοινότητα στο Κυβερνητικό Νέφος Τοµέα Έρευνας και Εκπαίδευ-
σης (RECloud), παρατείνεται έως την 1η.1.2025.»

4. Στην παρ. 4 του άρθρου 94 του ν. 5007/2022, η ηµεροµηνία
«1η.1.2024» αντικαθίσταται από την ηµεροµηνία «1η.1.2025» και
η παρ. 4 του άρθρου 94 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 6 του άρθρου
87 του ν. 4727/2020, ως προς την εγκατάσταση των ηλεκτρονι-
κών εφαρµογών και των κεντρικών πληροφοριακών συστηµάτων
του Υπουργείου Υγείας, των Νοσοκοµείων και των Κέντρων
Υγείας, που αφορούν σε επεξεργασία ιατρικών δεδοµένων,
καθώς και σε συναλλαγές ιατρικής φύσεως πολιτών στο Κυβερ-
νητικό Νέφος Τοµέα Υγείας (H-Cloud) παρατείνεται έως την
1η.1.2025.»

Άρθρο 28
Παράταση της δυνατότητας χρήσης από το 

Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης και Ηλεκτρονικού 
Περιεχοµένου των χώρων του κτιρίου του Εθνικού 

Ιδρύµατος Ερευνών - Τροποποίηση παρ. 5 
άρθρου 94 ν. 5007/2022

Στην παρ. 5 του άρθρου 94 του ν. 5007/2022 (Α’ 241) η ηµερο-
µηνία «31η.12.2023» αντικαθίσταται από την ηµεροµηνία
«31η.12.2024» και η παρ. 5 του άρθρου 94 διαµορφώνεται ως
εξής:

«5. Η ισχύς της παρ. 22 του άρθρου 59 του  ν. 4623/2019 (Α’
134), ως προς τη δυνατότητα χρήσης από το Εθνικό Κέντρο Τε-
κµηρίωσης και Ηλεκτρονικού Περιεχοµένου (Ε.Κ.Τ.) των χώρων
του κτιρίου του Εθνικού Ιδρύµατος Ερευνών (Ε.Ι.Ε.), παρατείνε-
ται έως την 31η.12.2024.»

Άρθρο 29
Παράταση χρονικού διαστήµατος καταβολής 

του ανταλλάγµατος στους παρόχους 
τηλεπικοινωνιακών υπηρεσιών στο πλαίσιο 

του έργου «ΣΥΖΕΥΞΙΣ Ι» - Τροποποίηση παρ. 2 
άρθρου 36 ν. 4531/2018

Στην παρ. 2 του άρθρου 36 του ν. 4531/2018 (Α’ 62) επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο εισαγωγικό εδάφιο, η φράση
«από τις 5.4.2022 έως και τις 5.4.2023» αντικαθίσταται από τη
φράση «από τις 5.4.2023 έως και τις 5.4.2024», β) στην περ. ε) η
ηµεροµηνία «5.4.2022» αντικαθίσταται από την ηµεροµηνία
«5.4.2023» και η παρ. 2 του άρθρου 36 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Το Ελληνικό Δηµόσιο αναγνωρίζει τις δαπάνες για τις υπη-
ρεσίες ηλεκτρονικών επικοινωνιών και πληροφορικής στο πλαίσιο

του έργου «ΣΥΖΕΥΞΙΣ I», οι οποίες παρέχονται σύµφωνα µε τους
όρους των από 30.5.2014 συµβάσεων, από τις 5.4.2023 έως και
τις 5.4.2024, υπό τις εξής προϋποθέσεις:

α) Η «Κοινωνία της Πληροφορίας Α.Ε.» πιστοποιεί την παροχή
στους οικείους φορείς των υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινω-
νιών και πληροφορικής κατά το ανωτέρω χρονικό διάστηµα, σύµ-
φωνα µε τους όρους των από 30.5.2014 συµβάσεων.

β) Ο ανάδοχος αποδέχεται τις από 30.5.2014 συµβάσεις για
τις νησίδες 1, 2, 4, 5, 6 και δικτύου κορµού µε έκπτωση ποσοστού
τουλάχιστον δεκαπέντε τοις εκατό (15%) επί της αρχικής οικονο-
µικής προσφοράς, που υπολογίζεται σύµφωνα µε τις αιτιολογη-
µένες προτάσεις της Διεύθυνσης Διαχείρισης Υπολογιστικών
Υποδοµών Κυβερνητικού Νέφους της Γενικής Γραµµατείας Πλη-
ροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης και της «Κοινωνίας της Πληροφορίας
Α.Ε.», καθώς και περαιτέρω έκπτωση ποσοστού πέντε τοις εκατό
(5 %) επί της αρχικής οικονοµικής προσφοράς, εφόσον παρέλθει
χρόνος µικρότερος ή ίσος των έξι (6) µηνών έως την ηµεροµηνία
εξόφλησης της αναλογούσας πληρωµής, σύµφωνα µε το άρθρο
8 των οικείων συµβάσεων.

γ) Ο ανάδοχος αποδέχεται την από 30.5.2014 σύµβαση για τη
νησίδα 3 µε έκπτωση ποσοστού τουλάχιστον είκοσι τοις εκατό
(20%) επί της αρχικής οικονοµικής προσφοράς, που υπολογίζεται
σύµφωνα µε τις αιτιολογηµένες προτάσεις της Διεύθυνσης Δια-
χείρισης Υπολογιστικών Υποδοµών Κυβερνητικού Νέφους της Γε-
νικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας
Διοίκησης του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης και της Κοι-
νωνίας της Πληροφορίας Α.Ε..

δ) Η αναγνώριση των απαιτήσεων των παρόχων για το ως άνω
διάστηµα πραγµατοποιείται µε τη διαδικασία των περ. β’ και γ’
της παρ. 1.

ε) Σε περίπτωση που εντός της ανωτέρω περιόδου, δηλαδή
ενός (1) έτους από τις 5.4.2023, επιτευχθεί βάσει νέας σύµβασης
µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και των αναδόχων πλήρης µε-
τάπτωση και παροχή αντίστοιχων, µε τις ανωτέρω, υπηρεσιών
που εµπίπτουν στο έργο «ΣΥΖΕΥΞΙΣ II», τότε η εφαρµογή των
προβλέψεων της παρούσας παύει.»

Άρθρο 30
Ρύθµιση θεµάτων προσωπικού της ανώνυµης 

εταιρείας µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα µε την 
επωνυµία «ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗ 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ Ανώνυµη Εταιρεία» - 
Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου όγδοου ν. 3607/2007

1. Στην παρ. 6 του άρθρου όγδοου του ν. 3607/2007 (Α’ 245),
περί των µεταβατικών διατάξεων του Μέρους Α’ του νόµου
αυτού, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο
εδάφιο, αα) η φράση «που εντάχθηκαν στην Εταιρεία ή µεταφέ-
ρονται σε άλλη υπηρεσία σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρα-
γράφου 4 του παρόντος άρθρου ή µεταφέρθηκαν µε το άρθρο
30 του  ν. 3232/2004 (ΦΕΚ 48/Α’)» αντικαθίσταται από τη φράση
«που µεταφέρθηκαν στην Εταιρεία σύµφωνα µε το πρώτο εδάφιο
της παρ. 1 του παρόντος άρθρου ή µεταφέρθηκαν σε άλλη υπη-
ρεσία σύµφωνα µε την παρ. 4 του παρόντος άρθρου ή σύµφωνα
µε το άρθρο 30 του ν. 3232/2004 (Α’ 48)» και αβ) η φράση «κατά
τις διατάξεις του ισχύοντος νόµου 2112/1920» αντικαθίσταται
από τη φράση «σύµφωνα µε τον ν. 2112/1920 (Α’ 67)», β) στο δεύ-
τερο εδάφιο, γίνονται νοµοτεχνικές αλλαγές και η παρ. 6 του άρ-
θρου όγδοου διαµορφώνεται ως εξής:

«6. Στους απολυόµενους ή αποχωρούντες υπαλλήλους του
Κ.Η.Υ.Κ.Υ. που µεταφέρθηκαν στην Εταιρεία σύµφωνα µε το
πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του παρόντος άρθρου ή µεταφέρθηκαν
σε άλλη υπηρεσία σύµφωνα µε την παρ. 4 του παρόντος άρθρου
ή σύµφωνα µε το άρθρο 30 του ν. 3232/2004 (Α’ 48), λόγω συ-
µπλήρωσης των προϋποθέσεων για χορήγηση σύνταξης, κατα-
βάλλεται αποζηµίωση σύµφωνα µε τον ν. 2112/1920 (Α’ 67), όπως
ισχύει σήµερα για τους συνταξιοδοτούµενους. Το άρθρο 2 του
α.ν. 173/1967 (Α’ 189), δεν εφαρµόζεται σε αυτήν την περίπτωση.
Το κόστος της ως άνω αποζηµίωσης βαρύνει αναλογικά την Εται-
ρεία και τον φορέα από τον οποίο απολύεται ή αποχωρεί ο υπάλ-
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ληλος, ανάλογα µε την προϋπηρεσία του. Η προϋπηρεσία στο
Κ.Η.Υ.Κ.Υ. προσµετράται εξ ολοκλήρου στην Εταιρεία για κάθε
συνέπεια.»

2. Στους υπαλλήλους, οι οποίοι είχαν προσληφθεί από το
Κ.Η.Υ.Κ.Υ., µεταφέρθηκαν στην ανώνυµη εταιρεία µη κερδοσκο-
πικού χαρακτήρα µε την επωνυµία «ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΔΙΑΚΥΒΕΡ-
ΝΗΣΗ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ Ανώνυµη Εταιρεία» και τον
διακριτικό τίτλο «Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε.»., σύµφωνα µε το πρώτο εδάφιο
της παρ. 1 του άρθρου ογδόου του ν. 3607/2007, και απολύθηκαν
ή αποχώρησαν από την Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε. λόγω συµπλήρωσης των
προϋποθέσεων για χορήγηση σύνταξης σύµφωνα µε τον ν.
2112/1920 για τους συνταξιοδοτούµενους, και στους οποίους η
ως άνω αποζηµίωση έχει καταβληθεί µειωµένη λόγω εύλογης αµ-
φιβολίας ως προς την εφαρµογή ή µη του άρθρου 2 του α.ν.
173/1967 (Α’ 189), η Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε. καταβάλλει συµπληρωµατικά
και ατόκως τη διαφορά µεταξύ καταβληθείσης και καταβλητέας
αποζηµίωσης, χωρίς τον περιορισµό της παρ. 2 του άρθρου 2
του α.ν. 173/1967, εντός δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος
του παρόντος.  

Η ισχύς του πρώτου εδαφίου καταλαµβάνει εκκρεµείς και νέες
δίκες ενώπιον οποιουδήποτε δικαστηρίου. Οι ως άνω δίκες κα-
ταργούνται, χωρίς υποχρέωση της Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε. για καταβολή
οιουδήποτε ποσού για δικαστικά έξοδα ή για άλλη αιτία.

3. Στους απολυόµενους ή αποχωρούντες υπαλλήλους της
Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε., ανεξαρτήτως κλάδου, κατηγορίας και ειδικότητας,
που προσλήφθηκαν σε αυτή από την έναρξη ισχύος του ν.
3607/2007 καταβάλλεται, λόγω συµπλήρωσης των προϋποθέ-
σεων για χορήγηση σύνταξης, αποζηµίωση σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του ν. 2112/1920 για τους συνταξιοδοτούµενους. Για την
καταβολή της αποζηµίωσης του πρώτου εδαφίου της παρούσας
εφαρµόζονται ο α.ν. 173/1967 και το ν.δ. 618/1970 (Α’ 171).

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ 
ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 31
Εξουσιοδοτική διάταξη

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εσωτερικών, η οποία εκ-
δίδεται κατόπιν γνώµης του Διοικητικού Συµβουλίου του νοµικού
προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµα-
τολόγιο», δύνανται να καθορίζονται και να εξειδικεύονται οι στό-
χοι του κινήτρου επίτευξης στόχων του άρθρου 21 ανά ιεραρχικό
επίπεδο και οργανική µονάδα της κεντρικής υπηρεσίας και των
αποκεντρωµένων υπηρεσιών του φορέα, καθώς και ανά υπάλ-
ληλο και δικηγόρο µε σύµβαση έµµισθης εντολής του φορέα. Με
όµοια απόφαση, ρυθµίζονται η διαδικασία καθορισµού και επα-
λήθευσης της επίτευξης των στόχων του φορέα, το ύψος της
πρόσθετης αµοιβής, εντός των ορίων του άρθρου 21, ο χρόνος,
ο τρόπος και οι προϋποθέσεις καταβολής της, καθώς και κάθε
άλλο σχετικό θέµα για την εφαρµογή του άρθρου 21.

Άρθρο 32
Μεταβατικές διατάξεις

Τα άρθρα 4 και 11 εφαρµόζονται και σε αιτήσεις που έχουν
ήδη υποβληθεί κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος.  

Άρθρο 33
Καταργούµενες και µη εφαρµοζόµενες διατάξεις

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α) η παρ. 18 του άρθρου 24 του ν. 2130/1993 (A’ 62), περί της

βεβαίωσης µη οφειλής Τέλους Ακίνητης Περιουσίας (Τ.Α.Π.), και
β) το άρθρο 59 του ν. 4483/2017 (Α’ 107), περί της προσκόµι-

σης βεβαίωσης περί µη οφειλής Τ.Α.Π..
2. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 13 του ν. 1587/

1950 (Α’ 294), περί της υποχρέωσης προσκόµισης αντιγράφου
φορολογικής δήλωσης στον µεταγραφοφύλακα, δεν εφαρµόζε-

ται στις µεταγραφές δικαιωµάτων επί ακινήτων.

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΕΠΕΙΓΟΥΣΑ ΔΙΑΤΑΞΗ ΓΙΑ ΤΟ ΠΑΡΑΤΗΡΗΤΗΡΙΟ 

ΤΙΜΩΝ ΠΑΙΔΙΚΩΝ ΠΑΙΧΝΙΔΙΩΝ «ΤΟ ΚΑΛΑΘΙ 
ΤΟΥ ΑΪ ΒΑΣΙΛΗ»

Άρθρο 34
Παρατηρητήριο τιµών παιδικών παιχνιδιών 
«Το καλάθι του Αϊ Βασίλη» - Τροποποίηση 

άρθρου 127 ν. 5003/2022

Η προθεσµία της παρ. 1 του άρθρου 127 του  ν. 5003/2022 (Α’
230), για το καλάθι του Αϊ Βασίλη, επαναπροσδιορίζεται, στο δεύ-
τερο εδάφιο των παρ. 4 και 5 επικαιροποιούνται οι νοµοθετικές
παραποµπές, και το άρθρο 127 διαµορφώνεται ως εξής:  

«Άρθρο 127
Παρατηρητήριο τιµών παιδικών παιχνιδιών - 

«Το καλάθι του Αϊ Βασίλη»

1. Oι επιχειρήσεις που εξειδικεύονται στη διάθεση προς πώ-
ληση παιδικών παιχνιδιών στο καταναλωτικό κοινό, των οποίων ο
συνολικός ετήσιος κύκλος εργασιών υπερβαίνει το ένα εκατοµ-
µύριο (1.000.000) ευρώ ετησίως, βάσει των οικονοµικών καταστά-
σεων της αµέσως προηγούµενης, από την έναρξη ισχύος του
παρόντος, διαχειριστικής περιόδου, αποστέλλουν στο Υπουργείο
Ανάπτυξης, ανά τακτά χρονικά διαστήµατα, κατάλογο καταναλω-
τικών προϊόντων παιδικών παιχνιδιών («καλάθι του Αϊ Βασίλη»)
από την 15η Δεκεµβρίου 2023 έως την 10η Ιανουαρίου 2024.

2. Οι υπόχρεοι της παρ. 1 εντάσσουν ένα (1) τουλάχιστον προ-
ϊόν από κάθε κατηγορία προϊόντων που περιλαµβάνεται στο «κα-
λάθι του Αϊ Βασίλη», εφόσον διαθέτουν προϊόντα αυτής της
κατηγορίας, και το διαθέτουν σε προσιτή τιµή, ιδίως συγκριτικά
µε τα υπόλοιπα προϊόντα της ίδιας κατηγορίας, ενηµερώνοντας
τους καταναλωτές, που προσέρχονται στα φυσικά ή ψηφιακά κα-
ταστήµατά τους, ως προς τη σύνθεση του «καλαθιού» που προ-
τείνουν. Η ενηµέρωση αυτή γίνεται µε κάθε πρόσφορο µέσο,
ιδίως µε λίστες, φυλλάδια και, υποχρεωτικά, µε ειδική σήµανση
επί των προϊόντων ή του χώρου πώλησής τους.

3. Οι υπόχρεοι της παρ. 1 τοποθετούν ευκρινές ειδικό σήµα
στον χώρο πώλησης (ράφι) των προϊόντων που συµµετέχουν στο
«καλάθι του Αϊ Βασίλη», καθώς και ευκρινή κατάλογο των προ-
ϊόντων που συνθέτουν το «καλάθι» σε εµφανές σηµείο στην εί-
σοδο του καταστήµατος, που συµπεριλαµβάνει τις τιµές στις
οποίες προσφέρονται τα προϊόντα. Επιπρόσθετα, οι υπόχρεοι
της παρ. 1 διασφαλίζουν ότι τα προϊόντα που συµµετέχουν στο
«καλάθι» βρίσκονται στα καταστήµατά τους σε επάρκεια και δια-
τίθενται απρόσκοπτα στο καταναλωτικό κοινό. Για κάθε παρά-
βαση της παρούσας επιβάλλεται πρόστιµο ύψους χιλίων (1.000)
έως δέκα χιλιάδων (10.000) ευρώ, σύµφωνα µε την απόφαση της
παρ. 7.

4. Ο κατάλογος των προϊόντων που συµµετέχουν στο «καλάθι
του Αϊ Βασίλη» και οι τιµές τους διαµορφώνονται ελεύθερα από
τις επιχειρήσεις. Για τις τιµές των προϊόντων που συνθέτουν το
«καλάθι» που προτείνεται από κάθε επιχείρηση, εφαρµόζεται
αναλόγως το άρθρο 55 του ν. 5045/2023 (Α’ 136), περί αθέµιτης
κερδοφορίας, όπου το περιθώριο µικτού κέρδους ανά µονάδα
προϊόντος δεν επιτρέπεται να υπερβαίνει το αντίστοιχο περιθώ-
ριο µικτού κέρδους ανά µονάδα προϊόντος προ της 1ης Δεκεµ-
βρίου 2021. Τα προϊόντα του καταλόγου µπορούν να διαφο-
ροποιούνται κάθε φορά που αποστέλλεται από τους υπόχρεους
νέος κατάλογος προς το Υπουργείο Ανάπτυξης.

5. Κατάλογο προϊόντων που εντάσσονται στο «καλάθι του Αϊ
Βασίλη» µπορούν να αποστέλλουν και επιχειρήσεις που δεν
εντάσσονται στους υπόχρεους της παρ. 1. Οι ως άνω επιχειρή-
σεις, εφόσον αποστείλουν κατάλογο προϊόντων, καθίστανται
υπόχρεοι τήρησης του παρόντος µέχρι τη λήξη της ισχύος του,
και ελέγχονται από τις αρµόδιες ελεγκτικές αρχές ως προς τη
συµµόρφωσή τους µε το άρθρο 55 του ν. 5045/2023, περί αθέµι-
της κερδοφορίας.
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6. Η µη αποστολή καταλόγου προϊόντων ή η ελλιπής αποστολή
καταλόγου προϊόντων από τους υπόχρεους τιµωρείται µε διοικη-
τικό πρόστιµο ύψους πέντε χιλιάδων (5.000) ευρώ για κάθε ηµέρα
καθυστέρησης αποστολής καταλόγου.

7. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης καθορίζονται οι κα-
τηγορίες των προϊόντων που εντάσσονται στο «καλάθι του Αϊ Βα-
σίλη», η συχνότητα αποστολής του καταλόγου προϊόντων από
τους υπόχρεους, οι αρµόδιες για την επιβολή των κυρώσεων του
παρόντος αρχές, η διαδικασία ελέγχων, η διαδικασία είσπραξης
των προστίµων και κάθε άλλο ειδικότερο ζήτηµα που αφορά στην
εφαρµογή του παρόντος.»

ΜΕΡΟΣ Ζ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 35
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν άλλως ορίζεται σε επι-
µέρους διατάξεις.

Αθήνα,                            2023

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΘΝΙΚΗΣ 2. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ, 4. ΥΓΕΙΑΣ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

5. ΥΠΟΔΟΜΩΝ 6. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

7. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 8. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ 

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

9. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ 10. ΨΗΦΙΑΚΗΣ 
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

11. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 0.40’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή Τε-
τάρτη 13 Δεκεµβρίου 2023 και ώρα 11.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: µόνη συζήτηση και
ψήφιση επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού
οικονοµικού έτους 2024».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


